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DEVET GODINA

2288..  0033..  22000088..

Vesna Raki}-Vodineli}, profesorka prava,

Slobodan G. Markovi}, istori~ar, 

Sonja Biserko, Borka Pavi}evi}, Vera Markovi} i

Ivan Kuzminovi}, posle posete srpskim enklavama na

Kosovu 

Kosovo mora da sleti dole, u ljudski `ivot... 

U Pri{tini svi govore kao Vuk Jeremi}, taj incredible English

language... 

Srbi u enklavama su poslednja linija odbrane jednog propalog

politi~kog projekta... 



Svetlana Luki}: 

Napolju je izgleda prole}e, mada svakog jutra o~ekujem neki iznenad-

ni preokret i povratak zime. Svakog jutra mi se u~ini da je kro{nja

procvetalog drveta pod prozorom pod snegom. Olistalo je i drvo koje

raste iz zgrade sru{enog saveznog MUP-a na po~etku Knez Milo{eve.

Imalo je devet godina da naraste i da se vidi izdaleka. Izdaleka se vide

i ~a|ave zavese koje su ispale kroz prozor i radijatori koji vise na

pokidanim cevima i polomljene stolice u nekoj ~udnoj, skoro

nemogu}oj pozi. U ponedeljak smo, gra|ani i gra|anke, navr{ili devet

godina od po~etka bombardovanja zemlje.

Nema te dr`ave koja se mo`e pohvaliti da je prva zemlja na svetu koja

je optu`ena za kr{enje Konvencije o genocidu, nema te evropske zem-

lje koja je bombardovana na kraju dvadesetog veka. Dan kada su

poleteli prvi tomahavci na prestoni Beograd, kada je po~elo dodatno

razaranje ove zemlje, 24. mart - u javnosti je pro{ao skoro

nezapa`eno. Mediji, vladini pre svega, izvestili su nas o tom datumu

kao da se radi o doga|aju iz Avganistana, a Politika nam je donela

specijalni intervju sa komandantom Ratnog vazduhoplovstva, koji je

rekao kako smo od tada od Rusa tra`ili neke rakete, koje nam nikada

nisu poslali, i da je vojska predlagala Slobodanu Milo{evi}u da na{i

MIG-ovi napadnu polo`aje neprijatelja na severu Albanije i u okolini

Skoplja, Kumanova i Tetova. Ali, re~e nam sa `aljenjem komandant

Ratnog vazduhoplovstva, Milo{evi} nikada nije izdao tu vrstu

nare|enja. Bilo je, izgleda, jo{ ve}ih ludaka od Slobodana Milo{evi}a.

Devet godina nam nije bilo dovoljno da se ohrabrimo da u javnosti

porazgovaramo o stradanju i sramoti koje smo do`iveli 1999. Devet

godina nam nije bilo dovoljno ni da izbrojimo `rtve, nego se ka`e kako

je poginulo izme|u hiljadu dvesta i dve i po hiljade ljudi. Ne mo`emo,

dakle, da prebrojimo stradale, a kamoli da raspravljamo o tome kako

smo do bombardovanja stigli. Ne znamo koliko je roditelja 1999. dobi-

lo telegram iz vojske sa obave{tenjem da su im sinovi izvr{ili

samoubistvo, telegram koji mnogi od njih jo{ ~uvaju ~ekaju}i da im

neko jednog dana ka`e {ta se u stvari dogodilo sa njihovom decom.

Po~ela sam kratkim opisom po~etka ulice Kneza Milo{a i uspomena-

ma na tomahavke. U nastavku te ulice su ~a|ave ambasade Amerike

i Hrvatske, uspomena na divljanje Ko{tuni~inih mladih nara{taja

posle progla{enja nezavisnosti Kosova. Pa onda opet uni{tena zgra-

Svetlana

Luki}
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. da general{taba. Obnovljene su jedino zgrade ministarstva ino-

stranih poslova i zgrada vlade, na kojoj je Ko{tunica na svakom

}o{ku oka~io po jednu veliku srpsku zastavu. [to mu je zemlja vi{e

smanjivana, sve je vi{e barjaka ka~io.

A u toj zgradi vlade ju~e je umalo do{lo do fizi~kog obra~una izme|u

ministara tehni~ke vlade. O nasilju koje su ju~e demonstrirali mi-

nistri, pre svih Ko{tuni~in alter ego Velimir Ili}, mo`e se mnogo go-

voriti, ali ja }u vam skrenuti pa`nju na samo jednu stvar, koja nije

najva`nija - ali jedino nju ne razumem. Kada je zapretilo da se sva|a

pretvori u haos, Mla|an Dinki} je predlo`io da se konferencija za nov-

inare prekine, ali su sami novinari to spre~ili, sa obrazlo`enjem da

`ele da ministrima postave jo{ pitanja. Mene mnoge moje kolege ne

smatraju profesionalkom, pa saop{tavam samo svoj amaterski uvid

- ministri su, pogotovo u izbornoj kampanji koja je po~ela, veoma

raspolo`eni da govore za medije, pa su novinari pitanja mogli da

postave i posle konferencije. Sude}i po izve{tajima, sva|a je trajala

dugo i razvijala se u pravcu koji su mnogi novinari pri`eljkivali - da

se ministri potuku. Bili bi to spektakularni snimci. Mislim da je bilo

bolje da su sami novinari prekinuli tu svinjariju. Za{to bi gra|ane ove

zemlje izlagali tom nasilju? Navodno, narod ima pravo da zna kakvi

su mu ministri i navodno to pove}ava gledanost televizije i ~itanost

novina.

Nasilje je oduvek privla~ilo gledaoce. Rimljani su nekada i{li u

Koloseum da gledaju kako lavovi rastr`u gladijatore, a i interesovan-

je Francuza za giljotinu je bilo veoma veliko. Giljotina na po~etku nije

bila popularna kod publike, jer su pogubljenja trajala suvi{e kratko.

Zato je narod Francuske organizovao protest za povratak ve{ala.

Tada{nja revolucionarna vlada je uva`ila volju naroda i uvela niz

modifikacija u akt giljotiniranja: vi{e javnih pogubljenja, podignute

podijume da se `rtva bolje vidi i pokazivanje odse~ene glave na sve

~etiri strane. Radost u nasilju nije nova stvar.

O vaspitnom {amaru Aleksandra Tijani}a u hodniku suda u

Beogradu ne mogu da govorim, bar ne danas. Na po~etku Pe{~anika

slu{ate kakvi su utisci ljudi iz Helsin{kog odbora, koji su posetili tri

srpske enklave na Kosovu. Tamo su bili, izme|u ostalih, Sonja

Biserko, Vera Markovi}, Borka Pavi}evi}, Ivan Kuzminovi}, Obrad



Sonja

Biserko

Savi}. Ve} prvog dana pedesetak Srba ih je napalo kamenicama,

ledenicama i jajima.

Sonja Biserko: 

Ja bih samo da podsetim da u Beogradu za sada nije javno izre~ena

teza o podeli Kosova, mada je ona jedina zvani~na ili nezvani~na

strategija ve} godinama. Tek je poslednjih dana ministar Samard`i}

podneo taj predlog UNMIK-u, ~iji sadr`aj je kasnije negirao. I Dobrica

]osi}, kao i uvek u klju~nim momentima na{e nedavne istorije, dao

je intervju Ve~ernjim novostima, u kom je zahtevao razgrani~enje

Srba i Albanaca i ujedinjenje preostalog dela Kosova sa Albanijom.

To je zapravo poku{aj da se Albanija uvu~e u stvaranje velike ili ve}

kakve Srbije i da se Srbi na Kosovu stave pod ingerenciju Beograda.

Helsin{ki odbor je pre par dana krenuo na Kosovo u posetu srpskim

enklavama: [trpce-Brezovica, Mu{nikovo iznad Prizrena i Orahovac.

Seli smo u jedan restoran, ispred koga su po~eli da se okupljaju ljudi.

Nekoliko njih je sedelo za susednim stolom. U{li su neki ljudi koji su

nas fotografisali i onda su nas polako izveli iz tog restorana. Ispred

su nas do~ekali sa jajima, kamenicama i grudvama snega. Niko nije

bio pogo|en, sem Obrada Savi}a. U ovom momentu na Kosovu imamo

srpsku zajednicu koja je o~ekivala da se srpska dr`ava vrati na

Kosovo, i to preko policije i vojske, kao {to je svih ovih godina i su-

gerisano iz Beograda. Desilo se priznanje Kosova, a njihove komu-

nikacije sa Albancima su spre~ili ljudi iz Beograda i ekstremni i

instrumentalizovani ljudi me|u njima. Bili smo i u jednom alban-

skom selu, Drenici, za koju se smatra da je najekstremnija. U{li smo

u jedan restoran i ljudi su reagovali dobro}udno, bez obzira na sve

animozitete koje ba{ u Drenici ljudi mogu imati prema bilo kome ko

dolazi sa srpske strane.

Ljudi iz enklava: 

- Bezbedno je, nije ba{ bog zna kako stra{no, idemo u Prizren, bezbed-

no je [trpce, tamo kupujemo potrep{tine, ali prevoz nam je najgora

stvar. Imamo ga dva puta dnevno, rano ujutru i nave~e, to je privat-

nik iz Gornjeg Sela, evro i po je od Gornjeg Sela do Brezovice. A ja sam

samo sa `enom ovde, deca mi nisu tu, u Srbiji su, dolaze mo`da jed-

nom godi{nje, na \ur|evdan, kada se odr`ava sabor u Gornjem Selu.

Nas niko ne obilazi, sem kada su izbori. Ja sam pustio da se u mojoj

ku}i odr`avaju izbori, svi izbori do sada, i trebalo je da se ne{to plati
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. za mesto gde se odr`avaju izbori, ali jo{ mi nisu dali ni{ta. Mislim da

nisu ispali fer ovi iz koordinacionog centra, nisu ispo{tovali ono {to

su obe}ali, godinu dana nismo dobili ni{ta. I ne obilaze nas, a ja

~ujem da dobijaju veliku pomo} tamo u [trpcima, u Gra~anici,

Mitrovici. Niko nije do{ao da nam objasni o ~emu se radi. Iskreno

re~eno, ja sam izgubio poverenje u njih. Lagali su nas dosta -

dobi}emo ovo, dobi}emo ono, me|utim, ni{ta nismo dobili.

- Za koju televiziju?

- Za B92.

- B92? To je ona nesretna, mnogo napadate Srbe. Ja se zovem

Tomislav Tomi}, u~itelj sam u penziji. Kako `ivimo? Vidite,

robija{kim `ivotom. Deca su u Beogradu, ostao sam ja sa `enom.

Ovde je bo{nja~ki deo i ne pla{imo se mnogo, a imamo i za{titu, KFOR

i policiju. Ve}inom su u policiji Bo{njaci. Sad se ne pla{imo, ali `ivot

nije lep. Neprijatelj nikad nije mio, ma kakav bio, jer robija je robija,

a ja sebe smatram robija{em. Na sudu Albanci se pona{aju krajnje

korektno, gre'ota je da ka`em ne{to {to nije. Stigla je neka pomo} iz

Beograda, 120.000, za Novu godinu, za neke porodice, ne za sve,

konkretno za moje selo, samo devet porodica je dobilo. @ivimo od

kosovske penzije od 40 evra, jer mi koji nismo odlazili nemamo te

zelene kartone. Ja imam dva sina koji su izbegli u Srbiju. Pazite, moj

sin je ovako rekao, on je diplomirani pravnik - Nikada ne bih `iveo u

Beogradu, ali moram. Sve to zlo je napravila Amerika, ne mogu

nijednog Srbina da krivim. Ako mi je otac ratovao {est godina u

Drugom balkanskom ratu, Prvom svetskom ratu, ako su mi tri brata

ratovala u partizanima, kako ja sad da budem nacionalna manjina?

Nikako ne mogu da shvatim to da u svojoj dr`avi da postanem

nacionalna manjina.

Borka Pavi}evi}: 

Kazali su nam ljudi - Nemojte da pri~ate srpski. I u|emo u kafanu,

Sonja, Badi i ja i sada, kako }u da pri~am, na engleskom? Stvarno je

bezveze. Na Kosovu cela jezi~ka faktura pliva u engleskom jeziku. I

svi na{i i me|unarodni faktori govore taj - incredible English lan-

guage - svi govore kao Vuk Jeremi}, tako da stvarno ima{ otpor prema

takvoj upotrebi jezika.



Borka

Pavi}evi}

Struja i voda se dobijaju po razli~itim sektorima i ~udno je da se ti

ljudi nisu pobili oko toga. Dole ne postoji osnovna civilna matrica

`ivota. To je ludo na na~in koji bi napravio podele unutar jedne naci-

je, a kamoli u jednoj tako osetljivoj situaciji. To su i u Bosni zvali kri-

zom, ali to nije kriza, to je mesto na kojem mo`e da se zavr{i, ali mo`e

i da po~ne pri~a o Evropi. Sa ne{to pameti, Kosovo bi moglo da bude

temelj na kojem bi i Evropa mogla druga~ije da interpretira pitanje

granica, gra|ana, povezivanja. To {to smo dobili to kamenje u glavu

imalo je efekat posramljivanja. To je kao kada dobijete {amar, pa nije

{to vas {amar boli, nego {amar je {amar. Koje je to ludilo, oni su tamo

naseli na pri~u da onemogu}e nas, a to su oni isti koji su ovde prek-

inuli albansku izlo`bu. To je ta vrsta grupnog uspostavljanja uzur-

pacije nad mi{ljenjem, nad drugim ljudima.

Kako nekome mo`e da padne na pamet ono {to je ju~e izjavio

Primakov - da Srbi iz enklava treba da se presele na sever Kosova?

Pravo da vam ka`em, da `ivim u Orahovcu, ne bih to napustila ni u

ludilu da bih `ivela u nekom soliteru u Mitrovici. E, sada bih htela da

vam ka`em o na~inu na koji se mo`e razgovarati. Ja sam u Orahovcu

srela jednu u~iteljicu i ona mi je rekla - Ne volim ja vas mnogo. I ja je

pitam za{to, a ona ka`e - Zato {to vi kad govorite, kad ne{to pi{ete,

kao da to ~inite na latinici. A ja ka`em - Pa {ta da radim, ja sam

odrasla u srpskohrvatskom jeziku? Na to ona meni ka`e - I ja sam

~itala Krle`u, to je veliki pisac i ja ga mnogo volim. Mi smo se tri-

~etiri puta posva|ale penju}i se uz to brdo, ona je meni sva{ta rekla,

onda smo se nekako rasva|ale i onda je ona htela da me ostavi negde

na polovini Orahovca i ja pitam - Ne}ete sa mnom do gore?, a ona ka`e

- Dokle sam do{la, ve} sam izdajnik.

A {ta mi ka`e direktor zvani~ne televizije - Bogati Albanci se le~e na

VMA u Beogradu, a ko nema para mo`e da crkne, kakvo je stanje u

pri{tinskim bolnicama. Kosovo je ne{to {to horizontalno i vertikalno

u vremenu mora da sleti u ljudski `ivot i ljudski `ivot to mora da

osvoji. Kosovo je mo`da i pitanje ~asti ovih ljudi ovde. Zaista, s tim se

igrati, to je vi{e i manje od svake teritorije

Ljudi iz enklava: 

- Beograd se slabo javlja, slabo, te ovo sada nezavisno Kosovo, pa to

ne dolazi u obzir, pa mi smo tek sad nadrljali. Deca su mi u Srbiji,

za{to ovde da budu? Ja imam devet unuka, ovde nema ni {kola, u~ite-
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. lja, Nema nastavnika, nema nikoga. Ovih 40 evra {to daju, to nam je

dobrodo{lo, na primer.

- A ko to daje?

- Pa, daju... ovi... Pre neki dan su iz Beograda podelili po 20.000

dinara, u mom selu ima 20 doma}instava, 10 doma}instava je dobilo

po 20.000 dinara, a u 10 doma}instava ni{ta nisu dobili, pa je tu malo

frke me|usobno, za{to nije jednako, da je bilo po 10.000 svima na

primer.

- U Srbiji, a i ovde, }e biti izbori, je li tako? 

- Bi}e.

- [ta o~ekujete?

- Pa ja o~ekujem da }e biti bolje. Neki u selu pri~aju da su bili

pokradeni glasovi, ne znam {ta, da je Tadi} uspeo to preko Zapada,

pokrao one glasove i tako da je do{ao na vlast. U redu, mo`da ~ovek

nije lo{, ali drugi njemu diriguje i {ta }e i on,digao ruke pa kako mu

se svira, tako igra.

- Idem i dole u banku zna{, kad daju pare, 40 evra, da.

- Ko daje to?

- Pri{tina, bre, UNMIIK daje, kosovska penzija. Dobro je, dobro.

- Ka`ite mi, gde imate najbli`eg lekara?

- Na Brezovici. I oni su ljubazni kad ide{ kod njih u Prizren, albanski,

ljubazni su, prijatni, uuuu, dobro je, dobro. Pa i ranije smo `iveli

zajedno, samo koji |avo u|e u... I tako, {ta da radimo, volim svoj

rodni kraj, nigde ne idem, ovde }u da `ivim do svoje smrti, izlaz dalje

nemam. Ako ho}e neko, neka malo pomogne, ako ne, da smo zdravo.

- Kad po~nu ovi problemati~ni izbori, tada se pojavljuju, a kad se

zavr{e izbori, nigde vas nema.



Vera

Markovi}

- Mislite da smo mi zbog izbora do{li?

- Svi komplet, pa po~ela je ve} izborna ona... sad se pojavljuju ljudi...

I \ilas je ju~e bio u Draga{u, treba glasove, kratko i jasno.

- D`aba {to ste do{li, sad kad treba da umremo, vi{e ste do{li? Kad

smo izgubili svi `ivce? Ne, bre, trebalo je ranije, majko, da do|ete. Ja

evo, koliko godina, osam i deveta kako mi je ku}a zarobljena da ne

mogu ni da prodam, ni da idem, ni da vidim i ako odem, treba da

be`im od [iptara, no` pa na mene, ovo je, ka`e, moje. Sve je to kasno

{to ste do{li, to je prekasno. [to smo imali je oti{lo i gotovo, hvala

vam {to ste do{li, a ja sam mislila radikali mi do{li, pa da do|em da

vam ka`em, a po{to niste radikali, ni{ta nemam da vam ka`em.

Vera Markovi}: 

Ono {to je bilo nemogu}e je razgovor o genezi sukoba. Bilo koji ra-

zgovor o pro{losti Kosova i pro{losti srpske zajednice po~injao je i

zavr{avao se 17. marta 2004. Nijedan drugi reper u pro{losti oni ne

`ele da pominju. [to se budu}nosti ti~e, isto tako je bilo veoma te{ko

razgovarati, sagovornici su ili rezignirani ili ne vide budu}nost kao

ne{to {to }e uslediti posle sada{njosti, nego to vide kao sudbinu: ili

}e Putin pomo}i srpskoj vladi da nas spase ili }emo biti prepu{teni

pogromu; ili }e da nas iseljavaju ili ne}e da nas iseljavaju. Zna~i,

definitivno se budu}nost ne vidi kao ne{to prema ~emu mogu da se

prave jasni koraci i u skladu sa ~im mo`e sopstveni `ivot da se

dovede u nekakvu vezu. Druga stvar koja je evidentna i koja isto tako

doprinosi tome da je nemogu} razgovor i o pro{losti i o budu}nosti je

duboka trauma i nestrpljenje, nezadovoljstvo kada razgovor ne te~e

onako kako bi oni `eleli.

E, kada se govori o sada{njosti, to je ovde i sada, ono {to je bilo ju~e i

{to }e biti sutra, to su neki okviri za razgovor. Tu postoji takva lepeza

razlika, imate sagovornike koji govore gromade gotovih floskula sa

RTS-a i to su oni koji su u direktnoj vezi sa Beogradom, radikali i

DSS-ovci. Imate ljude koji razgovaraju ne bez zazora, ali nasamo da,

o tome kakvi su kontakti sa okru`enjem i sa ve}inskom albanskom

zajednicom, kakve kritike imaju na organizaciju `ivota u enklavi. Mi

odavde vidimo da se oni uvek prikazuju kao homogena grupa koja

misli, koja ho}e, koja ne}e, a to nije tako. Jedino u ~emu su oni saglas-

ni jeste da su mi svi rekli da ne}e oti}i odande, ako im ne bude `ivot
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. u pitanju, a veruju da ne}e. Me|utim, razgovaraju}i sa onima koji su

produ`ena ruka propagandne ma{ine, shvatila sam za{to je taj napad

u [trpcu bio logi~an. Zbog toga {to su ti bespomo}ni Srbi u enklava-

ma zapravo poslednja linija odbrane jednog propalog politi~kog pro-

jekta. Oni zaista nemaju kud, ako ih Beograd ne pusti da se integri{u.

Oni su zabran re`ima i tog propalog projekta. I re`im je u`asno

nervozan kada u taj zabran u|e neko sa druga~ijim mi{ljenjem, jer 

}e na}i sagovornike u enklavama. Mislim da je to osnovni razlog nji-

hove nervoze. Da tamo nema sagovornika za nas, mislim da bi nas

pustili da slobodno idemo tamo kada god `elimo.

Ljudi iz enklava: 

- [ta smo sve pre`ivljavali ovde pre 1998. godine. Na tome je trebalo

mnogo vi{e da rade, a ne da ~ekamo da nam sad Karla del Ponte

objavljuje tamo {ta je ra|eno sa kidnapovanim Srbima. A sa na{im

ovde, ~ekano je prvo da se pri~a {ta je ura|eno sa {iptarskim navod-

no stradalim, pa tek sada posle toliko vremena mi da ~ekamo da se

smiluju na{i koji rade za ljudska prava da po~nu da pri~aju o Srbima.

To je stra{no, a 1998. godine je ovde u na{oj op{tini bilo 40 kidnapo-

vanih, ~itava sela su uni{tena, niko o tome nije podigao glas.

- Ja imam 85 godina.

- A {ta ka`ete, `ivite sami?

- Sam, bogami, umrla mi `ena pre {est meseci, jedna }erka mi je u

Beogradu, jedna je u Kraljevu.

- Je l' vam deca dolaze?

- Dolaze, dolaze.

- Sin mi se razboleo, ide na dijalizu, a nemamo niotkud pomo}i, svim

mogu}im organizacijama i na{oj vladi sam se obra}ala, me|utim, od

na{e vlade sam dobila da se mi dopisujemo, nije u njihovoj

nadle`nosti. Pa onda kome ja treba da se obratim da mi pomogne?

Zemlja je uzurpirana, sin ne mo`e da do|e do transplantacije.

- Za{to su prihvatili da oni `ive sa nama u multietni~kom sistemu

kako su `iveli? I mi ho}emo da `ivimo u multietni~kom sistemu i mi
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smo `iveli i `ive}emo, ali Kosovo je u sastavu Srbije bilo i bi}e i

osta}e.

Ivan Kuzminovi}: 

Restoran u kom smo poku{ali da ru~amo se zove Kod Bore i poznat je

po tome da tamo najmanje dva puta mese~no premijer Kosova Ta~i

dolazi na ru~ak. A mi smo pro{li kako smo pro{li. ^uli ste mo`da ju~e

da je UNMIK objavio podatak koji je, ~ini mi se, ta~an, da postoji

deset aktivnih srpskih policijskih uprava na Kosovu i da to nije samo

javna bezbednost, nego i BIA i ~ak Uprava za borbu protiv organizo-

vanog kriminala. Za{to je to zanimljivo? Zato {to mese~no ulazi dva

do tri miliona evra iz Srbije u [trpce, u mesto u kojem sada `ivi

jedanaest hiljada stanovnika. Zna~i, dr`ava Srbija je tamo ekonom-

ski u`asno prisutna, policijski tako|e. Severna Mitrovica je mesto

gde je Srbija najprisutnija, gde postoji najvi{e institucija, me|utim,

Severna Mitrovica je samo jedna od pet op{tina na koje Srbija ima

neke vrlo ozbiljne pretenzije. Ostale su, dakle, op{tina Zve~an, Zubin

Potok, Leposavi} i [trpci.

Kada Kosovo izuzmete iz Srbije, onda dobijete podatak da to naravno

nije15 odsto na{e du{e i teritorije, to je ta~no 12,38 odsto. Ovih pet

op{tina ~ini 12 odsto teritorije Kosova i to je stara ideja koja se sada

javila kod Samard`i}a, ideja o podeli. Postoji jedna zanimljiva re~

koja se tu koristi - rektifikacija, a to je formula 12 za 12 odsto. Oni

nama uzimaju 12 odsto teritorije, a sada }emo mi da uzmemo njima

isto toliko. I tih pet op{tina koje sam vam nabrojao su ta~no tih 12

odsto teritorije Kosova. Taj plan ima samo jednu malu manu, a to je

da ve}ina Srba na Kosovu `ivi ju`no od Ibra, 80.000 ljudi. I ovi ljudi

u enklavama se `ale na svakodnevne stvari. Prvo, postoji politi~ki

klju~ podele humanitarne pomo}i i plata, penzija, ogreva, svega {to

dolazi iz Beograda. I kako humanitarna ili bilo koja materijalna

pomo} putuje iz Srbije ka Kosovu? Ona prvo do|e do Mitrovice, gde

ostane najve}i deo, onda idu pomenute ve}e enklave sa velikim bro-

jem Srba i na kraju ostaju enklave u kojima `ivi taj najtu`niji svet.

I za kraj }u vam ispri~ati gde je moje juna~ko srce puklo. Sreo sam

`enu koja ima 89 godina, koja je, kada je videla da su do{la dva nova

lica u to njeno malo mesto u kom `ivi pedeset du{a, si{la da nam ka`e

da ima sina koji je u poslednjem stadijumu karcinoma. ^ovek umire

na planini, na hiljadu ~etiristo metara nadmorske visine. I ona je

si{la da nas pita kako mo`emo da obezbedimo pomo} za tog de~ka
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. koji umire u bolovima. I onda smo mi uzeli telefon i otkrili da u roku

od sat ili dva iz Prizrena mo`e da do|e patrona`na slu`ba sa morfi-

jumom. Sad gledajte {izofrenu situaciju, ta ista `ena izgovara

slede}u stvar - Ali ne mo`e [iptar da do|e da le~i moje dete, jer }e ga

otrovati. I ona nije dala da iz Prizrena do|e lekar. To je meni merna

jedinica `ivota na Kosovu danas, kada su Srbi u pitanju.

Oni jesu do`iveli pakao tri puta, 1998. i 1999. nakon ulaska NATO-a,

to je ta~no, kidnapovanja, osvete, uzurpacija imovine i ~uveni 17.

mart 2004. godine. Me|utim, sada su u{li u jednu vrstu apsolutne

samoizolacije. Tek kada s njima po~nete da razgovarate, vi shvatite

da Srbi iz okoline Prizrena zapravo dolaze u Prizren, odlaze u sud,

odlaze na pijacu, tu ve} postoji neka vrsta sa`ivota. Ali u poslednje

dve nedelje, od najave novih izbora, oni se opet povla~e, jer im tako

ka`u iz Beograda. Oni su ponovo `rtve jo{ jednog izbornog ciklusa u

Srbiji. Polo`aj Srba ju`no od Ibra neobi~no podse}a na 1995/96/97. i

polo`aj Srba u Hrvatskoj. Godine su pro{le da bi Srbi u Hrvatskoj na

kraju po~eli da vode dijalog sa jedinim faktorom koji im mo`e pomo}i

u Hrvatskoj, a to je hrvatska vlada. Povratak, izdavanje isprava,

povratak imovine. I sada vi opet vidite Srbe, posebno u tim enklava-

ma, koji jo{ ne shvataju da je Beograd poslednja instanca koja im

mo`e pomo}i, I da je Pri{tina adresa na koju oni moraju da pi{u, kojoj

moraju da se obrate.

I to je bila na{a zamisao, da civilni sektor iz Srbije i sa Kosova pre-

nese pri{tinskim vlastima bar neke od 20.000 ovih slu~ajeva i da

pri{tinske vlasti postanu svesne toga da moraju da pomognu Srbima

kada im je uzurpirana imovina, stan i tako dalje. Ideja ovog projekta

je da se premosti jaz koji sada postoji izme|u Beograda, koji opet ima

svoju vekovnu strategiju etni~kog in`enjeringa i kosovskih institu-

cija u kojima, pravo da vam ka`em, uop{te nisu raspolo`eni da se

bave Srbima, jer se bave konstituisanjem sopstvene nove dr`ave, {to

je posao koji }e trajati nekoliko decenija.

Ljudi iz enklava: 

- Pa to je sramota

- [ta vama smeta u onome {to Sonja Biserko ka`e?
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- Zato {to stalno isti~e - stradaju Albanci, stradaju Albanci, jadan

albanski narod. A mi?

- Mo`da je moja sramota {to ona i ja sa vama razgovaramo, a znamo

sa kime ste do{li, razume{?

- Mislite sa Sonjom Biserko?

- Sa Sonjom Biserko, sa Nata{om...

- Nata{a Kandi} je bila jedina osoba koja je prikupljala informacije o

stradanju Srba...

- Nikada nije govorila to na televiziji da Srbi stradaju.

- Ona je to slala i u Hag i zahvaljuju}i njenim informacijama...

- [ta god da nam pri~ate fino o njima, mi to ne prihvatamo, ni zarez,

jedan odsto ne prihvatamo od Sonje, od Kandi}ke, od ^edomira, od

takvih... ne prihvatamo. Vidi{ koji smo jad i beda mi, nas negde 300-

350 koji ovde `ivimo. Ja `ivim sa {est ~lanova familije, imam sve

maloletnu decu.

- ...manipulacije, pogotovo od ovih organizacija koje dobijaju novac

od stranaca, ta~no se vidi, radila sam {est godina za OSCE, ta~no

vidim ko i kako }e da pristupi i kako }e da ka`e.

- Vi mislite u stvari da smo mi zbog novca ovde, a ne zato da bismo

pri~ali sa ljudima, da bismo videli kako `ivite?

- A za{to niste do{li bez njih? Za koga vi ovo snimate?

- Za B92.

- B92? Sli~ni ste, {ta da radimo, da ~ujete kako `ivimo? U`asno,

poni`avaju}e, to }e biti - A, vidi onog Srbina i vidi onu Srpkinju iz

enklave... Ve} smo navikli da nas tako gledaju stranci, ali boli nas {to

Srpkinje tako govore, stra{no...

- Ali, ponovo vas pitam, mene zanima `ivot ljudi ovde.
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. - Nema slobode kretanja, ne mogu da idem dole u centar, opasnost da

}u biti kidnapovana, ne mogu da sednem u autobus i da odem za

Mitrovicu kad ho}u, imam dva puta nedeljno UN-ov autobus, kao onaj

va{, samo je na{ mnogo ru`niji i tu`niji, zato {to je blindiran i

moramo pre toga da se upi{emo na listu ~ekanja. Mora{ zna~i da

bude{ unapred rezervisano bolestan, ina~e ne mo`e{ da ode{. Evo,

ovde se sahranjujemo, a na{e groblje je u albanskom delu. Idite,

pogledajte, vide}ete da su svi srpski spomenici poru{eni. Ho}ete jo{?

- Na koga se najvi{e oslanjate?

- Samo Bog nam mo`e pomo}i.

- A Beograd?

- Beograd mo`e, i Beogra|ani, Bog, pa Beograd. Pri{tina? Oni su

pokazali za sve ove godine {ta misle o nama i {ta nam `ele i to pod

jurisdikcijom stranaca.

- Da li biste se odazvali pozivu na neku vrstu susreta albanskih i srp-

skih `ena?

- Bila sam na hiljadu. Dokle la`i? Dokle?

- Izvinite {to smo vas...

- Ni{ta, ni{ta, izvinite {to sam ja ovako agresivna, ali samo zato {to

smo isuvi{e besni, izmanipulisani.

- Stvarno mi je `ao {to ste na ovaj na~in do~ekani, jer ovaj narod je

jako gostoljubiv.

- Sramota jeste da Srbi tako rade za svoj narod, poput va{e liderke

Kandi}ke, Jovanovi}a i kompanije, u ovakvim u`asima koje smo mi

pretrpeli, a da nas jo{ odozgo i sami Srbi gaze, to je stvarno stra{no.

Ali imamo Boga, Bog je taj koji je ja~i od svih nas.

- Posle Boga, ko?
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- Posle Boga - Bog. Znam {ta ho}ete da pitate, mislite od lidera...

dobro, moj je Ko{tunica, vladika Artemije, pa onda Ko{tunica i svi

ostali koji su s njim. Njihove ideje prihvatamo i ni~ije druge.

Borka Pavi}evi}: 

Situacija je jako ozbiljna i svako ko u njoj ima nekakav politi~ki

dobitak je budala i ko sa tim manipuli{e taj zaista pravi stra{nu pro-

tivuslugu, ne, ne{to mnogo gore - to je prosto zlo. I moram da ka`em

jedan utisak. Toliko je lepa ova [ar-planina, toliko je lepa ova

Brezovica, toliko je lepo ovde gde ja sada sedim. Setila sam se jedne

re~enice Lordana Zafranovi}a. Kada su ga pitali za{to je snimio film

Okupacija u 26 slika ba{ u Dubrovniku, on je rekao - Snimio sam taj

film ba{ u Dubrovniku zato {to se na lepoti Dubrovnika nasilje

najbolje vidi. Ja sam se sada penju}i se uz ovu planinu setila te

re~enice i ne volim {to sam se setila te re~enice i stra{no je da ljudi

ne mogu da `ive normalno jedni s drugima u svemu ovome {to im je

dala i zemlja i priroda. I ko se s tim igra, taj se igra sa stvarima sa

kojima nijedno `ivo ljudsko bi}e ne treba da se igra.

Svetlana Luki}: 

Na kraju ste ~uli reakciju gospo|e Borke Pavi}evi}, neposredno posle

napada grupe Srba na predstavnike Helsin{kog odbora. U prethodnih

dvadesetak minuta slu{ali ste u~esnike projekta Helsin{kog odbora

Srpsko-srpski dijalog u enklavama na Kosovu. Oni su sino} govorili o

tome u Paviljonu Veljkovi} na tribini Zaboravljeni svet. Zahvaljujemo

se i Ivanu Kuzminovi}u iz Helsin{kog odbora koji nam je sa Kosova

doneo snimke koje ste ~uli.

U nastavku emisije slu{a}ete profesorku Vesnu Raki}-Vodineli}. Ona

je za na{ sajt ove nedelje napisala tekst o novom politi~kom po~etku

Maje Gojkovi}, doskora{nje vojvotkinje Srpske radikalne stranke i

gradona~elnice Novog Sada.

Vesna Raki}-Vodineli}:  

Ona je politi~ka pojava koja za mene oli~ava pranje pro{losti bez

suo~avanja sa pro{lo{}u. Evo za{to. U nekoliko svojih intervjua, koji

su usledili po{to je formirala grupu gra|ana sa kojom namerava da

ide na lokalne i na pokrajinske izbore u Novom Sadu i u Vojvodini,

ona je putem raznih metafora, za koje ja mislim da su neprimerene,

sebe prikazala kao `rtvu nedemokrati~nosti u Srpskoj radikalnoj
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. stranci. Rekla je da je izbrisana sa fotografija, spotova Srpske

radikalne stranke i uporedila je taj akt sa Pra{kim prole}em i

Ma|arskom revolucijom. Mislim da samo neko ko o sebi misli ili sebe

posmatra sa grandomanske pozicije mo`e da ka`e ne{to takvo, jer

ljudi koji su bili `rtve Pra{kog prole}a i `rtve Ma|arske revolucije

umrli su pre nego {to im je do{lo vreme. Na svu sre}u, Maja Gojkovi}

je jo{ `iva, ali nema pravo da sebe postavi u ulogu `rtve, jer ne treba

zaboraviti sve ono {to je ona u tom svom tekstu pre}utala.

Ja se vrlo dobro se}am da je ona jedan od dugogodi{njih i najstarijih

poslanika, {to u SRJ, {to u skup{tini Srbije i da se prvi put kao

poslanik pojavila jo{ 1991. godine, {to je koincidiralo sa po~etkom

rata u biv{oj Jugoslaviji. Ona je recimo tvrdila da nikad nije ~ula ni

videla {ta se de{avalo u Hrtkovcima, a ne treba zaboraviti da je Ha{ki

sud odbio njeno u~e{}e u postupku protiv [e{elja u svojstvu advoka-

ta, zato {to je konstatovao da je ona prisustvovala jednom od govora

Vojislava [e{elja u Hrtkovcima i da se ona mo`e posmatrati kao

potencijalna sau~esnica toga zbog ~ega [e{elj danas odgovara.

Dakle, ako neko pravi otklon od odre|ene politike, onda ne treba da

ga pravi na estradni na~in, tako {to }e naknadno otkrivati toplu

vodu, to jest da u SRS-u nema unutarpartijske demokratije - nema je

uostalom ni u brojnim drugim politi~kim strankama i mislim da to i

nije osnovna tema - nego jednostavno mora malo da pogleda {ta je

radio i {ta nije radio u pro{losti, da bi spre~io katastrofe koje su nas

zadesile od 1991. do danas.

Javno mnjenje u Srbiji ne sme da dozvoli i da prihvata kao

demokratske politi~are ljude koji ho}e na brzu ruku da operu svoju

pro{lost. Dozvoljavam da je mogu}e prihvatiti Maju Gojkovi} za rele-

vantnog politi~ara onda kada se odista suo~i sa svojom pro{lo{}u,

onda kada javno ka`e {ta je propustila da u~ini ili {ta je u~inila, a nije

smela da u~ini, da vidi sebe kao deo tih gre{aka, a ne samo kao izuze-

tak i da na taj na~in po~ne neki svoj novi politi~ki `ivot, ako smatra

da to ima smisla i da je to u skladu sa principima lepog vaspitanja. Ja

moram da ka`em da to ne smatram i da je za nju najbolje, kada se ve}

odvojila od SRS-a, da kao politi~ki subjekat nestane sa politi~ke

scene.

Mislim da ljudi koji ozbiljno politi~ki misle u Srbiji ne treba da pri-

hvate kao sebi ravnopravne politi~ke ~inioce osobe koje su se
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ukratko proprale na ruke u nekim novinama, zaboravljaju}i na pro-

ganjanje manjina u Srbiji, na ratove, koje su sebi kupile dve-tri lepe

ta{ne, stavile lepe nao~are i napravile od sebe progonjenu intelektu-

alnu `rtvu. Ona to nije i kod nje izostaje ozbiljno suo~avanje sa

samom sobom, kao jedna vrsta suo~avanja sa pro{lo{}u.

Neprihvatljiva je ta olaka kvazilustracija putem estradizacije i

putem predstavljanja sebe kao ~lana nekakve socijalne elite u Srbiji

koja, eto tako, odjednom ni~im izazvano strada od  primitivne poli-

ti~ke stranke, kojoj je do ju~e i sama pripadala. Neprihvatljivo je

njeno sada{nje osve{}enje, ako je to uop{te osve{}enje, a ne neka

politi~ka kalkulacija. Mene to ne impresionira, ne dira i jednostavno

- ja njoj ne verujem.

Nama `rtve uop{te nisu va`ne i kod nas je pojam `rtve krajnje rela-

tiviziran. Na primeru Maje Gojkovi} se mo`e vrlo dobro videti kako

neko ko je bio vinovnik odre|ene patnje, relativno lako uspeva sebe

da predstavi kao `rtvu i relativno lako uspeva da javnost zaista

poveruje u to da je neko ko je prouzrokovao odre|enu patnju zapravo

`rtva. To va`i za sve `rtve na{e skora{nje istorije, po~ev od vremena

dubokog komunizma, tu ra~unam i vreme neposredno posle Drugog

svetskog rata, pa do danas. Bez obzira na to ko je u \in|i}a stvarno

pucao, njega je ubila ruka neprevladane pro{losti. To je o~igledan

primer kako dolazi do nevinih i novih `rtava, zato {to ranije `rtve

nisu bile socijalno rehabilitovane. I sada se javlja taj najnoviji period,

period otcepljenja Kosova i stvaranja nove nezavisne dr`ave Kosovo.

Opet dr`avne vlasti manipuli{u sa potencijalnim `rtvama, a to je

nekoliko preostalih desetina hiljada Srba na Kosovu. Taj kratak

istorijski period od 1945. do danas, jer istorijski je on zaista kratak,

obilovao je nerehabilitovanim `rtvama.

Zato uop{te ne ~udi {to bombardovanje Srbije nije bilo propra}eno

popisom `rtava tog bombardovanja, sa njihovim imenima, prezi-

menima, na~inom na koji su bili ubijeni i mestom gde su bili ubijeni,

jer to su tako|e nevine `rtve nekih uzajamno jako lo{e slo`enih poli-

tika. Ne postoji ni popis `rtava progona Srba koji je nastao na

Kosovu, iako svi tim `rtvama manipuli{u. A onda na{i politi~ari

dozvoljavaju sebi da dr`e pateti~ne govore, da povezuju ono {to se ne

mo`e povezati, da prikazuju te `rtve samo kao `rtve imperijalne

ameri~ke politike, a da uop{te nemaju nikakvu potrebu da se okrenu

za svojim ne~ove~nim i prljavim tragovima i da vide koliki je bio nji-
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. hov doprinos da bi te `rtve postale `rtvama i da bi te `rtve bile na

nehuman na~in zaboravljene.

Svetlana Luki}: 

Kada ste pomenuli Maju Gojkovi}, setila sam se slu~aja Mir~i}a,

poslanika radikala, koji je rekao da je, ako Ma|arska prizna nezavis-

nost Kosova, izvesno da u delovima Vojvodine koji su naseljeni

Ma|arima do|e do ozbiljnih incidenata. Nadle`ni odbor je zasedao u

parlamentu i opomenuli su gospodina Mir~i}a, ali ima li indicija da }e

na to reagovati i tu`ila{tvo?

Vesna Raki}-Vodineli}:  

Ta izjava gospodina Mir~i}a pokazuje da je paljevinu ambasada u

Beogradu svesno izazvala vlast, tako {to je o~igledno bilo nare|eno

policiji da na te napade ne reaguje onako kako bi svaka druga polici-

ja u koliko-toliko ure|enoj zemlji morala da reaguje. Dakle, meni ta

izjava prvo pokazuje nameru da odre|eni krugovi okupljeni oko SRS-

a i njihovih istomi{ljenika u Vojvodini nameravaju da provociraju,

bilo aktivno, bilo pasivno, napade na predstavnike ma|arske

nacionalne manjine u Srbiji. Ta izjava je data na na~in koji ne mo`e

da se kvalifikuje kao direktno, ali mo`e kao indirektno podstreka-

vanje. U krivi~no-pravnom smislu, dokle god se ne dogodi osnovno

delo, podstreka~ ne odgovara i na to na{i politi~ari i ra~unaju. Kada

se dogodi osnovno delo, zaboravi}e se na tu njihovu izjavu ili }e biti

mo`da suvi{e te{ko, komplikovano za nekog relativno zavisnog

javnog tu`ioca da pove`e tu izjavu sa delom.

I u slu~aju \in|i} pitanje podstrekavanja u krivi~no-pravnom smislu

zapravo nije ozbiljno postavljeno. Prema presudi, Legija i grupa oko

njega su predstavljeni istovremeno i kao organizatori zlo~ina~kog

udru`enja i podstreka~i i izvr{ioci krivi~nog dela i pomaga~i. Dakle,

neprimereno mnogo uloga se steklo u odre|enim li~nostima, ~ime ja

naravno uop{te ne negiram tu sudsku presudu, ali ta nespremnost da

se ispituje podstrekavanje u krivi~no-pravnom smislu jeste posledica

nespremnosti da se zaviri malo dublje u politi~ku pozadinu

odre|enih krivi~nih dela. A ta nespremnost poti~e otuda {to bi takvo

zavirivanje zna~ilo zameranje odre|enim politi~arima koji su na

vlasti ili koji bi mogli da do|u na vlast. Ako sudije bivaju ubijane u

ovoj zemlji zbog nekih predmeta koji su u pore|enju sa ubistvom

premijera \in|i}a relativno bezazleni, sa ljudske strane, premda ne i
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sa sudijske, takva krajnja uzdr`anost na{ih javnih tu`ilaca i sudija

bi se mogla i razumeti.

Na{a tehni~ka vlada se, bogami, pona{a kao da uop{te nije tehni~ka.

Ona se ne boji budu}ih izbora, ona se ni boga ne boji, zato {to pojedi-

na ministarstva kao da su samonikla i kao da uop{te nisu vezana za

tu vladu, nego preduzimaju na svoju ruku razli~ite vrlo rizi~ne akci-

je. Tu pre svega mislim na ministarstvo za Kosovo i Metohiju koje

sada predla`e vrlo radikalno re{enje, koje je do sada bilo

anatemisano, a to je podela Kosova. O tome niko u vladi, osim tog

ministarstva, pojma nema. Kada pro~itate ustav i kada pro~itate

izjave ~elnika te vlade neposredno po{to je mandat vlade okon~an,

imate utisak da su to skromni ~inovni~i}i, koji }e se sada stra{no

`rtvovati za sve nas, pa }e odraditi taj tehni~ki mandat koji im je

ostao.

Me|utim, oni su se razobadali, mnogo su aktivniji nego {to su bili u

vreme dok nisu bili tehni~ka vlada, bar su takvi pojedini ministri. I

budu}i da predsednik vlade o~igledno nama nameru da kontroli{e

svoje ministre, nego ih verovatno i podsti~e da rade nezavisno od

stava vlade, ~ini mi se da bi oni koji imaju ve}inu u vladi, a to je

Demokratska stranka, morali da tra`e da se sazove vlada, iako je

tehni~ka, i da postave pitanje {ta to pojedini ministri rade. To {to je

vlada tehni~ka i {to smo u interegnumu ne zna~i da oni nemaju

nikakvu odgovornost, ni politi~ku, ni krivi~nu, ni materijalnu. Imaju

je, naravno, kao i svako drugi.

Gra|ani vi{e ne strahuju mnogo, jer smo toliko toga preturili preko

glave da bismo sada bili impresionirani time {to jedna vlada pada, a

druga treba da bude izabrana. Nastupio je zamor od svih tih

politi~kih halabuka. To je te{ka kakofonija, koja se normalnom

~oveku ve} gadi. I sebi se ponekad smu~im kada pri~am, ~ak i u va{oj

emisiji, jer mi se ~ini da svi pri~amo stalno o istom, mo`da ne na isti

na~in i sigurno ne sa istih politi~kih pozicija, ali mnogo je re~i,

mnogo je raznih, divnih tekstova, ali kao da je dru{tveni efekat svega

toga ravan totalnoj nuli. Nije ni ~udo. Mi smo te{ko siroma{no

dru{tvo, drugo, mi smo dru{tvo koje je politi~ki u`asno nestabilno,

{to onda kod svakog pojedina~no stvara ose}aj nesigurnosti,

nemogu}nosti pravljenja bilo kakvog plana koji bi bio dalji od preko-

sutra. I onda se tako rasipamo i nalazimo sebi odu{ka ~itaju}i tek-
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. stove koji nam prijaju, a da zapravo uop{te ne vidimo kakav je uticaj

svega toga na na{u politi~ku elitu ili na na{u politi~ku klasu.

A meni izgleda da oni vrlo dobro shvataju da demokratija za njih

zna~i ne stvarnu podr{ku gra|ana, nego je demokratija bolja ume-

tnost manipulacije gra|anima i ko se tu bolje poka`e, ko ima bolji

umetni~ki dojam u tom manipulisanju, taj }e bolje pro}i. Razdaljina

izme|u demokratije shva}ene u {kolskom i elementarnom smislu i

na{e manipulativne demokratije je toliko velika da zaista ~ovek

`ive}i u Srbiji mo`e da izgubi poverenje u vrednosti, u ideju

demokratije. To stvarno ne sme da nam se desi, ali tako izgleda.

Bu|enje svesti gra|ana uo~i izbora i predstavljanje svakih izbora

kao istorijskih, sudbinskih, odlu~uju}ih nije posledica neke nabujale

demokratske svesti, nego vi{e posledica straha od budu}nosti. Strah

od budu}nosti, verujem, doneo je Tadi}u pobedu, isto kao {to mi se

~ini da }e i u ovom slu~aju to dovesti do ve}eg uspeha onoga {to zove-

mo demokratskim snagama nego autoritarnih snaga, ali to pokazuje

da je instinkt za samoodr`anjem ja~i od bilo kakve obrazovno for-

mulisane i definisane ~ovekove svesti. I mi smo zaista u tom pogledu

jo{ u nekom prvobitnom i pretpoliti~kom dru{tvu.

Svetlana Luki}: 

Najbolje {to mo`e da se dogodi posle 11. maja jeste da sebi damo jo{

jednu {ansu, koju opet ne znam da li }emo iskoristiti. Kao - pre`iveli

smo, kupili smo sebi jo{ neko vreme, a {ta }emo s tim vremenom da

uradimo, pitanje je. 

Vesna Raki}-Vodineli}:  

Treba da shvatimo da je ovo dru{tvo politi~ki zaista podeljeno na dva

dominantna bloka i sada vi i ja i ostali ljudi koji pri~aju u Pe{~aniku

govorimo sa demokratskih pozicija i vidimo sebe kao predstavnike te

demokratske politike. Ja zaista ne poznajem ljude koji glasaju za

radikale, ali zaista ne verujem da svi ti ljudi koji glasaju za radikale

li~e na Vu~i}a i verujem da me|u njima ima druga~ijih ljudi. Ali nika-

da, moram priznati to za sebe, nisam u~inila dovoljno napora, niti

sam mo`da imala dovoljno nerava, da poku{am da shvatim {ta ljude

koji glasaju za Tomu Nikoli}a i Aleksandra Vu~i}a motivi{e da

glasaju tako. Ja to ne razumem i verujem da mnogi ljudi koji s vama

razgovaraju zapravo to ne razumeju, i ako bismo poku{ali da te ljude
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razumemo i shvatimo, onda bi to zna~ilo da se pru`a ruka preko

ponora, koja bi mo`da mogla da u~ini to dru{tvo manje podeljenim.

Ne znam ko bi tu trebalo zapravo da u~ini prvi korak i u ~emu bi taj

prvi korak trebalo da se sastoji. Evo, kada bih na primer vama pred-

lo`ila da nas dve na~inimo nekakav prvi korak, pa kada pomislim

prema kome bih ja mogla da na~inim prvi korak, meni se jednostavno

prevrne `eludac. E sad, da li ja mogu s tim prevrnutim `elucem da

u~inim uspe{an prvi korak, zaista ne znam.

Nemam recept, ja spadam u ljude koji su u tom pogledu isklju~ivi, ali

verujem da takva ideja treba da se plasira upravo sa ovog mesta, iako

pretpostavljam da ni vi ni ja nismo prave osobe za taj korak.

Na`alost, meni se ~ini da proticanje vremena i demokratsko sazre-

vanje Srbije, nov `ivotni stav po kome, eto, ja mogu da `ivim pored

suseda radikala, a da ne pljucnem svaki put za njim kada pro|e pored

mene, da to mo`da mo`e da u~ini kraj ovoj nestabilnosti. Ina~e, ne

vredi da se stalno obru{avamo na gra|ane, koji jesu odgovorni za

svaku vlast, i zaista nije neta~na ona izreka da svaki narod ima vlast

kakvu zaslu`uje. To je izreka koja konstatuje stanje, koja ga dobro

dijagnosticira, ali koja vam ne daje nikakvu ideju za to {ta }ete

u~initi dalje, kako prevazi}i taj raskol koji postoji izme|u dva dela

dru{tva. To je svakako vrlo te{ko i ja imam utisak da ljudi iz moje

generacije u tome ne}e uspeti.

Mnogi od na{ih savremenih srpskih sindroma su vrlo lepo obra|eni

u literaturi. Recimo, kada je u pitanju na{ beogradski d`et-set, meni

uvek padne na um jedna Tolstojeva re~enica iz Rata i mira u kojoj on

opisuje petrogradsko visoko dru{tvo i ka`e - Oni se jednom rukom

dr`e za dvor, da ne bi skliznuli u polusvet. I tako meni izgleda ta

novokomponovana, estradna elita koja se pojavljuje u ~asopisima

tipa Glorija, Stil i ostalim. A tako|e i na{ na~in `ivota, ogrezlost u

svakodnevnu politiku je isto tako obra|en kao fenomen u turskom

dru{tvu u Snegu Orhana Pamuka. Opisuju}i jednu svoju junakinju on

ka`e da ona nikako ne bi mogla da se izdvoji i odvoji od te tugaljive i

bedne turske politi~ke svakodnevice i da zbog toga, iako ima

mogu}nosti, ne mo`e da ode u neki bolji, zapadni svet. Tako i meni

izgleda da sve i kada bismo kojim ~udom mogli da `ivimo u nekom

relativno ure|enom i normalnom dru{tvu, mi ne bismo znali da

`ivimo kao normalan svet.
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. Svetlana Luki}: 

Govori istori~ar Slobodan G. Markovi}.

Slobodan G. Markovi}:  

U na{em dru{tvu postoji selektivna amnezija Nije da se o bombardo-

vanju Jugoslavije od NATO-a 1999. ne govori, nego se govori selek-

tivno, da je SR Jugoslavija napadnuta bez odluke Saveta bezbednosti

i ostale sli~ne stvari koje su naravno ta~ne. Ali ne govori se o tome

kako je do svega toga do{lo, niti se govori o toku doga|aja. Razlog

za{to se ne govori ja nalazim u psihoanaliti~kom pristupu - zato {to

je povre|en kolektivni ego ideal Srba. Svaki pojedinac, pa i svaki

kolektiv, ima nekakav ideal kako sebe vidi i zami{lja i taj na{ ego

ideal je takav da su Srbi ratni~ki narod. Znate ve} one ~uvene

re~enice da uvek dobijaju ratove, a gube u miru i tome sli~no.

Me|utim, ovaj rat ne samo {to je izgubljen, nego je i pokazao stra-

hovitu superiornost jedne strane i potpunu nemo} druge, do nivoa da

je raketom pogo|ena zgrada vlade Srbije, pa ne samo zgrada, nego

sprat u toj zgradi na kome je bilo ministarstvo informisanja, pa u

okviru toga kabinet u kome je sedeo Aleksandar Vu~i}. 

I to je stvarno bio jedan in vivo eksperiment, do kojega je do{lo zbog idiot-

skog re`ima koji je tada bio na ~elu na{e zemlje. Tu se videlo koliko pre-

cizan rat mo`e da bude i koliko mi to mo`emo da izdr`imo. Rezultati toga

eksperimenta, koji su bili izuzetno povoljni po ameri~ku stranu, poslu`ili

su kasnije i za rat u Iraku. Vrlo je te{ko da se neko iz biv{eg re`ima pojavi

i da ka`e - Jeste, zaista smo krivi, sveli smo zemlju na to da bude deo

eksperimenta, sveli smo gra|ane na to da budu pokusni kuni}i, bili smo

budale, takvu smo politiku vodili. To bi bio iskreni uvid u ono {to se

dogodilo 1999. godine, ali po{to smo svi bili deo tog eksperimenta, ~ak i

oni koji su tada napustili zemlju kao ja, bio sam u Budimpe{ti, ali svejed-

no, prisustvovao sam tome svakog dana gledaju}i, slu{aju}i i tako dalje.

Dakle, niko nije mogao da pobegne od toga, ~ak i onaj koji je fizi~ki oti{ao

ostao je u tome mentalno i sada je vrlo te{ko suo~iti se sa tim i re}i - Da, mi

smo zaista tu bili nemo}na strana. 

I tu se uvek valja setiti filma Indijana D`ons, kada se ispred njega

pojavljuje jedan ratnik, ma{e sabljom, on ga gleda, uzme pi{tolj,

pukne, pogodi ga u ~elo i ovaj padne mrtav. Zna~i, sva ta pozivanja na

tradiciju, suo~ena sa modernom tehnologijom gube bilo kakav

zna~aj, postaju sme{na, komi~na, farsi~na, osim ako vi niste taj koji
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je `rtva, onda to postaje tragi~no. Ali za nekog ko gleda sa strane, to

deluje farsi~no. I to je situacija u koju smo svi mi bili dovedeni i zato

je vrlo te{ko sa tim se suo~iti.  Bojim se da ta vrsta poricanja da se to

dogodilo ne poti~e samo od biv{eg re`ima, njima je to u interesu, ve}

poti~e i od liberalnih krugova. Vrlo je te{ko to prihvatiti, ako ste vi

bili intelektualac u socijalisti~koj Jugoslaviji, koji je priman svuda,

mogao je da ode na bilo koji univerzitet, mogao je da dobije

najpresti`nije svetske stipendije. Onda su te sankcije bile uperene -

ne protiv re`ima, re`im se obogatio kroz sankcije, sankcije su mu

omogu}ile da dr`avnu svojinu prevede u privatnu i da kasnije ima

po~etne pozicije za privatizaciju, pa sada niko ne mo`e da ih stigne,

a ko je stradao - stradali su gra|ani, stradala je intelektualna elita,

oni koji nisu pobegli ili koji nisu imali mogu}nosti da odu.

I sad je vrlo te{ko priznati da vi{e nema tog polo`aja Juoslavije, nema

vi{e tog po{tovanja koje je neko odavde imao. Sada smo svedeni na

ogromnu grupu, sada ste u ogromnoj ~ekaonici sveta, u kojoj su i

Afrika i Azija, Kavkaz. Svi su oni u toj ~ekaonici i ~ekaju da ih neko

negde primi. Tu smo sada i mi.

To je kvalitativni pad i to je zaista te{ko prihvatiti, ali ako to ne

prihvatimo, onda zna~i da se nismo suo~ili sa onim {to se dogodilo

devedesetih. Obezvre|ena je zemlja u kojoj `ivimo, nezavisno od toga

ko joj je na ~elu. Zna~i, to vi{e nije stvar toga da li je demokratski ili

nedemokratski re`im na vlasti, stvar je u tome da je realno ta zemlja

izgubila zna~aj koji je nekada imala. I zato imamo tu parcijalnu

amneziju, koja nastaje zbog nemogu}nosti da se suo~imo sa time da

na{ ego ideal nema nikakve veze s tim kako nas u stvarnosti kao

narod vide drugi. Kako nas vide oni delovi javnog mnjenja drugih koji

su uop{te zainteresovani da nas vide. Slika koju oni imaju o nama i

slika koju mi imamo o sebi je radikalno druga~ija i to je ono {to mi ne

mo`emo da prihvatimo.

Do pre desetak godina mogli ste da vidite po zgradama u Beogradu

udareni pe~at da su tu u{le snage Crvene armije - provereno min njet

- nema mina. Taj pe~at je stajao na zgradi sada{nje Alfa banke preko

puta Londona ili na zgradi Mekdonaldsa u Deligradskoj, prvog

Mekdonaldsa isto~ne Evrope. Do danas imate zgrade u Beogradu na

kojima su vidni tragovi bombardovanja iz Drugog svetskog rata. Sve

to ostaje. Pro{lo je devet godina od bombardovanja, a obnovljene su
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. samo dve zgrade, zgrada vlade i ona zgrada iza vlade, u kojoj je tre-

balo da bude sud, a u Nemanjinoj je sve ostalo uni{teno i kako sada

stvari stoje, bi}e tako jo{ najmanje desetak godina. I vi svaki dan to

gledate, a pravite se kao da toga nema. Zamislite kolika je ta trauma.

Beograd posle ovog najnovijeg bombardovanja prosto li~i na grad

muzej. Svi ti tragovi su tu, ali dobro, {ta }emo sada sa tim, da li }emo

to nekako da zaledimo, pa da gledamo te tragove zauvek ili }emo

ne{to tu da izgradimo, da ka`emo - Dobro, idemo dalje?

2007. godine smo obele`ili tri velike godi{njice, 125 godina od

uspostavljanja diplomatskih odnosa izme|u Srbije i Sjedinjenih

Ameri~kih Dr`ava, zatim 170 godina od dolaska prvog britanskog

konzula u Kne`evinu Srbiju i 90 godina od uspostavljanja vojnog

savezni{tva sa Amerikom 1917. godine. Uzmimo kao prelomnu 1903.

godinu, kada je do{lo do kraljeubistva i kada su Srbi bili do`ivljeni

kao divlji narod koji ubija svoje vladare i gole ih baca kroz prozor, pa

da idemo do 2003. Uzmimo tih sto godina. Mi vidimo da su odnosi bili

dobri tri ~etvrtine tog vremena, da su u klju~nim trenucima, u Prvom

i Drugom svetskom ratu, Srbi i Jugosloveni bili saveznici najva`nijim

zemljama sveta i najva`nijim demokratijama sveta. Vidimo da je ~ak

i socijalisti~ka Jugoslavija sa tim zemljama imala vrlo dobre odnose

i da smo mi kolektivne `rtve kratkovidosti.

Mi vidimo ono {to se doga|alo 1991, 1992, a zaboravljamo da je SAD

najdu`e pru`ao otpor priznanju Hrvatske i Slovenije. To je ~injenica

koja se zaboravlja. Zaboravlja se da je dr`avni sekretar D`ejms

Bejker poslednji veliki dr`avnik Zapada koji je do{ao u Jugoslaviju da

poku{a da spase tu zemlju, ali joj nije bilo spasa, jer se iznutra ras-

padala. I zaboravlja se da su ljudi koji su u vi{e navrata spasli tu

dr`avu od ekonomskog brodoloma osamdesetih godina kasnije ocrn-

jeni u na{oj javnosti. To se desilo Lorensu Iglbergeru, koji je okupljao

bankare u udru`enje koje se zvalo Prijatelji Jugoslavije.

Malo je poznato da je Amerika pokrivala znatan deo bud`etskog

deficita socijaliti~ke Jugoslavije, od 1950, pa do 1963. i da je rast

bruto doma}eg proizvoda delimi~no bio finansiran ameri~kim

novcem, da su krediti posle toga tako|e do{li od iste te zemlje.

Postoje mnoge stvari koje spadaju u domen humanitarnog rada,

filantropije, kao na primer ~injenica da je na{u univerzitetsku bibli-

oteku podigao Amerikanac, Karnegi. Ili da je Amerikanac D`on
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Trotinham, kome je ovde oduzeta i ulica, finansirao najve}i deo srp-

skih siro~i}a nakon Prvog svetskog rata. Mi ~esto govorimo da je ovo

najkriti~nija, najte`a godina u srpskoj istoriji. Najte`a godina u srp-

skoj istoriji od po~etka dvadesetog veka do danas je 1915, kada je

Srbija do`ivela poraz i cela Srbija, i njena intelektualna elita, sa

vojskom prelazi preko Albanije. Moglo je lako da se desi da svi umru

u tim gudurama. U to vreme kre}e ogromna humanitarna pomo}

SAD-a. 1918. se slavi Vidovdan u Va{ingtonu. 

Pro~ita}u jednu poruku povodom sredi{nje proslave Kosovskog

dana, tako se to nazivalo i u Britaniji, gde je centralna proslava bila

1916. i u Americi, gde je centralna proslava bila 1918. Dakle, Kosovski

dan ili Vidovdan. U Americi je on odr`an u hotelu Valdorf Astoria u

Njujorku i tada je pro~itana poruka ameri~kog predsednika Vudroa

Vilsona dr`avnom sekretaru u kojoj se ka`e:

Dragi gospodine sekretare, da li biste bili tako ljubazni da onima koji

}e se okupiti idu}eg ponedeljka na proslavi srpske godi{njice

Kosovskog dana prenesete poruku mojih najsrda~nijih pozdrava i da

li biste im u moje ime izrazili iskreno uva`avanje zna~enja ove va`ne

godi{njice? Borba srpskog naroda za slobodu i za prava i te`nje svih

velikih slovenskih naroda za priznavanje njihovog nacionalnog

identiteta i prava na samoopredeljenje i sopstveno politi~ko delova-

nje, sada vi{e nego ikada privla~e pa`nju sveta i moraju da izazovu

simpatije svih koji vide ono {to sada svakodnevno postaje jasnije

dr`avnicima {irom sveta, da budu}nost sveta zavisi od saglasnosti

nekoliko naroda na svaki sporazum koji uti~e na njihov `ivot i nji-

hovu sre}u.

Dakle, u trenutku kada Srbije nema na politi~koj karti, kada Srbija

dr`i samo jedan grad Srbije pre okupacije, Bitolj, a sve drugo je pod

okupacijom Austro-Ugarske, Nema~ke, Bugarske, u tom trenutku je

vrlo bitna ovakva poruka, koja budi nadu da }e se ipak ta Srbija pono-

vo di}i iz pepela. Takav je tada bio odnos Amerike, Britanije i drugih

zapadnih velikih sila prema Srbiji. Kada je polo`en kamen temeljac

za novu univerzitetsku biblioteku u Beogradu, ~iju je izgradnju

finansirala fondacija Karnegi, predsednik Vlade Kraljevine Srba,

Hrvata i Slovenaca, Nikola Pa{i}, izrazio je svoju zahvalnost

Karnegijevoj zadu`bini i Sjedinjenim Dr`avama i tada je rekao: Duh

saose}anja i interesovanja, koji je bio tako jasno pokazan u razdoblju
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. obnove, samo oja~ava vezu pravog prijateljstva na{ih naroda. Ovaj

prekrasan dar }e ostati kao spomen, ne samo ovoga prijateljstva, ve}

}e da bude i podsticaj budu}im nara{tajima da uva`avaju veli~inu

takvog prijateljstva.

Ako pogledate koja su se lica iz Srbije i Jugoslavije u prethodnih

osamdesetak godina pojavila u magazinu Tajm, vide}ete da se osam

puta pojavila neka li~nost odavde na naslovnoj strani magazina

Tajm, odnosno devet puta ako ra~unate Teslu, ali ja ga ne}u ra~unati,

jer je on sa stanovi{ta magazina ameri~ki nau~nik. To su: kralj

Aleksandar - 1929, kada je zaveo diktaturu, onda knez Pavle - 1938,

onda tri pojavljivanja vezana za Drugi svetski rat, prvo generala

Simovi}a posle ru{enja pakta sa Nemcima, onda generala

Mihajlovi}a u maju 1942. i onda Josipa Broza u oktobru 1944. i posle

toga se dva puta pojavio Josip Broza - 1946. u vrlo negativnoj kono-

taciji i 1955. u junu u pozitivnoj, posle otopljavanja odnosa sa

Sovjetskim Savezom. Uz tih sedam su i jo{ dva pojavljivanja

Slobodana Milo{evi}a, u aprilu 1999, gde vidite njegovu sliku na

ni{anu snajpera i u oktobru 2000, sa naslovom Kona~no slobodni i tu

je njegova slika kao isprskana blatom. Od tih devet naslovnica, ~etiri

su vezane za ratove, jedna za revoluciju, prevrat u oktobru 2000. I

ima jo{ dva pojavljivanja, pored ovih devet. Jedno je Balkan na

naslovnoj strani - 1992, sa naslovom Mo`e li neko da zaustavi ubi-

janje. Drugo prikazuje albanske izbeglice tokom rata 1999. i pi{e:

Kosovo - da li su potrebne kopnene trupe. Dakle, ako dodate jo{ ta dva,

vidite da je najve}i deo tih pojavljivanja vezan ili za ratove

devedesetih ili za Drugi svetski rat.

Devedesetih smo se pojavili na na~in koji otkriva imid` Srbije. Dakle,

Srbija je imala opasnog, stra{nog diktatora i Srbi su predstavljeni

kao odgovorni u velikoj meri za sve ono {to se tada dogodilo. To je,

dakle, imid` koji smo mi nasledili 2000. godine. Bilo je veoma bitno

raditi postojano, ozbiljno da se taj imid` promeni. A postojala je

situacija da je ubijen premijer Srbije. Ubistvo premijera se de{ava u

banana republikama, ne de{ava se tako ~esto u razvijenim

demokratijama, pogotovo se ne de{ava da ga ubiju dr`avni slu`beni-

ci. I imate najnoviju situaciju, koja se isto tako ne de{ava svakog

dana, da nisu preduzete mere da se za{tite strane ambasade, {to je

ozbiljna povreda me|unarodnog prava. Ona ima simboli~ki zna~aj u

svetu i Srbi sada zauzimaju mesto koje zauzimaju arapski teroristi u



ameri~kim filmovima. Samo arapski teroristi pale ameri~ke

ambasade, niko drugi. Srbija se sada smestila u taj krug i to je vrlo

opasno. Ni u Pjongjangu nikada nije bila spaljena ameri~ka ambasa-

da.

Evropsku uniju javnost do`ivljava kao mogu}nost ekonomskog

boljitka i kada tri ~etvrtine ljudi ka`u - Mi bismo u Evropsku uniju,

oni misle - Mi }emo u Evropsku uniju, jer }e se bolje `iveti kada

u|emo, a ne misle - Mi }emo tamo zato {to }emo reformisati zakono-

davstvo ili promeniti vrednosti ili bilo {ta tome sli~no. Me|utim, sa

Rusijom je tu mnogo jednostavnija stvar, dakle, ja pretpostavljam da

}e sada po~eti da se pojavljuju nekakvi ruski privrednici koji }e gov-

oriti o milionima dolara koje }e se ovde ulo`iti, da }e se ponovo aktu-

alizovati pitanje ugovora sa Rusijom i Belorusijom. Prosto sam

zabrinut da }e, ako ne do|e do ponude da se potpi{e Ugovor o stabi-

lizaciji i pridru`ivanju krajem aprila, Rusija ukinuti vize Srbiji i svi

}e re}i - Mi smo ukinuli vize Rusiji pre neki dan, njima je bilo potreb-

no dvadeset dana da ih ukinu nama, a evo koliko je potrebno

Evropskoj uniji. Ve} realno postoji u na{em javnom mnjenju mi{ljen-

je da je Rusija nama najbli`a zemlja.

Ali kada realno pogledate odnose zvani~nog Beograda i zvani~ne

Moskve u periodu od 1903. do 2003, postoji bliskost od 1903. do 1917,

14 godina. Onda je Kraljevina Jugoslavija poslednja zemlja u Evropi

koja je priznala Sovjetski Savez. Odnosi sa zvani~nom Moskvom su

bili vrlo lo{i, pa opet sjajni od 1944. do 1948, a onda opet katastro-

falni. Postoji 14 godina na po~etku veka, 4 od 1944. do 1948. i posle

toga su u najboljem slu~aju korektni odnosi, ali nikada bliski, sve do

devedesetih, pa ~ak i tada su zategnuti odnose, zbog navijanja

Slobodana Milo{evi}a za to da se izvr{i vojni udar u Rusiji. Kada sve

to saberete, u 20 odsto od tog vremena su te dve dr`ave bile bliske.

U na{oj istorijskoj svesti izmenila se percepcija o tome ko je

saveznik, a ko nije saveznik. Ju~e sam pro{ao pored Aran|elovca i

tamo pi{e Rusija-Srbija-zajedno. Postavljeni su putni znakovi koji

to slave. Zamislite kada bi neko stavio Srbija i Sjedinjene Ameri~ke

Dr`ave saveznici 125 godina. Pa to bi bilo rastureno u roku od pet

minuta. Nezavisno od toga ko bude vodio njenu spoljnu politiku,

~ak i da pobede prodemokratske snage, Srbija }e se dugo percipi-

rati kao sumnjiva dr`ava, nekakva predstra`a Rusije, za {ta je ona

Slobodan G.

Markovi}
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. sumnji~ena i u devetnaestom veku. U ~emu je tu problem? Pa u

tome {to je ta ideja neostvariva. ^ak i da Srbija ho}e da bude pred-

stra`a Rusiji, ona to ne mo`e biti, jer se nigde sa Rusijom ne

grani~i. Rusija `eli da dopremi nekakvu humanitarnu pomo}, a ako

to ne da vlada Kosova, kako }e? Rusija mo`e, kao u nekim

nau~nofantasti~nim knjigama @ila Verna, da dopremi ne{to Srbiji

kroz sredi{te zemlje. Kako }e ona to da uradi, kada je svuda oko nas

NATO?

Vi u stvari nemate mogu}nost da birate. Vi mo`ete da birate da li

ho}ete da idete sa drugim evropskim zemljama ili }ete da u|ete u

ono {to Amerikanci vide kao osovinu zla. Dakle, da li }ete da idete

sa Iranom, Sirijom, Severnom Korejom, Kubom, Venecuelom, to je

nekada bio Klub 6, tu su bili Irak i Libija, onda su oni iza{li, u{la

je Venecuela, dakle, to je sada Klub 5 i oni o~ajni~ki tra`e {estog

~lana i sada Srbija mo`e da bude taj {esti ~lan. Ali ako }ete da

u|ete u taj klub, dakle, ne u klub onih koji su sa Rusijom, to vam

nije na raspolaganju, onda morate da znate da su posledice vrlo

ozbiljne, da se na te zemlje ne primenjuje me|unarodno pravo, jer

se one sumnji~e za terorizam, za organizovanje kojekakvih pre-

vrata i drugih stvari protiv zapadnih zemalja. I zato sve te

godi{njice izazivaju potrebu da ponovo razmi{ljamo, da vidimo

gde smo. Zaista je ovo te`ak trenutak u definisanju srpskog iden-

titeta, koji je raspolu}en. To je, dakle, sada{nje stanje, koje se ne}e

lako promeniti, koje }e potrajati jo{ najmanje nekoliko decenija,

ali sa kojim mi treba da se suo~imo i da vidimo koje su tu per-

spektive i {ta se tu mo`e uraditi.

U Ujedinjenim nacijama imate i zemlje koje nisu dr`ave u pravom smis-

lu te re~i. Kad to ka`em ne `elim da omalova`im nijednu zemlju, nego

mislim na zemlje koje ne vode spoljnu politiku i ~esto nemaju vojne

snage. To su te patuljaste dr`ave. Takvih imate na desetine u Pacifiku,

u Karipskom moru i drugde i da li neko zaista misli da Srbija mo`e da

spre~i te zemlje da priznaju Kosovo? Pada mi na pamet montipa-

jtonovska scena sa ~etrdesetak tih malih zemalja ~iji predstavnici sede

u Njujorku i svi dobijaju SMS - njima ne morate da po{aljete faks, nego

ih zovnete telefonom i ka`ete - Morate da pri-znate Kosovo. Da li Srbija

mo`e da zaustavi Vanuatu, Tuvalu, Samou i zemlje Mikronezije? To je

stvar sa kojom se ne treba igrati. Amerika je pokazala da mo`e da uti~e

na najmo}nije zemlje u svetu. Kosovo su priznale i zemlje kojima realno



Slobodan G.

Markovi}

preti ista opasnost. Britanija nije ista sa [kotskom ili bez nje, kao {to ni

Srbija nije ista sa Kosovom ili bez njega, ali to je proces koji se ne mo`e

zaustaviti. Nikome ne pada na pamet da poku{a da silom zaustavi [kot-

sku. Pa {ta treba da rade Britanci? [kotska }e mo`da oti}i.

Verujem da bi bilo koja vlada donela odre|eni set mera, ali drago mi

je {to je najavljeno da }e u septembru biti vra}eni ambasadori u te

zemlje. Mislim da i podr{ka Rusije po~inje polako da se menja.

Videli ste da je Jevgenij Primakov dao intervju Ve~ernjim novosti-

ma i da je rekao - Podela je jedino re{enje. Svi poku{avaju da na|u

neko realno re{enje. Polako se kre}emo ka realnosti, ali smo realno

napravili veliku {tetu. Svi se pitaju - Kakav ste vi to narod, koji pali

ambasade? Bitno je da taj liberalni deo vlade postane nosilac nas-

tojanja da se Srbija reintegri{e. Nema potrebe da se kvare odnosi sa

Rusijom, ali je neophodno da se Srbija vrati u normalno stanje

odnosa sa Evropskom unijom i sa Sjedinjenim Ameri~kim

Dr`avama. Bilo bi dobro da pristupimo Evropskoj uniji makar

makedonskim tempom. Ne ka`em da mo`emo da stignemo tempo

kojim ide Hrvatska, to nije realno, ali makar da se uhvati tempo

kojim je krenula Makedonija. Ako je to neverovatan cilj, onda

zaista ne znam o ~emu govorimo.

Svetlana Luki}: 

Na prole}e, pred po~etak rata izme|u Srba i Albanaca, nas dve smo

bile na Kosovu, po~elo je tada ve} da se {apu}e o postojanju neke oslo-

bodila~ke vojske Kosova, [keljzen Mali}i, Fehmi Agani, Bajram

Keljmendi su nam nagove{tavali ne{to {to nismo ba{ dobro razumele.

Nekoliko dana kasnije, na{le smo se pod nekim vojvo|anskim

tremom, kraj neke vode, gde su posle bogougodnog ru~ka monasi iz

manastira Kovilj pevali vladici Irineju njegovu omiljenu pesmu.

Mnogo smo pesama ~ule, pre nego {to je po~eo rat.

Monasi:  

Car je turski Murat c'jelu vojsku dig'o

I u na{e carstvo na Kosovo stig'o.

Mimoza Ahmetaj:  

Srbi `ive od mitova, a Albanci iz realnih stvari. To je interesantno u nji-

hovoj psihologiji, uvek kad ose}aju da im se temelj ne{to ljulja, oni grade

te crkve, u svaki grad sagradili su neku crkvu.
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. G-|a Pavlovi}:  

Hajde, blago dedi, kako be{e... Car Lazare sede za ve~eru, i ja sam morala

da dodam - Pokraj njega carica Milica. Veli njemu carica Milica - Care

Lazo, srpska kruno zlatna, ti odlazi{ sutra u Kosovo, sobom vodi{ junake,

a na dvoru nikog ne ostavlja{. 

Gospo moja, carice Milice, koga bi ti brata najvolela. Ona odgovara - Ostavi

mi Bo{ka Jugovi}a... E, kad je sutra sve se to dogodilo i ona ugledala brata,

Ruke sklopi bratu oko vrata: O, moj brate, Bo{ko Jugovi}u, Car je tebe

meni poklonio i tebi je blagoslov rekao da ne ide{ u boj na Kosovo, da

ostane{ sa mnom u Kru{evcu, da imadem brata od zakletve. 

Idi, sestro, na bijelu kulu, ne bih ti se junak povratio, ni careva barjaka

pustio, kad bih znao da bih poginuo. Sve je redom ustavljala, nijedan nije

pristao. 

Na to knez Lazar ka`e - Slugo moja, slugo Golubane, od mene ti bogom

prosto bilo, uzmi gospu na bjele ruke, odnesi je na tananu kulu i ostani s

njome u Kru{evcu. To je sve sluga Goluban u~inio, ali svom srcu odoljet ne

mo`e, ve} usede na konja viteza i odjezdi u polje Kosovo.

Hidajet Hiseni:  

U nekoj pesmici ka`e se: Dok ga tuku, mu~enik odgovori - ima i te`e.

Vezuju lancima, ka`e - ima i te`e. Islednik pita - a {ta to ima te`e od ovoga,

a on ka`e - te`e je kad bih bio u tvom polo`aju.

G-|a Pavlovi}:   

Ali ja najvi{e volim Uro{a i Mrnjav~evi}e, znate, to su najdivniji stihovi,

koji se ne mogu na}i ni kod Homera. Kad majka ka`e sinu Kraljevi}u

Marku: O, moj sine jedini u majke, ne bila ti moja hrana kleta, nemoj sine

govoriti krivo - jer on treba da presudi na kome je carstvo - Bolje ti je - sad

ovi stihovi su najva`niji - Bolje ti je izgubiti glavu, nego svoju ogre{iti

du{u.

Mimoza Ahmetaj:  

Glave padaju i onako, svakog dana ima{ nekog ubijenog, nekog

izgubljenog, to kao da te ubija svaki dan, kao da ti skrati neku ruku, nogu,

dok ne do|e do srca. To bar kada bude rat, neka bude otvoren i da se vidi

ko sve {ta mo`e da bude.



D`evdet

Doda

Sava, vladika {umadijski:  

Ra|ajte se, mno`ite se, napunite zemlju, i {to je vrlo va`no za nas Srbe,

ovladajte zemljom, nemojte da dozvolite da zbog va{ih grehova ovladaju

ovom srpskom svetom zemljom oni sa Juga, koji ne veruju u Boga onako

kako mi verujemo. Ne veruju pravoslavno, ne pripadaju hri{}anskoj crkvi.

Albanski novinar: 

To je narodna pesma, koja je tokom godina prerasla u neku vrstu himne:

Besa bes, Besu sam ti dao, za Kosovo }u `ivot dati. 

D`evdet Doda:   

Mi smo stanovnici Republike Kosovo i {to se ti~e srpske vlasti, njih do`ivl-

javamo jednostavno kao okupatore i niko ne}e mo}i da me ubedi da sam

ja ravnopravan u ovoj dr`avi u bilo kojem smislu. Ja po svojem ube|enju

sam pacifista, ali kad ~ovek razmisli - bolji je u`asan kraj, nego u`as bez

kraja. A ako mora pasti krv, neka padne.

G-|a Pavlovi}:  

Znate, Jefimija, }erka gospodara Drame i `ena despota Uglje{e, U miru

veze svilen pokrov na dar manastiru, pokraj nje se krve narodi i gu{e,

propadaju carstva, svet vaskoli cvili, ona ve~no sama na zlatu i svili veze

ve~ne boli otmene joj du{e. Vekovi su pro{li, zaborav ve} pada, a jo{ ovaj

narod kao nekad cvili. To su divni stihovi, i ta~no cvili na{ narod.

Svetlana Luki}: 

Bio je ovo jo{ jedan Pe{~anik, pozdravljaju vas dve Svetlane, a jedna vam

se izvinjava {to je danas malo brljala. Do vi|enja.



DECA PIREJA

Nikola Samard`i}, istori~ar,

Pavle Rak, filozof,

Vladimir Todori}, pravnik,

Ivan ^olovi}, antropolog

Haradinaju nisu potrebni svedoci odbrane, on ima

oru`anu odbranu... 

Ljudi ponovo ginu zbog ideja koje kao kosturi ispadaju iz

ormana... 

Kosovsko pitanje je izmi{ljeni moralni teret... 

Srbiji je potrebno bilo kakvo zatvaranje krize na Kosovu...

0044..  0044..  22000088..



Svetlana Luki}: 

Dobar dan vam `elim. Danas }e kosovski Albanci do~ekati kao heroja

Ramu{a Haradinaja, koga su ju~e sudije Ha{kog suda oslobodile

svake krivice za zlo~ine prema Srbima i onim Albancima koje je pro-

glasio izdajnicima, jer nisu hteli da se priklju~e njegovoj armiji.

Pora`avaju}a je ~injenica da ha{ke sudije pu{taju na slobodu zlikovca

kakav je, po svemu sude}i, Ramu{ Haradinaj, a to nije prvi put. Ve}

odavno je prili~no jasno da on ne}e biti progla{en krivim. Taj ~ovek je

o~igledno, uz pomo} svojih kolega iz kosovskih vlasti, u~inio sve da

ve}ina svedoka ne do`ivi su|enje ili da budu toliko zastra{eni da im ne

pada na pamet da pred sudom ka`u {ta su videli. Haradinaj je verovao

u mo} oru`ja, no`eva i d`ipova, koji su eliminisali jednog po jednog sve-

doka - njih devetoricu. On je odbio da dovede i jednog jedinog svedoka

odbrane - {ta }e mu, kada on ima oru`anu odbranu.

Nema dileme kako }e ova odluka uticati na kosovske Srbe. Nije izne-

na|uju}a ni bujica zgra`anja srpskih politi~ara, od Samard`i}a, koji

pominje glogov kolac zabijen u grudi tribunala, do radikala, kojima je

ovo dobro do{lo da potvrde svoju tezu da nijednog Srbina vi{e ne treba

slati u Hag. Kada pominjemo radikale i njihovog lidera, kojem se sada

sudi u Hagu, nije lo{e u ovom trenutku podsetiti na tvrdnje predsednice

Fonda za humanitarno pravo Nata{e Kandi} da je mnogim radikalima

u opisu posla da, kako znaju i umeju, svedoke optu`be protiv [e{elja

ubede da je po njihovo zdravlje bolje da ne svedo~e, a ako su ba{ zapeli,

da se pojave kao svedoci odbrane. 

Saop{tavaju}i osloba|aju}u presudu Haradinaju sudije su jasno

stavile do znanja da je bilo, citiram - zna~ajnih te{ko}a sa svedocima i

da se stekao sna`an utisak da se su|enje odvijalo u atmosferi u kojoj

se svedoci nisu ose}ali bezbedno. To je jasno priznavanje poraza u

ovom procesu, odnosno konstatacija da je tribunal nemo}an ako

mati~na dr`ava, ljudi i institucije koje treba da {tite svedoke za-

vereni~ki }ute i poma`u da se oni elimini{u, kako niko ne bi pomislio da

je, na primer, kosovska dr`ava nastala na zlo~inu. Pa jeste, nastala je

na zlo~inima, kao i ve}ina dr`ava koje nezavisnost dobijaju ratom.

Razlika je jedino u tome {to neke dr`ave potom ne smatraju da ba{

svakog zlikovca i svakog sadistu, samo za{to {to je u~estvovao u ratu

na na{oj strani, valja ~uvati po cenu novih ljudskih `ivota.

Svetlana

Luki}
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. Kosovski Albanci }e, dakle, stvarati novu dr`avu sa ~ovekom kao {to je

Haradinaj, ali to je krst koji }e sami morati da nose. Mi ovde, u Srbiji,

mo`emo da u~inimo dve stvari. Prva je ona koju je pomenuo na{ tu`ilac

za ratne zlo~ine, Vladimir Vuk~evi}, da nasledniku Karle del Ponte,

Ser`u Bramercu, treba {to vi{e da pomognemo u pretresu pred dru-

gostepenim ve}em. Druga stvar koja bi nam pomogla da manje cvilimo

zbog osloba|anja Haradinaja jeste da se setimo da mi nikada nismo

dozvolili da Ratko Mladi} uop{te do|e pred bilo koji sud; da se setimo

da je zbog politi~ke situacije su|enje za Suvu Reku prakti~no zaus-

tavljeno; da se niko ne bavi problemom zastra{ivanja svedoka u

slu~aju [e{elj; da se setimo jo{ jednog sramnog odlaganja su|enja za

zlo~in na Ibarskoj magistrali i ~injenice da niko nikada nije, na primer,

istra`io ubistvo jedinog o~evica atentata na premijera \in|i}a, Kuje

Krije{torca, jer je ministar Jo~i} od oka zaklju~io da to ubistvo nema

nikakve veze sa atentatom.

Osloba|anje Haradinaja }e radikalima, Ko{tunici, Da~i}u i ostalim

[e{eljima i Milo{evi}ima dobro do}i. Svakoga ubicu }e braniti pod

izgovorom da je slu~aj Haradinaj jo{ jedan dokaz da je Ha{ki sud poli-

ti~ka tvorevina pobednika u ratu protiv Srba. To je stara odbrambena

strategija. Koristio ju je i Gering na Nirnber{kom procesu. Tvrdio je da

su njega i ostale naciste pred sud doveli ljudi koji su u ratu ~inili sli~na

nedela prema civilima. Gering je, kao i ovi na{i Gerinzi, bio u pravu. On

je kao primere navodio da Sjedinjene Ameri~ke Dr`ave po~ivaju na

istrebljenju Indijanaca, da bogatstvo Engleza po~iva na stra{nom

kolonijalizmu, da su atomske bombe ba~ene na Hiro{imu i Nagasaki

zlo~ini protiv civilnog stanovni{tva. Gering je mnogo toga nabrajao i

uglavnom je bio u pravu. Stvar je, me|utim, u tome {to je iz svega toga

izveo potpuno pogre{an zaklju~ak - da }e to umanjiti njegovu krivicu.

Neka svako pri~a o svojoj sramoti, ja }u o svojoj, govorio je Breht. Neka

Albanci i me|unarodne institucije na Kosovu raspravljaju kako se

dogodilo da im ginu i svedoci koji su bili u programu za{tite. Neka i

~asne sudije Ha{kog suda razmisle o tome {ta su radile sve ovo vreme.

Mi imamo dovoljno svoje sramote, a i dovoljno vremena, jer ni{ta

pametno ne radimo, da razmislimo kakvo je na{e pravosu|e, kakvi su

nam tu`ioci, sudije i advokati, kakav nam je vrhovni sud. 

U Turskoj se dogodila za nas nepojmljiva stvar. Tu`ilac u Visokom

apelacionom sudu zatra`io je da se zabrani rad Partije pravde i razvo-



ja zbog njenih antisekularisti~kih aktivnosti, a to je, da vas podsetim,

vladaju}a partija, ~iji je {ef turski premijer Erdogan. I ne samo {to se

tu`ilac usudio da zatra`i ga{enje vladaju}e partije, nego se vrhovni

sud Turske usudio da tu`bu prihvati i uskoro }e razmatrati mogu}nost

da ukine vladaju}u stranku. Naravno da se o tom predlogu mo`e

raspravljati, ali mo`ete li vi uop{te da zamislite da se Vrhovni sud

Srbije, sa Vidom Petrovi}-[kero na ~elu, usudi da na pisarnici primi

tu`bu protiv DSS-a, kojom se tra`i zabrana rada te stranke? Pa Nata

Mesarevi} ni u snu nije smela da pomisli da kao svedoke na sud pozove

Tijani}a, Mihajlova i ostale znalce pozadine atentata na premijera

\in|i}a.

Mo`ete li da zamislite da neki sudija ovde osudi Tijani}a zato {to je u

zgradi suda o{amario jednog mladi}a? Nedavno je sudija u ameri~kom

gradu Feniksu osudio jednu `enu na ~etiri godine zatvora, jer je u

pijanom stanju oborila biciklistu. Dok je bila na odslu`enju kazne, u

telefonskom razgovoru se trezna veselo smejala na primedbu svog

sagovornika da nikakvo zlo nije u~inila, jer je njena `rtva bio Francuz

i homoseksualac. Sudija joj je zbog okrutnog pona{anja dodao jo{ {est

godina robije. Da se vratim Tijani}u. On bi morao da odgovara zato {to

je fizi~ki napao ~oveka, a onda bi morao da odgovara dodatno zbog

toga {to je izjavio da je to delovalo vaspitno na mladi}a, koji je posle

{amara pobegao niz hodnik. 

Naravno, postoje i druge pravne prakse, na primer, ona od pre nekoliko

dana u Meksiku, gde je sudija u zatvor poslao vola, jer je pojeo tu|

kupus. Sudija nije mogao da kazni vlasnika {teto~ine, pa je uhapsio i u

ime naroda iza re{etaka poslao vola.

Reforme u na{em pravosu|u se navodno odvijaju, ali malo sporo, otpri-

like kao reforme na Kubi. Posle vi{e od pola veka Kubancima je dozvo-

ljeno da letuju u luksuznim hotelima svoje zemlje, a Raul Kastro je u

reformisti~kom naletu dozvolio Kubancima da poseduju mobilne tele-

fone i kompjutere.

Ko{tuni~ina borba za Kosovo se pretvorila u borbu za glasove

kosovskih Srba. Mar{i}aninovih bednih 13,3 odsto na izborima od pre

nekoliko godina su za Ko{tunicu nedosti`an broj. Srbijanci ga ne{to ne

ljube, pa Samard`i} mora kako zna i ume, a para se ima, da mu nabavi

glasove na Kosovu. [utanovac i ostale demokrate su zapanjeni ~injeni-
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. com da je Ko{tunica ne samo dirigovao nemirima na Kosovu i u

Beogradu, nego i gle boga ti, kosovskim Srbima deli pomo} po parti-

jskoj liniji. Ne samo da deli novac onome ko glasa za dr`avotvorne

stranke, nego }e tako deliti i onu smrznutu ribu, kojoj je pre neki dan

Samard`i} priredio sve~ani do~ek na beogradskom aerodromu. 

Sletanje ilju{ina sa smrznutim mesom i ribom Samard`i} je nazvao

velikim danom i poru~io ruskim dobrotvorima da }e ta pomo}

omogu}iti opstanak srpskog naroda na Kosovu. Strahujem od toga {ta

}e re}i kada sleti slede}i ruski avion. Mo`da }e bez re~i le}i na pistu,

odeven samo u bed` Kosovo je Srbija, kako bi nama izdajnicima

dokazao da ruski avioni imaju najbolje ko~nice na svetu.

Kad pominjemo bed`eve i ostala srpska znamenja, jeste li primetili da

su Ko{tuni~ine pristalice po~ele masovno da nose crvene majice sa nat-

pisom... znate ve} kojim? Njegovi mitinzi sve vi{e li~e na okupljanje

navija~a nekog seoskog fudbalskog kluba. Ne znam da li je Pera

Lukovi} pored bilborda Pridr`i Srbiju video i bilbord koji je preslikani

semafor sa fudbalskih terena, na kojem pi{e - Pogledajte semafor i - 160

za, 32 protiv. To nam na{e ministarstvo za Kosovo i Metohiju, na sebi

svojstven, duhovit i duhovan na~in saop{tava koliko je zemalja za to,

a koliko protiv toga da Kosovo bude na{e. I kao {to semafor i Ko{tuni-

ca ka`u, neprijatelja Srbije je - {aka jada. Uvek mi je iznova neverovat-

no koliko igra~i FK DSS-a izgledaju glupo, jadno, odlepljeno od

stvarnosti, a opet tako zastra{uju}e opasno.

Sa po~etkom kampanje demokrate su otkrile da su njihovi doju~era{nji

partneri opasni po Srbiju; zloupotrebljavaju kosovske Srbe, pale

ambasade, vode nas u samoizolaciju. Imperija je uzvratila udarac

ukazuju}i na ono o ~emu se ve} dugo govori - da su mnogi funkcioneri

Demokratske stranke postali neobi~no bogati ljudi. DSS tvrdi da

~etvorka u sastavu [aper, \eli}, Vlahovi} i \ilas ima vi{e od sto mi-

liona evra. Kako su se svi u vladi pokazali kao la`ovi, a nemamo neza-

visnih institucija, sve }e ostati u domenu olajavanja. 

Dinki} je re{io da sve to prekine i pozvao novinare u svoj stan, da im

poka`e da ni{ta nije ukrao. Pokazao im je svojih skromnih 68 kvadrat-

nih metara, pu{tao malo muzike, gospo|a Dinki} je, kako i dolikuje,

goste poslu`ila kafom i on je sa sebe sprao svaku sumnju. Neverovatno

je kako smo mi u stanju da sve demokratske institucije i procedure



pretvorimo u sprdnju. U sprdnju smo pretvorili ustav, referendum, bro-

janje glasova, parlament, zakon o sukobu interesa, pa za{to ne bismo i

takozvane imovinske karte politi~ara? Dinki} se narugao svima nama

kada je novinare pozvao u stan. Kao da ne postoji ne{to {to se zove

ra~un u inostranstvu, sef i slamarica. [ta je trebalo da se desi u tom

stanu od 68 kvadratnih metara? Da novinari zaviruju u kupatilo,

mo`da ima pozla}enih slavina, da kopaju po kutiji za nakit ministrove

supruge, da kuckaju po astalu da vide da li je od orahovine ili sanda-

lovine?

Svi glavni igra~i na politi~koj sceni pri~aju pri~u o svom po{tenju.

Stvorili su kleptokratsku vlast, {to zna~i da je korupcija u najve}oj

meri organizovana sa vrha. Dobili smo armiju onih koje neki teoreti~ari

nazivaju stacioniranim banditima. Ka`u da saudijska kraljevska

porodica ima 22.000 prin~eva i princeza. Na{a kraljevska porodica ima

otprilike isto toliko ~lanova, pri ~emu su neki, kao i u Saudijskoj

Arabiji, reformisti~ko, a neki konzervativno krilo. Siroti su izgleda jedi-

no predsednik dr`ave i predsednik vlade. Predsednik dr`ave je ~ak

bedna sirotinja, ne poseduje ni{ta, osim re~itosti i lepote. Predsednik

vlade ima stan i skromni je nacionalni radnik koji sebi ne bi dozvolio

da se bogati u ovom te{kom trenutku. Da smo slu~ajno u ratu sa

Albancima, imam utisak da bi Ko{tunica imao stav sli~an

Himlerovom. Himler je govorio - Onaj ko ukrade i jednu jedinu {argare-

pu od Jevrejina je mrtav ~ovek. Mi imamo moralno pravo da uni{tava-

mo Jevreje, ali nemamo pravo da krademo od njih.

Ova predizborna kampanja }e biti ludilo, svi su krenuli na sve ili ni{ta,

nevi|ene pare }e se spiskati, borba za demokratsku i jedinstvenu

Srbiju }e biti takva da ni kamen na kamenu ne}e ostati. Ko{tunica }e

svoj eventualni poraz poku{ati da spre~i po svaku, ali apsolutno

svaku, cenu. A Tadi} nam je ve} saop{tio da njegovih pet principa ne

zadovoljava nijedna stranka. On od Srbije tra`i pedeset odsto plus

jedan glas, on zahteva apsolutnu vlast. Svi ga sapli}u, svi od njega

ne{to tra`e, a on, [aper, Krsti} i jo{ nekolicina ljudi mogli bi da ostvare

~udo, istovremeno vra}anje Kosova u sastav Srbije i priklju~enje

Evropskoj uniji. 

U susednim zemljama se ne de{ava ni{ta naro~ito. Rumuni su organi-

zovali najve}i samit zemalja NATO-a koji je ikada odr`an. Ameri~ki

predsednik je danas skoknuo iz Rumunije u zvani~nu posetu
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. Hrvatskoj, koja }e mo`da ve} dogodine postati ~lanica Evropske unije.

Hrvatska je pozvana i da zajedno sa Albanijom pristupi NATO-u.

Hrvati i nisu zaslu`ili ni{ta bolje nego da dvore Bu{a juniora. Nama }e,

kada za to do|e vreme, do}i Barak Obama. Bilbord sa molbom - Bara~e

Obama, budi uvek s nama - ve} imamo. Kada Barak Obama do|e u

Beograd, bi}e to jedan lep dan.

Ne znam da li ste primetili pomor u beogradskim {tampanim medijima.

Za Ekonomist vi{e ne pi{u Mi{a Brki}, Vladimir Gligorov, Ivan Torov,

a u Danasu vi{e nema kolumne Nikole Samard`i}a. Nove tekstove ovih

autora mo`ete na}i na sajtu Pe{~anika, ali svi znamo razliku izme|u

kompjuterskog ekrana i novina u rukama. Na po~etku Pe{~anika go-

vori istori~ar Nikola Samard`i}.

Nikola Samard`i}:  

Nezgodna je ~injenica da su Danas privatne novine i da imaju pravo da

odlu~uju o svojoj ure|iva~koj politici. Sporno je da li postoje uticaji poli-

ti~kih stranaka na te novine. Postavlja se i pitanje da li su dnevne novine

prostor koji treba otvoriti politi~arima i izno{enju njihovih stavova. I na

kraju se postavlja pitanje da li mediji koji se u javnosti smatraju

demokratskim i liberalnim uspevaju da taj svoj imid` opravdaju svojom

ure|iva~kom politikom. Svedoci smo toga da je mnogo novinara izgubilo

mesto u {tampanim medijima, kao {to su Danas, Politika, Ekonomist.

Mnogi na{i veoma ugledni i veoma pismeni novinari, do ~ega mi je stalo,

su proterani iz tih dnevnika i magazina i oni danas nemaju svoje mesto.

To {to dnevnik Politika poku{ava da se pribli`i liberalnim merilima tako

{to na marginama svoje ure|iva~ke politike objavljuje tekstove politi~kih

neistomi{ljenika glavne urednice i delova vlade koji stoje oko nje, podse}a

na pribli`avanje lista Danas Politici. 

Svi mediji te`e tome da budu prose~ni. U pitanju je tajkunizacija medija,

koji postaju izraz duhovnog nasle|a zemunskog klana. Ono je o~igledno i

u tekstovima koje u dnevnim novinama i na blogovima objavljuje medij-

ski savetnik predsednika republike. On je ~lan upravnog odbora Novosti,

a onda pi{e za Danas i niko ne prime}uje da je on u sukobu interesa.

Mislim da su ove okolnosti razlog za veliku brigu. Moj poslednji tekst za

Danas je bio problemati~an jer sam iz jednih novina kritikovao

ure|iva~ku politiku drugih. Dakle, iza ure|iva~ke politike dnevnog lista

Politika stoji vlada i li~nosti koje su neposredno kreirale atmosferu lin~a

i nasilja, koje smo do`iveli 21. februara ove godine. Na sve to predsednik
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Tadi} nije odgovorio jasnim odre|ivanjem prema lin~u i nasilju kojim je

Beograd pretvoren u Markale. On tako|e nije bio sposoban da za{titi

nasledstvo i li~nost gradona~elnika Nenada Bogdanovi}a, o kome je

dnevni list Politika napisao otrovan i ogavan pamflet, koji podse}a na

~uveni tekst Gojko i Savle od pre dvadeset godina.

Politi~ke kampanje u principu mogu da budu prljave i to nije neki naro~it

problem. Problem je u nesposobnosti na{ih politi~ara da jasno formuli{u

prioritete i da daju odgovore gra|anima na pitanja koja gra|ani gotovo

uzalud postavljaju. Mislim da je u tome najdalje oti{la kampanja za

gradona~elnika, koja bi trebalo da se vodi na veoma konkretnim pitanji-

ma, na koja jo{ nismo dobili odgovore, iako kampanja traje ve} dve nedel-

je. Ta pitanja su: na koji na~in }e nicati mostovi, na koji na~in }emo se

osloboditi gu`vi, na koji na~in }e se zaustaviti korupcija u gradu. Na ta

pitanja nema odgovora i ti odgovori su nemogu}i ukoliko se potpuno ne

rekonstrui{e ~itav na{ politi~ki sistem, {to bi podrazumevalo da Beograd

dobije sve prerogative dr`ave, na onaj na~in na koji to treba da dobije i

svaki region koji je u stanju da se brine sam o sebi; na onaj na~in na koji

je potrebno da Vojvodina dobije svoju autonomiju i u onoj meri u kojoj svi

veliki gradovi treba da dobiju pravo da ubiraju sredstva kojima sami sebe

izdr`avaju. Dakle, bez sprovo|enja korenite, jasno odre|ene decentra-

lizacije, bez privatizacije gradskog gra|evinskog zemlji{ta, bez dovr{etka

privatizacije u Srbiji kao najva`nijeg tranzicionog procesa, nemogu}e je

zamisliti Beograd bez gu`vi, bez haosa i Beograd sa mostovima, tunelima

i metroom.

Predsednik Tadi} je uslovio budu}u koaliciju u demokratskoj vladi sa

istih onih pet principa koji su postali ve} zloglasni, naro~ito zbog onog

{estog, koji je postavio DSS predsedniku. Ti principi u na~elu nisu sporni,

osim u onoj ta~ki u kojoj on nije u stanju da defini{e na koji na~in }e

istovremeno ostvariti i onaj cilj koji se odnosi na vra}anje Kosova u sastav

Srbije i onaj cilj koji se odnosi na evropske integracije. [to se ti~e Kosova,

niko razuman ne bi umanjivao teritoriju svoje dr`ave, pa to ne ̀ eli ni LDP,

ali prioriteti mogu biti druk~iji. Povratak Kosova u sastav Srbije je

nemogu}e ostvariti na isti na~in na koji bi bilo nemogu}e ostvariti ideju

dr`avne unije Srbije sa Hrvatskom, iako bi to bilo mnogo vi{e u njenom i

dr`avnom i nacionalnom i bla-bla interesu, nego {to bi to bila neka labava

unija sa Kosovom. 
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. Samo da podsetim da je Hrvatska danas skoro dva puta razvijenija od

Srbije, da je srpska zajednica u Hrvatskoj nekoliko puta brojnija od srpske

zajednice na Kosovu, da u Hrvatskoj postoji gotovo jednako vredno istori-

jsko i kulturno nasle|e na{eg naroda kao i na Kosovu i da put do Brisela

vodi preko Zagreba, a ne preko Pri{tine, pa ~ak ne vodi ni preko Brisela.

Danas je u Zagrebu jasnije nego u Beogradu da je evropska integracija

Hrvatske gotovo nemogu}a, a u velikoj meri li{ena smisla, ukoliko ne

obuhvati i Srbiju. To ose}anje uzajamnosti, koje ne mora da nam bude

emotivno prihvatljivo, trebalo bi da bude jedna od ta~aka na kojima }emo

formirati politiku bilo koje demokratske vlade u Srbiji.

Ono {to ohrabruje u ovoj kampanji su sve ve}e politi~ke razlike u

Demokratskoj stranci. O~igledno je da tamo postoji veoma kompetentan i

demokratski i reformski orijentisan e{alon koji je potisnut u stranu.

Danas je najglasniji glasnogovornik te struje u Demokratskoj stranci

Dragan [utanovac, koji veoma otvoreno zastupa ideju evropskih i evro-

atlantskih integracija. On je prvi od visokih funkcionera Demokratske

stranke koji je jasno i nedvosmisleno ukazao na odgovornost ministara iz

Demokratske stranke Srbije za nasilje i jedno ubistvo koji su se odigrali u

Beogradu i za nasilje koje se proizvodi na severu Kosova. Na`alost,

reformski i demokratski procesi i dalje zavise od usmerenja Demokratske

stranke, ali mi vi{e nemamo pravo da tu stranku ostavimo na miru.

Potrebno je da se ona pokrene i potrebno je mo`da obra}ati vi{e pa`nje na

one poruke koje dolaze iz njihovih krugova, koje su racionalnije od poru-

ka koje iskazuje predsednik Tadi}. 

Njegove poruke su toliko daleko od stvarnosti da nas podse}aju na

neobi~nu paradigmu po kojoj je Milo{evi} ostavio svog naslednika u

Ko{tunici, a Ko{tunica, koji verovatno ne mo`e biti premijer po{to je

zapalio ameri~ku ambasadu, kao da priprema svog naslednika u Borisu

Tadi}u. Na taj na~in se neprestano vrtimo u istom za~aranom krugu.

Odnos izme|u Demokratske stranke i Demokratske stranke Srbije se

odvija na dva nivoa. Na jednom nivou postoji spremnost predsednika

Tadi}a da i dalje sa njima sara|uje u nekoj budu}oj vladi i da im u njoj

ostavi vi{e mesta nego {to bi ostavio LDP-u. To govori i o njegovim li~nim

politi~kim uverenjima, onim su{tinskim, i uverenjima te dvorske kamar-

ile kojom je on okru`en, koja o~igledno zastupa mnoge od politi~kih vred-

nosti koje bi trebalo da su 2000. godine ostale za nama. Postoje i

demokratski i reformski partneri u Demokratskoj stranci koji su danas
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u}utkani ili marginalizovani ili se svako od njih bavi nekim svojim

poslom, jer je onemogu}en da u Demokratskoj stranci do|e do izra`aja. 

Ja sve ovo govorim kao neko ko i LDP, u ~ijem sam osnivanju i stvaranju

u~estvovao, smatra sredstvom da se do|e do nekog cilja. Meni nije potre-

ban LDP kao simbol moje karijere, mog li~nog uspeha i neuspeha, to me

uop{te ne interesuje. Mene interesuje na koji }emo na~in formirati vlade

u gradovima, op{tinama i republici i na koji na~in }e te vlade uspeti da

izvedu reformski proces koji je pokrenut 2001. To se odnosi pre svega na

dovr{enje privatizacije. Privatizacija bi morala da obuhvati i one javne

domene o kojima se danas ne govori. Dakle, ako je aktuelna rasprava o

autoputu koji se bez ikakvog smisla zavr{ava u Po`egi, trebalo bi govoriti

i o tome da su koncesije najgori oblik dogovaranja dr`ave i privatnih part-

nera. Bolje je pokloniti trasu za autoput nekome ko }e se brinuti o tom

autoputu kao o privatnom vlasni{tvu, jer }e od njega trajno ubirati pri-

hode. 

Do{li bismo do otvorenijeg, transparentnijeg procesa, ukoliko bi se svo-

jinska prava u Srbiji postavila na drugi na~in. Na{a javna dobra bi trebalo

da budu privatizovana u procesu denacionalizacije. To je proces koji brine

i pla{i ve}inu gra|ana Srbije i trebalo bi da se odigra kao deo suo~avanja

sa pro{lo{}u i kao deo politike koja bi trebalo da afirmi{e nepovredivost i

trajnost privatne svojine. Proteklo je {ezdeset godina od nacionalizacije i

konfiskacije, kojima je izmenjena imovinska struktura Jugoslavije. Danas

jo{ raspola`emo javnim dobrima koja bi u tom smislu mogla da se isko-

riste. Privatizacija javnih dobara bi bila ogromno ubrzanje za Srbiju.

Ulivalo bi se vi{e novca u bud`et, omogu}ilo bi se sni`enje poreskih stopa,

sni`enje PDV-a na 10 odsto, ukidanje carine i tako dalje. 

Svetlana Luki}: 

[ta nam govori izjava Tomislava Nikoli}a u kojoj on ka`e da nije

obavezno da radikal bude predsednik vlade? Svi to ~itamo kao

mogu}nost da, ukoliko narodnja~ko-radikalski blok pobedi, Ko{tunica

ponovo bude premijer.

Nikola Samard`i}:  

Mislim da je osnovna poruka Tomislava Nikoli}a da premijer koji je

zapalio ameri~ku ambasadu i koji je izazvao nasilje u Beogradu i na

Kosovu jo{ nije u politi~koj penziji, gde bi trebalo da bude, i da je jo{ na

snazi njegov osnovni moto da bez Kosova nema `ivota Srbiji. Zami{ljam
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. tu vladu kao gomilu ljudo`dera u de~jem vrti}u, koji prvo siluju

vaspita~icu, a onda nastavljaju svoj posao. 

Prepu{tanje politi~kog prostora radikalima obja{njavam pre svega

nespremno{}u Evropske unije da prestane da maltretira na{e gra|ane i da

nas pusti da tom teritorijom slobodno putujemo. Pogledajte na~in na koji

se evropske birokrate u beogradskim ambasadama i`ivljavaju nad na{om

decom koja ne mogu da dobiju vize. Pre svega mislim na najmanju decu

koja se tretiraju kao okoreli kriminalci i teroristi. Zamislite da jedan

konzulat odbije roditelje koji `ele da trogodi{nje, petogodi{nje dete odve-

du u Italiju, Francusku ili Gr~ku. Ta politika li{ena ljudskosti dodatno

radikalizuje Srbiju. Mislim da je ta politika duboko pogre{na. Kao ljudi

smo zaslu`ili da tamo putujemo sa svojim paso{ima, li~nim kartama i

voza~kim dozvolama onakvim kakvi su. 

Niko od nas ne}e zapaliti njihove gradove ni postavljati bombe pod nji-

hove vozove. To ~ine njihovi sugra|ani. Oni su izveli 11. septembar i to

pitanje zaista nema nikakve veze sa Srbijom, pa ni sa politikom koju je ta

Srbija vodila u protekloj deceniji. Naprotiv, najava Evropske unije ost-

varena je u ideji prve i druge Jugoslavije. 

Svakoga dana se stidim svog prezimena zbog ministra Samard`i}a.

Destabilizacija Kosova je destabilizacija Beograda, nasilje koje Beograd

sprovodi na Kosovu je onaj oblik nasilja koji bi Ko{tunica rado sprovodio

u Srbiji, zajedno sa radikalima, a uz ve~iti blagoslov Demokratske

stranke. Demokratska stranka danas mora da se suo~i sa posledicama

politike koju je sa njima vodila, to jest sa ljudskim ̀ rtvama i materijalnim

gubicima koje je ta politika proizvela. To je ogromna odgovornost i jedan

od razloga za{to smo osnivali LDP. Tu politiku su vodili svi, i Ko{tuni~ina

i \eli}eva vlada i radikali i socijalisti u opoziciji. Ta politika je previdela

postojanje dva miliona i trista hiljada ljudi koji se sa tom politikom ne

sla`u. Predstavnici te politike danas tra`e podr{ku tre}eg sveta koji deli

istu vrstu problema. 

Svaka pojedina~na dr`ava tre}eg sveta se otvoreno i`ivljava na nekoj od

ljudskih grupa koja u tim zemljama strada. Te zemlje, na koje se pozivaju

Ko{tunica i Vuk Jeremi} u Savetu bezbednosti i u generalnoj skup{tini

Ujedinjenih nacija, nisu demokratske zemlje, jer njihovi predstavnici nisu

demokratski izabrani na slobodnim izborima. To su mali lokalni kanibali

i tirani koji terori{u sopstvene narode i verske, etni~ke ili rasne manjine.



Nikola

Samard`i}

Na toj ta~ki se gubi demokratski legitimitet me|unarodnih odnosa i

me|unarodnog prava, koji su ustanovljeni u Ujedinjenim nacijama. Ni

posle {ezdeset godina od osnivanja Ujedinjenih nacija nije ostvareno ono

zbog ~ega su one osnovane - demokratizacija svih koji u Ujedinjenim naci-

jama odlu~uju. A Srbija je i u tom domenu me|unarodnih odnosa na

pogre{noj strani.

Nama u LDP-u odgovara svaka promena nabolje koja se u Srbiji doga|a i

to je odli~no shvatio Ko{tunica kada je po~eo da razara Srbiju, da pali

ambasade, da ~ini da ljudi ponovo ginu zbog ideja koje ispadaju iz ormana

kao kosturi. Kosovsko pitanje je izmi{ljeni moralni teret, koji }e na`alost

biti prisutan i na ovim izborima. Kosovo je mit koji je obnovljen najkasni-

je 1981, pri drugim velikim albanskim demonstracijama, kada su vojnici i

policajci iz ~itave Jugoslavije u~estvovali u okrutnom gu{enju te pobune.

Danas je Kosovo kao  pli{ani meda iz detinjstva. Zaboravili ste da on pos-

toji, ali boli vas ako vam tog medu neko oduzme. Moramo uzeti u obzir

takva ose}anja. Bilo bi lako da ih nema. Imali bismo samo racionalnu

poruku koja proisti~e iz interesa da Srbija treba da bude prva koja }e priz-

nati nezavisnost Kosova, da Srbija sa kosovskom vladom u~estvuje u

ure|ivanju unutra{njih odnosa na Kosovu, da se zala`e za pravo Srba da

budu konstitutivna nacija, da Srbija bude protiv podele Kosova. Ali vi to

jo{ ne smete otvoreno da ka`ete, iako ljudi shvataju realnost, jer ih ona

boli. 

Potrebna je jasna poruka o tome kuda Srbija stvarno `eli da ide. Politika

kohabitacije, potom i koalicije, sa Ko{tunicom, koju je vodio Tadi},

doprinela je radikalizaciji Srbije i okolnosti da }e zapravo Ivica Da~i},

Mrkonji}, udru`enje Sloboda i Partija penzionera odlu~ivati o pravcu

kojim }e se Srbija kretati naredne ~etiri godine.

Svetlana Luki}: 

[ta mislite da mo`e da se desi 11. maja? Stra{ne stvari mogu biti aktivi-

rane. Ne mogu da zamislim kako bismo se pona{ali ako bi se formirala

radikalsko-narodnja~ka vlada. Da li izlazimo na ulicu, pa {ta potom?

^ovek ne sme da odvija taj film.

Nikola Samard`i}:  

Zavisi od toga da li sebe zami{ljate kao dete ili kao vaspita~icu u vrti}u. Ne

znam koji }emo vi ili ja biti na redu, ali mislim da }emo tu svi da stradamo.

Tu }e stradati, naravno, i Radikalna stranka i njihovi lideri. Oni }e biti
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. `rtve sopstvene zastra{uju}e politike. Maj je mesec kada se u ljudima

ponovo budi `ivot i to su prvi izbori koji se ne odvijaju dok vas hladan

vetar bije oko }o{ka. Da li je potrebno da gledamo u nebo, ne znam, ali ako

sednete pa ra~unate {ta je to demokratska Srbija, dolazite do zaista

katastrofalnih rezultata. Mi imamo gotovo pet stotina registrovanih poli-

ti~kih stranaka, u koje se regrutuju mahom oni koji su ostali na margini

svoje profesije, svog li~nog ̀ ivota i zato su na{e politi~ke stranke radikali-

zovane. Samo radikalni su spremni i imaju vremena i energije da se u

Srbiji bave politikom. 

Mi smo u svakodnevnom ̀ ivotu okru`eni tim radikalskim bira~kim telom

i ako u tim svakodnevnim odnosima ustanovimo da su to normalni i dobri

ljudi, koji sebi i drugima ̀ ele sve najbolje, ja u tome vidim energiju koja }e

se suprotstaviti radikalizaciji Srbije. Ali deradikalizaciju Srbije mora da

pokrene radikalsko bira~ko telo. Nisam siguran da su ti ljudi na to sprem-

ni i ponavljam, postoje procene i u ovda{njoj i u evropskoj i ameri~koj

politici da Srbija ne}e krenuti napred ukoliko se taj proces ne dogodi.

Pitanje je da li mi mo`emo imati poverenja i da li se mo`emo osloniti na

sposobnost tih ljudi.

Svetlana Luki}: 

Neki dokoni ljudi koji vole da izra~unavaju kog datuma se {ta dogodi-

lo u pro{losti tvrde da je na ju~era{nji dan, dakle, 3. aprila 33. godine

nove ere na Golgoti raspet Isus Hrist. Kako god, tek pravoslavnim ver-

nicima uveliko traje uskr{nji post, sada ve} vi{e od tri nedelje. Pavle

Rak, na{ redovni sagovornik koji `ivi u Sloveniji, prve dane posta

proveo je u svojoj redovnoj poseti Svetoj gori. Govori sociolog Pavle

Rak.

Pavle Rak:  

Znam da na{e slu{aoce religija ne zanima toliko koliko zanima mene i to

mo`e da se razume, jer je bilo jako mnogo zloupotreba religije. Mislilo se

da je ovo {to se ovde de{avalo verski rat, a kada vidimo kako se ponekad

pona{a crkva, ispadne da i jeste bio verski. Ali to je izopa~ena predstava o

veri. Dakle, po{to sam razumeo slu{aoce koje ovo ne zanima, ipak bih

ispri~ao dve-tri stvari koje su mi se u~inile interesantnima za ovih desetak

dana na Svetoj gori. Vreme je po~etka velikog posta i to je sasvim poseban

period u godini za nekoga kome je do toga stalo. To je period kada sve

treba da se smiri. Biti na po~etku posta u Srbiji je katastrofa. Treba oti}i

bilo gde, a ako se mo`e, na Svetu goru. I stvarno, meni se tamo smirilo
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skoro sve. Tamo sam razgovarao sa dosta prijatelja, kojih imam i me|u

srpskim monasima. Mislim da smo dva puta dotakli temu politike u Srbiji

i to {ta nam rade na Kosovu i tako dalje, {to je mo`da znak da su ti ljudi

sami sebi stavili branu prema tome. Mo`da je to zato {to je po~etak posta,

ali ne mora da bude samo zato. To mo`e biti i znak jednog normalnijeg

shvatanja stvari. 

Jedan Srbin mi je rekao - Naravno, `eleo bih ja da Kosovo ostane na{e, ali

znam koja je cena svega toga. Ka`e, cena toga bi bila da mi odatle prote-

ramo nekoliko stotina hiljada dece koja su se tamo rodila. - Pa zar ja to

mogu, ka`e. Situacija je takva kakva je, mi sa tim treba da se oprostimo.

Drugi za nas mnogo interesantniji razgovor sam imao sa jednim gr~kim

duhovnikom, sa kojim godinama odr`avam veze. On mi je rekao da, {to se

situacije u srpskoj crkvi ti~e, a i nekih visokih velikodostojnika te crkve

koje on li~no zna - nema tu nekih velikih nada da se bilo kakvim govorom

o Kosovu mo`e i{ta posti}i. Prvo, sve pravoslavne crkve su u manjem ili

ve}em stepenu zara`ene nacionalizmom. Zna se da je to jeres etnofiletiz-

ma, koja je formulisana kao jeres povodom gr~ko-bugarskog problema u

devetnaestom veku, ali se zaklju~ci iz toga nisu izveli. Do danas je ostalo

u svim crkvama da taj nacionalizam preovla|uje. 

Ka`e, u srpskoj crkvi je to izrazito. To ka`e Grk. I onda mi je, ve} kada smo

se rastajali, rekao - Stani, stani, setio sam se jo{ ne~ega da ti ka`em. Znam

ja neke argumente srpske strane, o tome {ta je taj kosovski zavet, znam i

kakva se pore|enja prave u Srbiji, da je Kosovo za srpski narod isto {to i

Jerusalim za jevrejski. Ali to je potpuno proma{eno pore|enje. U slu~aju

Izraela i Jerusalima radilo se o izuzetno jakom verskom i kulturnom iden-

titetu. Ovde toga nema, ovde imamo jednu bitku. Ka`e, mo`da bi bilo zgod-

no, kada se ve} razgovara u Srbiji o tome i ako ja u tome u~estvujem, da se

skrene pa`nja na jedan drugi model, ka`e, model Grka, Vizantije i

Konstantinopolja. 

O tome se kod nas malo govori, a on ka`e - Evo, pogledaj, nijednom Grku

danas ne pada na pamet da govori kako je Konstantinopolj uvek bio, jeste

i da }e uvek biti gr~ki. On bio jeste, sada nije, mo`e neko da ̀ eli da postane,

ta `elja je legitimna, o tome mo`e da se pri~a i mnogi Grci bi to `eleli, ali

niko ne}e sada da prekida diplomatske odnose sa zemljama koje su pri-

znale Tursku sa Istanbulom kao prestonicom, nego su Grci uradili ne{to

drugo. Preveli su Vizantiju iz ovozemaljskog dr`avnog oblika postojanja u

crkvu. Njihova crkva je u svom ceremonijalu preuzela vizantijski na~in
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. opho|enja i kulturu. ^ak se i u gr~koj administraciji jako dugo koristio

jezik odande. Zna~i, jedna realnost je preba~ena na neki sasvim drugi

plan. Tako je smanjena tenzija, oni vi{e nemaju traumu koju mi imamo

ovde. Samo je veliki problem u tome {to Kosovo za Srbe ne mo`e da

postane vezivna kategorija, kao Konstantinopolj za Grke, jer je u

Konstantinopolju zaista bila velika kultura koja je fascinirala sve koji su

dolazili, ~ak i plja~ka{e, koja je na kraju krajeva i te Turke fascinirala, pa

su preuzeli vizantijsko dr`avno ure|enje i mnoge druge stvari i u tom

pogledu se tamo oduvek ose}ala neka vrsta kontinuiteta. 

A mi ovde imamo mit koji ne po~iva ni na ~emu, sem na jednoj tu~i i osta-

jemo onda u tom domenu. Ovo sada vi{e nije duhovnik koji pri~a, nego ja.

Onda se vra}amo par decenija unazad na ono {to je bila parola u Srbiji

kada se raspadala Jugoslavija - Ako ne umemo da radimo, umemo da se

bijemo - jer nam je taj vezivni element tu~a. A gde je tu, ponavljam, bilo ver-

ski, bilo kulturni, bilo dr`avotvorni identitet? Nema ga.

Jerusalim je mesto koje je za nas, hri{}ane, pre svega mesto stradanja i

vaskrsenja Hristovog, a za Jevreje je to ne{to drugo. Jerusalim je bio

obe}ani grad i njih je Bog tamo doveo. Po Starom zavetu je nedvosmisleno

da su oni tu zato {to je to, prvo, pupak sveta, zato {to su se upravo u tom

Jerusalimu i u najbli`oj okolini de{avale sve najva`nije stvari iz staroza-

vetne istorije biblijskog naroda i gde je na kraju bio hram koji je, iako je

bio i Davidov i Solomonov, Bogom postavljeni hram, u kojem je Bog

neposredno prebivao i u kojem se jednom godi{nje izgovaralo njegovo

ime. To je veza sa onim najvi{im koje se zamisliti mo`e. Gubitak

Jerusalima za jevrejski narod je bio odsecanje od pupka sveta, od svega {to

je ~inilo istoriju i duhovni, pa i politi~ki identitet jevrejskog naroda. [to se

Kosova ti~e, ni{ta od svega toga ne mo`emo re}i. Srbi ~esto hri{}anstvo i

svoje pravoslavlje reinterpretiraju tako da to ispada religija svetog Save i

svetosavlje. 

Imaju Srbi, naro~ito u dijaspori, znatno vi{e hramova posve}enih svetom

Savi nego svih ostalih hramova. Ispadne stvarno da je to neka religija sve-

tog Save, a ne Hrista. A kakve veze ima sveti Sava sa Kosovom? Ako nam

je sveti Sava na neki na~in zamena za Boga, pa ni tu Kosovo nema svoju

ulogu. 

Zaista ne vidim kako se mo`e, makar i pet minuta, braniti to da je Kosovo

za nas ono {to je Jerusalim za Jevreje. Da se ponovo vratimo pri~i sa
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Konstantinopoljem. Konstantinopolj za Grke nije isto {to je Jerusalim za

Jevreje, ali opet je to mnogo vi{e nego {to je Kosovo za nas, sem ako ne

uklju~imo pri~u o negativnim emocijama zbog jedne izgubljene bitke, {to

je, na kraju krajeva, ako trezno pogledamo, ipak mala stvar u istoriji

jednog naroda.

Svetlana Luki}: 

^esto se mo`e ~uti o osveti Kosova, ~ak je predsednik vlade jednog ~asa

rekao - ako ne mo`emo ni{ta, na{a je nacionalna du`nost da nanesemo

{tetu onima koji }e nam oteti Kosovo.

Pavle Rak: 

Iz toga se, izme|u ostalog, vidi da su to ljudi koji nisu ~itali ni najelemen-

tarnije hri{}anske tekstove, jer tamo, kada se osveta pominje, pominje se

zato da se ka`e - ne sveti se ti, osveta je prepu{tena Bogu, ako je ve} potreb-

na. Ja sam imao davnih dana susret sa Vukom Dra{kovi}em u Parizu, koji

je tada objavio onaj roman Ruski konzul. Tu je bilo nekih motiva koji su se

pribli`avali osveti. On je davao intervjue po verskoj {tampi i kada sam mu

rekao kako takav pristup uop{te ne mo`e imati nikakve dubinske i

radikalne veze sa hri{}anstvom, Vuk Dra{kovi} je, se}am se dobro tog

izraza lica, malo kao klonuo, kljoknuo i rekao - znao sam. To pokazuje da

on stvarno zna. I s vremena na vreme se on pona{ao i kasnije kao ~ovek

koji neke stvari dobro shvata, a onda ga emocije ponesu na neku drugu

stranu. Ali on je ipak jedan od retkih na{ih politi~ara koji za tu stvar - zna.

Vladika Artemije, koji je sam na Kosovu, je u trenutku najgoreg divljanja

Milo{evi}evog, jo{ pre onog bombardovanja, zauzeo vrlo jasan stav o

tome, da se progonom Albanaca Kosovo ne ~uva nego gubi, i to je eksplici-

rao Sava Janji} i tu mo`e ~ovek samo sa nekom tugom da se podseti na sve

to i na ~injenicu da takvi glasovi razuma u tom trenutku nisu imali

nikakvih prakti~nih posledica. E sad, ti ljudi su ostali na Kosovu, do{ao je

Unmik, oni su mislili da }e biti za{ti}eni, ali naravno nisu bili za{ti}eni u

punoj meri, ~ak bi se moglo re}i da su bili izlo`eni maltretiranjima. I

uop{te, narod za koji su oni tamo u duhovnom smislu odgovorni je sabijen

u geto, to je `alosna ~injenica. 

Na to se nije moralo odgovoriti tako {to bi se napustili ovi trezveni stavovi,

ali vladika Artemije je, ~ini mi se, u poslednje vreme potpuno okrenuo

}urak i ka`e - kada niste mogli da nas za{titite, onda da se vratimo na

staro. A to staro je onda sav taj inventar srpske dr`ave na Kosovu, koja sa
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. svoje strane sprovodi etni~ko ~i{}enje, odnosno osvetu za svojevremeno

izgubljeni kosovski boj i izgubljenu dr`avu. Tako da je vladika Artemije

postupio kao neko ko se povodi za emocijama. U jednom trenutku su nje-

gove emocije bile na strani protivni~kog naroda koji je tamo patio, a sada

pati njegov narod i on je prosto zaboravio {ta je govorio prethodno i kakve

}e posledice biti ako srpski politi~ari sprovedu ono {to on trenutno `eli.

Sve glavne gra|evine koje su od dr`avotvornog zna~aja za Srbiju su u to

vreme, u srednjem veku, bile van Kosova: Studenica, @i~a i tako dalje.

Sama dr`ava se stvarala tako da, ako uzmemo ~ak i ne{to raniji period,

Duklja, pa Zeta, pa Ra{ka, ni{ta od toga nije na Kosovu, a kasnije je pre-

stonica vrlo brzo preba~ena sasvim na jug, u Skoplju je bila. Pa kad je ta

Du{anova dr`ava po~ela da se raspada, ono {to se smatralo ja~im delom,

ta Lazareva dr`ava je imala prestonicu u Kru{evcu, koje opet nije na

Kosovu. Na Kosovu se desila bitka, to je sasvim druga stvar. Pe}ka patri-

jar{ija je postala patrijar{ija za vreme Turaka. Turci su na tom terenu bili

znatno du`e nego Srbi. I ako uzmemo neko administrativno prisustvo kao

kriterijum bilo ~ega, onda bi valjda Turci trebalo jo{ jednom tamo da do|u

i da ih pozovemo da obnove Pe}ku patrijar{iju, kao {to su to svojevremeno

uradili. 

To je jedan od tih apsurda, manastir Svetih apostola u Pe}i je relativno

zna~ajan, ali je taj zna~aj dobio za vreme Turaka, i to sa kosovskim bojem,

a ni sa kosovskim zavetom nema nikakve direktne veze. Kada biste

tada{njim vladarima rekli da je glavni deo njihove dr`ave Kosovo,

pogledali bi vas vrlo ~udno i rekli bi da sa vama ne{to nije u redu. Kosovo

jeste mo`da deo na{e dr`ave, to su neki od njih mogli re}i, neki nisu, ali da

je to glavno, taman posla. Sada odjednom imamo da je upravo to glavno,

zna~i, pravimo galamu oko ne~ega {to nije istina. Treba ponavljati iz dana

u dan mesecima i verovatno bi se tada promenilo {to{ta u mentalitetu

ovog dana{njeg naroda, kada bi sve novine pisale da je to - la`, {to i jeste.

Ta~no je to {to tvrdi Kusturica - svi narodi imaju mitove, pa {to ne bismo i

mi imali mit. Ali postavlja se pitanje upotrebe i zloupotrebe mita ili kako

se to ovde ~e{}e govori, zaveta. Taj kosovski zavet, dakle, da sad pris-

tanemo na tu terminologiju, on je pro{ao poprili~an put od svog nastanka

pa do dana{njeg dana i ovakve vrste upotrebe. I mo`emo da ozna~imo

nekoliko etapa toga razvoja. Prva etapa, to je neposredno posle kosovskog

boja, u kome je Srbija mnogo izgubila, tada jo{ uvek ne dr`avu, ali se

mogao nazreti kraj. Izgubila je mnogo mu{kog stanovni{tva, pre svega,
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izgubila je samostalnost i postala je u prvo vreme poluvazalna, a onda

vazalna dr`ava, pa je onda i to propalo. I taj prvi trenutak je zaista bio

trenutak `aljenja i oplakivanja i tada je nastala literatura, pre svega

bogoslu`enog tipa, opela recimo, ili sa tim povezane hronike i oplakivan-

ja op{te sudbine, ali najvi{e u ̀ anrovskom klju~u bogoslu`benom. I narav-

no, tu se prvi put upleo taj motiv zemaljskog carstva i nebeskog carstva. 

Me|utim, toj literaturi i tom `anru odgovara vrlo jasno izbor nebeskog

carstva, i to je taj zavet o kome se i danas pri~a, ali je potpuno zaboravljeno

da je u opelu, po samoj strukturi slu`be Bo`ije, nagla{eno da mi

napu{tamo ono {to i treba napustiti i da odlazimo tamo gde imamo ve~nu

vrednost. Uop{te nije dolazilo u obzir da se tu sad pravi neki mit koji se

zasniva na zemaljskoj teritoriji. To je apsolutni apsurd za tu vrstu litera-

ture. Naravno i u te hronike je to u{lo, s tim {to se za ovim zemaljskim ̀ ali. 

Slede}e ve}e pomeranje smisla se desilo ne{to kasnije, u staroj epskoj

poeziji. Vidimo da i tu ostaje motiv carstva nebeskog i carstva zemaljskog

i izbor ostaje onakav kakav je formulisan u prethodnom periodu,

me|utim, po{to je u epskoj poeziji jako nagla{en motiv samog boja, onda

imamo i sav taj prate}i sadr`aj koji se ti~e boja - pobednik, pora`eni, even-

tualna osveta, glorifikacija Milo{a Obili}a i onoga {to je on u~inio. Tu se

prvi put eksplicitno pojavljuje motiv osvete za ono {to se u boju desilo.

Neki tre}i korak se desio sa romantizmom, kada se pojavljuje taj motiv

krvi i zemlje, koji je tipi~no romanti~arski. Na taj na~in uvla~imo kom-

pletnu tematiku nacionalizma, nacionalne dr`ave. I da ka`em samo jedan

primer. 

Pre neki dan smo razgovarali o tome, pomenula mi je prijateljica onu

~uvenu pesmu \ure Jak{i}a Padajte bra}o, plinte u krvi i ja na to

automatski nastavim sa onim - Ali pustite mene da be`im prvi. Me|utim,

ona ka`e, ~ekaj, ~ekaj, ovo mi svi znamo, a {ta u stvari stoji dalje. Ja se

zamislim i nisam mogao da se setim, a ona ka`e - Bacajte sami u oganj

decu. ^ekajte - Bacajte sami u oganj decu, koju decu, ~iju decu i zbog ~ega

bacati u oganj? Ovo - bacajte sami - ozna~ava da bacamo svoju, tako da bar

ta strahota je ovde u{te|ena da bismo bacali tu|u za neku novu dr`avu

koja se ra|a iz pepela one nekada{nje. I sad tu vidimo da je ne{to oti{lo

jako daleko, predaleko. Pitanje je sada koliko tako ne{to mo`e da bude

`ivotno, ako se ozbiljno shvati i sva sre}a pa se ba{ naro~ito ozbiljno ne

shvata, ali je ipak dovoljno da bude motiv svakakvim nepo~instvima, jer

ako smo u stanju da po {kolama ovo u~imo kao vrhunac rodoljubive poe-
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. zije, pa ~ak i da ne shvatimo sasvim ozbiljno to bacanje u oganj dece, ipak

smo u~inili korak jako daleko u pravcu individualnog ludila. 

E sad, slede}i korak je da to individualno ludilo postane kolektivno i to {to

su nekada radili neki pesnici, sada produ`avaju da rade ne samo na{i pes-

nici tipa Matije Be}kovi}a, nego i epsko pesni~ki raspolo`eni dr`avnici

tipa na{eg donedavnog predsednika vlade, a oni su ubacili tu epsku poe-

ziju i to nekakvo ludilo u svoje politi~ke programe, u preambulu ustava, u

svoje nastupe, tako da se vidi da se to ludilo podstrekava i da jedno takvo

kolektivno ludilo mo`e da izazove novi rat. I ima}emo novi rat.

Svetlana Luki}: 

U nastavku emisije slu{ate pravnika Vladimira Todori}a. Vladimir je

magistrirao pravo Evropske unije na univerzitetu u Liverpulu i to ga je

kvalifikovalo da ga Bo`idar \eli} pozove kao savetnika za pravna

pitanja evropskih integracija. Vladimir je kod \eli}a proveo par mese-

ci, onda je podneo ostavku i to ga je ponovo dovelo u Pe{~anik.

Vladimir Todori}:  

Ka`e se da je ovo sada kraj istorije za Srbiju, mada sam ja 5. oktobra uve~e

ispred gradske skup{tine, kada je, sada }ete se smejati, Vojislav Ko{tuni-

ca rekao - gotovo je, pomislio da mi je sa svoje tada{nje 23 godine dovoljno

istorije za ~itav `ivot. Od 2000. godine na ovamo ni{ta novo se nije desilo

osim ubistva \in|i}a, koji je stradao zbog na{e nemogu}nosti poimanja

svojih istorijskih gre{aka kao dru{tva. On je pao kao `rtva ovog dru{tva, a

simbolizovao je ideju da se dru{tvo mora menjati. Kada danas pogledate

ljude na ulicama, oni su umorni od borbe da pre`ive. Osnovno pitanje je da

li je ovo dru{tvo sposobno da plati cenu da bi pre`ivelo i da li je sposobno

da iza|e iz mita samooptu`ivanja i {izofrenije koja vlada izme|u onoga

{to mi `elimo da budemo i onoga {to jesmo. U toj {izofreniji prvo strada

vreme, koje postaje skoro nepostoje}a kategorija, savr{eno se uklapaju}i

u vrhovnu vrednost sabornosti, jedinstva i preno{enja zaveta na budu}a

pokolenja, koja su samo novo `ivo meso koje treba da ispuni uvek isti

istorijski zadatak. Individue su tu neva`ne. 

Ova zemlja ne veruje drugima, pla{i ih se, iz tog straha se javlja mr`nja,

zaziranje, nepoverenje prema drugima. Moramo iza}i iz ovoga samooptu-

`uju}eg mita koji stvara izdajnike, koji su nepresu{no gorivo za taj meha-

nizam. Shvatio sam da taj mehanizam i dalje postoji kada je posle

predsedni~kih izbora odlu~eno da ne treba potpisivati taj sada ve} zabo-
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ravljeni politi~ki sporazum sa Evropskom unijom, jer bi to bilo kr{enja

ustava. To je bio jasan znak da postoji sukob izme|u dr`avni~ke i

strana~ke politike. 

Postoje dve vrste advokata. Oni koji parazitiraju na va{em slu~aju

produ`uju}i ga u beskraj, tra`e}i izuze}a sudije, odla`u}i ro~i{ta, ne

dolaze}i na pretrese. I postoje oni koji ho}e da zavr{e slu~aj, da napreduju

dalje u svojoj karijeri i da preuzmu slede}i slu~aj. To je zaista opis na{e

politi~ke scene i na{e ekonomije. Jasna politi~ka volja ne mo`e da

funkcioni{e u sistemu koji mi sada imamo, a to je potpuna politi~ka frag-

mentacija, koja se pogre{no naziva pluralizmom. Demokratija nije

bezvla{}e niti je dvovla{}e, niti je feudalna raspodela javnih preduze}a,

ve} je to mogu}nost da u dru{tvu postoji autoritet koji je sposoban da

re{ava probleme. 

Nemojte me pogre{no shvatiti, ali kada je Slobodan Milo{evi} hteo da re{i

pitanje rata u Bosni i Hercegovini, koji je on zapo~eo, od kojega su mu

ruke bile krvave, on je oti{ao u Dejton sa namerom da zavr{i rat. Imao je

problem ogromnih otpora u crkvi, pritisaka iz partije, neposlu{nosti iz

Republike Srpske, ali on je brutalnom silom svog politi~kog autoriteta

uspeo da ugu{i te pritiske i da teatralno iza|e iz tamo neke hotelske sobe

u Dejtonu i ~estita gra|anima na dobijenom entitetu. Za uzvrat je priznao

me|unarodni subjektivitet Bosne i Hercegovine i pristao da sara|uje sa

Ha{kim tribunalom. On je izveo politi~ki manevar kojim je zavr{en taj rat.

Koje god re{enje bismo sada na{li za Kosovo, ono bi postalo meta

strana~kog prepucavanja, kao {to ga imamo sada u vezi sa predlogom o

funkcionalnom razdvajanju Srba od Albanaca, ne zna se kako, verovatno

bodljikavom `icom. Izgleda da sada ne postoji politi~ki autoritet, a ne

verujem da }e ga biti ni posle 11. maja, koji bi mogao da zavr{i to poglavlje

istorije, niti za to postoji preveliki interes, jer na{i politi~ari su kao oni

prvi advokati koji stalno odla`u. 

Politi~ari su izabrani zastupnici gra|ana, oni koji ih zastupaju. Po toj

analogiji se mogu smatrati i na{im advokatima, koji nas brane u nekim

sporovima. Ali ne vidi se preveliki interes da se to zamrznuto stanje

promeni. To stvara politi~ku konfuziju i na platformi te konfuzije su i

dobijeni predsedni~ki izbori. Ljudima nije re~ena, niti im se sada mo`e

re}i, istina, a to je da ne mogu da u|u u Evropu sa Kosovom, da se ne}e

mo}i bez Evrope, a da }e se najverovatnije ostati i bez Rusije i bez Evrope,

jer mi izgleda nismo kredibilni partneri nikome. Svima dajemo obe}anja
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. koja ne ispunjavamo. Obe}anja stradaju u situaciji politi~ke fragmentaci-

je, u kojoj ni{ta ne mo`e da se ispo{tuje i svi dogovori su samo paravani

radi funkcionisanja aktera koji su na vlasti. I to je uvod u onu savr{enu

oluju o kojoj je neko pri~ao i taj scenario se polako pojavljuje kao realna

varijanta.

Plan me|unarodne zajednice je da zamrzne stanje koje sada postoji na

Kosovu. Pretpostavljam da }e oni dopustiti i organizovanje parlamen-

tarnih i lokalnih izbora u sredinama gde `ive Srbi, {to }e biti velika pro-

vokacija za kosovske vlasti. Otvara se mogu}nost da do|e do incidenata,

posebno na sam dan tih izbora, {to }e temu Evrope definitivno gurnuti u

tre}i plan. Opet }e se glasati emotivno. Ne}u da ka`em - bez odgovornosti,

ali u stanju straha, poni`enja i u nedostatku horizonta, u smislu {ta }e se

desiti za mesec, dva, tri. Ono {to je Srbiji potrebno je bilo kakvo zatvara-

nje krize na Kosovu. Sve dok postoji ta ̀ iva rana, pitanje Evrope ne}e mo}i

da postane prva ta~ka dnevnog reda. Mora}emo da re{imo pitanje

dru{tvene solidarnosti sa ljudima koji `ive na Kosovu jer, bez ikakve poli-

tizacije - oni `ive u`asno, sa spakovanim koferima. I oni ne znaju da li

treba da otpakuju te kofere ili treba da se za mesec dana upute kod rod-

bine, ako je uop{te imaju, u Srbiju. Ve}ina bi opet zavr{ila na traktorima i

po sportskim halama. Pre nego {to se sve to re{i, realno nije mogu}e da se

politi~ka scena stabilizuje i krene u neki naredni stadijum. 

Zato je Kosovo ovde prisutno vi{e kao izborna tema, prilika da se ispevaju

novi deseterci, da se stvore novi karijeristi, novi oportunisti, koji }e gradi-

ti svoju karijeru na nesre}i. Neki novi mladi pravnici `ele da tu`e dr`ave

koje su priznale Kosovo pred Me|unarodnim sudom pravde, vrlo dobro

znaju}i da te dr`ave, stalne ~lanice Saveta bezbednosti uklju~uju}i i

Rusiju, ne priznaju Me|unarodni sud pravde. Treba iskoristiti svaku pri-

liku da se predstavi{ kao patriota. I opet imamo problem da nema nikoga

ko bi to mogao da prekine, bez straha da }e biti `igosan kao izdajnik. Ali

ono {to ti koji zaziru zaboravljaju je da izdajnici postoje u istoriji koju pi{u

pobednici, a ovde istoriju ne pi{u pobednici, ve} gubitnici.

Porazno je da su oni koji predvode gubitni~ku politiku dobitnici. Ovde su

stvari postavljene naopa~ke. Nije bitna pobeda, pobeda je ne{to {to pripa-

da konceptu istorije, konceptu da se sve menja, a mi `elimo da ostanemo

konzervirani, jer samo tako na{e vrednosti mogu da opstanu. Tako je

bezbednije, u tom mra~nom skrovi{tu, toplo je, napolju je previ{e opasno.

To jeste ~injenica, nema sigurnosti u tr`i{noj privredi, u kapitalizmu, u
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me|unarodnim odnosima, ali jedino tako mo`ete da u|ete u `ivot.

Pogledajte, do septembra se ovde ni{ta ne}e desiti. Pri~aju se neke pri~e

da }e nam Evropa ne{to dati, ukinuti vize do izbora. Svi znaju da je

nemogu}e da se tako ne{to uradi. ^ak i izborno pitanje da li si za Evropu

ili za izolaciju slu`i marginalizaciji realnog kosovskog problema. Taj

problem ne postoji samo u ma{ti ljudi, on zaista postoji i posle izbora }e

isko~iti pred nas. Taj problem mo`e da potopi sve reforme, sve {to smo

u~inili od 2000. 

Ako smo sve zakone donosili zbog Evrope, a Evropa nam je navodno zabi-

la kolac u le|a, onda te zakone ne moramo da sprovodimo. Da biste imali

politi~ku snagu koja re{ava probleme morate imati jasnu politiku, ne sme

biti konfuzije, jer samo takva politika mo`e da dobije realnu snagu u insti-

tucijama. Me|utim, ovde se hrani konfuzija, predstava da }ete glasanjem

za ustav sa~uvati Kosovo. I ne mo`ete za to kriviti ljude. Stvar je elite kako

}e da formuli{e nacionalni identitet, to se ne radi spontano. Izvinjavam se,

to je uvek plan onih koji treba da rukovode zemljom na du`i rok. 

Pretpostavljam da }u i danas i sutra i prekosutra na jutarnjem programu,

u vestima u 12 i u vestima u pola 8 videti vremensku prognozu za Pri{tinu.

Ne}u videti vremensku prognozu za [trpce, za Kosovsku Mitrovicu, ali }u

znati da li u Pri{tini treba da ponesem ki{obran. To je budalasto, ali se

toleri{e, gra|ani to vi{e ni ne prime}uju, to je deo svakodnevice. Verovatno

bi se trgli kada bi u jutarnjem programu ~uli koje autobuske linije ne}e

raditi u Pri{tini tog dana i koje ulice }e biti raskopane u centru Pri{tine.

Onda bi mo`da ne{to kvrcnulo u glavama. Ovde se od javnog mnjenja

pravi bure baruta.

Nije dovoljno da gra|ani iz nekakvih preterano altruisti~kih ili ideali-

sti~kih pobuda prihvate ideju Evrope. Svaka ideja se mo`e kompromito-

vati, pa se i evropska ideja mo`e kompromitovati korupcijom, neodgo-

vornom politikom koja doprinosi da nema dovoljno priliva kapitala, {to se

onda svaljuje na strana~ke protivnike, dok oni koji su imali najbolje

startne pozicije jo{ od 90-ih ubiru }ar. I nije ovde pitanje da li ima previ{e

tranzicionih gubitnika. Ima previ{e netranzicionih gubitnika. Mi smo,

na`alost, toliko ophrvani tim simboli~nim istorijskim problemima, da

nismo u stanju da zakopamo dublje u javnoj raspravi i da stavimo pitanja

o kojima govorim na dnevni red. 
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. Krajem pro{le godine dru{tvo se bavilo nekim drugim temama, ali svi smo

znali da }e tema nezavisnosti Kosova sve potopiti i da uskoro ne}emo

mo}i da pri~amo ni o ~emu drugom sem o Kosovu. To je ono - vi me pitate

za obijene trafike, dok Hilandar gori. Znali smo da moramo napraviti

slede}i institucionalni korak ka Evropskoj uniji pre progla{enja nezavis-

nosti Kosova, i to ne zbog toga {to bi to bila kompenzacija za nju, jer to {to

nismo potpisali nije zaustavilo neumitan tok stvari. Svima je bilo jasno da

}e bilo kakav dalji napredak ka Evropskoj uniji posle nezavisnosti biti pro-

tuma~en kao nedostojna trgovina, prodavanje vere za ve~eru i tako dalje.

I zbog toga je realno veliki neuspeh pretrpljen time {to mi do sada nismo

uspeli ni{ta da izdejstvujemo na putu ka Evropskoj uniji. Prednosti

pridru`ivanja }e biti sve manje i manje, jer ovo je zemlja koja ne mo`e na

dugi rok da osigura politi~ku stabilnost, dok se ne re{i ovo krupno pitan-

je. Nisam optimista po pitanju kratkoro~nog pojavljivanja re{enja koje bi

moglo da zatvori ovo poglavlje, u kojem nam je realno i objektivno zaus-

tavljen dalji napredak. 

Pitanje duplih plata koje se daju ljudima koji `ive u enklavama pokazuje

da sada{nja politika Beograda ne mo`e da opstane na du`i rok. Ako su ti

ljudi u KPS-u ili drugim kosovskim institucijama u enklavama dobili

obe}anje da }e posle otkaza od Srbije dobiti pare, to samo zna~i da su te

pare bile razlog zbog ~ega su oni dali otkaz. Na{a ekonomija ne mo`e da

izdr`i dugo subvencioniranje ljudi u enklavama. Mi, na primer, imamo

najskuplji i najlo{iji benzin u Evropi, jer NIS slu`i za punjenje bud`eta. A

onaj tamo iz enklave }e razmi{ljati - ako sam napustio posao na Kosovu

zbog 200 evra mese~no iz Srbije, onda bih mogao i ponovo da se zaposlim

na Kosovu za 500 evra mese~no. Na dugi rok me|unarodna zajednica ima

takav pristup i mislim da }e oni tako polako reintegrisati Srbe u kosovske

institucije i generisati novu klasu lokalnih lidera. Tako da na{a ne-

zvani~na ili zvani~na politika koja po~iva na ideji da vreme radi u na{u

korist, nije ta~na. Vreme ne radi u na{u korist i trebalo bi {to pre spustiti

pri~u sa simboli~ne na realnu ravan. Ponavljam, osnovni problem je to {to

ovde ne postoji politi~ki lider koji bi mogao da naturi re{enje i silom

primora sve politi~ke aktere da ga prihvate. 

Hag nije {ala. Ne}e se pomeriti ni Holandija, ni Belgija, ni Nema~ka.

Evropska unija ne `eli da u|e u dugotrajne ugovorne odnose sa Srbijom

dok ne sazna ko }e sedeti u Nemanjinoj 11 posle 11. maja. To je jasno i

na{im politi~arima i oni sada ne tra`e toliko sporazum, koliko gledaju da

izbunare bilo {ta do izbora. To pominjanje viznih olak{ica je sme{no, jer
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nismo zamenili paso{e u martu, kao {to smo rekli. Opet kasnimo i opet

propu{tamo priliku da propustimo priliku. Ono {to se sada tra`i je

nekakav povod da se potpi{e bilo {ta i da se predstavi kao pobeda, nekakav

feti{ sporazum, ne{to {to je simboli~an gest. Interesantno je pitanje za{to

vi{e niko ne pominje taj politi~ki sporazum. Jeste da je on po svojoj su{tini

prazan, ali u njemu postoji pitanje - da li vi uop{te ho}ete da budete deo

Evropske unije. Zna~i, oni pitaju, jer su do sada pretpostavljali da Srbija to

ho}e, ali izgleda da to ba{ i nije tako, pa se sada lepo pita da li mi to

ho}emo. U tom smislu je taj sporazum neverovatno va`an. 

Insistiranje na tome da je na{a budu}nost u EU ovde se napada kao nova

vrsta dogme. Neke istine su, {to bi rekla Hana Arent, toliko neumoljive i

prirodno ta~ne da su predmet otpora vladara, diktatora i politi~ara, jer su

van sfere politi~kog sporazuma, s njima se ne mo`e pregovarati. A koje su

to dogmatske istine u ovom slu~aju? Srbija je, pod broj 1, u Evropi. Druga

stvar - u Evropi se bolje `ivi, a tre}a stvar - svi ljudi `ele da `ive bolje,

naro~ito kada `ive lo{e. Politi~ka elita ne `eli da prizna te jednostavne i

nepobitne istine, ali to ne zna~i da }e one prestati da postoje. Ako se ni{ta

ne desi, mi }emo o njima i dalje razgovarati u Pe{~aniku 2015. godine.

Naravno, da mi je to neko rekao 2000. godine, mislim, ne znam...

Svetlana Luki}: 

Mi tra`imo sporazum o stabilizaciji i pridru`ivanju koji nam vi{e niko

ne nudi.

Vladimir Todori}: 

Znaju oni to, ali va{no je da se ostavi utisak da se ne{to radi na tom planu,

pa da ispadne da smo nepravedno uskra}eni, da nam oni to ne daju. Mi

tra`imo ono {to ne mo`emo da dobijemo da bi ispalo da mi to tra`imo, da

se borimo, da ne sedimo skr{tenih ruku u Beogradu i skupljamo dnevnice.

I onda idemo tamo da to tra`imo, rukujemo se, oni nas prime fino po pro-

tokolu, ali ka`u - mi smo vam ve} rekli, mi se ne igramo. I onda se u stvari

proizvodi utisak - vidi, ovi se stvarno bore, trude se, mole ih, a oni im ne

daju. Pa za{to onda i da idemo tamo, kada su oni toliko nepravedni.

Slede}i put nemoj ni da ide{, Duli}u, kada te tamo niko ne zarezuje ni dva

posto. A i to sa Hagom, gde ih mi ube|ujemo kako ~inimo sve {to mo`emo.

Pa svaka ~ast onome ko to mo`e da radi. Toliko je primera nepoverenja

izme|u Demokratske stranke i Demokratske stranke Srbije, ali ispada da

je Hag jedina stvar oko koje imaju potpuno uzajamno poverenje i saglas-

nost - ni{ta ne mo`e da se uradi. 



64

0
4

.0
4

.0
8

. Posledica svega toga je opet politika moljakanja - pomozite Srbiji,

pomozite demokratskim snagama, udelite im razumevanje, jer {ta -

demokratije }e nestati i do}i }e neprihvatljive snage, koje smo mi svojom

politikom proizveli kao jedinu mogu}u alternativu. Na taj na~in se ne raz-

govara i to mora da se nau~i.

Svetlana Luki}: 

Predsednik Tadi} je opet pomenuo pet principa. Da li bi to moglo da

vodi nekoj jasnije definisanoj politici posle 11. maja, ako budemo imali

sre}e, pa ne pobede radikali i narodnjaci?

Vladimir Todori}: 

Da kao profesor ka`em studentima - zamislite da ste premijer i `elim da

vidim va{ program. Kada bi mi oni ponudili ovih pet principa, rekao bih im

- ovo mora da se doradi, ovo nije dovoljno konkretno, morate da naglasite

prioritete. U politici neki prioriteti mogu do}i u sukob jedan sa drugim, {to

je sasvim normalno. Politi~ke odluke se u principu sastoje od davanja pre-

vage jednoj od suprotstavljenih opcija. Politika je kada se na osnovu nekih

vrednosti donose odluke koje nisu automatske, mehani~ke, nego ljudske,

kao u `ivotu. Ne mo`ete re}i - ho}u da budem bogat i da se bavim samo

onim {to volim. To ne ide ba{ tako. Takve su i politi~ke odluke. Tako da bih

voleo da vidim {ta je tu prvi princip, {ta se de{ava ako drugi princip do|e

u sukob sa prvim. 

Ne mogu da prihvatim re{enje koje ka`e - insistira}emo na svakom princi-

pu pojedina~no, jer `ivot ne poznaje takve zakone, niti prima takve

ljudske zapovesti. Ne mo`e i jare i pare. Nekada se mora izabrati, to jest

jedan mora da prevagne u korist drugoga. Na`alost, na{i bira~i pristaju na

sve. Ponekad im je dovoljna jedna re~enica - Kosovo je Srbija ili - Juhu

Evropa, da se odlu~e. Mislim, stvari }e se naravno pomeriti, ali za mene i

tebe kao ljude koji `ive u realnom vremenu to nije neka velika uteha.

Svetlana Luki}: 

Vladimir nas je podsetio na to da novi paso{i kasne, dobi}emo ih u

maju, mo`da, tako da nema ni{ta od liberalizacije viznog re`ima. \eli}

je raspisao konkurs, da vas podsetim, treba da glasamo za par stotina

ljudi koji }e prvi dobiti novi paso{. \eli} je raspisao jo{ jednu ute{nu

nagradu: ako ne mo`emo da dobijemo liberalizaciju viznog re`ima,

neka nam makar Grci besplatno daju vizu za letobanje. Eto, pomogli



smo im pro{le godine da gase po`are, vreme je da nam vrate uslugu. Na

kraju Pe{~anika slu{ate vesti broj 15 Ivana ^olovi}a.

Ivan ^olovi}:  

Nedavno je Politika u svom kulturnom dodatku zapo~ela seriju intervjua

sa - kako stoji u najavi serije - "vrhunskim srpskim intelektualcima". Oni

su pozvani da odgovore na pitanja koja - opet citiram najavu serijala -

"postavljamo jedni drugima u prelomnim danima za na{u dr`avu". A to su

ova pitanja: "Kako se uklju~iti u sve ve}u porodicu evropskih naroda, a

sa~uvati svoj identitet? Srbija izme|u Istoka i Zapada, Srbija u Evropi, ali

kako, kada, po koju cenu?" 

Odmah da ka`em: ja se ne se}am da sam nekome postavljao ovakva pita-

nja, niti da je neko mene ne{to sli~no pitao. I ina~e, te{ko mogu da poveru-

jem da ljudi u Srbiji zaista sebe mu~e tobo`e te{kim dilemama tako-

zvanog evropskog puta Srbije, da o njima razgovaraju, onako po ku}ama,

u krugu prijatelja, me|u kolegama na poslu, u kafi}ima. Zamisli da ja tebe

pitam: "Je li Ceco, molim te, po koju bi ti cenu u Evropu?" A ti ka`e{: "Ne

pitam za cenu.". A ja te na to prekorim: "A identitet, ne}e{ valjda i njega da

se odrekne{, pa da tamo po Evropi zuji{ k'o muva bez glave?"

Pa, zaista, ko bi normalan o tome?

Naravno, druga je stvar takozvani javni diskurs. E, tu se o ovim tobo`e

te{kim temama uveliko raspreda, i u tim raspredanjima koriste se i izrazi

od kojih su sastavljena pitanja Politike za ovu seriju razgovora sa intele-

ktualcima: "evropska porodica naroda", "sa~uvati identitet", "prelomni

dani", "izme|u Istoka i Zapada", "da, ali po koju cenu" i drugi njima sli~ni.

Mislim da sve to slu`i stvaranju utiska da u Srbiji stvarno traje op{tenar-

odna debata o nacionalnoj samobitnosti, da Srbi tobo`e ne mogu lako da

prelome izme|u Istoka i Zapada, da ih `edna du{a vu~e Rusiji a prazan

stomak Evropi, pa su rastrzani krupnim geopoliti~kim pitanjima: kuda i

ako i kad i kamo i po koju cenu, s kim, a {ta onda? E, dileme su to, prelomne

istorijske. A ko }e uneti malo svetlosti u sve to, ako ne vrhunski srpski

intelektualci. Samo oni mogu - jo{ jednom citiram najavu Politikinog seri-

jala - da nam pomognu da "sagledamo sebe".

U izdanju Politike od 8. marta pozivu da pomogne Srbima da sebe sagleda-

ju, da odgovori na pitanja iz ovog serijala Politike, odazvala se Zorica

Tomi}, ~itaocima predstavljena kao "univerzitetski profesor, kulturolog,

Ivan

^olovi}
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. sociolog kulture, publicista, kolumnista..." Pro~itao sam sve {to je profe-

sorka Tomi} ovde rekla, ali moram da priznam da ne bih umeo da vam pre-

nesem {ta o postavljenim pitanjima profesorka zaista misli. U stvari, neke

njene ideje, uzete pojedina~no, jo{ sam nekako i razumeo, ali ne i vezu

me|u njima.

Na primer, Zorica Tomi} ka`e da su Srbi mentalno tamo gde su i geograf-

ski, to jest "na granici Istoka i Zapada". To kapiram bez problema. Tako|e

bez ve}ih te{ko}a razumem i drugu profesorkinu misao o istoj temi, izne-

tu na istom mestu, njeno uverenje da, kako se izrazila, "savremeni svet

nije ni svet Istoka ni svet Zapada, ve} svet vladavine hipertehnologije... i

multinacionalnog kapitala". Ali, moj mozak ostaje blokiran kada treba da

pove`e ove dve profesorkine misli o Istoku i Zapadu i da razume {ta ona

zaista misli, jer kod nje Istok i Zapad - kao {to vidite - nekako uspevaju

istovremeno i da budu i da ne budu, i da ih ima i da ih nema, a to njihovo

stanje, priznajem, za mene ostaje nepojamno. 

Sli~no tome, za mene je ostala tajna {ta Zorica Tomi} misli o medijima.

Opet sam nai{ao na dve njene misli o toj temi, opet sam obe razumeo, ali

vezu me|u njima nisam mogao ni da naslutim. Profesorka najpre ka`e

slede}e: "Mediji vi{e ne reprezentuju stvarnost, ve} je kreiraju". Misao ne

ba{ novijeg datuma, ali meni sasvim jasna. A malo zatim ~itam da ona

veruje da su moderni mediji skinuli veo tajne sa sveta i, kako je rekla,

"u~inili ga transparentnim i opscenim". I to mogu lepo da pratim.

Me|utim, opet je za mene ostalo nejasno {ta profesorka zaista misli, u

ovom slu~aju {ta misli o medijima. Da li oni, po njenom sudu, konstrui{u

stvarnost ili je samo otkrivaju? Ili i jedno i drugo, kako kad i kako kome?

Zaista, ne znam. 

I jo{ jedan primer. Profesorka Tomi} u ovom intervjuu pominje ne{to {to

je nazvala - citiram je - "obavezuju}i standardi civilizovanog sveta o

o~uvanju i negovanju kulturnih razlika". Ja tu razgovetno zapa`am dve

ideje i obe lepo i lako razumem. Prva je ideja o podeli sveta na civilizovani

i necivilizovani deo, dakle na dva nejednako vredna dela. Jer ko pominje

takozvane "standarde civilizovanog sveta", nesumnjivo pretpostavlja da

postoji i svet ure|en po druga~ijim standardima, primitivnim, necivilizo-

vanim. Ali Zorica Tomi} ovde istovremeno iznosi i drugu ideju, prema

kojoj je svet tako|e podeljen, ali ne na civilizovani i necivilizovani deo,

nego na razli~ite i u principu jednako vredne kulture. I {ta sad da radimo?

Ja bih rekao da ovde mora da se bira, da morate re}i koju od ovih ideja o



Ivan

^olovi}

razlikama kultura prihvatate. Da li mislite da postoje vi{e i ni`e kulture ili

samo razli~ite kulture? Drugim re~ima, da li vam je bli`a rasisti~ka ili rela-

tivisti~ka ideja o kulturnim razlikama? Me|utim, Zorici Tomi} kao da su

obe drage. I to moj mozak odbija da shvati.

U ~emu je problem, gde je nesporazum? Sre}om, u ovom intervjuu nalazi

se i jedno mesto koje mi je pomoglo da otkrijem pravi uzrok mojih te{ko}a

da razumem misao profesorke Tomi}. Stvar je u tome {to ona i ja, izgleda,

nemamo isti organ mi{ljenja. Profesorka je obdarena mozgom, a ja na tom

mestu imam krompir, ta~nije pire od krompira. "Na `alost", ka`e ona,

"prose~nom gra|aninu Srbije je od mozga napravljen pire-krompir, pa se

pod pretnjom nacionalisti~ke kvalifikacije, gotovo sve {to ima nacionalno

obele`je progla{ava arhai~nim, neprosperitetnim ili retrogradnim". Ovu

metamorfozu srpskih mozgova u pire, profesorka stru~no naziva "seman-

ti~kim liftingom", a poslu`ila se i jednom {alom da objasni do ~ega sve, do

kakvih apsurdnih situacija, takav jedan lifting mo`e da dovede. "Da se

na{alim", ka`e Zorica Tomi}, "u takvoj klimi u kojoj se permanentno oba-

vlja svojevrsni semanti~ki lifting, ~ak }e i srpska salata morati da

promeni ime". 

[ta }u? Moram da priznam da sam se odmah prepoznao u ovom opisu

prose~nog gra|anina Srbije, u ovoj dijagnozi stanja njegovog mozga. Vrlo

sam podozriv prema svim nacionalnim obele`jima i prema svemu {to se

tim obele`jima kiti, i svuda gde se jave ta obele`ja, njihovi di~ni nosioci i

za{titnici, odmah vidim nacionalizam. Arhai~no, neprosperitetno, retro-

graradno? Ma kakvi. Mislim da su kod nas stvari oti{le mnogo dalje, da su

mnogo gore i crnje od toga. Zatucanost, teror, fa{izam, to je ono {to se, po

mom mi{ljenju, valja iza znamenja nacije, iza tobo`nje brige za nacional-

ni identitet, iza zvani~no razgla{enih tobo`njih dilema izme|u hleba i

~asti, patriotizma i izdaje, Zapada i Istoka, tela i du{e. Dakle, jasno je da

sam i ja jedan od onih gra|ana Srbije koji, prema dijagnozi profesorke

Tomi}, umesto mozga imaju pire. U mom slu~aju semanti~ki lifting

odavno je zavr{en, pa se ja i ne se}am da su se moje misli rojile u ne~em

drugom a ne u pireu, da su moje vijuge ikad bile ne{to drugo a ne {are

nastale blagim kretanjem vilju{ke?

Profesorka se {ali kada predvi|a semanti~ki lifting i u imenu srpske

salate. Ali ja sam `ivi dokaz da to vi{e nije nikakva {ala. Ja ve} odavno tu

salatu zovem "{opska bez sira".
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. Dijagnoza profesorke Tomi} na prvi pogled zvu~i zabrinjavaju}e, ali ja

ipak mislim da nemam razloga za zabrinutost. Prvo, imati pire krompir u

glavi, ako je verovati profesorki, u Srbiji nije nikakva retkost, neka abnor-

malna, patolo{ka pojava, nego je na protiv pire organ mi{ljenja svojstven

na{em prose~nom, obi~nom gra|aninu. Drugo, ako se do rezervisanog

stava prema nacionalnim obele`jima i do osude njihovih manipulatora u

Srbiji mo`e do}i samo ako nam je mozak pretvoren u pire od krompira,

onda `iveo pire, onda `ivela misao pirea, onda `ivela Deca Pireja.

Svetlana Luki}: 

Zavr{en je jo{ jedan Pe{~anik, dve Svetlane vam se zahvaljuju {to ste

slu{ali ovu emisiju, a podse}am vas da se na na{em sajtu, na pes-

canik.net nalaze tri nova teksta: Teofila Pan~i}a, Vladimira Gligorova

i Mi{e Brki}a. 



JAGMA, JAGMA

Miljenko Dereta, Gra|anske inicijative,

Boris De`ulovi}, novinar,

Marko Vidojkovi}, pisac,

Vesna Pe{i}, LDP

Da li EU odgovara da do|u radikali, ko }e znati, mi vi{e ne

mo`emo jasno razmi{ljati... 

Mi smo u toj komplet lepinji, u njenoj najmasnijoj sr`i sa

najvi{e holesterola... 

Obo`avam Staljina, ali ne mogu bez Barberi mantila ...

1111..  0044..  22000088..



Svetlana Luki}: 

Negde u ovo doba, u prole}e, aprila 1453. turski sultan Mehmed po~eo

je opsadu Konstantinopolja, tada{nje svetinje hri{}anskog sveta. Grad

je za{ti}en trostrukim zidom i Mehmed naru~uje da mu dovedu najbo-

lje majstore, koji izlivaju najve}i top ikada napravljen. Cela armija vu~e

preko Trakije dvadeset takvih topova, a seljaci se klanjaju metalnim

~udovi{tima kao nekim bogovima rata. Aja Sofija i Carigrad odolevaju

i ~ekaju pomo} hri{}anske bra}e iz Evrope. Ali u toku je stara teolo{ka

rasprava, gr~ka crkva mrzi rimsku, \enova mrzi Veneciju, Venecija

\enovu. Poslednji bedem isto~norimskog hri{}anstva ostaje sam.

Sre}om, Carigrad ima luku Zlatni rog, koju je nemogu}e osvojiti. To je

duboko use~eni morski jezi~ak, koji {titi glavni bok Carigarada.

Frontalnim napadom Mehmedova flota ne mo`e prodreti u zaliv.

Sultan smi{lja fantasti~ano smeo plan da svoje la|e kopnom prebaci u

zaliv. Stotine tesara prave saonice na koje }e se postaviti la|e i uskoro

cela mornarica putuje preko brda, kroz vinograde i {ume. I jednog jutra

stanovnici Carigrada su se probudili sa turskom mornaricom u srcu

svog neosvojivog zaliva. 

Mehmed je odredio 29. maj za kona~ni juri{, ali vojska mu je umorna i

bezvoljna. @ele}i da ih motivi{e za kona~nu bitku, on svojim vojnicima

daje u`asno obe}anje. Glasnici idu kroz trupe i izvikuju: Sultan

Mehmed se kune imenom Alahovim, imenom Muhamedovim, imenima

~etiri hiljade proroka, zaklinje se du{om svoga oca, sultana Murata,

zaklinje se glavom svoje dece i svojom sabljom da }e svojim vojnicima

dati pravo da, kada ga osvoje, tri dana plja~kaju grad. Sve {to je unutar

zidina - zlatni krstovi, nakit, ljudi, `ene i deca pripada}e pobedni~kim

vojnicima, a sultan Mehmed za sebe ne tra`i ni{ta, osim ~asti da je

osvojio poslednji bedem Isto~norimskog carstva.

I Sto pedeset hiljada vojnika odu{evljeno kli~e - Jagma, jagma - plja~ka,

plja~ka.

Mesec dana pre sudbonosnih izbora, kao da su na{i sultani i sultan~i}i

istu takvu poruku poslali celom narodu - Tra`ite i uzimajte {ta ho}ete,

da}emo vam sve {to dr`ava ima i nema, samo nam ostavite ~ast da

pobedimo na izborima 11. maja. I jagma je po~ela. 

Neko je samo pet dana od pu{tanja u promet rekonstruisanog Savskog

mosta pokrao 30 svetle}ih znakova, pred zgradu vlade dolaze po novac

Svetlana

Luki}



72

11
.0

4
.0

8
. rezervisti, radnici Magnohroma, {trajkuju gla|u saradnici Radio

^aglavice, ~uvari KP doma u Lipljanu, a ministri plja~kaju bud`et

obe}avaju}i zaposlenima u dr`avnim ustanovama, a njih je par stotina

hiljada, jednokratnu pomo} od tri hiljade dinara i pove}anje plate za

pet-{est posto. Predsednik Tadi} i predstavnici sindikata su ustanovili

da se ljudima mora pomo}i da lak{e podnesu pove}anje cena

prehrambenih proizvoda i energenata. Predsednik izgleda ne zna da i

zaposleni u privatnom sektoru, seljaci, nezaposleni i ostala raja tako|e

piju mleko, jedu {aragarepu i ve} neko vreme ne koriste lojanice, nego

sijalice.

Ministri kupuju glasove kako znaju i umeju, zavisi kojom valutom

raspola`u. Ministar kulture Voja Brajovi} je glasove poku{ao da priba-

vi na sasvim originalan na~in. Bio je u slu`benoj poseti manastiru

Visoki De~ani i odlu~io je da se pod stare dane, ali pred izbore, krsti.

Ta~nije, da primi svetu tajnu kr{tenja. Monasima je otkrio da postoji

nova tehnologija rendgenskog snimanja podzemnih voda, koja }e im

pomo}i da za{tite freske od vlage. Ministar je dodao da }e raditi na

oboga}ivanju kulturnog sadr`aja u enklavama. 

Le{inarski patriotizam je ovde postao ve} op{te mesto, ali ~oveku staje

dah od toga koliko neki ljudi mogu daleko da odu. Na primer, {ta je bilo

u glavamo Mla|ana Dinki}a i Bo`idara \eli}a, nekada{njih tr`i{nih

fundamentalista, kada su rekli da vi{e nisu pametni {ta da rade sa pro-

dajom RTB Bora i da }e odluku o tome prepustiti radnicima? Radnici,

rekao je nesre}ni \eli}, najbolje znaju {ta je dobro za njihovo pre-

duze}e. Od kada to dve perjanice liberalnog kapitalizma misle da }e

radnici najbolje obaviti tendersku prodaju svog preduze}a? Ova dvoji-

ca zakasnelih Titovovih teoreti~ara samoupravljanja do maja }e zastu-

pati ideju kolhoza i sovhoza. 

Maj }e do}i i pro}i, a mi }emo se jo{ mesecima oporavljati od ogor~enos-

ti i poni`enja. 

I Ustavni sud je dao doprinos op{toj zbrci i odredio da }e za ove izbore

nacionalnim manjinama biti potrebno deset hiljada overenih potpisa

da bi podnele svoje izborne liste, a ne tri hiljade, kao {to je bilo do sada.

Ustavni sud je odlu~ivao po `albi Srpske radikalne stranke. Evo {ta o

ovoj odluci Ustavnog suda Srbije misli Miljenko Dereta iz Gra|anskih

inicijativa. 



Miljenko

Dereta

Miljenko Dereta: 

Pravila igre na izborima ne bi trebalo da se menjaju kada su izbori naja-

vljeni i to Ustavni sud valjda zna. Pod dva, ova odluka ukida jednak odnos

prema svim manjinama, jer direktno ugro`ava samo Albance iz Pre{evske

doline, i to one koji `ele da u~estvuju u politi~kom `ivotu Srbije. Zna~i da

je ova odluka diskriminaciona. Pod tri - ona je objavljena na Dan Roma, {to

joj daje simboli~an zna~aj. Pod ~etiri - ova odluka zahteva direktnu reak-

ciju civilnog dru{tva Srbije, koje treba da pomogne o{te}enim manjin-

skim strankama prikupljaju}i potpise za njih, jer one to ne mogu da obave

same. To je na{a obaveza, ako zaista branimo neki sistem vrednosti, ako

verujemo u jednakost i ako mislimo da je va`no da u na{em parlamentu

imamo bar jednog Albanca. 

Ovom odlukom su ugro`eni samo Albanci i mislim da je jako va`no da

ljudi to razumeju. Moramo da im pomognemo na svaki na~in da ostvare

svoje pravo, uprkos dr`avi koja o~igledno poku{ava da ih u tome

onemogu}i. Ma|arima i Romima }e pomo}i njihove partije majke, jedni-

ma jedna, drugima druga. Oni o~igledno imaju partije majke, koje promo-

cijom uske romske ili ma|arske elite sebi obezbe|uju njihovu kasniju

podr{ku u parlamentu. Ne vidim da se ijedna od dve parlamentarne

romske stranke zaista bavi romskim i manjinskim pitanjima. Nedavno

sam dobio pismo iz Aleksinca, od grupe Roma koji `ele da u~estvuju na

lokalnim izborima. Njih ima tri hiljade u Aleksincu i oni ne mogu da

prikupe potpise za u~e{}e na izborima. Oni bi mogli da se obrate romskim

partijama, ali o~igledno je da Romi iz Aleksinca te partije ne do`ivljavaju

kao svoje zastupnike. 

Sme{no je da predstavnik ma|arske manjine u Vojvodini mo`e da ima

li~nu kartu na svom jeziku, a Ma|ar koji `ivi u Ni{u to ne mo`e da dobije.

To je sitnica, ali ona pokazuje da ne postoji istinska politika uva`avanja

manjina, nego se ~ine ustupci tamo gde su manjine potencijalno neprijat-

na ve}ina. Odluka o potrebnih deset hiljada potpisa je proistekla iz

primedbe Srpske radikalne stranke, koja je to uradila iz navodno princip-

ijelnih razloga, ali tako da se pod njima lome ba{ oni ~ije i ime radikali

te{ko izgovaraju. 

Nismo imali ustavni sud vi{e od godinu dana i ovo je jedna od prvih odlu-

ka koju je doneo novi saziv. Taj sud, koji bi trebalo da bude oslobo|en poli-

ti~kog uticaja, ovim postupkom svoju nezavisnost stavlja pod sumnju. On

je mogao da ka`e - Mi imamo hiljadu i po zaostalih slu~ajeva i re{ava}emo
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. ih hronolo{ki, po datumu dolaska u sud; ne mo`emo da re{avamo ne{to

{to je stiglo prekju~e samo zato {to je to kao hitna situacija, jer su izbori

tu. Pa da prostite, {ta bi se desilo ako bi se jo{ jedan izborni ciklus obavio

po starom? Ho}e li Srbija propasti ako ima jednog Albanca ili deset pred-

stavnika manjina u parlamentu? Ne}e. Ali o~igledno je da se na pitanje

Albanaca u Srbiji ovde odgovara druga~ije. Albanci na Kosovu se ni ne

pominju. Na{i gra|ani na Kosovu su samo Srbi i nealbansko stanovni{tvo,

{to su {ta - valjda biljke i ostala `iva bi}a. 

O~igledno je da se predlog gospodina Samard`i}a o razgrani~enju

Albanaca i Srba ne odnosi samo na kosovski prostor, nego i na Srbiju. Ali

to je opasna poruka, ~ije posledice }e najvi{e osetiti Srbi na Kosovu, jer }e

se re}i - Mi se ovde, pod navodnicima, ubismo da vas prizovemo da iza|ete

na izbore i da u~estvujete u politi~kom `ivotu Kosova, a vidite kako po-

stupaju sa Albancima u Srbiji. Da sam politi~ar Albanac, ja bih to koristio

kao argument. 

Svetlana Luki}: 

Mo`da je mogla da se oglasi Republi~ka izborna komisija i da ka`e -

^ekajte ljudi, po~eli smo po jednim pravilima i ne mo`emo da ih me-

njamo tokom izbornog procesa. 

Miljenko Dereta: 

Ali ovo je Ustavni sud, najvi{a pravna institucija u zemlji. U odnosu na nju,

izborna komisija je de~je obdani{te. Bilo bi fer da se i oni oglase, iako ne

mogu da uti~u na promenu te odluke. Sporno je i pitanje da li izborna

komisija odlu~uje o posmatra~ima izbora ili samo sprovodi nalog dr`ave.

Novo tuma~enje je da izborna komisija odlu~uje o tome, jer ve}ina njenih

~lanova `eli da se inati i trsi pred me|unarodnom zajednicom. Tu }e biti

jo{ problema. Sada imamo i presedan Rusije, koja je odbila prisustvo

stranih posmatra~a na svojim izborima, tako da imamo taj veliki primer

nedemokratije pred sobom i verovatno treba slepo da ga sledimo. 

Bilo {ta da ka`e Solana, Srbi to do`ivljavaju kao novo bombardovanje.

Njegova formulacija je mogla da bude politi~ki druga~ije obojena. On ne

mora da pominje pomo} proevropskim snagama. Neka to svako zaklju~i

sam. Njegova motivacija treba da bude da on zaista `eli Srbiju u Evropi. U

tom smislu njegova izjava nije dobra i ona nije jedina koja se upli}e u ove

izbore. Osloba|anje Haradinaja je sasvim sigurno me{anje u na{u predi-

zbornu situaciju. Za mene vi{e nije bilo pitanje da li }e Evropa i njene insti-
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tucije u~initi neki gest pomo}i radikalima - samo sam se pitao kada }e se

to dogoditi. Nema dileme da postoji pravilnost da, kada god su izbori u

Srbiji, iz Evrope sti`u neki komentar ili odluka koji su usmereni protiv

demokratskih snaga. Postavlja se pitanje i da li je uslovljavanje pristupa

Evropi isporu~enjem Mladi}a bilo primereno. Mislim da je i to trebalo da

bude druga~ije formulisano. Paradoks na{e situacije bi}e da, ukoliko

pobede, radikali mogu biti ti koji }e nas uvesti u Evropu. Oni su kameleoni

koji mogu da izvedu takvu stvar. Evropa postupa vrlo nespretno i nekon-

sekventno ne prepoznaju}i prave partnere u Srbiji. Oni ne vide lokalne

posledice svojih evropskih interesa. 

Ono {to mi ne vidimo shvataju}i evropske vrednosti jo{ iz perspektive

ljudskih prava, jeste to da je evropski interes u ovom trenutku pre svega

sigurnost, i to svi nivoi sigurnosti, od individualne sigurnosti svakog

gra|anina, do sigurnosti celog sistema. Izborne rezultate oni procenjuju

u kontekstu toga koliko oni ugro`avaju sigurnost. Sasvim je sigurno da

kada bi radikali pobedili u Srbiji, oni bi to procenili kao ugro`avanje sig-

urnosti regiona. Oni `ele da naglase svoju podr{ku proevropskim snaga-

ma u Srbiji, jer im to garantuje ve}u bezbednost. U tom smislu oni moraju

imati vi{e ose}aja za reakcije koje njihove izjave izazivaju unutar zemlje.

One dovode u vrlo nezgodnu situaciju sve nas koji smo proevropski ori-

jentisani i trpimo optu`be da idemo u Brisel po zadatke i instrukcije. 

Na{ klju~ni problem je problem identiteta. Deset godina se govorilo o

tome da su Srbi nebeski narod, jako smo visoko leteli, mislili da

zaslu`ujemo posebnu pa`nju sveta, posebnu brigu, posebno po{tovanje,

poseban tretman, sve posebno, jer smo mi u svojoj duhovnosti posebni, a

onda smo se okrenuli oko sebe i videli da ̀ ivimo u bedi, da svi be`e od nas.

Ogroman je rascep izme|u te ponude druga~ijeg `ivota i toga da vi sebe

do`ivljavate kao nekoga ko treba da bude primer drugima. Tako lako je

zauzet stav inata prema Americi. Pa ko te pita bilo {ta, kakav ti uticaj ima{

na Ameriku i globalne odnose? Ali ti, kada pro|e{ pored njihove

ambasade, pljune{ i time si potvrdio onaj deo svog identiteta kojem je

toliko dugo ispiran mozak. Onda sam pre neki dan pro{ao pored ameri~ke

ambasade i vidim redove za vize. Malo smo je palili, a onda smo do{li u

redove za vize. Interesuje me kako to da ti koji su je palili, ti anti-

amerikanci ne protestuju tamo svakoga dana. Ja ih ne pozivam da to rade,

samo ho}u da ka`em da je kod nas instrumentalizacija te vrste odnosa

prema Zapadu poprimila razmere koje su vidljive na licu Vojislava

Ko{tunice. Njegovo lice odi{e takvom nemo}i pred Evropom, takvim nes-
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. nala`enjem pred velikom slikom sveta, da se to onda pretvara u vrstu

mr`nje, pretnje, u gr~ kojim on zapravo poku{ava da sa~uva tu idealnu

sliku Srbije. 

Mislim da se u njemu odvija ogromna ljudska drama i ja saose}am sa nje-

govim du{evnim stanjem, ali mi svi trpimo zbog toga. Nadam se da }e ovi

izbori to promeniti, nadam da }e na njima pobediti neko ko mo`e da izgo-

vori i re~i kao {to su Amerika ili Albanci. Dakle, da }emo dobiti politi~are

koji }e biti dovoljno stabilni da razumeju koliko je Srbija danas mala,

koliko je mali njen uticaj i koliko je potrebno da razumemo svet i da mu se

prilago|avamo. U osnovi na{ih problema je u`asan strah od promene i od

odgovornosti. Posebno me brinu mladi. Pojavila se nova grupa mladih

ljudi koji se {koluju napolju i onda se vra}aju ovde da bi iskazivali svoj

patriotizam. I tu vidim problem identiteta, jer to su ljudi koji su oti{li

tamo, ali se nisu ukorenili, pa se vra}aju ovde gde misle da su im koreni,

ali je to u suprotnosti sa sistemom u kojem su se obrazovali, tako da je to

~udna, {izofrena situacija. Dakle, ako postoji dijagnoza za Srbe, onda je to

{izofrenija. 

Svetlana Luki}: 

Ceo Bulevar kralja Milana je u srpskim zastavama. Na svakom stubu

su po ~etiri zastave, ne znam da li ste to videli. Neki mladi} je

obja{njavao na televiziji da je to akcija njegove nevladine organizacije.

On li~i na te ljude koji su se {kolovali na zapadu, vratili se i sada ka~e

zastave. 

Miljenko Dereta:  

On ka~i zastave i na taj na~in pokazuje svetu koliko je nama stalo do

Kosova. On komunicira sa svetom, a ne sa vama koji prolazite tom ulicom

i vidite zastave. U~estvovao sam u televizijskoj emisiji u kojoj je taj de~ko

rekao da su bilbordi koje su tako|e oni poka~ili po Beogradu - Kosovo je

Srbija - komunikacija sa svetom preko ambasada, jer ljudi iz ambasada

prolaze pored toga, vide da nam je stalo do Kosova, pa to javljaju u svoje

centrale, u kojima onda ka`u - Ako to pi{e na bilbordima, daj da menjamo

politiku prema Srbiji. Na svakoj ku}i u Americi stoji zastava. Tako oni

komuniciraju me|usobno, deklari{u se kao patriote i komuniciraju sa

svojom dr`avom, jer oni veruju u nju. Da li je to dobro ili nije, drugo je

pitanje. Ali ovde je u pitanju lov u mutnom, koji proisti~e iz kulture

bed`eva. Dakle, ja moram da se obele`im da bi moje okru`enje videlo ko

sam ja. Jedni nose jedan bed`, drugi nose drugi bed`, tre}i nose tre}i bed`,
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ali moramo da se obele`avamo jer ne znamo ko smo, ne znamo da li

imamo zajedni~ki osnovni sistem vrednosti. 

Pre neki dan mi je jedna kom{inica rekla da su je zvali iz Srpske radikalne

stranke. Predstavili su se uljudno i pitali je da li }e glasati za njih, ona je

rekla - Ne pada mi na pamet, oni su se lepo zahvalili i spustili slu{alicu.

Onda je ona do{la u`asno zabrinuta i rekla mi - Ali oni sada imaju moj broj

telefona, moju adresu, oni znaju da sam ja protiv njih. Ona je iskazala

strepnju pred sistemom koji bi mogao da je ugrozi zato {to se zna njeno

politi~ko opredeljenje. Dakle, gra|ani se ne ose}aju bezbedno, jer ne po-

stoje institucije koje bi ih {titile. To ide navi{e do Ustavnog suda koji ne

{titi manjine. To je taj lanac, lift koji ide gore-dole i neprekidno generi{e

novu nesigurnost gra|ana, novi strah, novu neizvesnost. Ako su i~ega

`eljni, gra|ani su `eljni perioda sigurnosti, mira, koji ne}e biti istorijski

trenutak, ni pitanje `ivota i smrti, nego samo `ivota. 

Svojevremeno sam rekao da sam o~ajni optimista i opet sam to, sve vi{e

o~ajan, sve manje optimista. Zabrinjava me lako}a s kojom proevropske

snage ule}u u podmetnutu igru koja iznova treba da sludi na{e glasa~e.

Sva energija se tro{i na obra~un izme|u DS-a i DSS-a, na pitanja ko je za

{ta kriv u vladi koja nije funkcionisala, ko je pravi patriota. U DS-u

neprekidno dokazuju da oni jesu za Kosovo u Srbiji, da oni ne priznaju

nezavisno Kosovo, ali da ho}e i u Evropu. Onda iza|u radikali i gospodin

Nikoli} ka`e - Mi se ne}emo baviti ni Kosovom, ni Evropom, nego brigom

o gra|anima. I ako sam ja slu|eni gra|anin, ne bih bio u dilemi za koga da

glasam. Obavljen je proces zaborava i vi{e se niko ne se}a da ovo nije

dolazak radikala na vlast, nego njihov povratak. Nova generacija se ne

se}a inflacije, ratova, zlo~ina. 

Da li ste ~uli Palmu? Ka`e - [ta nije u redu sa Arkanom? ̂ ovek pita {ta nije

bilo u redu. Kako - {ta nije bilo u redu? Ovde niko ne govori o uzrocima

bombardovanja, a ne govori se ~ak ni o tome kako smo to pre`iveli. To nije

pla{enje ljudi, to je na{a istorija. Prikrivanje istorije se kad-tad obije o

glavu, a bojim se da }e se nama obiti o glavu na ovim izborima. Niko ne}e

da ka`e mladim ljudima - Vi ne znate {ta zna~i prava nesta{ica. Nije to da

nema ovih ili onih patika, majica ili farmerki, nego nemate hrane, zemlja

gladuje. Ljudi misle da je to nemogu}e u dana{njoj Evropi, a i ako se desi,

do}i }e humanitarna pomo} iz Rusije. Oni }e nam dopremiti hranu avio-

nima i mi ne}emo umreti. Treba re}i mladim ljudima da je neko u ime

nacionalnog interesa rekao - Ako treba, je{}emo korenje, i da to nije bilo
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. re~eno figurativno. Taj je to zaista mislio. Od partija koje se zala`u za

Evropu o~ekujem da sve to ka`u. Ako ho}e{ glasove mladih, ako ne}e{ da

sve vi{e glasaju za desne i za radikale, onda im objasni za {ta glasaju.

Gra|anske inicijative su devedesetih nekoliko meseci radile na distribu-

ciji hrane. Se}am se kako u Ni{u masa, u `elji za hlebom, gura nekoliko

tona te`ak kamion pod ru~nom ko~nicom. 

Svoj odnos prema 12. maju, danu posle izbora, delim u dve faze. Prva je da

poku{am da u~inim sve da se ne dogodi da pobede radikali. I moram da

ka`em da postoji ohrabruju}a mobilizacija u nevladinom sektoru za

proevropsku opciju. Sada nam i neki dokumenti Saveta Evrope dozvo-

ljavaju da zauzmemo direktan, otvoreni stav prema odre|enoj politi~koj

opciji, ako ga dobro obrazlo`imo, a ovaj stav jeste dobro obrazlo`en na{om

evropskom perspektivom. Dakle, to je prva faza. Istovremeno se spre-

mamo kao da }e sutra biti rat. Trudimo se da mislimo strate{ki, da vidimo

{ta }e biti na{i prioriteti 12. maja, kako }emo pre`iveti, da li }emo uop{te

biti ugro`eni. Mo`da civilni sektor ne}e biti ugro`en. Mo`da }e radikalna

vlast poku{ati da se pozitivno postavi prema nama. 

Podse}am vas da su u radikalskim op{tinama manjinske zajednice dobile

sve ono {to godinama nisu mogle da dobiju od demokratske vlasti. To jeste

najcrnja demagogija, ali to je taktika kojom oni poku{avaju da se odr`e na

vlasti u tim lokalnim zajednicama. Mo`da se to dogodi i na nacionalnom

nivou. Postoji mogu}nost da nas radikali uvedu u Evropu. To je stra{no za

sve nas, to je aspurdan, paradoksalan poraz, ali ako u|emo u Evropu, ja

ne}u pitati ko nas je tamo uveo. Nije va`no ko nam je vodi~. Jesmo li stigli?

- Jesmo. Jesmo li `ivi, zdravi? - Jesmo. Jesmo li u Evropi? - Jesmo. Mi,

na`alost, nemamo hrvatske politi~are. Ko je o~ekivao da }e HDZ biti par-

tija koja }e povesti Hrvatsku u Evropu, a da }e SDP svojom politikom uspo-

ravati taj process? Srbiju uvek do`ivljavam kao dr`avu propu{tenih prili-

ka. Mi smo imali mnogo prilika da uradimo toliko dobrih stvari za ovu

zemlju i za ove gra|ane i za ceo region, ali sve smo ih propustili i pro-

kockali. Ovi izbori su nova prilika da Srbija najzad odredi svoj put. Ali

bojim se da je nezavisnost Kosova definitivno zatvorila tu temu. 

Nema razumnog gra|anina i gra|anke koji zaista veruje da je mogu}e

vratiti se trideset godina unazad i da je mogu}e promeniti stav najve}ih

evropskih i svetskih dr`ava. Ta tema je zavr{ena i ljudi koji zastupaju tu

politi~ku opciju ostaju bez politi~kog programa. Oni su gubitnici preko



Boris

De`ulovi}

svake prihvatljive mere i treba da objave ste~aj. Demokratska stranka

Srbije treba da ka`e - Mi smo poku{ali i nismo uspeli. 

Paradigmati~an je primer profesora Puhovskog u Zagrebu, koji je, kada su

ga pitali za{to ne u|e u politiku, rekao - Moja politi~ka opcija o~uvanja

Jugoslavije je propala, ja sam na tome mnogo radio i izgubio sam; o~igled-

no nisam dobar politi~ar i ne treba da se bavim politikom. Po{to su ovi

pokazali da ne umeju da urade to {to su zacrtali, da su izgubili, mislim da

je vreme da stave klju~ u bravu

Svetlana Luki}: 

U nastavku emisije ~u}ete na{eg novog sagovornika, Borisa

De`ulovi}a. On je jedan od osniva~a i dugogodi{nji novinar splitskog

Ferala, a od pre nekoliko meseci je postao na{ sugra|anin. Boris

De`ulovi} pi{e kolumne u zagreba~kom Globusu, a uskoro }e po~eti

redovno da pi{e i za na{ sajt. 

Boris De`ulovi}:  

Kada netko do|e sa strane, uvek bolje vidi stvari od nekog tko je tu sve vri-

jeme. Moj prvi utisak o Srbiji je - antikvarijat. Dolazim iz zemlje koja je

uronjena u mo~varu pro{losti, u kne`eve, slavne bitke i godine, stolje}a

sedma, Ilirski pokret. Srbija je u tom smislu jo{ dublje uronjena. U Srbiji

se osje}am kao kod ku}e, ali na pra{njavom tavanu punom starih pred-

meta. Mene to fascinira, jer za nekoga sa strane to nije samo negativno.

Svugdje u svijetu tabloidi se bave sisatim manekenkama i glupim

nogometa{ima, a ovdje su ~vrsto svrstani u politi~kom smislu i bave se

prastarim stvarima. U tabloidima sam kao najnormalnije vidio feljtone o

knezu Milo{u, o Cerskoj bici. U jednom ozbiljnom magazinu vidio sam

feljton o nekoj godi{njici cara Du{ana. Samo ~ekam da na naslovnici

nekog tabloida objave - Ekskluzivno, kneginja Ljubica uhvatila mu`a u

krevetu sa slu`avkom Petrijom, a Stefan Prvoven~ani otpustio `enu zbog

{uge, pa se vi|a sa }erkom mleta~kog du`da, a neki fresko-paparaco ih je

uhvatio u nekom manastiru kako se ljube. 

Ljudi koji su dolazili iz Srbije u Hrvatsku znali bi mi re}i - Hrvatska izgle-

da kao [vicarska. Onda im ja obja{njavam - Zna{, nije ba{ kao [vicarska,

kad zagrebe{ malo taj fini asfalt na autoputu, onda to ne izgleda ba{ tako.

Treba}e mi jo{ neko vrijeme da ostanem u Srbiji, pa da vidim {to je ispod

te pra{ine u antikvarijatu. Druga stvar koja pada u o~i, osim te uronjenos-

ti u pro{lost, jest to da u vrlo svakodnevnom smislu vidi{ globalizaciju
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. koja potpuno nadomje{ta na{e staro bratstvo i jedinstvo. Gledao sam

neku reklamu na televiziji i vidim da ide reklama za O`ujsko pivo. Mislio

sam da gledam HTV, po{to hvatam HTV ovdje, me|utim ne, to je RTS i ide

potpuno ista reklama za Jelen pivo. Naravno, neka je austrijska, holands-

ka ili belgijska pivara kupila sve te na{e pivare i ima iste reklame. Ima{

onda austrijski VIP, pa ima{ iste reklame na hrvatskoj televiziji za hrvats-

ki VIP i ovdje za srpski VIP. Ima{ isti taj korporacijski dizajn za Rajfajzen

banke i osiguravaju}a dru{tva. 

Klinci, koji nisu optere}eni tim stvarima kao ti i ja, bez problema `ive u

tom korporativnom bratstvu i jedinstvu. U tom smislu Srbija i Hrvatska

su danas korporacijske kolonije, jednako dizajnirane, samo {to eto, u vas

jo{ nije Telekom, pa niste u onoj groznoj ru`i~astoj boji. Mi svi smo mala

parcela za velike korporativne interese, a stra{no volimo vjerovati da smo

va`ni. To se jako dobro vidjelo kad ste vi ovdje vje{ali po bulevarima

Putinove slike i Spasiba, Putine i kad je nama do{ao Bu{, pa smo se mi

klanjali velikom Bu{u i kleli mu se na vjernost. Stra{no smo isti u tom

provincijskom uliziva~kom odnosu prema velikim silama, a sve vjeruju}i

da smo mi tim silama jako va`ni. To je ona pri~a jo{ iz socijalisti~ke

Jugoslavije, kad su nas uvjerili da smo mi na strate{ki najva`nijoj to~ki na

planeti Zemlji i da od nas zavisi sudbina svijeta. 

Srbija je bukvalno kao jabuka presje~ena na pola i to milimetarski na pola,

pa sad ostaje samo vidjeti 11. maja na koju }e stranu {pica. Ta }e {pica

odlu~ivati. Hrvatska ima taj konsenzus, ali treba biti po{ten pa re}i - Ovdje

su se dogodile neke stvari koje u Hrvatskoj nisu. Hrvatsku su bombardi-

rali srpski, a Srbiju avioni NATO-a. Ne}u re}i da je to isto kao kad bi sad

netko Hrvatsku uvjeravao da treba i}i u neku novu Jugoslaviju sa Srbijom,

ali te{ko je o~ekivati od ljudi koji su prije samo devet godina bili bom-

bardirani da sad odu{evljeno pristupaju NATO-u. Zna~i, u Hrvatskoj pos-

toji taj konsenzus i on je razumljiv. Evropa nama nikad nije bila u tom

smislu neprijatelj. Nama su neke va`ne zemlje Evropske unije, poput

Njema~ke, bile izravan saveznik kad se raspadala Jugoslavija i nije hrvat-

ski odnos prema Evropskoj uniji jednak kao odnos Srbije. ^ak se ovdje

stvari postavljaju tako da je zapravo Srbiji Rusija ono {to je nama

Njema~ka. Vidjeli smo na ulicama Danke Doj~land i ovdje Spasiba Rusija,

ali mislim da kod Srbije treba biti po{ten i vidjeti za{to je to tako. 

Srbija, naravno, nema alternativu. Srbija ne mo`e biti ruska gubernatura,

~ak i kad bi htjela. Evropskom unijom se prijeti Srbima, umjesto da joj se
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obja{njava {to je tu dobro. Ja nisam sklon idealizirati ni{ta, ja ne ideali-

ziram ni Evropsku uniju. Ne}e biti pla}a ~etiri hiljade eura kad do|emo u

Evropsku uniju, ali ono {to ja stalno govorim - mene jedino zanima da se

uvede red. Ako je jedini na~in da se dr`ava uvede u red to da se prisvoje

evropski standardi, onda ajmo mi najpre to napraviti, bi}e nam lak{e sve

ostalo. Me|utim, politi~kim elitama i u Hrvatskoj i u Srbiji red ne odgo-

vara. Oni vladaju u neredu. Kako mo`e Ko{tunica vladati u nekoj sre|enoj

dr`avi? Kako mo`e u sre|enoj dr`avi vladati ~ovjek koji ima deset odsto

glasova? To je skoro nemogu}e i u diktaturama, to je samo ovdje mogu}e.

A previ{e je i novaca u igri, da ne govorimo samo o politici, o Kosovu i

srednjem vijeku. Previ{e novaca je u igri, da bi netko tek tako dopustio da

se upali svjetlo i da se onda vidi ~ija je ruka u sefu. 

Previ{e je vremena pro{lo, dvadeset godina od Osme sjednice i osam god-

ina od demokratskih promjena i svrgavanja Milo{evi}a i neke su vrijed-

nosti tu betonirane. Srbija se naprosto na{la u situaciji da joj Evropska

unija nudi sporazum o suradnji, a da se i jedna i druga strana one jabuke

u`asavaju od te ponude. To {to Evropska unija nudi Srbiji predugovor

do`ivljava se kao novo bombardiranje Srbije. Da li Evropskoj uniji mo`da

odgovara da do|u radikali, da li Evropska unija misli da time poma`e

demokratske snage, tko }e to vi{e znati? Mi smo svi u toj mo~vari u kojoj

vi{e ne mo`emo jasno razmi{ljati. U svemu postoji teorija za i protiv i

uop{te vi{e nismo u stanju stvari sagledavati ~isto i jasno. U takvoj

situaciji ne postoji nijedna politi~ka opcija koja bi mogla barem uvjerljivu

ve}inu dobiti u Srbiji, koja je ovako aritmeti~ki raspolu}ena. I to je stra{an

problem - kad je ta jabuka toliko precizno prepolovljena, onda si u situaci-

ji da ta {pica odlu~uje, da ta {pica vlada. [ta da su glavonje iz Evropske

unije rekle Srbiji da }e potpisati nakon izbora? Onda bi to bilo do`ivljeno

kao ucjena, a da nisu rekli ni{ta, da su naprosto stavili Srbiju u {kafet,

zatvorili i da su rekli - Hajde, dogovorite se sami, onda bi rekli - Eto,

Evropska unija je digla ruke od nas. 

Vi{e ne postoji ni{ta {to se mo`e napraviti, a da ne bude tuma~eno kako

god kome odgovara. Ne ka`em da nema odgovornosti na Evropskoj uniji,

oni se pona{aju kao slon u staklarnici, to je poznata stvar otprije, to

znamo i mi, to znate i vi, ali ne dolazi Evropska unija nama, nego mi njima.

Ako ti sad prima{ mene u stan, onda ja moram zadovoljiti neke uvjete da

u|em u tvoj stan. Ako je tvoj uvjet da obri{em cipele ispred ulaza, onda ja

moram obrisati cipele, ne mogu u}i kao kabadahija. Ili mogu re}i - Izvini,

ne `elim do}i kod tebe, kod tebe se ne pu{i, a meni se pu{i, ja ne}u i}i kod
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. tebe. Realno govore}i, ne vjerujem da bi bez nas Evropa propala, a mi bez

Evrope bojim se da bismo propali. Je li to ucjena? - Mo`da i je, ali to je

naprosto tako. Mi ne mo`emo sada biti 53. i 54. dr`ava Sjedinjenih Dr`ava,

niti mo`emo biti ruska gubernija, tu smo di smo, u Evropi. Mo`da bi netko

vi{e volio da smo u jugoisto~noj Aziji, ali nismo. 

Bosna i Srbija su apsolutno nadrealne zemlje. Mi su{tinski pripadamo

istom politi~kom prostoru, ne samo zbog biv{e Jugoslavije, ne samo zbog

zajedni~kog jezika, nego naprosto isti smo mali nesretni prostor koji kroz

povijest ima vrlo sli~nu sudbinu. Mi smo familija. I, na`alost, nema u toj

familiji nekog genija. Svaka familija ima genija i ima onoga koga se

srame, koga zaklju~avaju u sobu kad do|u gosti. Mi smo svi zaklju~ani u

tu sobu kad dolaze gosti. Nema tu nekog pametnog da ga isturimo, odnos-

no mo`da ima, mo`da su to Slovenci, eto. Ali ta nadrealnost je zaista

izra`enija u Srbiji nego u Hrvatskoj. Ta nadrealnost je fenomenalan

resurs Srbije, samo ukrivo upotrebljen. Tu istu nadrealnost Kusturica

prodaje Zapadu za veliku lovu, samo {to se na`alost taj obrazac iz

Kusturi~inih filmova ovdje nalazi u parlamentu, a ne na filmskom platnu.

To je mali problem. 

Mi isto tako imamo neke budalaste poteze hrvatskih politi~ara. Ovdje se

to toliko ne prati, kao {to se u nas ne prati srpska politi~ka scena. Mi smo

imali, ne tako davno, prije par mjeseci potpuno istu stvar kao i vi sa

Kosovom, samo naravno spu{tenu na ni`i nivo. Mi smo imali taj ZERP,

Za{ti}eni ekolo{ko-ribolovni pojas. Ukratko }u opisati, jer vi ovdje ne

znate. Dakle, to je za{ti}eni morski pojas koji pripada me|unarodnim ter-

itorijalnim vodama, ali koji kontrolira zemlja koja je uz taj pojas, u ovom

slu~aju Hrvatska. Slovenija i Italija su bile protiv, jer time mi zapravo

zatvaramo Sloveniji izlaz na otvoreno more i to je bio veliki skandal u

Hrvatskoj - ~ijih je tih dvadesetak valova mora. Mi smo odlu~ili da je to

na{e i Slovenci su nam zbog toga blokirali pregovore sa Evropskom uni-

jom i mi smo se postavili otprilike kao da je to na{e Kosovo. Tamo su valj-

da na toj pu~ini grobovi na{ih mornara, mi ne damo na{e more i onda se

time jedno godinu dana ucjenjivalo hrvatsku javnost, kao da li }emo u

Evropu po svaku cijenu i da se odreknemo eto, tog na{eg mora. To najpri-

je nije uop}e na{e more, teritorijalne vode nisu ni~ije, a ~ak i da jesu, to je

deset jebenih valova posred mora. 

Me|utim, imao si vladaju}u stranku koja je govorila - Mi }emo i u Evropu

i zadr`a}emo to na{e morsko Kosovo, imao si opoziciju koja je bila za to da
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se sa~uva to na{e morsko Kosovo po svaku cijenu i imao si Hrvatsku

selja~ku stranku koja je prevagnula u odlu~ivanju. Nakon cijele drame,

prije mjesec dana je odlu~eno, kad je Sanader dobio izbore, pa mu vi{e nije

trebalo to Kosovo, pa smo se mi odrekli tog Kosova i sad smo opet super.

Sad }emo izmisliti neke druge stvari sa Slovencima. Nadrealnost u pot-

puno pragmati~noj profesiji kao {to je politika nije srpski ekskluzivitet.

Ovdje je mo`da izra`enija zato {to ne postoji toliko korektivnih momena-

ta, nema toliko policajaca izvana kao u Hrvatskoj koji }e ti zavrnuti ruku

i re}i - Slu{aj, Kosovo je Kosovo, ali nemoj zajebavati. Ovdje toga nema.

Srbija je nastavila svoju samoizolaciju iz nesretnih Milo{evi}evih godina,

potpuno nesvjesna da vi{e niti je Milo{evi} na vlasti, niti mo`e{ sada

prikazivati holivudske filmove prije nego {to je premijera u Los An|elesu.

Ovdje se na`alost politi~ke elite pona{aju tako, ali ne prikazuju}i filmove

na kvarno, nego odlu~uju}i o mnogo va`nijim stvarima. 

Mi smo male autisti~ne dr`ave okrenute sebi, potpuno nezainteresirane

za ono {to se doga|a na prostoru koji nam je ispred nosa. Hrvatska svoju

najdu`u granicu ima sa Bosnom, a mi iz Bosne nemamo nikakvih vijesti.

Bosna mo`e u hrvatskim novinama zavr{tii samo ako tamo izbije neki

novi rat. Iz Srbije u hrvatskim medijima mo`e iza}i vijest samo ako se

zapali hrvatska ambasada. Potpuno su nezainteresirani za vas, a ne vidim

ni ovdje mnogo vijesti iz Hrvatske. Da ne hvatam na kablovskoj HTV, ne

bih imao pojma {to mi se u domovini doga|a. U Hrvatskoj postoji u`asna

panika da Srbija ne u|e u Evropsku uniju zajedno s Hrvatskom. Radi se o

nekoj povjesnoj sujeti, nemam pojma o ~emu, kao mi smo zaslu`ili, mi

smo kao oduvijek bili Zapad, mi se vra}amo ku}i, mi smo valjda u NATO-u

bili prije nego su Amerikanci izmislili NATO. Uvreda bi bila Hrvatskoj ako

bi bila primljena zajedno sa Srbijom, ne shva}aju}i da je zaista u interesu

Hrvatske da Srbija u|e {to prije u NATO. Ne treba to gledati kao kaznu

Hrvatskoj, pa valjda je u interesu da smo zajedno u Uniji, u bilo ~emu, da

se onda ne pale ambasade, da se onda ne pale srpske ku}e oko Lapca, da se

tu neke stvari dovedu u red. 

Ni ovdje ne postoji nitko tko }e re}i da je u interesu Srbije da Kosovo u|e

u Evropsku uniju. Kad bi netko to rekao naglas, kao {to ja sad ka`em, to bi

bio skandal, ali zapravo zaista jeste u interesu Srbije, osim ukoliko Srbe

zaista ne zanimaju kosovski Srbi, da Kosovo bude sre|ena zemlja. Pa

onda u nekoj budu}nosti, tko zna {to }e biti, ne}e biti ni Kosova, ni Srbije,

ni Hrvatske, bi}e neka Rajfajzen republika. Dr`ava je njima servis za teri-

toriju, za zemlju, za kamen, za more, za valove, ali ih ne zanimaju ljudi.
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. Srpske politi~ke elite se ne}e smiriti dok zadnji Srbin ne ode s Kosova.

Onda }emo biti mirni, onda }emo idu}ih hiljadu i po godina imati mit o

zemlji koja je nekad davno na{a bila, imali smo na{e manastire, koje sad

moramo obilaziti sa turisti~kim agencijama. A njih ne zanima da tamo

ostane tih sto hiljada nesretnika. Jednako tako Hrvatskoj je u interesu da

Srbija u|e u Evropsku uniju. Zajedno da u|emo, za{to da ne? Ako to zna~i

da }e Srbija u Evropsku uniju prije nego {to je planirano, ako to zna~i da

}e njoj biti ~ak i popu{tano i da }e dobiti neki kredit, pa }e njeni pregovori

trajati kra}e nego {to su trajali Hrvatskoj, to ne treba tuma~iti kao kaznu

Hrvatskoj, jer je to u njenom interesu. Ali to je u Hrvatskoj jednako bogo-

hulno re}i, kao ovdje da je u interesu Srbije da Kosovo sutra bude ~lan

Evropske unije. 

Nije meni potpuno antipati~na ta balkanska tvrdoglavost, ali dok se

zadr`ava u sportu ili u kulturi, ako }emo mi prodavati taj inat kao

nekakav kulturni resurs. Ali je potpuno imbecilno to koristiti u politi~ke

svrhe. Taj mentalitet, to ina}enje je preba~eno u parlamente i tako

funkcioniraju na{e politike. To mi osobito ide na ̀ ivce kad ~ujem u kafani

ljude kako ka`u - E, to smo mi Srbi ili - E, to smo mi Hrvati, ko vam jebe

mater, mi }emo sad jebat mater Americi, mi smo najja~i. Tko ste vi? - Vi ste

deset ljudi u kafani. A kao svi u`asno strepe, mi smo kao stra{no va`ni. Te

komplekse vidi{ u sportu. Vi sad imate tri tenisera koji su u mu{koj i

`enskoj konkurenciji u prvih pet. To je fenomenalno, ali pune su

naslovnice - To smo mi Srbi. A da ja sad pitam sve te Srbe tko je prije pet

godina bio drugi na ATP ljestvici, tko je osvojio Australijan open lani ili

preklani, ne bi znali. To je jednako kao mi {to smo se hvalili sa Janicom

Kosteli}. A tko je bio prvak u slalomu 1993, tko to zna? 

To da je sad Novak \okovi} drugi na svijetu, to je argument da su Srbi u

svemu ostalom najbolji na svijetu. To je potpuno isto kao kad Hrvati ka`u

- Mi imamo nogometnu reprezentaciju, mi rasturamo, mi smo bili tre}i na

svijetu. Pa pazi, bila je [vedska jedanput tre}a na svijetu, tko to vi{e danas

zna, bio je Portugal na tre}em mjestu, pa koga briga. To samo pokazuje

koliko smo zapravo mali i koliko nam je malo potrebno da nas usre}i u toj

kafani u kojoj smo se na{li i da onda vi~emo - E, to smo mi Hrvati, to smo

mi Srbi. Mi imamo Novaka \okovi}a, mi imamo Janicu Kosteli}, nama

nitko ni{ta ne mo`e. Mo`e, i te kako. 

Da sam tra`io mir, vjerojatno bi mi Beograd bio zadnji na svijetu. Mo`da

bih jo{ jedino mogao i}i u Sijera Leone. Meni mir, bogu hvala, ne treba. Ja
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se ne mogu izgleda vi{e ni sna}i u miru. Cijeli `ivot mi je pro{ao u nemiru,

nemir je prirodno stanje stvari za nas koji smo u tome odrastali. Ja sad ne

znam kako bih funkcionirao u miru. ^ak i vrlo doslovno, ja sam navikao

raditi ba{ u buci i galami u stanu, a kamoli u dr`avi. Meni toliko puta

pro|e kroz glavu - Da je Feral izlazio u Beogradu, pa mi bi se jo{ tukli sa

stvarima sa kojima je Feral u Hrvatskoj zavr{io prije osam godina. To bi

~ak bilo dobro za tu novinu. Taj nemir je na`alost dobar za moju profesiju,

za moj posao, ali bilo bi bolje da je obrnuto i da ja nemam posla. A onda bih

se valjda i ja nekako sna{ao. 

Svetlana Luki}: 

Je l' i ti ~eka{, kao i mi, 11. maj? 

Boris De`ulovi}: 

Sad se svaki izbori reklamiraju kao istorijski, i {to je najgore, zaista jesu.

Ali {to }e se su{tinski promjeniti na izborima 11. maja, u jednoj ili drugoj

varijanti? Ti na ovim izborima niti glasa{ za ~etnika Nikoli}a, niti glasa{

za evropskog demokratu Tadi}a. Stvari su potpuno druga~ije postavljene.

Stalno glasamo protiv i ovdje }e se 11. maja opet glasati protiv, kao {to se i

u Hrvatskoj na zadnjim izborima glasalo protiv. Hajde da jedanput

glasamo za. Bojim se da }emo to jo{ malo sa~ekati. 

Svetlana Luki}: 

Bio je ovo hrvatski novinar i pisac Boris De`ulovi}, a sada }ete ~uti

mladog srpskog pisca Marka Vidojkovi}a i to posle prolaska kroz

poni`avaju}u proceduru tra`enja {engenske vize. 

Marko Vidojkovi}:  

Valjda mi je postalo logi~no i normalno da Ko{tunicu, radikale i SPS

svrstavam na neku protivni~ku stranu, a sada su se i sami tamo zajedno

svrstali, tako da je pravo olak{anje kada Ko{tunicu ima{ tamo gde mu je i

mesto, me|u radikalima i SPS-om. Onda je jasan taj blok. Onda gleda{ {ta

je ono {to ti ostaje sa druge strane i onda ti postaje stvarno te{ko da sebe

do`ivi{ kroz tu drugu stranu. Po~ne{ na onim njihovim masovnim pro-

mocijama da gleda{ lica koja stoje iza strana~kih prvaka i misli{ se -

jebote, jesu li oni normalni, ~ove~e, mene je blam {to ih gledam. A to su kao

neke partije koje su proevropske i koje }e kona~no da nas odvedu u

Evropu. Tako da mi je bedna ponuda. Ne}u biti tu mesec dana i u jednom

momentu sam bio u fazonu - Bi}u u Austriji, nije toliko daleko, do}i }u za

taj vikend da glasam. Ali sad sam u fazonu, jebote, kad me ve} ̀ ivot oterao
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. odavde ba{ u tih mesec dana, za{to bih ja bio idiot da iz svog d`epa pla}am

kartu i dolazim ovamo i dajem svoj cenjeni glas i opet - za koga ta~no i za

{ta ta~no? 

Polako sam po~eo da do`ivljavam neku vrstu kontrakatarze kada je u

pitanju Evropska unija, odnosno taj Zapad. Kada premota{ film unazad

poslednjih godinu dana, mo`e{ da pomisli{ da su oni kompletni retardi ili,

{to je mnogo verovatnije, kompletne barabe. Ja sam pet puta pratio potpi-

sivanje sporazuma o viznim olak{icama. Pro{le godine u prole}e smo to

potpisali, odnosno zamalo da ne potpi{emo, jer je Toma grobar postao

predsednik skup{tine. E, onda smo ipak potpisali sporazum o viznim

olak{icama. Pa smo jo{ jednom u me|uvremenu dopotpisali, da to bude

ja~i potpis, pa smo onda dobili vizne olak{ice od januara. I kad prvi put od

dobijanja tih viznih olak{ica ode{ da vadi{ {engensku vizu, skapira{ da to

nisu olak{ice. Nisam platio vizu, a ovi ostali pla}aju 35 evra, ali to je na

godinu dana, vi{e ulazaka - ne. Ja sam dobio ta~no onoliko koliko mi treba,

mesec dana, a em sam u kulturnoj razmeni, em sam novinar. O~igledno je

da im je toliko slatko da ovde dr`e status kvo. 

Kruna svega je Ramu{ Haradinaj. To mi je stvarno utisak prve polovine

ove godine, jer mi nezavisnost Kosova nije toliko jak utisak. Ali kao {to

sam znao da }e Kosovo da bude nezavisno, pa ono bude nezavisno, isto

tako sam znao za ovoga da }e najverovatnije zbog nedostatka dokaza, jer

je pobio sve svedoke, da ga oslobode. E, kada ga oslobode, tebi se komplet-

no sru{i sve. Sad stvarno svaka budala mo`e na ulici da mi do|e i da me

pljune zbog tog Haga, a ja ne}u mo}i da uzvratim, ne}u imati kontraargu-

ment. Da je nekompetentno tu`ila{tvo - ~isto sumnjam. Taj sud je doneo

odluku da Haradinaj do po~etka su|enja bude na slobodi. Znate li za{to se

optu`eni dr`e u pritvoru? - Zbog opasnosti od bekstva i da ne uti~u na sve-

doke. Ovaj je uticao na svedoke metkom u glavu. E, to je komplet lepinja u

kojoj smo mi, u sr`i, onom najmasnijem delu, sa najvi{e holesterola. Mi

smo u toj komplet lepinji. 

Kada ja izgubim svaki argument vezan za jebeni Ha{ki sud koji nas drka

sve ove godine, kakav argument }e to tek biti nekom ko glasa za radikale

ili nekom ko je ina~e gledao na taj sud kao na antisrpski i nepravedni?

Odmaganje na svim mogu}im poljima. 

Da bi se pravila petooktobarska atmosfera, potreban ti je neki DOS. A u

njemu je LDP sasvim logi~an momenat. ^im ne postoji interes da se ide u
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jednoj koloni, svi zajedno, nego se i dalje ostavljaju od{krinuta vrata i za

DSS, meni je jasno da je taj vi{i cilj, kao i mnogo puta do sada, malo pre-

naduvan. Tebi je zapravo cilj da i dalje u celoj toj mre`i stranaka bude{

neko ko deli kola~. Sve {to levitira nema masu, tako da i koalicija sa

Borisom Tadi}em na ~elu, koja levitira izme|u zemaljskog i nebeskog

carstva, nema masu, nema snagu, nema{ za {ta da se uhvati{. Mnogo vi{e

snage i materijala za koji mo`e{ da se uhvati{ imaju oni koji radikalnije

pristupaju kosovskom problemu. To je ta desnica sa Ko{tunicom i Tomom

grobarom na ~elu. Nisam siguran da ponavljanje - i Kosovo i Evropska

unija - mo`e da dovede do frapantno boljih izbornih rezultata nego {to bi

to mogla jedna koalicija u kojoj bi bio LDP i koja bi insistirala na

Evropskoj uniji i na realnosti, bez ideje da bilo ko odavde prizna nezavis-

no Kosovo. Niko nas ne tera da mi priznamo nezavisno Kosovo. 

Po{to ja to tako gledam, onda sam ili budala ili mo`da nemam dovoljno

informacija. I po{to ne volim sebe da gledam kao budalu, uvek pret-

postavim da nemam dovoljno informacija. A dovoljno informacija u na{oj

politici mo`e{ da ima{ samo kada gleda{ stvari iz njihovog pojedina~nog

ugla. Pojedina~ni ugao se ti~e samo mo}i i novca. Onda vidi{ da tu nikom

ni{ta ne}e da fali. Svi oni }e da voze nove pe`oe i me~ke i d`ipove, svi }e da

ostanu na svojim pozicijama i njima }e svima da bude do jaja. Skapira{ da

stvari mnogo vi{e zavise od njihovog internog dogovora, nego od tebe,

budale, koji }e{ da iza|e{ na izbore i ne{to zaokru`i{. Vi{e cenim radnicu

u trafici nego predsednika i premijera zajedno sa svim njihovim

ma~kama, ku~i}ima i {valerkama. Muka mi je da ih gledam. To je prosto

isti tip ljudi, srpski politi~ari leve, desne, evropske, proruske, mog dupeta

orijentacije. Zna~i, oni su svi isti. I kada takvom nekom prizna{ pobedu i

ka`e{ - Okej, velike ste face - to je znak da si zaista u lo{oj poziciji. 

Razlika izme|u Evropske unije i ove putinovske Srbije je u kontroli vlasti.

Mi nemamo kontrolu nad njima jo{ od Prvog srpskog ustanka, a mo`emo

da odemo i dalje u pro{lost. Jebote, ovde se sve deli na nahije i kad ne{to

zagrabi{, to je samo tvoje: Beograd je tvoj, Srbija je tvoja, ministarstvo za

infrastrukturu je tvoje. Ovo nije sistem u kojem je mogu}e baviti se poli-

tikom na na~in na koji se njome ljudi bave u Skandinaviji. Ovde nema

nijednog politi~ara koji }e dolazak na vlast u Beogradu gledati isklju~ivo

kao priliku da kona~no okre~i sve ove jebene zgrade oko nas - sive,

odvratne i nikakve. Dok ne do|e vreme da ti mo`e{ da radi{ posao poli-

ti~ara za platu, a ne za tal ili za dil, nema ovde ni{ta od napretka. A to

vreme mo`e da do|e jedino ako se ova zemlja pribli`i Evropskoj uniji. I to
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. je onaj bottom line. Boli me uvo za Havijera Solanu i za Olija Rena i za sve

te pajace koji su isti kao i ovi na{i pajaci. Boli me uvo i za Haradinaja, boli

me uvo i za Ha{ki sud, bottom line je da je jedino zbog ~ega je dobro da se

ova zemlja pribli`i Evropskoj uniji to {to }e njenim gra|anima da bude

bolje. Njeni gra|ani }e, verovali ili ne, da budu slobodniji ako su deo

Evropske unije nego ako su deo samostalne herojske Srbije. 

Prvo smo parafirali sporazum, pa ga onda nismo potpisali, pa su nam

ponudili prelazni sporazum, pa su nam ponudili da ga potpi{emo posle

izbora, pa nam sad ka`u da mo`emo i pre izbora. Onda jo{ ovi nesre}nici

odavde glume neke kur~evite likove - Nemojte da se Evropska unija me{a

u na{e unutra{nje poslove. To je toliko bedno, to je toliko prozirno i to

toliko ide radikalima i Ko{tunici naruku, da je to kao u onom vicu - Nemoj

molim te vi{e da me brani{, nemoj molim te vi{e da mi poma`e{. Jer taj koji

je sve ove godine imao priliku da ti pomogne, da da neki konkretan signal,

odjednom sve to zbu}ka i ispljune te iz sistema i ti ostane{ tako sam. Ne

vidim nijednu drugu mogu}nost, osim da nastavim da vam ponavljam kao

papagaj ono {to sam ponavljao u ve} nekoliko Pe{~anika unazad - ~ovek

mora da se okrene svom `ivotu, sebi i svojim najbli`ima. A ljudima koji

glasaju za radikale i DSS treba da se okrenemo kao ljudima kojima treba

pomo}i, kojima nije sve sasvim jasno. Nikako se ne treba nadrkavati na

njih i bacati im hate. 

To je op{ta igranka u kojoj ne mogu da skapiram da li je Beograd, u kojem

su na vlasti DSS i DS, odneo veliku pobedu protiv zlih gospodara

Mi{kovi}a i Beka, tako {to im je oduzeo jedan deo Luke Beograd koji su

oni kupili. Pa ~ekaj, stani, je li to sad u Beogradu na vlasti neki DSS

druga~iji od onoga koji omogu}ava Mi{kovi}u da kupuje celu Srbiju? Da li

je to neki drugi DS, jesu li to neke druge stranke? Jesu li to neki drugi pro-

grami, {ta se de{ava? Za{to je to razli~ito na lokalnom u odnosu na repub-

li~ki nivo? Nije razli~ito, zato {to su oni svi u ekipi. Mo`da ljudi ovo ni ne

`ele da skapiraju. Ceo svet funkcioni{e po principu stoke i ljudima je lak{e

da se razvrstavaju u ~opore. Pa ima{ proevropski ~opor i proruski ~opor,

{to je glupost. Ni jedno ni drugo nema veze sa realno{}u. Realnost je na

mapi. Pogledaj mapu i sve zemlje oko Srbije i nju kao rupu. A niti je Kosovo

deo Srbije, niti je Evropska unija ba{ toliko lepa i dobra i divna i ru`i~asta

kako se ovde prikazuje. To je surovi kapitalisti~ki sistem koji je, eto,

mnogo manje surov nego ovaj u kojem smo mi sada. On ti daje ve}e tr`i{te

i ve}e {anse pojedincu, a meni je pojedinac bitniji od srpskog naciona koji

je ionako u klini~koj smrti. 
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Fazon je u tome da je ta razuzdana i na prvi pogled ni~im kontrolisana

vlast verovatno veoma kontrolisana od istog tog Zapada. Da se setimo

Sablje, svega onoga {to smo ~ekali, kao - kada }e da uhapse Ko{tunicu.

Vidi{ politi~ku pozadinu atentata i tebi je jasno koliko su njima ruke

krvave do laktova, jasno ti je koliko su oni rovarili, jasno je koliko su oni

davali mig Legiji i pu{tali zeleno svetlo na tom semaforu da se kokne

\in|i} i ti sad kao ~eka{ da u Sablji uhapse Ko{tunjavog. Ne, njega nisu

uhapsili. Nisu ga uhapsili ne zato {to on je ~ist i dobar, nego zato {to im je

neko rekao - Nemoj ovog da hapsi{ - da li Montgomeri, da li Kroford, da li

neka druga budala, ali Zapad je taj koji je okon~ao Sablju i Zapad je si-

gurno taj koji je doveo do kraja @ivkovi}evu vladu i Zapad je sigurno taj

koji je odlu~io kako je ipak za stabilnost ove zemlje, u zagradi ~itaj - sta-

bilnost njihovih mahinacija - najbolje da proevropski, ali konzervativni

Ko{tunica bude premijer, evo ve} pet godina. 

U tome je problem, to je ni~im kontrolisano iznutra, ali nema opasnosti da

to ugrozi Evropsku uniju. Ceo sistem koji su oni napravili opet ugro`ava

samo nas, gra|ane. Prema tome, ukoliko Tadi} ili Dinki}... ma ne mogu za

Dinki}a da ka`em, ~ovek je u~estvovao u svim vladama i sru{io sve vlade.

Koliko Dinki}a ima? Koliko vas ima? Da li postoji neka fabrika u kojoj

{tancuju Dinki}e? Ne znam da li ijedan ̀ iv ~ovek mo`e toliko da se svi~uje

i da te otvoreno pravi budalom. On je bio u Ko{tuni~inoj manjinskoj vladi,

pa je onda iz nje iza{ao, jer je kao do{lo do ugro`avanja evrointegracija. Pa

jebote, je l' te podr`ava Ivica Da~i}? To ti je automatsko ugro`avanje bilo

kakvih integracija - sa zdravim razumom pre svega. I ti si bio u toj vladi i

onda si iz nje kao istupio, ali su ti svi ministri ostali u njoj. Pa si onda bio

u drugoj vladi, pa si onda prvi iza{ao iz te vlade da ka`e{ kako ovako vi{e

ne mo`e. Jebote, ne znam koliko glup ~ovek mora da bude da to ne skapi-

ra. Ali ja ne mislim da su ljudi ovde glupi. Kad ka`em nekome - Je l' ti vidi{,

bre, kako ovaj Dinki} ju~e ka`e ovo, a danas ono, taj }e meni da ka`e - Ma

boli me, bre, dupe, ne}u o tome da razmi{ljam, lak{e mi je da ka`em - ja

sam za Evropsku uniju i svi|a mi se ova koalicija ili LDP i ja sam za to i to

je to. 

Dakle, koliko god Evropska unija stala iza nekakvog Dinki}a ili Tadi}a,

toliko sigurno stoji i iza Vojislava Ko{tunice, pa ~ak mo`da i iza radikala,

nemam ni najmanje sumnje u to. Kad premotam film, to mi izgleda kao

konstantna igra - uf, jedva je dobro pobedilo i ovaj put, zamalo smo se

spasli. A nismo se spasli. Onog momenta kad su ubili \in|i}a, mi smo

propali. 
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. Imaju sedamdeset odsto izlaznost na izborima, ali ti ljudi su u su{tini

nisko pali, jer su samo `rtve nametnute podele. Polovina nas je za ovo,

polovina nas je za ono, a svi }emo da se prodamo za 3.000 dinara - Evo ti

3.000 dinara, glasaj za mene - Evo tebi 3.200 dinara, glasaj za mene. Zna~i,

bukvalno se u 200 dinara pravi razlika, a to ta~no i jeste su{tinska razlika

izme|u svih stranaka koje su u ponudi. 100 do 200 dinara, toliko vredi raz-

lika izme|u njih. Nije to ~ak vi{e ni - dr`i vodu dok majstori odu, to je - ba{

me boli uvo politika. Znam da su ovi ljudi toliko bedni, toliko bez perspek-

tive da }e stvarno za 3.000 dinara da pevaju od sre}e. Kad ~uje{ da oni

nesre}ni ljudi s Kosova treba da dobiju platu 16.000 dinara, bude te

sramota, jer po Beogradu su plate 500 evra. On za 16.000 dinara tamo

{trajkuje i jo{ ove budale odavde ne}e da mu daju te pare. A ove druge

budale mu jo{ puste Haradinaja da mu se vrati nazad. Potpuno odvratno. 

Ta podela je potpuno pogre{na - ne postojimo mi i oni u smislu nas

proevropskih i njih proruskih ili prokosovskih, nego postoji podela mi i

oni u smislu - mi gra|ani i oni politi~ari. Njima na ~elu vidi{ da su osred-

nji kriminalci, sitni d`eparo{i, lo{e secikese - to su na{i politi~ari,

uglavnom. Ti vidi{ da se dalje od toga ne ide i meni je `ao dobrih i pamet-

nih ljudi koji su se na to upecali pre vremena. Nema normalnom ~oveku

mesta ovde u politici, ne na takav na~in. A ako ispadne{ iz tog sistema, ti

si se na{ao ili na listi za odstrel ili }e{ glavom bez obzira da pobegne{ i

nikom ne}e{ ni da ka`e{ {ta si video, jer to {to si video je horor, tu nema

izlaza. Ti odmah ulazi{ u talove - Ej, sutra imamo sastanak sa ovima iz

upravnog odbora - ^ekaj, ko su ti? - Neki iz SPS-a. - Ko? - Pa neki iz SPS-a. -

Ko? - Ma daj, kakve veze ima, to su na{i ljudi provereno, znamo ih iz sred-

nje {kole. E, tako izgleda na{a politika. Kad postane{ politi~ar na najde-

bilnijem, fakultetskom nivou, odjednom su svi oni isti, odjednom ti je onaj

sa suprotne strane bli`i nego tvoj glasa~. 

Ja sam samo tendenciozno spustio loptu, da ne bi bilo nekih sranja ako

ova stoka, pardon, pobedi na izborima. Onda svakako ve} i pre toga mora{

da se prema tome okrene{ kao prema realnosti, a ne kao prema smaku

sveta. Ko god pobedio, nema tu neke preterano velike razlike koja bi

morala da dovodi do pu{ke u rukama, jer ta pu{ka u rukama sigurno ne}e

biti u rukama Biljane Srbljanovi} i Borke Pavi}evi} i Marka Vidojkovi}a,

nego }e da bude u onim istim rukama u kojima je i do sada bila. Nikada u

`ivotu ne bih dopustio nekome da me na bilo kakav na~in ugnjetava, ali

pametno je u ovom trenutku pri}i toj drugoj strani mirno i stalo`eno, sa

jasnim saznanjem koliko su i oni sjebani, gledano iz ugla obi~nog,
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prose~nog glasa~a, a oboje znamo da su ti koji glasaju za radikale jo{

mnogo sjebaniji nego {to smo mi. 

Mora da se shvati kakva je realnost, a realnost je da u ovoj zemlji `ivi

sedam i ne{to miliona raznih glasa~a i da su realno ljudi koji razmi{ljaju,

koji govore kao ljudi u Pe{~aniku i dalje manjina. I ti i ja i svaki glasa~

radikala }emo se slo`iti da, kad do|e ministar, ma iz koje stranke bio, i da

ti 3.000 dinara da bi te potkupio pred izbore, to je svakako do jaja

poni`avaju}e za sve nas i o tome mo`emo da se slo`imo. E, kad na|emo

najmanji zajedni~ki sadr`ilac, mo`emo da krenemo dalje, da vidimo {ta je

zemlja u kojoj `ivimo i kuda ona uop{te mo`e da ide. 

Mesec dana je ostalo do izbora, ali meni je tenzija do te mere narasla da

nisam imao kud nego da spustim loptu. Pa popizdeo bih, jedino da na

kraju udaram glavom o zid. Zna~i, ba{ zbog tog stanja neverovatne

napetosti ja sad ovako pri~am. To je toliko jako da  ne mo`e{ da se odupre{

histeriji, ne mo`e{. Ovde svake izbore prati neverovatna histerija, panika,

tragedija. Ljudi, bre, padaju mrtvi po ulici od infarkta. Ono {to najvi{e

ubija je ta napetost po ulicama. To je taj ose}aj da kad iza|e{ na ulicu

samo oseti{ ogroman pritisak koji ljudi ose}aju i {alju drugim ljudima. Ali

to je na~in kako se upravlja ljudima, jebote, jo{ pre vi{e hiljada godina je

uspostavljen princip - zavadi pa vladaj. Mnogo je lepo vladati kad ima{

narod koji se me|usobno mrzi. 

Svetlana Luki}: 

^uli ste pesmu Tako sam umoran od Amerike. Izgleda da se nekim

ljudima i narodima ne svi|a da budu bespomo}ni dvono{ci, a nas je

na{ zoolo{ki patriotizam doveo u stanje kolektivne manije gonjenja,

koja u svemu vidi opasnost. Evo, na primer, Havijer Solana nam je opet

sipao so na ranu. Tra`io je od svojih kolega iz Evropske unije da,

uprkos svemu, ponude Srbiji, i to pre 11. maja, na potpisivanje

Sporazum o stabilizaciji i pridru`ivanju. A onda su DSS, NS, SPS, SRS,

DS i ceo taj galimatijas skra}enica, sko~ili na noge i poru~ili Evropi da

se ne me{a u na{e izbore, da postoje samo oni i njihov narod i da

izme|u njih ne sme stati niko i ni{ta. Nije mi jasno kako se nisu

pobunili protiv posete ameri~kog ambasadora jugu Srbije, gde je

Manter i{ao da ube|uje Albance da iza|u na izbore. [ta se njega ti~u

na{i izbori i na{i Albanci? Kako to da Ko{tunica i Velja Ili} nisu legli na

drum i blokirali povorku sa automobilima ameri~ke ambasade? A

barikada je mogla da bude ja~a da je tamo legao i predsednik Tadi}, ~ija
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. je Demokratska stranka tako|e ljutito upozorila evropske politi~are da

dr`e prste dalje od na{ih izbora. Slu{ate gospo|u Vesnu Pe{i}. 

Vesna Pe{i}: 

Da sam bila na mestu Demokratske stranke, ja bih ne{to drugo poru~ila

Solani. Ne bih rekla - Za{to se ti me{a{ u izborni proces, nego bih pitala -

Pa dobro, ~ove~e, gde je taj sporazum, za koji sam ja kao predsednik

dr`ave rekao da }u ga, ako se ponudi, istog momenta potpisati? Ja bih

Solanu kritikovala zato {to ote`e i ~eka {ta }e se ovde dogoditi. Logi~no mi

je pona{anje DSS-a i radikala. Prirodno je da oni misle da bi potpisivanje

tog sporazuma pre izbora umanjilo njihove {anse za pobedu ili bi ih, ako

kojim slu~ajem dobiju izbore, stavilo pred svr{en ~in. Ali ne vidim kako

pominjanje mogu}nosti da se sporazum potpi{e pre izbora na bilo koji

na~in mo`e da {teti Demokratskoj stranci. 

Demokratska stranka je pre raspisivanja izbora poslala svoju delegaciju u

Brisel, gde su poku{ali da lobiraju za potpisivanje sporazuma. Zatim su

oti{li i kod Holan|ana i tamo tako|e lobirali za to da Srbija {to pre potpi{e

taj sporazum. Ta misija je bila poverena Duli}u kao predsedniku

skup{tine, Jefti}u, koji je {ef skup{tinskog odbora za evropske integracije

i Mi}unovi}u, predsedniku spoljnopoliti~kog odbora skup{tine. Oni su i{li

da lobiraju da se taj sporazum dobije pre izbora, a onda se ljute kada se to

pomene. Ponavljam, ja bih Solani rekla - Dajte to {to pre, jer ovo {to sada

radite je izmotacija. Tu se vidi sva ranjivost evropske pozicije

Demokratske stranke. Ona mora po svaku cenu da dr`i i liniju svojih

suparnika, da ne ka`em neprijatelja i zato su sva njena re{enja polovi~na.

Tako sam razumela i ovu reakciju, koja je produbila op{tu atmosferu

polovi~nosti. Ta reakcija je odraz neke zrikave politike, koja odgovara

ljudima iz DS-a budu}i da oni preko nje odr`avaju veliki broj svojih bira~a.

Onda moraju da ka`u Solani - Ne}emo da se me{ate, iako su oni sami lobi-

rali za to da dobiju taj sporazum. 

Moram da se pozovem na jedan ~lanak Zorana \in|i}a, koji je objavljen i

kod vas na sajtu, Nacionalizam i patriotizam. U dana{njim dru{tvima, za

razliku od rodovskih, plemenskih i feudalnih, me|uzavisnost izme|u

dr`ava je strahovito porasla. Sada nijedna dr`ava ne mo`e da opstane pot-

puno sama. Ne samo Srbija, nego i Rusija, pa i Amerika stalno su u

okru`enju me|uzavisnosti koje rastu. Ta me|uzavisnost se zove globali-

zacija. Autohtona dru{tva koja sama opstaju, dru{tva kao organske celine,

odavno nisu mogu}a. Ta poruka do nas nije stigla. Mi ho}emo da emani-
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ramo sami iz sebe i tu je glavni nesporazum izme|u nas i okolnog sveta.

Mi smatramo da mo`da mo`emo sa njima da komuniciramo, naro~ito

ekonomski i tehnolo{ki, ali da u su{tinu srpskog bi}a, u tu na{u rasu niko

nema pravo da zagazi. S onim ko nas tu dirne, mi odmah raskidamo sve

veze i nastavljamo da se nadamo da }e ta su{tina nekako opstati sama po

sebi. 

Ja sam prvi put bila suo~ena sa tim 1993, kada je holandska vlada uputila

zvani~an poziv srpskoj opoziciji da do|e u Holandiju. To je bilo zlo doba,

usred ratova, i mnoge stranke se nisu usudile da se odazovu tom pozivu da

ne bi bile progla{ene izdajni~kim. Poziv su odbili i DSS i DS. Prihvatio je

Vuk Dra{kovi}, ja i mo`da Dragan Veselinov. I na sastanku u Holandiji su

nam rekli - Nas stra{no ~udi kada mi odavde pritiskamo i sada ve} urlamo,

a do vas ta poruka ne sti`e. Mislim da smo i sada u istoj situaciji - poruke

sveta ne sti`u do nas. Vi se se}ate kako je Zoran \in|i} radio pragmati~no.

Ako treba da se odr`i donatorska konferencija krajem juna, a tra`i se da

se isporu~i Milo{evi}, on nekako isporu~i tog Milo{evi}a i omogu}i tu

donatorsku konferenciju. On to nije obja{njavao nekim velikim moralom,

niti suo~avanjem sa pro{lo{}u, nego je prosto primao poruke. 

Sada smo ostali bez tog provodnika i nemamo vi{e nikog ko bi nam pomo-

gao da ~ujemo to {to nam drugi govore. Ponovo smo  zatvorena kutija, koja

samo emanira iz same sebe i ne ~uje ni{ta od onoga {to dolazi spolja. I tu

se izme|u Srbije i zapadnog sveta spu{taju gvozdene zavese. Svakog dana

spusti se po jo{ jedna takva zavesa, pa jo{ jedna, pa jo{ jedna. Niti oni

mogu da uti~u na nas, niti mi mo`emo da ~ujemo o ~emu oni uop{te gov-

ore. Ta komunikacija vi{e ne postoji. 

Na republi~kim izborima treba da dominiraju unutra{nje politi~ke teme i

svaka stranka treba da u tom smislu ponudi gra|anima izbor od nekoliko

takvih tema. Ja ka`em izbor, jer je ovde toliko mnogo stvari koje bi treba-

lo dovesti u red da, ako bi ~ovek pomenuo sve, taj program bi imao hiljadu

strana. Sa jo{ dvoje kolega sam bila pisac manifesta LDP-a. Na|e{ se pred

pitanjem - kako da ostvarim neki unutra{nji politi~ki cilj, na primer da

napravimo transparentnu i efikasnu dr`avu, ako ne mo`emo da idemo ka

Evropskoj uniji. U zatvorenom sistemu unutra{nji politi~ki ciljevi ne

mogu da se postave realno. Ili - kako }emo da napredujemo ekonomski

ako zatvorimo kanal uklju~ivanja u integracije sa Evropskom unijom?

Na{a unutra{nja pitanja su toliko usko povezana sa spoljnom politikom

da se meni u jednom momentu u~inilo da u stvari vi{e ni nema unutra{nje
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. politike i da mo`emo da govorimo samo o spoljnoj politici. Ali onda do|e{

do toga da je spoljna politika potpuno obesmi{ljena. Zna~i, niti mo`emo

iznutra, niti mo`emo spolja. Nema vi{e vrata kroz koja mo`e da se pro|e. 

Posle 5. oktobra, na{a zvani~na spoljna politika je glasila ovako -

otvorenost ka svetu, evro-atlantske integracije, to zna~i Evropska unija i

NATO, normalizacija odnosa sa velikim silama i peto je bila saradnja sa

susedima. To su bili zvani~ni prioriteti na{e spoljne politike. Tu je od tada

do{lo do potpune revizije. Nema nikakve spoljne politike, nema prioriteta

i jedino o ~emu mo`e da se govori kada je spoljna politika u pitanju, jeste

Kosovo i njegova reintegracija u Srbiju. Pro{log leta je DSS po~eo da

izbacuje NATO, uz pomo} radikala i DS-a. To se posle na{lo i u jednoj

skup{tinskoj rezoluciji, da }e Srbija biti neutralna i da ulazak u NATO

otpada. Malo po malo, do{lo je dotle da Ko{tunica iza|e i ka`e da ukoliko

se potpisuje ovaj sporazum, moramo ~etvoro o~iju da otvorimo, da to ne

bude potpisivanje nezavisnosti Kosova. 

Kao {to vidite, ta zavesa prema Evropskoj uniji je dramati~no spu{tena.

Ona je spu{tena i preko diplomatskih odnosa. Sem s Rusijom, sa kojom

sada imamo dobre odnose, i treba da budu dobri, sa svima drugima

nemamo dobre odnose. Povukli smo ambasadora iz SAD, Francuske,

Velike Britanije, Nema~ke i iz svih susednih zemalja. Na{a spoljna politi-

ka se svela na Jeremi}evo prebrojavanje koliko je dr`ava priznalo Kosovo,

na to da je to samo 38 i da }e oni gledati da do septembra {to manje dr`ava

prizna Kosovo. To su sada igre brojeva, a spoljne politike vi{e nema, jer su

svi spoljnopoliti~ki prioriteti nestali. 

Pojavljuju se i nove formule. Danas sam ~itala jedan ~lanak u kojem je

ovako prevedena `elja gra|ana - i Kosovo i Evropska unija. I taj analiti~ar

je ̀ elju gra|ana plus - plus, preveo u minus - minus. To zna~i, ako ne mo`e

da se reintegri{e Kosovo u Srbiju, onda ne mo`e Srbija da se integri{e u

Evropu, ali }e se ta dva pozitivna cilja kroz ova dva negativna posti}i tako

{to }e to biti dugotrajni proces, koji }e, {to je rekao i Ko{tunica, trajati

mnogo, mnogo godina. 

Jednom mi je Vaclav Klaus, koji je tada bio premijer ^e{ke, rekao ovako -

Nemojte ni da poku{avate da idete u tranziciju dok ne postavite pravnu

infrastrukturu, zato {to je transformacija svojine od dr`avne u privatnu

stra{an, ogroman i koruptivan proces. Zamislite kolika imovina treba da

promeni oblik. I rekao je - Bez zakona i suda, tranzicija }e se zaglaviti u



moru blata i ne}e uspeti. Zna~i, mi ovde moramo da govorimo o institu-

cionalnoj infrastrukturi i bukvalnoj infrastrukturi: putevima i mostovi-

ma. Recimo, mene stra{no zaboli kada odem kod frizera i ka`em - Gde je

moja Anita, a oni ka`u - Niste pro~itali smrtovnicu, ona je poginula u sao-

bra}ajnoj nesre}i. Anita je imala 22 godine. Kada pro~itam da je 35.000

ljudi ove godine poginulo u saobra}ajnim nesre}ama, ja ka`em - Toliko

nije poginulo ni u ratovima za veliku Srbiju. Drumovi su nam u jezivom

stanju. Mi pred ove izbore obe}avamo bolji ̀ ivot, infrastrukturu, mostove,

obdani{ta, a onda shvati{ da ne mo`e{ ni{ta da popravi{, jer ceo sistem

zahteva veliku popravku, {to i jeste taj put ka Evropskoj uniji. Taj put je

sada zatvoren i moram da ponovim ono {to sam rekla 1999, a to je da smo

mi opet zatvoreni u kavezu sa zverima. 

Slu{am kako Toma Nikoli} govori u ovoj izbornoj kampanji - i sever i jug i

istok i zapad. To je neka vrsta Titove nesvrstane politike, koja ho}e da sa

celim svetom odr`ava ekonomske veze. Kao da ne znaju da se vreme pot-

puno promenilo. Toliko je kapitala stiglo iz Indije i Kine. To su zemlje koje

i same tra`e kapital. Najvi{e je ovde ulo`ila Slovenija i najvi{e trgovinskih

veza imamo sa Evropskom unijom. Radikali nam podvaljuju sa tom

nesvrstanom politikom, da nam ne bi rekli da }emo biti izolovani. Imate i

jo{ jedan fenomen, koji se vidi kod Ko{tunice. Da li ste primetili da on stal-

no tra`i od Evropske unije da se izjasni? Iza|e, uvek dr`i nekakav papir u

ruci, mo`da uvek isti, i ka`e - Pitam Evropsku uniju da se izjasni gde su

granice Srbije. Onda posle toga tra`i od Evropske unije da se izjasni da li

prima Srbiju celu, sa Kosovom, ili Srbiju bez Kosova. Najnovije izja{nja-

vanje je bilo povodom ove nesre}ne presude za Haradinaja, kada je tra`io

da se Evropska unija izjasni da li je Ha{ki sud legitiman. Prvo, ne znam

za{to se obra}a Evropskoj uniji. To uop{te nije sud Evropske unije, nego

Ujedinjenih nacija. Naravno, podtekst je - Vi se opet ne izja{njavate, {to

zna~i da podr`avate nelegitimni sud. 

Verujem da neka slo`enija dru{tva mo`da mogu da se odr`e, ~ak i ako

imaju krupne me|unarodne probleme. Amerika ima velike me|unarodne

probleme. U{la je u rat u Iraku i ne zna kako da iza|e iz njega, postala je

nepopularna velika sila, ali ti me|unarodni problemi nisu uticali na ̀ ivote

njenih gra|ana. Tamo nije prestao da radi vrhovni sud, ljudi ne gube

posao, autoputevi normalno funkcioni{u. Unutra{nji `ivot zemlje nije

doveden u pitanje zbog Bu{ove pogre{ne spoljne politike. Unutra{nji pros-

tor dru{tva je tamo mnogo ve}i. Kod nas je on poslednjih godina mnogo

redukovan. Postoji taj prag od pet odsto, ali preko ove nove koalicije vidi-

Vesna

Pe{i}
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. mo da }e ministarstva dobiti i oni koji nisu pre{li cenzus. Nema vi{e razlo-

ga ni da tu proveru pro|e{, nego mo`e{ da dobije{ ogromne komade{ke

vlasti i bez tih pet odsto. Legitimnost vlasti se potpuno smanjila, a vlast se

ukrutila i deli se na par~i}e. I stranke su postale crne kutije i vi{e se ne ~uje

{ta oni iznutra govore. Vi{e ne ~ujemo {ta se na tim sednicama glavnih

odbora de{ava i onda dobijate samo tih nekoliko vrhova vlasti, svedenih

na Ko{tunicu, radikale i Borisa Tadi}a. 

Jedina opozicija su LDP, Pe{~anik, Republika i jo{ nekoliko mesta sa kojih

se ~uju glasovi koji odr`avaju slo`enost dru{tva. Svi smo sabijeni u tu

loptu. Pitam se {ta nas uop{te ~eka posle ovih izbora. Sve je to veliko iscr-

pljivanje u kojem dobit imaju samo oni koji su se negde udomili i ~ekaju

da ostvare neku svoju privatnu kombnaciju. Kao {to je govorio jedan moj

ro|ak, koji je bio veliki staljinista - Ja obo`avam Staljina, ali ne mogu bez

Barberi-mantila.

Vlada koja je pala je proklamovala pet principa: Kosovo, Evropska unija,

ekonomski razvoj, borba protiv siroma{tva i borba protiv korupcije i krim-

inala. Videlo se da su oni vodili politiku tako da sukobe prva dva principa,

Kosovo i Evropsku uniju, a kada su njih sukobili, ostala tri principa su

sama otpala. Ko{tuni~ini i radikali sada promovi{u novu strategiju: mi

}emo funkcionalno i sa Evropom i sa Kinom i sa Rusijom, pa }emo u}i u

Evropu kada oja~amo. Kada postanemo jaki, Evropska unija }e nas

stvarno hteti, jer ona sada i ne}e da Srbija u|e tamo. Ali kada mi

postanemo jaki, Evropska unija ne}e mo}i bez nas, pa }e kleknuti na kole-

na i re}i - Jaka Srbija mora da u|e u Evropu, ali po{to znamo da ona ne}e

bez Kosova, vra}amo joj Kosovo. U jednoj emisiji sam ~ula i dodatnu inter-

pretaciju: preko onog potoka, gasovoda, mi }emo postati ~uvari gasa, pa

}emo kao Rusi ucenjivati Evropu, pa }e oni re}i - ^ove~e bo`ji, kakve veze

ima Kosovo, vra}aj im to, samo da dobijemo gas. 

A ~ula sam i da smo NIS odli~no prodali. Popovi}, koji je zadu`en za ener-

getiku, rekao je da mi za tih 400 miliona nismo prodali nikakvu imovinu,

jer NIS nema nikakvu imovinu, nego samo pe~at. I sada smo mi jako dobro

prodali taj pe~at. ^ovek se pita kakva ma{ta je za to potrebna. Ako je to

poslednja linija na{e odbrane, onda smo stvarno nagrabusili.

Ja tim nacionalistima postavljam pitanje - Gde je taj patriotski ponos?

Koja je mera tog dostojanstva ako se ono ne meri prema bilo kome spolja?

Govorila sam - nacionalisti~ka banda, ali sada sam iskovala - nacionali-
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sti~ki izdajnici. Ti ho}e{ mene da svede{ na apsolutnu nulu u bilo kakvom

pore|enju sa bilo kim. Kada vidim {ta oni ~uvaju i {ta ka`u da im je

nacionalni ponos, meni se zaista povra}a. To da si ti nula, da si ti najgori,

da od tebe nikad ni{ta ne}e biti, to da ceo svet ka`e - Vi{e niko ne zna {ta

da radi sa Srbijom - to je izgleda taj nacionalni ponos. ^ove~e bo`ji, pa

nemoj vi{e da me la`e{ s tim nacionalnim ponosom. Potrebno je da to pre-

pozna i bira~ko telo. Ljudi koji ovde `ive su kao dresirani psi - svaki put

opet prolete kroz isti vatreni obru~. Gra|ani moraju da shvate da mi

nemamo vi{e nikakvog nacionalnog ponosa. E, to je ono {to se ovde te{ko

preokre}e. Vi ose}ate da }e ti gra|ani mo`da glasatu za tu Evropu, ali

samo ako im malo podvali{, ako ubaci{ ne{to od tog ludila, da osete da su

ostali verni toj supstanci poraza. A ako napravi{ ~istu kombinaciju - hajde

da budemo uspe{ni, e, to ne}e, pa makar i na sopstvenu {tetu. Mi vi{e

nemamo nikakvu ambiciju da ne{to od sebe napravimo. Mi smo kao ~ovek

koji je izgubio ambiciju da bilo {ta uradi, nego legne u krevet i jede u kreve-

tu, spava u krevetu, ne ide ni na klozet, nego sedi i le`i u tom krevetu i jed-

ina ambicija mu je da vi{e nikada ne ustane iz tog kreveta. 

Zoran \in|i} je bio stra{no ambiciozan i ubistvom Zorana \in|i}a ubije-

na je i na{a ambicija. Legli smo u taj krevet i, kao {to je on govorio - Ako

ho}ete da spavate, lezite pa spavajte - mi smo stvarno legli, zaspali i -

spavamo.

Svetlana Luki}: 

Potpisivanje sporazuma o stabilizaciji i pridru`ivanju je nekako

postao fantasti~no veliki i smeo poduhvat na{e politike, ravan

zaprepa{}uju}em naumu Hanibala da sa slonovima pre|e preko Alpa.

Ali izgleda da }e predsednik Tadi} preuzeti od \eli}a ono za{iljeno

penkalo i uo~i Uskrsa potpisati taj ~udesni dokument. Ima neke sim-

bolike u tome da se to ~udo desi drugog dana Uskrsa. Rumuni su onog

dana kada su ru{ili ^au{eskua svoj berlinski zid prema zapadu i{arali

grafitom - Bog je pogledao Rumuniju. Vi{e ne znam {ta je to, koja stvar

treba da se desi da bi neko bez prevelike ironije i cinizma u Beogradu

napisao - Bog je pogledao Srbiju. Bio je ovo Pe{~anik. 
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koji su uzeli milione... 

Nijedan ozbiljan dosije o Ramu{u Haradinaju nije oti{ao

iz Beograda u Hag...
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Svetlana Luki}: 

Srbija je probodena metalnim {ipkama bilborda. Na njih smo se navikli

od 5. oktobra. U po~etku su slu`ili tome da nam poka`u koliko `ivot

koji nas ~eka mo`e biti {aren. Onda su sve vi{e postajali Potemkinova

sela neuspele tranzicije, da bi danas bili jeftino mesto ogla{avanja

jedinog proizvoda kojega imamo u izobilju - politi~kih partija. 1881.

godine Srbija je dobila prve stranke. Za ne{to vi{e od sto godina one su

postale nakazna verzija jednog od najva`nijih oslonaca demokratskog

ure|enja. 

Sre}om, za sada na bilbordima nema slika Nikoli}a, Vu~i}a, Ko{tunice,

pa ni Tadi}a. Valjda su njihovi marketin{ki savetnici shvatili koliko su

se njihovi osmesi zgadili gra|anima, koliko je stra{no gledati, iz dana

u dan, kez Nikoli}a ili Vojislava Ko{tunice. Njihovi osmesi vi{e li~e na

pokazivanje zuba, na pretnju, nego na osmeh. Sada su umesto svojih

lica pred nas isturili Srbiju - Podr`i Srbiju, Ustani Srbijo, Napred

Srbijo. 

Kada se Italija ujedinila, jedan poslanik je rekao - Napravili smo Italiju,

jo{ da napravimo Italijane. Kod nas to ide malo druga~ije. Srbi odavno

postoje, ali tek treba da napravimo Srbiju. Ovaj provizorijum, ova ago-

nija od zemlje ne mo`e se nazvati dr`avom. Dodu{e, vidim da se mnogi

kao ponose {to su iz ovakve Srbije. Poznato je da neki pacijenti odlu~e

da se, kada su ve} bolesni, ponose time {to boluju od neke retke bolesti.

Kada to ~ine ljudi koji vode jednu zemlju, re{enje bi moglo biti izricanje

obavezne mere psihijatrijskog le~enja. Ovako, potencijalni pacijenti su

svoja buncanja istakli na bilborde i sebe predstavili kao zadnju liniju

odbrane Srbije. Oni se pona{aju kao branioci tvr|ave, a mi treba da glu-

mimo `ene, decu, invalide i ostalu neja~, od kojih se tra`i da se odreknu

sledovanja vode i hrane u korist branilaca tvr|ave. 

U stvari, izbori su za najve}i deo politi~ke elite potera za nekoliko hi-

ljada dobro pla}enih radnih mesta i na~in pribavljanja imuniteta. Za

rezerviste, nastavnike, dr`avne ~inovnike, radnike propalih preduze}e,

to je prilika da se ogrebu za neku hiljadu dinara, koju su im nekoliko

puta pre toga iz usta izvadili oni koji su pre neki dan na sednici vlade

doneli odluku da pove}aju plate u javnom sektoru i daju mu jednokrat-

ni bak{i{. Tu`no je to {to dr`ava podmi}uje svoje slu`benike i {to su

obe strane toga svesne. Tu`no je {to su nas doveli dotle da postanemo

glupi i ograni~eni od sopstvene katastrofe. 

Svetlana

Luki}
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. I sada gra|ani treba da iza|u i glasaju ljuljaju}i se izme|u

obili}evskih, svetosavskih i drugih visina i tri hiljade dinara u d`epu

od jakne kupljene pre ~etiri godine kod Kineza, na buvljoj pijaci u bloku

70.

Niko ne zna {ta }e biti 11. maja. Svi pri`eljkujemo razli~iti ishod glasa-

nja nadaju}i se istom rezultatu - da na vlast do|u oni koji }e nam

omogu}iti da `ivimo kao ljudi, a ne kao uspravni dvono{ci, da do|u oni

koji }e re{avati probleme, a ne izmi{ljati nove da bi izbegli re{avanje

starih. Ja pri`eljkujem nemogu}e, da se oni koje ve} do`ivljavam kao

sopstvene d`elate odlu~e - ho}e li nam tom sabljom kojom ma{u najzad

odse}i glavu ili }e ma~ biti vra}en u korice. Sve prihvatam, samo vi{e ne

mogu da podnesem to da nas sa tom isukanom sabljom neprekidno

biju pljo{timice. 

Na po~etku Pe{~anika slu{ate narodnog poslanika Liberalnodemo-

kratske partije Nenada Proki}a.

Nenad Proki}:  

Nikad nisam prestajao da ne{to poku{avam. Mislim da je to jedna od

osnovnih ljudskih karakteristika, ona po kojoj si jo{ uvek ~ovek. Grci su

svoje ljude koji nisu hteli da se bave politi~kim, javnim `ivotom u okviru

polisa, sklanjali na planinu Tajget. U urbanizovanom sredi{tu

podrazumeva se organizacija, sistem obaveza i du`nosti, a na planini

komotno mo`e{ da `ivi{ umoran od sveta i `ivota. Od Grka poti~e i re~

idiot. Tako su nazivali ljude umorne od sistema obaveza i du`nosti koje

podrazumeva `ivot u organizovanom dru{tvu. A ovi umorni kod nas su

ljudi koji su podlegli strategiji vladaju}ih varalica. Srbija je postala leglo

podlog, sebi~nog i potkupljivog pona{anja. Ovde kao da odlu~uje

pomra~ena ma{ta inkvizitora, u kojoj istina ubija, a la` osloba|a smrti.

Tako se u Srbiji sada ogla{ava poraz nacionalnog bloka. 

Odlazak Kosova je ozna~io poraz nacionalnog bloka, koji vlada dvadeset

godina, s prekidom od dve godine i dva meseca vlade \in|i}a, koji tako|e

nije bio na vlasti, samo mi to tada nismo znali. Politika nacionalnog bloka

je sada pora`ena, ali koliko }e vremena biti potrebno da gra|ani Srbije

za{ilje plajvaz i to ozvani~e na izborima? Koliko im je vremena trebalo da

saznaju ko je Slobodan Milo{evi}? Koliko im je vremena trebalo da sazna-

ju ko je Ko{tunica i koliko }e im vremena biti potrebno da prestanu da

glasaju za njega? Koliko }e im vremena biti potrebno da saznaju ko je
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Tadi}, pa onda koliko vremena da prestanu da glasaju za njega? Mi vi{e

nemamo toliko vremena. To sporo u~enje nikuda ne vodi, a i nemamo vi{e

vremena za toliki kukavi~luk. 

Na{i politi~ari su toliko navikli da la`u, da se iznenade kada odu na pre-

govore u Be~, pa ih neko pita - za{to la`ete, jer ovde vi{e niko ni{ta ne pita.

Oni ovde sebi dozvoljavaju la`ne izjave kao {to je - Bez Kosova nema

opstanka. Pa to je ~ista la`. I do sada smo opstajali bez Kosova, za{to ne

bismo i ubudu}e? Tih dvadeset godina vladavine i politike nacionalnog

bloka je defakto teranje gra|ana Srbije u samoubistvo. Jedna od definici-

ja samoubistva je prouzro~enje vlastite propasti, a jedini na~in da izbeg-

nemo samoubistvo jeste da obnovimo na~in na koji razmi{ljamo o sebi. Sa

dana{njom politi~kom nomenklaturom nemogu}a je obnova na~ina na

koji razmi{ljamo o sebi. I mi im onda ka`emo - Gra|ani Srbije, dobro jutro,

evo, tu smo. Ako je potrebno da se crta, nacrta}emo im kako se Kosovo vi{e

nego ikada koristi kao d`oker, izme|u ostalog i zato {to je to poslednji put. 

U njihovom navodnom besu zbog gubitka Kosova postoji ne{to nalik

osmehu, jer to je za njih jo{ jedna od mnogih lepih obligacija na osnovu

koje }e, sve kukaju}i, biti neprestano na vlasti. Mi sada treba da budemo

toliko glupi da ~ekamo da ameri~ki predsednik i jo{ nekoliko predsednika

najja~ih dr`ava na svetu, po nalogu Ko{tunice, povuku priznanje Kosova,

a da u me|uvremenu pustimo njega da vlada. Po{to se to {to on `eli nika-

da ne}e dogoditi, on se nada beskrajnoj vladavini i u svojoj politi~koj

opsesiji tra`i podr{ku za to. Mene bi bilo sramota da tra`im da budem pre-

mijer s desetak odsto podr{ke u bira~kom telu. Ali njega nije sramota.

Znam domete radikala i narodnja~kog bloka, ali mi je stra{no {to je taj

proevropski blok samo takozvani demokratski blok. On nije ni postojao,

sem u `elji zapadnih partnera da ovde imaju nekoga za pregovore. Tako

idemo na ove izbore sa saznanjem da je taj proevropski blok u velikoj meri

takozvani. Ve}ina njih i nema nikakvu ideju o tome {ta zna~i to proevrop-

ski i koliko }e jo{ da nas ko{ta da postanemo ono {to jesmo - Evropa.

Koliko }e nas ko{tati da saznamo ono {to ve} znamo, a to je lepo rekao

Jan{a pre neki dan - Samo je Evropska unija re{enje za zapadni Balkan, a

sve ostalo je iluzija. Koliko }emo morati da platimo prestanak te iluzije?

Ali sudbinu i budu}nost jedne zajednice ne odre|uju pametni ljudi i zato

se politi~ke vizije i ideje moraju nametnuti. Eto, zbog toga se ja nisam

umorio i imam `elju da name}em politi~ke ideje. Moraju se prekinuti ti

njihovi zlo~ini ad infinitum. 
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. Ali tu je ugra|ena i ona finalna ironija. Luj XVI je u svom dnevniku 14. jula

1789. zapisao - ni{ta. Bio je toga dana na pecanju. Mislim da }e im se to

dogoditi; oni }e jednoga dana pecati, a ne}e shvatiti da se dogodila revolu-

cija. I misli}e da se toga dana nije dogodilo ni{ta. A mo`da je taj dan ve}

pro{ao, mo`da je to bio onaj dan kada je Kosovo proglasilo nezavisnost i

kada su oni u svom besu imali ne{to nalik na osmeh, jer su znali da }e to

politi~ki iskoristiti i upravo to sada i ~ine. Ali znamo kako je pro{ao Luj i

nadam se da }e tako pro}i i oni, {to pre. Rusija ima novu ideologiju

suverene demokratije, koja je mo`da dobra za Rusiju, ali za Srbiju sigurno

nije. Najnoviji oblici demokratije podrazumevaju odricanje od suverenite-

ta u korist ne~ega {to je nadnacionalno, u korist univerzalne dr`ave. I

London i Pariz i Rim su se odrekli dela svog suvereniteta, a to su zemlje s

mnogo ve}om istorijom, mnogo bogatije i uspe{nije od nas. U~inile su to

da bi stvorile zajednicu zasnovanu na miru, Evropsku uniju. To je stra{no

va`no re}i - ta zajednica je formirana na miru uspostavljenom izme|u

doju~era{njih ljutih protivnika. 

Oni su {est godina nakon Drugog svetskog rata, 1951. godine, potpisali

prvi dokument o budu}oj evropskoj zajednici. Dvadeset godina nakon

po~etka sukoba u Jugoslaviji, mi jo{ ni{ta nismo po~eli da zasnivamo na

miru. To je ta na{a u`asna sporost. A ta suverena demokratija, ta nova

ruska ideologija }e nam se olupati o glavu imaju}i u vidu tu stra{nu

snishodljivost sa kojom ovi, koji toliko govore o suverenitetu na devet-

naestovekovni na~in, ustupaju dr`avni monopol drugoj dr`avi. To je

dodatna opasnost. Ako }e neko trideset godina da upravlja energetskim

resursima u ovoj zemlji, on }e poku{ati da izvu~e i politi~ku korist iz svega

toga. To je opasnost koja }e lebdeti nad nama i kada odu ovi stratezi

pora`ene nacionalne politike. U me|uvremenu, zemlja je oti{la u bestrag-

iju, po ko zna koji put. 

Jedno od re{enja za ozdravljenje dru{tva bi bila zabrana fudbala. Ne mo`e

da se igra, ni na male goli}e, pet godina. Koga vide da na poljan~etu igra

na male goli}e - odmah da privedu. Ti ljudi se o~igledno koriste kao

brigade za politi~ku zloupotrebu. Na stadionima je po~eo i raspad biv{e

Jugoslavije. I ju~e su zbog toga pretukli nekoga u autobusu broj 18 na

Gazeli, u Futogu su se tukli, pucali, ubili jednoga. I to niko ne postavlja kao

problem. Kada su policajcu nabili baklju u grlo, to je bilo - ju, ju, ju, ali

izostala je akcija koja bi stala na put takvom divlja{tvu. Kada su u

Engleskoj pre desetak-petnaestak godina imali stra{ne probleme s navi-

ja~ima, doveli su pravog sudiju na stadion, umre`ili stadion kamerama,
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hvatali izgrednike, sudili im na mestu izgrada i odmah ih slali na

izdr`avanje kazne. I od tada vi{e nije bilo nemira. Uvek postoji norma i

odluka koja se mo`e sprovesti. Ali to spada u strategiju varanja ovih vlada-

ju}ih varalica, da oni uvek koriste te stvari za neke svoje obligacije. I jo{

ima{ dodatnu sramotu da zahtevaju da ih zove{ patriotama.

Kada je re~ o izborima, mislim da najozbiljniji problem ima Demokratska

stranka. Lepo je pozivati se na principe, ali oni moraju da ka`u dve stvari:

za{to je njihov udeo u ostvarivanju tih principa bio tako mali i drugo, sa

kojim programom oni nameravaju da iza|u na ove izbore, da li sa onim

istim sa kojim su u{li u kohabitaciju i koaliciju sa DSS-om. [ta oni misle

da rade u slede}oj vladi? To nisu rekli. Trebalo bi da imaju kandidata za

predsednika vlade, potpuno je nenormalno da ga nemaju i da ka`u da }e

ga imati neposredno pred izbore. I zaista to ne ka`em sa zlurado{}u, jer

mene ne brine politika Radikalne stranke, jer sa njom nemam nijednu

dodirnu ta~ku. Ne brine me ni politika DSS-a, sa njom tako|e nemam

nijednu dodirnu ta~ku. Ali sa ovim politikama imam dodirne ta~ke, pa se

bojim njihove sposobnosti da opet promovi{u neko novo pravilo

demokratije, po kojem }e opet neko ko ima manje glasova od njih da

odlu~uje o svemu. Eto, to je ono {to mene najvi{e brine u vezi sa ovim

izborima. O~igledno je da }e rezultat biti veoma tesan. ^ak i ako pobedi

takozvani proevropski blok, on }e imati veliku opoziciju na vratu. 

Ukoliko pobede narodnjaci i radikali, potpuno je jasno da stranih investi-

cija ne}e biti, da te pare ne}e do}i. Pre neki dan nam je stiglo ~etiristo mil-

iona evra, a Ma|arska je dobila dvadeset sedam milijardi evra. I ono {to je

skoro pravilo - kad god se ovde ne{to odlu~i, a stalno se ne{to odlu~uje kao

da }e sutra biti smak sveta, tako `ivimo dvadeset godina - pojavi se neko

iz Evropske zajednice i doliva ulje na vatru daju}i podr{ku drugoj strani i

ostavljaju}i na cedilu prave proevropske i demokratske snage u zemlji.

Osloba|anje Haradinaja je jedan od tih poteza. Ali ja sam nau~en da ne

nasedam na takve stvari i prvo bih istra`io da mo`da u to vreme nije bilo

neke veze izme|u srpskog vojnog i policijskog vrha na Kosovu i

Haradinaja, da li je me|u njima bilo neke trgovine. 

Na osnovu iskustva koje smo imali u Hrvatskoj i Bosni, mo`e se pomisliti

da su oni imali neke kontakte i da je na{a strana, posredno ili neposredno,

ume{ana u to {to je on pu{ten na slobodu. To je ono {to me interesuje kao

~oveka koji `ivi u Srbiji. Tako sam nau~io i disciplinovao sebe da prvo

pogledam to, pa ne{to drugo, za razliku od ovih drugih, koji prvo pogleda-
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. ju na nepravdu koja nam je u~injena, a ne gledaju {ta u na{em dvori{tu

rade na{i. Koketiraju sa genocidom, a plja~kali smo i ubijali. Evo, u toku je

su|enje za Lovas i na optu`eni~koj klupi su ~etiri pripadnika JNA. Zna~i,

nije samo Du{an Silni, nego i JNA. Imam pravo da pitam i saznam takve

stvari.

Andri} ka`e - Narod kojim dugo vlada lo{a vlast postepeno poprima oblike

te vlasti i postaje jo{ gori od nje. Sada }e da sko~e branioci naroda, ali kada

ti ljudi govore sva{ta protiv Zapada, a voze zapadne automobile, nose

najskuplja odela zapadnih brendiranih marki, nose skupe kravate,

ko{ulje, vidi{ da nisu dosledni. Pa vozite se u ladama, u moskvi~ima, {ta

sad, budite dosledni. Ta {izofrenija podsticana sa vrha se primila u naro-

du i tu }e postati jo{ gora. Neko stra{no pametan je podstakao tu {izofreni-

ju. Ne treba potcenjivati protivnika. Platon je u ~etvrtoj knjizi Dr`ave

rekao da se moramo ~uvati prelaska na novu vrstu muzike, jer promena

tonaliteta u muzici izbacuje iz ravnote`e politi~ke i dru{tvene konvencije.

I kada su se tonovi u muzici pre ~etvrt veka naglo promenili, kada je do{ao

turbo-folk, bio je to znak za uzbunu. Na vlast su do{li idioti iz nacionalnog

bloka i jo{ su tu. Neko je tu postavio stvari kao filozof. Ako smo toliko nes-

posobni da iza|emo na kraj sa takvim filozofima, biologija }e re}i svoje i

Srbija }e biti moderna dr`ava sa ve}inom ljudi koja }e biti sre}na, nakon

{to oni izumru kao dinosaurusi. Dotle - ko `iv, ko mrtav. 

Prvi put je neko zainteresovan za balkanski tamni vilajet, neko ho}e da

nas integri{e.Tu nikada niko nije hteo da do|e, ni u pro{lom ni u pret-

pro{lom veku. To je bila terra incognita za uspe{niji deo Evrope i sveta. I

prosto je neverovatno, ali sada mi ne}emo u Evropsku uniju iz vrlo jasnih

sebi~nih, podlih razloga, koje mo`e da formuli{e samo nitkov. Da smo

~lanovi Evropske unije ili NATO-a, na{e trupe bi bile na Kosovu i mo`da bi

vodile ra~una ba{ o enklavama ili severnom delu. Mi }emo se jednoga

dana probuditi u istoj dr`avi sa Kosovom i ne}e biti granica izme|u nas.

Nadam se da }e u me|uvremenu Srbi i Albanci pru`iti jedni drugima ruku

i zato vodim politiku koja ide u tom smeru. Ne vidim nijednog drugog

na~ina da se vrati Kosovo.

Svet se stra{no menja i kada vidi{ Ko{tunicu sa devetnaestovekovnom

politikom Berlinskog kongresa stvarno te uhvati o~ajanje. I to je {izofreni-

ja: `ivi{ u dvadeset prvom veku, a ima{ politiku iz devetnaestog i nada{ se

uspehu. ^eka{ da se svet u reverzibilnom procesu vrati u devetnaesti vek

i onda }e{ ti biti super. Pretvara{ `ivot u de~ju sobu, u kojoj je uvek neko



Nenad

Proki}

drugi kriv. Tu`no je gledati koliko su nama drugi krivi, Amerikanci i Ev-

ropska unija, i koliko nam nisu krivi Rusi. To je podela sveta na kauboje ili

Indijance, koja u dana{njem svetu ne postoji. 

Dvadeset~etvoro~asovno tr`i{te novca i internet su ukinuli neke kate-

gorije i mi moramo da se prilagodimo tim promenama. Koliko se svet

promenio u ovih dvadeset godina, otkad se mi bavimo svojim pupkom. [ta

je sve protutnjalo pored nas i u kakvim besmislenim stvarima su pro{li

na{i ̀ ivoti. U stvari, mi ̀ ivimo bastard ostatka komunizma, tra`enja sre}e

koju je komunizam pru`ao i vra}anja na nacionalni koncept iz devet-

naestog veka. Tada su se i drugi narodi bavili time, ali su u me|uvremenu

prestali. 

Ne ~ujem da Ma|ari i Rumuni imaju probleme sa Erdeljom i manjinom u

Slova~koj. Njihovi problemi su re{eni tako {to je napravljen bajpas, re{eni

su iz potpuno drugog polja. Tako re{ava{ probleme za koje si mislio da ih

nikada ne}e{ re{iti. Umesto toga, umovi u na{im politi~kim partijama

razmi{ljaju o {ahovskim kalkulacijama - kako }u da napadnem ovoga, a

da preko njega napadnem onog drugog. Igraju vrlo komplikovanu igru u

kojoj pokazuju sposobnost za razmi{ljanje unapred, {to je pohvalno, ali

besmisleno. To je o{troumna budalastost, jer ne vodi apsolutno ni~emu.

To je kao [e{elj, to ne vodi ni~emu. Politika nije samo manipulacija, ona

mora da ima neophodne iskrenosti, ~ak i onda kada je pogre{na. 

Mi smo zbog toga osnovali Liberalnodemokratsku partiju i nadam se da

ona nikada ne}e izgubiti tu vrstu iskrenosti. Politi~ki slogani - Napred

Srbijo i sli~ne, vi{e ni{ta ne zna~e, ispra`njeni su od svakog sadr`aja.

Kuda napred, hajde reci mi, kuda napred? Sva bezna~ajnost njihovih poli-

tika sme{tena je u njihove slogane.

Prvo, ja sam svestan toga da se za moga `ivota ne}emo mnogo pribli`iti

ciljevima koje smatram dobrim za ovu dr`avu i njene gra|ane, ali imam

veliku potrebu da u~estvujem u postavljanju tih ciljeva. Imam utisak da je

moj `ivot onda vredniji. I to je zaista preokupacija koja ~ini `ivot smisle-

nim. Mnogo putujem po Srbiji i ona izgleda jezivo. Oni govore o Kosovu, a

jug Srbije odlazi iz `ivota. Tamo nema ni~ega. Oni su celu dr`avnu poli-

tiku sveli na Kosovo. Pa odakle ti pravo da sve svodi{ na svoju opsesiju? Pa

`ive ljudi i u Para}inu, `ive ljudi i u Subotici, pa ne mo`e to tako. Su{tina

je, kao kod Kamija, Sizifov posao. Kada kamen dogura{ do vrha, on padne

dole i trenutak kada po~ne{ ponovo da ga gura{ navi{e - u tome je smisao
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. ljudskog `ivota. Trenutak u kom po~ne{ ponovo da gura{ taj kamen, to je

himna ̀ ivotu, to je ono zbog ~ega je ̀ ivot veliki dar i zbog ~ega mi koji smo

`ivi moramo da budemo sre}ni. 

Faktori uspeha na{e zapadne civilizacije jesu: hri{}anstvo, optimizam,

nauka, liberalizam, individualizam. Kada to uporedimo sa nama, to je

katastrofa. Umesto optimizma imamo defetizam, umesto individualizma

populizam, umesto ekonomskog rasta imamo propast, umesto nauke

imamo plemenska verovanja. To nam pokazuje koliko nas veliki posao

~eka kada ka`emo - Evropa. I valjda udaljenost od tih faktora uspeha ra|a

u nama tu provincijalnu uvre|enost, pa onda o~ekujemo pomo} od su-

verenih demokratskih dr`ava, kao {to je to odnedavno Rusija. Mislim da

je ~in potpisivanja ugovora o NIS-u, kojem je prisustvovao i Tadi}, veleiz-

daja.

U Srbiji danas izumire pouzdani, odgovorni pojedinac koji sam sebe

usavr{ava. Taj pojedinac je danas umoran. Bojim se da je Srbija prepuna

takvih jadnika koji o~ekuju pomo}. Zato ja nikada ne}u prestati da guram

taj kamen, jer ne}u da budem jadan. Ho}u da budem idealisti~an pojed-

inac. U velikoj smo nevolji i ja ho}u da verujem u ideje koje su zaslu`ne za

besprimerni uspeh na{e, zapadne civilizacije. Za{to se opiremo tome?

Zbog toga {to smo taoci pokvarene, odvratne politike Ali mi imamo sre}u

da je najbolje re{enje odmah preko reke, evo, tu preko Dunava je

Rumunija, ona je u Evropskoj uniji, pa Ma|arska, bi}e sutra i Hrvatska.

Daj da se otarasimo tih devetnaestovekovnih bajki o ne~emu ~ega odavno

nema i da krenemo ka ne~emu {to je toliko prosto. ̂ eka nas zaista mnogo

posla da bismo postali ono {to jesmo, a prvi  korak je da sebi to priznamo. 

Siguran sam da 95 odsto stanovnika ovog grada ne zna da `ivi u najsku-

pljem gradu na svetu, da vozi najskuplji benzin na svetu, da je pri tom taj

benzin najgori na svetu, da je `ivot u ovome gradu, iako je toliko skup,

jedan od najlo{ijih. Alo, Srbi, kada u|ete u Evropsku uniju ima}ete jeftini-

ji benzin, ima}ete ~istiji grad. Sada idem po Srbiji i propagiram to.

U~injene {tete }e ostati. Bi}e potrebno petsto godina da se o~isti ovaj kr{

od estetike koji vi|amo po Srbiji, te uvrede za oko. Jednom ku}om pokvare

divan pejza`. Stavi jednu ku}u i sve ode u vra`ju mater. Dotle je do{lo da

nema nikakvih repera na osnovu kojih se mo`e i}i postupno. Mi moramo

da pravimo skokove. U tim skokovima mo`e da se polomi i noga, ali iona-

ko su nam lomili udove ovih dvadeset godina, pa hajde da probamo i taj

rizik. 



Vladimir

Gligorov

Prosto je neverovatan taj otpor, zabrine{ se ozbiljno. Da li je to neko

ludilo ili ba{ samoubistvo? Oni nas teraju u samoubistvo. To je sa`eti

odgovor na pitanje {ta je politika Milo{evi}a, Ko{tunice - Hajde sad,

lepo se samoubijte. Kojim bi krajnjim ciljem pravdao tu politiku,

osim ne~ove~nim?

Svetlana Luki}: 

To me podse}a na rusku sektu koja `ivi pod zemljom i ~eka smak sveta.

Napolju je stra{no, mi }emo se sakriti u zemunice.

Nenad Proki}:  

S tim {to oni bar dosledno `ive to svoje ludilo, ali ovde i sa ludilom po-

dvaljuju. Vide}emo {ta }e se dogoditi na slede}im izborima. Da li }e bira~i

biti spremni da daju sve za Kosovo ili }e malo brinuti i o svojoj guzi, pa }e

u poslednjem trenutku da ka`u - ̂ ekaj, ~ekaj, jeste va`no Kosovo, ali hajde

malo da vidimo od ~ega se `ivi. Ja bih to podr`ao. To jeste nitkovluk i pod-

lost, ali bih to podr`ao. 

Svetlana Luki}: 

Jedna od najve}ih dobiti za Srbiju bio bi odlazak Vojislava Ko{tunice

sa vlasti na |ubri{te istorije. Taj ~ovek bi sa svojom manijom morao

biti ostavljen nasamo u onoj njegovoj belanova~koj da~i. Me|utim, nije

lako otarasiti se ~oveka koji personifikuje maniju gonjenja jednog dela

srpskog naroda, onog dela koji je re{ pe~en i spreman da se kao sledbe-

nik onog ruskog kulta zavu~e u blatnjavu rupu i ~eka sudnji dan.

^u}ete kratku, ali slatku izbornu kombinatoriku Vladimira Gligorova,

objavljenu na na{em sajtu.

Vladimir Gligorov: /~ita Svetlana Vukovi}/

Izborni ra~un Vladimira Gligorova

Budu}i da je neizbe`no da novu vladu ~ini koalicija stranaka, kolika je

koaliciona mo} pojedinih stranaka i ko ima izglede da bude novi predsed-

nik vlade? 

U novoj vladi }e svakako biti ili DS ili SRS, ali ne zajedno. U~e{}e svih

drugih je neizvesno. Ukoliko ove dve stranke, ili koalicije, dobiju otprilike

isti broj glasova, DS }e biti u prednosti utoliko {to }e LDP i, mo`da, stranke

manjina pre izabrati da budu u opoziciji nego da budu u koaliciji sa
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. radikalima. Preostaju SPS (i stranke koje su sa njima u koaliciji) i DSS-NS.

Ideolo{ki ili programski, oni su bli`i radikalima. Ukoliko te dve koalicije

stranaka dobiju vi{e glasova od stranaka manjina i liberala, vlada}e koali-

cija radikala, narodnjaka i socijalista.

Ideologija, me|utim, nije sve. Nije neva`na ni raspodela mo}i. Posebno je

va`no ko }e biti predsednik vlade. Postoji uverenje da najve}e izglede ima

Ko{tunica, jer kojoj se koaliciji on prikloni, ta }e biti na vlasti. To nije ba{

sasvim tako. Pre izbora, u interesu je radikala da narodnjacima ponude

mesto predsednika vlade, dok je demokratama u interesu da to u~ine posle

izbora. No, posle izbora, radikali imaju interes da to u~ine samo ako to

u~ine i demokrate, a ovi samo ako bi njihova ponuda bila prihva}ena. No,

ako obe velike stranke narodnjacima ponude mesto predsednika vlade,

ovima je bli`a koalicija sa radikalima, iz ideolo{kih razloga, a i zbog stabil-

nosti vlasti. Jer sa demokratama bi imali predsednika vlade, ali ne i mo}.

Sada ono najva`nije: ako demokrate posle izbora ne ponude Ko{tunici

mesto predsednika vlade, radikali nemaju interesa da to u~ine. Jer }e na-

rodnjaci mo}i samo da budu manjinski partner u jednoj od koalicija. A i u

tom slu~aju, vi{e mogu da dobiju od radikala. Dakle, predsednik vlade }e

biti ili radikal ili demokrata. To je izbor.

Ovome bi trebalo dodati novu ideju koja se, kao i obi~no, u prvom momen-

tu ~ini neozbiljnom, ideju da se opozove Boris Tadi}, jer je prekr{io ustav.

Ukoliko bi narodnja~ko-radikalsko-socijalisti~ka koalicija ostvarila

ubedljivu pobedu, to bi postala ozbiljna mogu}nost. A logi~ni kandidat za

mesto predsednika republike te koalicije bi bio Ko{tunica. To lako mo`e

da bude slede}i izbor.

Svetlana Luki}: 

Slu{ate Miodraga Zeca, profesora ekonomije na Filozofskom fakultetu

u Beogradu.

Miodrag Zec:  

I jedni i drugi poku{avaju da sprovedu neku vrstu dirigovane, komu-

nisti~ke privrede, pri ~emu je dr`ava izvor i utoka svih stvari. Svi

obe}avaju da }e oni zaposliti, da }e oni napraviti, da }e oni dati, a usput svi

obe}avaju da }e bud`et biti manji. Pred na{im o~ima se poku{ava obraz-

lo`iti ekonomski perpetuum mobile, kojeg nema. To je kolektivizam koji

ima upori{te u politici koja ka`e - mi smo kolektivitet koji ne da Kosovo.



Miodrag

Zec

Okej, to jo{ i mo`e, ali kolektivizam u ekonomiji, u smislu da }u ja do}i i

le}i nasred Nemanjine ulice i neko }e mi odmah dati platu - to je pogubno.

Individualizam je osnov tr`i{ne privrede, u kojoj ja sam u zadatim pri-

likama mogu da re{im svoje pitanje. Ovde ja sam ni{ta ne mogu da re{im.

Ka`u da }e isti standard biti u Rakovici i na Terazijama. To nije mogu}e.

Pa nije isti standard na Menhetnu i u Bronksu, nije isti u Parizu i Bordou.

Po prirodi stvari glavni grad i centar grada imaju svoje prednosti, svoju

cenu. [to vi{e pri~aju o regionalnom razvoju, razlike su sve ve}e, a ne

manje. 

Dr`avne investicije spadaju u posebne mere koje se retko primenjuju, a

ovde svi juri{aju na bud`et, svi bi da se zaposle u policiji ili kod dr`ave, jer

to su jedine regularne plate. Pri~aju o slobodnom preduzetni{tvu, a niko

od na{ih politi~ara nikada ni{ta nije zaradio u slobodnom preduzetni{tvu,

to je uvek bilo neko vezano preduzetni{tvo. Mi nemamo takve ljude, ovde

se samo trguje rentama. Ekonomsko u~enje koje nudi i levica i desnica i

centar u su{tini se bazira na preraspodeli sve manjeg i manjeg kola~a. Da

li je komunizam socijalno prihvatljiv? Pa jeste, ali nije mogu}. Da li je pri-

hvatljiva jednakost stomaka? Pa jeste, ali nigde nije ostvarena. Poku{ano

je, ali na kraju su svi bili gladni. Obrazac u privredi da }e dr`ava regulisati

sve, da }e neki apsolutni um sve pravilno podeliti, sa nekim benevolent-

nim diktatorom na ~elu, je propao. I na spoljnopoliti~kom planu svi misle

da }e biti novi Tito, koji dribla izme|u Istoka i Zapada kao jezi~ak na vagi

i uzima pare i od jednih i od drugih. Toma Nikoli} ka`e - ja }u i Istok i

Zapad. Pa ne mo`e{, ne zato {to Toma ne mo`e, nego zato {to nisu prilike

takve. A ni on ne mo`e. 

To je sve potpuno besmisleno. U spoljnopoliti~kom u~enju ima{ ne{to {to

se vi{e ne mo`e ponoviti, druge su okolnosti. Na doma}em planu ima{

strahovito ja~anje dr`ave i preraspodelu, {to je tako|e bilo dovedeno do

savr{enstva u Rusiji, pa je na kraju sve propalo. I sad neko u dvadeset

prvom veku govori da }e to isto uraditi. To zna~i da nema novih politi~kih

ideja, ne zna se {ta se ho}e i ne zna se {ta se mo`e. Srpska elita je uvek

imala probleme, ali ipak nikada nije zaplivala protiv op{te matice. Sada

motora nema, a mi plivamo ru~no uz vodopad. Ne verujem da }emo sti}i,

lososi mogu da sko~e uzvodno, jer ih vu~e ~e`nja za parenjem, a ovde ne

mo`e{ da uradi{ ni{ta. I ta percepcija Srbije o sebi, to je stra{no. Ja mislim

da ne postoji narod koji vi{e misli da je va`an nego {to jeste. To je lepo

mo`da u pesmi David i Golijat, ali u profanoj istoriji takvi naj~e{}e dobi-
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. jaju batine, a mi se samo name{tamo da batine dobijemo. Mi prosto idemo

tamo gde }emo batine dobiti, ne znam kako oni to ne vide. 

I ta uobrazilja da }emo mi uspeti da promenimo svetske relacije, to je

ne{to {to Srbiju prati stalno. To driblanje u kaznenom prostoru je riskant-

no, jer je kazneni prostor sve manji i manji, a batina je u jednoj ruci i to }e

izgleda mnogo da boli. I tu`no je kad ~ovek gleda spolja, pa ka`e - Bo`e, pa

zar ni{ta nismo nau~ili?

Gde je ekspanzija industrije? Ovi iz sveta su do{li samo na pozicione rente,

na retke resurse, na akcizne robe, na banke, na osiguranje i tako dalje. Mi

i ina~e imamo katastrofalno stanje u industriji, a i u privatizaciji indu-

strije imamo katastrofalno stanje. Sva ta velika preduze}a se svode na

gra|evinsko zemlji{te, od Rakovice do Zmaja, do Kraljeva. I to je klju~ni

problem, nema stvarnih ulaganja. Postoje samo neke zemlje koje to mogu.

Evo, uzmimo slu~aj Rusije, koja ima sedam-osam imperatora u svojoj

istoriji, koji su je skokovito vodili napred, od Ivana Groznog, Katarine

Velike, Petra Velikog do Putina Velikog. Mi mo`emo da ka`emo {ta god

ho}emo, ali on je napravio skok i Rusija se ponovo digla, ali zahvaljuju}i

~emu se digla? Pa zahvaljuju}i resursima, {ta Rusija izvozi nego resurse. 

Kina je fenomen, Kina izvozi sijalice, grickalice, spajalice, kompjutere,

Kina izvozi sve i to mo`e da ~ini hiljadu godina. Rusiji }e na kraju izdu{iti

nafta i {ta }e onda? Ovo {to rade Kinezi je zasnovano na bezgrani~noj

kreativnoj mo}i ljudskog rada i zato je strah od Kine opravdan. Oni

naprave automobil za dve hiljade dolara, a Detroit ne mo`e bez pet i goto-

vo. Ovi u Detroitu imaju prava, mnogo vi{e jedu, manje rade, ho}e da

glasaju, da spavaju, a Kinezi samo rade. Nije ni ~udo {to imaju istoriju

dugu pet hiljada godina. Niko se nije toliko dugo odr`ao, njih ni komu-

nizam nije uspeo da otu|i. Komunizam je dotukao sve slovenske narode,

ali Kini ni komunizam ni{ta nije mogao. 

Da zaklju~im, kod nas u ekonomskom u~enju vidim dirigovanu ekonomi-

ju i vidim dr`avu. Ovde i mlada i stara elita radi kod dr`ave. Niko iz sveta

nije do{ao ovde da otvori neku konkurentsku kompaniju i da pravi ne{to

{to izvozi na zapad. I na{i ljudi, reformatori koji nam se vrate iz sveta,

ho}e da budu vlast, oni nisu do{li da rade. Svako ho}e da do|e da bude

guverner, direktor NIS-a. Do}i }e on sa Menhetna da bude guverner i u

Zimbabve, a ne kod nas. Ta poruka se ne menja. Od izbora do izbora ona

biva sve drasti~nija i oni tonu u bezizlaz dr`avne preraspodele, dr`avne
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birokratije i tu nema kraja. Komunizam je bio politi~ko dru{tvo, ali i on je

ostavljao neku mogu}nost da ~ovek mo`e ne{to da uradi do neke ta~ke, a

da ne bude u partiji. Mogao si da bude{ tehni~ki direktor borskog rudnika,

a da nisi ~lan partije. Sada ne mo`e{ biti ni portir, a da nisi u partiji. To je

porazno i ta poruka ide i prema omladini. Pa kakva je to dr`ava? Evo, u

Bijeljini ima dvadeset univerziteta za medije i menad`ment. Bijeljina je

na granici sa Srbijom, to su na{i grani~ni fakulteti, pa iz kojeg god pravca

da ide{, mo`e{ da nabavi{ diplomu. Bo`e, zamislite, dvadeset fakulteta. Da

je to na slobodnom tr`i{tu, ne bi moglo, ali ovako, ve} si se zaposlio u EPS-

u, NIS-u, negde si ve} na vlasti. 

Gde su proizvodni ljudi? I da do|u investicije, nemaju na {ta da do|u.

Posle deset godina tranzicije ovde ni{ta nije rentabilno i to je porazno. I ja

zato mislim da smo mi u{li u ne{to {to se zove antikomunisti~ki komu-

nizam, zatvoreno dru{tvo, partija kao mera svega, partijska demokratija.

Pa u Americi se Hilari i Obama naganjaju pola godine u jednoj partiji za

nominaciju. Kod nas u bilo kojoj partiji mo`e do}i do smene samo pu~em.

Mi nemamo politi~ku konkurenciju, mi se ne snalazimo i ne sti~emo

naviku da kroz `ivot prolazimo pomo}u dva najva`nija instrumenta -

privrednu i politi~ku konkurenciju. Ovde svi prevr}u bajate ideje. Tre}a

stvar i klju~na, kako da kontroli{e{ proizvodnju politi~ke robe? Za{to

nema obilaznice u Beogradu? Klik}u jedni i drugi - Krivi su koalicioni part-

neri. Kako mo`e{ kontrolisati politi~ku ponudu, kada ti glasa{ za jedno, a

desi se drugo? Za{to je u toj Americi dvopartijski sistem? Pa zato da mo`e{

da uhvati{ ko {ta tu radi. Ti ovde treba da se sna|e{ u koalicijama petsto

politi~kih preduze}a. Pa ljudi, to stvarno nije normalno. 

I kada pita{ nekoga - Je li, prijatelju, {ta to bi, pri~ao si da }e biti jedno, a

ispalo je sasvim drugo, on }e ti re}i - Krivi su koalicioni partneri. I onda se

ose}a{ kao idiot, jer ne mo`e{ da ih kontroli{e{. Jedno vreme mi je bilo

komi~no, ali sada mi je tu`no. Ovo postaje opasno. ̂ ovek se ose}a slu|eno.

U Beogradu svi nekud `ure, a niko nije nigde stigao. Svak svakoga vara, a

svi su na gubitku. Poslodavci varaju radnike, radnici poslodavce, partneri,

politi~ari, policajci, svako ne{to muva. A rezultat te igre je globalna nula.

Svi nekud ̀ ure, a nismo nigde stigli. I agresija je na sve strane. Kada putu-

je{ [vajcarskom, Austrijom, ostaje{ zapanjen: sve njive obra|ene, sva

trava poko{ena, a nikog ne vidi{ da kosi. Vidi{ ogromne bale p{enice,

nema naroda, nema galame, dreke, a sve ura|eno. U gradovima sve nor-

malno, svi se svakom sklanjaju, izvinjavaju se, saobra}aj ide. Ovde svi

juri{amo na crveno, a nigde nismo pro{li. O ~emu se ovde radi? Svi smo
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. `urili, a svi smo zakasnili. Znoje se svi na sve strane, od politi~ara do rad-

nika, a rezultata nema nigde. Ovo se vi{e ne mo`e re{iti li~no, to se mora

re{iti konceptom. I tu sam ja o~ekivao ve}u ulogu Evrope, u organizaci-

jskom smislu. Ovde je mo`da i do{ao neko da promeni ne{to, ali na kraju

se on promenio i postao jo{ gori od nas. 

Priroda tera da se sve sabije u dve-tri partije, a svi se opiru, svi kukumav~e,

jer ovo je va{ari{te. I mo`da }e za pet-{est godina biti dve politi~ke opcije,

ali zar nam je trebalo toliko vremena, toliko potro{enih para? Pa mo`da }e

neko re}i - Srbija nikada nije bila manja, dovoljno je osamdeset poslanika.

Zato nismo to rekli ranije? Pa za{to nije re~eno - cenzus je deset odsto,

osim zagarantovanih mesta za nacionalne manjine? Svako, bre, kli~e, a

ima 0,01 odsto glasova, pa ka`e - Ja }u da vas za{titim. ^ekaj, prijatelju,

osvoji ti ve}inu, to je su{tina te procedure, koja mo`da nije najbolja, ali je

jedina mogu}a. Zar nije moglo pet umnih ljudi u ovoj zemlji, koji ~ine

okosnicu politi~kih partija, da ka`e - Ljudi, dosta je igranke? 

U Republici Srpskoj sam imao poznanika, koji je uvek osvajao jedno

poslani~ko mesto sa svojom partijom vrlo zvu~nog imena. Kako to,

~ove~e? - pitam ga, a on ka`e - Jok, ja ni ne volim da osvojim dva, jer odmah

imam problem, izda}e me ovaj drugi. Ja sam najsigurniji u sebe kada trgu-

jem sa ostalima. ^im ja imam dvojicu, rizi~no je. To li~i na {alu, ali je

ta~no. To je op{te va{ari{te. Ja bih se pla{io da ovako radim, ne li~no, nego

bih se pla{io Boga, pla{io bih se naroda i te muke. Ljudi, nema ni smisla

magar~iti svoj narod, dovoditi ga u totalni bezizlaz. To je ona elementar-

na, ljudska odgovornost, biblijska, kada Mojsije vodi narod, pa ga mora

negde i dovesti. Ovde ih vodi{ da se nikada ne vrate, vodi{ ih u nedo|iju.

Koliko smo vremena i ideja utro{ili da se sve ovo toliko politi~ki zame{a,

mogli smo jednu branu napraviti, pa da imamo struje. Brana zaustavi

vodu, ali pravi struju, a mi zaustavljamo proces, a nema struje. I to je prob-

lem srpske elite, javna odgovornost. To je problem te ve~ite zamene teza. I

zato se ja kao gra|anin lo{e ose}am. Ako }e{ da re{i{ problem mosta, pa

napravi most, sramno je da mi ga obe}ava{ sto puta. Mene bi `iv sram

pojeo da pet godina iste pri~e pri~am, a ni{ta se ne de{ava, da ja i ne mis-

lim to da radim. 

Gledam te kampanje, da neko mo`e dr`ati toliko stotina politi~kih kon-

vencija, pri~ati jedno isto istim ljudima koje vozi autobusima s jednog

mesta na drugo. Ja bih se ose}ao suludo. Gradi}emo sedamnaest

obdani{ta, ~etiri mosta, a oni isti idu za mnom autobusom i slu{aju me. I
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narod to mo`da i veruje. Pa veruje, jer je u bezizlazu. Svako `eli da ~uje

lepu re~. Zna on da mu ovaj ne}e pomo}i. A ovaj mu obe}a hiljadu dinara,

pa ti do|e{ tamo da pla~e{ da ti daju. Stalno ne{to tra`i{, unesre}en si i

tro{i{, tro{i{ budu}nost.

Veliko vreme, veliki problemi i gledam miting za Kosovo i slu{am jednog

govornika, veliki umetnik, svetska faca, ima strana dr`avljanstva. On

nama poru~uje da je to nepravda. Mi znamo da je to nepravda. Za{to u to

nisi ubedio u Francuskoj Nikolu Sarkozija, najve}e svetske umove,

re`isere? Mi smo tebe zato poslali tamo da ti njih ubedi{, a ne nas. Mi veru-

jemo da smo o{te}eni ovim {to se de{ava sa Kosovom i da smo mi zaista

istorijski gubitnici. To veruje 99 odsto i obrazovanih i neobrazovanih

Srba. Nemoj da se ovde juna~i{ pred nama, pa da pujda{ ove mangupe, da

vi~e{ - Gde ste, mi{evi? Ti, prijatelju, idi u Va{ington, idi u Brisel, njih ubedi

svojom erudicijom, svojom snagom. Mi smo tebe, Ko{tunicu i Tadi}a

izabrali da njih ubedite, a ne nas. Nama je jasno, nama ta {kola uop{te vi{e

ne treba. 

Svakom gra|aninu Srbije je jasno da je u~injena nepravda, ali, prijatelju,

ti mora{ Evropu da ubedi{, kao {to je Vuk ubedio Grima da su srpske

juna~ke pesme dobra stvar i da treba da ih {tampa u Be~u. Vuk je ubedio

te ljude da Srbija ima svoju kulturu i tradiciju, a ti si do{ao nas da

ube|uje{. Pala je ki{a i svi smo upali u septi~ku jamu i ti odozdo kli~e{

kako je to svetska nepravda, a nisi mogao tu septi~ku jamu da zatvori{

ranije. Ne ka`em ja da je to lako, ne ka`em ja da bih ja to mogao i znao, ali

ja nisam za to ni primio pare, niti sam pri~ao da }u to da re{im. A ti jesi

pri~ao i treba da nam odgovori{ za{to nisi uspeo, a ne da ovu sirotinju za

jedan sendvi~ voza{ autobusom. Ili ka`i - Ma ne dam, ratova}u. I to je legit-

imno. A ne da zaustavi{ voz iz Kosova Polja, pa sada tamo niko nigde ne

mo`e da stigne. Samo je taj voz Srbe i prevozio, a sada niko od njih ne

mo`e da do|e u Mitrovicu. 

Ne ka`em ja da treba ratovati, ali ti mora{ da ka`e{ - Ljudi, ne dam i goto-

vo, pa do kraja, Palestinci - Palestinci, to je regularna koncepcija. Vijetnam

ka`e - Sedamnaest godina }emo ratovati i ne damo Vijetnam i na kraju,

izbori{e se. Pa sramno je, bre, da oni koji najvi{e pri~aju o Kosovu pri~aju

to odavde iz Beograda, a uzimaju po tri plate dole. I ~im nema plate - splas-

nuo patriotizam. Pa ~ekaj, bre, ako ima{ palestinski problem, ima{ ga

regularno - bacaj bombe ili }uti. Ali mi ni jedno, ni drugo. Je l' dolazi

Jevrejin sa Menhetna, koji je broker, ima platu dvesta hiljada dolara, da tri
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. godine `ivi u kibucu u Izraelu? Ali kod nas ne}e ljudi to da urade. Ko god

je imao za autobus - taj je pobegao. Ostali su samo oni koji nisu mogli

nikamo. Pa ~ekaj, onda moramo da razmislimo, ljudi, {ta }emo. Srbi su se

pregrupisali iz cele Jugoslavije ovde, pa opet {ta imamo? Opet je pola

Srbije prazno. Populaciona struktura u`asna, ekonomska struktura lo{a.

^ime, kako? 

Mislim da je jedino re{enje ovde da se svi penzioni{emo. Ko nije u parla-

mentu da bude na penzionom fondu. To su ovde ideali, biti u penziji ili biti

na vlasti. Ali oni izme|u, koji treba ne{to da rade, da pla}aju poreze, ti ne

postoje. 

Nade je sve manje, a vi{e nije ni sme{no. Sad su se uhvatili za Rezoluciju

1244 kao najve}i doga|aj u istoriji. A to su oni isti koji su ismejavali to kod

Milo{evi}a. Ja njega ne branim, ali on je bio ismejavan za to. Pa ~ekaj,

za{to si se sad ti uhvatio toga kao pijan plota? Iz jedne pogre{ne politike

ide{ u drugu pogre{nu politiku, iz jednog proma{aja ide{ u drugi

proma{aj.

To {to mi ne znamo {ta }emo sa sobom mi je jasno, ali mislim da ni Evropi

nije jasno {ta }e sa nama, ho}e li da nas primi ili ho}e da nas ne primi

uop{te, pa da nas pokazuje kao oglednu povr{inu, da pla{i decu nama. U

tom smislu meni Evropa zaista nije jasna. Evropejci ovde u tom smislu

imaju hendikep. Taman doguraju taj kamen do vrha, op, neko ga gurne

odozgo, pa guraj ponovo. Sve to ne opravdava Srbiju. Srbija je trebalo i

mimo Evrope sve ovo da re{i. Ja nikada nisam tvrdio da jedna zemlja mo`e

da re{i svoje probleme nametnutim {ansama. To je kao u brakorazvodnoj

parnici, ti mo`e{ da ih savetuje{, ali samo oni znaju ho}e li se razvesti.

Iznutra moramo da prelomimo, moramo raditi vi{e, a tro{iti manje,

moramo napraviti takva pravila igre da imamo jeftinu dr`avu, jeftinu

proizvodnju. Mi sve to nemamo, ne zna se ni koliko ko{ta podmi}ivanje,

pa neko drpi hiljadu, neko sto hiljada evra. Mi sa ovim tro{kovima

nemamo {ta tra`iti u Evropi, a ovima koji vuku glavne konce je i bolje {to

nemaju veze sa Evropom, jer ako ima{ veze sa Evropom, ima{ i evropska

pravila. 

Izgleda da mi sve to ne mo`emo bez spoljnog pritiska promeniti, a oni nisu

dovoljno vr{ili pritisak da se neke regulatorne stvari uvedu. Ja mislim da

se Evropa ogre{ila o Srbiju. Srbija se usprotivila postoje}oj paradigmi i sve

{to nam se de{ava ipak spada u ka`njavanje. Dr`ave se pona{aju kao
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pojedinci, neko se nekom zamerio i sad ovaj ho}e da ga dotu~e do kraja.

Pogledaj te nesretne vize. Oni koji tra`e vize spadaju u mali deo srednje

klase, tu nema ni pedeset hiljada ljudi koji uop{te mogu da putuju.

Politi~ari imaju vize, poslovni ljudi imaju vize, kriminalci imaju vize, pa

koga oni ka`njavaju? Obi~an svet. I sad ti to magar~i{ procedurama. Kada

bi se sve sabralo, ja mislim da je ovde manjina za Evropu intimno, kada

ljudi sebe zapitaju - da li sam ja sposoban da igram tu igru. Da li ja mogu

da u~estvujem u evropskoj fudbalskoj ligi ili da u Zemunu gornji Zemun

pobedi donji Zemun i da se jo{ potu~emo posle utakmice? Ja mislim da

ogroman broj ljudi intimno misli da bi u ure|enom sistemu jo{ gore

pro{ao, jer ovde postoji iluzija da }u ja ne{to da drpim u ovome ko{maru. 

Ja lunjam tim neure|enim prostorom, preska~em ulicu na crveno, pa ne}e

valjda ba{ mene da zgazi. Razvija se mentalitet ko{mara, azijskog modela

u kojem svi mislimo da }emo sitnom {pekulacijom ne{to posti}i, da }u ja

dodati vode u svoju rakiju i kre~a u bra{no. I onda postoji neko ko obliku-

je taj haos. A ti ima{ iluziju da mo`e{ u tom haosu nekako da se sna|e{. Ne

mo`e{, na kraju smo svi izgubili. I oni koji imaju najvi{e, i oni su izgubili,

jer su nesigurni, stalno gledaju ho}e li ih hapsiti. Svi na kraju dobi{e ~ir, i

oni koji nemaju {ta da jedu i oni koji su uzeli milione. Jer, jedna je stvar

imati regularno bogatstvo u britanskim bankama, a druga imati tajne

ra~une, pa samo ~ekati kad }e da zazvoni i da li }e te pokupiti doma}a ili

me|unarodna istraga. Nije ni to prijatno. I to su ta dr`avna pitanja, za koja

je Evropa mogla da nam ka`e - to, to i to. Mo`da nam je ona to i rekla, ali

ovi na{i kad se vrate odande pri~aju {ta je Dra{ko rekao u Mlecima i ti

onda ne zna{ {ta je ko kome obe}ao. Evo, ve} osam godina, a mi nismo

ni{ta bli`i Evropi nego {to smo bili 2000. godine. Mislim da je tada bio ve}i

onaj intimni konsenzus za Evropu. 

Mo`e{ ti i bez Evrope da uredi{ neka pitanja ako ima{ nacionalni koncept,

ako ima{ elitu koja ta~no zna {ta ho}e. Nama je Evropa po~ela slu`iti kao

be`anje od odgovornosti. Sedam hiljada potvrda treba da bi podigao bilo

koju zgradu i onda se ~udimo {to svi grade bespravno. Kala{njikov na vrh

krova i gradi ili bu|elar, pa kad do|e - plati. I tako to ide iz dana u dan.

Klju~no je pitanje da li se taj sistem uop{te mo`e preustrojiti. To bi mo`da

trebalo sru{iti do temelja. Ve} nijedan zakon ne va`i, pa da pi{emo sve

ponovo. Nijedna ustanova ne va`i, pi{emo sve ponovo. Sve politi~ke ideje

su pata karta, prevaga jednih u odnosu na druge je u procentu ili u dva i od

slu~aja zavisi kojim smerom }emo i}i. A i kada se odredi da }emo i}i u

Tananarifu, postoji sedamnaest na~ina da do tamo stigne{. Do Londona
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. mo`e{ avionom, brodom, mo`e preko Sibira, jer i tako mo`e{ sti}i u

London, a mo`e{ i preko Gibraltara. U osnovi ni{ta nismo odredili. Ja se

bojim da }e se to stanje konfuzije nastaviti do samoiscrpljivanja.

[ta smo mi zavr{ili od tranzicione politike? Je l' imamo monetarnu stabi-

lizaciju kao prvu ta~ku? Nemamo. Jesmo li eliminisali deficit dr`avnog

bud`eta, deficit na nivou javnog sektora, deficit koji se javlja na nivou

pojedinca? - Ne, samo ga krpimo. Svi ulaze u kredite, gra|ani, preduze}a,

dr`ava i tro{e vi{e nego {to zarade. Jesmo li zavr{ili liberalizaciju? Ne, daj

nam, care, jo{ sedamnaest godina, pa }emo onda videti. Svako tra`i

za{titu procedura iz komunizma. Recimo, ulje. On {titi dru{tvenu svojinu,

na{e preduze}e, a koga u stvari {titi? Pa Ivicu Todori}a, vlasnika

Dijamanta, njega {titi{, a on to isto ulje prodaje u Hrvatskoj jeftinije nego

ovde. Ne, ne, ka`e dr`ava, do|ite vi u Nacionalni investicioni plan, pa }emo

dati da seljaci seju d`abe, pa }e biti jeftinije ulje. Privatizacija je zavr{ena,

nije zavr{ena, ho}e biti, ne}e biti. Onda postoje preduzetnici, koji znaju da

preduzmu tako {to }e da kupe preduze}e i da rasprodaju zgradu i rastera-

ju radnike. Pa si mu jo{ zakonom dao da kupuje na {est rata ili da se jedan

isti proizvod prodaje po dve cene, od kojih ni`a {titi doma}e industrijalce,

kojih nema. Pa te pare potro{i{ na sanaciju socijalnog sistema, pa opet

nema{ ni{ta, i {ta si radio - ni{ta. 

Zatvorio si krug i ponovo si do{ao do monetarne nestabilnosti, koju le~i{

ogromnim rashodima Centralne banke. Ministar finansija pu{ta pare, a

guverner povla~i, a politi~ki su ro|ena bra}a. Zamislite vi da neko vatru

pali, a neko gasi i svi se ubi{e od rada, znojavi su nevi|eno. Bo`e, Bo`e.

Zna~i, ima{ brod, on se ljulja, truo je, komandanta nema, kormilara nema,

posada spava, jedra pokidana, a ne zna se ni kud plovi. Bo`e, pomozi nam.

Svetlana Luki}: 

April je mesec u kojem je po~eo rat u Bosni i trogodi{nja opsada

Sarajeva. Jedan od meni najpotresnijih snimaka koje smo napravile u

Bosni je razgovor radio-vezom dvojice biv{ih prijatelja, od kojih je

jedan u Sarajevu, a drugi na Palama.

- \ukanovi} Mirko.

- Poginuo je.

- Ne zna{ gdje je, {ta je bilo?

- U Had`i}ima, poginuo na ~i{}enju terena.

- [ta je sa tim selima, mo`e{ li mi re}i?
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- Jeste spaljivano samo u onim ku}ama u kojima se na{lo oru`je, koji nisu

htjeli da predaju oru`je, kad se pozivalo da se preda oru`je.

- Sad mi reci konkretno, kakva je situacija {to se ti~e ku}a i toga?

- U ku}e su se sve naselili Srbi, pa su menjali ku}e sa va{ima i tamo-ovamo,

uostalom sve u svemu nije lo{e. Ako se rat zavr{i, ako se sve smiri, ako

bude sve ljudski, vrati}e se i oni 'vamo i ovi tamo, valjda }e biti bo`jeg

blagoslova da se to sve smiri i ova ludila i ovo sve u pi~ku materinu.

- Dobro, ako bude{ vidio Du{ka, poku{aj mi omogu}iti da se ~ujem sa njim,

mnogo godina smo bili skupa. Jebi ga, rat nas je rastavio, {ta mo`emo,

pu{ka njemu, pu{ka meni, pa ako do|e na ni{an, neka ide to pravedno po

bo`jem.

- I ja sam isto takvog mi{ljenja. Nego, Mirso, je li tebe stid re}i gdje se ti

nalazi{?

- Ja sam, da ti ka`em, u centru grada, u gradu Sarajevu, gdje ne mislim ni

i}i, ni bje`ati, pa {to mi Bog dodijeli, to }e mi se desiti.

Svetlana Luki}: 

Ovo je snimak od pre {esnaest godina. Ivan Kuzminovi} iz Helsin{kog

odbora je pre tri dana bio u Gra~anici i razgovarao sa Radom Trajkovi}

u sli~noj atmosferi lo{ih slutnji i straha.

Radmila Trajkovi}:  

Imali ste carinu koja je dogovorena sa Beogradom da bi se spre~io {verc i

sada nemate tu carinu. Ona je sada u ju`noj Mitrovici i snabdevanje onih

koji `ive ispod Ibra je jo{ te`e. Sada je sever Kosova postao mesto gde se

pravi najve}i biznis i {verc. Vi znate da za prostor Kosova i Metohije ne

va`i porez na dodatu vrednost. Sada se slobodno uvozi na severu, neki

kamioni se vra}aju odmah i sa ura~unatim PDV-om prodaju tu robu u

ostatku Srbije, a drugi deo se preprodaje Albancima. Ali standard obi~nih

ljudi, Srba na severu, nije se popravio i u prodavnicama su artikli skuplji

nego u enklavama. 

Uvek su lideri Srba sa severa ljuti kada ka`em da su oni prvi priznali neza-

visnost Kosova, jer kada su udarili na carinske punktove, oni su kazali - Mi

razbijamo nezavisnu dr`avu. Mi u enklavama jo{ ne reagujemo na takav

na~in. Ne mislim da postoje Srbi koji prihvataju nezavisnost kao

budu}nost Kosova i Metohije. Svi negde u dubini du{e zami{ljaju da }e se

to nekada promeniti. Pro~itala sam da je jedan Jevrejin, osu|en na smrtnu

kaznu, slu{ao presudu pla~u}i i smeju}i se. Ka`e, pla~em jer znam da }u

sutra umreti, a smejem se, jer znam da }e se Jevreji vratiti u Jerusalim.
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. Tako i ovde Srbi, svi misle da }e se nekada Srbija vratiti i sa tom nadom

manje-vi{e javno ili tajno `ive. Ali opredeljenje Srba da ostanu na ovim

prostorima ne bi trebalo da bude razlog za manipulaciju u Beogradu. 

Sudije su znale da je nasilni ulazak u zgradu u suprotnosti sa

zakonom. A kada je policija do{la da ih izvede, do{lo je i do oru`anog

nasilja. Ne `elim da se upu{tam u to ~ija pu{ka je prva opalila.

Ranjeni su mladi ljudi i sa jedne i sa druge strane i poginuo je ukra-

jinski policajac. Ukrajinci su do tada u [trpcu bili dobri predstavnici

me|unarodne policije i ovim su ugro`eni Srbi u [trpcu. UNMIK nije

dobro procenio koliko naoru`anja imaju Srbi na severu Kosova i

Metohije. U poslednje vreme smo ~uli da mnogi  vrlo problemati~ni

ljudi dolaze na sever Kosova, da su tu na{li logistiku za delovanje,

koja podrazumeva i neki vid oru`anog otpora.

Za destabilizaciju jednog podru~ja nije potrebno mnogo pametnih ljudi.

Dovoljno je da oni koji `ele nasilje budu agresivni i spremni na sve. Onih

koji su demokratski opredeljeni je vi{e, ali oni se uvek povla~e pred nasi-

ljem. Onda se sti~e utisak da je nasilna i suluda Srbija ve}inska Srbija.

Svetu je opet poslata poruka koja nas prikazuje kao narod koji ve}inski

podr`ava nasilje. Onda u Beogradu iza|u ministri koji ka`u - Pa {ta ako se

polomi neki prozor na ambasadi? - uop{te ne shvataju}i {ta simbolizuje

bilo ~ija ambasada u Beogradu. Gospodin Samard`i} non-stop odlazi kod

ruskog ambasadora i vi dobijate vrlo lo{ ose}aj da Rusija u Srbiji podr`ava

ono {to je najlo{ije u srpskom narodu. 

Inicijative da se odmah napuste sva radna mesta isto tako su dolazile od

gospodina Samard`i}a. Svi policajci srpske nacionalnosti napustili su

policijsku stanicu u Gra~anici, ali tako smo dobili policijsku stanicu u

kojoj su samo Albanci. I ba{ pre nekoliko no}i neki de~aci su iza{li u kafi},

ukrali su im kola i oni su oti{li da saop{te Albancu koji je de`urao u poli-

cijskoj stanici da su im ukradena kola. On nije znao da govori srpski, a oni

nisu znali da govore albanski. Kada sada iza|ete u Gra~anicu oko {est sati

predve~e, retko }ete videti ljude da se slobodno {etaju. Ose}aju se nesig-

urno, jer nema srpskih policajaca. Povla~imo se po ku}ama i verujte,

najiskrenije, ja se bojim da }e posle zavr{etka {kolske godine mnogi Srbi,

pla{e}i se za bezbednost svoje dece, napustiti ovaj prostor. 

Taj akcioni plan je veliki dr`avni balon koji treba da traje samo dok traje

predizborna kampanja i dok se regrutuju potencijalni glasa~i u
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radikalnom delu Srba na Kosovu i Metohiji i me|u onima koji su proterani

sa Kosova i Metohije. ^uli ste mo`da da gospodin Marko Jak{i} ka`e da }e

sa grupom ljudi do}i da demonstrira ispred kabineta predsednika Tadi}a,

ukoliko ovaj potpi{e Sporazum o stabilizaciji i asocijaciji. To isto je izgov-

orio i Toma Nikoli}. Izjava Marka Jak{i}a me je podsetila na vreme

Milo{evi}a, kada su ovde bukvalno regrutovani Srbi koji su dolazili u

Beograd da disciplinuju ostale Srbe kako bi podr`ali politiku Slobodana

Milo{evi}a. 

Sever Kosova je u kontinuitetu podr`avan jo{ od odlaska na{ih vojnih i

policijskih snaga. To je kontinuitet podr{ke koju je Milo{evi} izgradio,

kontinuitet tajnih i bezbednosnih snaga. Ukoliko te snage nismo mnogo

menjali, a nismo ih menjali, jer gotovo svi ti ljudi su ostali na svojim mesti-

ma, onda je prirodno da su doga|aji na severu Kosova vi{e produkt strate-

gije tih bezbedonosnih snaga nego neke politike. 

Kada putujem na fakultet da dr`im predavanja u severnoj Mitrovici, ja

po|em sa KS tablicama iz Gra~anice i putujem do prelaza u Bo{nja~koj

mahali, a onda skidam KS tablice i stavljam PR. Sa KS tablicama putujem

jer se pla{im onih velikih, pod znakom navoda, Albanaca, a na severu

stavljam PR, da me ne bi identifikovali veliki Srbi. Kada se vra}am sa pre-

davanja opet skidam PR, pa stavljam KS i tako, evo, ve} osam godina. To

je realnost i kao da smo se svi mi pomirili sa tom realno{}u. Srbi u enklava-

ma nisu manje Srbi, ali jesu tolerantniji, iako su podneli ve}e ̀ rtve za ovih

devet godina od dolaska me|unarodnih snaga. Najvi{e je ubijenih iz

enklava, najvi{e je kidnapovanih iz enklava. Cenu svog opstanka oni su

platili ljudskim `ivotima. Oni su prihvatili realnost u kojoj `ive, a to je da

su oko njih Albanci kao dominantna zajednica. Da bi opstali oni prave niz

kompromisa koji su{tinski zna~e {ansu za `ivot i budu}nost. Sever

Kosova ̀ ivi komotnije, {to ne zna~i da bi im trebalo oduzeti to pravo, ali ne

zna~i ni da oni treba da ugro`avaju druge. 

Ja se ne bih saglasila sa mi{ljenjem da je na severu ja~e antialbansko opre-

deljenje. Najve}i {verc, najve}i kriminal je na severu, i to izme|u Albanaca

i Srba. Na severu je zaista ogroman biznis i ogroman novac se vrti izme|u

Srba i Albanaca vezanih za mafiju. Kod kupoprodaje stanova Albanaca na

severu, svaki ugovor se uredno registruje u kosovskim sudovima. Srbi sa

severa, koji sebe promovi{u kao najve}e Srbe, koriste usluge albanskih

institucija kada je to u njihovom interesu. 
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. 1999. godine sam u{la u privremeno administrativno ve}e i ~uvale su me

ogromne snage me|unarodne zajednice. U to vreme ministar trgovine je

bio Krasi} iz Srpske radikalne stranke. Imala sam privilegiju da se u

blindiranom vozilu kre}em po celom prostoru Kosova. Stizala sam do

De~ana, do mesta na kojima su ubijeni Srbi ili sru{ena crkva, da to

fotografi{emo i dokumentujemo. U svakoj najmanjoj albanskoj prodavni-

ci bilo je proizvoda iz Beograda, i mleko i ulje i {e}er i ~aj. Za to vreme su

enklave bile potpuno prazne. @iveli smo od humanitarne pomo}i. I taj veli-

ki biznis cveta i dan-danas. Ti kanali, ti ljudi koji su ih ~inili, na`alost, i

danas su u strukturama vlasti. Oni su pre`iveli i u politi~kom smislu. Ta

siva zona kriminala je ono za {ta najvi{u cenu pla}a obi~an albanski ~ovek

i obi~an srpski ~ovek na Kosovu i Metohiji. I jednima i drugima je te{ko, a

siva zona diktira standard i na~in `ivota.

Moja dr`ava vodi kampanju protiv NATO-a, umesto da iskoristi jedan jedi-

ni vakuum koji postoji na Kosovu i Metohiji, a to je vakuum partnera

NATO-a. NATO ovde nema partnera, jer nemamo oru`ane snage Albanaca,

nemamo ni ministra odbrane, ni na~elnika general{taba. I umesto da na{a

dr`ava podr`i ministra odbrane, generala Pono{a, u uspostavljanju {to

te{nje saradnje, mi sebe dovodimo u vrlo te{ku poziciju. Beograd {alje

poruke da ne treba da sara|ujemo sa me|unarodnom zajednicom, da

treba da se suprotstavimo i da bojkotujemo EULEKS i kosovske instituci-

je. Sa albanske stane do sada smo imali gospodina Ta~ija, koji se

uzdr`avao od toga da {alje o{tre poruke Srbima. Dobio je priznanje neza-

visnosti i o~ekivao je da }e me|unarodna zajednica srediti odnose sa

Srbima u dogovoru sa Beogradom. Me|utim, otkada je pu{ten iz zatvora

gospodin Haradinaj, i retorika gospodina Ta~ija se poja~ava, sada i on

upu}uje o{tre poruke Srbima, {to me zaista zabrinjava. On zna da Ramu{

Haradinaj dolazi da se vrlo ozbiljno bavi politikom i izme|u njih se obna-

vlja konkurencija u smislu preuzimanja vlasti. Haradinaj ima ambiciju da

vrati monopole koji proisti~u iz pozicije premijera i sukob oko plena }e

opet postati prioritet. 

I u severnoj Mitrovici je umereni Bajram Red`epi po~eo da {alje mnogo

o{trije izjave Srbima na severu nego {to je to ikada ~inio. Poslednja vlada

Kosova pod Ta~ijem se odr`ala upravo u ju`noj Mitrovici i sada se {alju

poruke budu}im albanskim bira~ima. Ta~i i Ramu{ Haradinaj su jedan

drugom velika konkurencija i kad god je jedan na vlasti, onom drugom

odgovara da izazove me|uetni~ke sukobe, u kojima smo mi uvek gubitni-

ci, jer smo mali i nemo}ni da pru`imo bilo kakav otpor. U stvari smo pot-
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pune `rtve. Tu jedan od njih kompromituje onoga koji je na vlasti, sebe

promovi{e pred me|unarodnom zajednicom kao partnera koji mo`e da

kontroli{e ekstremne Albance, a sa druge strane, zavr{ava posao za sebe i

svoj narod, da nestanu Srbi.

Ivan Kuzminovi}:  

[ta je sa ovom pri~om o kidnapovanim Srbima i trgovini organima?

Radmila Trajkovi}:  

Znam kao lekar da je prosto neizvodljivo da to radi kriminalna grupa

obi~nih razbojnika, jer tu su pre svega potrebni hirurzi. General KFOR-a

Mini je napisao knjigu Rat posle rata, u kojoj decidirano tvrdi da je na

severu Albanije bilo kidnapovanih Srba, koji su ubijeni i tu sahranjeni. Ne

treba isklju~iti ni ulogu Albanije u tom kontekstu, ali ne verujem da je

postojala mogu}nost trgovine ljudskim organima. Najgore od svega je {to

je mnogo ljudi iz na{ih bezbednosnih snaga sve vreme znalo {ta se de{ava

sa Srbima. Bilo je logora i za vreme suvereniteta Srbije, kada su i vojska i

policija bile na ovom prostoru. Do dana-dana{njeg na{a tajna slu`ba nije

prosledila Ha{kom sudu nijedan ozbiljniji dosje. Da li se tu radi o dogov-

oru sa odre|enim centrima van zemlje da se to ne obelodani ili se radilo o

skrivanju dosjea da bi se moglo ucenjivati i praviti individualna, dr`avna,

strana~ka trgovina sa odre|enim ljudima, ja ne znam. Fatmir Ljimaj je bio

komandant logora, a nijedan dosje o njemu nije oti{ao iz Beograda.

Nijedan ozbiljan dosje o Ramu{u Haradinaju nije oti{ao iz Beograda. 

Svi sukobi na prostoru biv{e Jugoslavije zavr{avali su se na{om velikom

netrpeljivo{}u prema nacijama koje su u pro{losti vr{ile nasilje nad nama.

Nikada nismo postavili pitanje - gde smo mi bili u celoj toj pri~i. Car Lazar

je za nas svetinja i svi govorimo o njegovoj `rtvi, ali u ime te `rtve ~inili

smo vrlo lo{e stvari. Tako|e, nikada se nismo zapitali - {ta je bio plan B

cara Lazara. A plan B je bio da je njegova `ena Milica, nakon njegovog

ubistva, svoju }erku dala za Muratovog sina i da je njen sin postao turski

vazal i pomogao da se o~uva srpski identitet. 

Mi nikada kao narod nismo seli i ozbiljno razgovarali o problemima.

Beograd je otvorio univerzitete u Pri{tini, pomagao da se stvara intelek-

tualna elita Albanaca, ali uvek sve upropasti na{ do`ivljaj sebe kao neko-

ga ko je iznad drugih. Pa danas se po Pri{tini ve} primenjuju evropski

zakoni. Voza~i dr`e uklju~ena svetla danju, stavljaju pojaseve, ne smeju

da telefoniraju dok voze i po{tuju ograni~enja brzine. Srbi po enklavama i
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. na severu to ne po{tuju. Mlada generacija Albanaca je usmerena prema

internetu i engleskom jeziku. Oni su tu superiorniji od nas. Kao mala naci-

ja treba da shvatimo da samo obrazovanjem i tehnologijom mo`emo

napred. 

Svetlana Luki}: 

Bila je ovo Rada Trajkovi}, predsednica Izvr{nog odbora Srpskog

nacionalnog ve}a centralnog Kosova. Za kraj Pe{~anika slu{ate Vesti

broj 16 Ivana ^olovi}a.

Ivan ^olovi}: 

Mo`da }e se jednoga dana pred zadivljenim pogledima posetilaca

Beograda, posebno onih koji glavnom gradu Srbije prilaze sa severa,

uzdizati velelepna gra|evina, koja }e se zvati kula Balkana, jer }e to biti

najvi{a zgrada na na{em poluostrvu. Predlog da se podigne ovakva kolo-

salna zgrada, kula, izneo je gra|evinski preduzima~ i knji`evnik Igor

Ivanovi}, u knjizi Kultura i identitet. Pogled zdesna, koju je nedavno

objavio izdava~ki centar ~asopisa Nova srpska politi~ka misao. Ivanovi}

je predlo`io da kula Balkana bude izgra|ena u Novom Beogradu, negde

izme|u hotela Hajat i reke Save, a izneo je i ideju o vizuelnoj simbolici

kule. "Bilo bi idealno", ka`e on, "da Kula Balkana simboli~ki stoji na pos-

tolju koje asocira na opanke, a da na vrhu nosi simboli~ku {ajka~u".

Koju bi poruku dobili gosti Beograda, ugledav{i ovu grandioznu kulu u

opancima i sa {ajka~om? "Time bismo pokazali", obja{njava Ivanovi}, "da

znamo da cenimo na{e najbolje tradicionalne simbole i da smo ve~no zah-

valni pokolenjima koja su ginula nose}i ih za slobodu dana{nje Srbije."

Ni{ta novo. Znamo da opanak i {ajka~a, a ponekad i gunj i {ubara, jelek i

marama, prsluk i ~ak{ire, ralo i volovi, {ilo za ognjilo, suve {ljive i orasi i

sli~ne stvari odavno slu`e rodoljubivim stanovnicima srpskih gradova da

poka`u da se nisu otu|ili od sela i naroda, da im ne pada na pamet da se

bezose}ajno urbanizuju. Ho}emo u grad, ali ne bez opanaka, poru~uju oni.  

Me|utim, oma` selu i precima ipak ne bi bio najva`nija poruka vizuelne

simbolike Ivanovi}eve kule Balkana. Ve}i zna~aj on pridaje drugoj suges-

tivnoj simboli~noj poruci s kojom bi ova kula u opancima do~ekivala goste

Beograda. To je poruka da je na{ glavni grad najve}i i najmo}niji kulturni

centar na Balkanu. Kula bi, ka`e Ivanovi}, bila "novi budu}i simbol koji bi

glavni grad trebalo da podigne zarad transparetnosti svoje kulturne mo}i

na Balkanu".



U stvari, podizanje kule Balkana samo je deo mnogo ambicioznijeg pro-

jekta koji je autor ove knjige nazvao "Novi srpski kulturni put". Tu je re~,

obja{njava on, "o postavljanju nove nacionalne i dr`avne strategije u kul-

turi". Osnovu te nove strategije ~ini ideja da je danas neophodno da Srbija

odustane, bar privremeno, od toga da se za uticaj i teritorije bori u ratu, jer

je, tako rade}i, ne tako davno do`ivela razo~aranje i  pretrpela poraz.

Umesto borbe na bojnom polju, na{a dr`ava treba da vodi nepo{tednu

borbu na polju kulture, - kako se Ivanovi} izrazio - " neku vrstu totalnog

Kulturkampfa".

To ne bi bila demobilizacija, daleko od toga. Isturanje kulture na prvu lin-

iju fronta srpske borbe ovde se predla`e kao prestrojavanje nacionalnih

snaga i njihovo pripremanje za novu ofanzivu, ali s novom, pametnijom

strategijom. Jer, ako je ta~no da je Srbija u nedavnim ratovima potro{ila

barut i municiju i uop{te vojno oslabila, to ne zna~i da sad treba da odu-

stane od borbe. Za{to bi odustajala, kad je njen kulturno-borbeni potenci-

jal ostao neokrenjen, kad se u srpskoj kulturi i dalje kriju izuzetno mo}na

i dosad nedovoljno iskori{}ena sredstva za vo|enje uspe{ne, pobedni~ke

borbe? Na{a kultura je u stvari ogromno skladi{te d`ebane za koju je

Ivanovi} smislio prikladno ime: "duhovna municija". Zato Srbija vi{e ne}e

slati vojsku da zauzima neku teriroriju, nego }e ubudu}e to biti zadatak

srpskog duha. "A iznad takve, bez zrna baruta osvojene teritorije" -

obja{njava Ivanovi} - "lebdi duh, kao nevidljivi 'okupator', koji neprimetno

ulazi u sve pore svakodnevnog `ivota i kreira `ivotni stil pojedinca". 

Razra|uju}i strategiju ovog Kulturkampfa, Srbija treba da ima na umu

iskustvo velikih zemalja, ili kako ka`e Ivanovi} - "da se ugleda na velike

svetske dr`ave na njihovom putu o~uvanja vlastitih kultura i potonjih kul-

turnih invazija, pomo}u kojih su pritajeno {irile podru~ja svojih interesa".

Ali u planovima sopstvene kulturne invazije  - savetuje dalje Ivanovi}

dr`avu Srbiju - treba biti realan i odustati od brzopletih i preuranjenih

poku{aja da se kulturno pokori ceo svet, ve} se treba usmeriti na osvaja-

nje samo jednog njegovog dela, to jest Balkana. "Srbija mora", preporu~uje

Ivanovi}, "da imitiraju}i pona{anje velikih dr`ava u globalnoj utakmici,

ostvari presudan uticaj na susedne kulture u svom malom svetu, na kul-

turnoj planeti Balkan", i kako on ka`e, "da postane centralna kulturna

imperija u regionu".

Tu ne bi trebalo da bude ve}ih problema. Evo za{to. Najpre, od svih zema-

lja na{eg regiona - podse}a nas autor knjige Kultura i identitet - jedino je

Ivan

^olovi}
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. Srbija razvila autenti~nu, u balkanskom tlu ukorenjenu kulturu, kulturu

samoniklog narodnog genija. Sada je samo potrebno da na{a dr`ava

shvati strate{ku vrednost takve kulture, da uvidi da je to ono ~ime se

danas osvaja svet. Srbija - ka`e Ivanovi} - "treba hrabro da ponese balkan-

sku zastavu kulture na kojoj bi pisalo: 'Dobrodo{li u zemlju barbarogeni-

ja'", jer se osnovne vrednosti ovog regiona koje bude interesovanje ogleda-

ju samo u autenti~nosti i originalnosti". Ofanzivi srpske barbarogenijske

kulture ide na ruku - analizira dalje Ivanovi} - to {to se na{i susedi skoro-

jevi}ki ogra|uju od Balkana, {to se njihove kulture svode na - kako se on

izrazio - "groteskne poku{aje da simuliraju kulturu velikih i malo srodnih

nacija". Me|utim, prema njegovom predvi|anju, na{e kom{ije ne}e mo}i

dugo da se zadovoljavaju kulturnim surogatima, pa zato i ne}e pru`iti

ozbiljniji otpor ekspanziji srpske kulture. Ona }e im pomo}i da na|u sebe,

da prime hostiju balkanskog barbarogenijskog identiteta kojom }e ih

Srbija pri~estiti.

Naravno, srpska kulturna imperija ne mo`e da nastane brzo i odjednom.

Kulturkampf - da, ali kulturni Blitzkrieg ne dolazi u obzir. Mora se plani-

rati invazija u nekoliko etapa. Najpre valja krenuti u osvajanje Republike

Srpske i okolnih dr`ava u kojima ima Srba, i to - nagla{ava Ivanovi} - "s

akcentom na Crnu Goru". Onda bi se ekspanzija {irila dalje, prema drugim

narodima, najpre prema onima sa kojima - ka`e Ivanovi} - "imamo srod-

nosti, bilo krvne, bilo religijske, bilo civilizacijske". Ali, to ne bi bila i kraj-

nja granica prostora koji bi zauzela srpska kulturna imperija. U njoj bi se

na{li, obja{njava autor projekta, i "svi preostali narodi u regionu s kojima,

hteli ili ne, delimo istu sudbinu i niz sli~nosti". Dakle, srpska kulturna

imperija bila bi ve}a i od najsmelije zami{ljene teritorije velike Srbije. Pa

vi sad vidite, vredi li poraditi na tome.

Mo`da vam je ipak te{ko da prihvatite ove Ivanovi}eve ideje o srpskom

imperijalnom Kulturkampfu? Mo`da ste prema njima uzdr`ani ve} i zbog

toga {to je ~ovek koji ih je smislio po zanimanju gradevinski preduzima~,

dakle bez formalne kvalifikacije za teme o kojima ovde pi{e? Gra|evinski

radnik bez ozbiljnog obrazovanja, pa nije ni ~udo {to gradi kule u opanci-

ma - re}i }e neko. Me|utim, Ivanovi}ev izdava~ je, nema sumnje, pred-

video da mo`e biti i ovakvih reakcija. Anga`ovao je politikologa Mi{u

\urkovi}a, dakle stru~no lice, da napi{e pogovor, koji }e ~itaocu pomo}i

da lak{e shvati i prihvati ovo, kako i sam pisac pogovora ka`e, "krajnje

neobi~no {tivo". On polazi upravo od intrigantnog podatka da autor nije

akademski gra|anin po profesiji, nego preduzetnik u gra|evinskim
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poslovima. Ali \urkovi} taj podatak ne pominje da bi od nas tra`io da ne

sudimo suvi{e strogo o Ivanovi}evom amaterskom, ali ipak originalnom

rezonovanju. On nas uverava da je ova knjiga o srpskoj kulturi i identite-

tu izuzetno vredna ne uprkos autorovom zanimanju, koje ga ~ini formal-

no nekvalifikovanim za tu temu, nego upravo zahvaljuju}i njegovom za-

nimanju. Poziva nas da shvatimo da - kad je re~ o razmi{ljanju o kulturi i

identitetu, a bogme i o svemu drugom - rad na gra|evinskom placu u

stvari ~oveka stavlja u privilegovan polo`aj u odnosu na mislioce s

akademskim obrazovanjem, ali bez gra|evinskog iskustva. "Autor ove

knjige", pi{e \urkovi}, "po osnovnoj vokaciji je preduzetnik u gra|evin-

skim poslovima, dakle ~ovek koji gradi zgrade i ku}e u kojima ljudi mogu

da `ive i da stvaraju svoje potomstvo. Poput svih gra|evina, i njegova

misao i vi|enje sveta koje se u knjizi predstavlja duboko je utemeljeno u

zemlji, iskustvu, tradiciji. Njegova misao ne dolazi od apstrakcije i

logi~kih formi, ve} iz ~vrstine svakodnevnog `ivota obele`enog radom,

stvaranjem nove vrednosti, iz mu~nine ~oveka zabrinutog za sudbinu

svoje zemlje, one koju su nam dedovi i o~evi ostavili na brigu."

Ova stru~na recenzija, ovaj stru~ni sertifikat, sigurno }e doprineti lak{em

razumevanju i ve}em uva`avanju Ivanovi}evih ideja o srpskom

Kulturkampfu. Na primer, neki od onih koji su po`urili da se nasmeju nje-

govom predlogu da se u Beogradu izgradi Kula Balkana u opancima, malo

}e se zamisliti a mo`da i postideti kad u ovom pogovoru vide da renomi-

rani politikolog, kakav je nesumnjivo Mi{a \urkovi}, misli da je to - kako

se izrazio - "sjajna ideja".

Ali, otpora da se prizna vrednost ove i drugih Ivanovi}evih ideja sig-

urno }e i dalje biti. I to znatnih. Jer mnogi ljudi u Srbiji danas nisu

spremni da prihvate velike misli koje se spontano ra|aju iz kontakta

sa zemljom, na primer iz kontakta gra|evinskog preduzima~a s

placem. To \urkovi} zna, a zna i za{to. Zato {to se na stvari kulture

u Srbiji gleda isklju~ivo sleva. "Vladavina radikalno levi~arskog i

titoisti~kog modela u kulturi" - `ali se on - "dostigla je, na`alost,

mamutske razmere u postmilo{evi}evsko doba". A istina, posebno

ona o kulturi, tradiciji, zemlji, dedovima i o~evima - valjda }emo jed-

nom to shvatiti - mo`e da se vidi samo kad se gleda zdesna. Utoliko je

ve}i zna~aj Ivanovi}eve pionirske knjige, koja pokazuje {ta se sve u

kulturi mo`e u~initi kad se na nju gleda s te strane. Njenog autora je

udesno i uvis, to jest do visina autenti~nog mi{ljenja bez jalovih

apstrakcija, gurnuo sam `ivot. Ali da }e se na}i tu, to jest desno i u
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. visinama, mogu da se nadaju i profesionalni mislioci. Pod jednim

uslovom: da prihvate da je njihova uloga u tome da nam poka`u bedu

apstraktnog i logi~kog mi{ljenja i da nas povedu dalje, u mentalni

prostor apstrakcijama neposredovane mudrosti, na primer, one

ro|ene u glavi jednog gra|evinara. 

Tragaju}i za prirodnom ~estito{}u i mudro{}u, neki mislioci minulih vre-

mena otkrili su Dobrog Divljaka, zatim Dobrog Seljaka i, najzad, Dobrog

Golju, Proletera. Danas mislioci zdesna okupljeni oko ~asopisa Srpska

politi~ka misao daju krupan doprinos istoriji tog traganja. Njihovo

otkri}e, njihov junak, zove se Dobri Gra|evinar.

Svetlana Luki}: 

Jedna mala dopuna, pisac pogovora ove vesele knjige, Mi{a \urkovi},

bio je i savetnik predsednika vlade Vojislava Ko{tunice. Ina~e, nema

ni~eg novog u vestima, predsednik Tadi} je negde rekao da bi, ukoliko

mora da bira izme|u Evropske unije i Kosova i Metohije, uvek izabrao

integritet zemlje. Dobra vest je to {to je to la`na dilema, a lo{a vest je to

{to je Tadi} lider proevropske Srbije. Bio je ovo Pe{~anik.
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Svetlana Luki}: 

Danas je Veliki petak, grad je pust, kao da su roditelji ju~e sa~ekali

decu ispred {kole, stavili ih u kola i autobuse i pobegli negde. Ovako

puste ulice slika su nepomi~nosti i pusto{i u koju smo, nekada davno,

zapali. I sada, {ta god da nas neko pita, mi ne odgovaramo, za svaki

slu~aj. Uskoro }emo prestati da popunjavamo i najobi~nije upitnike.

Ko zna za{to neko tra`i da ka`emo gde smo ro|eni i kako se zovemo? 

Sve vesti o vladi i predsedniku po~inju sa NIJE. Nije vlada usvojila

predlog da se energetski sporazum sa Rusijom ratifikuje u skup{tini,

skup{tina se NE]E sastajati, vlada NIJE prihvatila predlog strategije

za mlade ministarstva za omladinu, a predsednik Tadi} NIJE hteo da

se rukuje sa Ha{imom Ta~ijem. Kako je samo brzo i energi~no Tadi}

demantovao da je pru`io ruku lideru kosovskih Albanaca. Da jeste i

da ga je, ne daj bo`e, neko uslikao kako izvodi tu bludnu radnju, pred-

nost radikala nad DS-om bi se od sto hiljada glasova za ~as

udvostru~ila.

Tadi} i njegove demokrate su stvorili novog srpskog patriotu, novoga

~oveka, rekli bi nekada komunisti. Taj srpski patriota izgleda kao

de~ak u crkvenom horu - ~ist, za~e{ljan i pa`ljivo ispeglan, izgovara

radikalski tekst, ali sa pravilnim akcentom i bez psovki, potajno se

raduje paljenju ambasada, ali to sam nikad ne bi uradio, ho}e u

Evropsku uniju, ali ima samo ru`nu re~ za sve {to unija predstavlja, i

11. maja }e, posle nedeljnog ru~ka kod mame, oti}i da glasa za DS.

Tadi} }e biti predsednik Srbije do 2013. i velika je verovatno}a da }e i

Ta~i do tada biti politi~ki `iv i zdrav. Da li to zna~i da nam se predsed-

nik zarekao da u slede}ih pet godina nikada, ni pod kakvim okolnos-

tima, ne}e svoju desnicu pru`iti lideru kosovskih Albanaca? O gimme

five pozdravu da ne govorim. Imamo, na`alost, predsednika koji misli

da bi pru`anje ruke jednom albanskom politi~aru automatski zna~ilo

odricanje od Kosova, kosovskih junaka i majke Jugovi}a. On je jedan

od onih koji misli da ki{a ne}e pasti kada njegov telohranitelj ne

ponese ki{obran, da }e oluja biti nemogu}a ako [aper ili Krsti} razbi-

ju barometar. 

Najnovije istra`ivanje CESID-a potvr|uje ono {to smo znali, da

radikali u ovom trenutku imaju sto hiljada glasova vi{e nego

demokrate. Hanibal je pred vratima, a tu su ga doveli mnogi. Ko{tuni-

Svetlana

Luki}
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. ca predvodi tu sramnu, veleizdajni~ku dru`inu. Broj glasova vlada-

ju}e stranke je mali, ali vi{e im i ne treba, oni su svoju misiju -

vra}anje [e{elja i Mlo{evi}a na vlast - ispunili. Od 2000. godine

gledamo predstavu njegove tobo`nje borbe za po{tovanje zakona i

demokratske procedure. Sve je to slu`ilo samo jednoj svrsi, da se

poni{ti ono {to su 5.oktobar i \in|i}eva vlada postigli. Jedno vreme

su se on, njegovi analiti~ari, ministarstva sile i njegovi nacionalni

radenici femkali i poku{avali da satiranju ove dr`ave pribave

demokratski i legalisti~ki oreol. To me je podsetilo na pesmicu

Grigora Viteza u kojoj se ka`e: 

A {to, vu~e, viri{ kroz to granje,

Gledam da pojedem ono janje,

Pa pojedi ga, {ta ti smeta,

Smi{ljam razlog radi sveta. 

Ko{tunica je razloge odavno prestao da tra`i i sada smo pred danom

u kojem }e na vlast do}i sto~ari koji u svome stadu `ele samo ~istu

srpsku rasu. Niko ne zna kako bi se na vlasti pona{ali Vu~i},

Todorovi} i Nikoli}, koje podr`avaju Ko{tunica i Da~i}. Mo`da }e se

odlu~iti da ne isku{avaju novi, sada ve} sasvim krvavi 5. oktobar, pa

}e nastaviti putem mrcvarenja kojim nas je poveo Ko{tunica. Mo`da

}e se odlu~iti da nas dokraj~e. U tom slu~aju, 11. maja mo`emo u svet

da po{aljemo poruku, koju su Morzeovom azbukom poslali neki fran-

cuski mornari u nevolji: Javljamo svima - ovo je na{ poslednji pozdrav

pre ve~ne ti{ine.

Na po~etku Pe{~anika ~u}ete Gorana Svilanovi}a, koji nije ovako

pateti~an, ni apokalipti~an. Goran Svilanovi}, biv{i ministar spoljnih

poslova, a sada specijalni koordinator ekonomske komisije

Ujedinjenih nacija za jugoisto~nu Evropu.

Goran Svilanovi}: 

Mnogo sam `eleo da potpi{emo taj sporazum zbog toga {to neki, koji

se bolje nego ja razumeju u izbornu matematiku, ka`u da potpis

vredi tri do pet odsto glasova vi{e na izborima. Konkretno, to zna~i

da bi Demokratska stranka, ako bi sporazum ipak bio potpisan, dobi-

la tri do pet odsto glasova vi{e, {to bi u situaciji u kojoj su gotovo

izjedna~eni oni i radikali zna~ilo da mogu da ih preteknu. I zbog toga

sam mnogo navijao za to. Dodu{e, to ima i jedan negativan efekat -
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mo`da LDP u toj situaciji ne bi pre{ao cenzus, a ne bih voleo da se to

dogodi, jer mislim da je va`no da se dogode obe stvari. Ja sam i rekao

na dan kad su raspisani izbori da mislim da su izbori raspisani zato

{to je premijer re{io da u demokratskoj proceduri organizuje tranzi-

ciju vlasti s demokrata na radikale. Mislim da je to njegova odluka i

`elja. Da li }e u tome da uspe, to stvarno ne znam, niko od nas ne zna.

Ishod izbora zavisi od dve stvari. Prva je da li }e demokrate kona~no

imati jedan glas vi{e od radikala, a druga je da li }e LDP imati jedan

glas vi{e od socijalista. Dakle, u idealnom raspletu da demokrate

imaju glas vi{e nego radikali i da LDP ima glas vi{e nego socijalisti,

izjava koju je premijer dao pri raspisivanju izbora - Vra}am mandat

narodu, narod }e da odlu~i, u stvari bi mu se vratila u lice, jer narod

bi odlu~io druga~ije. ^ak i ako bi matematika bila takva da je mogu}a

vlada DSS-a i SRS-a, sa socijalistima ili nekim takvim, postojao bi

ogroman medijski i psiholo{ki pritisak na premijera da to ne}e mo}i.

[to se ti~e Solane i Rena, u predsedni~koj kampanji Ren je bio vrlo

otvoren i svojim izjavama je podr`ao Tadi}a. On je zaista tada bio

zainteresovan za to da se potpi{e sporazum i saop{tio je ministrima

Evropske unije da bi Holandija ipak trebalo da prihvati da pod

nekakvim uslovima potpi{e makar onaj izmi{ljeni, politi~ki spo-

razum. Solana je bio malo ti{i. Sada su se uloge promenile utoliko {to

je Solana do{ao sa ohrabruju}om izjavom podr{ke. Dakle, kada

ka`em Ren, mislim na Evropsku komisiju, a kada ka`em Solana, mis-

lim na Evropski savet. Ja bih rekao da su obojica sve vreme veoma

zainteresovani za to da Srbija ne ispadne iz {ina. [to se ti~e dr`ava,

zaista je ~vrst samo stav Holandije i on je direktno vezan za zlo~in

genocida po~injen u Srebrenici i njihovu principijelnu politiku da to

mora da bude isterano na ~istac, da ljudi koji su za to odgovorni

moraju zaista i da odgovaraju. Kako je njihov bataljon bio u

Srebrenici, i njihov bataljon snosi odgovornost i politi~ka odgov-

ornost je svojevremeno utvr|ena kod njih u parlamentu i zbog toga je

pala vlada, oni misle da je nedopustivo da oni koji su bili konkretni

akteri na terenu ostanu izvan toga. To konkretno zna~i - izru~enje

Mladi}a. 

[to se ti~e stava Belgije, tu bi zaista moglo da se razgovara, jer nisam

siguran da je njihov stav ~vrst. [to se ti~e Nema~ke, mislim da ona

poku{ava da bude najodgovornija u celom procesu stabilizacije ovog

regiona. To va`i i za pregovore o Kosovu. Nema~ka je poslednja koja
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. je prelomila i dok Nema~ka nije prelomila, Kosovo i njegov status su

bili u vazduhu. Moje obja{njenje je da Nema~ka podr`ava stav

Holandije i Belgije pre svega da bi zadr`ala jedinstvo u Evropskoj

uniji, da se ne bi dogodilo da jedna zemlja bude izolovana u situaciji

u kojoj postoji principijelni problem, a to je puna saradnja sa sudom

u Hagu. Postoje neke dileme koje se odnose na doga|aje u Srbiji,

konkretno na - paljenje ambasada. To je izazvalo velike frustracije u

nema~koj javnosti i mi se u ovom trenutku nosimo i sa posledicama

toga. 

[ta Evropa mo`e u ovom trenutku da uradi za Srbiju, ne pre ili posle

izbora, nego u narednih nekoliko meseci? Jedno je potpisivanje

Sporazuma o pridru`ivanju i stabilizaciji, posle kojeg bi do{la kandi-

datura i po~etak pregovora, a drugo su vize. U oba ta procesa veoma

je va`na podr{ka Nema~ke i u ovom trenutku nje nema i to bi trebalo

da na{oj javnosti bude jasno, a na{im politi~arima jo{ jasnije. [to se

ti~e viza, to je velikim delom zako~eno zbog frustracije u vezi s pa-

ljenjem ambasada. Imao sam prilike da razgovaram sa njihovim

zvani~nicima i siguran sam da je to mogu}e prevazi}i. Proces koji je

po~eo }e biti nastavljen i u ovom trenutku citiram u stvari predsed-

nika SRJ Ko{tunicu, koji je na taj na~in zaklju~io sastanak posle

neuspelog hap{enja Milo{evi}a. - Cele no}i smo bdeli, pa se ni{ta nije

dogodilo, a narednog dana, posle jednog popodnevnog sastanka,

kada su tu bili i \in|i} i drugi ljudi iz DOS-a, on je tako zaklju~io sas-

tanak i rekao - Ono {to je zapo~eto, mora da bude dovr{eno. I mislim

da to sada va`i i za ovo gde smo mi - po~eli smo proces pregovora sa

Evropskom unijom i mi }emo to zavr{iti. 

Ako budemo imali radikalsku vladu, to }e biti samo zastoj na tom

putu. Pridru`ivanje Evropskoj uniji je put kojim Srbija ide i ona mo`e

da ga jako ubrza vladom u kojoj bi bile demokrate i LDP, a mo`e da ga

uspori vladom radikala, ali ne mo`e da ga izbegne. Taj plan B za

Srbiju, da }emo spoljnopoliti~ki da se oslonimo samo na Rusiju, a

ekonomski da produbljujemo odnose sa Kinom, Indijom i Rusijom, u

stvari je ekonomski neodr`iv. Pogledajte podatke, pogledajte sa kim

Srbija trguje, odakle ta razmena i vide}ete da mi nemamo {ta da

izvezemo u Kinu, a bi}emo zatrpani njihovom robom. Dakle, nema

tog drugog puta, samo proces mo`e da bude sporiji. Po{to su na{i

`ivoti ograni~eni, posle izgubljenih deset ili petnaest prethodnih,

pitanje da li }e se izgubiti pet godina uop{te nije neva`no. Svi imamo
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svoje li~ne, porodi~ne snove i u tom smislu dva mandata radikalske

vlade zna~e ruiniranje `ivota.

O~ekujem od Evropske unije da donese slede}u odluku - Ukinuli smo

vize za Srbiju, zarez, ukoliko Srbija u naredna tri dana ili naredne tri

godine donese ovih {est zakona. I neka nabroje kojih je to {est

zakona, {ta je to konkretno, ali neka potpuno jasno ka`u - Mi smo

odluku doneli i vize su ukinute. Samo nas obavestite - do{li smo do

ta~ke 6 na va{oj listi i to obavili. To bi onda ohrabrilo bilo koju vladu

da tehni~ki dovr{i taj posao, dakle da zameni li~na dokumenta,

donese zakon o azilantima, o izbeglicama. U Srbiji paso{ ima manje

od deset odsto ljudi, pa bi neko mogao da ka`e - Za{to se bavite

temom koja zadovoljava interese osam odsto stanovnika, a ni ve}ina

njih nema para da putuje? Tu se radi o ose}anju slobode. Imali smo

bombardovanje i ratne zlo~ine i traume raspada zemlje i raspada

porodica, sva{ta se doga|alo. Ljudima u Srbiji je potrebno da ih neko

u nekom trenutku uva`i, da bi oni mogli da zavole tu zastavu sa tim

grbom i krunom, kakva god da je, da zavole tu himnu, kakve god

dileme da su imali u vezi s njom. Vize su tu kao simboli stra{no

mo}na poruka gra|anima Srbije da su uva`eni, da su po{tovani. 

Sa {engenskim viznim re`imom zao{trava se situacija pri putovanju

u susedne zemlje, u Ma|arsku, Rumuniju, Bugarsku, jer je sada za

svaku od tih zemalja potrebna viza. To poga|a mnoge stanovnike.

Dakle, ne idu ba{ svi u Berlin ili Pariz, London, ali eto, neko je do ju~e,

koliko za vreme Milo{evi}a, {vercovao benzin iz Rumunije i tako

pre`iveo, ili kupovao mleko u Ma|arskoj, a sada ima traumu da ni to

ne mo`e. Onda on ka`e - Meni je sada gore nego {to mi je bilo do ju~e,

a `ivim pored granice i ne mogu da odem tamo gde je sir jeftiniji.

Postoji {iri krug ljudi kojima bismo skinuli sa le|a tu traumu. 

[to se ti~e toga da li Evropa kr{i neka pravila pona{anja time {to

podr`ava demokrate i LDP, moram da ka`em da smo mnogo

neiskreni. Za vreme predsedni~kih izbora na{a javnost se bunila

zbog toga {to Evropa poma`e Tadi}u, a u stvari je gasni aran`man sa

Rusijom potpisan usred kampanje. Dve nedelje pred izbore Putin je

~estitao Tadi}u ro|endan. Pa bio mu je ro|endan i godinu dana rani-

je, a ne{to se ne se}am da mu je i prethodne godine ~estitao na taj

na~in. Dakle, imali smo vrlo jasnu rusku podr{ku Tadi}u. Nemam ja

problem sa ruskom podr{kom Tadi}u. Normalno je da sve svetski
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. va`ne igra~e, Evropsku uniju, Rusiju, SAD zanima ko }e Srbiju vodi-

ti i kuda }e je voditi. Ne zanima ih ba{ ime i prezime, ali zanima ih

ideja o tome kuda ova zemlja ide. Dakle, ako Solana ka`e - Da, mi

`elimo da podr`imo demokratske snage, niko ovde ne treba da ka`e -

Jao, pa nemojte, nije to u redu. Ne, treba da se ka`e - Hvala. I u tom

smislu ja `elim da ~estitam ^edi Jovanovi}u i LDP-u kao jedinoj poli-

ti~koj stranci koja je rekla - Da, hvala, mi ho}emo va{u podr{ku, mi

`elimo da na{a zemlja ode tamo. 

Pa klju~na politi~ka podr{ka Sanaderu na parlamentarnim izborima

do{la je od Merkelove i niko u Hrvatskoj nije imao problem sa time,

naprotiv. Otuda mislim da ne treba da se femkamo, nego prosto treba

da prihvatimo da su drugi zainteresovani za nas i da u tom smislu

postoji nepodeljena podr{ka Demokratskoj stranci i LDP-u da nas-

tave proces pridru`ivanja Srbije. To jeste u redu. Evropa je spremna

na svaku vladu Srbije, ali radikali u vladi zna~e usporavanje procesa,

mada ne i njegovo ga{enje. Ko god da do|e na vlast, neke od tih pro-

grama ne mo`e i ne treba da zaustavlja. Ja stvarno ne razumem za{to

bi bio zaustavljen program koji je namenjen ^a~ku zato {to neko ne

voli Velju Ili}a. Nadam se da }e svi ti programi nastaviti da teku. Nivo

politi~kih odnosa }e biti znatno sni`en, toga svi moraju da budu sves-

ni. Kada su raspisani izbori, kada je brod po~eo da se ljulja, mnogo

investitora je zastalo. To je ono ~ime Srbija mo`e da bude pogo|ena

ako do|e radikalska vlada. To ne}e biti zauvek, ali jedno vreme }e svi

sa~ekati da vide kakva je to vlada, kako se pona{a, ko su ti ljudi, da li

imaju znanje koje je potrebno da se savladaju svi ti programi da bi

sredstva iz Evropske unije do{la u zemlju. Drugo, da li `ele to da rade

ili imaju neki drugi san. 

Na nivou {ale mogu da vam ka`em da je evropskim politi~arima ve}i

problem DSS u toj vladi. Oni nemaju problem sa radikalskom vladom

i ka`u - vide}emo ko su i {ta su. Ali postoji sna`na frustracija u odno-

su na DSS, jer njih vide kao aktera koji je prethodnih nekoliko godi-

na zaustavio mnoge stvari u Srbiji. 

Svetlana Luki}: 

Dolazimo do tebi bliske teme, a to je stanje elementarnih ljudskih

prava u Srbiji. Malo-malo, pa ~ujemo da ljudska prava vi{e nisu seksi

u me|unarodnoj politici. Uvek se setim kako je ^er~il svojim ministri-
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ma odgovorio - Za{to se sekirate, pa ne}ete vi `iveti sa partizanima i

komunistima u Jugoslaviji. 

Goran Svilanovi}: 

Zakone protiv diskriminacije }e morati da donese i reformu pravo-

su|a }e u Srbiji morati da obavi ko god bude ovom zemljom vladao.

Druga je tema to {ta se doga|a na globalnom planu. Meni se ~esto

zamera taj helikopterski pogled na stvari, ali bez njega mi ne

mo`emo da razumemo neke stvari. Recimo, kako to da jedan Mladi}

nije vi{e tako va`an uslov i za{to se vr{i pritisak na Holandiju, ako

zaista svi znamo da postoji presuda Me|unarodnog suda pravde,

koja je utvrdila genocid? To su refleksije globalne promene. Stvari su

se promenile u svetu u poslednjih nekoliko godina. Rusija je ponovo

ozbiljan akter na me|unarodnoj diplomatskoj sceni i tome je Kosovo

mnogo poslu`ilo, vratilo ih je na scenu i oni su to zaista perfektno

odradili. Ne {to se ti~e nas, nego {to se ti~e njih, zaista su se vratili na

scenu. SAD se bori sa posledicama poraza u Iraku i s ogromnim

padom kredibiliteta. I Evropska unija se suo~ava s podeljeno{}u u

pitanju svoje budu}nosti: da li je to samo zona slobodne trgovine ili

je to politi~ka zajednica. 

Drugo, poslednje decenije dvadesetog veka bile su obele`ene idejom

ljudskih prava. Sistem Ujedinjenih nacija je sav stvoren oko jed-

nakosti ljudi, Povelja je na tome utemeljena. Savet Evrope, kao prva

klju~na evropska organizacija, sav je okupljen oko evropske

Konvencije o ljudskim pravima. Poslednje decenije dvadesetog veka

bile su obele`ene ljudskim pravima kao osnovom legitimiteta

klju~nih politi~kih akcija, a to je posebno va`ilo za spoljnu politiku.

U prevodu to zna~i da je 1999. bilo zamislivo da se donese odluka o

bombardovanju Jugoslavije u odbrani ideje ljudskih prava od nasilja.

Danas ta akcija ne bi bila mogu}a. Zna~i, za manje od deset godina.

[ta se u stvari dogodilo? Ljudska prava vi{e nisu osnov legitimiteta

spoljnopoliti~kih akcija klju~nih aktera, nego je to, kao broj 1 -

energija, broj 2 - terorizam, pogotovo posle 11. septembra, i broj 3 -

`ivotna sredina, sporazum iz Kjota. Tek eventualno na visokom

~etvrtom mestu su ljudska prava. To je velika vrednosna promena i

ona se odra`ava na na{e male `ivote. 

[ta to zna~i? To zna~i da Ha{ki tribunal vi{e nije tako zna~ajna tema

kao {to je bio. Klju~ni akteri u Evropskoj uniji ka`u - A sada vi
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. Holan|ani malo popustite. Do pre par godina oni to ne bi rekli. Od-

jednom su ljudska prava prestala da budu prioritet. Sada je to, na pri-

mer, energetika. Sada su nam Rusi potrebni kao partner, pa dajte da im

malo popustimo.

Evropska unija je previ{e postmoderna tvorevina u odnosu na SAD i

Rusiju. SAD i Rusija se razumeju. Evropska unija je, me|utim, oti{la

daleko u budu}nost. To je sofisticiraniji, mnogo slo`eniji sistem. To

je potpuno drugi na~in razmi{ljanja, stalnog usagla{avanja, stalnog

dogovaranja, a opet, oni se br`e kre}u od Rusije i SAD-a. To dvoje su

klasi~ni akteri koji se razumeju i pona{aju po pravilima definisanim

u devetnaestom i dvadesetom veku. Jedina stvarna tvorevina dvade-

set prvog veka je Evropska unija. Ja sam nesre}an, voleo bih da je

Evropska unija mnogo ja~i globalni akter. Ali jedna od tema novog

identiteta Evropske unije je zajedni~ka spoljna i bezbednosna politi-

ka. Ona je pala na prvom testu, a to je bilo Kosovo. Ispostavilo se da

ona nije u stanju da odgovori izazovu u sopstvenom dvori{tu i to iza-

zovu za kojim je sama posegla i zamolila ostale aktere da ostanu iza

nje. Misija Euleks je u ovom trenutku u vazduhu, jer Evropska unija

nije uspela da izdejstvuje saglasnost Saveta bezbednosti Ujedinjenih

nacija o prenosu ovla{}enja sa Unmika na Euleks. 

Piter Fejt, {ef Euleksa, ovde bi trebalo da bude dobrodo{ao gost. On

nam je mnogo pomogao kao izaslanik NATO-a da savladamo pro-

bleme koje smo imali na jugu Srbije 2001-2002. Ali stav Srbije kao

dr`ave je da ne prihvata misiju koju nije pozvala, a to je misija

Evropske unije na Kosovu. Uzgred budi re~eno, jedan od izlaza iz

situacije u kojoj smo se na{li pre godinu dana je bio da Srbija bude ta

koja }e da pozove Evropsku uniju i time sa~uva deo svog suverenite-

ta. Umesto toga, mi nemamo komunikaciju sa vladom u Pri{tini, niti

je imamo sa Euleksom. To je ozbiljan problem. 

U ovom trenutku se na inicijativu Beograda i nekih drugih aktera

razgovara o nastavku dijaloga. Pri{tina }e to zvati poststatusnim, a

na{a vlada statusnim pregovorima. Neka svako to zove kako ho}e. Od

ogromnog je zna~aja da do nekih pregovora do|e i da ti pregovori

dovedu do legalizacije prisustva Euleksa na terenu, {to zna~i

kona~nouspostavljanje komunikacije izme|u Srbije i evropske misi-

je. Bez te komunikacije ni{ta dobro tamo ne}e mo}i da se dogodi.

Ogroman uspeh koji je do sada postignut jeste to {to su Srbi ostali da
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`ive tamo gde su `iveli. Pre samo godinu i po dana, na ve~eri u

Beogradu, pred ruskim i ameri~kim ambasadorom, {ef misije OEBS-

a rekao je - Na{a procena je da }e trideset odsto Srba oti}i sa Kosova

na dan priznanja, a drugih trideset odsto u roku od {est meseci. To je

dramati~no. Ceco, ti si imala priliku da intervjui{e{ Srbe iz Krajine

za vreme Oluje. Ja sam slu{ao tvoje izve{taje o tome kako izgleda

kada ti dolaze kolone ljudi. Sada se to nije dogodilo i to je super. Ako

je ova na{a psiho-drama sa mitinzima i patetikom, odlascima mi-

nistara na Kosovo posle progla{enja doprinela tome da se Srbi nisu

iselili, ja ka`em - svaka ~ast. Nije do{lo do masovnog iseljavanja ljudi

i to je ogroman rezultat. Da li }e ti ljudi u nekom trenutku odlu~iti da

se odsele, to je stvarno njihova odluka. Ali u prva dvadeset ~etiri sata

to nije njihova odluka, to je strah i to je stra{no, jer taj ~ovek ni{ta ne

nosi, on sve gubi. 

Ako }e ovi razgovori o kojima govorim pomo}i Srbima koji tamo `ive

da ostanu, onda treba da vodimo te razgovore. Tu bi se razgovaralo o

nekoliko oblasti: kako }e ljudi da putuju, dakle, o dokumentima, sao-

bra}aju, energetici i privatizaciji. Postoji ~itav niz tema koje treba

otvoriti i u tom smislu veliki deo javnosti nije razumeo za{to sam za

Samard`i}ev papir rekao da je zanimljiv. Mislim da je dobro {to taj

dokument ne sledi logiku dejtonskog papira, dakle logiku opsednu-

tosti teritorijom. Ako vlada Srbije ka`e - Ho}emo da otvorimo kance-

larije na severu, a mo`da i u nekoj od enklava, za{to da ne? Beograd

to mo`e da nazove kancelarijom MUP-a Srbije, a neko }e to nazvati

konzulatom Srbije. Mo`ete da se igrate kako god ho}ete, ali ako se

ne{to lo{e desi na terenu, Srbi dole }e imati s kim da razgovaraju,

ima}e neki oslonac i ideju da su na neki na~in vezani za Srbiju i

osta}e tamo. 

Nadam se da }e oni vremenom biti otvoreniji za komunikaciju s mis-

ijom Evropske unije, Euleksom, i sa svojim okru`enjem, {to je u

stvari re{enje svih problema. Ali nije realno da preko no}i svi odjed-

nom po~nu da putuju u Pri{tinu, da tamo ve~eraju i da se dru`e, da

idu u parlament. Nadam se samo da ovim {to sada pri~am ne potkre-

pljujem san koji je utemeljen u srpskoj javnosti, devetnaestovekovni

san o daljim podelama. San o novim podelama je veoma `iv i ljudi kao

da ~ekaju novi Berlinski kongres, verovatno ovog puta u Be~u, i to u

dvadeset prvom veku. Prepoznajem na na{oj politi~koj sceni i

nosioce te politike i tih snova. Kao da je ideja da se proces dr`i do-
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. voljno dugo otvorenim, pa kada dosadi i nama i Albancima i Evro-

pljanima, Amerikancima i Rusima i kada svi puknu, onda }emo sesti

za sto da crtamo nove mape. Evropa kao entitet dvadeset prvog veka

nikako ne mo`e da prihvati taj koncept.

Politika uslovljavanja od Evropske unije dala je jedan rezultat -

Srbija se promenila kao dru{tvo. Sada je potrebno da se to obogati

politikom koja Srbiju uklju~uje i anga`uje. Mislim da Evropska unija

poslednje dve godine vodi tu politiku i ona je sadr`ana u ponudi

Sporazuma o pridru`ivanju, u razgovoru o vizama, ozbiljnim investi-

cijama, nauci. Ne smemo da propustimo priliku da profitiramo od te

politike. Politi~ka klasa mora da bude zaposlena, jer ako nije zaposle-

na u najkonstruktivnijem procesu koji ja mogu da zamislim, a to je

proces pregovora, bi}e zaposlena u nekonstruktivnom snu o novim

podelama i crtanju mapa. Mi smo ve} toliko mnogo vremena izgubili

da ne mogu da poverujem da mi stvarno otvaramo teme koje je tre-

balo da ostavimo iza sebe. Zbog toga se nadam da }e ovi izbori opet

pomeriti stvari makar za pola koplja napred i da ne}e biti zastoja. 

Posmatramo stvari suvi{e iz beogradske perspektive, iz kruga dvo-

jke. Postoji i Srbija koja nije Beograd i toj Srbiji je potreban dokaz da

je i za njih neki prostor obezbe|en u toj pri~i o Evropskoj uniji, a ne

samo za beogradski d`et-set. Tim ljudima treba ta~no saop{titi za{to

`ive tako kako `ive, za{to se tranzicija nije dogodila u Knja`evcu i

Boru. Ja `ivim u bulevaru Zorana \in|i}a, za mene se sve promenilo,

jer ta ulica jeste najlep{e lice promena od 2000. do danas. Ali to nije

dovoljno.

Svetlana Luki}: 

Bio je ovo Goran Svilanovi}. Ju~e sam pred zgradom vlade Srbije

videla zanimljivu scenu. Kako se broj nezadovoljnih radnika, pen-

zionera, rezervista, akcionara i ostalih novih srpskih struka koje

dolaze pred zgradu vlade da tra`e pare iz dana u dan uve}ava, polici-

ja je morala nekako da uvede red. Dok su pred vratima vlade molili za

pomo} radnici iz Rakovice, sto metara vi{e ~ekala je na red kolona

ratnih veterana, a sto metara vi{e od njih kolona ljudi koji sebe zovu

vojnim besku}nicima. Svi su uredno ~ekali svoj red sa po jednim bar-

jaktarom na ~elu kolone. Sa svih strana su bili okru`eni bilbordima,

sa kojih im se obra}aju stranke i pozivaju sve te radnike, rezerviste i

vojne besku}nike da podr`e Srbiju, da je poguraju malo napred. Kako
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stru~njak za marketing kao {to je Nade`da Milenkovi} ~ita poruke sa

ovih bilborda?

Nade`da Milenkovi}:  

Problem je u tome {to je nama proizvod truo, pa je onda prirodno da

su sve te poruke, {to ka`e moja Biki, prazne pljoskule: ustani Srbijo,

napred Srbijo. [ta zna~i - napred Srbijo? Kakva Srbija napred i {ta je

napred? Napred u Rusiju, napred u Evropsku uniju, napred u

pro{lost, {ta? Neko sa strane ne bi mogao da razlikuje jedne poruke

od drugih. Ja se trudim da profesionalno vidim ko ima koju poruku,

ali u principu to je sve - `ivela Srbija. Dobro je da im se malo razliku-

ju spotovi i zadovoljna sam {to smo na po~etku kampanje LDP-a pre

svih postavili novi standard toga kako treba da izgledaju spotovi. 

Na`alost, najbolji u~enici su radikali, oni najbolje koriste iznaj-

mljene termine. Oni ne pu{taju snimke sa konvencija, nego prave

ozbiljne emisije sa novinarima. I za predsedni~ke izbore smo gledali

Tomu Nikoli}a u {etnji sa novinarom, pa nam je predstavio svoju

porodicu. Oni su napravili najve}i pomak. DS se u principu ne ra-

zlikuje od DSS-a, koji se ne razlikuje od SPS-a, koji se ne razlikuje od

radikala. Vidim da sada i LDP ima slogan - Srbija bez granica, tako da

je to sve isti korpus, koji govori vrlo sli~nu stvar. 

Radikali tvrde da nam nedostaju obdani{ta. Ironija i bizarnost u toj

stvari jeste da ako nedostaju obdani{ta, ako imamo vi{ak dece, to su

deca koja su pravljena za vreme vlade Zorana \in|i}a. Oni su sada

vi{ak. I kada Vu~i} prime}uje da nemamo dovoljno obdani{ta, treba

mu re}i - Ma nemoj, zar nije lepo {to ih nema dovoljno? Ali to kada su

ta deca pravljena svi zaboravljaju. I to je pri~a o tome {ta je politi~ki

marketing. Proizvodi politi~ara su optimizam i nada, njihov proizvod

nije kanalizacija. To dosta dobro radi u svojoj kampanji Biljana

Srbljanovi}, koja se vra}a velikim idejama, bez obzira na to {to je u

pitanju grad. Ja kao glasa~ ne mogu da ti verujem da }e{ ti da

napravi{ obdani{ta, ako ti nema{ velike ideje u sebi, ako ti ne

poka`e{ da si sposoban za solidarnost. 

Ljudi koji su pred bombardovanje drpili stanove od dvesta kvadrata

sada ka`u gra|anima - Ja sam na tvojoj strani i brine me to {to

gra|ani nemaju kanalizaciju.
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Za{to se jasno ne ka`e da to nije dolazak, nego povratak radikala na

vlast? 

Nade`da Milenkovi}:  

To nije posledica osam godina vladavine dosmanlija, kako to govore

radikali, nego posledica pet godina vladavine DSS-a. A ne dovode

radikali sebe na vlast, ne dovodi radikale ni DSS na vlast. Tadi} i DS

dovode radikale na vlast. Jedino se od njih o~ekivalo da nas ovih god-

ina podsete na to da su radikali bili na vlasti i kakvi su tada bili i da

se suprotstave DSS-u, jer sad DSS govori isto {to i radikali, a DS

ne{to tercira - Mi se u svemu sla`emo, razlika je u stilu. To je nenor-

malno. Kao kada bi psihijatar rekao - Ja se od svojih pacijenata raz-

likujem po stilu, imam beli mantil, a oni nemaju. Oni su morali da

ka`u - Ne, razlika je u sadr`ini. Na`alost, ispada da razlika i nije u

sadr`ini, nego zaista samo u stilu. DSS uz gusle peva - Ko da mi uzme

iz moje du{e Kosovo, a DS peva to isto uz elektri~ne gitare, ali sve-

jedno, pesma je ista. Posledica toga su radikali, koji se vrlo komotno

vra}aju na vlast, jer ovih godina niko ni{ta ru`no nije rekao za njih.

^ak je stalno pri~ao prvo DSS, a onda i demokrate - Ako su oni

demokratski izabrani, oni su sigurno demokratska vlast. Sada se

\ilas i Vu~i} bore u Beogradu i imaju isti procenat podr{ke i logi~no

je da imaju, za{to ne bi? Za{to ljudi na kraju ne bi glasali za radikale?

Svetlana Luki}: 

Svi govore da je ovo povratak u devedesete i svako ima neku svoju 

godinu iz devedesetih na koju mu 2008. li~i. Na koju godinu tebe

podse}a 2008?

Nade`da Milenkovi}:  

Meni je intimno 1992. zna~ajna godina, jer sam tada pobegla iz zem-

lje, jer sam se bila upla{ila tih spiskova koje su radikali pravili i toga

da }e zaista da do|u neki kamioni i da }e u njih da potrpaju moje pri-

jatelje, a ja }u da stojim sa strane i da to gledam. Niko od ljudi sa koji-

ma sam radila i dru`ila se i `ivela nije se prezivao na -vi}, osim mene.

Jedino sam ja bila za{ti}eni beli medved i to me je prestravilo. Posle

drugog 9. marta sam zaklju~ila - Okej, sada je sve oti{lo do |avola. Ni

iz drugog poku{aja nije uspelo. Ja sam, naravno, naivno verovala da

}e prvi 9. mart sve to da oduva, jer kada neka vlast izvede tenkove na

Terazije, ona sigurno ne mo`e da opstane - ha-ha-ha. 
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Bila je u`asna atmosfera prozivanja i pravljenja spiskova. Ne znam je

l' se se}a{ da je profesor doktor Ivan [tajnberger, tada dekan

Filozofskog fakulteta, morao da ide na Studio B da poka`e kr{tenicu,

jer su ga bili napali - kako on kao Jevrejin mo`e da predvodi studente.

On je predvodio kolonu studenata u protestima 1992. do ku}e

Milo{evi}a, to je bilo ono ~uveno - Miro, stavi kafu. On je morao da ide

sa kr{tenicom i da obja{njava da je on pravoslavac i da je kr{ten kao

beba. I ta atmosfera je uminula kratkih godina posle 5. oktobra, pa se

jo{ malo dr`ala neko vreme, ali sada se opet raspojasala, jer joj se

niko ne suprotstavlja. Kada ka`em niko, opet se vra}am na

Demokratsku stranku, jer je to velika partija koja ima predsednika

dr`ave, ~ija je du`nost da se suprotstavi toj vrsti ludila. Tada je neko

ko se preziva [e{elj pravio spiskove onih koji nisu na -vi}, a sada

Ko{tunica pravi spiskove onih koji nisu na -vi}. To vi{e nije

autokratska vladavina, nego je njegova glava autokratska. To je

~ovek koji apsolutno ne dozvoljava da bilo ko bude druga~iji. To je

njegovo ~uveno - Ko ne voli Gu~u, ne voli Srbiju. Posle je bilo - Je l' ima

neko ko nije s Kosova? Ima, evo ja. 

Sada ti ne vredi ni da si na -vi}, ne mora{ da bude{ ko{er. Primer koji

mi se stalno vra}a je ona nesre}na gej parada. Nisu smeli posle toga

da iza|u i da ka`u - Nije bio trenutak, nije trebalo da provociraju.

Kako mo`e{ da pravda{ to {to neki raspomamljeni pop vodi neke jo{

raspomamljenije i naoru`ane navija~e da prebiju neke ljude zato {to

su iza{li na ulicu? Ti stvarno nisi normalan. Uvek je to neka briga za

srpstvo i nikada nije trenutak, u no}i u kojoj gori Hilandar, u no}i u

kojoj gori Kosovo. Stalno imamo neku no} u kojoj ne{to gori i ne

mo`emo da `ivimo normalno. A da li je neko rekao - Ne smeju da se

pale ambasade? Ko je to eksplicitno rekao? Zna~i, sistematski se

pravi atmosfera u kojoj je potpuno u redu da tebi sutra neko bane

ovde i ka`e - A, ti si ta Ceca, e sad }e{ da vidi{. I  ti nema{ koga ni da

zove{ u pomo}, niti ikoga da mu se obrati{ posle, jer ti ka`u - Pa

nemoj, ~a~kala si me~ku. Stalno je to ono - `ena se na{minkala, pa je

kriva za silovanje. Mi `ivimo varijacije toga - Ako nisi na mojoj

strani, bajo, dr`i se, `ao mi je.

Moj nespokoj nije nastao samo pred ove izbore, on traje ve} du`e, a

izbori su samo trenutak kada }e on da se poka`e kao ispravno

ose}anje. Nespokoj je u javnosti, medijima, vidi{ ga kod drugih ljudi

i neguje{ ga kod sebe, a to je ose}aj da }emo zaista svi oti}i do |avola
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. finalno, na kraju, sa tom pri~om: radikali - DSS i SPS. Znam da bi to

bilo samo ogoljeno ono {to `ivimo godinama. Ali strah me je da }emo,

kada se to ogoli, nadrljati potpuno. Ovako mo`da ima {anse, pa

mo`da nije tako, ali se brinem da jeste tako i da nema {anse.

Svetlana Luki}: 

Svi imamo taj apokalipti~ni ton  kao da je sada kraj. Mo`da smo

suvi{e u tome.

Nade`da Milenkovi}: 

To ti je dato, nekoj grupi ljudi je dato da ima poja~ani senzibilitet. U

Pe{~aniku ste vi neka savest naroda, kao {to su to neki pesnici. Vi ste

Gernika Srbije. Vama je to zadatak, i ljudima koji imaju tu ~ast, ja bih

rekla, da pri~aju za Pe{~anik to isto je zadatak. I mislim da ne treba

od toga da odustanu samo zato {to se mnogo ljudi upetljalo u kredite,

kupilo kola na lizing, po~elo malo bolje da `ivi, {to je divna vest. Ipak,

pitanje je {ta postavlja{ kao standard, da li ho}e{ da dotaljiga{ do

trista evra mese~no ili misli{ da treba da menja{ ovo dru{tvo, da ovo

bude normalno ure|ena zemlja, makar toliko da te sutra, sa kreditom

i novim kolima, neka budala ne upuca nasred ulice jer se, jebi ga,

nasekirao - oteli nam Kosovo. Mogu da zamislim to su|enje na kojem

se ka`e - Izvinite, morate da uzmete u obzir to da su ~oveku oteli

Kosovo, on je bio frustriran, iza{ao je s pi{toljem i sad, ko je tuda

pro{ao, pro{ao je, {ta sad. A pro}i }e neki od tih ljudi koji su relativno

zadovoljni. 

Ne znam koliko puta je neko izgovorio u Pe{~aniku da je sam sebi

vi{e dosadan ili da prime}uje da je dosadio dru{tvu. To ne zna~i da

sada treba da se ukine Pe{~anik, naprotiv. Kako babe ka`u - da sam ja

neka vlast. Da sam ja neka vlast, ja bih vas pla}ala da postojite,

Pe{~anik kao instituciju, kao neko merilo, kao ne{to {to }e mene kao

vlast da tera da se zapitam i da se ne opustim i da ne postanem bahat,

kako se obi~no desi ljudima na vlasti.

Svetlana Luki}: 

Ti si bila najve}i optimista kada smo posle 5. oktobra svi smatrali da

nam je obaveza da budemo skepti~ni, jer se tako radi u demokratiji. Ti

si bila skoro egzaltirana posle 5. oktobra, je l' da?
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Nade`da Milenkovi}:  

Da, a da ne pomisli{ da sam luda, moja egzaltacija ima stru~no ime u

marketingu, ljubavni znak - love mark. U svetu je odavno prevazi|ena

pri~a o brendu, sad se pravi love mark, brend koji pleni neku emociju

kod potro{a~a, koja uop{te nije opravdana kvalitetom, nego je neka

preterana emocija, ne{to {to u`asno voli{. Mo`da je kroz primer

najlak{e da ti objasnim. Me|u motorima, na primer, ima{ Kavasaki,

Jamahu, ali love mark je Harley Davidson. To je izjava, to je stil

`ivota. Kada vozi{ to, to nije motor, to je na~in mi{ljenja, na~in `iv-

ljenja. Me|u kompjuterima ti je to Macintosh, me|u medijima je to

Pe{~anik. Pe{~anik izaziva tu ogromnu koli~inu emocija, koja nadi-

lazi samu emisiju. U politi~kim partijama bi to bio LDP i moj savet im

je bio da stalno dr`e tu poziciju, da treba da grade love mark, a ne da

se guraju sa ovim ostalima i raspravljaju dokle je Srbija i gde je srce

Srbije i koju kanalizaciju imamo ili nemamo. 

Peti oktobar je bio love mark. Svi ti politi~ari su dobili ogromnu

koli~inu na{ih emocija, posle se pokazalo i ne ba{ tako zaslu`eno. Ali

love mark se i ne vezuje za kvalitet. Svi su mi bili lepi i zgodni. Nije

mi jasno kako nastaju ovakve kampanje koje sada imamo i za{to su

ovako bezidejne i bez emocija. Sada su ovde najpopularnije fokus-

grupe. To je grupa ljudi za koju ti procenjuje{ da su ti mogu}i bira~i.

Ti da{ predlog slogana i onda oni ka`u - o ovom sloganu mislim to, o

tom sloganu mislim ovo i oni ti odaberu slogan. To je svo|enje

reklamne kampanje za politi~ku partiju na automatizam. Fokus-

grupa nije automat u koji ti ubaci{ pitanje, on ti izbaci odgovor i ti si

siguran da je to pravi odgovor. 

Gledala sam predivan eksperiment, napravili su fokus-grupu po prin-

cipu skrivene kamere. Samo jedna osoba nije znala da je sve

name{teno. Postavljali su neka obi~na pitanja. Prvo pitanje je koja od

ove tri du`i je najdu`a. I svi ostali koji u~estvuju u eksperimentu daju

namerno pogre{an odgovor, a ovaj jedan, mica, koji ne zna {ta se

de{ava, prvo je blago za~u|en. Svi ka`u da je najdu`a ova koja je

srednja. Kada je do{ao red na njega, on da ispravan odgovor. A ovaj

koji vodi to ispitivanje ne ka`e {ta je ta~an odgovor, nego samo - Aha,

dobro, hajde slede}e pitanje. Sad treba za neke oblike da ka`u koji je

oblik i ovi svi opet daju pogre{an odgovor. Ovaj se jo{ malo ~udi, ali

izdr`i i kada je do{ao njegov red on ka`e ta~an odgovor. Me|utim,

kod ~etvrtog pitanja je i on dao pogre{an odgovor, jer nije vi{e mogao
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anksioznost jednostavno nije mogao da iznese. To je ilustrativno za

fokus-grupe kao takve, ali i za sve nas koji polako odustajemo od

Pe{~anika. 

Malopre si me pitala da li mi u stvari pri~amo ne{to {to vi{e niko ne

`eli da ~uje. Stalno na prosta pitanja ~uje{ pogre{an odgovor i ~uje{

sedamsto hiljada ljudi koji vi~u - Eeeeee, tako je. Oni prave talas,

cunami odobravanja. Vidim da nije tako, ali posle dvadeset godina ti

polako po~ne{ da posustaje{. Na kraju sebe dovede{ u pitanje, jer si

toliko dugo u tolikoj manjini.

Svetlana Luki}: 

Neko me je podsetio na tvoju pri~u o stotom majmunu. Hajde malo da

se podsetimo kako be{e glasi ta pri~a i kako je sada do`ivljava{.

Nade`da Milenkovi}: 

Da, nismo dostigli stotog majmuna. Dobro, to jeste stvar koja se ne

de{ava tako lako i ne de{ava se ~esto i to je ono {to su zabele`ili

nau~nici kao evolutivni skok. A pri~a je da su na nekom ostrvu `iveli

majmuni koji su se hranili slatkim krompirom i nau~nici su dolazili

brodovima i bacali taj slatki krompir u more, a majmuni su ga vadili

iz mora i taj iz mora je bio lep, ~ist, opran, nije bio pun peska kao onaj

koji su oni imali na ostrvu. I posle nekog vremena su jedan, dva, tri

majmuna ukapirali da isto tako oni sami mogu da peru ovaj svoj

krompir koji stoji u pesku i da mogu da jedu ~ist krompir. I prvo je

nekoliko majmuna pralo svoj krompir, pa deset, dvadeset. U trenutku

kada je, to je taj magi~ni broj, sto majmuna sa tog ostrva po~elo da

nosi svoj krompir do vode i da ga pere, desio se taj neobja{njivi evo-

lutivni skok - da su majmuni na susednom ostrvu po~eli da peru

krompir. Niko im to nije pokazao, niko im ga nije bacao u vodu. To se

tuma~i tako da kada se skupi kriti~na masa ljudi koji su ne{to nau~ili

i po~eli druga~ije da rade, da je to onda eksplozivno i da }e drugi, koje

nisi morao da ve`ba{, to da prihvate. 

To je moja tada{nja op~injenost i tim primerom i 5. oktobrom i nama

i Pe{~anikom - samo da dostignemo da stoti majmun opere krompir,

bi}e super. Zaista jeste izgledalo da je to mogu}e, samo {to niko nije

vodio ra~una da taj sistem vrednosti prenese do stotog majmuna,

nego smo zastali na devedeset devetom i nikako taj stoti da se
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priklju~i. A bojim se da i ovih devedeset devet gubi `ivce, jer {ta ima

da pere{ krompir, bolji je ovako prljav, narodski. Ako si pravi Srbin,

ti jede{ prljav krompir. Kao i ova pri~a sa poga~om i solju. 

Pa dobro, da li se neko se}a da su se u ovoj zemlji nekada gosti

do~ekivali sa slatkim i vodom? Mi ne da stojimo u mestu, nego smo u

antropolo{kom rikvercu. Svi kandidati za gradona~elnika Beograda,

gde god da do|u, neke dve devoj~ice im pri|u sa poga~om i solju.

Prvo, te{ko je da proguta{ suv hleb. Slatko i voda su valjda

evropeizam, jer nikada u `ivotu me niko nigde nije ponudio poga~om

za dobrodo{licu, nikada, ni kada sam bila dete, ni kada me je baba

vodila u goste, na selo. Niko mi nikada poga~u nije ponudio. Nisam

~ula ni da to postoji. Vuk Dra{kovi} je prvi ovde doneo taj manir i sad

ga svi slede. Ja mislim da }e da mi svane kada budem videla na TV-u

kako je neko negde oti{ao i tamo su ga do~ekali sa nekim lepim

slatkim. Evo, ja preporu~ujem slatko od belih malina. Da li se iko

se}a toga, da li je to u Srbiji nekada postojalo? 

I onda ti iz onog testi~eta sipa vodu da pere{ ruke, a onda onim vezen-

im pe{kirom, koji je ~ar{av, bri{e{ ruke. Ne znam {ta je slede}e, da

sedne{, pa ti dve devojke pri|u i operu noge. Gde je kraj tim srpskim

obi~ajima i koje obi~aje }emo jo{ da vratimo, jer to je srpstvo nas koji

smo svi sa Kosova? 

Jedan moj drugar je do{ao iz Amerike i pri~a mi o svome bratu koji je

bio potpuno normalan, `iveo je ovde, radio za neku nevladinu orga-

nizaciju, bio je glasa~ DS-a, i sada je glasa~ DS-a, ali, ka`e mi moj dru-

gar, sada govori isto ono {to govore DSS i Ko{tunica. I ~ovek je

zgranut, treba sada da razgovara sa ro|enim bratom koji se odjed-

nom premetnuo i pri~a - Oni su nama oteli Kosovo, ta Amerika, ta

Evropa, fuj. On je postao neprijatelj Evrope i Amerike za dve godine,

koliko ga ovaj nije video. To jeste proces koji je sada u toku, pa kako

koga zahvati. Nedavno sam dobila ponudu da zajedno sa `enama pro-

fesionalkama iz raznih nerazvijenih zemalja, kao {to je Srbija, odem

u Ameriku i da tamo budemo go{}e nekih ameri~kih poslovnih `ena,

da ne{to u~imo, razmenjujemo. U po~etku mi je to laskalo, kao jao,

ba{ fino, eto, ako me se sete, sete, ba{ ste zlatni. Me|utim, kada je to

trebalo da se ostvari, ja sam se povukla, iz mnogo razloga. Jedan je

bio da je to u stvari gnjava`a, pa `ene, pa profesionalizam. I rekla
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. sam da ne bih, zahvalila sam se, eto, da sam i dalje jako polaskana, ali

ja stvarno to ne bih. 

Ova `ena u na{oj ambasadi je bila zgranuta, kako neko da odbije da

ide za d`abe tri meseca u Va{ington i Njujork? I kako je Beograd mali,

ona je na nekoj ve~eri upoznala nekoga ko mene poznaje, ne{to se

raspitivala o meni i u jednom trenutku je izgovorila - Ta Nade`da, ona

je malo sociopata, je l'da? Kada je to stiglo do mene, lecnula sam se -

otkud njoj to da sam ja sociopata. ^ule smo se par puta telefonom, ja

sam bila u`asno ljubazna i {armantna. Posle par dana sam shvatila -

moj problem je u tome {to je to istina. Ta `ena je jako lucidno shvati-

la da ja jesam sociopata. Kada sebi laskam, kada razmi{ljam o sebi

nasamo, u intimnim trenucima, onda ka`em - pa dobro, ja sam malo

socijalni moron. Me|utim, kada sam dobila malo ta~niju dijagnozu,

po~ela sam malo vi{e da mislim i o tome  koliko ljudi se isto tako

ose}a. Od tog po~etnog nesnala`enja, pa do povla~enja, pa do pravl-

jenja nekog mikrokosmosa, na kraju smo stigli do one reakcije iz vica

o biciklu - Ne}u tvoj bicikl, jebao te bicikl. I bojim se da nam vreme

isti~e. Ako ubrzo ne dobijemo neku malu pomo} i podr{ku, mi koji

ne{to mislimo ovako kako mislimo, sve te`e }emo se posle uklopiti u

bilo {ta.

Svetlana Luki}: 

Da, i oni dobrovoljno, a mi nedobrovoljno, ali na kraju }emo svi

zavr{iti potpuno izolovani.

Nade`da Milenkovi}: 

Jer samo u kontaktu sa drugim ljudima proverava{ sebe. Svi

sportisti, na koje smo toliko ponosni, s nekim odmeravaju svoju

snagu, pobedio ovog, pobedio ovog, mnogo je dobar. Ako on sedi i

lupa lopticom o zid, pa kako da znam da je dobar? Tako i mi, vi{e

nemamo s kim da igramo nijednu utakmicu i po~eli smo jako lo{e da

igramo taj fudbal, koji igramo na male goli}e. Ta na{a igra postaje

sve autisti~nija i kada jednom taj svet hrupi ovde, prirodno je da

}emo da se osetimo frustrirano. Onda ljudi misle - Bolje i da ne hrupi

taj svet. Ja se ovde pravim va`na, kao ja sam marketing-carica.

Nekada sam na me|unarodnim festivalima dobijala silne nagrade i

tada sam bila carica, ali od tada je pro{lo deset godina. Kada bih se

sada pojavila na nekom me|unarodnom festivalu, ne znam da li bih

bila carica ili bi rekli - ko je ova `ena, uklonite je.
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Svetlana Luki}: 

Prekju~e je Helsin{ki odbor za ljudska prava organizovao razgovor

na temu politi~kog protivnika kao neprijatelja. To je ono kada vas

neko od politi~kih neistomi{ljenika iznervira, a vi ga ubijete, na vrati-

ma vlade ili na Fru{koj gori ili u Ko{utnjaku ili u dvoru, pa ga posle

ise~ete na komade i bacite kroz prozor. U ovoj raspravi su u~estvovale

istori~arke Latinka Perovi}, Olga Pintar i Olivera Milosavljevi}.

^u}ete njihov razgovor posle uvodnih izlaganja, a od izlaganja danas

}ete ~uti ono {to je imala da nam ka`e Olivera Milosavljevi}.

Olivera Milosavljevi}:  

Tema ovog panela je alternativa kao unutra{nji neprijatelj. Ako go-

vorimo o aktuelnom trenutku, drugi deo ovog naslova je sasvim jasan

i golim okom vidljiv. Problem sa alternativom je to {to se ona te{ko

razaznaje, zato {to na politi~koj sceni ne postoje jasno profilisani:

konzervativci, nacionalisti, liberali, socijaldemokrate ili neko peti,

od kojih bismo znali {ta mo`emo da o~ekujemo, ve} se polazi sa

unapred zadatih, za sve va`e}ih, nepromenljivih ideolo{kih pozicija i

po ko zna koji put nam se nudi izbor izme|u, citiram - neprincipijel-

nih koalicija - kojima su fiktivni neprijatelji druge neprincipijelne

koalicije, od kojih je svaka u svom programu istakla po jednu re~ i

nudi je kao svespasavaju}u alternativu. 

Za{to se ve} dve decenije alternativa nacionalisti~kom projektu

nikako ne uspostavlja kao artikulisana politi~ka opcija, ve} se sve

zadr`ava na suprotstavljanju aktuelnoj vlasti, bilo Milo{evi}u ili

Ko{tunici li~no, bez dubinskih zahvata u koncepte nacionalne dr`ave

samoshva}ene kao etni~ke, nacionalnog interesa shva}enog kao

etni~ki, makar i sa gra|anskom mantrom, i iskrivljenog tuma~enja

bliske nacionalne pro{losti kao odbrane po`eljne sada{njosti? Ve}

dvadeset godina nacionalizam je sudbina ovog dru{tva naturena kao

jedina legitimna ideologija, sa ciljem da se prika`e kao prirodno

stanje. Nacija kao ve~ita `rtva drugih ili bar, citiram - zlehude sud-

bine - sa posebnim vi{im, ekskluzivnim pravima koja drugi nemaju,

sa svojstvima koja drugi ne poseduju, okru`ena samo neprijateljima

i sa vizijom dalekih, imaginarnih prijatelja od kojih }e do}i spas,

odlike su ove nacionalisti~ke ideologije, koja kao prirodno stanje

odre|uje `ivot ovog dru{tva. 
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ve}ine politi~kih opcija prema ekstremnoj desnici pokazuje da ona

ideolo{ki ne odstupa. Bilo je sasvim predvidljvo da }e onog dana kada

u zemlji ostane bez neprijatelja kojima je odre|ena, ideologiji

zapretiti opasnost da ostane bez smisla postojanja i da }e morati da

potra`i nove, unutra{nje neprijatelje. Taj dan je do{ao. Svi nepri-

jatelji su oti{li, Srbija je ostala sama, a nacionalizam je postao

besmislen, ~ak i sa njegove ta~ke gledi{ta. Ali po{to je ve} progla{en

za nacionalni interes i za prirodno stanje, on u nu`nosti samood-

brane i opstanka proizvodi sopstvene nove neprijatelje. Kada svako

svakom postane fiktivni unutra{nji neprijatelj, tada po~inje

uru{avanje ideologije koja mo`e da traje beskrajno dugo ili bar dok

se ne pojavi alternativa balkanski shva}enoj, tj. etni~ki odre|enoj

demokratiji. 

[ta je bila alternativa dvehiljadite? Protiv Milo{evi}a su, pod navod-

nicima, bili svi, ali iz dijametralno suprotnih motiva. Demokrate

zbog komunizma, levi~ari zbog  desni~arenja, desni~ari zbog

levi~arenja, nacionalisti zbog gra|anizma, monarhisti zbog  republi-

kanizma. I Milo{evi} je predstavljao onu Srbiju koja je `elela komu-

nizam u kapitalizmu, kapitalizam u komunizmu, nacionalizam u

gra|anskom dru{tvu, gra|ane u nacionalizmu, antizapadnja{tvo na

zapadu, povratak crkvi kao revolucionarnu tekovinu. Da su tada

vladaju}a ideologija i njeni konzumenti i oponenti bili jasno profil-

isani, verovatno bi danas situacija bila druga~ija. A {ta imamo

danas? Protiv vlasti je vlast, ministri su protiv vlade, vlada nema pov-

erenja u vladu, deo opozicije podr`ava deo vlade, oni bi sa njima da

budu vlada, drugi deo opozicije podr`ava drugi deo vlade i oni bi sa

njima da budu vlada. 

Na jednoj strani su udru`eni legalisti, narodnjaci, s perspektivom da

se udru`e sa velikim Srbima i onima koji se bore za nacionalno

ome|enu socijalnu pravdu, po{to su sami ve} postali kapitalisti. Na

drugoj strani udru`eni su republikanci, demokrate i autonoma{i sa

~etnicima, monarhistima. Na tre}oj strani udru`eni su liberali, soci-

jaldemokrate, sa nacionalistima. Do pre mesec dana prvi su imali

poverenje u druge, drugi su podr`avali svaku ludost prvih, tre}i su

pozivali druge da im se stave na ~elo, a 5. oktobra su svi bili zajedno,

i prvi i drugi i tre}i. Drugi i tre}i su promovisali prve tvrde}i da ih

obo`ava devedeset odsto bira~kog tela. Prvi su pu{tali druge i tre}e
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da ih promovi{u u jedinu nadu, a onda su i sami poverovali u njihovu

konstrukciju. Danas se niko od njih toga ne se}a. Utoliko pre nemaju

razloga da se se}aju onoga {to je prethodilo i sa ~im bi oni trebalo da

predstavljaju diskontinuitet. 

Stvarna alternativa nacionalisti~kom projektu, koja je postojala

devedesetih, utopila se u neprincipijelnim koalicijama. Prostom

zamenom smisla re~i kompromitovane su sintagme koje su je

obele`avale, upravo zato da bi izgubile smisao i da bi njihova

sadr`ina nestala iz javnog `ivota. Re~ je primarno o sintagmama -

druga Srbija i govor mr`nje. I jedna i druga su nastale u brojnim,

marginalnim, antinacionalisti~kim krugovima u vreme plebisci-

tarne podr{ke Milo{evi}evom nacionalnom projektu, koji je

podr`avala i ve}inska opozicija, upravo ona koja ga je 2000. sru{ila.

U zaboravu, danas se govori o protivnicima Milo{evi}a, ali gotovo

uop{te se ne govori o protivnicima Milo{evi}eve nacionalne politike

koja je dovela do ratova, zlo~ina i bede. 

Izbegavanjem samo te jedne re~i, prekraja se bliska pro{lost i opozi-

cija prema komunisti Milo{evi}u prikazuje kao otpor njegovoj

nacionalisti~koj politici. Zato je razumljivo da ovih dana

Milo{evi}evi sledbenici izgovaraju prvi put jednu istinu, da je

Milo{evi}eva nacionalna politika danas do`ivela punu satisfakciju u

politici aktuelne vlasti. Zato {to je istina, ona nailazi na }utanje. A

nekada je brojno apsolutno marginalna druga Srbija, pre svega i jedi-

no zna~ila otpor nacionalizmu. Nazivaju}i danas drugom Srbijom

svaku opoziciju aktuelne vlasti, svesno se bri{e iz memorije su{tina

antinacionalisti~kog otpora. 

I govor mr`nje zna~io je tada nacionalisti~ki, ratnohu{ka~ki govor.

Danas se govorom mr`nje naziva, na primer, obele`avanje politi~kog

protivnika kao neznalice. Takvom vulgarizacijom bri{e se svest o

postojanju govora koji se u civilizovanom dru{tvu ka`njava zbog

ugro`avanja slobode drugih, a sloboda drugih potpuno obesmi{ljava

svo|enjem na pravo lopova da ga ne nazivaju lopovom. 

A za{to je istinita tvrdnja da je Milo{evi}eva nacionalna politika

danas do`ivela punu satisfakciju od aktuelne politi~ke elite? Oni

gore pomenuti prvi ratove iz devedesetih vide kao pravednu borbu sa

malo nepotrebnih zastranjivanja. Oni drugi ne mogu da pomenu
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. ratove, a da to ne bude u klju~u simetrija. Tre}i ih osu|uju, ali

pre}utkuju}i nacionalizam, uspostavljaju}i nemogu}i kontinuitet,

citiram - od AVNOJ-a do Mladi}a - kako bi ideologiju koje se ina~e ver-

balno odri~u o~istili od svake sumnje. Ali i u ovoj jedinoj, verbalno

nenacionalisti~koj opciji, postoji ideja da treba napraviti kontinuitet

od Latinke Perovi} do Ratka Mladi}a, uspostaviti izme|u njih vezu,

lustrirati ih zajedno i zaklju~iti istoriju komunizma sa Srebrenicom,

pri ~emu, naravno, u tom slu~aju ne mo`e biti nikakvog suo~avanja

sa pro{lo{}u. Zato }e se po~injeni zlo~ini jo{ jednom gurnuti pod

tepih, odakle }e se kad-tad ponovo vratiti. 

Osta}e samo nova zavaravanja, uljuljkivanja u pseudoistoriju i

prazne pri~e o Evropi i demokratiji. Zbog vladaju}e paradigme, ni

danas za prve nije tema kako spre~iti fa{izam, ve} kako zaustaviti

antifa{izam. Ekstremizam vide kao vododelnicu izme|u fa{izma i

demokratije tra`e}i zabranu antifa{ista kao fa{isti~ke pojave i tepa-

ju}i nacizmu nazivaju}i ga nacionalpatriotizmom. Drugi se verbalno

busaju u antifa{isti~ke grudi prelaze}i }utke preko antifa{isti~kih

praznika, smireno posmatraju}i divljanje ekstremne desnice i rela-

tivizuju}i kolaboraciju sa fa{izmom do besmisla. Tre}i ka`u da su

eksplicitni antifa{isti, ali tek po{to Mladi}a smeste u tekovine

AVNOJ-a i proglase da su se zlo~ini devedesetih odvijali u krugu

komunisti~ke, avnojske, podse}am, to zna~i antifa{isti~ke, porodice.

Da je devedesetih bilo druga~ije i da je danas druga~ije, znali bismo

{ta nude prvi, drugi, tre}i ili peti. Ovako znamo samo {ta, uglavnom

histeri~no, vi~u. 

Svi vi~u - integritet, identitet i Evropa, samo prvi s akcentom na

integritetu, drugi sa akcentom na identitetu, tre}i sa akcentom na

Evropi. Znaju svi oni da i integriteta i identiteta i Evrope ima onoliko

koliko u dru{tvu ima ljudi sa li~nim integritetom, izgra|enim indi-

vidualnim identitetom i vaspitanih na op{teljudskim vrednostima,

koje isklju~uju nacionalisti~ko-rasisti~ko slepilo. Ali tako|e znaju i

da strah od izdajni~ke kletve, koja }e sti}i one koji papagajski ne pon-

avljaju fraze - integritet, identitet i Evropa, ~ini da je takvih pojedi-

naca sve manje. Tamo gde ih je malo, biti vlast je ispunjenje i

najlu|ih snova. 

Zato sukob fiktivnih neprijatelja, doju~era{njih prijatelja i verovat-

nih sutra{njih saradnika, kletve, naricanja i pretnje koje se nazivaju



Latinka

Perovi}

predizbornom kampanjom i poku{avaju da se predstave kao najvi{i

izum modernog dru{tva, samo ~ine da se su{tinska alternativa pos-

toje}em ne vidi pod naslagama nemogu}ih spojeva, neprincipijelnih

saveza i vi{eslojnog prebojavanja li~ne i zajedni~ke pro{losti. 

Imam kratki post skriptum. Mnogo puta smo ~uli ve} ofucano

obja{njenje da samo budale ne menjaju mi{ljenje. Mnogo zanimljivi-

je bi bilo obja{njenje - {ta je suprotnost principijelnim budalama.

Latinka Perovi}:  

Nije toliko problem ta masa i njena zaostalost, njena okovanost

nacionalizmom, problem su u stvari oni koji na tome parazitiraju

politi~ki i koji se od te mase malo razlikuju. Ovde se govori o alter-

nativi kao politi~kom neprijatelju, ali taj prostor za slobodu, a to je

prostor za kriti~ko mi{ljenje, veoma je su`en u na{em dru{tvu danas.

Ako biste istra`ivali periodiku, listove, {tampu, od Drugog svetskog

rata do sredine osamdesetih godina, videli biste da to oscilira, da ima

zabrana, da ima ideolo{kih diskvalifikacija, ali postoji rasprava o

ozbiljnim stvarima. Ta mogu}nost je ukinuta, a tamo gde nemate

mogu}nost ni slobodu da raspravljate o va`nim stvarima, tu nema

uslova za alternativu. 

Uzmite recimo problem Kosova, to je ne{to {to dr`i zemlju kao

~eli~na ruka ljudski vrat, to je ozbiljno pitanje, ali nema rasprave o

tome, jer je unapred zadata ta istina i svako ko iz te istine iza|e, on

je neka vrsta izdajnika. Mi smo u politi~koj kulturi koja ima socijal-

nu, politi~ku podlogu, sa totalitarnim na~inom mi{ljenja i to je na{

klju~ni problem iz koga mi nismo, ne samo po~eli da izlazimo, nego

ga nismo na neki na~in ni formulisali kao stanje. Mi se vrlo malo

upore|ujemo. Cela ta isto~na Evropa, biv{e jugoslovenske republike,

oni `ive isto istorijsko vreme kao mi, ali nisu im rezultati isti. Mi smo

ostali potpuno zatvoren prostor. Sve vi{e }e va`iti ta na{a unutra{nja

istina za nas. Ruski revolucionari u devetnaestom veku, po{to su bili

gonjeni, osnovali su {ahovski klub, pa su raspravljali o raznim pitan-

jima. Mi moramo da shvatimo da je to rad na duge staze.

Sonja Biserko: 

Jedno pitanje za sve tri: ovih dana sve ~e{}e ~ujemo pitanja stranih

posmatra~a, iz ambasada - da li je mogu}e menjati Radikalnu

stranku. Oni imaju iskustvo sa HDZ-om i onim {to se desilo u
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. Hrvatskoj. Da li postoji mogu}nost da se Radikalna stranka politi~ki

pripitomi?

Olivera Milosavljevi}:  

Mene zanima otkuda nekome ideja da je to po`eljna mogu}nost.

Sonja Biserko: 

Ali oni su realni.

Olivera Milosavljevi}:  

Ne, otkuda to da bi to bilo po`eljno? Njih ne treba menjati, oni su

takvi kakvi jesu i takvi treba da ostanu. Ako dru{tvo nije u stanju da

ih prepozna, to je problem dru{tva.

Sonja Biserko: 

Ali Zapad se priprema za radikale.

Olivera Milosavljevi}: 

}: Imali smo deset godina da posmatramo kako se menjaju, ta kon-

vertitstva na{ih stranaka i ni{ta nisu promenili. Promenili su verbal-

no, promenili su retoriku, a ni{ta u dru{tvu se nije promenilo.

Olga Manojlovi}-Pintar:  

Mislim da je komparacija Srpske radikalne stranke sa HDZ-om

pogre{na, zato {to je pandan radikalima u Srbiji Hrvatska stranka

prava, koja u hrvatskoj javnosti ima daleko manju podr{ku.

Sonja Biserko:  

[ta se mo`e uraditi sa dru{tvom ~ija je polovina ljudi radikalizovana

na taj na~in?

Olivera Milosavljevi}: 

Ni{ta, neka okusi vlast radikala, pa }e promeniti mi{ljenje.

Sonja Biserko: 

Da li postoji opasnost da takva vlast dodatno devastira dru{tvo?

Olivera Milosavljevi}: 

Ja ne vidim {ta mo`e da se devastira vi{e od ovoga {to su ovi do sada

uradili. Mislim da je to ve{ta~ko sejanje straha od radikala, da to



slu`i samo za dobijanje podr{ke drugim politi~kim strankama, da u

su{tini ne mogu da urade ni{ta mnogo gore od ovoga {to sada imamo.

Latinka Perovi}: 

Mene je opasno pitati o tim radikalima, toliko sam `ivota potro{ila

prou~avaju}i ih, ali ja se nekad pitam da li uop{te na dru{tvenu svest

na{eg naroda uti~u rezultati nauke. To sam se pitala sada povodom

Kosova. Mi imamo vrhunskog srednjovekovca, akademika Simu

]irkovi}a, koji je ispisao silne knjige o tome. Koliko je to uticalo?

Gradite politiku na jednoj legendi, na jednom mitu, ba{ka {to tro{ite

i mit, ali idete u pogre{nom pravcu. Ne uzimate u obzir realnost. [ta

sa Radikalnom strankom? Mislim da su logi~na pitanja koja Sonji

postavljaju stranci, sa stanovi{ta stranaca. Za{to? Zato {to je eventu-

alna, a neki ka`u gotovo izvesna, pobeda radikala na izborima nova

realnost u Srbiji i stranci se pitaju kako }e sa takvom Srbijom mo}i

da se komunicira. [ta ja o tome mislim? Ja ovih dana ~itam {ta jedan

moj kolega pi{e o Radikalnoj stranci kao o evropskoj stranci, kao o

stranci koja je bila pod uticajem francuskog radikalizma,

Klemansoa, parlamentarizma. To su isto legende i opet se pitam:

kako to da su toliki ljudi po svetu objavili radove, i ovde je ne{to

napisano, ali to ne uti~e? 

Ja mislim da je i za ovu alternativu u toku rata, koju je Olja opisivala,

vrlo bitno bilo to da su oni radikale i u ratu, a i posle ratova, smatrali

nekim incidentom u srpskoj istoriji. Veliki je problem bio dokazati

ljudima da je takva kakva jeste, Srpska narodna radikalna stranka

autenti~na stranka u Srbiji. To je stranka socijalnog egalitarizma, u

redu, sada se to promenilo, ali ona to propoveda onim ljudima koji su

sada gubitnici te vrlo netransparentne tranzicije. Oni su stranka

velikodr`avnog projekta, to je stranka koja je i{la za stvaranjem

velike Srbije. Taj program je tri puta u jednom veku pora`en, zna~i, vi

niste mogli da napravite veliku Srbiju na kraju Prvog svetskog rata,

ipak ste se na{li zajedno sa drugima, vi niste mogli da napravite

nikakvu veliku Srbiju u Drugom svetskom ratu, taj projekt je do`iveo

poraz. Vi ste probali to na kraju dvadesetog veka, zna~i, vodili ste

~etiri rata, to se zavr{ilo nemu{tim porazom i ta nemu{tost je pose-

ban problem. 

Klju~no pitanje je {to }e, ako se takva stranka na|e na vlasti, ona

imati pred sobom sve ove probleme sa kojima se suo~ava danas srp-

Latinka

Perovi}
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. sko dru{tvo, tu socijalnu devastaciju, taj moralni pad. Mo`da }e ona

po~eti o{tro, obra~unom sa tajkunima, protivnicima, ali u nekim

unutra{njim pitanjima mora}e da se ili slu`i pragmatizmom ili da se

osloni na neki poja~ani teror da bi se odr`ala. Ali klju~no pitanje za

mogu}nost transformacije Radikalne stranke jeste da li ona mo`e da

se odrekne tog dr`avnog projekta, jer za sada ona ne pokazuje tu

intenciju. 

Koliko to Srbiju mo`e da ko{ta? Srbija je jedina zemlja koja je u nes-

porazumu sa svim svojim susedima. Jedna zemlja mo`e da bude u

nesporazumu sa jednim susedom, zbog manjina, zbog grani~nog

pitanja, zbog nekih kulturnih dobara i tako dalje, ali vi ste u sukobu

sa svim svojim susedima, jer zapravo ne priznajete taj poraz, mislite

da je to odlo`eno, da }ete se vi na to vratiti. Da li Srpska radikalna

stranka iz toga mo`e da iza|e, ja na to pitanje nemam odgovor, zato

{to se pokazalo da je ve}ina politi~kih stranaka u Srbiji varirala taj

isti program i to ih je pojelo. I ishod ovih izbora }e u stvari skinuti sa

mnogih nacionalisti~kih stranaka tu evropsku masku. Mi }emo biti

na~isto s tim gde smo politi~ki, {ta u Srbiji preovla|uje. Pokazala se

sna`na istorijska inercija, pokazalo se zaista da tu drugih tradicija,

{to je govorio Slobodan Jovanovi}, osim nacionalizma, nema, da je

dru{tvo vrlo slabo, tako da su sve to razlozi koji ne ukazuju da }e se

ta stranka mo}i transformisati. 

Ljudi gledaju na dru{tvo kao na laboratorijski materijal, pa onda

ka`u - dobro, bi}e tri godine radikali, pa }e se bira~i ne~emu nau~iti,

pa onda ne}e glasati ponovo za radikale. Nije izvesno za koga }e

glasati. Ja na to pitanje uvek ka`em - ja ne znam {ta posle toga osta-

je, u to nisam sigurna, jer mislim da je srpsko dru{tvo mnogo

istro{eno. Shvatam da postoji vi{epartijski sistem, da su izbori slo-

bodni, da je bira~ko telo takvo da daje glasove jo{ tom u su{tini

nacionalisti~kom programu, ali ako takva stranka do|e, ako ona po

svaku cenu `eli da se odr`i, ako ona `eli da se vrati u Krajinu, da

podeli Kosovo, to }e, zna~iti ponovo veliki rat na Balkanu. 

Istra`ivanja govore da oni imaju dosta mladih ljudi, da se pove}ava

procenat obrazovanih ljudi u Radikalnoj stranci, da oni do sada nisu

pokazali nikakvu spremnost da raskinu sa pro{lo{}u, da je njihov {ef

~ovek koji je optu`enik u Hagu, i ovde se potpuno legitimno govori da

se s njim razgovara, pregovara, da on upravlja, da }e on biti fakti~ki



Sonja
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premijer vlade. Dakle, to je atmosfera koju treba uzeti u obzir kada 

se o tim predvi|anjima ozbiljno razgovara.

Sonja Biserko: 

[ta u narednom periodu, bez obzira na to ko }e pobediti, treba da radi

Evropska unija, jer ona }e ne{to da radi?

Latinka Perovi}: 

Ni{ta ja ne zameram Evropi, ja sam poslednja koja bi uop{te krivicu

tra`ila u bilo kome drugom osim ovde, to je moje profesionalno

eti~ko na~elo u li~nom i u javnom `ivotu. Ali, ja mislim da je

Evropska unija propustila mnogo stvari da uradi i nije nam na taj

na~in pomogla. Ona je mo`da mislila zatvoriti o~i, priznati da je

ne{to evropska orijentacija, iako ti je potpuno jasno da je to daleko

od evropskih vrednosti, podr`ati da se to dru{tvo regeneri{e materi-

jalno, jer ono je do`ivelo slom na kraju dvadesetog veka. Ali mislim

da je svako to popu{tanje usporilo na{e politi~ko sazrevanje. 

Naravno, Evropa ima u vidu bezbednosne razloge, mo`da }e u jednom

trenutku re}i - Znate {ta, ako ti Srbi ho}e tiraniju, neka je imaju,

samo neka su mirni i neka ne ratuju. Mislim da im ne}e biti lako da

nam pri|u. I ja nikom nikakve savete ne dajem, ali mislim da bi

najve}e napore trebalo ulo`iti u to da srpsko dru{tvo, ako ono uop{te

postoji, o`ivi. Meni se ~ini da ono postoji, da postoje neke oaze, da je

to nepovezano i taj opresivni na~in mi{ljenja vrlo dobro ose}a te

oaze. Onda polako uni{tava listove, pomera urednike, preuzima

medije, uzima nau~ne ustanove. Koliko god je mogu}e, to se mora

braniti. 

[to se nas i Rusije ti~e, iako se sada ka`e da je va`na ekologija, da

nisu vi{e va`na ljudska prava, mi jednostavno nismo savladali to raz-

doblje ljudske istorije, za nas }e ostati va`na ljudska prava. I u nared-

nom periodu mislim da }e ona biti vrlo va`na.

Sonja Biserko: 

To je vrlo apsurdna situacija, kada Evropa moli Srbiju da postane deo

tog evropskog konteksta, a Srbija se ne}ka, jer ima ponudu i sa druge

strane. Ovde se postavlja pitanje da li i kako se mo`e pomo}i Srbiji u

periodu koji je pred nama. Mislim da se sada ipak vra}a lopta ovde,
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. oni su prili~no nemo}ni, zato {to ova pitanja koja sam vam postavila

dolaze svakog dana. 

Ja sam ju~e razgovarala sa jednim strancem koji je prosto zapanjen.

On je bio ovde i devedesetih i sada, i prosto ne mo`e da veruje da se

Srbija najverovatnije 11. maja opredeljuje za Radikalnu stranku, jer

on zna {ta je ona radila devedesetih i {ta je simbolizovala. I stranci se

vrte u krug.

Olivera Milosavljevi}:  

Mogu li da ka`em ne{to privatno, {to nije re~eno re~nikom visoke

politike? Ju~e sam i{la u turisti~ku agenciju da bih otputovala u

Budimpe{tu na tri dana i kada sam videla koliko dokumenata mi je

potrebno da bih dobila vizu za tri dana, odustala sam od putovanja i

sede}u kod ku}e. Stra{no sam zapanjena, za vreme Milo{evi}a mi je

bilo lak{e da dobijem vizu, ali sada ne pripadam alternativi, pa je to

verovatno zbog toga. Ne znam kako su oni tako zapanjeni, ne

razumem.

Olga Manojlovi}-Pintar: 

Letos nam je ovde bio gost socijalni psiholog iz Nema~ke Valcer, koji

se bavi pitanjem porodi~nih se}anja na Drugi svetski rat u Nema~koj.

Odr`ao je tri predavanja u Beogradu, ~uo je mnoga pitanja i naknad-

no u jednom razgovoru, mu je postavljeno pitanje da li bi on mogao

kao psiholog da postavi neku dijagnozu na{em dru{tvu ovde. On je

rekao da zaista ne bi mogao takvo ne{to da uradi, jer pitanja koja su

mu postavljena jednostavno nije razumeo. Ja sam ta pitanja

razumela i ja shvatam da je ceo problem u tome {to smo mi jako dugo

zatvoreni i razgovaramo me|usobno. Mi razumemo taj nemu{ti jezik

kojim pri~amo, ali mi ne shvatamo da nas vi{e niko ne razume i da mi

vi{e nikog ne razumemo. Dakle, ja stvarno mislim da je organizovan-

jem javnih konkursa koji bi uklju~ili intelektualce iz drugih sredina,

iz na{eg najbli`eg okru`enja i dalje, mogu}e ne{to profilisati, jer ja

mislim da mi vi{e nemamo kapaciteta da se nosimo sami sa sobom.

Latinka Perovi}:  

Podr`ala bih ovo {to je rekla Olga, jer imam isti utisak, ja sam se odu-

vek bojala toga da nismo kompatibilni sa svetom, sa svojim najbli`im

okru`enjem. U zatvorenosti imate neke rezone i mo`e se desiti da je

neki kosovski lider danas kompatibilniji sa tim svetom nego neki na{



Pavle

Rak

politi~ar. To je zatvorenost i ja bih podr`ala potrebu za dijalogom. Mi

nemamo dijalo{ku kulturu. ^itala sam da Marko Or{oli} za Bosnu

ka`e - dijalog ili smrt. Ja to isto mislim i za nas. Mislim da srpska

desnica ra~una na tu benevolentnost Evrope i oni samo strahuju od

toga da njihova pobeda ne dovede do uskra}ivanja tih ekonomskih

veza. Jer  narodnja~ki blok govori ono {to je on uvek govorio u Srbiji

- Ho}emo mi u Evropu, mi ho}emo investicije, ho}emo ekonomske

veze, ali mi ho}emo da sa~uvamo na{e vrednosti, a te na{e vrednosti

su na{a puka zaostalost, na{a, ako ho}ete, nepodlo`nost zakonu,

nepodlo`nost merilima, odsustvo napora. E, oni se samo toga boje, a

ovaj svoj duhovni svet oni misle da }e sa~uvati dolaskom na vlast, ali

ako mo`e ponovo da uspe ta prevara, da i dalje ide ta ekonomska

pomo} i saradnja.

Svetlana Luki}: 

U ovogodi{njoj poslanici patrijarha srpskog gospodina Pavla ka`e se

izme|u ostalog - Neka nau~nici svojim nau~nim radovima brane

Kosovo i Metohiju, neka sportisti svoje sportske uspehe zavetuju

Kosovu i Metohiji, neka svakom roditelju Kosovo i Metohija bude

jedna od prvih re~i koje }e {apnuti svom novoro|enom detetu, neka

svaki ratar prvu brazdu zaore i posveti Kosovu i Metohiji i neka svaki

radnik prvi sat svog radnog vremena posveti i pokloni Kosovu i

Metohiji. Kao {to je nekada psalmopojac pevao otetom i razru{enom

Jerusalimu, i mi pevajmo u duhu kosovskog zaveta - ako te zaborav-

im, Kosovo, ako zaboravim tebe, Metohijo, neka me zaboravi desnica

Gospodnja, neka se prilepi jezik moj uz nepca moja, ako se tebe ne

setim, ako ne istaknem Kosovo i Metohiju za po~etak veselja moga. 

A na kraju Pe{~anika, pre svega za vas koji slavite uskr{nje praznike,

Pavle Rak.

Pavle Rak:  

Evo, do{li smo i do Velikog petka ove 2008. godine po Hristu. Ve} oko

dva meseca pravoslavni hri{}ani se pripremaju za ovaj veliki dan

(drugi su to ~inili ranije, po gregorijanskoj pashaliji ovogodi{nji

Vaskrs je bio 23. marta). Najpre pripremne nedelje, u kojima je bila

uvedena tematika zabludelog sina, pa pravilnog i nepravilnog na~ina

pokajanja, pa pitanje odgovornosti za na{a dela koja se ti~u daljnjih

i bli`njih, i na kraju dug period Velikog posta u kome smo bili poz-

vani da temeljito preispitamo svoje mesto u svetu, svoju ontolo{ku i



160

25
.0

4
.0

8
. psiholo{ku zavisnost od zabludelog ~ove~anstva i svoje pojedina~ne

zablude, proma{enost, nevernost pozivu, svrsi i cilju koji su nam

upu}eni i postavljeni pri dolasku na svet. Radi se, naravno, o celoj

antropologiji koju svako mo`e da prihvati i odbaci, slobodni smo. 

A ta antropologija ka`e da smo stvoreni po slici bo`joj, i to ne bilo

kakvog boga, nego Boga ljubavi, ali da smo tu sliku u sebi pokvarili

do neprepoznatljivosti, ~ime smo umesto ljubavi u ovaj na{ ljudski

svet uveli zlo, sebi~nost, gramzivost, netrpeljivost. I kroz sve to uveli

smo smrt, jer je prvobitna bogolikost podrazumevala i sli~nost u

povezanost sa izvorom svakog `ivota, dok je odbacivanje ljubavi jed-

nako izboru smrti. Gde smo svi mi danas, kada govorimo o ovoj

op{toj perspektivi - na to pitanje je svako pozvan da odgovori tokom

dugog Velikog posta.

Ko je istrajno i savesno pro{ao ceo taj period preispitivanja, ko je pra-

tio i kao sebi namenjen do`ivljavao Veliki pokajni kanon Andreja

Kritskog i druge bogoslu`bene tekstove, taj je pro{log ponedeljka

u{ao u druga~iji, zavr{ni period pripreme za najve}i hri{}anski

praznik, za Vaskrsenje. Velika nedelja nam predo~ava sled

doga|anja klju~nih u Bo`anskoj Ekonomiji Spasenja: dobrovoljni

dolazak Hristov u osinje gnezdo, Jerusalim, pred Pashu; ljudsko izda-

jstvo i nezahvalnost; opra{tanje od apostola; ~ak i njihovu kole-

bljivost i oportunizam, i najzad, stra{nu, za ono vreme najsramniju

smrt na krstu. Ta smrt na krstu, taj Veliki petak, vrhunac je zla koje

je ~ove~anstvo priredilo svome Tvorcu. Ali je taj tu`ni vrhunac,

paradoksalno, i odsko~na daska za spasenje, za novi po~etak, za novi

svet i novi `ivot. Zar treba podse}ati na to da bi bez Vaskrsenja -

Veliki petak bio ne samo uzaludan, nego i besmislen? Bio bi samo jo{

jedna prljava epizoda u istoriji ljudskog zla. Sa Vaskrsenjem, Veliki

petak postaje prekretnica na{eg spasenja.

Te{ko je, me|utim, gotovo nemogu}e, o Velikom petku govoriti ljudi-

ma koji su nepripremljeni, a pretpostavljam da je me|u na{im

slu{aocima (znam to i po sebi) mnogo takvih. Od po~etka se znalo da

je smrt na krstu, da je stradanje Velikog petka, sablazan i besmisao

za svakoga ko je van te pri~e. Kako o svemu tome govoriti ljudima

koji se za to nisu pripremili - na pomenuti na~in ili nekako druk~ije,

manje je va`no. Va`na je priprema, va`an je unutra{nji do`ivljaj sop-

stvene i op{te proma{enosti, zabludelosti, ali i sinovstva i o~inske



Pavle

Rak

ljubavi prema sinovima, ljubavi koja nam dozvoljava da se nadamo

da na{e stanje nije ve~ito. 

Sva sre}a te nisam sve{tenik ni teolog, pa se od mene manje i

o~ekuje. Bar se nadam da se od mene ne o~ekuje da nau~no i kompe-

tentno predstavim {ta se to desilo pre skoro dve hiljade godina i

kakve to posledice ima za sve nas ili bi bar trebalo da ima. Ja mogu

skromno da ka`em koju re~ o tome kako ja do`ivljavam ovaj, ili kako

sam do`ivljavao neki drugi Veliki petak.

Skru{eno i sa `aljenjem moram da priznam da se nisam ni izdaleka

podjednako dobro pripremao za ovaj veliki dan preispitivanja. Bilo je

godina kada sam od po~etka {to pomnije pratio smisao toga {to sam

~itao ili slu{ao u crkvi. Tih godina jasnije sam sagledavao kako sam

deo upravo tog ~ove~anstva zbog kojeg je Bog morao sam da si|e i

svojim nenasilnim na~inom pobedi zlo i smrt. 

Kako je i u meni, zbog slobode kojom sam obdaren, zbog mogu}nosti

pogre{nog izbora izme|u ljubavi prema drugom i Velikom Drugom

sa jedne, i ljubavi prema samom sebi s druge strane, prisutna

mogu}nost ontolo{kog pada u nebi}e, ta se crna mogu}nost

neprestano u manjoj ili ve}oj meri ostvaruje. Svestan da u padu

~ove~anstva i te kako u~estvujem, Veliki petak sam do`ivljavao

bolno, ali se uvek ispostavljalo da je taj bol bio o~i{}uju}i - jer je u

nedelju nastupala neopisiva radost Vaskrsenja. 

Da, koliko je bol bivao o{triji i dublji, eufori~niji je bio izlazak u slo-

bodu, darovanu svima koji je `ele. Ko poznaje veli~anstvenu

Vaskr{nju besedu Jovana Zlatoustog razume}e ove re~i: radost,

eufori~na radost. Ali radost koje nema dok se ne dotakne dno svesti

o sebi nedobrom i nepodobnom.

Drugih godina, kao i ove, priprema je bila kilava, poistove}enje sa

ljudskom proma{eno{}u malo ili skoro nikakvo, i to se jasno

odra`avalo na do`ivljaj Vaskrsenja: ono kao da je bilo darovano

drugima, a ja sam samo sa strane posmatrao tu|u radost, tu|i

praznik. Zlatousti govornik kao da se obra}ao samo ljudima pored

mene, a ja nisam bio dostojan ni mrvica s trpeze.

Eto, tolika je veza izme|u dva praznika, od kojih su oba vrhunci, ali

suprotnih, u nerazdvojno klupko povezanih do`ivljaja. Ostaje mi da
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. svima, kao i sebi, po`elim {to ja~i do`ivljaj Velikog petka, jer se njime

otvara i blagodatan Vaskrs.

Svetlana Luki}: 

Bio je ovo Pe{~anik, sre}ni vam uskr{nji i prvomajski praznici. Za one

koje to zanima, evo vesti da je iza{la 11. knjiga Pe{~anika FM, za sada

je mo`ete na}i u B92 shopu i u Beoizlogu, a za na{ sajt, pescanik.net,

Biro je napravio novi video: Ti si moj zid, Ko{tunice. 



KALDRMA I ASFALT

Dubravka Stojanovi}, istori~arka,

Ivan Medenica, dramaturg,

Mirko \or|evi}, publicista,

Teofil Pan~i}, novinar,

Biljana Srbljanovi}, knji`evnica

Rusi su ve} zabrinuti zbog na{ih poklona, ne {alim se... 

Nemam {ta drugo da radim, nego da otvorim prozor i

viknem: Ljudi, vi{e ne mo`e da se `ivi ovako. I to je moj

predizborni program... 

Sve }e biti dobro, ako ve} nije...

0022..  0055..  22000088..



Svetlana Luki}: 

Obra}am vam se u mno`ini, u nadi da danas imamo vi{e od jednog

slu{aoca. Svi su, umorni od svega, jedva do~ekali ove praznike koje ne

slave, da uteknu iz stvarnosti; neko u Egipat, neko u Grocku, neko na

terasu, a neko u zadnje dvori{te roditeljske ku}e.

Dvadeset pet ameri~kih lu~kih radnika je 1.maj obele`ilo protestom

protiv rata u Iraku, besni i poni`eni radnici u Nema~koj i Turskoj su

se na demonstracijama potukli sa policijom, to jest sa dr`avom koja

ih poni`ava, a na{i radnici su ili obrtali jagnjad po Ko{utnjaku, ^airu

i ostalim izleti{tima ili su se okupili na Trgu Nikole Pa{i}a u dru{tvu

predsednika DS-a i SPS-a. Ko{tunica im se nije pridru`io; on ne priz-

naje podelu naroda na radnike, industrijalce, policajce i gimnazijalce.

Narod mo`e biti ili sa Kosova ili neka sve mutna Marica odnese.

Ove nedelje smo, dakle, potpisali legendarni Sporazum o stabilizaciji

i pridru`ivanju. Zanimljivo je bilo gledati koliko je svima za tim

stolom bilo mu~no. Vuk Jeremi} je o~igledno bio ljut {to mu je \eli}

preuzeo slavu i potpisao sporazum, \eli} je prkosno podigao hemi-

jsku olovku, da bi nama, koji smo se {alili na njegov ra~un, pokazao

~ija majka crnu vunu prede. Predsednik se sme{kao, pravio man-

gupske grimase, a sve iz straha kako }e se to istorijsko NE Ko{tunici

odraziti na njegov sopstveni izborni rezultat i pregovore o budu}oj

vladi. Odmah je u Beogradu i drugim gradovima organizovano spon-

tano slavlje u maniru navija~a ^ukari~kog, a Srbi iz severne

Mitrovice su zapalili predsednikovu sliku i na mitingu, kolektivnim

dizanjem ruku, glasali protiv sporazuma. Bra}a i sestre iz severne

Mitrovice su umislila da im je istorija poverila misiju da izlaze na

gradski trg i glume gr~ku agoru, na kojoj }e nekoliko stotina svesnih

patriota na smrt osu|ivati svakog Grka, pa bio on i Sokrat, ako

posumnjaju da su ba{ zbog njega izgubili Peloponeski rat.

Ko{tunica je zbog ovog potpisa podivljao. Njegovi epigoni u liku

Bubala, Mladenovi}a i ostalog polusveta smislili su budalastu frazu:

to je Judin pe~at na Solaninom papiru. Zanima me, ako je Tadi} Juda,

ko je Isus Hrist? Pretpostavljam da je to raspeto Kosovo, ali koji |avo

je tu Ko{tunica? Verovatno su on, Velja Ili}, Samard`i} i Bubalo apos-

toli. Ili, ako je Ko{tunica skru{eniji hri{}anin, verovatno je sebi

namenio ulogu vernika-stigmate, to je ono kada neko po~ne da krvari

na mestima Isusovih rana na krstu. Tako razumem ovo njegovo his-

Svetlana

Luki}
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. terisanje po predizbornim mitinzima, kao demonstraciju fizi~kih

bolova koje ose}a zbog Judinog pe~ata. Samo ~ekam kada }e Ko{tuni-

ca Vojislav sebi da prere`e vene, odnosno da do|e na neki miting sa

~avlima zabodenim u {ake. To bi bio veli~anstven prizor.

Postoji i apokrifni scenario po kojem je Ko{tunica Marija Magdalena,

ali ne mogu sada da vam razra|ujem detalje.

Brane}i pred drugima i pred sobom odluku da potpi{e sporazum,

Tadi} je nagla{avao dve stvari - da sporazum potvr|uje rezoluciju

1244 i da donosi mnogo novih radnih mesta. Dobro je {to je predsed-

nik na{ao malo dr`avni~kog vremena da prozbori koju i o radnim

mestima, a ne samo o teritorijalnom integritetu. Me|utim, morao je

re}i da ovaj sporazum i dalji proces pridru`ivanja zna~e i pomo} u

demokratizaciji zemlje, u reformi pravosu|a, administracije, carine i

~ega sve ne. 

Pa i Pino~e i Franko su otvarali nova radna mesta. Prekju~e je u Kini

pu{ten u saobra}aj most dug 36 kilometara, koji je pravo graditeljsko

~udo. Ali prakti~no istoga dana sedamnaest ljudi na Tibetu je, zbog

u~e{}a u demonstracijama, osu|eno na dugododi{nje kazne zatvora,

me|u njima i pet monaha, od kojih je jedan osu|en na do`ivotnu robi-

ju. Da ne pominjem da u blagodetima neverovatnog privrednog razvo-

ja Kine ne mo`e, iz opravdanih razloga, da u`iva od ~etiri hiljade do

{est hiljada njenih gra|ana, koliko svake godine bude osu|enih na

smrt i streljanih.

Tako da je odli~no to {to je predsednik odlu~io da sporazum potpi{e,

odli~no je {to }e to biti dobro za privredu, ali nama je Evopska unija

potrebna kao hleb, ukoliko nameravamo da upristojimo ovu zemlju.

Mi sami nemamo ni volje ni snage da napravimo pristojno sudstvo,

da rasteramo ubice iz slu`bi bezbednosti, da dovedemo u podno{ljivo

stanje administraciju, da spre~imo politi~are da tako masovno kradu,

da spre~imo razne Mi{kovi}e da otkupljuju deo po deo dr`ave, da

obuzdamo nasilje prema manjinama. Mi sve to sami ne}emo uraditi i

moramo potpisivanjem raznih sporazuma sa Evopskom unijom prih-

vatiti nametnute standarde i onda ih malo po malo primenjivati. 

Tako je bilo i pre sto trideset godina, kada je na Berlinskom kongresu

Srbija od velikih sila dobila nezavisnost. Ona je tada prihvatila i



obavezu da garantuje verske slobode, koje su se uglavnom odnosile

na Jevreje, kojima je do tada bilo zakonom zabranjeno da se nase-

ljavaju u unutra{njosti Srbije.

Tvrdi se ponekad da Evropska unija nije ba{ demokratska tvorevina,

i da kada bi Evropska unija konkurisala kod Evropke unije za prijem

- ne bi bila primljena. Ali ~ak i oni koji to tvrde, ne spore da je ona

pomogla mnogim svojim ~lanicama da se demokratizuju, da su evrop-

ski sudovi pomagali gra|anima svojih ~lanica kada ih je nacionalno

zakonodavstvo {ikaniralo, da je Evropska unija spre~avala monopol-

sko pona{anje nekih velikih kompanija i protekcionisti~ke mere nekih

vlada. Nedavno je, posle velike pronevere u banci Sosijete `eneral,

Sarkozi bio ozbiljno ukoren, jer je poku{ao da onemogu}i strance da

kupe akcije ove francuske banke. Pre godinu dana, skoro do evrop-

skog suda je stigao tako|e Sarkozi, jer je poku{ao da onemogu}i [vaj-

carce da kupe jednu francusku farmaceutsku kompaniju. 

Evropska unija je spre~ila Hajdera da do|e na vlast u Austriji, a

Kurta Valdhajma naterala da se zbog svoje fa{isti~ke pro{losti

povu~e sa mesta predsednika Austrije. Koliko puta su ukorili

Berluskonija zbog monopola nad italijanskim medijima? Naravno,

Italijani su veliki de~aci i devoj~ivce i opet su izabrali toga ~oveka za

predsednika vlade; niko ih u tome ne mo`e spre~iti. 

Politika Evropske unije je ~esto dvoli~na, licemerna, ali mi smo davlje-

nici i ako nas ne uhvate za kosu i ne povuku, ne}emo se spasti.

Nadam se da je Tadi} toga svestan i da je zbog toga, a ne zbog neko-

liko hiljada novih radnih mesta i glasova, potpisao ovaj sporazum.

Suvi{e dugo je glumio Nikolaja II Romanova, kome je politika bila

dosadna i koji je, dok su se u Rusiji de{avali tektonski poreme}aji, u

svom dnevniku na prvom mestu bele`io uspehe koje je postigao u

lovu. Za to vreme polupismeni mu`ik Raspu}in je gospodario dvorom.

Valjda }e se, a verovatno ne}e, Tadi} jednog ~asa odre}i svojih mno-

gobrojnih Raspu}ina koji pletu mre`e oko njegovog dvora.

Potpisivanje Sporazuma o stabilizaciji i pridru`ivanju je dobro i zato

{to su narodnjaci jasno pokazali svoje luda~ko lice. Oni }e, nema

sumnje, ako sa radikalima naprave vladu, organizovati ru{enje

predsednika Tadi}a. I mi }emo se, da ~ovek ne poveruje, uklju~iti u

borbu da ga odbranimo. Jedanaestog maja vrati}emo se u 24. septem-
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. bar 2000. Karte su malo prome{ane, ali Ko{tunica stoji tamo gde je

oduvek i bio. On je kao crna rupa u sredi{tu na{eg sveta , rupa koja

pro`dire sve koji pre|u liniju horizonta. Kada se ta linija pre|e, ni

napred ni nazad vi{e ne postoje.

Najtu`nije je to {to se pla{imo jednog zombija, {to }emo mo`da biti

pora`eni od jedne ideje koja je ve} tako dugo mrtva i sada `ivi neki

apokrifni `ivot. 

Negde sam pro~itala pri~u o tome kako je pred kraj staljinisti~ke ere

u Moskvi kru`ila pri~a o nekom ~oveku koji je u{ao u Lenjinov mau-

zolej, odsekao njegovu balsamovanu glavu i izneo je. Dok je tumarao

ulicama ma{u}i svojim trofejom, niko od prolaznika se nije ni osvrn-

uo, nisu se osvrnuli ni policajci koji su mauzolej ~uvali, ni posetioci

koji su do{li da odaju po{tu mrtvom vo|i. Mauzolej je bio prazna

lju{tura koja nema nikakve veze sa stvarnim `ivotom. 

Pitanje je kada }emo mi prestati da se kolektivno pretvaramo, kada

}emo izgovoriti da je glava nacionalisti~kog srpskog projekta

odse~ena.To bi nam za po~etak vratilo slobodu i mo`da bi nas nate-

ralo da se bavimo svojim opusto{enim `ivotima. 

Na po~etku dana{njeg Pe{~anika slu{ate istori~arku Dubravku

Stojanovi}. Dubravka je dugo istra`ivala i rezultat toga je knjiga o

Beogradu pod naslovom Kaldrma i asfalt.

Dubravka Stojanovi}:  

Ja sam se ranije bavila vi{e-manje istim periodom, krajem devet-

naestog i po~etkom dvadesetog veka i raznim temama: nacionalnim

pitanjem, politi~kom istorijom, istorijom ideja i rade}i to stalno sam

nailazila na probleme urbanizacije Beograd i ma{tala - jao, samo da

zavr{im ovo, pa }u onda da po~nem da se bavim Beogradom. Time }u

sebi dati odmor od nekoliko godina, da se nau`ivam u finim stvarima

i da kona~no izvadim ruke iz te politike. I do{lo je vreme da u`ivam.

Po~ela sam da se bavim Beogradom i kako sam po~ela da otvaram

teme, tako sam padala u sve dublju depresiju. Bilo mi je mnogo gore

nego dok sam se bavila ratovima, politikama, strankama, zato {to se

svaka tema koju sam otvarala pokazala kao paradigmati~na.

Pokazalo se da se tu gotovo ni{ta nije pomerilo. Sve to nam je pre-

poznatljivo, kao da se de{ava na dana{njim beogradskim ulicama. 



Dubravka

Stojanovi}

Sve {to se desilo u dvadesetom veku, svetski ratovi, lokalni ratovi,

gra|anski ratovi, revolucije, kraljevine, republike, ubistva kraljeva,

premijera i svih ostalih, cela ta u`asno brza istorija, koju mi tako

mnogo proizvodimo - pokazalo se da to ni{ta nije ta~no, da mi u stvari

skoro ni{ta ne proizvodimo, jer u su{tinskim temama nismo pomer-

ili ni{ta. I da je sva ta brza istorija samo morska pena koja se brzo

kre}e i stvara pogre{an i la`an utisak da se ovde de{ava mnogo toga.

Ovde se stvari zapravo gotovo ne pomeraju. Naravno da je to na

nekom prvom nivou komi~no i prepuno sme{nih primera koje }u

ispri~ati, ali koji su u stvari tragi~ni, i ovo je ne{to najbolnije {to sam

do sada radila, sve u poku{aju da se bavim evropeizacijom Beograda

i na{e zemlje. 

Evo, da po|emo od teme beogradskih ulica. One su uvek bile u vrlo

lo{em stanju. Nasle|ena je d`ombasta turska kaldrma, za koju su

strani putopisci tvrdili da su za to da bi se i{lo tom kaldrmom -

potrebni vrlo jaka obu}a i vrlo jaki karakteri. To je lo{a, poslednja

kategorija turske kaldrme, i kada su Turci oti{li iz grada 1868. otvo-

rilo se pitanje {ta da se radi s tim ulicama. Dvadeset pet godina su

trajale debate o ulicama. Vide}emo da je debata o kanalizaciji trajala

trideset ~etiri godine. Dakle, po vi{e decenija se vode razgovori o

temama koje su, zato je stvar bolna, nesporne. Ja sam se ranije bavi-

la spornim pitanjima, kao {to je ono da li Srbija treba da bude do

Vranja ili do Jadranskog mora. Pa hajde da ka`emo da tu ima neke

dileme, ali u pitanju da li treba uvesti kanalizaciju nema dileme.

Ljudi su `iveli sa septi~kim jamama i pomijarama, koje su se retko

~istile, {irile su se zaraze, ku}e su zbog toga bile vla`ne. Beograd i

dan-danas pati zbog toga, jer zato {to nije bilo kanalizacije nisu

mogle da se podignu ku}e na dva sprata. 

Prema tome, nije bilo nikakvog spora da to svi `ele, ali trideset ~etiri

godine je pro{lo od kada je pokrenuto pitanje uvo|enja kanalizacije

do trenutka kada je ona kona~no uvedena. Po~eli su da me opsedaju

razlozi za to kako se jedna nesporna tema produ`ava trideset ~etiri

godine. Napravila sam tabelu razloga koji dovode do toga da se takvo

pitanje ne mo`e re{iti: stalno su izbori, to blokira, jer se u stalnom

i{~ekivanju izbora i smene vlasti ne radi ni{ta. Drugi faktor uspora-

vanja je da posle izbora dolazi do smene vlasti, pa ona smeni

celokupno ~inovni{tvo i otpusti sve stru~ne komisije. Jedan od razlo-

ga je i to {to je Beograd uvek u lo{im odnosima sa dr`avnim vlastima,
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. jer naj~e{}e ima opozicionu vlast u odnosu na dr`avnu i onda dr`ava

namerno kinji Beograd i ne}e da mu, na primer, dozvoli zajam. 

Zakon o gradu Beogradu i generalni urbanisti~ki plan usvojeni su tek

u me|uratnoj Jugoslaviji i svi ovi radovi o kojima govorim su ura|eni

bez zakona i bez urbanisti~kog plana. Slede}i razlog su li~ni odnosi

koji odre|uju ritam va`nih radova. Iz li~nih razloga smene direktora

vodovoda i onda sve stane na nekoliko godina. Imamo situaciju da

predsedniku beogradske op{tine odgovara neki projekat iz,

najverovatnije, korupciona{kih razloga i onda ga on gura. Ipak, zau-

zimanje pojedinaca ~esto je bio i jedini na~in da se stvari uop{te

pokrenu. Tu imamo izvanredan primer s uvo|enjem struje, koja je u

Beoradu uvedena 1891, {to je bilo sasvim u skladu sa tada{njim

evropskim gradovima. Ali ona je uvedena samo zato {to je jedan pro-

fesor Beogradskog univerziteta, \oka Stanojevi},  to gurao. Vo|ena

je propaganda protiv struje, pri~alo se da }e ljudi da oslepe kada se

upale svetla, da }e svi no}u morati da se kre}u sa zagaravljenim

nao~arima da ne bi nastalo masovno slepilo. Me|utim, ovaj ~ovek je

svojom neverovatnom uporno{}u to uspeo da uradi. I tu opet imamo

paradigmati~an primer. 

Pojedinac je to izgurao mimo sistema i nasuprot sistemu, ali opet

imamo i jednu neregularnost, jer je Beograd dobio struju te 1891, a

kanalizaciju dvadeset pet godina kasnije, a zakon o glavnom gradu

jo{ petnaest godina kasnije. Dakle, umesto da prvo dobije zakon, pa

kanalizaciju, pa ulice, pa kona~no i struju i tramvaj, stvari su i{le

obrnutim redom, zato {to je taj pojedinac hteo da uvede struju.

Na{i istori~ari ~esto ka`u da je modernizacija kasnila zato {to nije

bilo novca. To stvarno deluje kao ubedljiv argument, ali ove analize

Beograda pokazale su da se do pitanja novca naj~e{}e nije ni stizalo.

I da se opet vratim mojoj omiljenoj temi - kanalizaciji. Trideset pet

godina oni raspravljaju o dva pitanja, jedno je sistem kanalizacije, da

li moderniji ili neki manje moderan, a drugo, da li da te kanalizacione

vode odlaze i u Savu i u Dunav ili samo u Dunav. Trideset pet godina

se raspravlja o te dve teme, a za to vreme se ru{e partijski odnosi,

li~ni odnosi, rastu li~ne mr`nje i tako dalje. Oni nikada nisu stigli do

toga da li ima para za tu kanalizaciju i nikada nisu stigli do toga da

li je Beograd ravna plo~a ili je bre`uljkast. I kada je kona~no usvojen
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plan kanalizacije 1905, neko je rekao - Beograd je na bre`uljkastom

terenu. 

Da se vratim na ulice, koje su bile stalni problem. Jedno od

najva`nijih pitanja, koje je opet paradigmati~no, bilo je da li da se

temeljito srede ulice po~ev{i od Knez Mihailove, pa da se radovi {ire

dalje ili da se svake godine deo bud`eta obezbe|uje za to da se samo

popravlja i krpi {iri rejon grada. I dvadeset pet godina se donosila

odluka da se krpe rupe u {irem delu grada. Na kraju je neko od

in`enjera iz tog vremena napravio ra~un i ispalo je da je to krpljenje

{ireg dela grada ko{talo dva puta vi{e nego da se krenulo redom od

centralnih ulica, koje bi onda bile definitivno sre|ene. Danas nemate

konsenzus o tome ho}emo li u Evropu. Ali sve po~inje nedostatkom

konsenzusa o stvarima koje se mogu jednostavno izra~unati, kao {to

je pitanje da li ne{to ko{ta vi{e ili manje. 

Primer koji se slu{aocima najvi{e svi|a je primer Po`areva~ke ulice,

koja je bila kaldrmisana pristojnom kaldrmom, ali je {est meseci kas-

nije otkriveno da je Neboj{ina ulica u vrlo lo{em stanju. I onda su

gradske vlasti uzele novu kaldrmu iz Po`areva~ke ulice i njome

kaldrmisale Neboj{inu ulicu. I u arhivu Beograda sam prona{la

protestno pismo stanara Po`areva~ke ulice, na koje gradska uprava

odgovara ovako - Da, ali ne valja ni Neboj{ina, pa ste malo sre}e imali

vi, a onda Neboj{ina. Naravno, ni tim vlastima nije bilo lako sa

stanovni{tvom. Jedan od ve~itih problema beogradskih vlasti bio je

da se kona~no prokopaju ulice koje bi se ukr{tale pod pravim uglom,

jer je tursko vreme ostavilo u nasle|e krivudave i dijagonalne ulice,

koje nisu imale re{etkastu konstrukciju. Bilo je potrebno da se izvr{e

masovne eksproprijacije privatnih imanja, da dr`ava plati privatnim

vlasnicima da bi se ulice kona~no prosekle. I naravno, bilo je vlasni-

ka koji su toliko podizali cenu da dr`ava neke od ulica nije mogla da

izgradi po vi{e od deset godina. To su danas neke od najlep{ih

beogradskih ulica, Krunska, Baba Vi{njina i Mutapova. Tu je prosto

postojao gazda koji nije dao svoje imanje. 

Baba Vi{njina ulica nije mogla da se pove`e sa Goldsvortijevom vi{e

od dvanaest godina i tragovi toga postoje i danas. Ili, dogovori se

kaldrmisanje Mekenzijeve ulice. Do|e ekipa i istovari kamen za

kaldrmu nasred ulice. Prolazi vreme, pro|e godinu dana, kamen je i

dalje nasred ulice, gra|ani pi{u molbe i `albe gradskim vlastima,



172

0
2.

0
5

.0
8

. koje na kraju odgovore ovako - Jeste, to je problem i saobra}aj u toj

ulici je prekinut ve} godinu dana, jer kamenje stoji na sredini, ali ten-

der za pesak nije uspeo.

Stanovanje je bilo izuzetno lo{e i mogu da navedem nekoliko

primera. Recimo, u u`em centru grada oko 61 odsto stanova imao je

samo jednu sobu, pri ~emu se pod sobom podrazumevao prostor od

petnaest kvadratnih metara. I na tom prostoru od petnaest kvadrata

`ivelo je oko troje ljudi, a u nekim delovima, kao {to je Savamala,

`ivelo ih je i petoro. I to je uglavnom bilo gra|eno, kao {to se i dalje

mo`e videti po Beogradu, po vagon-sistemu. Zbog siroma{tva je

izgradnja po~injala negde u dubini dvori{ta, pa tamo napravite jednu

sobu od petnaest kvadrata, pa joj dodate kuhinju, a sanitarne pros-

torije su u dvori{tu. Kada skupite novca, dodate jo{ jednu sobu i tako

to re|ate ka ulici. Savremenici Beograda po~etkom dvadesetog veka

ka`u - Beograd ru`no izgleda, jer se nikada ne stigne do ulice, do te

fasade, ve} prema ulici obi~no stoje polusru{ene tarabe. To je ne{to

{to se i danas mo`e videti na ulicama Beograda. 

Pored realnih problema sa siroma{tvom, uvek do|emo i do ~injenice

da je ko~en razvoj, i to je ono {to me je porazilo u tim istra`ivanjima.

Nai{la sam na neobi~nu pri~u o tome da je 1897. godine donet u

Skup{tini Kraljevine Srbije gra|evinski zakon za grad Beograd. Po

tom gra|evinskom zakonu gra|ani koji bi podigli ku}u na dva spra-

ta, imali su izvesne privilegije: smanjivao bi im se porez i neki uslovi

`ivota bi im pojeftinili. Na taj na~in se stimulisala izgradnja ku}a na

dva sprata. I ta mera je bila uspe{na i sazidano je petsto ku}a na dva

sprata. 

Me|utim, 1909. godine, dakle, dvanaest godina po dono{enju tog

zakona, jedna grupa radikalskih poslanika pobunila se protiv tih

odredaba i rekla da one uvode nejednakost u na{, ina~e jednak u siro-

ma{tvu, narod. To nije pravedno i vrlo je ru`no prema onima koji ne

mogu da podignu ku}u na dva sprata. Beograd }e biti mnogo lep{i od

drugih srpskih varo{ica, on }e, bogami, imati sve dvospratnice, dok

}e drugi i dalje imati potleu{ice. Beograd }e tako, ka`u oni, ostavljati

la`an utisak o Srbiji i sve vi{e se udaljavati od Srbije, {to se ne mo`e

dozvoliti. Beograd bi time izgubio nacionalno obele`je, a to je valjda

upravo to siroma{tvo i potleu{ice. Kada podignete drugi sprat, vi ste

odmah otpadnik od nacije. I sa jednom vrlo `estokom, populisti~kom,
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egalitaristi~kom i nacionalisti~kom retorikom u skup{tini oni su

uspeli da se taj zakon izmeni 1909, iako je zgranuta opozicija govo-

rila - Pa ~ekajte, taman smo uspeli petsto ku}a na dva sprata da

napravimo zahvaljuju}i tom zakonu, taman je ne{to krenulo. Tako

vi{e nije bilo olak{ica za gra|ane koji su radili na tome da grad bude

lep{i. 

I to je odgovor istori~arima koji ka`u da modernizacija nije zausta-

vljana. To je pravi primer po kojem se vidi da je ona potpuno svesno

zaustavljana, i to uvek istom argumentacijom. Ta argumentacija je

egalitaristi~ka, uvek u ime nacionalnog identiteta koji }e se izgubiti

ako iole krenemo napred, pa makar samo izgradili ku}e na dva spra-

ta. To se predstavljalo kao kraj nacionalnog identiteta. 

Ta retorika je uvek protiv grada, uvek protiv obrazovanih. Izme|u

ostalog, u tim debatama je re~eno - Isus je po ovoj zemlji hodao dok

nije bilo pismenih. To je bio jedan od argumenata koji su se sru~ili na

dvospratnice. Ta retorika je uvek bila i antievropska, jer se tamo ka`e

- Ako Beograd bude imao te dvospratnice, koje su postale simbol

nekog neverovatnog razvoja, Srbija }e izgledati kao go ~ovek koji je

stavio monokl. Dakle, kao neka Fema, koja se pokondirila, a u stvari

mi nismo to, mi nismo ta Evropa, ne}emo da budemo ta Evropa. Ovo

je stvarno u`asan primer toga, o ~emu ~esto govorimo u Pe{~aniku,

kako je elita svesno ko~ila razvoj ove zemlje, pa makar taj razvoj

zna~io uvo|enje kanalizacije, kaldrmu po kojoj se uop{te mo`e pre}i,

uvo|enje struje ili bilo {ta sli~no. Svaki od poku{aja da se stvar

promeni izazivala je ogromne otpore i to je jedan od najporaznijih

zaklju~aka do kojih sam do{la.

Na mnogo primera pokazalo se da to gra|anstvo poku{ava da vu~e

napred, poku{ava da, ako ni{ta drugo, imitira tu Evropu, ali ta

imitacija je ve} prvi korak ka razvoju. Vidi se da se tu stalno vodi

podzemni rat izme|u gra|anstva i elite oko paradigme tog razvoja.

Jedan od odli~nih primera je pozori{ni `ivot toga vremena. Narodna

skup{tina je usvojiv{i zakon o Narodnom pozori{tu, pri osnivanju

pozori{ta, na neki na~in izdiktirala misiju tog pozori{ta rekav{i da

ono mora da gaji nacionalni repertoar s naglaskom na istorijskim

dramama, istorijskim tragedijama, koje bi {irile ideju o nacionalnom

identitetu, razvijale nacionalnu i istorijsku svest. 
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. Pokazuje se da je pozori{te ostajalo prazno onih ve~eri kada su se u

njemu igrale nacionalne istorijske drame. ^ak i Mato{ u svojim

izve{tajima iz Beograda pi{e - Narodno pozori{te ove zime je bilo sala

za treniranje praznih klupa i stolica. Meni je to bilo zanimljivo, jer

kasnije napisane istorije srpskog pozori{ta prikrivaju ~injenicu da

beogradsko gra|anstvo nije i{lo da gleda istorijske drame. U istorija-

ma pozori{ta kod nas se uglavnom insistira na tome da je to bio omi-

ljeni `anr. Ono {to su ljudi tada, krajem devetnaestog i po~etkom

dvadesetog veka, i{li da gledaju bilo je sasvim u skladu s nastankom

masovne kulture. Oni su najvi{e i{li da gledaju komade s pevanjem i

pucanjem: operete i vodvilje. Bilo mi je zanimljivo da vidim taj napor

elite da ukalupi gra|ane i smesti ih po svaku cenu u istorijsku

nacionalnu dramu i njen neuspeh da to uradi. Dakle, imamo sukob

izme|u zami{ljene i stvarne nacije, jer stvarni gra|ani Beograda jed-

nostavno ne gledaju istorijske drame. 

Kafane u kojima su se igrale operete i vodvilji nalaze se oko Trga

Republike, naspram Narodnog pozori{ta. Tu su se iz ve~eri u ve~e

igrali vodvilji i sale su stalno bile prepune. Iz izve{taja se vidi da su

tu dolazile ~itave porodice, da je to trajalo do duboko u no} i da je leti

~ak produ`avan rad tramvaja da bi se gra|ani vratili sa vodvilja. To

je o~igledno bila omiljena kulturna zabava Beogra|ana, koji su time

javno pokazali da njih nacionalni patos u tom trenutku nije zanimao

onoliko koliko je to njihova elita `elela. Zanimljivo je da se vidi {ta su

bili programi tih vodvilja, koje su teme dominirale. Bilo je politi~kih

tema, ali o~igledno nije smelo da se ide daleko u kritici re`ima.

Glavna preokupacija je bila neka vrsta ismevanja modernog `ivota,

{to vidite po naslovima: Jagodinci i tramvaj, na primer. To je bila jako

omiljena scena ili mali komad koji se zvao Prega`en automobilom,

{to je valjda bio vrhunac novog modela smrti. Ili ismevanje {to

Beograda, {to selja~kog stanovni{tva u komadu Radenko na beograd-

skom `uru. 

U tim komadima postoji apsolutna dominacija mu{ko -`enskih

odnosa, pri ~emu su bila svega dva ma~isti~ka naslova, na primer

Jadan, mora da se `eni, a svi drugi naslovi jasno govore o tome da se

ismevaju `ene koje varaju svoje mu`eve, `ene koje vi{e ne kuvaju

ru~ak, `ene koje se vi{e ne bave svojom porodicom, `ene koje idu na

`urke, `ene koje sede u restoranima, `ene koje pu{e. Tu postoji ~itav

niz naslova: Ljubavnik u bunaru, Mu` koga `ena ne vara, U`asan
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mu`, a u podnaslovu: To je onaj mu` koji svuda tra`i svoju `enu. On

je, dakle, neki papu~i}, dok njegova `ena vitla po salonima i `enskim

`urkama. 

Postavila sam pitanje tuma~enja popularnosti komada s temom

mu{ko-`enskih odnosa. Oni su o~igledno mizogini, tu se smejalo

emancipaciji `ena. Ali, da li je ta mizoginija istovremeno bila i mod-

ernizacija, jer ti komadi priznaju da se ta promena u dru{tvu desila?

Oni joj se smeju, ali se vi{e ne postavlja pitanje ima li toga ili nema.

To je realnost Beograda devedesetih godina devetnaestog veka. I ma

koliko elita poku{avala da nametne istorijsku dramu Stanoje Glava{,

Narodno pozori{te zvrji praz-no, dok se ove predstave gledaju iz

ve~eri u ve~e. To je za mene bio jo{ jedan od dokaza da to gra|anstvo

ho}e da `ivi, da ono prihvata promene, dok njegova elita neprestano

poku{ava da ga stavi u nacionalni kalup.

Kafane su u to vreme centar, {to bi ovi rekli, svekolikog `ivota.

Kafane su klju~ne za politi~ki `ivot. Mnogi va`ni doga|aji u istoriji

Srbije desili su se u kafani, od Svetoandrejske skup{tine 1858. do

primirja s Turcima posle doga|aja kod ^ukur-~esme. Stranke su

ve}inom osnovane u kafani i svaka stranka je imala svoju kafanu i

jasno se znalo gde ko sedi i nije bilo nikakvog na~ina da kao radikal

odete u naprednja~ku kafanu. Kafane su bile , danas bismo rekli, i

poslani~ki klubovi. Oni bi se prvo na{li u kafani, tu bi smislili svoje

govore, predloge zakona, amandmana, a odatle bi oti{li u skup{tinu.

U skup{tini bi se desilo {ta bi se desilo, a onda su se vra}ali u kafanu,

pa su o toj stvari diskutovali. Sve stranke imale su svoje novine i one

su se pisale tako|e u tim kafanama. Te novine su bile vrsta kolek-

tivnog dela, nastajale su tako {to bi dru{tvance sedelo za stolom i

svako bi dodavao po jednu re~enicu i poo{travao ton. 

U Moskvi su sedeli radikali, a preko puta njih, u dana{njoj Kasini,

sedeli su njihovi najve}i protivnici, samostalci. Dakle, oni sede s dve

strane Terazija, obi~no u ba{tama, i prepucavaju se preko Terazija.

Politi~ki `ivot se ne vodi u institucijama, on se ne vodi ~ak ni u toj

{tampi, jer i u nju se preliva atmosfera kafanskog stola i dobaciva-

nja parola protivnicima preko ulice. Tu su se skupljali bira~i koji su

odlazili da glasaju, u kafane su stizali rezultati izbora. Svaki izbori u

Srbiji pra}eni su masovnim tu~ama, po mogu}stvu u centralnim

beogradskim ulicama, kako pi{u savremenici, pa su se kafane pretva-
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. rale u priru~ne ambulante, u koje su stizali prijatelji odre|enih par-

tija povre|enih glava. 

U politi~kim sukobima ru{ile bi se kafane suprotnog politi~kog tabo-

ra, jer su one bile simboli svojih stranaka. Tu su se skupljali dobro-

voljci za odlazak na razli~ita balkanska rati{ta, tu su se skupljali i

prilozi za razna ratovanja po Makedoniji, Bosni i Hercegovini.

Komite su tu provodile zime, izme|u Mitrovdana i \ur|evdana, kada

su izvan {ume, u gradu. Vidimo da su kafane bile centri politi~kog

`ivota, {to je duhovito i lepo za anegdote, ali je problem u tome {to taj

`ivot nije u{ao u institucije. Va`no je imati civilno dru{tvo, to je

temelj demokratskog dru{tva, ali nastaje veliki problem ako iz

civilnog dru{tva stvari nikada ne stignu do dr`avnog nivoa. I to je

problem dana{nje Srbije, koja ima odli~nu mre`u nevladinih organi-

zacija, ali zapravo nikada nije do{lo do toga da dr`ava prihvati te

nevladine organizacije kao sopstveni interes. One su tu da bi korigo-

vale dr`avu i dok ne do|e do uticaja civilnog dru{tva na dr`avu,

proma{ili su i civilno dru{tvo i dr`ava. 

Pri~a o kafanama razotkriva jedan od kontinuiteta slabosti ovoga

dru{tva. Sve imate, udru`enja, odli~nu {tampu, slobodu {tampe i gov-

ora, ~ak i nezavisno sudstvo, ali zapravo ni{ta ne mo`e da obuzda tu

dr`avu, jer gra|anstvo nema dovoljno snage da stvarno uti~e na poli-

ti~ki tok. Taj politi~ki tok na kraju ostaje potpuno nedodirljiv, bez

obzira na to {to ste vi napravili sve institucije. To je jedan od tih

stvarno poraznih zaklju~aka. Kafane su bile centar kulturnog `ivota

i nosioci modernizacije. Prva sijalica se upalila u kafani, prvi film se

prikazao u kafani, prva harfa je do{la u kafanu, prva opera je odr`ana

u kafani. Kafane su bile i socijalne ustanove, ~esto neka vrsta berze,

pa se znalo koji majstori sede u kojoj kafani. Ako vam je potreban

vodoinstalater ili zidar, vi odete u odgovaraju}u kafanu, pa na|ete

svog majstora. 

Jo{ jedan od poraznih zaklju~aka je taj da su kafane bile klju~ srpske

ekonomije. Postoji zapis britanskog putopisca Vivijanija, koji u svo-

joj knjizi, tako|e poraznog naslova, Srbija - raj za siroma{nog

~oveka, opisuje Beograd i ka`e - Svaka druga ku}a je kafana, svaka

druga radnja je menja~nica. To je opis dana{njih beogradskih ulica i

to samo pokazuje da su te dve privredne grane jedina mesta na koji-

ma se novac obr}e. Dakle, tu nema nijedne ozbiljne privredne grane.
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Postoji samo na~in da na jednoj ka{i~ici kafe uzmete tri puta vi{e

novca ili da vrte}i novac i manipuli{u}i kursom dinara ostvarite

dobit. I tada{nji ekonomisti i strani putopisci pokazuju da su kafane

jedino mesto `ivog kapitala. Ako neko propadne kao trgovac ili

zanatlija, on skupi to malo novca {to mu je ostalo, ulo`i u kafanu,

obrne taj novac i onda se, ako uspe, ponovo vrati da bude trgovac.

Dakle, to je jedino {to donosi `ivi novac i bez obzira na sav {arm pri~e

o ~uvenim beogradskim kafanama i lagodnostima beogradskog

kafanskog `ivota, mislim da su to porazni zaklju~ci, pre svega o civil-

nom `ivotu, koji sve vreme ostaje razliven i mimo institucija. 

Svetlana Luki}: 

U prvom delu emisije slu{ali ste istori~arku Dubravku Stojanovi}.

Pe{~anik i Kulturni centar Beograda organizova}e promociju ove

Dubravkine studije o urbanizaciji i evropeizaciji Beograda na

prelasku izme|u devetnaestog i dvadesetog veka. Promocija }e biti

odr`ana 10. maja u osam sati uve~e, dakle, slede}e subote u

Kulturnom centru Beograda, a govori}e Latinka Perovi}, Miljenko

Dereta i na{ slede}i sagovornik Ivan Medenica. Ivan je po profesiji

teatrolog, predaje na Fakultetu dramskih umetnosti, a jedno vreme

bio je i umetni~ki direktor Sterijinog pozorja. Ivan Medenica.

Ivan Medenica: 

Racionalna procena ishoda izbora ukazuje na to da je ono {to nam

sada deluje najneverovatnije, mo`da u nekom dvostrukom obrtu

najizvesnije, a to je da ostane ista koaliciona kombinacija: DS i DSS.

Mislim da se ne}e desiti ono {to bismo pri`eljkivali, dakle, koalicija

demokrata, Liberalnodemokratske partije i nacionalnih manjina. Po

svim pokazateljima, to ne bi bilo mogu}e bez jo{ nekog elementa,

socijalista. Ali ne verujem da je nacrnji scenario realan. Najrealniji je

nastavak mrcvarenja: i dalje branimo Kosovo, a pribli`avamo se

Evropi. Verovatno bi morala da se prona|e neka specijalna, nova

matemati~ka formula da bi se te dve pretpostavke, koje su u

poprili~noj koliziji, dovele pod isti {e{ir. 

Re{enje je mo`da u tome da se povu~emo u savesno obavljanje svojih pro-

fesionalnih zadataka, po standardima koji su svetski, optimalni. To je

mo`da prava vrsta politi~kog anga`mana. Neko predaje na fakultetu,

sprovodi bolonjski proces, predaje generacijama studenata koji su totalno

dezorijentisani, koji nisu putovali u inostranstvo. Sedam odsto studenata



178

0
2.

0
5

.0
8

. Beogradskog univerziteta nije nikad iza{lo iz ove zemlje. Ako si profesor

takvoj populaciji, zar to nije politi~ki anga`man par ekselans? Prosveta je

dru{tvena sfera postavljanja visokih standarda. Ako neki procenat stude-

nata to uspe da shvati, to postaje pokreta~ka snaga za artikulisanje

odre|enog sistema vrednosti, koje ovoj zemlji nedostaje. Dolazimo do

paradoksalne situacije u kojoj svako ozbiljno bavljenje vlastitom profesi-

jom ~ini da deluje{ kao ~udo, kao Marsovac. Ali biti Marsovac, u smislu

profesionalne kompetentnosti, po`rtvovanosti, optimalnih svetskih kri-

terijuma, jeste herojski, dru{tveno vrlo zna~ajan ~in. ^estito, ~asno, kom-

petentno bavljenje vlastitom profesijom, koja ima i {iri dru{tveni zna~aj,

bilo to pravosu|e, prosveta, zdravstvo, paradoksalno te dovodi u situaciju

herojskog delovanja.

Hajde da sagledamo kakva je holandska politi~ka situacija, koji su

izazovi holandskog politi~kog sistema u odnosu na Srebrenicu, pa

za{to i kako se to reflektuje na situaciju kod nas. Stalno dajem

primer predstoje}ih izbora u Americi, o kojima u Politici iza|e jedan

nazovi analiti~ki tekst, u kojem se obrazla`e kako nijedna od tri opci-

je, ni Mekejn, ni Obama, ni Klintonova nisu dobri po Srbiju. To je ono

- kako god okrene{, stra`njica ti je pozadi. To je izraziti pokazatelj

provincijalnog stava. Naravno da bismo mi voleli da postoji

mogu}nost politi~ke opcije u Americi koja bi radikalno pobolj{ala

poziciju Srbije, ali za{to taj problem ne mo`emo da razdvojimo od

toga {ta bi za ovaj svet bilo dobar ishod izbora u Americi? 

Tretman spoljne politike u na{im medijima je takav da globalni kon-

tekst ima smisla samo ako je va`an za dnevnu politiku u Srbiji. Ina~e

se njime gotovo uop{te i ne bavimo. ^ovek ima utisak da ni{ta {to je

u dru{tvenom smislu bitno u politi~koj, medijskoj, nau~noj, prosvet-

noj, privrednoj sferi nije va`no javnosti, jer deluje kao da je bez

ikakvog sadr`aja. Kada sam se vratio, posle jedne stipendije od {est

meseci, za mene je najzna~ajniji kulturni doga|aj bilo to {to je

Ljubica Miljkovi}, kustos Narodnog muzeja u Beogradu, sa kolegom

iz Zagreba, napravila izlo`bu Stotinu remek djela hrvatske umjetnos-

ti iz kolekcije Narodnog muzeja u Beogradu. Izlo`ba je bila doga|aj

godine u Hrvatskoj, tri puta joj se pomerao datum zatvaranja.

Smatrao sam da sam kao gra|anin, intelektualac du`an da li~no

odem na petosatni izlet u Zagreb da bih video tu izlo`bu. By the way,

to je stil `ivota koji nam ranije nije bio nikakav problem, da odemo do

Zagreba ili Budimpe{te samo zbog jedne izlo`be. 



Ivan

Medenica

E, ta izlo`ba u Zagrebu menja kulturnu paradigmu. Umesto one iz

devedesetih, koja je tragala samo za autohtonim, samobitnim, samo

srpskim ili samo hrvatskim ili samo slovena~kim, sada se prema

tome uspostavlja potpuni odmak. Ta izlo`ba pokazuje i da je Narodni

muzej u Beogradu od svog osnivanja hiperjugoslovenska institucija i

da od kralja Petra postoji dr`avni interes da se stvori kolekcija

jugoslovenske umetnosti. Zahvaljuju}i tome Beograd danas ima

najzna~ajniju kolekciju hrvatske umetnosti izvan Zagreba. I onda

dolazimo do klju~ne stvari, a to je da su svi kulturni identiteti na teri-

toriji biv{e Jugoslavije izrazito multipli. Da ne ka`em da su svi umet-

nici izme|u dva rata bili usmereni ka zapadu i da su njihovi uzori bili

u Minhenu, Be~u ili Parizu. Zna~i, nacionalni identitet, jugoslovens-

ki identitet, evropski identitet su bili sme{ani u stvarala{tvu tih

umetnika i to je bio njihov plus, a ne minus. 

Sa ovom izlo`bom u Zagrebu do`iveli smo kulturni projekat koji

su{tinski menja paradigmu devedesetih. Ja ~ak iznosim radikalnu

tezu - da je ta izlo`ba nastala 1991, rata ne bi bilo. Naravno, bilo bi ga,

ali ho}u da ka`em da, i ako 11. maja pobede retrogradni politi~ki pro-

cesi u Srbiji, oni ne}e zaka~iti kulturu. Mo`da sam luda~ki optimista,

ali ~ini mi se da je kultura ipak tu bolest prevazi{la i da ne}e dozvoli-

ti da opet bude instrumentalizovana na na~in na koji je to bila

devedesetih. Kultura }e opstati kao paralelni tok, kao vrsta alterna-

tive. 

Mi govorimo da mladi ne mogu da putuju, ali pitanje je da li mladi

`ele da putuju. Mislim da bi ozbiljna anketa dala pora`avaju}e

rezultate. Ono {to stvara njihov sistem vrednosti, njihovi parametri,

javne li~nosti sa kojima se identifikuju, sve to je irelevantno izvan

vrlo uskih okvira ove sredine. Suo~avanje sa spoljnim svetom njih bi

dovelo u ozbiljnu krizu identiteta i oni ne bi znali ko su i {ta su. Ali,

to su toliko primamljive stvari da bi se situacija relativno brzo mogla

pobolj{ati. Mo`da bi bila dovoljna ekskurzija studenata istorije

umetnosti koji prvi put odlaze da vide originale slika o kojima u~e iz

tre}erazrednih ud`benika. Mo`da bi im taj prvi izlazak bio frustraci-

ja, mo`da bi se napili u nekoj srpskoj folkoteci koju bi prona{li u

Cirihu. Zahvaljuju}i internetu ovde ima dosta ljudi koji nisu puto-

vali, ali su uspeli da formiraju sistem vrednosti koji nije lokalan.

Predajem na fakultetu i stalno sam u procepu izme|u divljenja tome

kako su ta deca, uprkos svemu, uspela da se formiraju u odgovorne
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. ljude sa objektivnim reperima i brige zbog njihove ideolo{ke dezori-

jentisanosti. 

Bavljenje mladom generacijom iziskuje ozbiljna istra`ivanja, a onda

i ozbiljne akcije. Svima nam je u interesu da se utvrdi {ta oni misle,

kuda bi oni dalje, da li bi igde. Ove godine se u svetu obele`ava ~etrde-

set godina od 1968, a bojim se da, kada bi se danas pravila anketa na

Beogradskom univerzitetu, studenti ne bi ba{ najbolje znali {ta je

bilo te 1968. S takvim stanjem stvari, te{ko je o~ekivati da oni, posle

nekih katastrofalnih izbornih rezultata, 12. maja budu spremni da se

samoorganizuju i iza|u na ulice. Jedina nada su ludaci koji }e se u

svojim individualnim poslovima praviti da ne prime}uju da `ive u

Srbiji, nego }e se u Srbiji pona{ati u svojim profesijama onako kako

misle ili znaju da to treba raditi u Var{avi, Budimpe{ti, Be~u,

Londonu. Biti zdrav u ovoj sredini zna~i pona{ati se kao da si lud. Ne

priznavati kriterijume ove sredine je glavni pokazatelj psiholo{kog

zdravlja, ~estitosti i profesionalne kompetentnosti. 

Mi nismo zemlja za male korake. To sebi mogu da dozvole razvijene

zemlje koje nemaju {ta da nadokna|uju, a mi imamo toliko toga da

nadoknadimo da moramo da grabimo ogromnim koracima, pa makar

to u lokalnom kontekstu delovalo i potpuno suludo. Kada neko tako

postupa na najvi{em politi~kom nivou, onda to nije samo suludo

nego i samoubila~ki, kao {to znamo po \in|i}evom slu~aju. Politika

velikih koraka, velikih iskoraka veoma je rizi~na. Ali nema druge.

Sre}na okolnost je to {to smo dobili rusku podr{ku u odbrani suv-

ereniteta i teritorijalnog integriteta, mada se ta sintagma nikada ne

razlo`i, pa se ne poka`e, kao {to je jednom Vesna Pe{i} u parlamentu

pokazala - U redu je teritorijalni integritet, za to jo{ i mo`emo da se

zala`emo, ali suverenitet odavno nemamo. Tako da, hajde da prvo tu

floskulu razbijemo. Mo`emo se eventualno boriti za teritorijalni

integritet na Kosovu, ali suverenitet je }ao, do vi|enja ve} deset, ako

ne i dvadeset godina unazad. Na prvi pogled smo u poslednjem

izvla~enju imali sre}e, jer ipak je zaustavljeno priznavanje nezavis-

nosti Kosova u Ujedinjenim nacijama, {to se mo`e smatrati nekim

diplomatskim postignu}em. Ali u su{tini, to je nesre}a, jer se nama

opet u~inilo da smo veliki faktor u svetskoj politici, opet je pothran-

jena na{a megalomanija. To nema nikakve veze s nama, to ima veze

sa sada{njim interesom Rusije. 
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Hajde da zamislimo {ta bi bilo kada to ne bi bio interes Rusije. Pa

Kosovo bi bilo priznato u Ujedinjenim nacijama pre {est meseci. I {ta

bi onda bilo? Da li bismo i onda rekli da ne}emo da potpisujemo ni{ta

ili bismo bili sre}ni i rekli - dobro, nije nam Evropska unija odnela

Kosovo, odnele su nam ga Ujedinjene nacije, to je po na{oj omiljenoj

Rezoluciji 1244? To je ne{to bolesno, {izofreno i nepo{teno. Dajte,

recite, ljudi, jasno i glasno - i dalje smo nebitan faktor u svetskoj

politici. Odajem po{tovanje na{oj diplomatiji i dr`avnoj politici

spram Kosova, ali kakva je to vrsta po{tovanja? To je kao kada

dozvoli{ da te u {ahu doteraju u apsolutni }o{ak, da ima{ {est polja

po kojima mo`e{ da se kre}e{ i sad ti u tih {est polja takti~ki uspeva{

nekako da sa~uva{ ta dva piona, da ne ostane{ samo sa jednim. Ti si

u {ah-matu, ali jo{ cinculira{. Mi umemo da poka`emo neku ve{tinu

u toj takti~koj igri na {est polja, ali na celoj tabli nikad. 

Da smo imali ozbiljnu strategiju, to Teofil Pan~i} pi{e i stalno govori,

DS i DSS ne bi dobrovoljno preuzeli krivicu za nezavisnost Kosova

koju oni ne snose, nego je to rezultat prethodne politike. To bi bilo

kao kada bi lekar primio bolesnika koji je u terminalnoj fazi, a za tu

terminalnu fazu je kriv prethodni lekar, zna~i ta bolest nije nu`no

morala da dovede do tog ishoda. I ti sada kao lekar preuzme{ paci-

jenta koji je na samrti, kome mo`e{ samo morfijum da da{ da mu

ubla`i{ bolove, ali ti se busa{ u prsa i ka`e{ - Ma ne, ja }u da te

izle~im, ili jo{ pre - Ja sam te oduvek i le~io. Umesto da ka`e{ - Znate

{ta, ja }u vam dati morfijum, a sve gre{ke je napravio moj prethodni

kolega, nije moralo ovako da se zavr{i, moglo je da se zavr{i

druga~ije. Sada }e neko re}i - zbog antisrpske politike to bi se uvek

zavr{ilo ovako. E, pa to ne mo`emo da znamo, mogu}e je da jesmo

donekle `rtve op{tih tokova, sigurno je da krivica i odgovornost nisu

stoprocentno na{e, ali to nas ne osloba|a onog dela odgovornosti koji

jeste na{. 

Zato ja ka`em studentima da je situacija u kojoj je Srbija sada aut-

enti~no tragi~ka. To je ba{ situacija gr~ke tragedije, u kojoj je najbit-

nije to {to ti ne mo`e{ jasno da razdvoji{ do koje mere je stradanje

junaka njegova li~na odgovornost, a do koje mere ga pokre}e neki

vi{i poredak. Kada bi mogla da se povu~e ta demarkaciona linija i da

se ka`e - do ovde sam ja kriv, a posle ovoga vi{e nisam, ne bi bilo

tragedije. Mi mo`emo da ka`emo - okej, mi smo `rtve svetske poli-

tike, ali imamo zakon koji nam nala`e saradnju sa Ha{kim sudom.
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. Nemoj se onda baviti spoljnim faktorima, nego obavi sve {to je tvoj

deo odgovornosti, sve za {ta ti treba da snosi{ konsekvence zbog toga

{to se radilo u pro{losti. Pa kada si sve to ra{~istio, onda ~ak ima{ i

moralno opravdanje da ka`e{ -E, pa sad ovo nije u redu. A ovako, kada

se desi neka nepravda spolja, kada je mo`da zaista ugro`eno

me|unarodno pravo, mi ka`emo - Puj pike ne va`i, ne}emo ni mi svoj

deo odgovornosti da snosimo. Ne mo`e{, mora{ to da obavi{ i to je

tragedija `ivota. 

To {to }e meni sutra mo`da da padne kamen na glavu ne mora da

zna~i da danas ne treba da ustanem, operem zube, obrijem se i odem

na posao. Izru~i ti Ratka Mladi}a, a nije na tebi da razmi{lja{ o tome

da li }e{ preksutra biti moneta za potkusurivanje u ameri~ko-ruskim

odnosima, po{to si mnogo mali da bi se takvim stvarima bavio.

U premijerovom zalaganju za to da se Evropska unija istera na

~istinu, da nam ka`e da li ona priznaje Srbiju s Kosovom ili ne - ima

ne~eg perverznog, ne~eg {to prevazilazi racionalno. Racionalno je

jasno da Evropska unija nema kapacitet da prizna jednu nezavisnu

dr`avu, da ona to nije uradila i ne}e uraditi, ve} to mogu da urade

neke njene pojedina~ne ~lanice. Mi prema tome moramo da se

postavimo i da vidimo - da li nam je va`nije da u|emo u tu asocijaci-

ju zbog odre|enih ekonomskih benefita i dobrobiti u smislu ljudskih

prava i mnogih drugih stvari ili }emo mi njih bezuspe{no da teramo

da nam ka`u ne{to {to oni ne mogu da nam ka`u, jer kao Evropska

unija takvu vrstu odluka ne donose. Odakle taj poriv po~inje? Iz

ne~eg poprili~no bizarnog, iracionalnog. 

Ja volim da priznam svoje gre{ke. Se}am se da sam jednom, za ovim

istim stolom izrekao tezu da to {to mi ne izru~ujemo Ratka Mladi}a

meni govori da postoje odre|eni otu|eni centri mo}i u ovoj dr`avi

koji na{u vlast, a tada je bio isti ~ovek na vlasti, Ko{tunica,

onemogu}avaju da sprovode deklarisanu dr`avnu politiku, a to je

saradnja sa Hagom. I onda si mi ti postavila pitanje - A da li ti misli{

da mo`da Ko{tunica ni ne `eli da izru~i Ratka Mladi}a? Ja sam te

bledo pogledao i rekao - Ne, ne verujem, ja mislim da on zaista `eli da

ga izru~i, ali ~ovek je u {ah-mat poziciji zbog otu|enih struktura

mo}i. Pomislio sam da sam politi~ki mudar i analiti~an, a da ti malo

ostra{}eno reaguje{ kada ka`e{ - Ali mo`da on to i ne `eli. A onda sam

shvatio da sam ja mo`da budala i da si ti pre dve godine bila u pravu.
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Na{a politi~ka situacija postaje podlo`na nekoj drugoj vrsti analize,

antropolo{koj, psihoanaliti~koj, teatrolo{koj, mo`e se porediti s

tragedijom, upravo zbog tog iracionalnog momenta, koji ja kao

racionalan ~ovek prenebregavam. Jednostavno ga zanemarim dok

me, eto, ti ne zblane{ svojim potpitanjem. Sada moram da ka`em -

izgleda da on zaista ne}e.

Boravci u inostranstvu me stavljaju u internacionalni kontekst.

Multikulturalnost mi je najuzbudljivija stvar na svetu, razmena kul-

tura, jezika, hrane. Tako sam vaspitan, odrastao i `ivim kao kos-

mopolita. Za Beograd me vezuju prijateljsko-ro|a~ke veze i jezik. To

su dve konstante u identitetu, a sve ostalo je podlo`no promenama.

Zavr{i}u jednom divnom situacijom. To je ne{to najkomfornije {to

mi se u `ivotu desilo. Sa troje prijatelja sam jedne subote re{io da iz

na{eg zamka u {umi odemo u [tutgart da ve~eramo. Bilo nas je

~etvoro, i Srbin, to jest ja, sam predstavljao Evropu. Evropski parija

je u toj kombinaciji bio predstavnik Evrope, jer je jedan moj prijatelj

iz Brazila, prijateljica iz Ju`ne Afrike i  drugi prijatelj iz Indije. Zna~i,

bili smo sa ~etiri kontinenta. Na{a rasna struktura je bila veoma poli-

ti~ki korektna, jer je Ju`nu Afriku predstavljala belkinja, a Brazil

Kinez, tako da smo bili totalno zame{ateljstvo. U{li smo u jednu

nema~ku kr~mu, autenti~nu {vapsku kr~mu, u kojoj je sedelo dese-

tak nema~kih vojnika, }elavih ma~o tipova, polovina njih u unifor-

mama, druga polovina civilno obu~enih. Mi smo me|usobno govorili

engleski i oni su po~eli da nas imitiraju na engleskom prave}i pro-

vokaciju na ra~un na{e multikulturalnosti. To je bio najdivniji

ose}aj, da se kao Srbin, u dru{tvu sa Indijcem i Kinezom, ose}a{

ugro`enim od nema~kih nacionalista usred razvijene Evropske

unije. To je, moram priznati, bio bo`anstven ose}aj.

Svetlana Luki}: 

Beogradske ulice su jutros osvanule oblepljene plakatima na kojima

je preko fotografije Borisa Tadi}a i Bo`idara \eli}a koji potpisuju

sporazum sa Evropskom unijom napisano: dr`avni neprijatelji. Ovaj

plakat je potpisala Familija srbskih navija~a. Ta fa{isti~ka stoka je

mo`da lepila plakate, ali autor ovog plakata je predsednik Vlade

Srbije Vojislav Ko{tunica i njegovi ministri Velimir Ili}, Lon~ar i

ostali polusvet. Kreativni doprinos plakatu familije srbskih idiota je

slika Puni{e Ra~i}a, srpskog poslanika u parlamentu Kraljevine

Srba, Hrvata i Slovenaca, koji je ubio trojicu hrvatskih poslanika. Ja
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. mislim da je autor ovoga dodatka tako|e predsednik srpske vlade.

Ovih dana mnogo ljudi se rastr~alo po Srbiji poku{avaju}i da ubedi

gra|ane da glasaju za proevropske snage. To je u~inila i organizacija

Helsin{ki odbor za ljudska prava u Srbiji, koja je pre nekoliko dana

organizovala tribinu u Staroj Pazovi, na kojoj su govorili i na{i stalni

sagovornici, Teofil Pan~i} i Mirko \or|evi}.

Mirko \or|evi}:  

Ponovo smo na nekoj klackalici, ponavlja se fatalno na{e - kome

}emo se privoleti carstvu: zemaljskome carstvu Olija Rena ili ve~nom

carstvu koje oli~avaju Rusija i Belorusija. Imamo vladu, a u njoj dve

vlade, jedna izglasava - za Evropu }emo, druga glasa - idemo Rusima

da poklonimo jedan deo Pazove, iako im ne treba, hajde da im ga pok-

lonimo. Rusi su ve} zabrinuti zbog tih na{ih poklona, ne {alim se. Na

svakom koraku nacionalna elita, spisatelji, vladike govore - [ta }e

nama Evropa, kada smo mi pravoslavni i u toj Evropi dvedesetsed-

morice totalna manjina? [ta }e nama Evropa, kada je protestantsko-

katoli~ka? Kada im ka`ete - Gr~ka je pravoslavna, u{le su i Bugarska

i Rumunija, menja se situacija, oni ka`u - To su agenti zapada, mi

nikako ne}emo. Najdalje je oti{ao jedan moj prijatelj, koji je objavio

komentar u uglednom crkvenom ~asopisu. Njegova misao glasi - Ma

neka rimski papa pre|e u pravoslavlje, ni onda ne}emo s njim. 

Nije nam ovo prvi put da imamo dve vlade, tako nam je bilo i 1219.

godine. Krvavi gra|anski rat besni u zemlji, tre}ina stanovni{tva je

pobijena, to je doba svetog Save i Stevana Prvoven~anog. Izme|u

Vuka i Stevana vodi se krvavi gra|anski rat, a uzgred se obavlja i

etni~ko versko ~i{}enje bogumila. I onda je bilo pitanje ho}emo li na

istok ili na zapad. Ba{ tako je glasilo pitanje na saboru u Rasu i opre-

delili su se, posle krvave borbe, za zapad, sa Stevanom

Prvoven~anim. I {ta se dogodilo? Nismo izgubili ni }irilicu, niti smo

veru prodali za ve~eru. 

Uzmimo jo{ jedan prost primer, malo bli`e na{em vremenu - sve se

bli`e kre}emo ka Ko{tunici, a s njim jurimo u Evropu i sti}i }emo sa

Ko{tunicom negde do Batajnice, dalje ne verujem. Taj drugi primer

se odigrava 1438. godine. Turci nadiru prema Be~u, osvajaju Evropu,

Evropa u panici. Sazvan je samit evropskih naroda i crkava u Firenci,

a Firenca je tada bila ono {to je sada Brisel. Do{li su svi, i Rusi i vizan-

tijski car i patrijarh, svi su do{li da bi se izgradio neki sistem kolek-
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tivne bezbednosti, Turci gaze preko Srema do Be~a u Evropu. Jedina

zemlja koja nije htela da ide bili smo mi, vladar nam se zvao despot

\ura| Brankovi}. Organizovao je mitinge istine po Srbiji sa trans-

parentima na kojima je pisalo - Bolje i pod Prorokov turban nego pod

papsku tijaru. Dve godine iza toga nam je tako i bilo. Turci pregazi{e

Srem. 

Poku{ao sam da analiziram Ko{tuni~ine govore, to mi je struka, ali

posle onog govora u Vranju sam odustao od tog posla. Nisu me za-

ustavili ni latinski tekstovi, ni ruski, ali onde sam pretrpeo poraz. On

pita masu - Ima li neko ovde ve~eras ko nije rodom sa Kosova, ta~ka.

Ne vidim, dodu{e, ni na ovoj drugoj strani, proevropskoj, da se neko

ba{ ubio obja{njavaju}i ljudima {ta je ta Evropa. Jedni tvrde da

odmah nastupa raj, a Ko{tunica i njegov Nikolaj da Evropa smrdi, izv-

injavam se, citiram svetog vladiku Nikolaja. Ideja Evrope je po~ela

kada sam bio de~ak. Zaljubili smo se u tu Evropu i ~itali o tome ile-

galno po Beogradu. Evropa je jedinstvo razli~itosti, ni{ta nama

Evropa ne}e uzeti, ni }irilicu nam ne}e uzeti, ni pravoslavlje, ni

Uskrs. Ne}e nam dirati ni kalendar, koji se protivi i astronomskim i

matemati~kim pravilima, ne}e nam braniti da Bo`i} slavimo sredi-

nom jula, nemaju ni{ta protiv. A tako }e i biti za stotinak godina. 

Imamo mi nekog ministra prosvete, bo`e me prosti, ~ovek je ministar

prosvete. Znate li ko je bio njegov prethodnik? - Dositej Obradovi}.

Taj ~ovek pri~a takve nebuloze, takve antiprosvetiteljske stvari da je

prosto te{ko verovati. Oni su u celu igru ubacili Kosovo, pa pitam - {ta

vam ta re~ Kosovo zna~i? Kada ~ovek pa`ljivo ~ita njihove govore, to

se mo`e pisati malim slovom, to je neka zbirna imenica. To {to vi

pri~ate o Kosovu, veze nema sa onim dole Kosovom, na kojem `ivi

stotinak hiljada na{ih sugra|ana Srba u nevolji. Oni su taj problem

Kosova podigli na metafizi~ku ravan. Postoji neki kosovski zavet.

^uo sam za dva zaveta, Stari i Novi zavet. Postoji kosovski mit,

kosovska legenda, istorijska Kosovska bitka. I nije to prvi poraz i

prva pobeda, bo`e moj. 

Nakon prijema u turskoj ambasadi u Beogradu pitam - Izvinite, ekse-

lencijo, kako je Kosovska bitka prikazana u va{oj, turskoj istoriji?

Gospodine - ka`e on meni - mi smo bili ogromna imperija, Kosovska

bitka je bila jedna na{a usputna pobeda malih razmera. A ovde

Matija Be}kovi} ka`e - Na Zemljinoj kugli ni{ta ve}e se nije dogodilo.
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. Cela se ta metafizika pokre}e samo zato da bi neki Vojislav Ko{tuni-

ca bio prvi ministar srpske vlade, kako god da se izbori zavr{e. Zato

mu ne treba 11. maja dati ba{ tu {ansu, jer }e on zaista, ja ne}u re}i

survati, neki ka`u vratiti Srbiju u devedesete, pa nas survati u prova-

liju. Nemam ja tako crnu sliku, ali to je ~ovek koji }e nas sigurno

uko~iti za jo{ desetak godina koje }emo izgubiti, jer on je u sebi

uko~en, on nema duhovnog na~ela koje ga pokre}e da misli za druge.

Ja vam ne predla`em da ovo do`ivite kao izbor toga kojem }ete se

privoleti carstvu. Nikakvom se mi carstvu ne privoljevamo, nego se

ovde radi o tome da treba kao gra|ani i ljudi da zrelo porazmislimo i

da uskratimo {ansu toj radikaliji koja 157 godina pri~a istu pri~u,

tekstualno istu pri~u o Rusiji, o narodu, pa i o tom nesre}nom

Kosovu.

Teofil Pan~i}: 

@ivimo u nekoj vrsti zatvora na otvorenom, mi smo sami sebe

zaklju~ali jo{ po~etkom devedesetih godina, zaklju~ali se i bacili

klju~. Evropa je to primila k znanju i od tada se prema nama pona{a

kao prema ljudima koji su malo autisti~ni, da se najbla`e izrazim, i

mi svih ovih godina `ivimo u realno potpuno nepodno{ljivom,

poni`avaju}em stanju. Dakle, mi smo zemlja u kojoj o~ajni~ki

nedostaje protok svega: ljudi, robe, ideja, li~nih, privatnih kontakata.

Ako skoro dvadeset godina `ivite u toj atmosferi, niko ne mo`e da

iza|e, malo ko i dolazi, to mora da ostavi posledice. Narodu koji nigde

ne putuje, lak{e }ete prodati svaku sumanutu pri~u. Ovde svaka

budala do|e i ka`e - Treba da bude tako i tako- a ako mu neko ka`e -

Pa to nije ba{ u redu - on ka`e - Tako je svugde u svetu, cela Evropa

tako radi. I malo ko mo`e da mu ka`e - ^ekaj, bre, {ta pri~a{, to uop{te

nije istina, jer ve}ina ljudi jednostavno ne zna. 

Ja, recimo, putujem iz Beograda vozom u Zagreb. Od Beograda do

Stare Pazove taj voz putuje sat vremena, to je trideset kilometara, pa

onda od Stare Pazove do [ida, do granice, ~ini mi se putujem jo{ ceo

dan. Od Vinkovaca do Zagreba, {to je znatno du`e nego od Beograda

do Vinkovaca, mi putujemo dvaput kra}e. A onda, znate {ta se de{ava

u Zagrebu, a ako ne u Zagrebu, najkasnije na slovena~kog granici,

po{to su to kompozicije koje idu za Minhen, za Cirih i tako dalje?

Skoro redovno se spava}a kola na{ih `eleznica isklju~uju iz sao-

bra}aja, ne}e da ih puste u Sloveniju, dakle u Evropsku uniju. Za{to

ne}e da ih puste? Nema vode, nema svetla, zatvaraju se kalauzom i
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sli~ne potpuno sumanute stvari. Ta spava}a kola pamte Haila

Selasija i to je ono {to mi {aljemo u zemlje koje su do ju~e bile s nama

u istoj dr`avi, u istom politi~kom i ekonomskom sistemu. Setite se,

krajem osamdesetih i po~etkom devedesetih - Vide}e Slovenci bez

srpske poga~e. Pa ne{to ne vidim da su propali, ali zato jako dobro

vidim da smo mi propali. Ali mi ne `elimo da govorimo o svojoj

propasti, nego nam se ~ini da }e nam biti lak{e ako na|emo krivca, pa

ga tra`imo u rasponu od Merkatora do Va{ingtona. Sasvim nam je

svejedno, samo da mi ne budemo krivi. 

Ja tako obja{njavam i ovakve rezultate izbora kakvi su bili na velikoj

ve}ini na{ih slobodnih izbora do sada i kakvi }e mo`da biti i slede}i.

Ljudi ne `ele da se suo~e sa onim {to je ra|eno, zato im je lep{e i lak{e

da slu{aju pri~e ovih prevaranata, marodera i ostalih, koji sami

imaju ruke u krvi do lakata, i u na{em novcu do lakata, i koji govore

- Ma ljudi, mi smo super i vi ste super zato {to glasate za nas, ne zna

se ko je vi{e super. E, dok se budu tako i jedni i drugi pothranjivali

iluzijama, nama ne mo`e biti bolje. Mislim da je ovo jako va`no re}i,

jer mi svi govorimo - jao, {ta }e biti 11. maja, kao da govorimo o

prirodnoj pojavi, kao da se razmi{lja da li }e do}i oluja ili takvo ne{to

na {ta mi ne mo`emo da uti~emo. Kao da ne govorimo o tome da }e

konkretnih ne znam koliko miliona gra|ana konkretne zemlje zvane

Srbija iza}i na izbore i zaokru`iti ne{to. 

Izvinite, molim vas, ako se zaista dogodi ono ~ega se svi bojimo, pa

mi ne mo`emo da ka`emo - kriv nam je Bu{. Izvinite, molim vas,

punoletni ste gra|ani, normalni ste, ako ve}ina vas na kraju izabere

sopstvenu propast, {ta mo`e Evropska unija ili bilo ko drugi nego

naprosto da to primi k znanju, da konstatuje i ka`e - a, je li tako,

zna~i to `elite, dobro. Ne mo`e niko da vam oduzme to pravo, kao {to

~ovek, ako ho}e da se ubije, on }e da se ubije. Na}i }e na~ina pa }e da

se ubije, da li }e da sko~i s mosta ili }e da se baci pod voz. Ali ne pre-

poru~ujem mu da se baci pod voz, jer voz ide mnogo sporo kod nas.

Tako da }e ~ovek na}i na~ina, a tako vam je i ovo. Ako mi `elimo da se

uni{timo, pa nas niko u tome ne mo`e da spre~i. 

Kada smo tako divni i tako krasni, za{to makar toliko ne uradimo za

sebe, da izaberemo relativno normalne ljude na tim izborima? Ne}u

da ka`em ni preterano pametne, ni preterano po{tene, ho}u samo da

ka`em elementarno normalne. Mi smo ostali kao crna rupa i crna
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. ta~ka i sada iz svoje mi{je rupe gledamo i jo{ pljuckamo nagore. Ali

znate, kada pljuckate uvis, onda postoji velika opasnost da }ete da

zapljunete samoga sebe. ^ini mi se da smo mi sada upravo u toj fazi:

~amimo, d`ed`imo u nekoj rupi i iz te rupe pljujemo nagore, a to nam

se vra}a na glavu. Ne treba da gledamo na taj 11. maj samo kao na

opasnost. On jeste opasnost, ali je i {ansa. Ja znam gde }u ja biti 11.

maja i znam {ta }u ja raditi 11. maja i nadam se da }e svaki gra|anin,

koji iole `eli dobro sebi i svojima, raditi to isto.

Svetlana Luki}: 

Jedna od na{ih sagovornica odlu~ila je da u|e u politi~ku arenu, znate

ve} da je re~ o Biljani Srbljanovi}. Biljana je kandidatkinja Liberalno-

demokratske partije za gradona~elnicu Beograda. Sa njom smo raz-

govarali ba{ onoga dana kada smo potpisali ovaj Sporazum sa

Evropskom unijom. 

Biljana Srbljanovi}:  

Ja mislim da je prevashodno uspeh u tome {to je Evropa shvatila da

je nama izuzetno potrebna pomo} u ovom trenutku, da je razlika

izme|u proevropskih snaga i ovih nazadnjaka u nekoliko procenata

u korist nas i da tome jednostavno mora da se pru`i neka vrsta

podr{ke - ina~e }e Srbija potonuti. Mi smo na ivici ambisa i pitanje je

trenutka kad }emo pasti. Mo`da nam je to dato i iz ose}aja neke kri-

vice i odgovornosti prema nama zbog velikog pritiska koji trpimo, na

koji o~igledno ne umemo da odgovorimo, i zbog njihovog saznanja da

je to mo`da bio pogre{an pristup. Sa nama treba malo kao sa nekim

ometenim u razvoju, polako. Na{e je da nam to bude ~ast, da to prih-

vatimo uz radost i da probamo da se ne obrukamo ponovo. A to kako

sporazum do`ivljavaju ove nazadnja~ke snage, mislim da je vele-

izdaja zemlje. 

Boris Tadi} je morao mnogo ranije da potpi{e taj sporazum i on na taj

potpis ima puno zakonsko, moralno, materijalno i svako drugo pravo,

i ja tu stajem apsolutno iza njega. Ostatak te tehni~ke vlade nema

nikakvo pravo da se predomisli, niti ima ikakvo pravo da u korist

svoje neposredne politike, rezultata na ovim izborima, gura zemlju u

novu krizu opozivom predsednika. Ako se to dogodi, predla`em

svima da se odmah isele, da istoga trenutka zakatan~e ku}u i odvedu

decu odavde i da puste ovim ludacima da se upropaste do kraja. To je

jednostavno otmica zemlje, mi smo onda pod opsadom radikala i



DSS-a, ukoliko se to dogodi, i to je onda - spasavaj se ko mo`e. Neki

ludaci su ti zaposeli `ivot i ako ne mo`emo da ih pobedimo - be`ite,

ljudi, sklanjajte se.

To je u`asno ~udno, sad sam prvi put sa ove strane, zna~i u~estvujem

u tim izborima i tako sam ne{to mirna, jer ne mogu da zamislim

mogu}nost da radikali i Ko{tunica dobiju vlast bilo gde. Sre}u me na

ulici, pa ljudi imaju potrebu da mi ne{to ka`u i nije mi se desilo da

prepoznam na ne~ijem licu `elju da jedan ~ovek, ume{an u ubistvo, u

skrivanje najgorih zlo~inaca i drugi ~ovek, koji je saborac najtra-

gi~nije politike ove zemlje posle Drugog svetskog rata, na bilo koji

na~in, vi{e budu prisutni u `ivotu. Ja ~ak razumem glasa~e radikala,

jer radikali imaju socijalnu demagogiju i oni znaju da ljudi te{ko

`ive. Oni se obra}aju ljudima koji ne znaju {ta }e nam doneti

Sporazum o pridru`ivanju ili {ta bi nam konkretno doneo ulazak u

Evropsku uniju, jer oni to ne razumeju. Neko treba da iza|e na tele-

viziju i da ka`e - Mleko u Srbiji ko{ta dvadeset odsto vi{e nego u

Nema~koj, ~okolada i koka-kola ko{taju trideset odsto vi{e nego u

Nema~koj, a to je zbog toga {to ovde postoji monopol i {to veliki vlas-

nici velikih lanaca prodavnica hrane zara|uju na siroma{nim

gra|anima udaraju}i reket na elementarne prehrambene proizvode.

Sporazum o pridru`ivanju i ulazak u Evropsku uniju ukida monopol-

sko pravo velikih trgova~kih lanaca, {to zna~i da taj radnik vi{e ne}e

pla}ati mleko skuplje nego Nemac. 

Demokratska stranka kao ve}inska demokratska stranka se defakto

obra}a vi{oj srednjoj klasi, ljudima koji mogu da uzmu kredit, i to ne

samo da imaju tu mogu}nost, nego imaju i neku potrebu i `elju da

uzmu kredit. Oni se isklju~ivo bave tim slojem stanovni{tva i zbog

toga popularnost radikala toliko raste. Ja ne mogu da shvatim ko je

taj ~ovek koji ima iole li~nog integriteta, elementarnog ljudskog

po{tenja, da ne govorim o intelektualnom po{tenju, koji u Srbiji

2008. godine mo`e da zaokru`i bilo koga sa liste Vojislava

Ko{tunice. Ja mislim da su rak-rana ove zemlje taj ~ovek i njegova

partija i da na{ zajedni~ki cilj mora biti da ti ljudi vi{e nikada ne

pre|u cenzus. On je u prilici da sa svojom manjinom ucenjuje ostatak

zemlje, da se slepo dr`i potrebe da se odr`i na vlasti, jer ako si|e s

vlasti, nestaje i imunitet pred pravosudnim organima. Oni su

ume{ani u sva{ta i njima je pitanje `ivota i smrti da se odr`e na

vlasti. Oni }e sa crnim |avolom u}i u vlast samo da bi se odr`ali, da

Biljana

Srbljanovi}
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. bi zadr`ali svoj imunitet pred pravosudnim organima. Na{a obaveza

je da uradimo sve da ljudi shvate da dokle god Demokratska stranka

Srbije prelazi cenzus, Srbija }e biti u blokadi, Srbija }e biti na ivici

ambisa. 

Oni su gori sada, nego Milo{evi} poslednjih dana, jer Milo{evi} je bio

toliko arogantan da nije verovao da }e mu poslednji dan ikad do}i.

Ako se se}a{ snimaka toga kada su ga isporu~ivali u Hag, on je ogr-

nuti starac, izgleda kao predsednik ku}nog saveta kome su oduzeli

pe~at i klju~eve od kase, pa se malo naljutio ali i dalje ne veruje, on ne

veruje da je to taj trenutak. I zbog toga je mo`da on i pao. Me|utim,

ovi ljudi znaju da mnogima od njih glava igra na ramenima, i u smis-

lu da su im zapre}ene ozbiljne zatvorske kazne ako jednom bude

iza{lo na videlo sve ono {to su oni radili, od elementarne korupcije u

gradu do onog nivoa o kome mi uporno govorimo, da su ljudi iz kabi-

neta Vojislava Ko{tunice ume{ani u ubistvo Zorana \in|i}a. Njih

imunitet i Ko{tunica {tite od gonjenja pravosudnih organa. To je sve,

oni sebi spasavaju glavu. 

Oni su kao neka sekta koja na kraju pusti gas pa pobije svu decu, svi

da pomremo samo da se oni spasu. I vi{e me ne zanima ni kritiko-

vanje Demokratske stranke, koja je, naravno, morala da uradi mnogo

vi{e i naravno da ima ogromnu odgovornost, jer je odr`avala tog

Ko{tunicu na vlasti. Kao d`inovski, mlaki bokser pun sala, on bi

svima da se svidi, pa je izgubio svoju su{tinu i svoju snagu. DS delu-

je kao neki pregojeni bokser, koji kada zamahne uvek proma{i cilj i

uvek ga onaj mali, pokvareni {utne ispod pasa i nokautira ga. E, sad,

ja vi{e ne mogu njih da krivim i uop{te me vi{e ne zanimaju.

Opasnost preti od Vojislava Ko{tunice i njegove sekte. 

Radikali su nebitni, oni nikad nijedne izbore nisu dobili, njima se ni

ne isplati da pobede, da preuzmu odgovornost. Taj Vu~i} je moje

godi{te, on treba i posle da `ivi. Ako do|e na vlast, on }e mo`da da

napuni svoje i d`epove svoje stranke, svojih kumova i prijatelja, ali

nakon toga njemu ostaje jo{ pola veka da pre`ivi ovde. On nema {ta

drugo da radi osim da se bavi politikom, a najkomotnije im je da se

bave politikom kao najve}a opasnost i najve}a opoziciona stranka.

Oni ho}e da muljaju i da su stalno tu, da ti prete - Vide}e{ {ta }u da ti

uradim, sad }u da ti uradim, kao Bata @ivojinovi} u filmu U raljama

`ivota, i kad ti sve to budem uradio, ti }e{ pasti u nesvest. Ali u stvari
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to nikada ne uradim, jer sam zauzet `vaka-njem `vake. Bilo je mnogo

pri~a o tome kako se ta stranka mo`e kupiti i ja bih pozvala sponzore

i mecene srpske budu}nosti da to i urade ovih dana.

Ja sam krenula u kampanju vrlo {treberski. Prvo sam sela i okru`ila

se pametnim i obrazovanim ljudima, koji su stru~njaci za svaku

oblast koja je va`na za `ivot grada, uzela zakone, uzela papire,

knjige, istra`ivanja, prou~avanja i sve nau~ila. Sada mogu da ti

pola`em {ta god ho}e{ - pitajte me, profesore, u~ila sam celu no}.

Tako da pri~a o mojoj nekompetenciji pada u vodu. Mislim da Zakon

o javnim nabavkama poznajem bolje od svih ljudi u ovom gradu. To je

savladivo, uzme{ segment po segment i vidi{ {ta je zakon, kako mora

da se menja, koji je problem, fokusira{ se na problem, razgovara{ sa

ekspertima, na|e{ re{enje, ponudi{ re{enje, sastavi{ program i goto-

vo. I onda sam shvatila da se u svakoj oblasti udru`enog rada u ovom

gradu moj program svodi na ono - Ljudi, ovde vi{e ne mo`e ovako da

se `ivi. Sve je to toliko na {tetu gra|ana i toliko blokira `ivot ljudi,

toliko mora da se pobolj{a da ja nemam {ta drugo da radim, nego da

otvorim prozor i da ka`em - Ljudi, ne mo`e da se `ivi vi{e ovako, i to

je moj predizborni program. Svaka se ta~ka svodi zapravo na to. 

Zavod za za{titu spomenika izdaje dozvole za kioske i za firmopisce.

Da bi ti pisalo nasred Trga Republike ogromnim slovima: Do jaja

mora Zavod za za{titu spomenika da ti da dozvolu i on je to dao, pa je

pitanje kako je on to ta~no dao. Ni vrti}i nisu naivna pri~a, a da ne

pri~am o mostogradnji, metrou. Prostorije za dnevni boravak dece

ometene u razvoju ne mogu da se rekonstrui{u i renoviraju se sve ove

godine zbog toga {to je neko vrlo konkretan bacio oko na taj teren u

[ekspirovoj ulici. Sada su roditelji dece ometene u razvoju primorani

da ih stavljaju u domove, gde oni `ive u jako lo{im uslovima. Stavlja{

tu decu pod tri brave, sklanja{ ih iz ku}e, jer mora{ da radi{, ne mo`e{

da ih dr`i{ u ku}i ako nema ko da se brine o njima, jer je neko bloki-

rao renoviranje jednog jedinog objekta, koji postoji u [ekspirovoj

ulici. To je stvarno tako da mora{ da otvori{ prozor i ka`e{ - Ljudi, ne

mo`e vi{e ovako, ne mo`e{ tu decu tretirati kao da su gora od pacova. 

Romsku decu u ovoj zemlji, u osamdeset odsto slu~ajeva upisuju u

specijalne {kole. Za{to? Zato {to, da bi se upisali u pred{kolske

ustanove, tra`e da su im roditelji zaposleni. Roditelji romske dece u

najve}em broju slu~ajeva nisu zaposleni. Deca ne mogu da idu u
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. pred{kolsku ustanovu, ne znaju dobro srpski, strpaju ih u specijalne

{kole. I nikada se ne}e zaposliti i to je zatvoreni krug. Ta su deca

diskriminisana ovde, u ovom gradu, gde smo mi dali pre dve nedelje

titulu po~asnog gra|anina Nelsonu Mendeli, borcu protiv rasizma. U

dr`avi u kojoj je rasizam institucionalizovan, u kojoj su romska deca

tretirana gore nego crnci u Ju`noj Africi u vreme Mendeline borbe. Ej

bre, rodi{ dete i baci{ ga u |ubre i taj i takav grad slavi Nelsona

Mendelu i borbu protiv rasizma i pri~a ti o otvorenom gradu, o evrop-

skim integracijama, a {ikanira grupaciju od gotovo sedamsto hiljada

stanovnika u ovoj zemlji. 

Nemamo autobuse u koje mogu invalidi da u|u, nema{ nijedan javni

toalet u koji mo`e invalid da u|e, zna~i, osu|en je da se upi{a u ga}e

na ulici. Zna~i, ima{ ljude koji se busaju u Kosovo, a u stvari muljaju,

trguju i kriju se pred pravosudnim organima ili govore o kreditima,

pa dodelim sebi stan od dr`avnih para u svojoj predizbornoj kam-

panji. Zna~i, oni se obra}aju i odgovaraju}em sloju stanovni{tva. A

ako si nepokretan, upi{aj se u ga}e na ulici, ba{ me briga za tebe. Taj

stupanj nesolidarnosti je uspostavila vlast. Pogledaj polo`aj gej

ljudi. Ej, ne dolaze nam ovde na Pesmu Evrovizije. Svi }emo da peva-

mo i da vrtimo zadnjice uz najgej~arskiju paradu koja postoji u

svemiru. U toj na{oj kriminalnoj supkulturi , i da upotrebim i tu re~

za koju me sad svi jure, d`iberi su svi zapravo obu~eni kao da su na

gej paradi u Berlinu, to je deo njihovog stila. E, ti isti ljudi su sprem-

ni da {ibaju neke klince koji bi do{li ovde da pevaju i vrte guzicom uz

Pesmu Evrovizije i zbog toga se Beograd bruka i ne mo`e ovde da

primi po{tovaoce Evrosonga. ^ove~e, mi ne damo da se ovde odr`i ni

Evrosong onako kako treba. 

Nemamo nikakvu solidarnost, na sve idemo silom, stranke na vlasti

se obra}aju samo mejnstrimu ili ima{ one druge nacionalisti~ke

pri~e, ako ima{ tre}e dete, peto dete, osmo dete, hiljadito kosovsko

dete da ga zave{ta{ i da ga da{ odmah za kosovski boj. Ja, na primer,

imam predlog u programu da grad finansira, poma`e prvo dete, jer ko

ima prvo dete, ko ga je rodio, rodi}e i drugo, a mnogo je te{ko da se

steknu uslovi da se rodi to prvo. Pro|e ti vreme u glavinjanju, u o~eki-

vanju posla, u glavinjanju izme|u odluke da li da `ivi{ ovde ili ne, ode

vreme, odu momci, gotovo, nema dece. Zato imam projekat da se

pomogne finansijski prvo dete u porodici. 



Biljana

Srbljanovi}

Drugi projekat mi je za sve studente koji imaju prosek ve}i od osam i

koji ho}e da putuju u inostranstvo iz bilo kog razloga, da vide koncert

Boba Dilana u Vara`dinu, ili da gledaju izlo`bu u Budimpe{ti. Dok

sa~ekamo, ne lip{i magar~e do zelene trave, belu {engensku listu, mi

moramo da pla}amo da se oni vrate. E, pa tro{ak osiguranja }e da

pokriva grad. Svakom studentu koji dobije bilo koju stipendiju od

bilo koje strane institucije, mi pla}amo povratnu kartu, da mu na

neki simboli~an na~in ka`emo - Evo, hajde, sad se vrati, mozgu,

nazad, pa mi ka`i tri re~i nema~kog koje si nau~io na institutu Gete

dok si mesec dana sedeo u Berlinu, ili me nau~i kako se pravi prava

be~ka kafa, nije va`no, ali grad ti pla}a povratnu kartu da ti pomogne

da ode{, ali da ti pomogne i da se vrati{. Ti nisi, naravno, obavezan da

se vrati{, ali da zna{ da tvoj grad tebe ~eka i da bismo mi mnogo voleli

da se ti vrati{ i da mi u tebe ho}emo da ulo`imo ne{to, pa makar to

bilo dvesta evra. 

Obrazovanje u ovoj dr`avi dr`i DSS, ne postoji ustanova koja se bavi

obrazovanjem koju ne dr`i DSS, uklju~uju}i i Prosvetni pregled, da

ne govorim o Zavodu za izdavanje ud`benika, ministarstvu obrazo-

vanja, gradskom sekretarijatu za obrazovanje. Zna~i, oni su odlu~ili

u jednom trenutku da je njihova snaga u budu}nosti da zaustave

obrazovanje ove dece, pa su zaustavili reformu koja je zapo~eta za

vreme \in|i}a, sekirom su je isekli. Pa su probali malo nogom, onom

`enom koja se istr~ala, pa su nju povukli, ali su ostavili Lju{i}a,

ostavili sve te iste takve, stra{no mra~ne mozgove ~iji je jedini

zadatak da zavedu na{u decu kao u neku sektu. Od prvog razreda

osnovne {kole oni njima ispiraju mozak, pa sad, na primer, kad sam

spominjala tu romsku decu, ta romska deca kada se i upi{u u

osnovnu {kolu, tih dvadeset odsto, jedino {to mo`e da ~uje o sebi i

svojoj kulturi je - Ciga hvali svog konja i La`e{, Cigo. I Demokratska

stranka Srbije odli~no zna, kao {to je Nade`da pro{li put spominjala,

da su se deca pravila za vreme \in|i}a, da su sada ta deca stasala za

obdani{te, a sad }e da stasaju za osnovnu {kolu i tu im mozak mora{

ispirati, tu ih operi{e{, kao svaka sekta. 

Njih ne zanima lova koja mo`e da se uzme od Parking servisa, njih

zanima mozak, oni nam otimaju mozgove na{e dece, to su body

snatchers. Oni kidnapuju jednu generaciju dece, koja sada ulaze u

{kole, oni prave nove klonove, koji }e sutra biti topovsko meso, njima

na raspolaganju od sada zauvek. Ja uporno ponavljam - da je u {kol-
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. skoj lektiri bila knjiga Razglednica iz groba, Emira Suljagi}a, ~oveka

koji je pre`iveo Srebrenicu, a njegovi nisu, da su deca to ~itala u

petom razredu kao obaveznu lektiru i pri~ala o tome sa nastavnicom

- kako si ti to do`iveo, ne bi bilo deteta koje bi na stadionu sa {esnaest

godina vikalo - No`, `ica, Srebrenica, ne bi bilo deteta koje bi vikalo -

Ubij, zakolji, da [iptar ne postoji. Ne bi. Ne ra|aju se na{a deca zla. 

Ovde nema politi~ke elite koja ima interes da se time bavi, oni se bave 

time gde koju banku da otvore, koje kredite za koje stanove, kako

ljude da dr`e u situaciji da ne po`ele ne{to vi{e od toga, nego da im

dr`e glavu iznad vode, da oni pla}aju te svoje rate, a posle }emo da

razmi{ljamo o promeni sistema. Mislim da je ovde velika odgo-

vornost na intelektualnim elitama, koje su digle ruke u jednom

trenutku i neke od njih se utopile u zgodne pozicije oko Demokratske

stranke. Moje veliko razo~aranje je Sonja Liht, drugo veliko

razo~aranje je list Vreme, zatim list Danas. To su ljudi koji su prodali

svoj li~ni i intelektualni integritet za ne{to malo povlastica koje

imaju. Urednik Vremena pi{e kolumne u gotovo svim novinama i te

kolumne su njegovo pranje od toga za{to se on lo{e ose}a zbog

situacije u kojoj se na{ao. ^uveno Vreme jedva `ivotari, oni su izgu-

bili svaki kredibilitet, oni su sami spomenici svoje propasti. Sonja

Liht, koja je bila ipak simbol intelektualnog otpora, postala je parad-

ni pion dvora Demokratske stranke. I svi mi koji nismo u to u{li smo

njihovi zakleti neprijatelji i normalno je da udaraju samo na nas. Oni

se vi{e ne bave time da li smo mi dobri za ovo dru{tvo. I sve {to bi gov-

orili u vreme dok su imali li~ni integritet, sada moraju da bace pod

noge da bi se opravdali, da bi mogli da legnu da spavaju. A i kad legnu

da spavaju, i dalje im se mota po glavi {ta }e sutra, kako }e da nam se

osvete, jer se mi nismo prodali za kolumnu u Blicu, a oni jesu. 

Radi se o tome da postoji neko ko uporno ne napu{ta svoje stavove,

`eli da bude korektiv u ovom dru{tvu, a postoji neko ko u jednom

trenutku poklekne, pa onda umesto da se okrene ka introspekciji ili

da gura taj svoj krst, pa da ga iznese do kraja, on mrzi sve druge koji

to nisu, pa po cenu da to unaza|uje dru{tvo. To je mnogo tu`no.

Meni je LDP stra{no i{ao na `ivce, po{to su se stalno `alili na B92, na

ove medije koje mi ~itamo, Danas, Blic, da su blokirani. Mi koji

znamo kako da ~itamo, mi koji ~itamo blogove, sajtove, forume i

informisani smo, stalno smo u fazonu - [ta se, bre, `alite? Nije istina



Biljana

Srbljanovi}

da ste blokirani. - Istina je. Ja sam u `ivotu dala hiljade intervjua, ali

to kako me blokiraju od kada sam rekla da glasam za LDP, pa tek od

trenutka kada sam stala na listu - ta blokada, pa to je nevi|eno. Ti si

blokiran od onih koji bi trebalo da ti budu prirodni sagovornici,

saradnici i bi}e ti. Ja ne mogu da iza|em i da ka`em ljudima {ta je

moj program, ja idem i dajem intervjue, a iz {taba Demokratske

stranke pi{u pitanja. Medijska blokada je gora nego u vreme

Milo{evi}a. Dvehiljadite si imao sedamdeset lokalnih stanica, pa

imao si taj ANEM. Ti shvata{ da mi ovde moljakamo televizije da me

pozovu. Celog `ivota im govorim - Ne, hvala, ostavite me na miru,

bam slu{alicu, a sad sam u fazonu - Da li bih ja mogla da do|em da me

snimite? I jo{ im ka`em - Majke mi, imam program, nisam mentalno

retardirana osoba i ne `ivim u Parizu. Neverovatno je kako ne posto-

ji ipak neki elementarni nivo pristojnosti u pristojnim medijima. 

Kad vidi{ koliko se Delta ogla{ava u Vremenu, ti zna{ da onda u

Vremenu ne mo`e da bude mesta ni za jedan jedini tekst o kampanji

LDP-a, niti za tekst gradona~elnice BS. Ja sam davala intervju

Vremenu kao anonimni diplomac FDU-a, sa prvom premijerom na

Maloj sceni Jugoslovenskog dramskog, a sada ne mogu. Imala sam

veliku premijeru, na Velikoj sceni Jugoslovenskog dramskog, velikog

komada za koji sam dobila nagradu grada Beograda, nisam dobacila

do Vremena. Ne postoji interes najstarije novine na Balkanu da me

pita - Biljana Srbljanovi}, za{to si se kandidovala, evo imamo nez-

godna pitanja za tebe i da li bi ti umela da objasni{ svoj program? Ne,

oni pre}utkuju svojim ~itaocima da ja postojim. Politika mi je poslala

pitanja: koji sam znak u horoskopu, i da li kao vaga, jer su vage neod-

lu~ne, mogu da vodim zemlju, i {ta ja ro|ena u [vedskoj uop{te znam

o Beogradu. To je Ljiljana Smajlovi} odlu~ila da me pita. To je

diskriminacija po mestu ro|enja, diskriminacija kao `ene, zna~i,

predstavlja me kao apsolutnu budalu koja ne zna ni{ta osim svog

horoskopskog znaka. Oni su mi, by the way, otkrili {ta mi je podznak.

Ja sam, naravno, odbila da odgovaram na ta tabloidna pitanja, kakva

nijedan protivkandidat nije dobio. Nikada niko nije pitao \ilasa gde

je ro|en ni {ta je u horoskopu. Ali, to ti o~ekuje{ od DSS-ovog fanzina

i od te `ene koja sistematski uni{tava medijsku scenu. Ona je dobila

zadatak da uni{ti medijsku scenu ovde, da izvr{i kuririzaciju medija

i ona to vrlo pametno radi. Tako da na neki na~in to i o~ekujem od

njih, ali ne o~ekujem od Vremena, koje je lustriralo tu Ljilju

Smajlovi} onomad i distanciralo se od nje. Kako je mogu}e da se to
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. sada spojilo? Nisam bila na ~asu kada se to u~ilo. Kako sam pres-

pavala taj trenutak kada su mediji do te mere potonuli da vi{e ne pos-

toji nedeljnik koji mo`e{ da ~ita{? 

Poslednji doga|aj je bio sa RTS-om. Direktor javnog servisa je zbog

mene morao da uzima telohranitelja. ^ovek nosi u najlon kesi pi{tolj,

jer ja mu podme}em ove {to ih pesni~i po cve}arama. A onda premijer

ho}e da ga za{titi od mene. Ja mislim da premijer i treba da ga za{titi

od mene i on sa najlon kesom i pi{toljem da {titi premijera, tako|e od

mene, ali ne od mog fizi~kog napada, nego od toga {to ja sistemski

ho}u da promenim stvari i ja }u to uraditi. I imam dovoljno snage i

godina pred sobom da se bavim njima dvojicom od sada pa dok oboji-

ca ne budu smenjeni i dok se obojica ne budu pojavili pred nekorum-

piranim specijalnim sudijom, koji }e da im postavi prava pitanja koja

sve nas mu~e. Tako da su oni u pravu kada jedan drugog {tite i kada

se mene pla{e, ali nemaju nikakvo pravo da koriste pozicije institu-

cija i mo}i da la`u ovo gra|anstvo da ja njemu fizi~ki pretim. Ja

tvrdim da on za moje pare la`e gra|ane i da on za to mora jednoga

dana da odgovara. 

Ali za{to ja time moram da se bavim i da obja{njavam da ~ovek koji

je na javnoj funkciji, i glasovima Demokratske stranke, nema nikak-

vo pravo da se na taj na~in obra~unava sa mnom? Zar to nije posao

listova Danas, Blic i Vreme? Ne, nego list Vreme sa tim ~ovekom pravi

stravi~an dokumentarni film, u kojem iskrivljuju istinu iz zapisnika

sa su|enja za atentat na premijera \in|i}a.

Ja se stra{no bojim svega i sve me parali{e i onda imam drugi impuls

- juri{, junaci i onda tr~im prema opasnosti. Ne umem druga~ije da

funkcioni{em. I sada sam videla kako to stvarno izgleda izbliza i {to

vi{e vidim i {to je to prljavije, ja imam ve}u potrebu da tr~im u taj

juri{ prva. Dr`ala sam se stalno po strani, pa nisam se uprljala, pa ne

zavisim ni od koga, a u stvari nema ko drugi to da uradi. Svi znaju da

sam ja aktivista, ja sam onaj {to skuplja |ubre ispred ku}e, pa daj da

skupimo ovo |ubre i sram bi me bilo da sam odbila tu kandidaturu.

Ne}kala sam se i femkala, izmi{ljala razloge i hvatala krivine. Sram

bi me `ivu pojeo, zemlja bi se crna otvorila, da sam rekla ne. Pa dosta

vi{e da se neko drugi bije za mene, idem ja sada da se bijem, ne}u da

pustim te ljude da se biju bez mene.



Svetlana

Luki}

Svetlana Luki}: 

Pe{~anik je bio ovako dug i zbog toga {to slede}e emisije, 9. maja, ne}e

biti. Tada je predizborna }utnja ve} u toku i {ta god da uradimo u toj

emisiji, za vratom }e nam biti Radio- difuzna agencija i nacionalno i

profesionalno svesne kolege koje nas tu`akaju da kr{imo predizbor-

nu }utnju. Predizbornu }utnju koja po~inje u ~etvrtak u pono} izmis-

lio je Milo{evi}, zna se iz kojih razloga i sada je to, izgleda, postalo

Sveto pismo. Ako iz bilo kog razloga ne mo`emo slobodno da govo-

rimo u Pe{~aniku, ne}emo ni da govorimo, tako da se, dakle, vidimo

posle izbora. ^ujemo se posle 11. maja, a ako pobedi familija srbskih

navija~a, bojim se da }emo se ~e{}e i vi|ati. Pobedni~ki pohod

nema~kog nacionalizma i fa{izma bio je zaustavljen kod

Staljingrada, ali on je jo{ neko vreme nastavio da ~isti nema~ku naci-

ju od levih i desnih skretanja. Pohod na{eg nacionalizma je zaustav-

ljen u Kumanovu, ali ve} godinama se nastavlja ~i{}enje nacije. Ovih

dana familija je jako podigla ulog ove zastra{uju}e igre i Srbija opet

mo`e da postane krvavi toponim na karti Evrope. Me|utim, sve }e biti

dobro 11. maja, vide}ete, sve }e biti dobro, ako ve} nije. Bio je ovo

Pe{~anik.
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Vesna Raki}-Vodineli}, profesorka prava,

Teofil Pan~i}, novinar,

Mi{a Brki}, novinar,

Milutin Petrovi}, filmski reditelj,

Sr|a Popovi}, advokat

Postali smo taoci izvorno kretenske situacije… 

Ako ljudi koji se bave re~ima ne na|u sklop re~i dovoljno

jak da spre~e rat, onda do|avola sa njihovim re~ima… 

Vu~i} u Beogradu je vrlo neprijatna situacija, spakovana

u ve}u, povoljniju situaciju…
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Svetlana Luki}: 

Dobar dan, dragi moji. Ne se}am se da se ikada desilo da posle nekih

izbora nastane takav muk, a potom depresija, a sve posle navodnog

uspeha proevropskih snaga. Mnogi na{i prijatelji i nama najdra`i

sagovornici Pe{~anika pozivaju na racionalno mi{ljenje, na to da je

ulog suvi{e veliki da bismo smeli da dozvolimo da u nama prevlada

ga|enje nad sobom, zato {to smo dozvolili da nam budu}nost zavisi

od zlo~ina~kih stranaka, kao {to su Da~i}eva i Palmina i onog poli-

ti~kog gmaza, kao {to je navodni penzioner Krkobabi}. 

Verovatno su u pravu ljudi koji tvrde da je racionalno pri`eljkivati

koaliciju DS-SPS, ali meni je previ{e rano i da poku{am da progutam

tu nakaznu tvorevinu. Pro{lo je tek dvanaest dana od kada su neki od

nas shvatili da je rat odavno izgubljen, a da do prave bitke sa onima

koji su nas sahranili nije ni do{lo. Te{ko podnosim da mi, tek {to sam

shvatila da sam zauvek izgubila ne{to do ~ega mi je stra{no stalo,

ljudi govore kako `ivot te~e dalje i kako nikada nije sve izgubljeno. 

Verujem da se mnogi od vas ose}aju kao nas dve. Mi bismo vi{e volele

da nas puste da makar nekoliko dana bolujemo - da samo bolujemo.

Prerano je, dok se pusto{enje privodi kraju, praviti Nojevu barku i

nadati se uspe{nom bekstvu. Za po~etak, ne znamo ni da li je spas

mogu}.

O tome da }u `iveti u zemlji u kojoj je Ko{tunica opet predsednik

vlade, Vu~i} gradona~elnik Beograda, a Da~i} ministar spoljnih

poslova, ne mogu ni da mislim. A o tome da }u `iveti u zemlji kojom

vladaju slo`na bra}a DS i SPS mogu da mislim i da vri{tim. Ko zna,

mo`da i da prihvatim, ali ne}e mo}i, nikada ne}e mo}i tu nakazu zvati

vladom nacionalnog pomirenja. Nikada Mrkonji} ne}e postati apostol

socijalne pravde, a Da~i} ~lan Socijalisti~ke internacionale, ma koliko

ga Papandreu primao.

Ovi dani mi li~e na 4. oktobar 2000. Tada je Zoran \in|i} sklopio pakt

sa |avolom i taj |avo ga je 12. marta 2003. ubio. ^etvrtog oktobra

2000. smo na neki na~in izvr{ili kolektivno samoubistvo, koje po-

navljamo i ovih dana, i to ako nam se posre}i. Valjda sve ovo toliko

boli zato {to smo pora`eni od iste stvari i od istih ljudi. Srbija me

podse}a na muslimanski pakao. Islamske pravne knjige osu|uju

Svetlana

Luki}
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. samoubistvo; ono je veliki greh, koji se ka`njava ve~itim proklet-

stvom u obliku beskona~nog ponavljanja tog ~ina. 

Prorok ka`e: onaj ko se baci sa planine i ubije se, baca}e se zauvek

dole u vatre pakla, onaj ko popije otrov i ubije se, nosi}e zauvek otrov

u ruci i pi}e ga u paklu zauvek. Ko god da se ubije na bilo koji na~in

na ovome svetu, bi}e mu~en na taj na~in i na dan vaskrsnu}a.

A sada racionalni ljudi, prvo racionalna `ena, na{a stalna sagovorni-

ca, profesorka prava, gospo|a Vesna Raki}-Vodineli}.

Vesna Raki}-Vodineli}: 

]utanje koje je nastalo posle prve slavljeni~ke no}i je bilo zasnovano

na prebrojavanju poslani~kih mesta i na zaklju~ku da koalicija

izme|u radikala, DSS-a i Socijalisti~ke partije Srbije ima ve}i broj

mesta u parlamentu. Kao protivreakcija na tu igru brojeva, dakle na

tu matemati~ku ve}inu, pojavili su se iz Demokratske stranke i

Liberalne partije glasovi da je SPS partner na koga se mo`e ra~unati.

I to je izra`eno na slede}i na~in - predsednik republike i predsednik

Demokratske stranke je rekao da treba zaboraviti na pro{lost,

zatvoriti je i okrenuti se prema evropskoj budu}nosti Srbije i da zbog

toga Socijalisti~ka partija Srbije predstavlja prihvatljivog partnera.

Na moje veliko iznena|enje, sli~nu izjavu dao je u jednoj televizijskoj

emisiji ^edomir Jovanovi}. Rekao je da }e LDP pomo}i Demokratskoj

stranci na svaki na~in da sa~ini novu vladu Republike Srbije. 

Meni su te dve izjave i situacija koja je posle toga nastala intere-

santne upravo zbog toga {to se ja, kao {to znate, bavim suo~avanjem

sa pro{lo{}u, i u pravnom i u dru{tvenom pogledu. Po~ela sam da

razmi{ljam kako bi izgledala budu}nost Srbije, ukoliko bi se na ovaj

na~in zatrpala jedna te{ka, mu~na, mra~na i zla pro{lost koju  imamo

iza sebe. U nekim drugim zemljama do sada su dominirala dva

odnosa prema pro{losti. Jedan pravac je zaborav pro{losti u ime neke

svetlije budu}nosti, koji se doga|ao u dr`avama koje su smatrale da

im preti rascep dru{tva na dva pribli`no jednaka dela usled

suo~avanja sa pro{lo{}u, ili koje su smatrale da je bolje da sa~ekaju

sa suo~avanjem sa pro{lo{}u dok ne uspostave stabilniju demokrati-

ju. Tu su paradigmati~ni slu~ajevi [panije i Portugala. Na drugoj

strani su dr`ave koje su uz pomo} me|unarodne zajednice, ili
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samostalno, odlu~ile da se okrenu prema svojoj pro{losti, da se suo~e

sa njom, ma kako po dru{tvo bila velika cena za to. 

Kod nas se posle ubistva premijera \in|i}a pojavio tre}i pravac, koji

je vrlo zlokoban, a to je pravac reafirmacije i ponovne legitimizacije

te pro{losti. Taj pravac mo`emo vrlo lako da prepoznamo u izjavama

i radnjama pre svega Srpske radikalne stranke, u brojnim izjavama

nekih ~elnika Demokratske stranke Srbije, a tako|e sporadi~no i u

izjavama SPS-a. Dakle, za slu~aj da se formira takva skup{tinska

ve}ina, to je gledi{te koje }e preovladati. U ovom trenutku mi izgleda

izvesno da }e posle formiranja nove vlade, ako ona uop{te bude bila

formirana, ideja suo~avanja sa pro{lo{}u potpuno izumreti ili }e bar

izumreti na odre|eno vreme. 

U tom smislu, kao jedna od autorki zakona o kr{enju ljudskih prava,

to jest zakona o lustraciji, predla`em da se on zaista stavi van snage

i da ostane kao jedan istorijski, nikada primenjeni zakon. Ako bude

do{lo do formiranja vlade, budu}i da ne znamo kako }e ona izgledati,

a za sada se u obrisima pojavljuju dve mogu}nosti, mi }emo se suo~iti

s privremenim ili trajnim zaboravom pro{losti i s njenom privre-

menom ili trajnom ponovnom legitimacijom. Kao gra|anki Srbije, u

izboru izme|u ove dve varijante, prihvatljivija mi je ideja zaboravl-

janja, a ne ponovnog uspostavljanja zle pro{losti.

Zemlja u kojoj je pro{lost uspe{no zaboravljena, zatrpana, ostavljena

da po~iva, a u kojoj je potom do{lo do stabilnog demokratskog razvo-

ja - jeste [panija. Do 1977. su pojedine politi~ke stranke i pojedine

politi~ke struje poku{avale da uspostave mehanizme suo~avanja s

pro{lo{}u i mehanizme prevladavanja pro{losti, a onda je 1977. {pan-

ski parlament doneo zakon o op{toj amnestiji, pri ~emu je amnesti-

rao od odgovornosti za krivi~na dela i za ubistva pre svega pripad-

nike Frankovog politi~kog nasle|a. To pomirenje za `rtve je bilo

skupo. Situacija je bila mnogo gora nego u Srbiji, zato {to je za vreme

gra|anskog rata, a i u vreme vladavine Franka, a to je bio fa{isti~ki

re`im, `ivote izgubilo oko sto pedeset hiljada ljudi. Takav pomor se u

poslednjih {ezdeset godina u Srbiji nije dogodio. I u biv{oj Jugoslaviji

je postojala sli~na situacija, za koju veliku odgovornost snose poli-

ti~ke stranke koje poti~u iz Srbije, ali to je tema koju za sada ostav-

ljam po strani, ma koliko zna~ajna ona bila. 
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. U [paniji je re~eno da se putem zaborava poku{ava spre~iti rascep

dru{tva i da se zaboravom posti`e jednaka distanca i jednak tretman

`rtava Frankovog re`ima i onih koje su ubile snage biv{e Republike

[panije, koja je bila legitimna dr`ava, protiv koje se Franko 1936.

pobunio. Me|utim, to nije bilo ta~no. Frankove `rtve su bile

pokopane u masovnim grobnicama bez obele`ja, imena, bez saznan-

ja njihovih porodica o tome kada su i gde bili ubijeni. ̂ ak i Lorka, koji

je najzna~ajniji pisac {panske knji`evnosti u dvadesetom veku, bio je

u jednoj od masovnih grobnica u Andaluziji, u blizini Grenade i do

skoro se nije znalo u kojoj od njih su njegovi posmrtni ostaci. 

Pristalice Franka, koje je u gra|anskom ratu ubila republikanska

armija, bile su ekshumirane, sahranjene uz dr`avne po~asti, tako da

se nisu prema svim `rtvama ophodili na isti na~in. Po{to je donet

zakon o op{toj amnestiji, vlast u [paniji je odlu~ila da poku{a da pro-

movi{e novi {panski identitet, koji ne bi bio zasnovan na imperijal-

nim istorijskim tradicijama [panije, na inkviziciji, na spajanju

dr`ave i crkve, {to je bilo karakteristi~no za [paniju u devetnaestom

i po~etkom dvadesetog veka. Poku{ali su da izgrade internacionalni,

evropski identitet [panaca. Izvr{ena je velika reforma obrazovanja

1991. godine i istorija u novoj interpretaciji postala je obavezan

predmet. [panski |aci su imali mogu}nost da prvi put saznaju o

tome {ta se u njihovoj neposrednoj pro{losti desilo. 

Razvoj demokratije je u [paniji posle Frankove smrti bio ugro`eniji

nego u Srbiji. Izme|u 1975. i 1980. bilo je gotovo petsto politi~kih

ubistava. Poku{an je I dr`avni udar u parlamentu, 1981. godine, a

spre~en je zahvaljuju}i harizmatskoj ulozi {panskog monarha. Sada

dolazi ono zbog ~ega sve ovo tako op{irno pri~am. 

U novembru 2007, po{to je izabrana levi~arska vlada, u [paniji je

donesen Zakon o istorijskom se}anju i istorijskom pam}enju. Taj

zakon je predlo`ila vlada Hosea Luisa Zapatera, ~ijeg su dedu ubili

fa{isti, ali glavni promoter tog zakona u parlamentu je bio tako|e

~lan {panske socijalisti~ke partije, Hose Andres Tores Mora, ro|ak

jednog sve{tenika koga su ubile republikanske snage. U isto vreme

kada je donesen taj zakon, papa je proglasio mu~enicima sve{tenike

koje je ubila republikanska armija. To, me|utim, nije smetalo {pan-

skom parlamentu da usvoji ovaj zakon, za koji [panci smatraju da

ima pre svega moralni karakter priznavanja `rtava. 
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Ve} 2002. godine donesena je jedna skup{tinska deklaracija, kojom

se utvr|uje da je Frankov re`im bio protivpravan, jer je Franko bio na

~elu oru`anih snaga koje su napale legalno izabranu vlast u [paniji.

Zakon o istorijskom pam}enju ima i neka pravna dejstva. Prvo je da

se priznaju prava `rtvama gra|anskog rata i `rtvama Frankovog

re`ima. Drugo, po tom zakonu moraju se ukinuti svi zakoni i propisi

koji su doneseni za vreme Frankovog re`ima. Tre}e, mora se obezbe-

diti obe{te}enje porodicama onih koje su ubili predstavnici

Frankovog re`ima. Nadalje, mora se dozvoliti zauzimanje zemlji{ta

radi identifikacije masovnih grobnica, kojih ima mnogo po [paniji.

Lokalne vlasti se obavezuju da uklone simbole Frankovog re`ima:

nazive ulica, trgova, statua. I najzad, zabranjuju se demonstracije u

takozvanoj Dolini palih, u kojoj je Frankov mauzolej. 

Za nas je zanimljivo kako je do{lo do tog veoma kasnog suo~avanja

sa pro{lo{}u, jer do 2007, kada je donesen ovaj zakon, proteklo je

trideset dve godine od Frankove smrti, a ~esto ~ujemo da je suo~ava-

nje s pro{lo{}u nemogu}e kada protekne mnogo vremena. Tada se

navr{ilo ~ak sedamdeset godina od okon~anja gra|anskog rata.

Smatra se da je tome, vi{e od Zapaterove vlade, impuls dao novi sklop

me|unarodnih odnosa i ~injenica da su se nove generacije u {koli

u~e}i istoriju osvestile, postale politi~ki aktivne i po~ele da se pitaju

kako to da mi znamo {ta se de{avalo u Nema~koj, u Ju`noafri~koj

Republici, a ne znamo {ta su radili na{i dedovi i babe. 

Desio se i veliki napad Al Kaide na Madrid, kao posledica u~e{}a

[panije u ratu u Iraku. I sve to zajedno je dalo povoda [pancima da

prestanu da se pitaju samo o sada{njosti. Ukratko, ako u odnosu

prema pro{losti, koja o~igledno jo{ upravlja na{om sada{njo{}u,

moramo da biramo izme|u tri solucije: da se s pro{lo{}u borimo, da

je zaboravimo ili da je ponovo obo`avamo, da joj se divimo kao nekom

novom dobru, mislim da treba da izaberemo ono zlo koje je najreal-

nije, a to je privremeni zaborav pro{losti. I o~igledno je da

demokratske politi~ke stranke, a to su pre svega Demokratska stran-

ka i Liberalnodemokratska partija, to isto misle. Ne verujem da su

njihovi politi~ki ~elnici svoje izjave dali povodom teorijskog odnosa

prema pro{losti. Te izjave su date iz razli~itih pragmati~nih razloga.

Prepoznajem u nekim izjavama pripadnika LDP-a njihovu svest o

tome da pustiti radikale da ponovo ru{e ovu dr`avu zna~i zaista
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. anga`ovati mnogo budu}ih generacija da otklone {tetne posledice

onoga {to bi njihova vladavina sasvim sigurno izazvala.

Povodom formiranja nove vlade, svi su se politi~ki ~elnici osramotili,

na moje iznena|enje, izuzev gospodina Dinki}a. On se zaista nije

osramotio. Nije dao nijednu sramotnu, nijednu udvori~ku izjavu, niti

je bilo kojom svojom izjavom poku{ao da opere bilo ~iji, o~igledno,

vrlo prljav obraz. On to zaista nije uradio. To ma`enje, pa`enje i

ulizivanje strankama koje su u pro{losti nanele veliko zlo ovom

dru{tvu mora da ima odre|enu granicu. Neke personalne granice ne

bi smele da se prelaze i mislim da bi se tu kao paradigma mogao

navesti kolega, profesor vi{e pravnih fakulteta u Srbiji, Mile Ili}. 

Biv{a koalicija Zajedno me je dosta anga`ovala na pravnim poslovi-

ma nastalim povodom izborne kra|e 1996/97. godine. Ne bi bilo lo{e

podsetiti va{e slu{aoce na izjave koje je tada dao takozvani Bata,

Bane pekar, potpredsednik Izvr{nog odbora Skup{tine op{tine Ni{.

On je razotkrio ceo mehanizam izborne kra|e u Ni{u, gde je umesto

37 odbornika koalicije Zajedno, progla{eno da ih ima samo 26. Po{to

je ta izborna kra|a bila otkrivena, gospodin Mile Ili} je bio ~ak

isklju~en iz Socijalisti~ke partije Srbije, pa se posle, pod okolnostima

koje meni nisu poznate, vratio. On je to vreme iskoristio tako {to se

posvetio nau~nom radu, tako da je 1999. odbranio doktorat na

Pravnom fakultetu u Kragujevcu. Posle objavljivanja te doktorske

disertacije, jedan nastavnik Pravnog fakulteta u Pri{tini je optu`io

Mileta Ili}a da je u svom doktoratu izvr{io plagijat na nekoliko mesta

i tra`io je od Pravnog fakulteta u Kragujevcu da mu oduzme titulu

doktora nauka. To se o~igledno nije desilo, budu}i da na mnogo sajto-

va raznih fakulteta mo`ete videti da je gospodin Ili} ne samo profe-

sor, ve} i autor ud`benika iz upravnog prava, pa je ~ak i njegova

sporna knjiga preporu~ena kao obavezno {tivo na master kursu

upravnog prava na Pravnom fakultetu u Beogradu. 

Dakle, ja mogu da shvatim i razumem potrebu Demokratske stranke

i koalicije Za evropsku Srbiju, da poku{aju da se dogovore sa SPS-om.

Ali zaista je te{ko razumeti da se oni okupljaju oko ~oveka koji pred-

stavlja ba{ jedan od najgorih simbola te pro{losti, koja nam se sada

nudi kao neko novo re{enje. Niko ne mo`e da ka`e, pa ~ak ni SPS nije

tako mislio, da je Mile Ili} dobro radio za vreme izbora u Ni{u, jer su

ga oni sami smenili posle toga. Tada je Milo{evi} anga`ovao mi-
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nistarstvo pravde da ono kao bajagi utvrdi {ta se stvarno desilo u

Ni{u, pa je ministarstvo pravde utvrdilo da je u Ni{u zaista bilo regu-

larno izabrano 37 poslanika koalicije Zajedno, a ne 26. Pa kada su ga

smenili ~ak i njegovi, ne znam za{to ovi na{i, to sve pod znacima

navoda, treba opet da ga dovode na vlast. Zaista ne znam da li je to

cena koja mora da se plati. Dakle, jedno su racionalni razlozi, a drugo

je vra}anje simbola mra~ne pro{losti, jer to onda vi{e nije samo za-

borav pro{losti, to je onda ponovna afirmacija te iste pro{losti, koju

navodno nameravamo svi da zaboravimo u ime neke bolje

budu}nosti, evropskog puta, u~vr{}ivanja demokratije i tako dalje.

Koalicija Srpske radikalne stranke, Demokratske stranke Srbije i

SPS-a u beogradskoj vlasti mi izgleda gotovo izvesna. Verujem da

imamo mnogo razloga da o~ekujemo da nam Vu~i} bude

gradona~elnik. Tome je doprinela igra brojevima. Naime, demokrats-

ka vlast u Beogradu ne bi bila mogu}a bez podr{ke LDP-a, {to

isklju~uje SPS, bez kojeg se ni na ovom terenu ne mo`e dobiti ve}ina.

Imam I drugi razlog zbog koga mislim da }emo dobiti ovakvu grad-

sku vlast, iako nikakvih dokaza za to nemam, nego reagujem neu-

rovegetativnim sistemom. Prvo {to mi je palo na um kada sam malo

pa`ljivije pogledala rezultate izbora bilo je - do}i }e do nekog spo-

razuma da se Vu~i}u isporu~i Beograd, da bi se uspostavila vlast

Demokratske stranke na nivou republike. Mislim da je to nanju{io i

Dinki} i da je zbog toga dao izjavu da koalicije na nivou Srbije i

Beograda moraju biti identi~ne. 

Nemam nikakvog razloga za to da verujem da }e Beograd sa Vu~i}em

napredovati, naprotiv, verujem da }e prvenstveni predmet njegovog

interesovanja biti obra~un s demokratskom pro{lo{}u. Beogradske

op{tine su samostalne u odnosu na grad, ali ne treba zaboraviti ne{to

{to je vrlo slikovito opisao va{ stalni saradnik Teofil Pan~i}, a to je

razvoj kulturnih institucija, koje su nosioci intelektualnog razvoja

Beograda. Tu pre svega mislim na beogradska pozori{ta, na filhar-

moniju, na druge institucije kulture i tu o~ekujem najrazornije

mogu}e delovanje ove koalicije. Reakcija Beograda na ove izbore je

bila manje demokratski i evropski osve{}ena, nego {to je bila reakci-

ja u nekim drugim delovima Srbije i to je razo~aravaju}e. Ono {to su

Beogra|ani propustili da ka`u i {to jo{ nismo rekli kao gra|ani

Srbije ve}inom glasova, to je ono {to su [panci po~eli da govore 1975.

i govore i danas, a to na {panskom glasi - Nunca Mbas (nunka mas) -



208

23
.0

5
.0

8
. Nikad vi{e. Dakle, nikad vi{e Franko, nikad vi{e autoritarizam, samo

demokratija. Na`alost, broj onih koji su rekli - nunka mas - u Srbiji je

jo{ manji od kriti~nog broja potrebnog za 126 poslanika.

Svetlana Luki}: 

U prvom delu emisije govorila je Vesna Raki}-Vodineli}. Ona nas je

podsetila na ~uvenog Mileta Ili}a, biv{eg gazdu Ni{a, koji se isticao

ne samo kra|om glasova na lokalnim izborima 1996-97, nego i time

{to je svog gazdu Slobodana Milo{evi}a posle Dejtona zvani~no

predlo`io za Nobelovu nagradu za mir. U ponedeljak smo imali pro-

mociju jedanaeste knjige Pe{~anik FM u Ni{u. Na toj promociji su

govorili Teofil Pan~i} i Mi{a Brki}.

Teofil Pan~i}: 

Kuriozum ovih izbora i posleizborne situacije jeste pozicija SPS-a i

~injenica da mi zavisimo od dobre ili zle volje, ili od koalicionog

kapaciteta Ivice Da~i}a, Palme i Krkobabi}a, ~oveka s vrlo zan-

imljivim prezimenom, za vo|u penzionera. Mi smo postali taoci

izvorno kretenske situacije. Ima tu ne~ega autenti~no kretenskog, a

ka`em kretenskog, da ne bih rekao poni`avaju}eg. Lep{e mi zvu~i da

ka`em kretensko, onda mi je lak{e da podnesem to {to sada svi

~ekamo - jao, da li }e Ivica da pristane. Ali to se de{ava, evo tipi~ne

ekstremisti~ke izjave: zato {to Ivicu i sli~ne nismo na vreme spako-

vali tamo gde je takvima mesto. Ti ljudi su, izvinite, kriminalci. To je

kriminalna organizacija par ekselans, to su ratni i posleratni

zlo~inci. I nemojte mi re}i da bilo ko od vo|a te kriminalne organi-

zacije mo`e biti ~ist pred zakonom, pred ljudima, pred bogom, jer to

ne mo`e biti, no way. E, pa kada to nismo uradili, na neki perverzan

na~in nam je ovo pravedna kazna. 

Do{li smo u situaciju da su ti ljudi, zamislite, spasioci. Pogledajte

naj~itanije novine, to su ovi politi~ki govnoidi, tabloidi. Tri od ~etiri

~oveka koji i{ta ~itaju, ~itaju Kurir, Pres, Pravdu i ne postoji taj zliko-

vac i ta baraba koji se svakog dana ne slika na svim nacionalnim tele-

vizijama. Malo-malo, pa me zovu na neku televiziju i ka`u - Hajde,

do|i da pri~amo o ne~emu sa Vu~eli}em. Ja sa Miloradom Vu~eli}em

ne mogu da sednem niti u tramvaj. Ako ga vidim u tramvaju, {to je

potpuno nezamisliva situacija, jer se takve barabe ne voze tramvaji-

ma, ja }u iz tog tramvaja da iza|em. Ja nemam s njim {ta da razgo-

varam. Dovoljno mi je te{ko {to delim isti grad, istu zemlju sa takvi-
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ma. E, ako smo sve to prihvatili kao da je sve to super i normalno i da

je ba{ tako u redu, pa onda je logi~no da pre ili kasnije do|ete u

ovakvu idiotsku i poni`avaju}u situaciju u kojoj smo mi sada. 

Na{a najbolja opcija, najbolji realni scenario izlaza iz ove situacije

jeste da Lista za evropsku Srbiju, sa manjinama i sa koalicijom SPS-

JS-PUPS formira ve}insku vladu. Ako nam je to najbolje {to mo`e da

nas zadesi, pa gde smo mi onda? Da se razumemo, i ja navijam za to,

jer sam svestan realnosti situacije. Ja bih mogao da ka`em - ma ne,

bolje da crknemo nego da idemo sa Gljivicom, ali svestan sam toga da

ljudi koji moraju da naprave nekakvu vladu jesu u situaciji da }e biti

ili tako ili ne}e biti nikako. Zna~i, dovedeni smo u situaciju da se

molimo bogu ili Marksu i Engelsu - Do|i, Ivice, oprostili smo ti {to si

nas tukao, hajde, molim te. 

Neki ljudi veruju da postoji nekakvo dno, pa tobo`e mi }emo jednog

dana da dotaknemo to dno, pa kad ga dotaknemo, onda }emo re}i -

Ups, dotaknusmo dno, e, opametismo se. Ne, to se nikada ne bi

dogodilo, jer dno je pomi~no. Da mi je 1985. neko rekao da }e 1991.

izbiti rat, ja bih rekao - Ma daj, ja u to ne verujem, to je glupost, a ako

bi se to i dogodilo, pa to bi stvarno bilo dno, {ta gore od toga mo`e da

se desi? Me|utim, posle 1991. do|e 1992, rat u Bosni, sto puta krvavi-

ji, pa onda sve i sva{ta i to dno se konstantno pomera nadole. I

ve}inska populacija nikako da se opameti i da ka`e - Sad je stvarno

vala bilo dosta, dotaknusmo dno, idemo nagore. Ne, to se nikada ne}e

dogoditi. 

Ako imate lo{u vlast, ona to dno samo pomera nadole, a uvek }e se

na}i dovoljno ljudi koji }e na neki na~in kupiti pri~u da, eto, jeste

lo{e, ali iz objektivnih razloga. Krivi su nam du{mani, Bu{mani,

Klintoni. Iz prokletog iskustva `ivljenja u ovoj zemlji znam da nika-

da tu vrstu dna, koje izaziva tobo`nju katarzu, ne}emo dosegnuti.

Tako da je bolje da idemo metar nagore nego da idemo sto metara

nadole nadaju}i se da }emo dotaknuti ono ~ega nema. Dakle, naravno

da je meni podjednako koliko i vama odvratno i gnusno da gledam i

slu{am te izjave kako su oni odjednom genijalci, socijalna pravda,

oni su levi~ari, evrolevi~ari. Stvarno, ako se ovo nastavi, ko zna {ta

}emo jo{ da ~ujemo o SPS-u. Nismo ni znali kakav rudnik zlata se

krije u njemu. Naravno da je to sve odvratno, naravno da je to sve lice-

merno. Kada ka`ete - Radikali su po{teni, pa {ta to zna~i? Po toj logi-
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. ci je i Hitler po{ten, jer on nikada nije sakrivao nameru da pobije

Jevreje. Pa manite me takvog po{tenja. 

Za{to su socijalisti sada odjednom prihvatljiviji? Razmi{ljajmo

cini~no i pragmati~no. Socijalisti su mnogo mali, radikali su mnogo

veliki. Radikale ne mo`ete progutati, mogu samo oni da progutaju

vas, jer su jo{ veliki. Druga stvar, [e{elj je `iv, Milo{evi} nije i soci-

jalisti su, bez obzira na prividan uspeh, dobili jako malo glasova, a

bez svojih koalicionih partnera, oni ne bi pre{li cenzus. Zna~i, soci-

jalisti su stranka u odumiranju, radikali su jo{ daleko od toga, oni su

jo{ veoma opasni po ovo dru{tvo, kao i DSS, na`alost. Zna~i, u tome

je razlika izme|u jednih i drugih, a ne u njihovom moralnom statusu

i u tome da su jedni lepi, a drugi nisu.

Mi{a Brki}: 

Srpski ministar finansija, bez obzira na to ko je i kako se zove, mo`e

da radi {ta god ho}e. Na kraju godine on podnosi izve{taj parlamen-

tarnom odboru za finansije u kojem sede ljudi iz njegove stranke i

stranaka iz koalicije, koji samo klimaju glavom. Onda to do|e u par-

lament, u kojem parlamentarna ve}ina tako|e odobrava bud`et i

tro{enje para, a da mi, gra|ani koji pune taj bud`et, poreski obvezni-

ci, pojma nemamo da li je Samard`i} potro{io ili tro{i za Kosovo

zaista samo {est milijardi i da li su potro{ene na pravi na~in ili su

oti{le u d`ep Milana Ivanovi}a i Marka Jak{i}a. To nikad ne mo`emo

da saznamo, jer dr`avna revizorska institucija ne mo`e da radi. 

Sli~nih problema ima i Hrvatska. I tamo su imali problem sa anti-

monopolskom komisijom, kao i kod nas. Na{a antimonopolska

komisija je rekla da je Mi{kovi} nezakonito kupio C market tek po{to

je on zavr{io ceo posao, i onda im je re~eno - Prekasno ste to konsta-

tovali, vi{e ne mo`e da se vrati na staro. A komisija namerno nije bila

formirana dok taj posao nije bio zavr{en, bez obzira na to {to je zakon

o njenom formiranju ve} postojao. U Hrvatskoj je jednu privatnu

mlekaru kupila francuska kompanija Laktavis. 

U prodavnicama njihovog Mi{kovi}a, Ivice Todori}a, dok je mlekara

bila privatna, bilo je proizvoda od mleka svih vrsta, a kada su do{li

Francuzi i kupili tu mlekaru, Todori} je izbacio sve proizvode iz rafo-

va i rekao Francuzima - Do|ite da se dogovorimo. I tra`io im je dvade-

set pet miliona evra za to da se mle~ni proizvodi vrate na police. Onda
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su ga oni tu`ili antimonopolskoj komisiji da zloupotrebljava

monopol i antimonopolska komisija je prvog dana izrekla strahovite

optu`be o Todori}evom poslovanju, rekla da mora da plati kaznu i da

ide u zatvor. Ali posle nedelju dana je mu` predsednice anti-

monopolske komisije, koji nije imao posao, dobio mesto direktora u

Konzumu, Todori}evoj kompaniji i  antimonopolska komisija se

nikada vi{e nije oglasila. 

Teofil Pan~i}:  

Za mene je jedan od najve}ih reformatora u ovoj zemlji moj dragi

poznanik Goran Je{i}, gradona~elnik In|ije. Za{to? Ne zato {to je on

doveo ne znam koje sve kompanije tamo na one ledine, {to naravno

uop{te nije za potcenjivanje, daleko od toga, nego zbog nekih naiz-

gled banalnih stvari. Taj ~ovek je u In|iji ukinuo u administraciji

op{tine pojam {altera. [alter vi{e ne postoji. To je naizgled banalna

stvar, ali verujte da je to fundamentalan, revolucionarni prevrat, jer

svi smo mi dobili i{ijas savijaju}i se pred svakom mastiljarom u ovoj

zemlji. 

Dakle, on je po{ao od toga da dr`ava nije tu zato da kinji gra|ane i da

se gra|ani nje boje i da se pred njom savijaju do zemlje, nego da je

dr`ava fini mehanizam koji je servis gra|ana. [ta je rezultat toga? Na

poslednjim izborima Je{i} je nadmo}no pobedio. U In|iji je na parla-

mentarnim izborima ve}ina glasala za radikale, ali na lokalnim

izborima su glasali za svog najogor~enijeg politi~kog protivnika,

Je{i}a, jer je ~ak i njima prosto bolo o~i to da taj ~ovek radi u nji-

hovom konkretnom interesu. E, kada Je{i} ne bude bio izuzetak, nego

pravilo, Srbija }e biti u Evropi.

Kako smo mi odvratni, samo mislimo na sopstveni interes, na na{e

plate, na na{e zaposlenje, na decu, na porodicu, na budu}nost, a treba

da gledamo, bre, na Kosovo, treba da se `rtvujemo. Znate {ta je pro-

blem s tim razmi{ljanjem? Dok ih slu{a kako tako govore, ~ovek bi

pomislio da je Srbija sve do ovog trenutka `ivela u blagostanju, pa

sad, eto, treba da se malo `rtvuje, za promenu. Nije, potpuno je obrat-

no, Srbija se ve} dvadeset godina `rtvuje. Na ~emu je Milo{evi} do{ao

na vlast? Na toj pri~i da Srbija u ime nacionalnih interesa, nacional-

nih ideala, Kosova, pa posle Bosne, Hvatske, vaskolikog srpstva,

ujedinjenja srpskog naroda treba da se `rtvuje. Pa oni su dvadeset

godina permanentno `rtvovali Srbiju. 
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se `rtvujemo. Ne, obratno je, ovo je dvadeseta godina od kada se mi

`rtvujemo i ovo je trenutak kada treba da prestanemo da se `rtvuje-

mo.

Mi{a Brki}:  

Zanimljivo je to sa Fijatom i Zastavom. Navodi se da je to jedan od

razloga za{to je evropska opcija dobila ovoliko glasova. Ka`u, ako

nastave da pronalaze nove poslove, to }e biti krucijalni razlog okre-

tanja Srbije prema Evropskoj uniji. Naravno, ljudi im ne veruju i to se

najbolje videlo u Kragujevcu. Kada je potpredsednik Fijata stigao na

potpisivanje memoranduma, predsednik sindikata Zastave je pri{ao

jednom od na{ih politi~ara i pitao ga - Je li, je li ovaj zaista potpred-

sednik Fijata ili je neki italijanski glumac?

Svetlana Luki}: 

Govori Milutin Petrovi}, filmski reditelj.

Milutin Petrovi}:  

Rezultati koje LDP ostvari na Vra~aru su rezultati koje o~ekujem da

LDP ostvari i u Srbiji i u`asno sam nezadovoljan time. Mislim da za

LDP u Srbiji treba da glasa dvanest odsto ljudi, a to je rezultat na

Vra~aru, ~ime bi trebalo da se di~im i zato mislim da su Srbi jako lo{i

bira~i. Nisam se libio da se radujem tom uspehu Demokratske

stranke i Tadi}a, nego sam rekao sebi - sad bi trebalo da mi se ne

svi|a to {to je Tadi} tako dobro pro{ao, ali mi se svi|alo, {ta god

zaista mislio o njima, o toj bandi. Ti si rekla re~ - muk. Meni je re~

muk klju~na re~ za sve ovo {to je bilo posle izbora. Prazan sam od

onda. 

Dolaze}i kod vas sam slu{ao vesti i petnaest minuta su izgovarali te

re~enice - ako ovi, onda ova, rekao ovaj ovome, ako koalicija u|e, ne}e

da u|e, ovi su rekli da ovi izjavljuju da... Ja to posmatram kao neki

politi~ki idiot i sada sam ja odjednom postao jedan od ljudi, koji meni

poslednje tri godine govore - [ta si se, bre, upustio u tu politku, pusti

to. Sada me sve to vi{e ne zanima. Digao sam ruke od ~itave stvari. 

Kada ka`em ljudima - ja sam za LDP, glasajte za LDP, to je zato {to u

veoma komplikovanoj kvantno-fizi~koj strukturi koju vidim, ka`em

jednostavno - glasaj za LDP. Ali u stvari govorim o su{tinskim koor-
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dinatama. I mi smo to govorili, govorili, govorili, a onda su te stvari

prosto stigle u stvarnost. ^ovek bi sada mogao da seiri nad time kako

}e sve vi{e ljudi sada videti ono o ~emu smo im pri~ali. Kada ovi jave

da }e Vu~i} biti gradona~elnik, a meni mozak ka`e - A ^eda narko-

man, je li? Pa super, prijatelju, evo vam sada Vu~i}a. Ali to je bez veze,

nisam sre}an kada to osetim. 

Ve} godinama progla{avaju ljude oko Pe{~anika za ekstremiste zbog

toga {to veoma `estoko i vrlo ~esto nebiranim re~ima optu`uju

~oveka koji se preziva Ko{tunica. Sada ljudima postaje jasno {ta se u

stvari de{ava i kakav je to ~ovek i o ~emu se tu radi, kakva je senka

iza koje stoji onaj Nikitovi}. Ja ve} godinu dana vidim da se Ko{tuni-

ca pretvorio u tog udba{a Nikitovi}a, ispred koga stoji taj ~ovek koga

mi prepoznajemo. To je kao u Nind`a kornja~ama, u kojima postoji

mali mozak koji `ivi u tu|em telu. 

Mene zanima da li }e radikali da do|u na vlast, jer mislim, ba{ iz te

slike o Nikitovi}u i Ko{tunici, da ovom zemljom vlada grupa tih

udba{a. Ja to vidim kao grupu zaverenika koja je uzurpirala ideju

dr`ave. Oni misle da su oni Srbija i pod izgovorom odbrane Srbije oni

nas maltretiraju i prakti~no su diktatori, a mi nemamo mo}i da ih se

otarasimo. Ti ljudi dr`e, izme|u ostalog, i tu stvar koja se zove

Srpska radikalna stranka, koja je tu da nikada ne do|e na vlast. I

kada bi oni do{li na vlast, ta moja paranoi~na struktura bi se sru{ila

i ja bih se onda obradovao, pa bi mi bilo lak{e. To bi zna~ilo da je to

autohtono, postoje}e zlo, protiv koga onda mo`emo da se borimo. A

ako oni ostanu van vlasti, onda je to mnogo gora stvar. Onda znam da

to {to sam paranoi~an ne zna~i da me ne jure i znam da }e ponovo sve

biti isto. I siguran sam da }e sve biti isto i svima je jasno da }e sve biti

isto i otuda taj muk. Ne znam koliko puta ljudima treba da se desi

isto, da bi ne{to preduzeli. Valjda smo to zaslu`ili.

Svetlana Luki}: 

Morate racionalno da se pona{ate, nemojte da napadate, svi su

snishodljivi, puni razumevanja - SPS mo`e da se transformi{e. U ime

te racionalnosti u stvari ti ka`u da za~epi{ gubicu. Mo`da to mora da

~ini politi~ka stranka, ali za{to se to zahteva od mene kao gra|anina,

novinara,od tebe kao reditelja? Za{to tra`e da se i mi poistovetimo sa

Tadi}em, da nosimo njegov krst? Pa mi nosimo svoj krst.
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Sti{aj tu muziku. Tako to ose}am, kao da nam govore - ho}e{ li malo

da uti{a{ tu muziku. Nade`da je u pro{loj emisiji pomenula eksperi-

ment kada te nateraju da govori{ neistine da bi se uklopio me|u

ostale ljude. Sada nas bare na tu temu i bare nas sa svih strana - Je l'

ho}ete zapad? Pa to vam je zapadna civilizacija, ta pragmati~nost, ta

bezdu{nost kapitalisti~kih dogovora. A to nije ta~no. 

Evo, desio se zemljotres u Kini i to mi je hiljaditi dokaz o bezdu{nosti

koja postoji ovde, u ovoj pravoslavnoj, slovenskoj, ruskoj zemlji.

Menja{ svetske kanale na televiziji i sve vesti na svim stanicama

po~inju izve{tajem o tom katastrofalnom zemljotresu. Kod nas ruti-

nski idu vesti o tome {ta je rekao Palma, {ta je rekao Ivica Da~i}, pa

u osamnaestom minutu pomenu zemljotres u Kini. To zna~i da su

ljudi koji rade u redakciji izgubili ose}anje samilosti prema ljudima

koji su tamo poginuli, {to se nije desilo ljudima na BBC-ju. 

To je slika onoga {to se ovde desilo sa ljudima i sada ti ljudi vr{e dalje

pritisak na sve ostale da budu {to sli~niji njima. I svi na to pristaju.

Jedan od na~ina pristajanja je i taj muk. ^ak i kada se prekine, to su

neki usamljeni disonantni tonovi, poneko ne{to cijukne, jer ljudi

valjda vi{e nemaju ni snage. Evo, ja prvi priznajem da vi{e ne mogu,

di`em ruke od svega. Prosto ti dosade te stvari. Vrlo mi je lako da

ka`em - Okej, je l' Vu~i}? Evo ti ga Vu~i}, prijatelju. 

Dakle, taj Vu~i} i taj [e{elj, oni su krajem osamdesetih, po~etkom

devedesetih godina bili grupa ljudi koja je mrzela prozapadne,

urbane ljude, govorili su - Pogledaj ove pedere, vidi kako dizajniraju

te bilborde. Kakvi bilbordi, bre? Ima samo jedan font kojim se pi{u

re~i: onaj ko u|e u ovu ku}u neka ga Bog blagoslovi, vladike Nikolaja.

To je jedini font i nema tu {ta da se pri~a. I ne}e oni da budu kao ovi

biznismeni i ti neki {to su sa zapada do{li u italijanskim odelima. Ne,

mi smo narodnjaci, iskreno za Srbiju i sve tako. I {ta se u me|uvre-

menu desilo? Oni su otkrili fokus-grupe, postali civilizovani, vi{e

niko od njih ne ka`e Cigani, nego ka`u Romi. Oni su de fakto postali

onakvi ljudi kakvi su bili ~lanovi Demokratske stranke 1990. godine. 

Morali su da izginu svi ti ljudi, da se dese ratovi da bi jedan pips!

Vu~i} ukapirao stvari, koje su drugi ljudi ve} znali devedesetih godi-

na, i zbog toga je on bio protiv njih. I na sve to, kako radikali postaju
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normalni, tako na neki vol{eban na~in guraju normalne na ovu drugu

stranu. Pojavljuju se neki supernormalni ljudi, koji pri~aju da je

CESID izdajni~ka organizacija, la`u ovi istra`iva~i javnog mnjenja,

jer rade za vojnu obave{tajnu slu`bu. Jedan politi~ar koji je na na{oj

strani, kada smo ga kritikovali u vezi sa kampanjom, nam je rekao -

[ta, ho}e{ da ka`e{ da bismo u vaterpolo utakmici sa krokodilima

pobedili, samo da smo imali Spido ga}ice? Sada su na{i ljudi postali

skepti~ni prema bilbordima, a Vu~i} briljira. Kladim se da napamet

zna sve modele i cene zakupa. Ali za{to smo ~ekali da ti to nau~i{,

idiote? Cela stvar je po~ela tako {to je on mislio da smo mi koji to

znamo pederi, a da je on Srbenda i slu{a narodnjake. [ta, na kraju }e

po~eti da slu{a dobru muziku?

Svetlana Luki}: 

Izgubi}emo komparativnu prednost. 

Milutin Petrovi}: 

Ima}emo iste play liste… Ljudi su kao pihtije i nemam poverenja u to

{ta ja mislim ili {ta neko drugi misli. Ljudi su pihtijasta materija, a

po{to ja volim stenovitu ljudskost, slu`im se raznim stvarima kao {to

su zaveti. Kao kad igra{ finale kupa {ampiona i mo`da }e biti

produ`eci, pa ako bude nere{eno u produ`ecima, mo`da }e se {utirati

penali, pa }u mo`da ja {utirati penal i onda, da ne bih to ostavio za

tad, onda ja lepo sada odlu~im da }u ja, {ta god bude bilo, kako god

me bude gledao golman, {utirati dole desno. Me|utim, tu sad postoji

problem vaspitanja, vrlo ozbiljna stvar, s kojom ne znam {ta }u.

Vaspitan si tako da si du`an da sakriva{ da ti je lo{e, uvek mora{ da

se dr`i{ kao da je sve u redu i kad god te neko pita kako si, ti ka`e{ -

dobro sam. I uop{te mora{ da bude{ pristojan. 

Kada gledam snimke iz logora iz Drugog svetskog rata ili [korpione

kako ubijaju, tu vrstu monstruoznih stvari, uvek se pitam {ta bih ja

radio da mene ubijaju. I onda se zabezeknem kada shvatim da bih ja

stra{no vodio ra~una o tome da ne izgledam kao neko ko ima neki

problem. Pazi, ima{ najve}i mogu}i problem, upravo kopa{ rupu da bi

ti pucali u potiljak, ali ti ima{ obavezu da se pona{a{ pristojno. Na

primer, nije dobro podrignuti u toj situaciji. Kada bi u toj situaciji

podrignuo, ti bi rekao - izvinite, je li tako? Mi, vaspitani ljudi, smo u

toj situaciji ve} du`e. Na neki na~in nas vode na streljanje, dr`e nam

pi{tolje na potiljku, a mi kopamo neke rupe. I mi se u toj stvari
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. pona{amo vrlo pristojno. To je ta situacija logora, a zbog na{e pristo-

jnosti zlo tako lako funkcioni{e. [ta je pristojna reakcija u ~asu kada

jave da }e Vu~i} biti gradona~elnik? 

Bilo bi potpuno logi~no da otvori{ prozor i urla{ - Majmuni koji `ivite

na ovim ulicama, evo {ta vam se de{ava, sru~i}e se grad na vas, je l'

ho}ete da se otvore nebesa, da vas Bog pogleda, da vam ka`e kakvi ste

degenerici? Ali ti to ne}e{ uraditi. Vode te da te ugu{e u ciklonu B, a

ti malo popravi{ kravatu, gleda{ sve te druge ljude i pona{a{ se pris-

tojno. 

Zato ja dam besu i ta~ka. Znao sam za pro{le, predsedni~ke izbore da

}emo u}i u taj ~uveni drugi krug i {ta onda, kako se pona{ati prema

Borisu Tadi}u? I onda sam pre prvog kruga sebi rekao - ja ne}u

glasati za Borisa Tadi}a, ta~ka. I sad, obja{njavaju mi najpametniji

ljudi u Pe{~aniku da treba glasati u drugom krugu, ali ja ka`em - sve

je to ta~no, ali ja sam dao besu i ta~ka. Tako je to kod nas na Dor}olu.

Pisao sam tekst za Peru Lukovi}a, o beda~enju i o tome da je sve

natra{ke. Jedini metod borbe protiv nepravde koji jo{ nije isproban je

masovno izbeda~enje. Svi mi koji to gledamo sa ove strane imamo taj

aktivizam u sebi, ideju da imamo dovoljno energije koju mo`emo da

upotrebimo za op{te dobro. Mi imamo potrebu da ljude vu~emo za

revere i ube|ujemo ih u neku stvar. Mi smo oni koji ne smeju da se

beda~e, mi uvek moramo da znamo {ta da radimo. A onda sam se

setio da D`on Lenon, koji je sinonim za takve ljude, ima nekoliko

najboljih pesama za stanje bedaka na svetu. Okej je da se ~ovek

povremeno izbeda~i. I moj predlog je da se potpuno izbeda~imo, da

nam ni do ~ega nije, kao Lenonov Yer blues. Potpuno smo pukli, mi

smo pora`eni, vrlo jednostavna stvar. 

Ljudi koje su streljali [korpioni su bili pora`eni onda kada su ih oni

uhvatili, a onda su samo `iveli neko vreme dok ih zaista nisu stre-

ljali. Oni su de fakto izgubili onomad, a i mi smo ve} izgubili onomad.

Mo`e biti predmet rasprave kada smo to ta~no izgubili, ali mi smo

izgubili, oni nam pljuju u lice, oni nas vre|aju, oni nas maltretiraju i

oni nam to rade sve vreme. I mi smo aktivisti koji vi~u - Ej, oni nam

to rade. Ali mi smo svaki dvadeseti. Zna~i, svaki dvadeseti u ovoj

zemlji ima neki integritet i ka`e - Nemoj da me pljuje{ u lice. To je

jedno dete u razredu. 



Milutin

Petrovi}

Vu~i} kao gradona~elnik je poraz svih aktivista. Zna~i da aktivisti

nisu bili dovoljno dobri i ja zbog toga stalno prozivam moje kolege.

Hajde sad, svi re`iseri, svi scenaristi, svi filmski kriti~ari, svi kolum-

nisti, svi pisci, pesnici, da se pogledaju i ka`u {ta su uradili u protek-

lih dvadeset godina. Jesu li na{li re~i, kadrove da njima dopru do ljudi

i da spre~e to {to se desilo? Da li su mrdnuli da to spre~e ili su mo`da

radili ba{ za to? Najvi{e osu|ujem svoje kolege. To je jednom davno

rekao Nenad Proki} - Ako ljudi koji se bave re~ima ne na|u dovoljno

jak sklop re~i da spre~e rat, onda do |avola s njihovim re~ima.

Svetlana Vukovi}: 

Kako da se izbeda~imo, to mi se svi|a, kako bi to izgledalo?

Milutin Petrovi}: 

Pa to je taj muk. Ceca se razboli i onda ka`e sebi - Ja sam se razbolela,

ne}u da uradim emisiju. Pa onda svi govorimo - Da, da, sve je propa-

lo, oni su nas porazili, mi smo izgubili, mi smo pora`eni. Evo, ja sam

sada potpuno pora`ena osoba, pobedio si me, vi ste pobedili, mi smo

izgubili, ja sam bez veze, to je beda~enje. Vi ste osvojili ovaj grad,

ubiste nas, evo, kopam rupu da me strelja{, mo`e{ da me strelja{ kad

god bude{ hteo, ja ti ni{ta ne mogu, to je beda~enje. Zdravo, zavr{ili

smo, bankrot, zatvori radnju, proglasi ste~aj, gotovo, mi smo izgubili.

E, onda ka`emo sebi - A za{to smo izgubili, ko su bili na{i generali, ko

su bili na{i pukovnici, ko su bili komesari? Hajde sad malo da se

pogledamo: ko je na{ao re~i koje }e zaustaviti rat, ko nije na{ao re~i

koje }e zaustaviti rat, ko su ti ljudi koji su izgubili, ko su izdajnici, ko

su ti ljudi koji su pre{li na suprotnu stranu, koji ne}e biti streljani? 

Nikada ne mo`e{ potpuno da izgubi{. Te{ko da mo`e{ da zamisli{ da

neko vi{e izgubi nego {to su Nemci izgubili u Drugom svetskom ratu.

Oni su ba{ izgubili, ba{ su ih masakrirali, tepisi bombi, Drezden,

Crvena armija, silovanja, okupacija, podela zemlje, uni{tenje svake

ideje o njima, ne sme{ Vagnera da slu{a{ - a evo ih Nemci ponovo tu.

Kada ~ita{ istoriju Beograda, vidi{ da do|e kuga, pa pobije sve ljude,

pa izbije rat, a oni stave Srbe u prve redove, pa izginu svi Srbi, a sto

pedeset godina kasnije - opet Srbi. Tako da, koliko god da izgubimo,

opet }e ne{to da ostane. U ovome su u~estvovali stariji od nas i neki

mnogo mla|i ljudi, ali sve zajedno, ta stvar je propala. To je kao sa fil-

mom, ti ga napravi{, on ode u bioskope, jednog ~asa vi{e nije na

repertoaru i ti ima{ ta~an zbir prodatih karata i ta~ka, to je to. 
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. To je na{a situacija, bez obzira na to {to bazen jeste pun krokodila.

Imamo mi puno opravdanja. To je omiljena zabava ljudi, da se prav-

daju. Mislim da je beda~enje i tu korisno, jer te osloba|a od poku{aja

da se opravdava{. Kada se pusti{ u bedak, ti prizna{ svoj poraz i na

taj na~in opere{ svoju ljigavu potrebu da se stalno brani{, da stalno

nalazi{ re{enje za sebe. Na primer, ja bih ~ika Brani Crn~evi}u sve

oprostio, kada bi se on izbeda~io za ono {to je uradio. Ali on ne}e da

se izbeda~i, on gura dalje, opravdava se. ^itao sam intervju sa njim i

tamo mu ka`u - Pisali ste o Slovencima u Dugi, a evo gde su sad

Slovenci. I ja tu ka`em - evo mu trenutka da se izbeda~i i da ga ja

ponovo zavolim, ali on ka`e - Pa sve sam bio u pravu. Zna~i, on za

crno tvrdi da je belo, da bi njemu bilo bolje. 

Sem toga, kada ima{ razloga da se izbeda~i{, a ne da{ se, onda posta-

je{ nervozan, a kad si nervozan, onda nisi okej, nego si bez veze.

Komparativnu prednost uvek ima onaj ko je miran, a ti se pretvara{

u ljutog ~oveka. Svi smo mi pomalo ljuti. Svaki Cecin uvod je potpuno

genijalan i svaki je ljut. A kako i da ne bude ljuta, ali je ljuta. I neka

vrsta apstraktne mudrosti na to gleda i ka`e - Hm, ali ljuta je.

Svetlana Luki}: 

Slu{ate advokata Sr|u Popovi}a.

Sr|a Popovi}: 

Mislim da je to krupan i strukturni problem ovoga dru{tva i

politi~kog sistema. Imate bira~e koji su polupismeni, koji su lo{e

obave{teni, koje kupljeni mediji zalu|uju raznim propagandama, a

oni se ipak odlu~e i glasaju za nekog svog kandidata. Ali onda nastu-

pa stranka koja ka`e - A ne, taj kandidat za koga ste vi glasali nama

se ne svi|a, dobi}ete drugog kandidata umesto njega. U to odlu~iva-

nje se me{aju i oni koji finansiraju te stranke, za koje opet ne znamo

ko su i koji tom lideru i daju tu mo} koju on u stranci ima, jer on

obezbe|uje ta sredstva kojima se izdr`ava stranka. Pa onda imate

koalicione partnere s tajnim sporazumima, koji tako|e imaju svoje

zahteve, i na kraju dobijete rezultat koji vi{e nema nikakve veze sa

osnovnim procesom biranja. I to se onda zove narodna volja. 

Mislim da je od po~etka bilo jasno, i da zato nije bilo razloga za

euforiju posle izbora, da je Srbija podeljena zemlja. Zna se kako je

podeljena i zna se i za{to je podeljena. Delimi~no je bilo iznena|enje



Sr|a

Popovi}

to {to je ova demokratska ili proevropska opcija dobila vi{e nego {to

se o~ekivalo i {to je ova druga strana dobila manje nego {to se o~eki-

valo, a po mom mi{ljenju za to su bile zaslu`ne dve stvari. Jedna je

bila ta ponuda potpisivanja sporazuma i Fijat koji je do{ao u

Kragujevac da odmah materijalizuje rezultate, a druga, po meni

va`nija stvar, koju niko i ne pominje, bio je autogol ove patriotsko-

histeri~ne strane. Njima se u~inilo, verovatno u skladu s njihovim

~vrstim uverenjem, da je to dobitni~ka karta i onda su upla{ili ljude

svojom neelasti~no{}u i ludilom. Mislim da je bilo ljudi me|u

radikalima i DSS-ovcima koji nisu iza{li na izbore. U tom smislu se

proces formiranja vlade vodi na na~in koji tako re}i ignori{e rezul-

tate izbora. 

Ovo je duboka kriza. Prvo zato {to je Srbija tako podeljena, a drugo,

zato {to je raskrsnica na kojoj smo sada toliko bitna. Ona se svodi na

ratifikaciju sporazuma, to jest na to da li }e za nju biti obezbe|eno

126 poslanika. Ratifikacija sporazuma nas stavlja na {ine kojima

}emo polako kliziti prema Evropskoj uniji onim tempom za koji smo

sposobni, pri ~emu }e druga strana biti te{ko obeshrabrena. Ako ne

uspemo da ratifikujemo sporazum, to }e biti do`ivljeno kao te`ak

poraz proevropske linije. Radi se o velikom plenu, ulog je ogroman i

to stvara ose}anje velike neizvesnosti i dramati~ne nestabilnosti. 

I sa jedne i sa druge strane ~ujemo - Ako vi sastavite vladu, znajte da

vam to ne}e pro}i. Jedni govore o demonstracijama, o uli~nim protes-

tima, Boris - Ne}u dozvoliti svim demokratskim sredstvima, ovi

drugi govore - izdaja, neprijatelji. Ulog su digli u bestraga, ali ~ini mi

se da su ga opravdano tako visoko digli. Dr`ava je u velikoj politi~koj

krizi. 

Sa stanovi{ta Borisa Tadi}a i proevropske opcije, ova dilema je iden-

ti~na dilemi koja je postojala i 5. oktobra. A ona je bila - ho}emo li

sada poku{ati da podvu~emo crtu, da totalno porazimo taj

Milo{evi}ev re`im po veliku cenu, ako je potrebno i po cenu ljudskih

`rtava, ili }emo da napravimo ono {to je \in|i} jednom nazvao trulim

kompromisom, pa }emo onda izlaziti iz njega drugim sredstvima,

kroz dugotrajni proces. I odlu~ili su se za tu drugu varijantu. Ali sada

smo opet na toj istoj ta~ki, u kojoj se opet razmi{lja da li sada treba

da napravimo sve te kompromise da bismo se do~epali tog sporazu-

ma o pridru`ivanju, po cenu da i raspisujemo nove izbore i po cenu da
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. Boris Tadi} nikome ne da mandat da formira vladu i po cenu, {to ka`e

Mi}ununovi}, uli~nih protesta. 

^eda Jovanovi} ka`e - demonstracije, ovi koji demonstriraju u

Beogradu ka`u - ne}e nikada dati radikalima Beograd. Ja to

razumem, ali je li njima jasno {ta to zna~i? To zna~i direktan, i fizi~ki

ako je potrebno, sukob, zato {to je ulog tako veliki da vi{e ne mo`emo

da igramo po finim pravilima. Ili }e opet biti truli kompromis. Ista je

dilema, i to sa istim ljudima, jer vi sada treba da stvarate koaliciju sa

crveno-crnom opcijom, to jest sa tim njenim crvenim delom. I sada se

vidi ta stra{na nelagoda koja tu postoji i taj neverovatni napor koji

pravi Tadi} da moralno opravda svoju odluku da pravi taj truli kom-

promis, time {to nam obja{njava da su oni reformisani, da je njihov

pravi interes da budu s njim i da }e on njih sve amnestirati, svi }emo

ih amnestirati. On ide toliko daleko da govori o nacionalnom

pomirenju, o ~emu apsolutno nema nikakav mandat da pri~a, ali

njemu se to ~ini ugla|eno i fino. 

A ova druga strana, koja je tu njegovu slabost osetila, jer ja mislim da

on vrlo trapavo vodi te pregovore, ka`e - Da, da, u redu, ali ho}emo da

rehabilitujemo Milo{evi}evu porodicu, pa [e{elj ka`e - Da rehabilitu-

jemo Zvezdana Jovanovi}a, pa onda - Prekinu}emo saradnju sa

Hagom -  ka`e Toma Nikoli}. Sada im tra`e, {to ka`u u ekonomiji, i

nogu i ruku - Ho}e{ to? - Okej, ali to }e te mnogo ko{tati. Trebalo je da

Boris Tadi} mirno sa~eka da se zavr{e pregovori SPS-a sa DSS-om i sa

radikalima i da im onda iza zatvorenih vrata ponudi {ta ima da im

ponudi, da im ne otvara apetite na ovaj na~in. On im je strahovito

otvorio apetit. I mislim da }e to i}i vrlo te{ko i vrlo je neizvesno kako

}e se zavr{iti.

Svetlana Luki}: 

Kad ste pomenuli malo~as mogu}nost da naprave koaliciju na-

rodnjaci, radikali i SPS, mo`e da se desi da oni onda re{e da ne

potpi{u taj sporazum. Mogu}e je da na tom talasu oni zatra`e i

ostavku Tadi}a, jer }e onda poku{ati da zbri{u sve.

Sr|a Popovi}: 

Oni tako|e smatraju da je ovo odlu~uju}i trenutak, da je ovo, {to bi

kazao Milo{evi} - godina raspleta. Obe su strane svesne toga da pos-

toji velika opasnost da }e, ko god da pobedi, poku{ati da kapitalizuje
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do kraja svoj dobitak. Ne isklju~ujem, ne}u da ka`em gra|anski rat,

ali neke oblike nasilja, jer su pozicije nepomirljive. Nema centra, ve}

su tu samo dve ekstremno razli~ite i polarizovane agende, koje ne

mogu jedna sa drugom i me|u kojima se razvila prava mr`nja i agre-

sija. To zabrinjava.

Svetlana Luki}: 

One no}i 11. maja, Ko{tunica je iza{ao i izgovorio re~enicu - Ja sam

petog oktobra hteo da ujedinim dve polarizovane Srbije. Onda je i

Tadi} po~eo da govori o tome. Jedna je stvar da vam neko ka`e -

Slu{ajte, ljudi, takva je podela karata da mi moramo da u|emo u

koaliciju sa SPS-om. Ali stani, bre, negde, ~ove~e.

Sr|a Popovi}: 

Tadi} je mogao da ka`e - Okolnosti su takve da moramo da donesemo

jednu moralno nakaznu odluku, ali korist koju }emo od nje imati je

toliko velika da }emo mi izvr{iti taj te`ak izbor i tako postupiti. Ali

ne, on poku{ava da SPS naslika u ru`i~astim bojama. Trebalo je

ostaviti prostora ljudima da iznesu svoj moralni sud o svemu tome.

Vesna Pe{i} je napisala dobar tekst o \in|i}evoj ~uvenoj pri~i - ko

ho}e moral, neka ide u crkvu. Ona je dobro objasnila da to ne zna~i da

je \in|i} bio amoralan ~ovek, nego da je razlikovao moral od potrebe

vo|enja efikasne politike. I zato funkcija dr`avnika, politi~ara kod

mene izaziva po{tovanje, jer on mora da donosi jako te{ke odluke

protiv kojih mo`da u njemu samom postoji moralni otpor. Ali on vodi

ra~una o velikom broju ljudi, o njihovoj budu}nosti i odlu~i}e da, i po

cenu moralnog kompromisa, donese neku odluku. 

Pogre{no je to {to Boris Tadi} sada govori o nacionalnom pomirenju

i daje amnestiju SPS-u, u situaciji u kojoj ~itavo dru{tvo stoji na ivici

ponora. Pa ~ekaj, ne mora{ da se stidi{ toga {to misli{ - ovo }e sada

biti ru`no, a ipak je neophodno.

Stranke vode ne{to {to je u razvijenom politi~kom dru{tvu ka`njivo.

Vodi se partijska politika, a to zna~i - moj jedini cilj je da iznudim

odluke koje su dobre za moju stranku i, {to je jo{ va`nije, koje su

{tetne po mog protivnika. [ta je interes dru{tva, niko ne haje. To se

de{ava, naravno, i u drugim zemljama, ali ~im se prepozna, to se

smesta osu|uje u javnosti i ka`njava na izborima. To zna~i da ti

vodi{ destruktivnu politiku u svom partikularnom, sebi~nom,
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. strana~kom interesu, e pa ne}e{ mo}i. Amerikanci to zovu partisan

politics i to je najstra{nije {to mo`e da vam se ka`e. A ovde se, napro-

tiv, ~ak smatra - pa normalno, sve {to je u interesu moje stranke ja

mogu da radim, a neka {teti celom dru{tvu, {ta se to mene ti~e, nije

to moj posao. 

Takav je, recimo, imala stav Radikalna stranka u opoziciji - pa na-

ravno, mi se borimo za vlast, mi ne}emo da glasamo ni za jedan

zakon, mi smo protiv svega. To je tipi~na partijska politika koju,

me|utim, ovde, po{to smo tako nerazvijeno dru{tvo i politi~ki nepis-

meni, mi niti prepoznajemo, niti osu|ujemo, niti ka`njavamo. I tu

postoji ne{to vrlo asocijalno, da taj koji tako postupa ~ak i ne vidi da

to mo`e biti lo{e po njega, da to mo`e biti prepoznato kao ne{to {to

zahteva osudu. Ne, on to uop{te ne prepoznaje, jer polazi od toga da

svi tako rade. I on misli da je to politika.

Svetlana Vukovi}: 

Ako smo mi petog oktobra rekli - Okej, izabrali smo truli kompromis,

nismo izabrali revolucionarni metod. I sada u tom procesu trulog

kompromisa, kroz du`i period mi idemo ka istom rezultatu do koga

bismo do{li {estog oktobra. Recimo da smo sada negde na pola tog

puta. Prema tome, mi mo`emo da pohvalimo deset odsto vi{e glasova

za Demokratsku stranku, ali to jo{ nije dovoljno, pa ona mora da u|e

u koaliciju sa socijalistima, ali sve se to ipak nekako kre}e napred. Ja

sam glasala za partiju koja je sada podr`ala tu koaliciju, za to ni{ta

nije dobila, a onda }u na sve to dobiti i Aleksandra Vu~i}a za

gradona~elnika. Ka`u mi da sada treba da budem zadovoljna, lepo

raspolo`ena, {to nisam. U stvari me interesuje tajna va{eg dobrog

raspolo`enja.

Sr|a Popovi}:  

Objasni}u vam tajnu svog dobrog raspolo`enja. Mislim da u `ivotu

nemate pravo da budete depresivni. Igrate sa kartama koje su vam

podeljene, igrate u zadatim okolnostima. Ako ho}ete da `ivite, vi pri-

hvatate okolnosti u kojima `ivite i donosite odluke koje mo`ete da

donosite. U sporu izme|u ^ede Jovanovi}a i simpatizera te stranke,

ja sam na strani ^ede Jovanovi}a. Njegova odluka da ka`e - Mi ne

vodimo strana~ku politiku, mi gledamo {ta je u interesu ~itave zajed-

nice - jeste dobra odluka. Zaista je u interesu ~itave zajednice da on
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ovoga trenutka ne ometa stvaranje jedine koalicije koja mo`e da

potpi{e tako va`an sporazum kao {to je sporazum o pridru`ivanju. 

On ka`e - Mi }emo se izma}i, mi znamo da SPS ne mo`e s nama, ne

mo`emo ni mi sa SPS-om, ali ako je takva situacija i ako SPS mo`e da

obezbedi ne{to {to mi ne mo`emo, a {to je vrlo va`no, ja se s tim

sla`em. Mogu da razumem da to izaziva frustraciju kod LDP-ovih

bira~a, ali mislim da bi njihovi bira~i morali da shvate da se u ovoj

situaciji LDP jedini poneo na odgovoran na~in. Jedino je LDP

razmi{ljao o tome {ta je dobro za celu zemlju i progutao je tu gorku

pilulu. Zadr`ao je svoj stav prema SPS-u, jer oni ni~im nisu amnesti-

rali SPS, naprotiv, ali su pokazali na jasan i skup na~in da su odgov-

orna stranka. Moralno gnu{anje, koje normalni ljudi moraju ose}ati

prema toj koaliciji sa SPS-om, pogotovo {to oni tako grubo, jadno i

odvratno zloupotrebljavaju poziciju u kojoj su se na{li, jeste na

mestu, ali ipak to morate staviti u racionalan kontekst. 

Mislim da je Tadi} ispravno procenio da je za ve}inu ljudi najbolje da

se potpi{e taj sporazum, to zna~i koaliciju sa SPS-om i to je prepoz-

nao i LDP i podr`ao. Ne vidim u tome neki problem. Je li moralno

odvratno? - Da, ali nekada morate da uradite takvu stvar. Ja bih save-

tovao LDP-u da sutra po potpisivanju koalicije navale s pitanjem {ta

}e biti s Hagom, jer to je uslov za primenu sporazuma. Sada se radi o

ratifikaciji, a onda nastupa primena sporazuma i LDP treba da prozi-

va Borisa Tadi}a - Kako si u{ao u to, ako ne vidi{ izlaz iz tunela? Daj

sada, stiskaj to kako god zna{ i ume{, jer ina~e nema smisla to {to si

napravio. Ni u li~nom `ivotu, ni u `ivotu dru{tva, ni u `ivotu dr`ave,

nikada se ne re{ava sve zauvek. Re{avate prvu prepreku i nikada

ne}ete uspeti da neke probleme re{ite do kraja i zauvek. 

I to je jo{ jedna stvar koju ne razumem u srpskoj politici, ta ideja

mata u jednom potezu. Svako ho}e da pobedi smesta i da pobedi do

kraja i da pobedi zauvek. Pa ne, to je `ivot, `ivi{ dalje, pa }e{ morati

da se bori{ dalje, i u tom smislu bih kazao bira~ima LDP-a - `ivot te~e

dalje, ni{ta nije stalo, za{to ste se fiksirali za taj doga|aj? Uspeh LDP-a se

uop{te ne meri procentima. Oni su zajednici, dr`avi, u~inili uslugu

time {to su bili kriti~ni prema pomirljivoj, kohabitacionoj, mlakoj

politici Borisa Tadi}a. Bili su toliko kriti~ni da se tokom predsed-

ni~kih izbora Tadi} osetio ugro`enim i smatram da su oni velikim

delom zaslu`ni za to {to je on kona~no lupio rukom o sto i {to je shva-
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. tio da ga Ko{tunica vu~e u provaliju i {to se prema njemu ~vrsto

postavio. Taj uspeh LDP-a nije merljiv i nije izra`en u procentima.

Svetlana Luki}: 

Jeste, izra`en je u procentima glasa~a Demokratske stranke.

Sr|a Popovi}:  

Jeste, oni su napunili te glasove koje je iznenada dobila Demokratska

stranka, time {to su naterali Borisa da malo u~vrsti ki~mu. I sad se

vra}amo pri~i o razvijenom dru{tvu, diferenciranim ulogama i

funkcijama. LDP ima ograni~enu i va`nu funkciju u dru{tvu. On

nikada ne}e biti Demokratska stranka i mo`da nikada ne}e biti na

vlasti, ali ako oni shvate i prihvate ograni~enost svoje uloge kata-

lizatora, enzima koji je prisutan u malim koli~inama, a izaziva velike

posledice, utoliko }e njihova snaga, ~ak i izra`ena u procentima,

rasti.

Svetlana Luki}: 

Razumem to {to govorite, ali sve se u meni buni protiv toga. Stalno

o~ekujem neki gest, koji izostaje. Zami{ljam da, recimo, Dragoljub

Mi}unovi}, na sednici tog njihovog politi~kog saveta, digne ruku za

koaliciju sa SPS-om i ka`e - Gospodo, ja sada izlazim sa scene, vi{e ne

mogu da u~estvujem u tome. 

Sr|a Popovi}: 

Ja razumem va{u `elju, bilo bi lepo da se to dogodi i ja sam potpuno

siguran da jako mnogo ljudi i u Demokratskoj stranci ose}a tu kned-

lu u grlu. Mislim da ni Ivici Da~i}u ne}e biti lako da u|e u tu koalici-

ju, jer }e i on imati svoje bira~e i ljude u vo|stvu stranke koji }e mis-

liti da je taj kompromis suvi{e daleko oti{ao. Ja vam govorim samo o

tome da smo mi podeljeno dru{tvo i da ta podela postoji i u stranka-

ma, jer ovo nije strana~ko pitanje. Mislim da su mnogi ljudi u DSS-u

vrlo nezadovoljni tim pribli`avanjem radikalima. Sve to pokazuje

koliko su jo{ neprofilisani stavovi stranaka, koji se zasnivaju na

la`nim podrazumevanjima, koja su nejasna njihovim bira~ima i

mnogim funkcionerima. 

Na{e dileme nisu strana~ke, na{e su dileme istorijske: ho}emo li u

Evropu, ili ne}emo u Evropu. A to kako smo se podelili po strankama,

nema mnogo zna~aja.



Svetlana Luki}: 

Znate li {ta ima mnogo zna~aja, {ta je vododelnica? Gledam onog

Ru`i}a, pa hvatam sebe kako mu brojim godine, da vidim koliko su

imali godina 1998, 1987. Razlika je u tome ko je dobio batine od koga

devedesetih i kasnije. Ru`i} nije dobio batine i on tako pri~a, a neko ko

je dobio batine i ko je bio u zatvoru za vreme Sablje misli druga~ije.

Isto tako, neko se pla{io za svoj `ivot i `ivot ~lanova Demokratske

stranke, a to nije Boris Tadi}. Vododelnica mo`e biti to {ta smo jedni

drugima radili, ko je koga i kada tukao.

Sr|a Popovi}: 

Pa mo`e biti, ali nevolja na{e politike i na{e istorije je u tome {to

nam je voda stalno do nosa. Stalno je biti ili ne biti i to ne dozvol-

java nijansirano mi{ljenje, i to izaziva nasilje, i to nasilje razni

ljudi pamte na razne na~ine. Ja sam mislio da je posle ~etrdeset

godina mirnoga razvoja pod komunizmom to najzad nekako

smireno i da toga ne mo`e biti, ali se pokazalo da je bilo gen-

eracija koje su pamtile usta{e i generacija koje su pamtile

~etnike i generacija koje su pamtile Aleksandra Rankovi}a i da je

to bilo jako lako pokrenuti.

Svetlana Vukovi}: 

Ho}e li se desiti ta vlada?

Sr|a Popovi}: 

Pojma nemam, mi pri~amo samo o toj boljoj opciji. Ona druga je

katastrofa ili veliko gubljenje vremena, {to je opet katastrofa. O tome

je te{ko i misliti. Tu imate [e{elja koji ka`e - Zvezdan Jovanovi} je

heroj, \in|i}a je trebalo zatu}i. Imate Tomu Nikoli}a, koji ne}e da

sara|uje sa Ha{kim sudom, koji se okre}e Rusiji koja tako|e ka`e -

\in|i} je bio izdajnik, trebalo ga je ubiti. Imate Vojislava Ko{tunicu

kome ne smeta sve to {to govore radikali, on ulazi s njima u koalici-

ju i nema nikakvu potrebu da objasni da li me|u njima uop{te jo{

postoje neke razlike. Ja mislim da ne postoje, da je on na{ao svog

prirodnog |uvegiju sa kojim o~ijuka ve} od petog oktobra. Ako uz

njih bude i Ivica Da~i}, koji ka`e da je pobedila Milo{evi}eva poli-

ti~ka misao, da je Milo{evi} rehabilitovan i da ga nije trebalo ni ski-

dati petog oktobra, da smo d`abe kre~ili - {ta onda mo`ete da o~eku-

jete? 

Sr|a

Popovi}
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. Pa jasno je {ta mo`ete da o~ekujete - nema saradnje sa Hagom,

okre}emo se Rusiji, \in|i} je bio na pogre{nom putu, to je bila

kratkotrajna zabluda. Mislim da svako mo`e da zamisli {ta bi tada

bilo.

Svetlana Luki}: 

A {ta mi u tom slu~aju mo`emo da radimo?

Sr|a Popovi}:  

To bi strahovito zao{trilo parametre politi~ke borbe. [to se vas li~no

ti~e, mislim da }ete i dalje da pravite emisiju, ako vas neko ne uhap-

si. I svi drugi }e raditi ono {to su poku{avali da rade i do sada. Jednom

sam prodao tu metaforu u Pe{~aniku, o starom ormanu koji moramo

da klatimo i klatimo, dok ga ne oborimo. I evo, ve} osam godina

nikako ne mo`emo da ga sru{imo, ali klatimo ga i dalje. I klati}e se

taj orman i jednom }e pasti. To mo`da obja{njava Tadi}evo

samozadovoljstvo: geografski, politi~ki, istorijski, ta opcija

pobe|uje, ranije ili kasnije, tako re}i po automatizmu. Ali ipak mora

mnogo da se klati taj orman, ina~e }emo izgubiti strahovito mnogo

vremena. Nije svejedno da li }emo u Evropsku uniju u}i 2012. ili 2028.

godine. 

Ali, i to mo`e da bude posledica starenja, meni se svi|a ime one

kafane - I to }e pro}i. Ja za sve stvari mislim - i to }e pro}i. Ako mi se

ne{to ne svi|a, pa i to }e pro}i. Na kraju krajeva, mora da se `ivi, a to

je najva`nije. U tom smislu bih rekao da smo mi strahovito politizo-

vani. Politizujemo svoj `ivot do te mere da smo spremni tako re}i da

prestanemo da `ivimo i da se histeri~no stavimo u funkciju neke

stvari koja }e mo`da da pobedi, a mo`da i ne}e.

Svetlana Vukovi}: 

Samo da zavr{im sa onom boljom verzijom, u kojoj ja dobijam Vu~i}a

za gradona~elnika. Pa {ta me briga {to je bolja verzija, ako ja dobijam

Vu~i}a za gradona~elnika? Dobijam ga i u boljoj i u goroj verziji.

Izgleda da je Beograd tu pao u svakom slu~aju.

Sr|a Popovi}: 

To bi bila vrlo neprijatna situacija, ali bi ona bila spakovana u ve}u

situaciju, koja bi bila povoljna.



Sr|a

Popovi}

Svetlana Luki}: 

Ja mislim da, iako to nije racionalno, nije dijalekti~ki, jednog ~asa je

potrebno priznati poraz. Zna~i, za neke generacije koje su odre|enim

re~ima i postupcima probale da upristoje to dru{tvo - ovo je momenat,

ko god da sada formira vladu, da se proglasi kapitulacija, da se ka`e

- Mi nismo uspeli, jer }e u najboljem slu~aju do}i do nekog poravna-

nja. Moraju da do|u druge generacije, koje }e drugim re~ima re{avati

stvar potpuno druga~ije. Mi smo u poziciji Hilari Klinton, mi smetamo

Baraku Obami da pobedi Mekejna i njoj neko treba da ka`e - @eno, ti

sada smeta{ i tvoju pravednu borbu sada treba da vodi neko drugi.

Sr|a Popovi}: 

Ja mislim da se to ne odnosi na vas i da se vi kre}ete u korak s vre-

menom. U svakom slu~aju, ja vas guram u tom pravcu. Vrlo je nez-

godno za ovo dru{tvo to {to smo mi do`iveli te`ak poraz, a {to ga

nikada sebi nismo priznali. On nikada nije postalo o~igledan, a

pobednici nas stalno te{e - Ne, ne, niste do`iveli ba{ veliki poraz. To

nije pedago{ki, jer samo podsti~e u nama `elju za gajenjem iluzija i

nespremnost da podvu~emo crtu I da ka`emo - Ne, ne, te{ko smo mi

pogre{ili i to treba napustiti celo, takvo kakvo je, pustiti ga da potone

u pro{lost. Taj proces je mo`da u toku, jer ovo je Srbija, sve je slow

motion. U periodu od 2001. do 2008. vidim da se stvari menjaju, i to

ne blagodare}i ne~ijoj politici ili ne~ijoj odluci, nego se menjaju

spontano. Ljudi u~e polako, a i imaju mnogo toga da nau~e. I mislim

da se to doga|a. Moglo bi br`e, kada bi se pomoglo odozgo. Naravno

da bi to moglo br`e da ide.

Svetlana Luki}: 

Bio je ovo kraj Pe{~anika, do vi|enja do idu}eg petka. 



PREDVOJNI^KA OBUKA

Dejan Ili} , Fabrika knjiga,

Borka Pavi}evi} , CZKD,

Petar Lukovi}, novinar

Nema vi{e te vojske, te sile, tih medija, tih para u ovoj

zemlji - i onda oni tro{e nas, `ive na na{im nervima... 

I svi su tu, i Rasim i ^anak i G17 plus i Vuk Dra{kovi},

nedostaju jo{ samo joga leta~i... 

Neki Kragujev~ani veruju da se automobili ve} proizvode,

oni ih vide, toliko su poludeli...

3300..  0055..  22000088..



Svetlana Luki}: 

Beograd je ove nedelje do`iveo jo{ jednu veliku sramotu. Na

Kalemegdanskoj terasi, u atmosferi koja je li~ila na seosku svadbu,

najgori od najgorih u svojim sramnim strankama, Vu~i}, Mladenovi} i

Anti}, formirali su koaliciju koja }e vladati Beogradom. Glavni grad je

do`iveo, posle svega, da mu spodoba kao {to je Aleksandar Vu~i} bude

gradona~elnik. Beogra|ane je na toj terasi stigla kazna zbog onoga {to

su uradili 11. maja. Kazna je stigla i DS, Bojane Stanojevi}e, @ike Pauke,

Radmile Hrustanovi}, Darijane Mihajlovi}e i ostale, ali za njima mi

srce ne{to ne krvari. 

Jo{ manje mi je `ao Dragana \ilasa, koji je samo pre koju godinu zbog

lo{ih rezultata u Beogradu podneo ostavku. Svi smo pohvalili taj gest,

a onda se on posle nekoliko dana opet kandidovao na isto mesto, kao

jedini kandidat i, gle ~uda, pobedio. I sada se pojavio sa uverenjem da

mu pobeda ne mo`e izma}i. I {ta }emo sad? 

Danas }e Vu~i} i ostali ~lanovi politi~ke bande organizovati protestnu

konferenciju za novinare ispred gradske skup{tine, koja je, ~ini mi se,

najava uli~nih demonstracija. Ka`u da `ele da spre~e diktaturu DS-a u

gradu, jer je vr{ilac du`nosti gradona~elnika Alimpi} konstitutivnu

sednicu najavio za 14. jul, a njima, graditeljima, se `uri. Vu~i} ka`e da

neki Amerikanci sa dolarima ~ekaju pred dverima Beograda, ho}e da

investiraju, a demokrate ne daju. Ho}e radikali i socijalisti da spre~e i

da demokrate uni{te dokumentaciju o svojim malverzacijama.

Lopovluk koji u gradu traje ve} godinama je posebna pri~a, ali da

radikali i socijalisti govore o uni{tavanju i izno{enju dokumenata je

cinizam posebne vrste. Njihove Borke Vu~i}, njihovi Kertesi i ostali

eksperti su posle petog oktobra, pod Ko{tuni~inom za{titom,

uni{tavali najstra{nije dokaze svojih zlo~ina i plja~ki.

Beogradom }e jedno vreme vladati ljudi koji mrze gradove i sve u njima,

osim svojih {estosobnih stanova. Vu~i}eva i Da~i}eva stranka su

ru{ile gradove, Vukovar, Sarajevo i Dubrovnik. Oni su godinama

prizivali bombardere, koji su ru{ili Beograd 1999. Mladenovi}eva

stranka ga je ru{ila 21. februara 2008. I sada }e ti varvari da grade

grad. 

Koraks je 1991. nacrtao jednu karikaturu, prvu nad kojom sam plakala.

Na njoj je Milo{evi}, koji kao Neron sa Kalemegdana gleda preko Save

Svetlana

Luki}
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. kako gori Vukovar, a beogradski Pobednik mu je okrenuo le|a i od

sramote pokrio lice rukama. Taj Pobednik se do danas nije uspravio.

I Rimljani su dobili neofa{istu za gradona~elnika. Stranka novog

gradona~elnika, Pakt za Rim, najavila je da }e proterati dvadeset hilja-

da imigranata. Neki Rimljani su shvatili poruku gradona~elnika i

po`urili da spale radnje svojh sugra|ana koji nisu Italijani. Me|utim,

italijanska javnost je ve} reagovala. Italija je u Evropskoj uniji i, kao

uvek do sada, Evropljani }e zaustaviti neofa{iste u svojim zemljama

~lanicama. A ko }e kod nas da spre~i neofa{iste i klerofa{iste, koja

institucija, koja Evropska unija? Nema ko drugi, nego mi sami. 

Varvari su nam danas pljunuli u lice. Vide}emo dokle }e ta banda rat-

nih i poratnih zlo~inaca i}i, pa }e nas neko valjda pozvati da branimo

svoj grad i svoju zemlju. \in|i} je to propustio da uradi posle pobune

Crvenih beretki i platio je to `ivotom, a nama od tada politi~ka krila

Crvenih beretki oduzimaju `ivot na rate. 

Uvek sam mislila da jeste pateti~na, ali i jako ta~na, teza da ne bismo

imali radi ~ega da `ivimo, kada ne bismo imali ne{to za {ta vredi

umreti.

Iznureni smo i{~ekivanjem da se formira vlada, nepodno{ljivo je

slu{ati gde je i {ta radi Krkobabi}, koga je i za{to Da~i} posetio u

Moskvi. Jesu u svim zemljama mu~ni dani pregovora o vladi, ali se

makar zna ko s kim razgovara. Ovde ne znamo koliki udeo u formiran-

ju vlade imaju tajkuni, koliki BIA, koliki [e{elj, koliki strane

ambasade, a koliki je udeo Mire Markovi} i njenog moskovskog klana. 

Milutin Mrkonji} tra`i u ime SPS-a da se amnestira biv{i direktor tele-

vizije, zbog koga su u zgradi RTS-a razneti ljudi. On tra`i i da prestane

politi~ki progon porodice Milo{evi}. Ostalo je jo{ da SPS zatra`i da se

njihov idol iz Po`arevca prebaci u aleju velikana i sahrani ba{ na

mestu na kojem le`i Zoran \in|i}. To su ve} najavili lepljenjem plaka-

ta Bulevar Slobodana Millo{evi}a preko tabli na kojima pi{e Bulevar

Zorana \in|i}a. Tra`i}e socijalisti i da se po`areva~ka lipa, pod kojom

vo|a sneva, i{~upa sa sve korenom i zasadi kraj nove ve~ne ku}e

Milo{evi}a. Da Mira mo`e u hladu da sedi i ~ita mu stihove

Majakovskog.



Dejan

Ili}

Ako se desi ne{to od ovoga kao cena koja se pla}a za koalicioni spo-

razum, ja }u, {to bi rekao Unamuno, ostati da posmatram istoriju i

~ekam nadu, u strahu da }u umreti od smeha, jer to je najgora smrt.

Sada po~inje Pe{~anik, na po~etku emisije govori Dejan Ili} iz izda-

va~ke ku}e Fabrika knjiga.

Dejan Ili}: 

Mislim da je vrlo bitno da vidimo odakle smo krenuli od kraja februara, od

progla{enja nezavisnosti Kosova, onda nemira i nasilja na ulicama

Beograda, a i ponegde drugde, pa do {ovinisti~kih demonstracija i akcija

u nekim gradovima u Srbiji. I stigli smo do izbora i sad imamo ovo {to

imamo i koliko god to mo`da zvu~alo ~udno, meni se ovo danas vi{e dopa-

da od onoga {to je bilo pre par meseci. Ne ka`em da je dobro, ali to nasilje

kojim se nama pretilo, a pretilo nam se vi{e nego eksplicitno, spustilo se

do toga da neko s nekim pregovara. Meni je bez veze {to se pravi silna

napetost oko svega toga. ^ini mi se da su neki dogovori ve} napravljeni,

mo`da i pre izbora, a svakako odmah po{to su bili poznati rezultati izbo-

ra. I sasvim grubo, evo, pa makar i da gre{im, mislim da se jesu dogovorili

da se Beograd da radikalima, DSS-u i kome ve} sve, a da se vlast na repub-

li~kom nivou formira tako {to }e u njoj u~estvovati DS, SPS i opet ko god.

I za{to oni sad prave tu vrstu napetosti i gor~ine? Ne razumem. 

[ta je moj problem u svemu tome? Pa, prvo to {to je neko izigrao ~itavu

proceduru izbora, jer mi vidimo da je glasanje tu samo kao predigra, kao

kvalifikacije. Oni su komotno mogli da igraju i klikera, jer to {to su oni

govorili u predizbornim kampanjama vi{e ne va`i u njihovim dogovorima

o sastavljanju vlasti. To zna~i da smo mi glasali na osnovu onoga {to su

nam oni pri~ali da }e uraditi, a da sad vidimo da sve to nema nikakve veze,

jer oni ka`u - Karte su podeljene kako su podeljene, sad se vi sklonite, vi

vi{e niste bitni. Vi ste magarci koji su pristali da budu upotrebljeni na

takav na~in, a mi }emo sad da se dogovorimo. Dakle, to mi smeta. 

Nemam ni{ta protiv toga da, po{to su ja~i, oni ka`u - Ovo je na{e, vi nam

ni{ta ne mo`ete i mi }emo se dogovoriti onako kako nama odgovara. Bar

te niko ne pravi majmunom. I drugo, smeta mi {to je, u trenutku kad se

dogovara podela vlasti, predsednik jedne stranke, koji sticajem okolnosti

odgovara za zlo~ine pred sudom u Hagu, izjavio kako treba slaviti ubice

Zorana \in|i}a. Mislim da taj ~ovek to nije rekao slu~ajno ba{ u tom

trenutku. I koja je poruka nama upu}ena? Upu}ena nam je poruka da smo
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. mi na dvema razli~itim stranama i da smo podeljeni tako da ta podela ne

podrazumeva da sednemo i da se dogovaramo, nego u jednom trenutku

neko ima pravo i da ubije onoga ko ne pristaje na odre|ene uslove. To nam

je re~eno. 

Ako ni zbog ~ega drugog, voleo bih da se, makar zbog toga, ovi dogovori,

za koje mislim da su ve} odavno sklopljeni, ne ispune. I kad smo ve} kod

dogovora, za{to se nama doga|a da bismo mogli da imamo Aleksandra

Vu~i}a za gradona~elnika? Pa doga|a nam se zato {to su se DS i DSS

dogovorili da promene zakon tako da se gradona~elnik vi{e ne bira

neposredno, zbog straha da bi radikali mogli da do|u na vlast u Beogradu.

Sad taj zakon radi protiv DS-a. 

DS-u se dogodilo isto {to se dogodilo i sa ustavom. Oni su pristali na ustav

u koji iskreno ne veruju. Oni misle da je taj stav o Kosovu prakti~no

nesprovodiv i glup. Dakle, oni to znaju, ali su na taj ustav pristali i to im se

progla{enjem nezavisnosti Kosova dobro olupalo o glavu. I ne samo njima,

nego svima nama. A sad im se lupa o glavu i ova druga kalkulacija, a to je

kako da se izbegne vlast radikala u gradu. Pa tako {to }emo promeniti

zakon, pa su promenili zakon i sad taj zakon radi protiv njih. I sad sti`emo

do ovih dogovora. 

Dogovori se ovde uop{te ne po{tuju. Saznajemo da su DS i DSS na nivou

grada imali dogovor kako da prave gradsku vlast, pa sad odjednom taj

dogovor vi{e ne va`i. Onda saznajemo kako, zaboga, neko ima silnih prob-

lema u DSS-u zato {to se taj dogovor vi{e ne po{tuje. Imamo tako|e infor-

maciju da su DS i SPS napravili dogovor pre izbora da }e napraviti vlast na

nivou Republike, pa vidimo da je mogu}e da ni taj dogovor ne bude ispun-

jen. To bi moglo i da me raduje, ali to zna~i da, kakav god dogovor da je

postignut, pa mi onda na to ra~unamo i svoje `ivote organizujemo na

osnovu toga, nijedan od tih dogovora ne va`i. To zna~i i da u svakom

trenutku nekome iz bilo kog razloga, a uglavnom su ti razlozi nama nedos-

tupni, mo`e da padne na pamet da ka`e - E, ovi dogovori vi{e ne va`e. U

takvoj situaciji mi sad `ivimo. 

Od kraja februara na{i `ivoti se nisu bitno izmenili, ali imam utisak da su

ljudi daleko nesre}niji nego {to su bili po~etkom godine. I shvatam da su

nesre}ni, jer ih mu~i neizvesnost. Stepen neizvesnosti i na{e isklju~enos-

ti iz politi~kog ̀ ivota u Srbiji je postao, bojim se, neizdr`iv. Nije to zato {to

bismo mi voleli da bitno uti~emo na neke stvari. Svi smo dovoljno odrasli



Dejan

Ili}

i zreli ljudi da znamo da mo`emo samo delimi~no uticati na neke stvari,

ali da smo ba{ toliko isklju~eni iz svega i da nam ba{ sa tolikom bahato{}u

neko saop{tava da smo najobi~niji magarci i da zapravo na{e u~e{}e u

politi~kom ̀ ivotu nema blage veze, jer }e se oni na kraju dogovoriti onako

kako njima odgovara - e, to je ne{to sa ~im se ljudi te{ko mire. 

Elementarna stvar za stabilnost jednog dru{tva jeste da ja mogu da plani-

ram {ta }e biti u nekom budu}em periodu. I meni se sad jasno pokazuje da,

{ta god ja radio, kako god glasao, to zapravo ne va`i i da o tome {ta }e biti

odlu~uje neko ko je potpuno izvan vidokruga javnosti i van bilo kakve kon-

trole. Postoji neko koga mi uop{te ne mo`emo da kontroli{emo. Taj neko

{titi taj svoj prostor tako {to direktno uti~e na politi~ki `ivot u Srbiji. On

uslovljava kako }e se kretati Srbija, jer {titi taj svoj interes koji je vrlo

prakti~an, vrlo materijalan, a mi mu ne mo`emo ni{ta. Mi idemo, glasamo,

biramo i kad se sve to zavr{i - ni{ta. Kako taj neko to mo`e? 

Nije mi jasno kako ljudi koji se bave politikom misle da to mo`e dugo da

traje. I {ta je najzabavnije? Stranka koja je direktno stvorila uslove da se

naprave ovakvi monopoli, da se ekonomska i politi~ka mo} potpuno

pro`mu, nama je u ovom trenutku jedina nada.

Imali smo Pesmu Evrovizije. Mo`da je to neobi~no, ali ja u`ivam u takvim

festivalima i imam dug sta` u gledanju takmi~enja za pesmu Evrovizije.

Pesma Evrovizije je nastala kao cirkus, ne previ{e ozbiljna stvar i kao

takva je izmicala stro`oj kontroli i formirala se kao polje slobode. [ta smo

dobili kao rezultat tog polja slobode? To je jedino takmi~enje na kojem

svoje zemlje mogu da predstavljaju, zamisli, pederi i lezbijke i transvesti-

ti. Ko obi~no predstavlja zemlje? Predstavljaju ih sportisti, stasiti mladi}i,

vitke devojke, koji su sposobni, ve{ti da udaraju lopte i da ostvaruju pobe-

de. To su ljudi koji reprezentuju svoje zemlje i mi se s njima identifikuje-

mo. I odjednom se stvorilo polje u kojem se mi svi, kao gra|ani jedne

dr`ave, identifikujemo s na{im predstavnicima koji, zamisli, ponekad

mogu biti pederi, lezbijke i transvestiti, nekakvi ~udaci. I Evrovizija sti~e

svoju popularnost ba{ zbog tog karnevalskog duha. Neko ko bi u obi~nom

`ivotu bio izlo`en diskriminaciji ovde je predstavnik celog dru{tva, koje

ga ina~e u svakodnevnom `ivotu marginalizuje i ne `eli da ima bilo

kakvog posla sa njim. 

I bila je Pesma Evrovizije u Beogradu i to treba da bude taj cirkus, polje slo-

bode u kojem }emo se smejati svemu {to vidimo, identifikovati se sa
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. ljudima sa kojima ina~e nemamo obi~aj da se identifikujemo. I ne}e nas

biti sramota {to nas ba{ ti ljudi predstavljaju. I {ta se dogodilo na takvom

mestu? Dogodilo se to da Srbiju, u kolu, dok onaj ~ovek peva Kala{njikov,

bum, bum, predstavljaju ljudi obojeni u boje zastave Srbije. Za{to su im

obojili lica? Jesu li te boje Srbije toliko bitne da vi{e ni lice ne mo`e da bude

lice, nego mora da bude obezli~eno tim bojama? 

Slu{am kako je Srbija na Evroviziji iskoristila {ansu da promeni sliku o

sebi. Ko je pa`ljivo gledao i ko ume da gleda, video je da se Srbija pokaza-

la upravo onakvom kakva jeste. Ljudi u Srbiji `ele da nemaju li~nost, da

nema pojedinca, nego smo svi mi Srbi, a to smo pokazali tako {to smo obo-

jili lica bojama zastave Srbije i tako {to urlamo od sre}e kad neko peva

Kala{njikov, bum, bum. Pazi, kala{njikov je re~ koja se razume na svim

jezicima i bum, bum, bum se razume na svim jezicima. Ljudi su urlali,

vri{tali od sre}e dok je ~ovek to pevao. Mi smo sebe predstavili ba{ onakvi-

ma kakvi jesmo. Mi urlamo od sre}e kad se pominje oru`je i pucanje i mi

dozvoljavamo da nas predstavljaju ljudi ~ija su lica obezli~ena. To vi{e

nisu ljudi, to su lutke, roboti. U svakom slu~aju, ljudska bi}a nisu, jer

nemaju lica.

Ovde postoji svest o tome da je Srbija u~inila neke vrlo ru`ne stvari. To {to

mi to ne izgovaramo ili {to to nije zvani~no, pa se onda u skladu s tim i

dr`ava pona{a, to je drugo pitanje, ali ta svest postoji kod ve}ine gra|ana

Srbije. Nije mi jasno kako mo`e da postoji stranka ~iji predsednik izgo-

vara da treba slaviti ~oveka koji je ubio premijera dr`ave u kojoj ta stran-

ka deluje. To je direktno razaranje svega {to je razumno, to je ga`enje

dr`ave. Ta stranka }e verovatno u~estvovati ~ak i na nekim nivoima vlasti.

Svi mi imamo problem s tim, ali to prihvatamo. 

Jedino obja{njenje za to prihvatanje jeste da ono pokriva neke druge lo{e

stvari u kojima smo u~estvovali. Imamo taj kompromis - neka ovoga, jer

onda ne moramo jasno, javno da ka`emo {ta smo jo{ radili. Imbecilno je da

toleri{e{ takav istup i da s tom strankom ozbiljno pregovara{. Kad pri~am

s ljudima o tome, oni mi ka`u - Da, ali tu postoje puki materijalni interesi

i nije to ideolo{ka pri~a, to je pri~a o mo}i, o novcu, raznim legalnim i ile-

galnim poslovima. Na to je moj jedini odgovor - onda taj puki interes mora

da se legitimi{e. 

Ako bi nama neko rekao - Znate, ja ne}u da u|em u Evropsku uniju, jer

Evropska unija ru{i monopol koji sam ja ovde napravio, mi bismo ga pitali
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- Jesi li ti normalan? Ali ako on ka`e - Ja ne}u da u|em u Evropsku uniju,

jer je Evropska unija priznala Kosovo, to odjednom postaje prihvatljivo. To

{to mi znamo da iza toga mo`da stoji to da ~ovek ne}e da mu bude ugro`en

monopol, to je sasvim deseta pri~a, ali je on svoj stav legitimisao ne~im {to

pripada polju ideologije. Kako }emo to da ru{imo? 

Dakle, ja ho}u da otklonim mogu}nost da se takve stvari izgovaraju, pa }e

onda ovaj morati da smi{lja drugi na~in da se opravda. Mo`da }e ga smis-

liti, mo`da ne}e, mo`da }emo ga jednom ostaviti potpuno na ~istini i onda

}e on morati da ka`e - Ali ja tako volim novac i tako volim mo} i za{to me

ne pustite da se igram, pa posle radite {ta ho}ete? Mo`da se poka`emo kao

ljudi puni razumevanja i ka`emo - Hajde, dobro, igraj se. Ali ne}u da mi se

to pravda na ovaj drugi na~in.

Ve} smo pri~ali o tome da }e se Feral tribjun ugasiti zbog novca koji dugu-

je dr`avi i da }e morati da ode pod ste~aj. Imali smo neo~ekivani preokret

u celoj pri~i. Hrvatski premijer Sanader je rekao - A ne, Feral je nama bitan,

mi }emo izdvojiti milion kuna za to da Feral mo`e da nastavi da radi.

Istovremeno traju pregovori izme|u Ferala i EPH (Europapress Holding).

EPH treba da kupi Feral i omogu}i im dalji rad i to tako {to im ni na koji

na~in ne}e menjati ure|iva~ku politiku. Onda se dogodio onaj la`ni inter-

vju sa Sanaderom, koji se pojavio u novinama ~iji je vlasnik EPH, pa su

novinari Ferala napravili par vrlo ironi~nih tekstova, kojima su branili

novinara koji je objavio taj la`ni intervju. Bilo kako bilo, sporazum izme|u

EPH i Ferala nikad nije potpisan, a Feralu je oduzeto godinu dana da se

sna|e na nekoj drugoj strani. I tokom juna }e verovatno iza}i poslednji

brojevi Ferala. Kakva je to pri~a? 

U Srbiji ideologija slu`i kao legitimacijska osnova za to da se prave

poslovi, da se zara|uje novac. A ovde imamo pri~u o tome kako je tr`i{te

iskori{}eno da se ugu{i, neutrali{e jedna ideolo{ka pri~a. Feral je jedino

glasilo u Hrvatskoj koje uporno govori da u Hrvatskoj nije sve u redu. To

je jedino glasilo u Hrvatskoj koje ti daje mogu}nost da, ako ga ~ita{

redovno, ne bude{ zapanjen time {to Glava{ iz zatvora mo`e da se kan-

diduje i dobije dovoljno glasova da u|e u parlament, pa zbog toga mora da

iza|e iz pritvora, jer kao poslanik ne mo`e biti u pritvoru. Onom ko ~ita

Feral jasno je kako predsednik ustavnog suda u Hrvatskoj mo`e da bude

osoba koju je `rtva iz logora u Bosni i Hercegovini direktno okrivila za

silovanje tokom rata u Bosni i Hercegovini. I taj ~ovek je postao predsed-

nik Ustavnog suda Hrvatske. 
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. Kako se to doga|a u pristojnim dr`avama? Pa, uglavnom se u pristojnim

dr`avama takve stvari ne doga|aju. To zna~i da Hrvatska nije toliko pris-

tojna koliko se nama ~ini, ali kako mi to da znamo ako ne postoji Feral

tribjun? E, ba{ zato {to se, kad ~ita{ Feral tribjun, ne iznenadi{ {to se

de{avaju takve stvari, Feral tribjun ne treba da postoji. Nema mnogo stvari

koje se u Srbiji mogu porediti sa Feralom, ali hajde da pretpostavimo da je

mogu}e porediti ga sa Pe{~anikom. 

Hajde da pretpostavimo da je nekom u interesu da vi{e nema Pe{~anika i

zamisli da ka`e - Od danas se Pe{~anik vi{e ne emituje. Ljudi bi se

pobunili. Ali zamisli da ka`u - Na{li smo re{enje za dugoro~no finansira-

nje Pe{~anika. Radio-televizija Srbije }e na prvom programu emitovati

Pe{~anik. Svi ka`u - U, vidi, Svetlane se prodale, ali dobro, ajde, nema veze,

ovi su obe}ali da im ne}e naru{avati ure|iva~ku koncepciju. Tog trenutka

svi donatori se povuku, tog trenutka se povla~e svi va{i verni slu{aoci koji

kupuju Pe{~anik jer misle da vam time poma`u i ka`u - Dobro, sad su njih

dve zbrinute. I vi ostanete same. I do|ete na razgovor u RTS, a oni ka`u -

Vi ste nas pogre{no razumeli, jao, nestala su nam sredstva. Ne ka`u ti oni

- Mi vas ne}emo, ne, oni su ljubazni, oni ka`u - Je l' mo`ete da nam date

izve{taj o va{em poslovanju? I to traje i vi vidite {ta se doga|a, ali je stvar

zavr{ena. 

E, to se dogodilo Feralu. Poenta je u tome ko kontroli{e javni prostor, a

javni prostor je bitan, jer kroz javni prostor se kontroli{e dr`ava. U Srbiji

je to svedeno na minimum, u Hrvatskoj tako|e, a i taj minimum se o~igled-

no polako uklanja. Dobi}emo beskonflitna dru{tva, ne zato {to su ta

dru{tva takva da nema razloga za sukob, nego su ona takva zato {to sukob

nije po`eljan u javnoj sferi. Na duge staze to dovodi do nasilnih sukoba u

dru{tvu i tako je u Srbiji sve vreme. Srbija je sve vreme dru{tvo na ivici

nasilnog, agresivnog sukoba izme|u dve duboko podeljene strane, jedne

koja misli da je u redu ubiti premijera i druge koja misli da je to nedopus-

tivo. 

Pita{ se kada je dosta, koliko je mo}i potrebno i koliko je novca potrebno

da neko ka`e - dovoljno sam uzeo, ne treba mi vi{e. Recimo, {ta jo{ treba

Delta da poseduje? Neka iznesu listu `elja, da mu damo i da mu ka`emo -

Evo vam, ali pona{ajte se prema nekim pravilima.

Vidimo da oni, za koje smo mislili da su oti{li, imaju dovoljno mo}i da

i dalje pregovaraju, a da ovi, za koje bismo voleli da su na vlasti, da
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organizuju dru{tvo na drugi na~in, nisu dovoljno jaki da to urade i da

moraju da pregovaraju sa onima. Pa dobro, ako to ve} jeste tako, pre-

govarajte, {ta da radimo. Ja nisam spreman da se na nasilan na~in

obra~unavam sa bilo kim. Pregovarajte, ali postavite neke granice.

Ako ne postavi{ granice, dolazi{ u situaciju da kroz te pregovore i

kompromise dobije{ restauraciju starog re`ima. Ja mislim da smo mi

sad na ivici toga da se ba{ to dogodi. 

Voleo bih da verujem da u Demokratskoj stranci postoji dovoljno ljudi koji

ne `ele restauraciju starog re`ima i da znaju kako to da spre~e. Drago mi

je {to imaju podr{ku koju imaju od Liberalnodemokratske partije, koja

jeste u ovom trenutku u politi~kom prostoru politi~ka savest Srbije. Ja

mislim da je njihova politi~ka uloga u ovom trenutku jedino ta i jako je

zanimljivo da glasa~i na izborima pokazuju da je i njima potrebna ta

savest. A mi pratimo i gledamo {ta }e da se dogodi. 

Mislim da je klju~ni udarac snaga starog re`ima onome {to bismo mi zvali

novim dru{tvom bio usvajanje ustava. To je prelomna ta~ka. I sve {to se

doga|a posle toga, ja bih gledao u tom klju~u. Zanimljivo je ovo {to se

doga|a u Vojvodini. Vrlo brzo mo`emo da o~ekujemo jak secesionisti~ki

pokret u Vojvodini. Taj pokret }e se razlikovati od svih drugih secesion-

isti~kih pokreta po tome {to }e ga voditi Srbi. Onda }e neko re}i - To je stari

plan za rasturanje Srbije. Ne, to je ne{to {to }e se dogoditi ako se na nivou

republike napravi dogovor koji je napravljen na nivou grada. I onda }e

neko drugi da nam bude kriv. Pa ne}e, krivi }e biti isti oni koji su rasterali

sve druge od Srbije. Oni }e biti krivi zato {to i Srbi po~inju na taj na~in da

be`e od Srbije.

Grupa Most je radila istra`ivanje me|u srednjo{kolcima. Dvadeset i ne{to

procenata de~aka smatra da slu{anje muzike na stranom jeziku nije prih-

vatljivo. I 15-16 odsto devoj~ica smatra to isto. ^ak 30 i ne{to procenata

de~aka smatra da homoseksualce treba prebijati, kao i 20 i ne{to proce-

nata devoj~ica. [ta, to je iznena|uju}e, sad treba da se zbunimo? Pazi

ideju, da postavi{ to pitanje. Ne znam kako se neko setio da postavi takvo

pitanje, ali o~igledno taj neko zna mnogo vi{e od mene, ~im ga je postavio.

I rezultati koje je dobio su potpuno pora`avaju}i, ali {ta ti to govori? Prva

reforma koja je bila zaustavljena, kada je smenjena vlada Zorana

@ivkovi}a i uspostavljena vlada ~iji je premijer bio Ko{tunica, jeste refor-

ma obrazovanja. Jedna od prvih stvari koju je radila vlada Zorana \in|i}a

jeste reforma obrazovanja. 
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. Ni{ta nije sporno, sve se zna, sve je jasno. Ra|ene su tri analize tokom

devedesetih i po~etkom dvehiljadite, i sve su pokazale da je kod nas obra-

zovanje ono {to Dubravka Stojanovi} duhovito zove predvojni~ka obuka.

Samo je pitanje da li mi ho}emo obrazovanje kao predvojni~ku obuku ili

ho}emo obrazovanje kroz koje }e se formirati gra|ani sposobni da razum-

no donose odluke i da u~estvuju na racionalan na~in u politi~kom `ivotu. 

Za sada ho}emo obrazovanje kao predvojni~ku obuku. DSS dr`i Zavod za

ud`benike, i to je jedino mesto o kome nije bilo razgovora kada je Ko{tuni-

ca formirao drugu vladu. Dakle, ~ovek koji je vodio Zavod za ud`benike u

prvom mandatu Vojislava Ko{tunice, vodi ga i u drugom mandatu. DSS je

potpuno svestan zna~aja institucije kao {to je Zavod za ud`benike i oni su

potpuno svesni zna~aja obrazovanja, i oni na tome planski rade. Postavlja

se pitanje da li je Demokratska stranka svesna toga. Kad bih se ja poga|ao

oko ministarskih mesta, ja bih uvek tra`io ministarstvo kulture i min-

istarstvo prosvete, jer dugoro~no su to mesta na kojima se oblikuje

dru{tvo. 

Ljudi se ~ude, prvi put na ovim i prethodnim izborima mladi glasaju isto

kao stariji. I svi ka`u - Ju, {ta se dogodilo? Pa ni{ta se nije dogodilo, mi smo

imali obrazovanje koje se uspostavilo devedesetih i to obrazovanje sad

daje rezultate na izborima. [ta, neko }e izbornom kampanjom od par

meseci ili par nedelja da promeni ne{to na ~emu se radi deceniju? - Pa

ne}e. Ovo dru{tvo funkcioni{e potpuno po principu sile, i sad se ~udimo

{to se deca tako pona{aju. Ne, deca se socijalizuju na najbolji mogu}i

na~in, da se pripreme da opstanu u takvom dru{tvu. Je l' to nama izgleda

ru`no? Pa, za{to pristajemo na takvo dru{tvo? Mladi} je heroj. Heroj je

neko ko je naredio da se pobije ne znam koliko hiljada ljudi, da bismo se

osvetili ne znam zbog ~ega. Pa dobro, ho}e{ da on bude heroj, ali za{to te

onda ~udi {to se deca bodu no`evima? Svete se, jer ih niko nije nau~io da

osveta nije dobra, da postoji drugi na~in. Osveta se ovde uzima kao prin-

cip koji mo`e da opravda ubistvo vi{e hiljada ljudi. Onda molim lepo.

One dve devojke su, od svih ljudi koji su 21. februara bili na ulicama, jedine

osu|ene na robiju zbog kra|e patika. Neki od njih su bili i na bini, pa su

tamo slikani, ali samo su te dve devojke zaslu`ile da budu procesuirane i

izvedene pred sud. Osoba koju je najavio li~no predsednik vlade sa bine je

pozvala na fizi~ki obra~un s neistomi{ljenicima i nije za to odgovarala. I

{ta imamo? Dve devojke su uslovno osu|ene na deset meseci i danas

imamo naslov u novinama - Izvukle su se. Pa {ta je trebalo, da ih ubiju? Ta
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vrsta preme{tanja pa`nje sa onoga {to je su{tina i ta vrsta sadisti~ke

potrebe da se nekome nanese zlo do te mere je paradoksalna da ima{

potrebu da organizuje{ odbor za za{titu njih dve, da se brani njihov lik i

delo, moralni integritet tih osoba. Toliko je sve naopako. 

Zna~i, grad je razoren, razvaljen, sve je oti{lo do |avola u tih par sati, a mi

smo na{li krivce: dve devojke, zamisli, ukrale patike iz slomljenog izloga.

Ko je slomio staklo na toj radnji? Gde su momci koji su tako|e iznosili

robu iz tih radnji? Za{to je ovaj heroj snimao njih dve, a nije snimio ove {to

su se oko njih muvali? A za{to su onda drugi uzeli, pa preneli samo to, a ne

i neke druge snimke, koji su tako|e mogli da budu u opticaju? A da ne

pri~am o tekstu koji je iza{ao u Blicu pre mesec dana, o tome {ta je sve pod

okriljem ministarstva Kosova i Metohije ura|eno na Kosovu, koliko je

para za to potro{eno. 

Ima genijalan podatak da je potro{eno, sad pri~am napamet, par

stotina hiljada evra da se asfaltira put izme|u dva sela. Put je asfalti-

ran tako {to je iz Srbije dovezen {ljunak, ba~en i utaban. U alban-

skom selu, koje je par kilometara od ta dva srpska sela, ljudi se sti-

cajem okolnosti bave prodajom {ljunka. Kamion {ljunka ko{ta

pedeset evra. Po tom principu po kojem neko tra`i da ove dve devojke

zavr{e u zatvoru bi morao da tra`i da svi zaposleni u ministarstvu za

Kosovo i Metohiju zavr{e u zatvoru, jer su tako|e isprljali pri~u o

Kosovu, jer su pri~u o Kosovu iskoristili za to da stave novac u svoj

d`ep. Njih dve su potpuno nebitne. Po kom principu su one dospele u

sredi{te pa`nje, ako ne po tom da se ono {to treba da bude u sredi{tu

pa`nje namerno sklanja u stranu i krije? Nema drugog obja{njenja.

Svetlana Luki}: 

Slu{ali ste Dejana Ili}a. Hajde da samo malo glumim razumnu i

racionalnu osobu. U Ni{u i u jo{ nekim gradovima su re{ili da sa~ekaju

sa formiranjem gradskih vlasti, jer je Alimpi} zakazao sednicu

skup{tine grada tek za 14. jul. Pogledajte {ta se desilo u Gornjem

Milanovcu. Koalicija za Gornji Milanovac, koja je tamo ubedljivo pobe-

dila, pre neki dan je formirala gradsku vlast sa radikalima i na-

rodnja~kom koalicijom, a samo nekoliko dana posle toga raskinula je

tu vezu i u{la u koaliciju sa Demokratskom strankom. Slu|eni lideri i

lider~i}i stranaka na lokalnom nivou oslu{kuju {ta im rade partijske

centrale, s kim se ljubakaju, pa i oni poku{avaju to da slede. Bilo bi
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. prili~no opasno da se u Srbiji ponavlja iz dana u dan, iz nedelje u

nedelju, ovaj scenario iz Milanovca.

Zamislite politi~ku situaciju u kojoj na republi~kom nivou vlast formi-

raju Demokratska stranka i SPS, u ve}ini gradova po Srbiji radikali i

narodnjaci, u Vojvodini demokrate i manjine, u Beogradu radikali, na-

rodnjaci i socijalisti, a u centralnim beogradskim op{tinama, Vra~aru

i Starom gradu, demokrate i LDP. Bio bi to potpuni haos, svako bi

svakoga minirao, opstruirao, bila bi to politi~ka paraliz, koja bi mogla

lako da preraste u nasilje. Najbolje {to mo`e da nam se desi, i u tome je

ironija, jeste da {to pre imamo izbore, pa da demokrate sa manjinama

i recimo LDP-om formiraju vladu. I {ta }emo onda imati? - Ima}emo ono

stanje koje sada postoji u Crnoj Gori. 

[to bi rekao jedan moj prijatelj - Demokrate bi onda bile kao

Demokratska partija socijalista, vladali bi neprikosnoveno i

neograni~eno godinama, a Tadi} bi bio car u Srbiji, kao {to je Milo

\ukanovi} car u Crnoj Gori. Niko mu ni{ta ne bi mogao, na pritisak

iznutra nikako ne bi reagovao, ne bi se ni osvrtao. Na crtu bi mogla da

mu stane samo Evropska unija i citiram ono {to je o Hrvatskoj rekao

Slobodan [najder - Najbolje {to mo`e da se desi Hrvatskoj jeste da

postane teledirigirani sustav. A vi u nastavku Pe{~anika slu{ate

gospo|u Borku Pavi}evi}.

Borka Pavi}evi}: 

Tih deset odsto glasova vi{e je ipak zna~ilo da je dru{tvo pre{lo rampu,

oti{lo na neki drugi put, da je to preteglo, da se ukrupnilo, da je to sad novi

stav, neki izlaz. E, onda je do{lo do ovoga i stvarno je gadno povezivanje

malih, koji su ostali u restlu. Kad su po~eli to da pletu, setila sam se one -

dva lo{a ubi{e Milo{a. Odjednom su se manje grupacije umre`ile i po~ele

da ste`u ostale. Ti zna{ da je to ipak njihov silazak, ne mo`e biti druk~ije,

to je njihov odlazak u istoriju. Ali ose}a{ se kao onaj {to se sprema da tr~i

na sto metara, a onda ga neko uhvati za nogu i ka`e - Gde }e{, bre? Ti zna{

da je to kraj jednog procesa, da niko ne mo`e da zadr`i istinu koja ho}e da

tr~i tu trku, ali opet se ose}a{ lo{e. 

Sru{eni su nade i optimizam. Niko nema pravo da ljudima sru{i nadu.

Danas smo do{li do zaklju~ka da se treba pomiriti sa izlaskom Milanovi}a

iz zatvora. Tome nema kraja, iako nema vi{e te vojske, nema te sile, nema

tih medija, nema tih para u ovoj zemlji. Po{teno govore}i, poslednjih
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deset-petnaest dana, koliko to traje, oni tro{e nas. Oni sada `ive na na{im

nervima. Ti vidi{ ta mesta, preduze}a, koli~ine, luke, barove, `ene, kofere,

udbe, dogovore, obe}anja, pretnje, istorijate, ko kome {ta, koliko, petsto ili

milijardu. To je tako poni`avaju}e, tako uvredljivo. Dabogda imali sve,

uzmite sve te pare, sva ta preduze}a, samo ostavite na miru ljude. Nosi,

bre, nosi, ali ne davi vi{e. Ali to je ta {teto~inska politika, ona ne}e to da

nosi, ona to tu zaga|uje, razgra|uje, tali se. Taj famozni pojam - utaliti se.

Nije u redu, nije biolo{ki zakonito, ako ve} ne moralno, dr`ati u {aci sav taj

svet koji ima sposobnosti da ne{to uradi. Uvek se setim Ace Popovi}a koji

je pri~ao kako bi izgledao svet da su gubari pobedili u evoluciji. Mo`da se

to nama desi. I {ta onda da radi{?

Sada }e ~etrdeset godina od 1968, svi imamo neka se}anja, pa o tome pi{u

novine. A evo, kad ~ovek pomisli da je od danas ovaj grad pod takvom

vla{}u. Beograd je najve}a tekovina dve Jugoslavije. Za vreme dve

Jugoslavije Beograd je postao metropola. On dotle nije bio toliki i takav

grad. Hajde da ti i ja razmislimo, od onog trenutka kada je [e{elj bio

navalio da iskopava grob sa Dedinja i da seli Tita u Kumrovec, pa do danas,

{ta se sve dogodilo. Ako bismo zaista po~eli ozbiljno da razmi{ljamo o

tome {to se dogodilo, danas bi nam svima bilo veoma komplikovano i

te{ko. [ta je to, bre, je li to kazna? Koja je krivica, ko to izvr{ava, za{to se

ona obavlja na taj na~in? [ta se to zapravo doga|a? 

To je i pri~a o petom oktobru, o tome {ta se desilo, kad je to trebalo raditi,

~ija je to slabost. Oslobo|enje }e do}i onom brzinom kojom budemo

sposobni za samoanalizu. Eto nama katarze, sada }emo mo`da znati {ta

se devedesetih de{avalo na pedeset kilometara od nas. Dakle, sad se vrti

taj film, koji se ve} tolikim ljudima izvrteo u glavi i sa njihovom glavom.

Do sada se za mnoge od nas sve de{avalo nekom drugom. Evo, ba{ gledam

hronologiju jugoslovenske krize. Zato se i vodio rat, da se promeni tvar, da

se napravi novi raspored ljudi, koji }e doneti nove vrednosti. Oni ne znaju

ko smo mi, mi ne znamo ko su oni, ali oni su u istoriji rekli da oni nas ne}e

podnositi. Postoji taj apokrifni deo, koji se odnosi na svetlo u ovom gradu,

na jutro, ptice. A jo{ je i vru}ina. 

Ako meni svi ka`u - Borka, ti si budala i ovaj Centar ne radi kako treba, pa,

majku mu, valjda }u da odem ku}i. A {ta ako ja ne}u da odem ku}i? Na to

nema odgovora. To je li{avanje politike poteza i onda se ljudi pitaju {ta je

iza toga. U slede}em sloju ti vidi{ u svojoj svakodnevici da nije normalno

da novo naselje ili ulica niknu preko no}i, zato {to je neko tu odluku
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. pro{vercovao na poslednjem sastanku tehni~ke vlade. Ti vidi{ da taj pro-

ces odaje parcijalnu {pekulaciju, da taj proces nije istorijski. U Novom

Beogradu je gradona~elnik ~ovek koji je ne{to uradio. Tamo postoji neki

produv, to nije zazidano, ljudi ho}e tamo da idu. Ti u stvarnosti vidi{

pomake, koji ti govore da je neko ne{to u~inio za op{te dobro. Mo`e da

u~ini i za sebe, ali mora to negde da pove`e, u bo`ju mater. 

Kad vidi{ da je neko izgradio ku}u usred parka, onda to nije normalno i

onda se pita{ {ta stoji iza toga. Vidi 

kako ljudi voze, kakav grabe` je u tom ~inu. Vidi{ da oni tako kupuju, tako

se pona{aju, ti vidi{ da je izvr{eno prekomponovanje i da je do{lo ne{to {to

tebe zapravo ne poznaje. Kao {to je za mene bilo fantasti~no kada je na

mitingu 21. februara Vojislav Ko{tunica viknuo, kad sam ~ula taj

prekra}eni uzvik. Ti u stvari vidi{ kako ta fina, disidentska, legalisti~ka,

pravna faktura dobija svoj istinit, pravi izraz. Postoje trenuci u kojima se

mi istinski vidimo.

One dve devojke su ka`njene i to je stvarno gnusno, osuditi dve devojke

umesto svega ostalog. Centralno pitanje tog mitinga je bila bina. Od onoga

{to se de{ava na sceni zavisi i publika. Dakle, centralni problem nasilja

toga mitinga je u njegovim govornicima. Evo, uporedite sahranu

Slobodana Milo{evi}a i \in|i}ev sprovod. Setite se {ta se desilo od

Cecinog koncerta ispred skup{tine do ovog mitinga i vide}ete kako se to u

stvari ureduje. Evo, danas sam pro~itala da crkva preuzima prosvetnu

ulogu. Imamo i popove, ali imamo i eksperte, analiti~are. Uzmite

Vukadinovi}a i nekoga iz Dveri, pa }ete videti do koje mere to koincidira.

U stvari smo mi iza{li iz institucija, a oni su u{li u institucije. 

Kako je do{lo do ispisivanja znakova Obraza na Filozofskom fakultetu

ba{ na ~etrdeset godina od 1968. godine? Kako su sva leva skretanja na

Beogradskom univerzitetu postala desna skretanja? Sve su to dugogo-

di{nje forme nasilja. Sve ovo je zavr{etak silovanja i etni~kog ~i{}enja, uz

prinudu na{e pristojnosti. @rtve treba da budu pristojne prema d`elatima.

Dakle, to je cena shvatanja revolucije petog oktobra, famozne pri~e o

jakobincima i montanjarima. Zbog svega toga }emo sada da dobijemo

Ivicu Da~i}a. 

To je da ti pukne glava, koliko je to ta~no i koliko u`asno. Ni{ta nisi mogao

da uradi{ s tom levicom, jer je JUL to pojeo, kompromitovao, uni{tio. Kad

ka`e{ levica, svi su zami{ljali samo Miru Markovi}. Moram da priznam da
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mene Ivica Da~i} podse}a na onoga iz filma Kabare, ali ne na onoga koji

peva Tomorrow Belongs to Me, nego na onog fantasti~nog klovna koji vodi

kabaretsku igru. Hajde samo da razmatramo pojam socijalne pravde. Kad

smo jo{ raspravili razliku izme|u nacionalsocijalizma i socijaldemokrati-

je, kad je to bilo? Pregledajte svoje sopstvene knjige. Stalno sve odla`emo,

ba{ kao i raspravu o tome {ta se radilo na Kosovu dok nije postalo neza-

visno.

Ovo je kao da te neko svakog dana vrati sa granice. [ta je to drugo nego

nasilje, kada opstaje to {to mora da ode? Mada, {ta mora? Albanija je tako

`ivela trideset godina. I hodanje po toj ivici je nasilje. To je u arbitra`i, u

prisili, u volji, a ne u procesu. Oni ka`u - Kako da promenimo taj sporazum

o pridru`ivanju, pa da budemo sigurni? Nema tog sporazuma koji }e

u~initi da neko bude siguran. To je taj mrtvozorni~ki, luda~ki, anti`ivotni

stav. To je taj nadgrobni spomenik. Neko }e mi obe}ati izvesnost stvari

kao {to su `ivot, istorija, budu}nost, Kosovo, demokratija. To je taj u`as.

Ma ko {ta kome mo`e garantovati? ^ula sam od ove nove gradske kombi-

nacije vlasti re~enicu - Neka nam oni obe}aju, neka nam oni ka`u, neka

oni to promene. Pa ljudi moji, to je ludilo. 

Bizarna je potreba da oko{ta{ proces. Od 1990. se sve slama, a sad se u

fini{u javlja potreba da se sve to {to se slomilo ograni~i. To je stara~ka

osobina, da ti tra`i{ da oni tebi ka`u da }e to uvek biti tako, pa }e{ onda

pristati. [ta smo mi, na ven~anju sa Evropskom unijom? Ovde ho}e{ mo},

a ignori{e{ mo} u svetu.

To je u stvari brukanje naroda, teranje ljudi da ose}aju tu la` i stide se

zbog nje, da se zakunu i da veruju u ne{to u {ta se po prirodi stvari ne mo`e

verovati. To kod nekih ljudi stvara nemo} koju proizvodi stid. I to je tako|e

oblik nasilja, jer sputava ljude i ~ini da ostaju bez ambicije i ponosa. I mi

smo sad u velikoj bici za to da se sa~uvaju ambicija i ponos ljudi, da oni

ostanu uzdignutih glava, ovoliko izbrukani na svaki na~in. To je slede}a

instanca. Pitanje je koliko }e se imati snage za to.

Pitam te: za{to je govor na otvaranju Sterijinog pozorja beseda? Za{to je u

svim novinama Veliki} besedio, za{to nije otvorio, za{to to nije Veliki}eva

re~ na otvaranju Sterijinog pozorja? Kada vi{e niko nije imao {ta da ka`e,

to je postala beseda. Eto, tako se {iri ta duhovnost. Isto tako ima{ jezi~ke

kombinacije po kojima vidi{ da je ve} obavljena jedna vrsta kolonizacije

ove zemlje. Za{to je moleban vezan sa networkom? Otkud ta koli~ina
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. engleskog kod ljudi koji se toliko zala`u za identitet i suverenitet? I Pesma

Evrovizije i sve to. Kombinacija superiornosti i arogancije s tolikom

koli~inom inferiornosti je posledica neravnopravnosti. I to je centralno

pitanje nu`nosti ulaska u Evropu. 

Evropa je dobitak ravnopravnosti i razgovora iz sredi{ta stvari. U|i

unutra, pa razgovaraj. Radna mesta, okej, investicije, okej, ali povrh toga

je Evropa le~enje od provincijalnosti. Ona nije samo pitanje putovanja, pa

sednem u voz ili avion pa putujem, nego toga da uop{te znam da kretanje

postoji. I radna mesta i investicije su posledica ravnopravnosti, ti }e{ sve

to dobiti ako bude{ u situaciji da se za to bori{, a ne ako si izvan tog ringa.

[ta }e moj grad dobiti? Ne znam {ta }e dobiti, ali dobi}e mogu}nost da

dobije. Ovako, ne{to se doga|a, tebi ne{to dolazi iz Brisela, tebi ne{to Oli

Ren i Kristina Galjak ka`u, ali onog ~asa kada bismo bili unutra, taj raz-

govor bi bio druga~iji. 

Bila sam sa grupom dece od sedamnaest-osamnaest godina, iz razli~itih

zemalja. Po~eo je rat u Libanu i tu je bila i devoj~ica ~ija je majka u Libanu.

Posle tri-~etiri dana sam rekla na{ima - Alo, bre, deco, ho}e li neko da pita

ovo ̀ ensko ~eljade kako mu je majka, pa zar ne vidite da stalno tr~i na tele-

fon? Tamo je rat, ljudi. Pogledaj, bre, Kineze, zemljotres, neverovatno je

koliko se to nas ne ti~e. Odsustvo iz Evrope stvara odsustvo iz sveta. 

Nama se promenio prostor i vreme, a vi i ja i dalje sedimo i razgovaramo.

Hajde da promislimo {ta je sve bilo od kada smo se nas dve srele i koliko

je tu bilo promena, da bi se i dalje postavljalo pitanje ho}emo li ostati na

nogama. I umesto da vidimo koliko je taj identitet komplikovan u promen-

jenom prostoru i vremenu, {ta on zna~i, mi smo se dograbili teritorija. I za

nas ne postoji ni{ta sem nas. Nama smo samo mi `ivi. A kad pomisli{

koliko ima mrtvih, koliko se promenila zemlja, kolko je vremena pro{lo.

Ovo drvo je poraslo, ovaj dud je sad jako veliki. Kad sam do{la ovde, to je

bila mala stabljika, a sad je veliki dud. A pitanje je ostalo isto - da li }emo i

koliko uspeti da se odr`imo na nogama.

Imam ose}aj kao kad te lift povu~e navi{e i ti taman misli{ - sad }e, kad

ono - vuf, on stane. I gleda{ kako se ta stvar oko tebe, koja mo`e biti ne{to,

mrvi, gubi, nestaje. Ima ovde pametnog sveta, jo{ ima livada, jo{ ima

ne~ega sa ~im se ne{to mo`e uraditi, ali nekako mu se nikako ne da da se

to uradi. Uvek taj lift uradi - vuf i ti se pita{ za{to. Zna{ da tu ne{to mo`e

da bude, da jo{ ima knjiga po ku}ama, da jo{ ne{to negde postoji, a stalno
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je ometano. To mo`e da ishodi nasiljem, jer se taj proces zaustavlja na silu.

To dr`anje ruke na ustima je u stvari oblik nasilja. 

Vidi{ to po licima, vidi{, seti{ se, zna{. Strah proisti~e iz toga {to smo mi

to ve} `iveli devedesetih godina i sada to {to je komandovalo opet govori.

To je neka blasfemija i prosto ne mo`e{ da prizna{ do koje mere je to per-

verzno, da ti sada oni obja{njavaju {ta je demokratija, a da su ovi drugi

fa{isti. To ti izgovaraju ljudi koji su sve to izgovarali i ~inili petnaest go-

dina. To izaziva strah da }e te napustiti pamet, da }e logika i ~injenice biti

napu{tene. Ako nema ~injenica i nema logike, onda ni~eg drugog nema.

Misli{ - pa s kojim pravom, pobogu, taj tekst ne odgovara tim ustima, to

lice ne mo`e da izgovori takav tekst? Takav tekst ne mo`e da bude dat tom

glumcu. Mnogo je ru`no.

Svetlana Luki}: 

Hrvati su se naljutili na nas, i Mesi} i Sanader, zbog re~i koje je u

Zagrebu izgovorio ministar spoljnih poslova, Vuk Jeremi}. Vuk Jeremi}

je poslednjih meseci zauzet ka`njavanjem zemalja koje su priznale

Kosovo, me|u kojima je, naravno, i Hrvatska. Mali Vuk je bio u Zagrebu

na sastanku Jadransko-jonske inicijative i pokazao zube Hrvatima,

podsetio ih je na etni~ko ~i{}enje, kako je rekao - ~etvrt miliona Srba za

vreme Oluje. Nisu sporni hrvatski zlo~ini za vreme Oluje. Neki njihovi

generali zbog toga odgovaraju pred Ha{kim sudom, me|utim, malo je

bezobrazno od Vuka Jeremi}a da se juna~i po Zagrebu, dok njegova

stranka moli Socijalisti~ku partiju Srbije da u|e u vladu. Moli, dakle,

stranku koja je rukovodila vojnim i paravojnim formacijama koje su

ru{ile Vukovar i granatirale Zagreb, dok se pred Me|unarodnim sudom

u Hagu raspravlja o tu`bi Hrvatske protiv Srbije. 

Hrvati nas, kao {to znate, tu`e zbog genocida, a mi se branimo ~asno,

kao i obi~no, tako {to ka`emo da u to vreme nismo ni bili obavezni da

po{tujemo Konvenciju o genocidu, jer nismo bili ~lanica Ujedinjenih

nacija. O tome }e da nam pri~a i Petar Lukovi}. U Srbiji se desilo malo

~udo - Pera Lukovi} je postao urednik jednih novina, mo`ete ih ~itati na

e-novine.com. Dakle, Petar Lukovi}.

Petar Lukovi}:  

Kona~no sam poverovao da je Srbija kao zemlja potpuno izgubljena za

budu}nost. I kad se ~ovek pomiri s tim i kad ima u svojoj glavi sliku da je

to Srbija takva kao {to jeste, onda do`ivi vrstu katarze. Onda sebi ka`e{ -
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. Okej, dakle, tu smo. Sada gledam racionalnije na stvari i sada mi i dolazak

radikala vi{e ne izgleda stra{no, ve} o~ekivano. Ja bih `eleo da podsetim

da smo pre ~etiri godine u Beogradu imali direktne izbore, na kojima smo

direktno birali gradona~elnika. Birali smo izme|u pokojnog Bogdanovi}a

i Vu~i}a. ^injenica da je Bogdanovi} dobio te izbore s marginom od pet-

{est hiljada glasova upla{ila je ~elnike Demokratske stranke. Upla{ila ih

je toliko da su zatra`ili pomo} Demokratske stranke Srbije. 

Oni su u tom trenutku verovali da }e Ko{tuni~ina stranka ve~ito biti uz

njih, da }e oni ve~ito zajedno vladati Beogradom, da }e se oni ve~ito voleti,

da }e ta ljubav trajati forever. I zajedno su promenili zakon, u smislu da se

predsednik grada bira u gradskoj skup{tini. To je bila jedna vrsta osigu-

ranja da radikali nikada ne}e do}i. Ako i{ta govori o naivnosti i gluposti

Demokratske stranke, onda je to izmena ovog zakona. Da je taj zakon

va`io 11. maja, njihov kandidat, tajfun ili tajkun \ilas bi pobedio bez prob-

lema i danas ne bismo imali silne probleme. 

Onog trenutka kad se oslonite na Ko{tunicu i verujete da }e vam on biti

prijatelj celog ̀ ivota i da vas ne}e ostaviti i da se on ne}e zaljubiti u nekog

drugog i da }ete biti njegova ve~na supruga, onda dobijete ono {to dobi-

jete. Ovo {to se sad de{ava, Kalemegdanska terasa, potpisivanje, PUPS,

UPS, razgovori, to je samo posledica nepromi{ljene, potpuno sulude,

sumanute odluke. ^ak i da nije u pitanju ta ljubav prema DSS-u, bilo bi

najlogi~nije na svetu da Srbija ka`e sebi - Beograd je toliko veliki grad,

tre}ina para je u Beogradu, on se ne mo`e prepustiti bilo kome. Ajmo onda

za po~etak da uvedemo na~elo odgovornosti njegovih gra|ana, pa da onaj

koji glasa snosi odgovornost za onog koga bira. Pa izvini, ne popunjava{

tiket lotoa, nisi u kladionici, nego glasa{ i nekog bira{. 

Vlast DS-a i DSS-a u ovom gradu }e ostati zapisana u istoriji Beograda kao

vlast koja svih ovih godina nije imala nijednu aferu. Bilo je toliko ljubavi,

toliko je bilo fenomenalno da je to prosto neverovatno. Ali na kraju se sve

pla}a. I ako se gra|ani sada pitaju - za{to Vu~i}, pa Mladenovi}, pa taj

menad`er [arovi} - izvinite, pitajte Tadi}a. Ne mo`e{ sad kriviti matem-

atiku na kojoj si ti pravio vlade i sad odjednom matematika ne valja. Kad

prave drugi, ne valja, a kad si ti pravio, bila je super. Pa izvini, Srpska

radikalna stranka je bila u opoziciji svih ovih godina kao najve}a stranka

i niko nije postavio pitanje da li ona mora da bude van vlasti. Pa ne mora.

Je l' mo`e da na|e 126 glasova? - Sad su ih na{li i sad je odjednom matem-

atika kriva. Odjednom je poni{tena volja gra|ana. 
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O kakvoj, bre, volji gra|ana govorimo? Ve} se ubih od dokazivanja da u

Srbiji nikad nije postojao demokratski blok, da Demokratska stranka

Srbije nije deo demokratskog bloka, aman, ljudi. Evo, dokazalo se i {ta

sad? Ho}u da ka`em da je ovo {to nam se sada de{ava apsolutno posledica

ne~ega {to je Boris Tadi} radio svih ovih godina. To je neverovatno meti-

ljava politika, koketiranje i sa nacionalizmom i sa evropejstvom. Sa tom

nemu{tom politikom obi~an glasa~ nije znao da se sna|e. ^ak i ta parola -

i Evropa i Kosovo zavr{i}e se epilogom, koji }e glasiti - ni Evropa, ni

Kosovo.

^injenica da je Tadi} u~inio sve da abolira SPS u ovih ~etrnaest dana je

prosto neverovatna. Ne samo {to im je ponudio vrstu nacionalnog

pomirenja, ve} je pre neki dan ~ak govorio da je to bila najautenti~nija

stranka devedesetih godina, koja je predstavljala Srbiju. Nije predstav-

ljala samo deo glasa~a, ve} celu Srbiju. Dakle, da je ona za{titni znak

Srbije. Sad ~ujem da bi koalicija DS-a i SPS-a bila prirodna, jer je jo{ '93,

ka`e, postojala o tome ideja. Gde je postojala ta ideja? 

Ja se odli~no se}am da je u to vreme SPS imao neke zakone o privatizaciji

i znam da je u skup{tini Demokratska stranka pod \in|i}em glasala za

neke od tih zakona. I to se sada tuma~i kao podr{ka vladi Srbije 1993, u

vreme najbolnijeg dela opsade Sarajeva. Taj period i tog Zorana \in|i}a

uzimati kao nekog ko je onda hteo da sara|uje sa Milo{evi}em, da bi ~ovek

sebe opravdao danas, zato {to sara|uje sa Da~i}em, stvarno je stra{no. I

naravno da onda mo`e da se pojavi re~enica \or|a Vukadinovi}a u

Politici, koja glasi - Za{to svi tra`e od Da~i}a da napravi otklon prema

Milo{evi}u, a ne tra`e od Tadi}a da napravi otklon prema \in|i}u? Dakle,

Milo{evi} jednako \in|i} i ti dobije{ stra{nu re~enicu, stra{nu poruku

Demokratskoj stranci, koja to prima potpuno smireno, spremna da sutra

pristane na sve uslove. 

Kad bi sutra Mrkonji} ponovio u razgovoru s Tadi}em da oni moraju da

aboliraju Miru Markovi}, Tadi} bi rekao - da. Da li pristaju da aboliraju

Milanovi}a? - Da, ako je to uslov da SPS u|e u vladu. Ta njihova potreba da

se u|e u vladu po svaku cenu zapanjuje, ima mitske dimenzije. Pre neki

dan slu{am \ilasa koji ka`e da se oni jo{ nadaju da }e Demokratska stran-

ka Srbije do}i sebi i da }e se vratiti na evropski put i da }e oni zajedno radi-

ti. To mi li~i na izjavu Tadi}a i ovog pomahnitalog Jeremi}a da je najbolje

da se nastave pregovori o Kosovu. Pa hajde da se nastave pregovori o

formiranju Sjedinjenih Ameri~kih Dr`ava sa Britancima posle dvesta
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. pedeset godina. Dakle, ludorije. Pazite, imao sam nesre}u da sam gledao

Mla|ana Dinki}a. Imao sam potrebu da gledam Mla|ana Dinki}a na tele-

viziji, ne samo zbog ~injenice da je meni G17 plus najodvratnija stranka

koja postoji na ovim prostorima, dakle uklju~uju}i i radikale, ve} zbog

toga da gledam ~oveka koji je u panici. 

Izvinite, dragi moji slu{aoci, prvi put sam u situaciji da mogu da zamislim

da Tomica Milosavljevi} ne}e biti ministar zdravlja i da Mla|an Dinki}

ne}e biti ministar ni~ega. To je moje privatno zadovoljstvo, privatno

glasa~ko zadovoljstvo. Dinki} je sa Vojislavom Ko{tunicom sara|ivao god-

inama. Ne znam da li mu je bio ljubavnik, konkubina, da l' su bili u

ven~anom, neven~anom ili grupnom braku, pojma nemam {ta je bilo, ali

ta vrsta ljubavi prema Ko{tunici je bila neverovatna svih ovih godina.

Nikad mu nije zamerio na bilo ~emu i danas on meni govori da je on,

Ko{tunica, bio potpuno normalan, fenomenalan do 17. februara ove

godine i da je poludeo 17. februara 2008. godine, ali da se Dinki} nada da

}e ova te{ka bolest duga tri meseca biti izle~ena, verovatno lekovima

Tomice Milosavljevi}a, i da }e ovaj da nam se vrati ponovo sve`, rumen,

odmoran, pun zdravih ideja na putu ka Evropi. Pa jebo te, pa ko je tu

bolestan? Izvini, Dinki} je potpuno bolestan ~ovek. 

Pa je l' smetala Tadi}u svih ovih godina kohabitacija sa Ko{tunicom? Je l'

mu smetalo ne{to, je l' mo`da neki put rekao da je ovaj malo poludeo? Sad

kad ga je zajebao u Beogradu, odjednom nije dobar i sad je povika. Pa vi

sad dovodite radikale, vi ste ih doveli.

Pet meseci Tadi} nije iz usta vadio LDP koji ga je izdao, koji ga nije

podr`ao na izborima, pa ^eda Jovanovi} ne}e biti predsednik. Aman,

~ove~e, govori{ o stranci koja je na kraju dobila 5,3 odsto. Pa je l' ti to

stvarno najve}i problem, aman? Pa jesi li sre}an {to nije 7 nego 5 odsto? Pa

uzmi ta 103 glasa, pa se zakiti. Je l' to bio najve}i problem? Da je Tadi}

rekao deset odsto lepih re~i o LDP-u od onoga {to je rekao o SPS-u za

poslednjih sedam dana, ja bih rekao - Boris Tadi} je divan, nemam ni{ta

protiv {to se udvara SPS-u, slobodno. Evo, ve} vidim, Mira Markovi}

dolazi, on je ~eka na aerodromu. Ni{ta me ne bi iznenadilo, jer je to deo

nacionalnog pomirenja. Ne}emo vi{e te{ke re~i, ne}emo vi{e da se

vra}amo u te glupe godine. Majke ti? 

Uop{te me vi{e ne interesuje. U tome je ta promena u mom `ivotu, {to me

vi{e ni{ta ne interesuje. Sve je to isto, patolo{ka potreba za vla{}u. Pa
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Lukovi}

koliko mandata mora da ima Tomica Milosavljevi} da bi jednog dana

rekao - Dosta je? Je li to osam mandata, deset, dvanaest? Koliko puta mora

Dinki} da bude ministar da bi rekao - Meni je stvarno dosta, zaradio sam

28 miliona evra u ovoj banci i 100 miliona tamo, dosta mi je? A onda ~ujem

na televiziji da, kad do|e TV ekipa kod Mla|ana Dinki}a u ku}u, on ima

devet {oljica za kafu. Pizda ti materina, pa ja sam kod svoje ku}e brojao,

nije me mrzelo posle tog priloga da brojim i imam pedeset {oljica, jebote,

i jo{ ~etiri servisa nisam ni otvorio. On ima devet {oljica. Serem se u

~oveka koji ima devet {oljica. [ta ho}e da mi poka`e, da on nema para da

ih kupi, ili da sa vi{e {oljica u svom malom stanu ne bi imao gde da dr`i

svoju gitaru? 

Ima jo{ stra{nije: Rasim Ljaji} po petsto drugi, jubilarni put u Ka`iprstu.

Dobar dan, gospodine Ljaji}u - Dobar dan, evo me ponovo, petsto drugi put.

- [ta ima novo, jeste li ih pohapsili? - Samo {to nismo, tu smo gotovo je.

Nisu napravili dobar izve{taj u Hagu, opet su nas optu`ili. - Pa za{to su vas

optu`ili? - Ali mi sara|ujemo i tako dalje. Tri, ~etiri godine slu{am Rasima

Ljaji}a. Ej, Neboj{a [arovi}u, menad`eru Beograda, sve ti je opro{teno,

vrati se. 

Rasim Ljaji} danas u emisiji govori pomirljivo o Sulejmanu Ugljaninu i

nema ni{ta protiv toga da Sulejman Ugljanin u|e u evropsku zajednicu

naroda pod paskom Borisa Tadi}a. A samo da podsetim one koji nikada

nisu bili u Pazaru. Kad su izbori u Pazaru, samo ~ekamo da jave da li ima

mrtvih, da li je bila eksplozija, da li }e da se pokolju. Za{to? Pa zbog Sulje i

Rasima. I odjednom je Suljo fenomenalan, uvek je bio za Evropu. Pa nje-

govi poslanici su do ju~e odr`avali vladu Ko{tunice. I mogu da podsetim

Tadi}a, poslani~ka grupa DS-a godinu dana nije ulazila u skup{tinu upra-

vo zbog Suljinig poslanika, zbog tih istih sa kojima }e sada da budu zajed-

no. Pa ljudi, da li ovo postoji negde u svetu? I svi tu, i Rasim i ^anak i G17

plus i Vuk Dra{kovi}, nedostaju samo jo{ joga leta~i, jebe{ mi mater, pa da

ceo cirkus bude super. 

Mo`da sam ja opsednut Borisom Tadi}em, ali sam opsednut nevero-

vatnom koli~inom amaterizma koja je obojena neverovatnom glupo{}u.

Retko je sresti nekoga ko je takav amater u politici kao Boris Tadi}. Kad

smo bili u Sjenici, neki aktivista napravio je stiker, divan je, pi{e na njemu

- Boris Tadi} nije glup. Ona ~uvena izjava Zorana \in|i}a o ̀ abi koju treba

progutati, zna{, ako ve} mora{ da proguta{ `abu progutaj prvo najve}u.

Okej, ali nemoj, jebem mu mater, da govori{ da je `aba ukusna, da ni{ta
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. lep{e u `ivotu nisi jeo. Pa jebem mu mater, ne mo`e{ govno da proglasi{

najukusnijom stvari koju si jeo u `ivotu. A to jeste govno, jer se SPS nima-

lo nije promenio, ni u ~emu se nije promenio. Pa oni ne znaju {ta je to soci-

jalno odgovorno, oni blage veze nemaju {ta je socijalno odgovorna vlada.

Svelo se na to da je Krkobabi}, koga ~ovek kad vidi, ja uvek pomislim da }e

~ovek da umre istog sekunda, da on, zajedno sa svojim sinom, svodi

zahtev za socijalnom pravdom na to da se pove}aju penzije za 22 odsto. Pa

jebo ti socijalnu pravdu koja samo ide na penzije. 

@ivimo u divljem kapitalizmu, pazi, sa Mi{kovi}em `ivimo u ovoj zemlji.

Izvini, ne mogu da govorim o humanom kapitalizmu, malo mi je te{ko.

Izvini, taj Krkobabi}, koji ima dvesta godina, on je penzioner ve} sto godi-

na, pa on je i devedesetih godina bio ve} u dubokoj starosti kao penzioner,

pa se se}a njihovih penzija i socijalnih programa. Pa ja treba da pri~am

Krkobabi}u i njegovom sinu, starijem omladincu, da pri~am PUPS-u kako

su se prema penzionerima odnosili svih tih godina? Pa o ~emu oni, bre,

pri~aju? Jo{ Da~i}, pazi, danas je on kralj. Ej, ne postoji ve}a pozicija u

`ivotu na kojoj je Da~i} ikad razmi{ljao da }e biti. On je sada vi{e nego

Slobodan Milo{evi}, o njemu raspravlja Evropski parlament - Mi verujemo

da }e Srbija dobiti proevropsku vladu. Pazi, oni veruju. Ne zna{ ko je lu|i,

da li socijalisti, da li Tadi}, da li Evropa.

Mi imamo ministra inostranih poslova koji ode u Zagreb, pazi, ode u

Zagreb 2008. godine i o ~emu on govori, na koji on na~in govori, koje su

njegove teme? To nisu ni dobrosusedski odnosi, ni da ih pobolj{amo, ni

povratak Srba, to je njegova li~na analiza toga {ta se desilo '95. godine. Pa

{ta mene interesuje Jeremi}eva analiza bilo ~ega? To je ~ovek koji je sa svo-

jim {efom Tadi}em pre neki dan pobegao iz Bugarske sa jednog sastanka,

kad se tamo pojavio Albanac za govornicom. Da li je ideja srpske politike

da Srbi be`e ~oporativno kad god se negde pojavi neki Albanac? [ta }emo

ako u~estvujemo, daleko bilo, na svetskom prvenstvu, na kome recimo u

grupi u~estvuju Kosovari, {ta mi da radimo? I onda Jeremi} ka`e - Mi smo

im pokazali zube. Budala. 

Pazi, posle dvanaest godina on obja{njava pri~u na nivou Nove srpske

fa{isti~ke misli i Koste ^avo{kog, Brane Crn~evi}a, Pravde, istim re~ima

obja{njava {ta se tamo desilo. Govori o Oluji kao da pre Oluje ni{ta nije

postojalo, kao da je Oluja pala ba{ kao oluja, sama od sebe. Pa izvini, pre

Oluje je bilo sva{ta, i Milan Marti} i granatiranje Zagreba i ubistva i razbi-

janje Hrvatske. Pa ljudi su iz Zagreba i{li preko Rijeke do Splita brodovi-
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ma po deset sati. Nisu mogli da pro|u, aman. Ta zemlja je bila potpuno u

komi godinama zbog toga. I on govori o Vukovaru, koji je jugoslovenska

vojska sravnila sa zemljom. [ta on misli, da }e svojim holivudskim osme-

hom da napravi neki fazon? I to je politika Demokratske stranke i ja treba

da je podr`im? Izvini, svaki SPS-ovac, svaki radikal podr`a}e ono {to je

rekao Jeremi}. Je l' ima bitne razlike izme|u njih i Tadi}a koji ka`e -

Ne}emo vi{e o tome, moja je du`nost da zavr{im sa tom pri~om? 

Ej, pa nismo zavr{ili, prijatelju, nema nacionalnog pomirenja dok ne vidi-

mo ko je koga zaklao, ko je koga ubio, {ta je ko radio. Izvini, gde je Mladi},

gde je Karad`i}, gde je @upljanin, gde je onaj sa bradom, Goran Had`i}, gde

su ti ljudi? Gde su jo{ stotine ludaka, zlo~inaca koji ̀ ive u svim gradovima

Srbije danas, za koje svi znaju ko su i {ta su? Potpisivanje sporazuma je,

moram da priznam, hipnotisalo hiljade gra|ana, od Fijata do one pred-

stave od memoranduma. Mislim da neki gra|ani u Kragujevcu veruju da

se automobili ve} proizvode, da ih vide, toliko su poludeli. Ali sporazum je

odmah zaustavljen, da ponovim za one koji ne ~uju, taj sporazum je zaus-

tavljen istog sekunda kad je potpisan, on ne va`i i ne}e ni va`iti dok Srbija

ne ispuni sve uslove Ha{kog suda. Kad si ~ula da je u kampanji bilo ko to

pomenuo? 

Ne, nego pomahnitali Vuk Dra{kovi} tri dana uo~i kampanje govori da

ovih dana sti`u u Srbiju ~etiri ili sedam ili osam ili devet, zavisi od stepe-

na njegove pomahnitalosti, milijardi dolara. A na{ narod, inteligentan kao

i obi~no, obrazovan, shvatio je da }e na svim }o{kovima aktivisti te koali-

cije calnuti svakom prolazniku po sto-dvesta evra. Ovde ljudi godinu dana

`ive za akcije koje im je obe}ao Dinki}. Kojih, bre, hiljadu evra, koji Dinki}?

G17 plus je ljudima slao pisma uo~i izbora, video sam pismo u kome ka`e

- Popijte kaficu, pa se odmorite, razmislite, dobi}ete hiljadu evra, ka`e, u

akcijama, glasajte za nas. Inima {to su glasali ne bih dao nikad u `ivotu

nijednu akciju. Jesi li glasao na osnovu pisma? - E, nema{ vi{e akcije, i da

vrede deset hiljada, ni{ta ti ne bih dao, budalo. Pa kakav si ti to glasa~,

jebote, {ta si ti, na {ta ti li~i{? A naravno, kod Tadi}a nema ni re~i o

Ha{kom tribunalu. 

Zato je tu Rasim Ljaji}, on objasni sve, i o Kosovu i o Sand`aku i on je i mi-

nistar za rad i socijalna pitanja. Jebote, ~etiri osobe u jednoj. Danas se `ali

za{to nam Ha{ki tribunal ipak nije odao priznanje na ne~emu. Na ~emu?

Pa na na{oj ̀ elji za saradnjom. Majke ti? Jeste pohapsili? - Niste. Ho}ete da

ih pohapsite? - Ne}emo. Ko vas jebe.
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. Ova zemlja decenijama ne}e da se promeni, ne}e. Ova zemlja ne voli ni{ta.

Ne bih ~ak mogao da ka`em da ve}ina gra|ana Srbije mrzi Evropu. Ve}ina

gra|ana Srbije mrzi sve. Evropu, Afriku, Aziju, Australiju, ako uop{te

znaju {ta je to. Na{a politika je - ko vam jebe mater. To je deviza cele dr`ave

- ko ste, bre, vi nama da ka`ete {ta mi ho}emo? Mi }emo, bre, kako mi

ho}emo i ko vas jebe. Eto, to je su{tina i dok mi tu parolu ne razbijemo, ne

objasnimo, nemogu}e je bilo {ta drugo. Svakog dana ~ujem - Ma ko je on

da nam on ka`e? 

Evo, sino} odem na Politiku, prvo pro~itam onog Antoni}a i mislim - jebo

te `ivot. Bora \or|evi} bio na Kosovu, kao da je bio na Vudstoku. I tre}e,

moj favorite, najve}a Srpkinja koja ne `ivi u Srbiji, Svetlana Vasovi}-

Mekina, dobitnica nagrade Udru`enja novinara Srbije. Svetlana Vasovi}-

Mekina pi{e tekst. Protiv koga? - Protiv Rupela. Ona pri~a protiv svih

Slovenaca, mada poseduje slovena~ki paso{, `ivi u Sloveniji, nikad

Sloveniju ne bi napustila i, naravno, nije ni ona toliko glupa da bi se vrati-

la u Srbiju. I sad joj ne{to smeta Rupel. Ne znam {ta je rekao - Ja nikad

nisam bio socijalista, ali `elim Tadi}u sre}u sa SPS-om. Bez veze, to niko

od nas ne bi ni primetio, ali Svetlana Vasovi} u ime Politike spo~itava

Rupelu da je on bio ~lan Saveza komunista, pa mu je napisala broj

knji`ice, pa {ta je on radio, kakvo je on |ubre bio. 

Pa ~ekaj, bre, stani aman, pa zar ne mo`e niko na ovome svetu bilo {ta da

ka`e o nama, a da mu mi ne poru~imo da je on |ubre, govno, idiot, komu-

nista, ~lan partije, DB-ovac? Nema niko ni{ta da nam ka`e, Rusi eventual-

no, a ostali svet nas interesuje samo ako se ti~e Kosova, trupa i nekih para,

da dobijemo ne{to d`abe, da ne radimo. Idi na ulicu, pa pitaj gde je ^ad,

Mjanmar, ba{ ih briga za cunami. Stvarno smo poznati po toj vrsti soli-

darnosti prema ljudima pogo|enim cunamijem i ostalim prirodnim katas-

trofama. To je proces koji je po~eo devedesetih godina i ako je ne{to dobro

ura|eno, to je savr{eno dobro ura|eno - jebe se nama za sve. Svaki dan te

neko zove, pa kao, vidi ovo u Beogradu. Pa {ta sad treba da radim? Nije

nam Vu~i} pao s neba, nije on sleteo ovde. [ta su drugi u~inili da on ne

bude gradona~elnik? Otvara}e nam BITEF Mira Markovi}, bi}e u prvom

redu, a? Sem toga, mnogi ljudi koji su glasali 11. maja uop{te nisu bili sves-

ni za {ta glasaju, kada je re~ o gradona~elniku. Ja sam bio svedok da su na

glasa~kom mestu ljudi tra`ili ime \ilasa na listi}u. Pa gde je ta

Demokratska stranka da objasni ljudima? Ne, njima je bilo bitno da imaju

bilborde sa Tadi}em, koji je zagledan u budu}nost, nosi {lem, pored je

\ilas i onda njih dvojica gledaju neke planove. 



To me podse}a na ~uvenog Tadi}a, koji u vreme pti~jeg gripa tra`i da mu

se dostavi izve{taj o pti~jem gripu. Pa, jebo ga izve{taj, {ta }e da radi kada

ga dobije, da ide da sam ubija koko{ke po gradu, da ih tra`i po ku}noj

adresi? Tako i sad, on gleda planove, pa zami{ljen, jebote, zami{ljen. Pa

koga zajebavaju? Ljudi koji su ~ak i voleli \ilasa, i takvih je bilo,

bezuspe{no su tra`ili \ilasa na onim spiskovima i nigde ga nisu na{li. Gde

je \ilas? - Nema ga. Sad su do{li radikali, devedesete nam se vra}aju

stra{no i ljudi ka`u - Ne `elim da budem u Beogradu, to vi{e nije moj

Beograd. Pa ~ekaj, polako, a ko nas je doveo do toga, ko je Tadi}u i DS-u bio

najve}i neprijatelj? Mo`da SPS? ^itava njihova kampanja je ve} pet mese-

ci prosto neverovatna. Naravno, kampanja je bila napravljena tako da

bude odgovor radikalima, ali se iz te kampanje shvatila samo jedna stvar.

Da sam ja pao s Marsa za vreme ove kampanje, ja bih rekao - ~ekaj bre, u

ovoj zemlji nikad nije `iveo Slobodan Milo{evi}, nikad nije bio SPS na

vlasti, u ovoj zemlji su uvek bili samo [e{elj i radikali. Ti si po~eo da pere{

SPS jo{ u vreme predsedni~kih izbora. 

Pazi, pokazuju slike sankcija na kojima je SPS nepostoje}i. Ne}emo se

opametiti u ovoj zemlji, jer ne postoji jedna velika, normalna partija koja

}e da postavi most izme|u Evrope i zdravog razuma ovde. Da ka`e{ sebi -

Jeste, krivi smo za ovo, jeste, bilo je ovo i to je bilo stra{no {to smo uradili,

izvinjavamo se zbog toga. To su re~i koje mo`e{ da izgovori{, a ne mo`e{

da ka`e{ - Od danas od 12.00, kad ja ka`em, va`i nacionalno pomirenje i

{to je bilo, bilo je, puj pike ne va`i. Nacionalno pomirenje je toliko ozbiljna

stvar da se ne mo`e okon~ati izjavom predsednika koji iz gubitni~kog

diskursa govori o tome, ne bi li pridobio svoje ideolo{ke protivnike da mu

se pridru`e. 

I sad je pitanje {ta je va`nije, neki daleki, fenomenalni cilj do koga dolazi{

u saradnji sa SPS-om ili odluka da ne ide{ nikuda sa njima. Ja ne bih pris-

tao, zato {to se ti ljudi nimalo nisu promenili. Ivica Da~i} je osam godina

bio portparol SPS-a i za to vreme izgovorio toliko odvratnih stvari, da bi

zbog njih u nekim dr`avama bio gonjen i zavr{io u zatvoru. Ivica Da~i} je

za osam godina u~inio toliko stra{nih stvari, raspirivao mr`nju, prizivao

rat, pretio, da je prosto nemogu}e da postoji bilo koji cilj koji bi oprav-

davao ideju da jednog dana sednem sa Ivicom Da~i}em i ka`em - Okej,

majstore, {to je bilo, zaboravimo. Ne, on je {ef SPS-a i ko mi ka`e da mi

moramo da budemo racionalni i da moramo da pristanemo na SPS, izvini,

on je onda pristao na sve pri~e o Da~i}u. 

Petar 

Lukovi}
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. ^ak i da je Da~i} }utao tih osam godina, ono {to je govorio u skup{tini

povodom progla{enja nezavisnosti Kosova mi je sasvim dovoljno da

ka`em - pa je l' ima kraja? On je pozivao na intervenciju vojske, na rat, na

ubistva, na izgon, na sve najgore stvari. On je defakto u tom govoru dao

definiciju one politike koju je njegova partija vodila devedesetih godina.

On u tome ima iskustva i odli~no zna o ~emu govori kada pominje etni~ka

~i{}enja, izgone, bombardovanje, ubistva, intervencije, paravojne jedinice,

{ta god. Ako neko to zna, SPS zna. I za{to bih ja po svaku cenu morao sa

nekim takvim da odem u Evropu i da Evropa ka`e - pa dobro, morali ste s

njima? Naprosto ne moram. Pre svega me niko i ne pita, ali ako me bude

pitao, ja }u da mu ka`em - ne. Mora da postoji neka granica u `ivotu, neka

mala moralna granica. Pa izvini, postoje neke stvari preko kojih se ne

mo`e pre}i. A ako je Srbija zemlja u kojoj se preko svih stvari mo`e pre}i,

onda to nije zemlja u kojoj bih ja voleo da `ivim.

Svetlana Luki}: 

Ovo malo~as je mogao biti samo Pera Lukovi}. Bio je ovo jo{ jedan

Pe{~anik, ~ujemo se slede}eg petka. 



CORAX, karikature objavljene u dnevnom listu Danas 
i u elektronskim novinama: www.e-novine.com

































From: "Corax"  Subject: CORAX  Date: Mon, Apil 7, 2008
12:59 pm  To: "Ekonom Trid <trid@ekonomist.co.yu  Cc: lukicc@b92.net

Glavnom uredniku EM

Postovani,
Posle neobjasnjivog odlaska veoma vaznih ljudi
za ugled i znacaj magazine Ekonomist, odlucio sam
da i ja prekinem dalju saradnju.
Moja odluka je neopoziva.

CORAX

Attachments:
untitled-1

Size:0.1 k
Type: text/plain



[PAGA

Vladimir Gligorov, ekonomista,

Mi{a Vasi}, novinar,

Dimitrije Boarov, novinar,

Ivan ^olovi}, antropolog
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porazu zagovornika projekta velike Srbije - re~ poraz je

ja~a od re~i pobeda…
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Svetlana Luki}: 

Izgleda da smo napravili korak unazad od provalije koja nam je pretila

posle izbora. A na{a provalija je vazda ista, ogleda se u vladavini

Ko{tuni~inih mra~njaka, [e{eljevih marodera i Milo{evi}evih

sau~esnika u ubistvu Srbije. Presudio je, izgleda, gospodin Palma,

koga }emo proglasiti prvim srpskim Evropejcem. Naravno, za vladiku

Atanasija on }e biti najve}i srpski evroslinavac, a za Ko{tunicu najve}i

izdajnik kosovskog zaveta. Gospodin Palma ne}e da pregovara sa

Ko{tunicom od kako su eksperti DSS-a za Judin pe~at, sa Aleksandrom

Simi}em na ~elu, se}ate se Crne Gore-kvazi dr`ave, sporazum sa

Evropskom unijom proglasili pravno ni{tavim. Gospodar Jagodine je

najavio svoj savez za DS-om, a da bi potvrdio svoje evropsko opredel-

jenje istetovira}e se zvezdicama sa zastave Evropske unije - ima mesta

za svih dvadeset sedam.

Naravno da je to dobra vest. Izgleda da }emo uskoro znati kraj ove

razvratne pri~e o koalicionim dogovorima. Sada je odnos 125 prema 125

poslanika, a demarkaciona linija je ratifikacija sporazuma sa

Evropskom unijom. Na potezu je SPS. ^ujem da jastrebovima u ovoj

ogavnoj stranci, kao {to je onaj Obradovi}, demokrate nude mesto

prvog ~oveka Beograda - samo da on i ostali Mirini puleni zatvore o~i

pred veleizdajni~kim gestom ulaska SPS-a u koaliciju sa demokrata-

ma.

Ne znam {ta }e se de{avati sa Vu~i}evim i Mladenovi}evim protestima

i performansima u Beogradu. Vu~i} bi morao da se izra`ava malo pre-

ciznije. Njegovi sledbenici i saborci, sa vojvotkinjom Nata{om

Jovanovi} na ~elu, mogli bi da pomisle da je performans neka nova

vrsta pi{tolja, pa da do|u pred skup{tinu naoru`ani.

Valjda }e uskoro prestati ovo stanje polusvesti, u kome se lelujamo

izme|u bele smrti i bu|enja, valjda }emo uskoro dobiti tu proevropsku

vladu. Do tada nam predstoje dani i dani, u kojima }e se politi~ari-pi-

ljari gristi, otimati i mrcvariti za svako mesto u komisijama, stanica-

ma milicije, bolnicama, placevima i parking-servisima. Sve to je, ka`u

razumni ljudi, mala {teta u odnosu na dobit koju }emo imati sa vladom

koja bi ratifikovala sporazum, a onda ga primenila. 

Ovo sa ratifikacijom razumem: njih stotinu i ne{to }e di}i ruke uvis u

skup{tini i gotovo, ali gde su svi ti ljudi iz stranaka, koji }e hteti i znati

Svetlana

Luki}
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. da sprovode neophodne reforme, jer drugima ne}e dati? Koja }e se

proevrospka stranka usuditi da ka`e da onaj ustav koji je sama

izglasala ne valja, da se mora menjati, ne samo ona suluda preambula

o Kosovu, nego i mnoge druge stvari? Koja }e se stranka, na primer,

odre}i svog ste~enog prava da poslanicima komanduje kao lutkama, i

ukinuti im blanko ostavke? Koja }e se proevropska stranka odre}i svog

prava da komanduje tu`ila{tvima, sudovima, nezavisnim regulatorn-

im telima, narodnom bankom i narodnim javnim preduze}ima?

Dok ~ekamo vesti posle kojih }emo mo}i da odahnemo, zemljom vlada

ko ho}e, ko je pri ruci i ima neku silu. Topli~ki Gvozdeni puk vlada

Kur{umlijom, najavili su da }e biti krvoproli}a ako ne dobiju petu ratu

ratnih dnevnica, prete sudijama u Kur{umliji, tu`ila{tvo ne reaguje - ko

}e da se ka~i sa naoru`anim ljudima?

Ove nedelje smo prisustvovali i jednom veli~anstvenom trenutku:

Barak Obama je postao kandidat za predsednika Amerike. Taj ~ovek se

pojavio niotkuda, a onda su ga milioni Amerikanaca prepoznali i izneli

ga do vrata Bele ku}e.

Izabrali ste da ne slu{ate svoje sumnje i strahove, rekao im je budu}i

predsednik Sjedinjenih Ameri~kih Dr`ava, ve} svoje najve}e nade i

najvi{e te`nje. Obama je Americi ponudio promene i ona je to bez

ustezanja prihvatila. Promene, to je klju~na re~.

Krajem devetnaestog veka jedan ameri~ki publicista negoduje zato {to

su javne zgrade u Americi, dakle, skup{tina, ministarstvo, op{tine i

crkve sagra|ene od trajne gra|e kao {to su kamen i cigla. Bilo bi bolje,

ka`e on, kada bi se ru{ile svakih dvadeset godina. To bi narodu

poslu`ilo kao povod da preispita i reformi{e svoje ustanove koje one

simboli~ki predstavljaju. Amerikancima nije potrebno da pale svoje

zgrade, njima je dovoljno da se izjasne za Baraka Obamu. Evo, vidim

da }e Bu{ uskoro u Sloveniju, a Barak Obama }e da do|e u Beograd -

jednog lepog dana.

Ovo je po~etak Pe{~anika, slu{ate gospodina Vladimira Gligorova, sa

kojim je u Be~u razgovarao Ivan Kuzminovi}.



Vladimir

Gligorov

Vladimir Gligorov:  

Rezultati izbora na republi~kom nivou, su u su{tini dobri. Prelomljeno je

ono {to je va`no, politika koju je najvi{e gurao Voja Ko{tunica je izgubila.

Sada je pitanje kako da se to {to je postignuto na izborima, to {to su

glasa~i odlu~ili, pretvori u ve}inu u skup{tini i vladi. Ima tu jedna stvar,

upravo sam o tome pisao za Pe{~anik. Taj sporazum je prethodna vlada

poslala skup{tini na ratifikaciju. Prema tome, predsednik skup{tine bi to

morao da stavi na glasanje ~im se skup{tina oformi. U skup{tini je ve}ina

za ratifikaciju. Onda se postavlja pitanje kako je mogu}e da imate vladu

koja je protiv toga i skup{tinu koja je za to. To zna~i da je nemogu}e sas-

taviti antievropsku vladu. 

Do te ta~ke stvari idu dobro, ali problem se javlja kada se stigne do dogo-

vora o mestima u vladi. Tu mogu da prelome li~ni interesi. U tom slu~aju

veoma je izgledno da se ide na nove izbore, na kojima bi rezultat bio jo{

povoljniji za proevropske stranke i time bi se ta stvar re{ila.

Najbolje bi bilo da to bude koalicija demokrata, liberala i ovih stranaka

koje su manjine i interesne grupe, kao {to je stranka oko Jagodine. Iskreno

da ka`em, kao nekog ko je voleo Nu{i}a, stra{no me zabavlja kada se neko

iz Jagodine zala`e za Evropu i svet. Jagodina kao predvodnik Srbije ka

Evropi, to mi se stvarno dopada. Upravo tako i treba da bude.

@elim ne{to da ka`em ljudima kojima je muka od svega ovoga. Vi morate

da se naviknete da budete u manjini. Ostanite verni svojim principima, ali

razmi{ljajte i politi~ki. Nema nikakve potrebe da bilo ko menja mi{ljenje

o socijalistima, ali ljudi koji rade za liberalnu, progresivnu ili levu stvar

moraju da znaju da }e uvek biti u manjini. To nije prijatan polo`aj. Morate

da se naviknete na to da }ete biti manjina u demokratiji. To, ponavljam,

nikako ne zna~i da sada treba da pi{emo panegirike koaliciji demokrata i

socijalista, naprotiv. To je zadatak onoga koji je svestan da }e vazda biti u

manjini.

Ivan Kuzminovi}:  

Ako Tadi} formira vladu sa SPS-om, koji je najbolji scenario koji mo`emo

da o~ekujemo?

Vladimir Gligorov:  

Bilo bi logi~no da ta vlada uspe da obavi jednu ili dve stvari: sve {to je

dogovoreno sa Evropskom unijom, da odmah po~ne da sprovodi
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. Sporazum o stabilizaciji i pridru`ivanju, da podnese zahtev za kandidatu-

ru, da po~ne proces ocene tog zahteva, to nije dan ili dva, proces ima svoju

dinamiku koja ne mo`e da se menja, da se postigne bolji vizni re`im, da se

relaksira situacija i da pozitivni ekonomski efekti postanu vidljivi, a to je

pobolj{anje stanja na berzi, u finansijskom sektoru i realizacija nekih od

investicija koje sada stoje. Onda da se ide na nove izbore, recimo slede}eg

prole}a, da bi se utvrdila ve}ina. To je, po mom mi{ljenju, najbolji scenario.

Neophodno je da se ovde dogodi ono {to se dogodilo u Vojvodini, a to je da

u drugom krugu narodnjaci prakti~no nestanu, a da se radikali svedu na

ono {to je za jednu populisti~ku stranku normalno, na oko petnaest odsto. 

Ovi izbori su bili vezani za samo jedno pitanje, a vi imate niz pitanja koja

mo`ete da `elite da proverite sa narodom. Tako dobijate zaista pravi man-

dat da ne{to uradite, jer koli~ina nagomilanih problema je tolika da ih ne

mo`ete re{iti sa nestabilnom ili manjinskom vladom, niti to mo`ete da

uradite ukoliko imate koalicione partnere koji u su{tini ne znaju {ta treba

da se radi. Pogledate samo ekonomsku oblast, tu postoji ozbiljan problem

stabilizacije privrede. Ispu{tena je kontrola nad cenama, nad fiskalnom

politikom i imate problem sa finansiranjem svih deficita. To prosto ne

mo`e da ~eka. 

Najbolje bi bilo da to bude vlada dovoljno jaka da ve} na jesen, sa formu-

lacijom novog bud`eta, iznese ~itav reformski program. To verovatno nije

mogu}e sa ovakvom konstelacijom. Zato }e biti potrebni novi izbori, da bi

se dobio mandat da se obavljaju svi ti poslovi. Nije stvar samo u tome da vi

budete na vlasti ~etiri godine, ve} i da ne{to uradite za te ~etiri godine.

Ivan Kuzminovi}: 

Dinki} je onda u pravu kada ka`e da }e tu vladu izglasati ili podr`avati

140-142 poslanika. To je dovoljan broj za na{ parlamentarni sistem.

Vladimir Gligorov: 

Nije dovoljan samo broj, potreban je mandat. Srbija nema mandat za

reforme jo{ od stvaranja \in|i}eve vlade. \in|i} nije imao mandat,

Ko{tunica nije imao mandat, @ivkovi} nije imao mandat, prethodna vlada

nije imala mandat. Morate da imate mandat i u tom smislu su ovi izbori

prelomni, jer prvi put ste na jedno pitanje dobili relativno jasan odgovor.

Ako to sada izgubite, tako {to }e po~eti ova restauracija i kontrarevoluci-

ja, onda je problem mnogo komplikovaniji. 



Vladimir

Gligorov

Bilo bi dobro da se napravi taj prvi korak - u redu, ovo su izbori na kojima

smo re{ili jedno pitanje, a to je integracija i pribli`avanje Evropskoj uniji,

i to je na{ strate{ki cilj. Onda slede}i put tra`ite mandat za reforme koje

}e zahvatiti ~itav ovaj sistem dr`avnog vladanja privredom, taj nasle|eni

sistem institucija ili nepostojanja institucija. Tek to je po~etak prave

transformacije u Srbiji. Ta se odluka u jednom trenutku mora doneti i tek

onda se mo`e re}i da je Srbija obezbedila politi~ku stabilnost. Onda treba

da za ~etiri godine zaista trasformi{ete lice te zemlje. Onda pitanja koja su

vezana za ljudska prava, za nasle|e devedesetih i druga sama po sebi

dolaze na dnevni red. Ukoliko toga ne bude, situacija ostaje lo{a. 

Pogledajte program nacionalno-radikalno-socijalisti~ke koalicije. Uzmite

samo ekonomski program koji nudi Radikalna stranka. On je u dlaku isti

kao ono {to je ra|eno devedesetih godina, a svodi se na {tampanje para,

subvencionisanje levo i desno i oslanjanje na privilegovane privrednike i

privilegovane dr`ave, kao {to je Rusija. To je u celini obnavljanje sistema

iz devedesetih godina. Ili uzmite nacionalni program narodnja~ke koali-

cije. To je kombinacija programa Slobodana Milo{evi}a i Radovana

Karad`i}a. Tvr|i deo socijalista govori o restauraciji sistema vrednosti iz

vremena Milo{evi}a. Pogledajte ovo {to govori Mihailo Markovi}. Pa oni

su neka vrsta razbla`enih staljinista. Drugo je pitanje da li oni mogu da

urade to o ~emu govore, ali oni to `ele da urade. I oni za sada bolje od toga

ni ne znaju.

Pitanje hap{enja Mladi}a je izuzetno va`no, ne samo zbog njega samog i

Karad`i}a, ve} pre svega zato {to to pretpostavlja preuzimanje kontrole

nad slu`bama bezbednosti i paraslu`bama bezbednosti. Taj problem je od

klju~nog zna~aja i mislim da Demokratska stranka ne}e imati izbora

nego da to uradi, ukoliko zaista `eli da ne{to uradi. Ako to ne urade, onda

nema {anse da urade bilo {ta drugo, ne zbog ovih u Briselu koji }e im dati

vremena za to, nego zbog toga {to se onda ne}e promeniti osnovni odnos

snaga u Srbiji. Bi}e im ograni~ene mogu}nosti u Srbiji, a ne samo prema

inostranstvu. ̂ ini mi se da su oni to prelomili. To je problem za Ko{tunicu,

jer Karad`i}ev SDS je Ko{tuni~ina sestrinska partija, ali ne vidim da je to

problem za Demokratsku stranku i za Tadi}a. Osnovni problem DS-a je

kako da zaista preuzme vlast i kona~no reformi{e, transformi{e taj aparat

sile. To je klju~no u Srbiji. 

[to se ti~e spoljne politike, tu postoje neke zablude i ograni~enja kod

Tadi}a i ljudi koji ga savetuju. Postoji nacionalisti~ki i antiameri~ki ele-
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. menat, ali ukoliko zaista po~nete integraciju u Evropsku uniju, to mora da

otpadne. Tu nema mnogo prostora za improvizaciju, jer vam se odmah

name}e pitanje NATO integracija. Ostaje pitanje Kosova. Ne znam koliko

su oni ozbiljni kada pri~aju o tom identitetu. Mislim da je to vid pijanstva,

mo`da intelektualnog. Imate slu~ajeve kada ~ovek pominje pojmove koje

ne razume, pa od toga zapada u egzaltaciju. Ljudi ka`u - socijalna pravda

i  odjednom im ne{to sine u o~ima, iako ne znaju da defini{u {ta je to. Tako

je i kada ka`u - srpski identitet bi nestao sa samostalno{}u Kosova. Ti

ljudi ne znaju {ta to zna~i, ali iz nekog razloga to budi intelektualnu emo-

ciju u njima. Va`no je osloboditi se toga. 

Trebalo bi da po~ne proces normalizacije odnosa sa Kosovom. To je jako

potrebno. Da li bi DS bio sposoban za to, ne znam. Najvi{e ljudi u

Demokratskoj stranci, u njenom rukovodstvu, nema neki specifi~an

odnos vezanosti za Kosovo. Imam utisak da su svi oni  dosta pragmati~ni,

da ne ka`em poslovni, ljudi. Mislim da bi ovi vi{e ideolo{ki nastrojeni, ako

bi seli i dobro razmislili, i razgovarali sa Albancima i sa ovima u Evropi,

do{li do zaklju~ka da bi proces normalizacije, nezavisno od toga {ta biste

vi hteli s Kosovom, bio koristan. 

LDP gre{i ako posle ovih izbora ima stav kao da je ne{to izgubio. Mislim

da je LDP obavio ogroman posao. Vidite razliku u retorici Demokratske

stranke u poslednja tri-~etiri meseca - to je u velikoj meri doprinos LDP-a.

Bilo je potpuno logi~no da glasa~i daju svoj glas demokratama, u ve}oj

meri nego LDP-u, ~ak iako im je LDP bli`i, jer je bilo potrebno oja~ati tu

opciju u odnosu na radikale. To je racionalna kalkulacija i mislim da to

glasa~ima treba priznati kao dobar potez. Nije isto da li je razlika izme|u

Demokratske stranke i radikala dva procentna poena ili  deset. To ne zna~i

da je LDP izgubio bilo koga, naprotiv, ako rade kako valja, na slede}im

izborima taj se problem vi{e ne}e pojavljivati. Vi imate proporcionalni sis-

tem, svako glasa za svoju partiju i oni bi mogli jako dobro da pro|u.

Ivan Kuzminovi}:  

Za one koji nisu ~itali va{ tekst na sajtu Pe{~anika, u njemu vi analizirate

sve ideje koje su sada u opticaju, pre svega ideju socijalne pravde, na kojoj

insistira SPS.

Vladimir Gligorov:  

Tu imate dve razli~ite stvari. Jedna je stvar {ta dr`ava treba da uradi u

zdravstvu, a druga stvar je koliko treba da uradi, koliko toga mo`e. Ideja



Vladimir

Gligorov

da dr`ava treba da finansira zdravstvene potrebe iz poreskih izvora

uop{te nije u redu. To nema veze sa socijalnom pravdom, to bi bilo

nepravedno. Za{to biste vi finansirali neke stvari koje ljudi mogu sami da

finansiraju? Imate bogate ljude, rizike koje nije potrebno na taj na~in osi-

guravati i tako redom. To je mnogo komplikovanija tema. Kada je re~ o

penzijama, problem sa njima je u tome {to ne mo`ete da pove}ate penzije

ukoliko ne pove}ate zaposlenost. Prema tome, klju~no pitanje u Srbiji je

pove}anje zaposlenosti. 

Mo`ete privremeno da pobolj{ate polo`aj odre|enih penzionera, ljudi koji

primaju jako male penzije ili koji su zaista ispunili rok, nisu prevremeno

oti{li u penziju i nemaju uslova ni za penziju ni za zaposlenje, {to je si-

gurno slu~aj kod jednog dela penzionera. Postoji prostor da se tu situaci-

ja pobolj{a na ra~un onih para koje idu na razne subvencije. Srbija jo{ sub-

vencioni{e mnogo ljudi koji proizvode gubitak ili rade u r|avim pre-

duze}ima. Ali sve je to trenutno re{enje. Dugoro~no re{enje je ozbiljna

reforma penzionog sistema i znatno pove}anje broja zaposlenih i kvalite-

ta posla.

Posle niza neuspeha Radikalne stranke, oni ra~unaju da je vreme da uzmu

vlast, pa bilo gde. To je i uto~i{te za Vu~i}a, jer kao gradona~elnik

Beograda on mo`e da izbegne sutra{nju sudbinu rukovodstva Radikalne

stranke. I u toj disciplinovanoj stranci u nekom trenutku }e se ipak

postaviti pitanje da li bi trebalo da se Toma Nikoli} i Vu~i} sklone sa

njenog ~ela. Tako mi to izgleda, ne kao dogovor izme|u demokrata i

radikala, ve} kao dogovor izme|u ljudi koje vidimo kako stiskaju jedan

drugome ruku, u poku{aju da na|u uto~i{te u sada{njoj vlasti u Beogradu.

Neko be`i od Demokratske stranke Srbije, neko se boji da ga ne sa~eka

promena na ~elu Radikalne stranke i tako redom. Mislim da je iz istih

razloga Toma Nikoli} spreman da u|e u bilo kakvu konfiguraciju vlasti,

samo da bi pribavio opravdanje za rukovo|enje strankom. 

[to se ti~e povratka [e{elja, za njih je to veliki problem i ne znam kako }e

ga re{iti. Ovo {to je [e{elj izjavio o \in|i}u pokazuje da on `eli da ih upr-

lja. Sa njegove strane je to racionalno. On `eli da ih natera da u toj koali-

ciji budu ono {to su tvrdili da }e biti, jer postoji opasnost da oni naprave

koaliciju, pa da se preobrate. Onda [e{elju nema vajde od povratka. Ako

Toma Nikoli} re{i da bude Sanader, onda je vrlo nezgodno da se vi tada

vra}ate iz Haga, jer vam tu vi{e nema mesta. Mada, setite se ~injenica,

Toma Nikoli} je rekao i nije porekao da mu nije `ao {to je ubijen Slavko



284

0
6

.0
6

.0
8

. ]uruvija. On se nikada nije izvinio zbog toga. Prema tome, i on veruje da

postoje izdajice koje zaslu`uju metak. 

Ima}ete, recimo, na mestu predsednika skup{tine nekoga ko smatra da je

u redu da dr`avna slu`ba ubija izdajice na ulici u po bela dana. Isto tako,

nikad niste videli entuzijazam u Demokratskoj stranci Srbije, pa ni kod

Voje Ko{tunice, kada je re~ o stravi~nom ubistvu Ivana Stamboli}a. Za sve

njih postoje neki ljudi koji ne zaslu`uju da budu `ivi, zato {to su na jedan

ili drugi na~in bili izdajice. To je moralna karakteristika radikala, so-

cijalista i narodnjaka. To se vidi kada oni po~nu da govore, jedni ovim,

drugi onim `argonom, o izdajicama i antidr`avnim elementima. To pros-

to probija iz njihovog govora.

Ma {ta ljudi u Srbiji mislili o Mesi}u, on ima ne{to {to niko od srpskih poli-

ti~ara nema. On je bio ~ovek koji se prvi odlu~no usprotivio Tu|manovoj

politici prema Bosni i Hercegovini. To je velika stvar, za koju niko u Srbiji

nije sposoban. I na kraju je Mesi} pobedio kao nezavisni kandidat na

izborima. Za to srpski politi~ari nisu sposobni. Oni jesu sposobni da

shvate {ta zna~i uljudno pona{anje. To je shvatio Sanader. Ako ho}ete da

budete u Briselu, onda uljudnost nala`e da se normalno pona{ate i da

izvr{avate svoje obaveze. U tom smislu je Tadi} sposoban. Mogu da ga

zamislim kako sutra odlazi u Pri{tinu, razgovara sa tim ljudima i izra`ava

`aljenje za sve {to se tamo dogodilo. I mnogi drugi u Demokratskoj stran-

ci su sposobni da se pona{aju po nalogu uljudnosti.

U ovom trenutku, jedina osoba na koju mo`ete da se oslonite je srpski

glasa~. Pro{le godine sam smatrao da bi bilo najpametnije da se posle

izbora, kada je bilo te{ko napraviti vladu, umesto koalicije sa Ko{tunicom

i{lo na vanredne izbore. Da su ti izbori ponovljeni, tada bismo imali rezul-

tate koje }emo imati sada, ako se ponove izbori. Srpski glasa~, kada se

pred njega stave valjane alternative, obi~no racionalno odlu~i. Tako da se

ja nadam, eto ve} trideset godina, demokratiji i mislim da bi u Srbiji moglo

da se do ispravnih odluka do|e demokratskim putem. 

[to se ti~e politi~ke elite u Srbiji, tu je situacija bila beznade`na, a i sada

je. Na sre}u, postoji {ansa da se stvari re{e i mimo njih. Razvoj doga|aja u

Vojvodini je jako ohrabruju}i. Kada su pred bira~e stavljene jasne alterna-

tive, ljudi su znali {ta im je u interesu. To je optimisti~na strana stvari. [to

se ti~e politi~ke elite, ne vidim tu nikakav napredak.
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Svetlana Luki}: 

Bio je ovo Vladimir Gligorov. Na{ slede}i sagovornik je Milo{ Vasi},

kolumnista listova Vreme i Danas. Po~eli smo sa pravnom analizom

sporazuma sa Evropskom unijom, koju su na~inili eksperti DSS-a. Tu

analizu su neki pravnici ve} nazvali {kolskim primerom pravni~ke

demencije. I Milo{ Vasi} je dodao nekoliko svojih atributa.

Milo{ Vasi}:  

Moram da vam priznam da mi je bilo stra{no sme{no kada sam ~uo - DSS

je napravio ekspertsku grupu, koja je zaklju~ila da je sporazum pravno

neva`e}i, ni{tavan, nepostoje}i. Poslednji put su progla{avali ni{tavim

nezavisnost Kosova, pa ne vidim da Kosovarima ne{to fali zbog toga. Meni

u toj pri~i nedostaju imena tih velikih me|unarodno-pravnih i drugih

eksperata. Koliko vidim, njih nema po javnosti nikako, a vidim da se

ozbiljni me|unarodni pravnici uzdr`avaju da ka`u bilo {ta o tome, osim

uobi~ajene kvalifikacije tipa - ma njihova koaliciona posla, neka ih tamo s

milim bogom, neka progla{avaju {ta god ho}e. 

Dosta je te{ko me|unarodni pravni dokument izme|u jedne unije i jedne

dr`ave, koja se gura da bude kandidat, proglasiti ni{tavim, samo zato {to

se u me|uvremenu desilo ne{to {to ne menja su{tinu stvari. Cela stvar se

zapravo vrti oko tog ~lana 135 sporazuma, u kom lepo pi{e - ljudi, Kosovo

}emo ostaviti po strani dok se sve ne razre{i. Ali ovi jadnici, po{to nemaju

{ta drugo da rade, uhvatili su se za to. I to sada postaje stra{no va`an argu-

ment. To je topalovi}evski cirkus, kao u Maratoncima. Ivica Da~i} i soci-

jalisti mogu i tamo i 'vamo i na kraju }e biti i tamo i 'vamo i to se u baletu

zove {paga. Ra{irili smo noge koliko god smo mogli, stojimo na dve sto-

lice, ja bih ~ak rekao, na dva ~amca i sad izvodimo cirkusku ta~ku. 

Kao ona cura u kratkoj haljini sa lepim nogama koja tr~i u krug oko

cirkusa sa jednom nogom na jednom, a drugom na drugom konju. Ali lako

je artistkinji. Ne znam kako je Ivici Da~i}u. To jahanje na dva konja ili ta

raskre~enost na dva ~amca pokazuje da je na{a politi~ka klasa definitivno

savladala umetnost besprincipijelnosti. Ivica je idejno blizak sa svima, a o

korporaciji Krkobabi}, otac i sin, kojega je neko lepo nazvao podmlatkom

penzionerske stranke, da ne govorim. Do~ekali smo fenomenalnu pri~u, u

kojoj je Dragan Markovi} Palma glas razuma, vapiju}i u pustinji. 

Aman ljudi, ja razumem Palmu. On se bio ne{to zadu`io ili je ne{to

kaparisao, pa sad ne mo`e da se pojavi pred ozbiljnim ljudima - Izvinite,
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. ovi su me izradili. On je ~ovek barem pragmati~no razuman. Ovi talibani

iz Demokratske stranke Srbije, sa Mladenovi}em na ~elu - ponekad ih se

upla{im. Gledam, sino} je bio mladi Vu~i} kod Jugoslava ]osi}a u

Poligrafu. On se u~i za [e{elja, kao {to se Nemanja [arovi} u~i za Vu~i}a.

On samo dr`i monologe - {ta ima ti mene da pita{. [to bi rekao Velja Ili} -

Mnogo pitate. I njih dvojica pri~aju, pa ovaj zadre negde, pa ka`e Jugoslav

- Nisam vas to pitao, a Vu~i} ka`e - ^ekajte, ovo je mnogo va`nije. 

Tu se setim ove nesre}ne ~etrdesetogodi{njice {ezdeset osme i mog druga

Gorana \api}a, koga je uhapsilo s Vladom Mijanovi}em po istom delu, {to

bi rekli Rusi. To je jedini ~ovek u istoriji pravosu|a, koji je do`iveo da

istra`ni sudija zove advokata Sr|u Popovi}a i da mu ka`e - Gospodine

Popovi}u, ja vas molim, napi{ite zahtev za pu{tanje iz pritvora, ja ovo vi{e

ne mogu da slu{am. Ne samo {to je pu{ten, njega su isterali iz Centralnog

zatvora, ali to je druga pri~a, jer on nije hteo da ide. Tako da mi Aca Vu~i}

li~i na takvo ne{to - kad jednoga dana bude krenuo da obja{njava

istra`nom sudiji, verujem da }e jadniku porasti rogovi i da }e zahtevati da

ga puste iz pritvora i da odustanu od istrage, samo da ne bi morao da ga

slu{a. 

I to je na{ budu}i gradona~elnik. Hajde, neka ga, neka bude, ne pravim

pitanje, ja sam ~ovek legalista - glasali ste, izvolite, sakali ste - eve vam ga,

{to ka`u Makedonci. Na {ta }e kompletan cirkus li~iti, ako mi dobijemo tu

vrstu kohabitacije sa SPS-om na republi~kom nivou, ne{to drugo na neko-

liko lokalnih nivoa, a na nekoliko lokalnih nivoa ne{to tre}e, a u Beogradu,

pak, ~etvrto? Ne{to mi u Vojvodini nemaju {anse, pa }e to izazvati jo{

jedan mali problem. Vojvo|anska situacija je mnogo razli~ita od one u

ostatku Srbije.

^ini mi se da su te na{e proevropske snage toliko orijentisane na to da

kona~no zgrabe tu vlast i da budu u ne{to boljoj situaciji nego {to su to bili

u besprincipijelnoj koaliciji sa Vojom Ko{tunicom, da su spremni na sve i

da }e popustiti svakome. Kada sam ve} pomenuo Voju Ko{tunicu, slu{am

te sabla`njive ponude iz Srpske radikalne stranke - Vojo, budi premijer.

Mladi Vu~i} voli da ra{~lanjuje tu|e koalicije i da im obja{njava kako su

previ{e razli~iti da bi bili zajedno. U dana{njem broju Pravde je objavljeno

ogromno podse}anje na to {ta su sve demokrate govorile socijalistima i

ovi njima, a evo ih sad, ho}e da se zdru`e. Tako Aca Vu~i} ra{~lanjuje tu|e

koalicije, a nisam ne{to primetio da je po~eo da ra{~lanjuje koaliciju

Demokratska stranka Srbije - Nova Srbija. 



Milo{

Vasi}

Ako bi po~eo da je ra{~lanjuje, prvo bi video da nijedna od tih stranaka ne

bi pre{la cenzus. Ispada da su oni negde na nivou LDP-a. U odnosu na njih

SPS je stranka. Ali Vu~i}, ka`em, ra{~lanjuje samo ono {to njemu odgo-

vara, a sve u nadi da }e uspeti da ih smuva da se ne{to dogovore. Pojavio

se novi termin za to. Imali smo nacionalnu vladu, pa nacionalno odgovor-

nu vladu, a poslednja vlada za koju navijaju DSS-ovci je prosrpska vlada.

To je Bubalo bubnuo u jednom trenutku. Hajde, dobro, da vidimo i te nji-

hove vlade. Ima do septembra vremena, pa ko `iv, ko mrtav.

Svetlana Luki}: 

U predizbornoj kampanji je Toma Nikoli} je prvo govorio da ne}e

Ko{tunicu za premijera, a onda je odjednom po~eo da tvrdi da je to nji-

hov kandidat. Kako misli{ da je do{lo do tog preokreta?

Milo{ Vasi}:  

Tako je i Toma Nikoli} postao predsednik skup{tine i bio to celih pet dana.

Njima re~, obraz, principi ne zna~e ni{ta. Znamo mi s kim imamo posla,

hvala na pitanju, evo ve} punih osamnaest godina. Svi su oni na sve

spremni i tu treba o~ekivati najnemogu}ije kombinacije. Na`alost,

situacija sa patrijarhom je takva kakva je, pa je to prepu{teno stihiji, ali ja

bih na njihovom mestu kandidovao Voju Ko{tunicu za ministra vera u

budu}oj, bilo kojoj vladi. Taman bi mu lepo leglo, k'o budali {amar, {to

ka`u Bosanci.

Svetlana Luki}: 

A da li ti misli{, na osnovu ovoga {to prati{, da li bi bilo najbolje re{enje

da idemo na nove izbore?

Milo{ Vasi}:  

Pa mo`da. Neko iz CESID-a je rekao - Ljudi, ti izbori bi ko{tali toliko i

toliko, ali isplatili bi se, ako ima bilo kakve {anse da iz tih novih izbora

iza|e ~istija situacija. Ja sam spreman da glasam, uvek glasam, od 1990.

Idemo, za{to da ne? Ne znam za lokalne izbore, postoji {ansa da nastane

paraliza u Beogradu. To jeste relativno zamorna situacija, ali hajde, dobro,

i to je nekakva demokratija. Svaki poku{aj da se to prese~e dr`avni~kim

velikim gestom, kao {to je to De Gol uradio prave}i petu republiku od

~etvrte, u ovoj situaciji ne bi bio ba{ najhigijenskiji. Jedva ~ekam da vidim

da li }e mo`da ekipa s performansima da promeni stvar. Nisam  bio impre-

sioniran onim ju~era{njim pred skup{tinom. Kao prvo, premalo sveta, kao
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. drugo, voleo bih da vidim koliko }e ljudi Vu~i} da izvede na ulice. Ho}e li

tu da se ponovi '96-97? Pa oni tvrde da su pokradeni. 

Dopala mi se Alimpi}eva re~enica - Ako su mogli {ezdeset sedam godina

da ~ekaju na oslobo|enje Beograda, mogu jo{ petnaest dana. Hajde da

vidimo {ta }e od toga biti, meni to deluje kao uobi~ajena radikalska

dernjava i sve sam uvereniji da radikali zapravo ne}e vlast. ^ini mi se da

je glavni radikalski problem Voja [e{elj, koji sedi tamo u Hagu, izvodi

besne gliste i ima daljinski upravlja~ iz [eveningena. Taman ovi pomisle

da }e ne{to da svr{e, pa da se malo uljude, kad Voja podvikne odande. I

sada im ga je zavukao stra{no sa Zvezdanom Jovanovi}em kao Gavrilom

Principom, jer ono {to Voja ka`e, to je pisano munjom u kamenu, to je

zakon. 

To je problem liderskih, firerskih stranaka, jer kad firer, sve sedeo negde

u pritvoru, podvikne, oni se pla{e od svog ~lanstva, koje slu{a {ta ovaj

pri~a. Pla{e se u stanci koja je pod velikom partijskom stegom. Ali velika

stega ra|a i velike otpore, pa se pla{e da im se ne desi da se Srpska

radikalna stranka podeli na anti{e{eljevsku i pro{e{eljevsku. Tomu i

Vu~i}a i ovako sumnji~e da ho}e [e{elja da stresu s le|a. Konkurencija }e

na to igrati, pa }e re}i - Izdali su vojvodu, a on, eno ga sedi tamo, |e akrepe

memla davi, u onoj tamnici. A ovi ga ovde izdaju. Nije ni njima lako, jad-

nima.

Svetlana Luki}: 

Prvo je po~ela predizborna kampanja za predsedni~ke izbore, pa je

Jo~i} imao saobra}ajni udes, pa ne zna{ ko vodi ministarstvo policije,

pa je tu tehni~ka vlada koja ne postoji - mesecima ima{ bezvla{}e koje

traje, ne zna se ko dr`i stvar pod kontrolom, ko upravlja avionom. Pada

mi na pamet ovaj Gvozdeni puk iz Kur{umlije koji preti krvoproli}em.

Milo{ Vasi}: 

Oni su shvatili da mogu da se ritaju i da vri{te i da tra`e sve svoje dnevnice.

Ja mislim da njima te dnevnice treba platiti, za{to su oni gori od ostalih?

MUP je jo{ u rukama Ko{tunice i Nikitovi}a. Tu je neka gospo|a Mira, koja

je dr`avna sekretarka, ali ona je `ena ~inovnica, radi}e ono {to joj se ka`e.

Ima li pilota u avionu? - Ima, ali taj pilot je automatski. Oni su uklju~ili

automatskog pilota, dok se ne smiri situacija. Pilot, kopilot, navigator i

stjuardesa se biju, pa ko se prvi vrati za komande, pobedio je. Ta vazduho-

plovna metafora nije ba{ najsre}nija, jer mi smo bezbedniji nego oni koji
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bi bili u takvom avionu. Ali ovde ne valja to {to Srbija mo`e da bude na

automatskom pilotu narednih nekoliko godina. 

Ne}e se donositi parlamentarne odluke, ratifikacije i ostale stvari, {to }e

automatski zna~iti nedostatak para. Danas je Jela{i} ozbiljno upozoravao

- Nemojte da se zezate, raste nam inflacija. Ali kada si na automatskom

pilotu, onda {tampa{ pare. Ovde su ljudima najstra{nije dve stvari - prva

je bombardovanje, druga je hiperinflacija. Se}amo se Jezde i Dafine. Ali

ovoga puta }e stradati respektabilne i normalne banke, bi}e dovedene u

situaciju da ka`u - da zatvorimo ovu operaciju potpuno, da pretrpimo

gubitak time {to }emo ljude isplatiti i da idemo s milim bogom, da se vi{e

nikad ne vratimo u Srbiju, ili da igramo, pa da vidimo koliko je podno{ljiva

{teta, odnosno na{i bankarski gubici. Dakle, situacija je apsolutno nez-

drava za sve.

Svetlana Luki}: 

Ono {to mene uvek pla{i u tome, kada pominje{ performanse radikala

i koliko ih je malo, imam utisak da je sve zapaljivo u ovoj zemlji. Svi su

u depresiji, ali o~as posla iz toga mo`e da iza|e ne{to ru`no. Zato

gledam {ta }e da bude u Kur{umliji, ~ekam onaj kajron na televiziji.

Milo{ Vasi}: 

Pa to je problem sa nepredvidivim situacijama. Lako ti je u predvidivim

situacijama. Ali ovde se kompletno dru{tveno stanje dovodi polako u sta-

nje visoko zapaljivog materijala. To je neugodno i to }e ovisiti o nekakvom

blesavom incidentu. Tako ja stalno tvrdim da je '68. godina u Beogradu

nastala na bazi potpuno blesavog i nepotrebnog incidenta u Studentskom

gradu. Da toga nije bilo, pitanje je da li bismo ne{to imali iz toga i pitanje

je da li bismo sada svi mi, razni veterani {ezdesetosma{i imali velike pri~e

koje pri~amo po radio-stanicama. Nikad ~ovek ne zna {ta }e da ispadne od

blesave fudbalske utakmice. [to bi rekao \oka Bala{evi} - Padne glava

dok se okrene{, kao {to je pala 22. februara u ameri~koj ambasadi. Nisu se

koordinisali, jedni tr~ali unutra, drugi ubacivali baklje i ~ovek stradao.

Svetlana Luki}: 

A da ne pominjemo izbore u Novom Pazaru, na kojima je samo pitanje

koliko }e da bude `rtava.
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. Milo{ Vasi}:  

Oni su ve} navikli da bez pi{tolja ne izlaze na predizborne skupove. Pazar

je mnogo zgodan.

Svetlana Luki}: 

Vidim da se nastavlja polemika izme|u srpskih i hrvatskih diplomata.

Dakle, imali smo Vuka Jeremi}a, a posle Dodika na skup{tini Srpskog

nacionalnog ve}a. Kako to tebi izgleda?

Milo{ Vasi}:  

Tom Dodiku je bilo pametnije da je dr`ao jezik za zubima. Samo je jo{ on

nedostajao u celoj pri~i, da zagor~a `ivot hrvatskim Srbima. Taman su se

nekako nagodili, taman su u{li u vladu sa Sanaderom i postigli nekakvu

integraciju u hrvatsko dru{tvo. Hrvati su na to obavezni, voleli - ne voleli.

To je `aba koju moraju da gutaju. Ima da se Srbima uvuku u dupe kako

god znaju i da sve to lepo krene. Onda se pojavi blesavi Mile Dodik da im

tamo popuje, da im upropasti taj jedan, ina~e dragocen istorijski skup,

kamen me|a{ u istoriji Srba u Hrvatskoj nakon 1991.

Skupilo se 1.700-1.800 Srba iz Hrvatske, svih mogu}ih opredeljenja, do{ao

im je Stipe Mesi} i lepo su ljudi po~eli da se polako, na simboli~an i pro-

tokolaran na~in etabliraju kao faktor u Hrvatskoj politici. Ne faktor

pribi}evi}skog tipa, i ko god misli da }e biti novog Pribi}evi}a jako se

pre{ao, a to se odnosi i na Srbe s Kosova. Onda do|e ovaj magarac Dodik i

napravi skandal sa svojim pri~ama o velikoj Srbiji. To se jednostavno ne

radi, pogotovo ne u kontekstu u kome Tomson mo`e na Jela~i}- placu da

skupi par desetina hiljada ljudi, koji se deru - Ubij Srbina. Ako ~ovek gaji

tu vrstu folklora, gaji ga sa dr`avnom podr{kom, kao {to je i kod nas ono -

`ica, Srebrenica potpuno normalno i dru{tveno po`eljno. Valja se, je l'?

Tako i kod njih, pa je poslednja stvar koju treba raditi to potpirivati.

Tro{iti Srbe u Hrvatskoj na ovakav na~in je podlo, ne~asno i nisko. I zato

bi, ka`em, Dodiku bilo pametnije da je sedeo na svom dupetu kod ku}e i

}utao. 

Stalno podse}am na okolnost da je 1991, kad je Vensovim planom etabli-

rana linija razgrani~enja, svega 25 odsto Srba u Hrvatskoj ostalo na teri-

torijama koje je kontrolisao Milan Marti} i njegovi, a 75 odsto je ostalo na

teritorijama pod kontrolom vlade u Zagrebu i Franje Tu|mana. Pa kad

smo im govorili - Ljudi, vodite ra~una, ve}ina ̀ ivi tamo, odgovarali su nam

- Ma ko ih jebe, to su Tu|manovi Srbi, otpisali smo ih, otfikarili smo ih.
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Tako da, kad se uzme u obzir kompletni egzodus, dakle, sve {to se

de{avalo sa Srbima u Hrvatskoj, ve}i deo se u stvari diskretno izvukao u

tre}e zemlje. Tih 160.000-170.000 ljudi koji su do{li ovamo 1995. godine,

iz Oluje, - to je manji deo. 

Koliko je sada Srba u Hrvatskoj? Dva, tri do pet odsto. ^ovek ne mo`e da

zna, menjali su imena, menjali su nacionalnu pripadnost. Nije im vredelo,

ostalo je negde u papirima, Hrvati imaju dobru administraciju. Znam ̀ enu

koja je promenila ime, zvala se Radmila, sad se zove Ana. Misli{ da nije

ostalo u papirima da je promenila ime tad i tad, re{enjem tim i tim? Tako

da je svaka Hercegovka {alteru{a u MUP-u na|e u kompjuteru i ka`e joj -

A vi ste ona biv{a gospo|a Radmila? Mi ne znamo koliko ih je promenilo

veru i naciju, {to bi rekli ovi na{i narodnjaci, ali to je bilo od muke i sve u

nadi, kao hajde, utopi}u se.

Svetlana Luki}: 

Svi govore kako je va`na integracija u regionu, da je jedan od preduslo-

va da se integri{emo u Evropu saradnja izme|u zemalja biv{e

Jugoslavije. Ali Makedonija je potpuno zaboravljena zemlja, kao da ne

postoji, dok se ne dogodi ovo {to se dogodilo pre nekoliko dana. 

Milo{ Vasi}:  

Ja Makedoniju pratim zbog organizovanog transnacionalnog kriminala,

jer tu su veze fenomenalne i luda~ke. Na ovim izborima je, ina~e vrlo

racionalna makedonska politika integracije makedonskih Albanaca u

politi~ki sistem, dovela do lo{eg rezultata. Paradoksalno, to je dokaz uspe-

ha te politike, jer se dve suprotne albanske stranke bore, i to o~igledno na

krv i na `ivot i smrt, koja od njih }e predstavljati albansku tre}inu ili

~etvrtinu stanovni{tva Makedonije u parlamentu. Koliko sam razumeo,

oni su se uglavnom izme|u sebe po{ibali. Pala je krv, i to nije prvi put,

imali smo toga i ranije, sa bratskom podr{kom iz Srbije. Bilo je pri~a o

{vercu oru`ja, o linijama SDB-a u Makedoniji '97-98, da bi se stvar rastre-

sala i dr`ala u nekoj vrsti krizne situacije. 

Ja se iskreno nadam da }e Makedonci da prevazi|u tu pri~u. Mislim da bi

im tu bila potrebna malo ve}a pomo} od one koju je Evropska unija sprem-

na da im pru`i ovog trenutka, zato {to to ometa Gr~ka, koja je apsolutno

iracionalna. A to Ara~inovo je ~uveno, po{to heroin mora da te~e, pa mora

da te~e i savr{eno je svejedno da li su to Makedonci, Srbi, Albanci, da l' s

Kosova, da l' iz Makedonije, da l' s juga Srbije - veliki je posao u pitanju.
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. Bra}a ~ekaju s one strane bosanske i hrvatske granice, pa s one strane

slovena~ke granice, pa to zna~i da smo ve} u Evropskoj uniji i - gotovo,

pro{lo. Ogromne su pare u pitanju. Profitne stope na heroinu su tolike da

~ovek mo`e sebi da priu{ti da potkupi bilo kog {efa policije i bilo kog

upravnika carinarnice na lokalu.

Mi imamo onu vrstu haoti~ne demokratije, koju je briljantno opisao jedan

engleski istori~ar krajem tridesetih godina. Napisao je debelu knji`urinu

od hiljadu strana o Medi~ijima. Kada ~ovek vidi na {ta je li~ila ta vrlo

`ivahna demokratija u italijanskim renesansnim gradovima, on shvati da

je to ovo {to mi sada `ivimo. Tu radi krivi no` iza }o{ka u mraku, otrov,

minijaturni gra|anski ratovi. Ali demokratija, to je melanholi~ni

zaklju~ak tog Engleza, jeste stvar po prirodi haoti~na, nepredvidiva i

`ivahna. Ko nam je obe}ao sigurnost kada smo se ra|ali? [ta, jesmo li se

rodili sa nekom garancijom i kaparisanom sigurno{}u? Ne, ni{ta nije si-

gurno, {to bi rekao Ostap Bender, osim onoga {to ste osigurali. Ja sam

mator ~ovek, brinem se za decu i unuke, za Tanju i za ma~ku, a za sebe

jedva vi{e i da brinem.

Svetlana Luki}: 

^itala sam Obamin pobedni~ki govor, kada on govori uzvi{ene re~i, pa

mi Amerikanci, pa promene, pa lideri slobodnog sveta, pa mi je bilo

malo `ao ovog na{eg sveta koji se provla~i izme|u kola po Beogradu ili

se pati negde u Dimitrovgradu.

Milo{ Vasi}:  

Kad Barak Obama govori Amerikancima o vrednostima, on govori dru{tvu

u kojem nema nikakve dileme o sistemu vrednosti, jer za razliku od nas,

oni imaju jedan sistem vrednosti - mora{ prvo da plati{ porez, pa da umre{,

nije zgodno kr{iti zakon, i}i na crveno svetlo. Ne zbog toga {to policija

ho}e da globi, nego zato {to to jednostavno nije lepo. Trude se da budu ele-

mentarno politi~ki korektni, da nekog ne zovu crn~ugom, niger, pa ni

predsednika.

Kod nas se ne zna sme li da se ukrade ili ne sme, za{to ja ne bih i{ao jed-

nosmernom ulicom uz nos i jo{ vadio pi{tolj na svakoga ko mi stavi

primedbu? Ubij [iptara, normalno, {ta sad tu?

Najte`e mi pada ta puka, lo{a beskona~nost, trajanje kojem se ne vidi kraj.

U stvari, najvi{e me nerviraju la`ovi i laganje. Nije lepo lagati, a sad,
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objasnite vi to nekom Aleksandru Vu~i}u. Ne vredi, gleda te u o~i i la`e, i

onda kad ti ustane{ i ka`e{ - Mar{, |ubre la`ljivo - on ka`e - Jao, ovo je jezik

mr`nje, katastrofa, kako se usudio? Oni mogu da nas la`u, a mi ne

mo`emo to da im ka`emo. Nekako mi lak{e do|e kad ka`em - |ubrad

la`ljiva.

Svetlana Luki}: 

[ta misli{ o sednici Vrhovnog suda zakazanoj za septembar, povodom

presude za ubistvo Zorana \in|i}a?

Milo{ Vasi}: : 

Pa ni{ta, uzdam se u Vrhovni sud. Kad su mogli da isteraju Stamboli}a i

Budvu, istera}e valjda i ovo, ovo je ~vrst slu~aj. Nadam se da }e isterati i

Ibarsku. Potrebno je samo malo gra|anske hrabrosti, da se stisne{, pa da

ka`e{ sebi - E, presudi}u, pa makar zavr{io karijeru kao advokat. Nije ni to

najstra{nije, ima toliko advokata, ne vidim da im ne{to fali.

Svetlana Luki}: 

Da vas uputim na nekoliko zanimljivih tekstova koje mo`ete na}i na

na{em sajtu. Ivan Torov je napisao analizu doga|aja u Makedoniji, to

je tekst Krvava izborna svadba. Tu je tekst Nikole Samard`i}a, Tomson

i Kala{njikov. Pisali su i Miroslav Prokopijevi}, Ivan Milenkovi} i

drugi, a veoma ~esto na na{em sajtu prenosimo i tekstove na{eg

slede}eg sagovornika, gospodina Dimitrija Boarova, kolumniste listo-

va Vreme i Danas. Poslednji put kada smo razgovarali sa gospodinom

Boarovim u Novom Sadu, i{li smo iz demokratskog Beograda u

radikalski Novi Sad. Sada se situacija dramati~no preokrenula, tako

da }emo mi u ponedeljak oti}i u Novi Sad na promociju jedanaeste

knjige Pe{~anika FM, u demokratski Novi Sad, u Vojvodinu, koja nam

je svima o~itala lekciju na izborima 11. maja. 

I da vam citiram ne{to {to je gospodin Boarov pomenuo u svom tekstu

Bauk sporazuma sa Evropom. On tamo pi{e da se antievropska propa-

gandna kampanja sa malim prekidima u Srbiji vodi ve} dve decenije, a

moglo bi se re}i da traje i vekovima. I tu je gospodin Boarov citirao poli-

ti~ku raspravu u Narodnoj skup{tini iz 1871. godine. To je bila raspra-

va o tome da li je Srbiji potreban ugovor sa Generalnom unijom iz

Pariza o zajmu za gradnju ~uvene `elezni~ke pruge izme|u Beograda i

Ni{a. I tada je poslanik radikala, pop Milan \uri}, rekao, citiram - Jer

amanet je na{ih dedova da raskomadano srpstvo ujedinimo, no ako se
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. ovaj ugovor primi, onda }e se te{ko mo}i izvr{iti taj amanet na{ih

pradedova o ujedinjenju na{e potla~ene bra}e, jer du` `elezni~ke

pruge podi}i }e se 34 stanice, tj. toliko kolonija tu|ih narodnosti i

tu|ih ideja. Sem toga, tu }e se navu}i strana~ki fabrikanti i svakojake

krpetine i s njima }e se otvoriti trgovina, a na{em narodu nije amanet

pra|edovski da trguje i da se oboga}ava, no da sveti Kosovo.

Slu{ate Dimitrija Boarova.

Dimitrije Boarov:  

Jedanaestog maja se dogodila veoma zna~ajna stvar. Do{lo je do potpunog

kraha velikog, starog nacionalnog projekta u Srbiji. Mislim da bih, posle

niza {to krupnijih, {to sitnijih poraza, ovaj mogao nazvati kona~nim.

Imamo neobi~nu situaciju: proevropske snage smataju da su one pobe-

dile, a zapravo je re~ o porazu takozvanih nacionalnih snaga, zagovornika

starog srpskog politi~kog projekta ujedinjenja, sabornosti, velike Srbije. U

tom smislu, re~ poraz je ja~a od re~i pobeda, jer pobede u aritmeti~kom

smislu ni nema. 

Proevropska grupa koja je proglasila pobedu nije u stanju da artikuli{e tu

pobedu, niti da je interpretira na potreban na~in. Kao da ih ne zanima ono

{to bi se na toj pobedi moglo zidati dalje. Kao da su se svi na{li istureni na

nekoj novoj zemlji, pa ne znaju kako da nastave i {ta da rade. Kao da i dalje

~ekaju neko vo|stvo iz Brisela ili iz nekog drugog svetskog centra, mislim

pre svega na Moskvu. I oni su zate~eni i ne bi da iskoriste tu pobedu u

smislu da se otarase takozvanog starog blata, u kojem smo se dvesta go-

dina batrgali, na jednom projektu koji nije uspeo. Sve zajedno govori da je,

ja }u to drsko re}i, Srbiji Jugoslavija bila najvi{e potrebna, iako je najvi{e

osporavana iz Srbije. Onog trenutka kada je krahirala Jugoslavija, po~ela

je serija poraza, koja je, po mom mi{ljenju, definitivno okon~ana 11. maja. 

Ne pla{im se mnogo aritmeti~ke pobede tih starih snaga. To ne mo`e da

uspe i samo je gubljenje vremena, koje }e u istorijskom smislu biti

ka`njeno produ`enim siroma{tvom. Zna~i, ako smo izgubili mnogo,

mo`emo jo{ malo. Me|utim, zabrinjava to {to na demokratskoj strani

nema dovoljno `ara, dovoljno liderske snage. Nemamo li~nost poput

Zorana \in|i}a. Taj problem je dubinski, jer evropska ideja nema svoj

softver u na{oj intelektualnoj eliti. Kada ka`em elita, mislim na profesore

univerziteta, {efove instituta, vrh akademije, vrh Matice srpske i tako

dalje. U ve}ini tih institucija su ideolo{ki le{evi, ljudi iz biv{eg vremena,
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biv{i ljudi, biv{a elita. Zna~i, imamo biv{u elitu, imamo pora`ene snage

koje imaju ve}inu u bira~kom telu, imamo narod koji je slu|en i upla{en i

ne postoji niko ko bi uspeo da im objasni da ono novo {to nas ~eka ne mo`e

biti stra{nije od ovoga {to smo ve} pre`iveli.

Proteklih godina je politi~ka superstruktura uspela sebe da nametne kao

glavnu dru{tvenu temu. Danju, no}u se ne{to pregovara, {ta je izjavio ovaj,

ko je koga zvao telefonom, ko s kim ne komunicira. Stvorila se ve{ta~ka

napetost, kao da sudbina Srbije zavisi od tri, ~etiri politi~ka salona, koji su

opremljeni nekim klincima koji znaju engleski i ruski, pa znaju na kom-

pjuteru, obave{teni su, savetuju svoje {efove. Odatle se {alju demar{i,

odr`avaju se tajne sednice i {ta ja znam. To su budala{tine. Ta politi~ka

elita, sa svojom dramaturgijom, svojim dramoletima i operetama tapka u

mestu. To nije elita koja mo`e izvesti Srbiju na {iroki drum prosperiteta. 

Problem je i sa samom idejom. Posle tako dobro zapr`ene, olju}ene,

ukusne parole kakva je nacionalna, sada treba da ponudite ideju

ustavnosti ili ideju pravne dr`ave. To su perspektive koje obi~noj ljudskoj

svesti na Balkanu deluju strano, protestantski, katoli~ki, bez ukusa, bez

mirisa. Taj Pariz, London nas ne vole. Kad odemo tamo, niko nas ne gleda.

Mrze te i ^esi. Taj svet je nekako otu|en, deluje apstraktno. I kakva

ustavnost, posle dvesta godina prakse u kojoj su vlast i novac i no` i

poga~a? Na{em obi~nom ~oveku to deluje kao iluzija, zavesa iza koje se

odigrava stvarna bitka. Kakva ljudska prava, to je fraza nevladinog sekto-

ra, koji je dobro pla}en iz inostranstva i tako dalje. 

Ideju prosperiteta su potro{ili komunisti, a u velikoj meri je to problem i

sa modernizacijom. Me|utim, mislim da modernizacija jo{ mo`e da

funkcioni{e kao velika ideja, naro~ito ako se pove`e s tom nasu{nom

potrebom zemalja u tranziciji, a naro~ito s potrebom Srbije za reindustri-

jalizacijom. Okre~ili smo domove zdravlja i bolnice, trguje se, prodaje se,

ali nema industrije, ni{ta se ne stvara. I u tom smislu je povratak Fijata

presudan. To je neka industrija, ne{to odvr}e{, zavr}e{, vidi se {ta je

stvoreno, jer C market, Delta market, Merkator, Rajfazen banka, Erste

banka obi~nom ~oveku deluju kao presipanje iz {upljeg u prazno. Lokali,

stambene zgrade, preprodaja nekretnina i tako dalje. To jeste tr`i{na

ekonomija u velikoj meri, ali proizvodnje, stvaranja nove vrednosti mora

biti. Zato je povratak Fijata postao hiperbola napretka, pa u srcu [umadi-

je, pa srpski Detroit. To deluje na ljude, ali ima i svoju su{tinu. 



296

0
6

.0
6

.0
8

. Zna~i, reindustrijalizacija je veoma bitna za tako siroma{nu zemlju kao

{to je Srbija, koja ne mo`e na dugi rok ra~unati da }e `iveti na softveru,

turizmu. Evo, susedna Hrvatska ̀ ivi na turizmu, ali mi }emo morati ne{to

i raditi i stvarati. Reindustrijalizacija je nasu{na potreba Srbije. I ako je

kompromitovana re~ reforme, hajde, zva}emo to nekako druga~ije - mo-

dernizacijske promene. Uostalom, Srbija je du`na modernizaciji. Ona je

uvek imala manjinsku elitu koja je vikala - Ajmo u modernizaciju. Tu su

mnogo u~inili srpski komunisti, naro~ito liberali. Ali pri svakom velikom

politi~kom konfliktu u Srbiji, uvek su pobe|ivale stare snage. To je pravi-

lo od 1804. do danas. Oni koji su tra`ili promene su stalno gubili, ali

promene nisi mogao skloniti s dnevnog reda istorije. Ipak je bilo jasno da

se ne{to mora menjati. 

Modernizacijske snage ponovo imaju {ansu. One }e iz poraza u poraz ipak

uvesti Srbiju u Evropsku uniju i od Srbije napraviti ne{to pristojniju

zemlju od ove u kojoj `ivimo.

U drugoj polovini devetnaestog veka nastala je velika rasprava u Srbiji,

koja je trebalo da se zadu`i za izgradnju pruge Beograd - Ni{. Srbija je na

Berlinskom kongresu dobila nezavisnost pod tri uslova, a jedan od tih

uslova je bio da spoji isto~ne `eleznice sa evropskom mre`om `eleznica.

To je do`ivljeno kao diktat. Srbija nije imala nijednu `elezni~ku prugu i

~ak je Risti} dao ostavku na mesto premijera zbog tog diktata. Sna`na

koalicija u Narodnoj skup{tini Srbije je bila protiv te pruge, pre svega iz

bezbednosnih razloga. Ka`u, ako se izgradi pruga, tu }e do}i stranci,

otvori}e se brz prevoz i smanji}e se bezbednost Srbije. Bezbednosti je u

tom trenutku, 1870. godine, glavna opasnost pretila sa severa. Turska je

bila slaba i postojala je namera da se mi pro{irimo na tu stranu. 

Tada je izba~ena ideja jedinstva s Bosnom, Drina je postala va`na, Risti}

se borio za dva ostrva na njoj. Tada je stvorena ideja ujedinjenja sa Srbima

u Bosni. Taj strate{ki cilj Srbije je kasnije ekspandirao prema Vojvodini,

koja je poslednja uklju~ena u taj projekat. I u`asan otpor je postojao

prema tom zajmu. Generalna unija je bila organizator tog zajma, koji je

bio veoma nepovoljan. I to jeste bio ogroman strate{ki potez, jer je Srbija

tek bila stekla nezavisnost, a trebalo je da uzme kredit vredan pet

dr`avnih godi{njih bud`eta. Zamislite kada bi se u Srbiji povela rasprava

o ~etrdeset milijardi evra kredita, zamislite koliko je to zadu`enje bilo za

Kne`evinu Srbiju. Me|utim, kralj Milan i naprednjaci, tada je ministar

finansija bio ̂ edomilj Mijatovi}, uspeli su to da proguraju kroz skup{tinu.
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Pomogao je i taj E`en Bontu, koji je navodno sa kesom dukata obilazio i

tada{nju opoziciju, sa Nikolom Pa{i}em na ~elu. Bontu je stigao paro-

brodom iz Pan~eva usred zime, pa je, od kralja Milana do {efa opozicije,

navodno svako dobio svoje i taj projekat je proguran. 

Srbiji su potrebni veliki projekti koji imaju simboli~ki zna~aj. U ve}ini ne-

razvijenih siroma{nih zemalja, od Dubaija do Filipina, potrebni su sim-

boli~ki projekti. To je Tijani} dobro osetio, pa je uradio onaj besmisleni

toranj na Avali. Ali funkcija tih piramida je zna~ajna kod primitivnih, ne-

razvijenih zemalja. Ona stvara surogat privredne dinamike i tu se na

ra~un budu}nosti dinamiziraju ekonomske aktivnosti. To dobro

funkcioni{e ve} dve i po hiljade godina. Tako da je i Srbiji potrebno ne{to

{to }e podupreti, materijalizovati ideju modernizacije i prosperiteta. 

Druga ideja bi bila da anektiramo pola Bosne ili da ratujemo za Kosovo ili

da nudimo federaciju Gr~koj kao Slobodan Milo{evi} ili da se bacamo u

zagrljaj Ma|arima. Ma|are je u federaciju zvao Pani}. Zna~i, to kola -

Srbin nikada nije zadovoljan tu gde jeste, ve} bi uvek ne{to vi{e, ako je

mogu}e - a do sada nije bilo mogu}e.

Imali smo dvesta godina teorije da je dr`ava sve, zna~i projekat velike

dr`ave. Ne}u da ka`em da je on stvoren iz zlih namera, samo zato da bi

neka grupa terorisala sve gra|ane Srbije i sve susede. To je bila teorija po

kojoj dr`ava u primitivnoj zajednici treba da ima i prosvetnu i ekonomsku

ulogu. Taj mehanizam je iskori{}en, isce|en koliko je bilo mogu}e, ali on

je ubrzo pokazao svoje konstrukcione slabosti, koje nisu karakteristi~ne

samo za Srbiju. Projekat velike dr`ave se debelo kompromitovao u Srbiji,

kona~no pod Milo{evi}em, tako da bi bilo pametno da vi{e ne idemo na tu

stranu. Ideja velike dr`ave je potpuno kompromitovana i zbog toga se

mora i}i na jednu dosta rizi~nu projekciju male dr`ave, u kojoj, naravno,

vladaju neformalni centri mo}i, nova bur`oazija koja je ~esto surovija od

dr`ave i pod manjom javnom kontrolom. 

Kari} je definitivno razorio svaki dignitet te dr`ave u ekonomskom smis-

lu. Posle njega vam vi{e ne vredi dr`ava koja }e kazati - sada ja kon-

troli{em sve, jer ako nisi kontrolisao onda, kako }e{ ubudu}e. Za ideju lib-

eralnog kapitalizma svi ka`u da je nema vi{e nigde u svetu danas. Svuda

dr`ava ne{to kontroli{e, ali mi nemamo izbora, jer stara ideja po{tene

dr`ave je ovde kompromitovana. Stepen korumpiranosti dr`avnog apara-

ta je toliki da se to ne mo`e druga~ije le~iti nego tako {to }e se njegove



298

0
6

.0
6

.0
8

. ingerencije i ovla{}enja smanjiti, po cenu rasipanja dru{tvenih resursa i

novih nepravdi. Ali i to je pametnije nego besnilo dr`avnog aparata le~iti

aspirinima, jer to ne uspeva. 

Mi ne znamo {ta se doga|a iza zavese, ali verujem da se raspravlja o tome

ko }e biti portir u nekom dobrostoje}em javnom preduze}u. I tako se

raspravlja do premijera. Ne mo`e se o klju~nim pitanjima ~etiri meseca

raspravljati. Zna~i da se raspravlja protiv kog d`eparo{a iz ove stranke }e

biti obustavljen postupak i koji sudski predmeti }e biti stavljeni na dno

fioke. Koliko sam ja obave{ten, o tome se pregovara. To je tragedija. 

Kosovska orijentacija Srbije apsolutno nije mogla imati {anse u

Vojvodini, jer se postavlja pitanje za{to Srbija ne bi ostvarivala svoje

interese preko Vojvodine. Vojvodina je prostor gde se naselilo najvi{e

izbeglica. Oko dvadeset odsto ljudi u Vojvodini je do{lo pre manje od deset

godina. Me|utim, Vojvodina je po~ela da ih vari i ti ljudi su po~eli da je

razumeju i da postepeno shvataju njene interese, to jest sopstvene

interese u njoj. Vojvodina otrgnuta od Evrope je ekonomska propast i

ishod izbora u Vojvodini je krajnje logi~an. Radikali su imali upori{te u

Vojvodini u onim vremenima kada je jo{ vladala nervoza, kada se ti ljudi

nisu elementarno sna{li, kada su se ose}ali ugro`enima. Zamislite da

trista do ~etiristo hiljada ljudi ne mo`e da putuje u Hrvatsku, kada

Hrvatska u|e u Evropsku uniju. Ili da ne mo`e da putuje u Bosnu - pa to je

ludilo. 

U Vojvodini se radi o racionalizaciji bira~kog tela, {to naravno ne zna~i da

je Vojvodina ideolo{ki pelcovana za liberalnu Evropu. Apsolutno nije.

Vojvodina je tako|e zaostala, mnogo zaostalija u relativnom smislu u

odnosu na centralnoevropski region nego {to je ikada bila. Vojvo|anska

elita ne postoji, Vojvodina nema stvarnu autonomiju, niko vi{e ni ne

postavlja pitanje ustava Srbije, koji Vojvodini ni{ta nije vratio. Tako da je

Demokratska stranka tu relativno dobro pro{la, jer je ona izborila izvesne

pomake. Svi pomaci u autonomnoj strukturi Vojvodine zavise od

skup{tine Srbije. Tako da Vojvodina nema neku ozbiljnu autonomiju, ali

ima interes za evropski put Srbije, mada institucionalno ne mo`e da uti~e

na Srbiju. U politi~kom smislu, sigurno je da izborni rezultat na pokrajin-

skim izborima daje auru dobrog rezultata Demokratskoj stranci u Srbiji.

Ali on ne mo`e biti presudan.
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Nisam zadovoljan dijagnozama rasporeda mo}i u Srbiji. Tu ima zbunju-

ju}ih stvari. Institucionalno, Srbija deluje kao fantasti~no centralizovana

zemlja, me|utim, pogledajte bud`et Srbije - osam milijardi evra. Bud`et

Hrvatske je {esnaest milijardi evra, s tim {to je Hrvatska skoro dva puta

manja od Srbije. Na prvi pogled deluje da je to tako samo zato {to je

Hrvatska dvostruko razvijenija zemlja. Me|utim, ja mislim da je Hrvatska

daleko centralizovanija od Srbije. A ova komparacija bud`eta dve zemlje

govori da lokalne samouprave u Srbiji raspola`u znatnim sredstvima.

Tako da je novac prili~no rasut i zbog toga je bitka za Beograd veoma

zna~ajna. Ona ima simboli~nu dimenziju, ali Beograd je pre svega boga-

ta{, ne}u da ka`em da li zaslu`eno ili nezaslu`eno. Osamsto pedeset mil-

iona evra gradskog bud`eta je ve} skoro kao bud`et [tutgarta. 

Ministarstva vlade Srbije deluju pateti~no. Ministarstvo energetike, min-

istarstvo ovog i onog. Ja znam ta ministarstva, to je pet-{est ljudi, u nekim

ministarstvima je te{ko na}i ijednog kompetentnog ~oveka. To je grupica

ljudi koja tobo`e ima velika prava, koja su u stvari neinstitucionalna.

Tamo gde nema sna`ne politi~ke li~nosti na ~elu ministarstva, mi-

nistarstvo nije u stanju ni{ta da uradi. To je paradoks. Kada pogledate

zakone, sve je u rukama ministara i ministarstava, a kad ne{to treba da se

uradi, ta ministarstva to nisu u stanju, iz vi{e razloga - nisu stru~na, nema-

ju autoritet, zavise od drugih ministarstava, politi~ke konstelacije i sve je

vezano u ~vor tako da ni{ta ne mo`e da se makne. 

Da zaklju~im, ne o~ekujem neku dramu zbog toga {to }e u nekoj op{tini

biti jedna politi~ka grupa na vlasti, a u nekoj drugoj op{tini druga, zato {to

svi oni imaju podjednak pogled na stvari. Nisu to razli~iti ljudi, nisu tu

razli~ita krvna zrnca. U tom smislu postoji strahovit centralizam u Srbiji

i dva-tri ~oveka su advokati odre|enih politi~kih projekata, iza njih su

neke sive grupe dirigenata. Avion leti i svi smatraju da njime neko uprav-

lja, ali pitanje je da li upravlja. Stvara se iluzija da sve zavisi od nekog

Da~i}a, {to je glupost. Od socijalista ni{ta ne zavisi, sem njihov standard,

standard njihovih aktivista i njihovih porodica i sponzora. U ozbiljnom

smislu re~i, socijalisti ne mogu promeniti kurs Srbije. Ta stranka je kom-

promitovana i propala. 

Oni se ne mogu revitalizovati kao vode}a stranka levice, pa prema tome,

od Da~i}a ne zavisi sudbina Srbije. Ona zavisi od promotera evropske

ideje, a evropska ideja nije sama po sebi dovoljna. Ona mora biti ideolo{ki

dogra|ena, mora se izgraditi kompletnija projekcija, atraktivnija slika za
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. obi~ne ljude, a ne {ematizovana slika Evrope kao zemlje Dembelije ili

Evrope u kojoj krupni kapital {iba radnike i jedanaest meseci im sisa krv,

a posle ih pusti da idu na Havaje da letuju.

Proevropske snage se ne usu|uju da ka`u da Srbi, u trenutku kada u|emo

u Evropsku uniju, mogu oti}i da budu kelneri u Nema~koj na mnogo lak{i

na~in nego do sada, ili da rade u gradskim ~isto}ama po nordijskim zem-

ljama. Ali pazite, i to je bolje nego biti nezaposlen u Srbiji. Zna~i, prva stvar

koja bi bila re{ena automatski, u roku od dve godine, to je da bi se za

osamdeset odsto smanjila nezaposlenost. Na{ svet nije lenj da krene,

pogotovo kada je prinu|en. Psiholo{ki balast starog vremena bi ukida-

njem viza bio sklonjen i sa srednje klase. I ona bi mogla br`e i lak{e da se

usavr{ava. Bogatiji deo te srednje klase mogao bi da {koluje svoju decu

mnogo lak{e u ozbiljnijim obrazovnim centrima od ovih kojima sada

raspola`emo. Ta grupacija bi se lak{e kretala i ne bismo imali takav odliv

mozgova. Kada znate da uvek mo`ete oti}i, onda vam je lak{e i da

ostanete, a kada znate da je sad ili nikad, onda odlazite sad. 

Neke stvari nisu sasvim prijatne, ali mislim da to nije malo, da ka`emo

nezaposlenim ljudima - Bi}ete zaposleni, krenu}ete u gastarbajterske

vode, da ka`emo srednjoj klasi - Mo}i }ete da putujete ukoliko imate nova-

ca i da ka`emo - Sti}i }e {rafciger industrija u Srbiju, radi}ete delove za

avione, za brodove, za usisiva~e. Zna~i, Srbija nema {rafciger industriju

zbog toga {to nije inkorporisana u Evropsku uniju, a u Evropskoj uniji,

kao i svuda u svetu, dolazi do parcijalizacije industrijske proizvodnje.

Prema tome, {rafciger industrija bi stigla u mnogo ve}em obimu u Srbiju

i to bi i u Srbiji zaposlilo dovoljno ljudi. A s obzirom na populacionu

situaciju, mislim da }e Srbija za deset godina imati deficit radne snage, ali

samo ako u|emo u Evropsku uniju. 

Pla{im se nesposobnosti dr`ave da odr`i elementarni red. Ona je zapravo

organizator nereda. Sve krupne krize je ona organizovala. To ~uveno pa-

ljenje ambasada, razbijanje Merkatora - mislim da izranjaju dokazi da to

u najmanju ruku nije spre~avano. Me|utim, ohrabruje me da politi~ki

pogon za proizvodnju nestabilnosti polako gubi gorivo. Mislim da oni vi{e

nisu u stanju da destabilizuju Srbiju u svom interesu. Veliki vekovni pro-

jekat je propao. Meni je `ao {to ve}i deo srpske populacije nije u granica-

ma Srbije, ali smatram da granice vi{e nisu bitne i da je Srbima najbolje

tamo gde im je najbolje, pa makar to ne bilo u Srbiji. Evropski suncobran



obezbe|uje opstanak i na{e nacije. To stalno treba govoriti nacionalistima

- Ne brinite, Evropa brine da mi opstanemo vi{e od nas. 

Evropa je tako komponovana da vi{e nikom ne pada na pamet da {iri

katoli~anstvo, da germanizuje, ma|arizuje populacije i tako dalje.

Evropski suncobran je dobro mesto za sve evropske nacije, jer daleko

manje ugro`ava suverenitet od nekih drugih opcija. O naciji i istoriji treba

po~eti govoriti modernim jezikom, bez patetike i bez no`a u zubima.

Svetlana Luki}: 

Bio je ovo Dimitrije Boarov. Za kraj Pe{~anika slu{ate Vesti broj 17 iz

kulture Ivana ^olovi}a. 

Ivan ^olovi}:  

Ljudi ne vole moralistu i nikad ga nisu voleli. Ali, u na{e vreme on je, izgle-

da, omra`en vi{e nego ikad ranije. U stvari, danas je on prezren i poni`en.

To je jedan od zaklju~aka knjige Moralisti~ki fragmenti, koju je napisao

Milo Lompar, profesor knji`evnosti na Filolo{kom fakultetu u Beogradu,

a pro{le godine objavila Narodna knjiga. U moderno doba, zaklju~uje

autor ove knjige, moralista je marginalizovan, vlada mi{ljenje da je on

savr{eno nepotreban. I jo{ gore od toga - ka`e profesor Lompar - danas se

"moralista ne do`ivljava ni kao prepreka, ve} se registruje (ako ima sre}e

da bude opa`en) kao dosadna muva, baksuz, nam}or, kvariigra".

Za{to je danas moralista nevoljen? ^ime je on to zaslu`io? Nema tu neke

velike tajne. S obzirom na to kako se moralista pona{a, {ta misli i kako

govori, ni{ta drugo nije ni mogao da o~ekuje sem negodovanja i ljutnje, a

ni gore od toga ne bi trebalo da ga iznenadi. On je prosto ~ovek koji smeta,

koji ume da iznervira ljude. Pre svega, obja{njava profesor Lompar, mora-

lista tvrdoglavo ide protiv matice, to jest ide u suprotnom smeru od onog

kojim ide ogromna ve}ina ljudi. Zatim, u svemu {to obi~an ~ovek misli, on

vidi predrasudu ili neki skriveni interes. Taj vam ne dozvoljava da te`ite

uspehu, jer tvrdi da je prava stvar ne uspeti, a ostati svoj. I stalno se buni,

nijedna vlast mu nije dobra, ni{ta ne ume da prihvati i aminuje, nego od

njega sti`e samo jedno te isto dosadno - Ne. Ako ga ignori{ete, on je spre-

man da se nametne nekim skandalom ili incidentom. Kad se sve sabere,

vidi se da je moralista opasna osoba, koja potkopava vladaju}i poredak, da

on, kako se izrazio autor Moralisti~kih fragmenata, "iskazuje neku vrstu

iskustva subverzivnosti".

Ivan

^olovi}
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. Ovaj portret moraliste profesor Lompar je naslikao polaze}i od sebe, na

osnovu onoga {to sam do`ivljava kao ~ovek koji u dana{njoj Srbiji ide pro-

tiv struje, koji dovodi u pitanje vladaju}u elitu, njene ideje, njene simbole

mo}i i autoritete. Iskustvo subverzivnosti - svojstveno moralisti - njegovo

je li~no iskustvo. Zna cenu te subverzivnosti - a to su osuda, prezir i

podsmeh - jer je sam pla}a. Mogao bi da ka`e: dosadna muva, nam}or, bak-

suz - c'est moi. Njegova knjiga puna je primera koji pokazuju kako je on to

postao, takva neprijatna, sebi i drugima te{ka osoba - moralista. ̂ italac }e

tako saznati da se autor Moralisti~kih fragmenata usu|uje da se

nam}orski odnosi prema danas u Srbiji vladaju}u ideologij, da zuji oko

nekih danas mo}nih noseva i da im pri tom kvari igru.

Nam}orski prema vladaju}oj ideologiji? Da, prkose}i svim rizicima koje to

povla~i za sobom, profesor Lompar otvoreno ustaje protiv titoizma.

Naziva ga "duhom koji je antiduh svakog duha" i upozorava na to da je on

danas u Srbiji svuda prisutan, odnosno da se "nasle|e titoizma mo`e prati-

ti u svim vidovima ̀ ivota", do kojih on lako sti`e zahvaljuju}i specifi~nom

na~inu kretanja svojstvenom jednom duhu, koje nije isto kao kod ljud-

skog bi}a. "Titoizam nije ~ovek", obja{njava profesor, "i zato on mo`e da se

prostire mnogo dalje nego {to bi svaki ~ovek mogao to da u~ini". 

I zaista titozam - kre}u}i se neopa`no i brzo kao duh - stigao je i do nekih

neo~ekivanih mesta, ali ga je na{ moralista i tu prepoznao. Na primer,

otkrio ga je u crnogorskom jeziku i to kao njegovo "prirodno izvori{te".

Kako se tu na{ao, mangup jedan? Tako {to je taj jezik, obja{njava profesor

Lompar, zapravo "ulog u nastajanju nove i nepoznate Crne Gore", a ta

dr`ava je, pak, nastavak one koju je Crnogorcima napravio Tito ili, ta~nije,

koju je "iznedrio duh titoizma". Smelo prkose}i svemu {to mo}nici u Srbiji

misle o ovoj temi, profesor Lompar {iba po "novoj Crnoj Gori, koja govori

novim jezikom". I uz sav rizik koji subverzivno mi{ljenje sobom nosi,

objavljuje da postoji samo jedna prava crnogorska dr`ava, a to je - ka`e on

- "ve~na Crna Gora koja govori srpskim jezikom". Svestan je on cene koju

za to mora da plati. "To ~oveka mo`e ko{tati po~asti i para", ka`e on, "i

mo`e mu natovariti mnogu nevolju na vrat".

Ne haju}i za to, na{ moralista nastavlja da detektuje zle u~inke titoizma u

dana{njoj Srbiji. Nije mu promaklo da ga na|e i na jednom mestu gde je

dosad neopa`en harao, u pogubnoj privr`enosti Srba Americi i ameri~kim

vrednostima. Kod nas se - ka`e profesor Lompar - ispoljava samo povr{ni,

"salonski antiamerikanizam", ali ne postoji svest o pravoj opasnosti koju



Ivan

^olovi}

Amerika predstavlja za srpsku kulturu, nema otpora njenom zlo}udnom

nihilizmu, tom zlu koje bije iz "tamnog srca Amerike". Mada smo od te

zemlje - podse}a nas autor Moralisti~kih fragmenata - "i kao narod i kao

pojedinci izranavljeni do krvi", kod nas je "gotovo opasno ispoljavati anti-

amerikanizam". Otkud to, otkud ta luda, nezdrava ljubav Srba prema

imperiji zla? Odgovor, koji se niko pre njega nije usudio da izusti, profesor

Lompar nam nemilosrdno baca u lice. Ameriku volimo zbog Tita. Od njega

nam je to ostalo. On nas je izdresirao tako da ne dozvoljavamo da nam je

neko dira. On nas je odvojio od maj~ice Rusije i bacio nas u zagrljaj toj

nihilisti~koj nemani. "Titoisti~ka formula", obja{njava profesor, "koju

o~ituje antirusko kretanje u spoljnoj i antisrpsko kretanje u unutra{njoj

politici komunisti~ke Jugoslavije - pojavljuje se kao podloga za svaku

osudu antiamerikanizma".

"Zloslutna sr` titoizma" ukazala se na{em moralisti i jednog dana u

Berlinu. Bio je to, se}a se on, trenutak epifanije. [etao se berlinskim uli-

cama i ~itao natpise na tablama, na zidovima i na kockama u kaldrmi, koji

podse}aju dana{nje Berlince na stradanja Jevreja i drugih ljudi u nji-

hovom gradu i u njihovoj zemlji za vreme nacizma. Zastao je, tako, pred

jednom tablom na kojoj pi{e: "Mesta u`asa koja nikada ne smemo zabo-

raviti: Au{vic, [tithof, Majdanek, Treblinka, Terezijen{tat, Buhenvald,

Dahau"... Na{ao se i pred jednom granitnom kockom sa natpisom: "Ovde je

`ivela Sofija Hap, ro|ena Bah 1892, deportovana 1943, ubijena u Au{vicu".

I u tom trenutku profesor Lompar do`iveo je epifaniju. Odatle je, pri~a on,

"na najvijugaviji na~in, i iz najve}e daljine, u epifanijskom ~asu preba~en

u potpuno drugi svet". Odjednom se na{ao licem u lice sa svojim zakletim

neprijateljem, znate ve} kojim: sa "zloslutnom sr`i titiozma".

Zapravo, razmi{ljaju}i o obele`jima koja danas Berlince podse}aju na

zlo~ine po~injene u njihovo ime i u ime nema~kog naroda, on se upitao: 

a za{to ne~eg sli~nog tome nema kod nas? I odmah mu je sinula jereti~ka

i subverzivna misao da je to zato {to je titoizam - kako se izrazio - "poni{tio

svaki egzistencijalni oblik suo~enja kakav je mogu}, recimo, u Berlinu,

2007. godine". A {ta bi Beograd - da ga titoizam u tome ne spre~ava -

mogao da ponudi svojim gra|anima kao spomen na zlo~ine koje ne smeju

da zaborave, ne{to {to bi bilo nalik na ono {to je profesor video u Berlinu?

A imalo bi se {ta, zar ne? 

Me|utim, zbog toga {to je u na{e glave usa|ena vladaju}a ideologija, to

jest titoizam, nama je sasvim strana ideja o nekakvim spomen-obele`jima
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. na zlo~ine koja bi bila pandan berlinskim. "Da li bismo uop{te mogli

zamisliti na odre|enim ulicama Beograda", pita nas profesor Lompar,

"diskriminatorske naredbe uperene protiv Srba iz usta{kih zakona i prav-

ila? Da li mo`emo zamisliti, u centru grada, opominju}u tablu sa imenima

usta{kih logora?". Naravno, zna on da to ne mo`emo da zamislimo. Ali on

zna i ono {to nam drugi ne daju da znamo, zna za{to je to tako. "Zato",

poku{ava da nam objasni na{ moralista, "{to je srpska kultura iznutra

onemogu}ena da osvetli ~injenicu da je srpski narod pretrpeo genocid"? U

slu~aju da neki titoisti~ki mo}nik zlobno primeti da se Nemci u Berlinu

suo~avaju sa odgovorno{}u za zlo~ine u~injene u njihovo ime, te da

obele`ja u Beogradu koja bi podse}ala na zlo~ine nad Srbima ne bi mogla

s tim da se uporede, dobi}e od profesora odse~an odgovor da mi "kao

javnost i kao kultura, ne mo`emo imati snage da se suo~imo sa u`asom

kao takvim, pa otud ni sa istorijskim u`asom koji smo stvorili, kad

nemamo iskustvo sa genocidom koji smo pretrpeli". 

Uostalom, profesoru Lomparu ne}e ponestati moralne hrabrosti da tom

titoisti ka`e ono {to danas malo ko u Srbiji sme i da pomisli, istinu da je

pri~a o nekakvoj srpskoj krivici obi~an mit, ne{to {to su lansirali na{i

neprijatelji iz Prvog svetskog rata, a ~emu je u na{e vreme kumovao... Ko?

Ne}e se na{ moralista umoriti, pokolebati, ustuknuti da ako treba i sto

puta ponovi ime ideologije koja danas upravlja na{im du{ama. Iz titiozma

je - iz ~ega bi drugog - potekla i navika da se - kako se on izrazio - odri~emo

"na{e nacionalne egzistencije" i da "o sebi mislimo ono {to misle oni koji

su oblikovali pojam srpske krivice".

Treba li, na kraju, uop{te re}i da izno{enje ovih i mnogih drugih hrabrih,

retkih i subverzivnih ideja, da ovo nemilosrdno raskrinkavanje zlo}udog

titoizma i samopo`rtvovana odbrana srpskog naroda u knjizi Moralisti~ki

fragmenti nisu pro{li bez posledica po njenog autora? Imao je da plati

koliko to ko{ta - a on je uostalom s tim unapred bio pomiren. Tako je

morao da se zadovolji sa samo tri knji`evne nagrade koje je dobio posled-

njih godina: nagrade \or|e Jovanovi}, Stanislav Vinaver i Laza Kosti}. Od

svih velikih i bogatih firmi kojima je ~ovek njegovih sposobnosti mogao

da upravlja, on je bio - i to samo dve godine - direktor Politike. Danas on

ima samo skromno mesto profesora univerziteta i, usput, rukovodi samo

jednom institucijom, Zadu`binom Milo{a Crnjanskog i odlu~uje o

kni`evnim nagradama u Srbiji kao predsednik `irija za nagrade Rastko

Petrovi} i Milo{ Crnjanski i kao ~lan `irija za NIN-ovu nagradu, za

nagradu Drugog programa Radio Beograda i za nagrade \or|e Jovanovi}



Ivan

^olovi}

i Dragi{a Ka{ikovi}, {to je zajedno... da vidimo: samo {est `irija. Zamislite

gde bi profesoru Lomparu bio kraj da ga moralisti~ki nemir i subverzivne

ideje nisu dovele u situaciju da ovako tavori na margini.

Svetlana Luki}: 

Bio je ovo Ivan ^olovi}. I u ovoj emisiji smo, kao i toliko puta do sada, gov-

orili o na{em ogromnom problemu sa politi~kom klasom i jadnom intelek-

tualnom elitom. Ostaje slaba nada da negde u nekoj sobi, u nekom kabine-

tu neko sedi i pi{e ne{to {to }e ostaviti nekoj novoj ge-neraciji, koja Srbiju

ne}e do`ivljavati kao poslednju liniju odbrane pravoslavnog sveta.

Naravno da ne o~ekujemo da postoji neko kao Hegel, koji je zavr{avao

svoju Fenomenologiju duha dok je pruska vojska uni{tavana u Jeni, i to

ta~no pod prozorom njegove radne sobe. Bilo bi lepo kad bi se pojavio neko,

makar kao Bela Hamva{, koji je, dok je trajao Drugi svetski rat, pisao svoje

eseje skupljene u knjizi koju jako volim, Nevidljivo zbivanje. 

Tamo postoji jedna pou~na pri~a za ljude kao {to sam ja i za mnoge kao

{to ste vi, po{tovani slu{aoci, koji `ele, ~eznu i mole za malo vi{e izves-

nosti. To je pri~a o nekom kralju, koji je poslao glasnika u Delfe da

ne{to upita bogove. Odgovor je dobio, ali nije bio zadovoljan, hteo je

izvesnost. Odlu~io je da bo`je znanje stavi na probu, ponovo je poslao

glasnike u proro~i{te i pitao - [ta ja radim u trenutku dok moj glasnik

postavlja ovo pitanje? Odgovor je bio slede}i - Kralj se nalazi sam u sobi

i jede. I onda je kralj poverovao, jer je stvarno sedeo u sobi sam i jeo. Ko

sumnja i dvoumi se, ko `eli izvesnost, njemu samo preostaje da sedi

sam u svojoj sobi i da jede. A za nekog ko ima slabo patriotsko srce

bolje je da danas u jedan ne gleda prenos tenisa, igraju \okovi} i Nadal. 

Ju~e smo imali fantasti~an dan, Ana Ivanovi} je postala prva teniserka

sveta, bilo je divno gledati me~ izme|u nje i Jelene Jankovi}. Zimonji} je ve}

u dva finala, u mu{kom i me{ovitom dublu. Dakle, imamo fantasti~ne

tenisere, strah me je jedino od njihovog povla~enja po patriotskom blatu.

Ako Ana Ivanovi} ili \okovi} pobede na Rolan Garosu, u Srbiji }e biti

mrtvih od sre}e. Naravno, predstoji veliko doga|anje naroda ispred

skup{tine grada. Bio je ovo Pe{~anik, do vi|enja do idu}eg petka.



BOLOMETAR

@arko Kora}, SDU,

Sr|a Popovi}, 

Teofil Pan~i}, 

Mi{a Brki}, promocija u Novom Sadu,

Biljana Kova~evi}-Vu~o, YUCOM

Ko{tunica je izbrisao sve razlike sa radikalima, a Boris

Tadi} nam ka`e da su socijalisti izvanredna partija… 

Mi ne znamo {ta smo kupili, a {to je jo{ gore, ni DS ne zna

{ta nam je prodao… 

Ko{tunica ima neverovatnu ideju da se dostojanstvo dr`ave

brani tako {to la`ete ceo svet da ne znate gde je Ratko Mla-

di}…

1133..  0066..  22000088..



Svetlana Luki}: 

Jedva smo nekako uspeli da dovoljan broj gra|ana ubedimo da je

ulazak u Evropsku uniju na{a poslednja i jedina nada, kada se

ispostavilo da proevropske snage Srbije predvodi tako jadna

politi~ka figura kao {to je Boris Prvi Ujedinitelj. To {to je u nedelju

rekao pred glavnim odborom DS-a, i to kako je glavni odbor na{e

evropske uzda-nice na to reagovao je - dno dna. Gazda se raspojasao

pred svojim odborom poru~uju}i nam da treba da se izmirimo sa svo-

jim d`elatima, i da treba da poka`emo razumevanje za bol koji Da~i}

ose}a zbog Milo{evi}eve smrti.

Nego {ta, li~no }u oti}i u Po`arevac, pod lipu, rukama }u da iskopam

ono jastu~e u obliku srca, koje je Mira natopila suzama i da i ja, kao

doprinos nacionalnom pomirenju, na njega kanem koju suzu. To {to je

povodom sastavljanja nove vlade sa Milo{evi}evim socijalistima

rekao Tadi}, mo`e da izgovori samo oholi glupak, koji ni{ta ne

razume i ne ose}a. 

Neka pozove, u ime formiranja proevropske vlade, na nacionalno

pomirenje i one `ene koje su ju~e pora`ene i poni`ene iza{le iz suda za

ratne zlo~ine, koji je ubice njihovih mu`eva i sinova osudio na pet-

naest i trinaest godina zatvora. Te zveri su u mestu ^elopek u domu

kulture zatvorile i dr`ale kao taoce sto {ezdeset dvojicu Bo{njaka i

ubile devetnaest mu{karaca. Neke od zatvorenika su primoravali da

tuku jedni druge, potom su ih i sami tukli i na kraju ih ubili.

Pripremljen je teren i za pomirenje sa Markom Milo{evi}em. Sudija ga

je oslobodila svih opu`bi zbog zastarelosti postupka i nije uspela ni

da vidi dokaz o tome da je mali Marko tukao otpora{e s namerom da

ih povredi. Tadi} nema {ta da ka`e na ovu presudu, jer molim vas,

predsednik ne `eli da vr{i pritisak na pravosu|e. Apostol legalizma

samo zbog toga nije imao {ta da ka`e ni dok je njegov koalicioni part-

ner Ko{tunica, preko svojih ministara i policajaca, minirao su|enje

atentatorima na premijera \in|i}a. Sramno je }utanje, i Tadi}a i 

DS-a, za vreme tog su|enja.

Tadi} je tra`io da mu dostave izve{taje o stanju pti~jeg gripa u svetu,

a i {ire, ali ga ne zanima kako se dogodilo da ba{ sada Milo{evi}ev sin

bude oslobo|en svih optu`bi. Kako bi bilo uzvi{eno kada bi Boris Prvi

Ujedinitelj, vo|a demokrata svih boja, na mesto savetnika za ljudska

Svetlana

Luki}
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. prava zaposlio sina svog nekada{njeg politi~kog protivnika. De~ka je

jednog ~asa uhvatilo lo{e dru{tvo, ali ina~e je dobro dete. Ko to mo`e

bolje da posvedo~i nego njegov tata:

Slobodan Milo{evi}: 

Svaki je ~ovek najosetljiviji na decu. Te gomile la`i koje oni svako-

dnevno pi{u i emituju protiv mog sina Marka su ravne zlo~inu, a ja se

svojim sinom Markom ponosim. Sve {to je uradio u `ivotu uradio je

sopstvenim rukama, od {esnaest godina se zaposlio u Po`arevcu, jer

nije mogao da izdr`i da bude ovde sin predsednika republike i medi-

jske pritiske, pa je oti{ao tamo da nosi gajbe s praznim i punim

fla{ama za jednu kafanu za pet hiljada dinara mese~no. I ako neko

ima pravo da se na mene ljuti, to je moj sin. To je moj sin.

Svetlana Luki}: 

O ovima koji brane Tadi}eve pomiriteljske gestove kao dr`avni~ke

nemam {ta da ka`em, ali imam samo jednu re~enicu o onima od kojih

se o~ekivalo da ne{to ka`u. Reagovali su Vesna Pe{i}, @arko Kora},

Nikola Samard`i}, ali gde je da ne{to ka`e ^edomir Jovanovi}, koji se

kleo u \in|i}a, koji je o svemu imao ne{to da progovori, a sada je

zanemeo? Ta ti{ina odjekuje.

Boris Tadi} je svoje sramne re~i na sramnoj sednici glavnog odbora

Demokratske stranke izrekao prakti~no na godi{njicu potpisivanja

kapitulacije Srbije u Kumanovu. Ni{ta o tome nisu imali da nam ka`u

ni on, ni stranka, a ni mediji. To je jedan od najsramnijih dana u srp-

skoj istoriji, zavr{etak ratova koji su sahranili toliko ljudi, raselili

toliko ljudi, uni{tili milione `ivota. Naravno da predsednik nije imao

{ta da ka`e, jer bi morao da ka`e i kako smo stigli do Kumanova 1999,

{ta smo radili do 1999, {ta je njegov novi koalicioni partner radio svih

tih godina. Ili je predsednik devedesete proveo po beogradskim

kafi}ima i promakli su mu neki va`ni delovi novije srpske istorije? Da

ga malo podsetimo:

Dnevnik RTS-a:  

Dragi gledaoci i slu{aoci Radio-televizije Srbije, agresija na

Jugoslaviju je okon~ana. Pobedila je politika Jugoslavije i predsedni-

ka Slobodana Milo{evi}a.



Slobodan

Milo{evi}

Slobodan Milo{evi}: 

Mi smo pokazali da imamo nepobedivu vojsku, najbolju vojsku na

svetu i nikada u dosada{njoj istoriji kao u ovom ratu nismo imali

manji broj kukavica koje su pobegle iz zemlje da tamo na sigurnom

sa~ekaju kraj rata. U ovom trenutku pred nama su zadaci obnove

zemlje, mi }emo odmah po~eti da ponovo gradimo na{e mostove, mi

}emo odmah po~eti da ponovo gradimo na{e puteve, na{e fabrike, da

ponovo pokrenemo jedan veliki razvoj. @elim u tome svim gra|anima

Jugoslavije mnogo sre}e i radosti.

Studio B:  

Vojne i policijske snage nastavljaju da se povla~e sa podru~ja Kosova.

Uporedo sa njima, ka Srbiji se kre}u i brojne srpske izbeglice:

Izbeglica 1: 

Gde da idem? Pred skup{tinu treba da idemo svi.

Izbeglica 2:  

On je jedan kao predsednik, svaka ~ast, da mi ga Bog po`ivi sto godi-

na. On me doveo, da ako me i vrati dolje, ~ovek ni je spasio da ne

izginemo i svaka ~ast njemu jednome, samo Milo{evi}u, da mi ga Bog

po`ivi.

@ene iz Velike Ho~e:  

]erka je u Smederevsku Palanku, a u Uro{evcu je bila... A jedna mi je

u Kosovo Polje, niti je ~ujem, niti znam gde je, a {to mi valja da `ivim?

S nikoga da se ne ~ujemo, sutra da umrem, niko da mi ne do|e.

Studio B: 

Komanda pri{tinskog korpusa Vojske Jugoslavije povukla se danas

oko podneva iz Pri{tine, javlja agencija Beta. Odlaskom komande tog

korpusa, u Pri{tini vi{e nema pripadnika Vojske Jugoslavije.

Otac dobrovoljca:  

Ja sam dobio uverenje od vojske, kao navodno on je izvr{io

samoubistvo, ja to ne mogu da verujem. Mi smo bili ~lanovi JUL-a, i ja

i moj sin i }erka, mislili smo ba{ da }e nam to pomo}i da ih zaposli. I

da nije oti{ao tamo, grizla bi me savest posle {to nije oti{ao, {to nije

oti{ao, mo`da bi ve}, ako bi bilo nekog primanja... Tog dana sam ga ja
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. ispratio do gore, ja sam mu pri~ao malo kako tamo da se pona{a, {ta

da radi i kako da se skloni, a on ni{ta progovorio nije.

Slobodan Milo{evi}:  

Danas je na redu Srbija, ali posle }e do}i [panija, Francuska, Italija,

pa bliska i daleka Azija, taj veli~anstveni kontinent, i drugi posle

njega i najzad, ceo svet. Uranijumske bombe, kompjuterske intrige,

drogirane mlade ubice i potpla}ene i ucenjene domicilne ni{tarije, to

su instrumenti inkvizicije, koja je prevazi{la po svojoj svireposti sve

dosada{nje oblike nasilja koje je na ljudima vr{eno u pro{losti. 

Zoran \in|i}: /septembar 1999. godine/

Sve vreme je u Srbiji potro{eno. Deset narednih godina, ako ni{ta ne

uradimo, i sto narednih godina, u Srbiji ne}e biti istorije i ne}e biti

vremena, nego samo ve~no vra}anje istog, propadanje u `ivi pesak,

bez lica, bez karaktera, bez morala, bez dr`ave, bez `ivota. I svi to u

Srbiji znamo, ostalo je samo da se ne{to uradi i mi smo ovde ne da

pri~amo, nego da se dogo-vorimo kako da uradimo to {to ina~e svi

znamo. I mi koji smo ovde i svi oni koji nisu ovde i koji sada drhte u

bunkeru, i oni to znaju. U Srbiji se sve zna, ali dajte da uradimo ono

{to svi znamo da je ispravno. Ovoga puta nema popravnog ispita,

sada ili nikada.

Mrcinu jednu, stenu jednu da pomerimo sa na{eg puta. I za taj posao

svaka ruka, i ona najslaba{nija, i onoga deke i bake nam treba. Ona

na{a bajka iz detinjstva, onaj mi{ kad se uhvati, pa onda i{~upa{e

repu, i taj mi{ nam treba, da i{~upamo tu repu zla sa zemlje Srbije.

Jedan duga~ak maraton nas ~eka. Svaki dan mukotrpno da dolazimo

da ~upamo taj korov, travku po travku, da o~istimo Srbiju. Ne

mo`emo u jednom potezu, on ima snage za jedan napad, jedva ~eka

da ga napadnemo sada, ali ima da mu pu{tamo dan po dan, kap po

kap otrova da iz njega iza|e i da ostane kao izbu{eni balon i onda da

ga {utnemo toga poslednjeg dana.

Ali moramo da znamo, ovo je sada rat `ivaca, on ~eka koliko dugo mi

mo`emo da izdr`imo. Ako mi ~ekamo koliko dugo on mo`e da izdr`i,

dugo }emo ~ekati. Njemu ni{ta drugo ne preostaje nego da ~u~i u

svome bunkeru. [ta nama preostaje? Da sto godina izlazimo na

trgove? Ne, moramo da zavr{imo ovoga puta, mora da se poka`e u

ovoj zemlji ko je ja~i, da li je ja~i narod ili je ja~e zlo, da li je ja~a



Zoran

\in|i}

Srbija ili je ja~i Milo{evi}. To ove godine mora da se poka`e i da mi

budemo na~isto sa time. To }e biti `ivot ili smrt ove zemlje i ovog na-

roda, jer ono {to mi danas imamo nije lo{a vlast, to {to mi danas kao

Srbija imamo je bolest, virus, ali smrtonosan virus. Koliko su ve}

uni{tili za ovih deset godina, za narednih deset godina uni{ti}e i

ostatak. Pitanje je za Srbiju, najozbiljnije pitanje mo`da u ovom

veku, da li mo`emo da ga pobedimo sami mi, jer pomo}i niotkuda

nema.

Ja se nadam i mi se nadamo da je slavni Kara|or|e nama ostavio pro-

tivotrov, da nam je ostavio recept kako se ru{e age i begovi, da nismo

mi sirotinja raja. Ja vas pozivam od danas svakoga dana da shvatimo

da je ovo borba protiv otrova koji je ubrizgan u na{ krvotok, da je

nama sloboda uzeta, svakome od nas pojedina~no i samo svako od

nas pojedina~no mo`e tu slobodu da vrati. I da sutra i narednih neko-

liko dana u svim gradovima Srbije, u celoj Srbiji u~estvujete u

su|enju ovome re`imu, svakoga dana za po jedan greh, jedan zlo~in i

da onda na kraju ka`emo - presuda je izre~ena, idemo da je sprovede-

mo. Dajte da ovoga puta uradimo posao do kraja, neka nam Bog

pomogne da i mi sebi pomognemo i da kona~no pobedimo.

Slobodan Milo{evi}:  

Kao {to smo za vreme bombardovanja `eleli da znamo ko su lokatori

zaslu`ni za bombardovanje mnogih vojnih i civilnih meta, tako i sada

treba da znamo ko su lokatori zadu`eni za razaranje uma

jugoslovenske dece i omladine, kao glavne strate{ke mete posle

neuspe{no vo|enog rata NATO pakta protiv na{e zemlje. Mre`a te

mr`nje, destrukcije, jednog novog psiholo{kog nasilja nad na{im

`ivotom {iri se preko stranaka koje su na ovim izborima opozicija,

stvarni neprijatelj na{em narodu.

Beogra|anin:  

\in|i}, bandit Vatikanov, nema~ki {pijun... Milo{evi}a volim vi{e

nego sebe… Moj je sin poginuo na frontu, na Tovarniku. Jedinac...

^ovek iz Krajine:  

Doterala me Tu|manova armada usta{ka, doterali sa kamom do

ovde. A jo{ njih ne mrzim, oni su mi neprijatelji, nego ove

Milo{evi}eve, to treba pobiti... I Milo{evi}, da bog da svoju djecu

~ekao Dunavom, da mrtvi mu do|u u slobodu. Uzeo je Arkana za
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. desnu ruku, jebo ga on… A Julka posebno, Julka ljepotica, mili bo`e,

pa njih dvoje, to je ljepota, to su biseri Srbije, lepe na{e otad`bine

majke, jebe{ takvu i ma}ehu, a ne mater. Devedesete godine, da je

Milo{evi}u trebalo dati oko, fali mu oko, ja bih izvadio svoje i dao mu

sam, da bi me doveo sada do ovoga svega. Zato {to smo varani, mi smo

prevareni hiljadu puta u ovome ratu, izvarani. A i moje dijete, rekao

bih mu - ubij se ra|e, nemoj vi{e srpsku pu{ku uzimati na ovakve

na~ine.

Slobodan Milo{evi}: 

To je najru`nije lice i ovog pu~a od 5. oktobra, jer su u prvim redovi-

ma bili oni iz Republike Srpske, dovedeni, dodu{e i pla}eni, zbog

kojih je ovaj narod i ko{ulju s le|a skinuo da ih odbrani.

Svetlana Luki}: 

Slu{ate @arka Kora}a.

@arko Kora}:  

Kada je u pitanju saradnja sa Ha{kim sudom, meni vi{e ni{ta nije

iznena|enje. Svakom je jasno svih ovih godina da se tu neizmerno

la`e i politi~ki manipuli{e, da policija i BIA rade po politi~kom dik-

tatu i naredbi. I dosada{nji ministar unutra{njih poslova i

dosada{nji direktor BIA su potpuni amateri i dovedeni su kao li~ni

poslu{nici Vojislava Ko{tunice. Tako vest da je uhap{en @upljanin

morate da stavite u politi~ki kontekst. Bilo je re~eno da je nekog

NATO uhvatio u Bosni, a svi su znali da je on uhap{en u Beogradu, pa

preba~en u Bosnu. Onda je ispalo da su se svi dobrovoljno predali, a

neki su u papu~ama iz bolnice odvedeni u Hag. Pa im je onda pre}eno

da }ute, ina~e }e im porodice ostati bez finansijske pomo}i.

Dakle, ni{ta me ne iznena|uje. U tom kontekstu, jedino pitanje je da

li to sada policija i BIA poma`u ili odma`u Tadi}u. Rekao bih da neko

poku{ava da odmogne Tadi}u, pa da ka`e - Evo, vidite, socijalisti,

bra}o, ako sa ovima pravite vladu, ima da vam hapse va{e heroje.

Uostalom, to je Da~i} mnogo puta rekao za skup{tinskom govorni-

com, da su to na{i heroji, branioci na{eg naroda. Tako da je ovo jo{

jedna vest u poplavi politi~kih manipulacija. Najgore je to {to tako

ova dr`ava gubi kredibilitet. Zaprepa{}uju}e je koliko dugo kod nas

institucije dr`ave nikako da po~nu da polako staju na svoje noge.



@arko

Kora}

Takva je i famozna rasprava o tome da li kada izgubite ve}inu posle

izbora u Beogradu i kada se konstitui{e nova ve}ina, njoj treba pre-

dati vlast. Zaprepastilo me je koliko je takozvanih uglednih ljudi,

koji sebe smatraju veoma moralnima, opravdavalo odluku da se

novoj ve}ini ne preda vlast. Slede}eg puta tako neko vama ne}e dati

vlast i pozva}e se na ovaj presedan. Isto je i sa hap{enjima. Kada ste

po~eli da hap{enje ha{kih begunaca pretvarate u potpuno politi~ku

pri~u, morali ste znati da }e ve}ina ljudi reagovati isto kao i ja. Kad

neko bude uhap{en, ljudi }e re}i - Ko zna koliko dugo oni ve} znaju

gde je on, pa su ~ekali trenutak. Da ne govorim o tome da je Had`i}

o~igledno obave{ten da napusti svoju ku}u u Novom Sadu, gde je,

uzgred, radio i primao platu od Naftne industrije. Istraga o tome

nikada nije sprovedena. Ako se dobro se}am, Jo~i} je ~ak rekao - To

nije unutra{nje pitanje, pa nije ni va`no.

Politi~ki kontekst hap{enja @upljanina ka`e - Dragi Da~i}u, ako sa

ovima pravi{ vladu, onda }e tvoji heroji bivati hap{eni. [to se ti~e

su|enja [e{elju, stvar je mnogo slo`enija. Ovde se svi prave da tog

su|enja nema. Svi se prave ludi, kao da ne vide da je vr{en ogroman

pritisak na najve}i broj svedoka tu`ila{tva. Vrlo sli~no pri~aju i o

Ramu{u Haradinaju, s tim {to on ubija svedoke, a ovde se izgleda

samo zastra{uju ili potpla}uju. Imamo fenomen da se ovde ljudi

prave da neke stvari ne postoje -Su|enje [e{elju? - Nemam pojma,

znate, ja to ne gledam, ja gledam Novaka \okovi}a i slu{am muziku.

Na{a sredina je, u moralnom, emotivnom smislu, postala imuna na

velike stresove. Ja donekle razumem ljude. Kroz sve ove godine

stradanja i zlo~ina, ljudi su se branili tako {to su se pravili da toga

nema, ali taj me-hanizam je sada doveden do savr{enstva. Drugim

re~ima, svi se prave da se ni{ta ne zbiva, `ivot ide dalje, ho}u da

pre`ivim, da odem na letovanje, da dobijem {engensku vizu za ovu

godinu, da idem na more - i ni{ta drugo ih ne interesuje.

Ima trenutaka na su|enju kada se sudija okrene optu`enom i ka`e -

[ta vi imate da ka`ete? U civilizovanom pravosu|u sudija ka`e -

Uzima se u obzir va{ iskaz, ili porota ka`e - Imali smo utisak da se

istinski kaje. Ali ovde imate slu~aj da Socijalisti~ka partija Srbije

nije ni tra`ila da je neko abolira - a vi je abolirate. Vi je abolirate zato

{to je va{a savest ne~ista, a ne njihova. Njihova savest je u redu,

izgleda da se oni ne sekiraju mnogo. Podseti}u vas da je na posled-



316

13
.0

6
.0

8
. njoj sednici biv{eg saveznog parlamenta, koji se sada zove Dom na-

rodne skup{tine, kada se po hiljaditi put govorilo o rezoluciji o

Kosovu, Da~i} rekao da je op{ta podr{ka politici Slobodana

Milo{evi}a kona~no ostvarena. I vrlo ta~no je primetio - Nisam se ja

promenio, nego ste vi do{li na moje pozicije.

I sada, po{to je nekima savest ipak nemirna, oni ho}e da aboliraju

~oveka koji ne tra`i da bude aboliran, jer misli da je on u pravu. To je

otu`no gledati, da ne upotrebim neku mnogo te`u re~. ^er~il je u jed-

nom trenutku re{io da pomogne partizanskom pokretu, za koji je

znao da je komunisti~ki. On ima svoje predstavnike i u ~etni~kom i u

partizanskom {tabu, kao i Rusi i Amerikanci. On shvata da partizan-

ski pokret vodi glavnu bitku protiv Nemaca i ka`e - Ja }u im pomo}i.

Na primedbu - Pa oni su komunisti, on cini~no ka`e - [ta me briga,

ho}ete li vi `iveti u Jugoslaviji posle rata? ^er~il je bar bio dosledan.

Podr`ao je ono {to je mislio da treba da podr`i, ali nije rekao da je

komunizam najbolji sistem, pa da on zato poma`e komunistima u

Jugoslaviji. 

Drugim re~ima, ne mo`e se nu`da pretvarati u vrlinu, nego treba re}i

- To je jedini na~in da napravimo neku vladu, mi mislimo da je ta

vlada bolja nego ova druga i da bi SPS mogao u nekim stvarima da

nas podr`i. Onda dolazimo do pitanja broj dva - {ta je program te

vlade. Kako }e se odvijati saradnja sa Hagom, da li je Da~i} spreman

da bude u vladi koja hapsi Mladi}a ili sada ne treba pominjati to

pitanje? A kada da ga spomenemo? Ili, da li mi mo`emo da o~ekujemo

kakvu-takvu normalizaciju odnosa sa Pri{tinom, ili SPS `eli da

opravda sve ono {to se de{avalo na Kosovu? Oni se nikada nisu

potrudili da nam objasne svoju politiku, koja je odgovorna za rat sa

NATO-om i Kumanovski sporazum. Ili, kada govorimo o zakonima

koje treba da donesemo, jer treba i}i dalje u privatizaciju, oni tra`e

izmene zakona o radu. [ta to zna~i?

Zna~i, nemate nijedan elemenat konstituisanja te vlade. Jednom sam

se zarekao da vi{e ne}u pominjati tog ~oveka, ali moram, to je \eli},

on je prvi rekao da su SPS i Demokratska stranka idealni partneri, jer

su to dve mo-derne stranke levice. Za razliku od gotovo svih ovde, ja

sam u ime svoje partije sedeo na kongresima i konferencijama

Socijalisti~ke internacionale. To je najve}a zajednica partija na

svetu, ima ih vi{e od sto {ezdeset, uklju~uju}i i engleske laburiste.



@arko

Kora}

Ako vi mislite da Da~i} mo`e da sedi na takvom skupu i da ka`e da je

on socijalista i da to pro|e pored Socijaldemokratske partije Bosne I

Hercegovine, koju vodi Zlatko Lagumd`ija, pored Socijaldemo-

kratske partije Hrvatske, pored Socijaldemokratske partije Crne

Gore, koju vodi Ranko Krivokapi}, pa ~ak i pored Makedonaca -

stvarno se varate.

Naravno, to su pri~e za doma}u upotrebu. Ali kao {to je Tadi} svojom

politikom kohabitacije rehabilitovao Ko{tunicu za ono {to je radio tri

godine i za ono {to je uradio Zoranu \in|i}u i za to {to je zaustavio

reforme u Srbiji, evo, on to sada radi sa Da~i}em. Izgleda da je jedna

od glavnih funkcija Demokratske stranke da rehabilituje stranke

koje to ni ne tra`e, u stilu - mir, mir, niko nije kriv. Onda, naravno, ne

~udi ni izjava da je smrt Milo{evi}a tuga pregolema za socijaliste,

kao {to je to za demokrate smrt \in|i}a. Naravno, ako ste hri{}anski

propovednik, onda je to ta~no. Svaka smrt je tragedija, i smrt Hitlera

i smrt Mikelan|ela, i smrt Dimitrija Tucovi}a i smrt Josipa Broza.

Sve su te smrti ljudske i u tom smislu mi mo`emo da `alimo te ljude.

Ali izvinite, kada govorite o ne~ijoj smrti, vi govorite i o njegovom

`ivotu i naro~ito govorite o tome kako je do te smrti do{lo.

Ovo je jo{ jedan pokazatelj toga da je kod nas politi~ki `ivot zasnovan

na nedovoljnom broju jasnih moralnih kriterijuma. I jo{ gore, da se

kod nas jo{ `ivi pretpoliti~ko vreme, u kojem je otimanje za vlast

izjedna~eno s politi~kim pragmatizmom. Pragmatizam nije cilj, nego

samo sredstvo u politici. Pitanje je {ta `eli{ time da postigne{, pa }u

ja da razmislim i da ti ka`em da se sla`em sa tobom. Kada su u LDP-

u rekli - Mi }emo podr`ati Tadi}a, oni su Tadi}u dali veliki manevars-

ki prostor i ve}u slobodu kretanja. I evo kako je on to iskoristio.

@ivot je vredan sam po sebi. ^ovek nema pravo da drugom ~oveku

oduzme `ivot. Ja sam zato protiv eutanazije. Mo`e se navesti hiljadu

primera u kojima taj moj kriterijum zapada u velike nevolje, ali ja

imam taj princip i ja tako `ivim da ga branim. Ja sam iz istih razloga

i protivnik smrtne kazne. Zna~i, ima{ neki moralni princip. Na

primer, ako si imao demokratske izbore, onaj ko je pobedio ima pravo

da formira vladu. Ako ukine{ taj princip, {ta ostaje?

Ja branim stav da ~ovek koji je na najpodliji na~in ubijen od ubica iz

biv{eg re`ima mora da bude branjen u svim prilikama. I da on ne
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. mo`e da se izjedna~i s ~ovekom ~ije su ga ubice ubile. Nama ostaje

veliko pitanje smrti Zorana \in|i}a i njene politi~ke pozadine.

Jednoga dana }emo, nadam se, dobiti odgovor na pitanje da li je

Milo{evi}eva porodica imala ne{to s tim. Izvinite, to nije isklju~eno.

Bilo je glasina o tome da je Marko Milo{evi} nudio pare da se likvidi-

ra ~ovek koji je njegovog oca isporu~io Hagu. Nije pobegao samo

[e{elj, pre ubistva Zorana \in|i}a pobegla je i Mira Markovi}. Da li

je ona znala? Mo`da je slu~ajnost, ali ~udno je to.

I na godi{njicu Hitlerove smrti u Nema~koj se skupe neki ljudi. Ne

mo`ete nikome oduzeti pravo da `ali za kim god ho}e, ali nije to

tema. O~ekivao sam da }e Tadi} re}i - To je bila oma{ka, ja se izvi-

njavam. Sti~e se utisak da nema kraja udvaranju Socijalisti~koj par-

tiji, samo da bi se napravila vlada. Zbog tog cilja svako poni`enje je

dobro. Nije ta~no. Srbija je dru{tvo koje je izgubilo moralni kompas.

I danas ljudi ovde vi~u - no`, `ica, Srebrenica, a tamo je pobijeno

osam hiljada ljudi. Prvo je govoreno da se to nije ni dogodilo, pa da je

ubijeno svega dve-tri hiljade ljudi. Evo, u jednom dnevnom listu sada

izlazi feljton u kome se brani zlo~in u Srebrenici. Zna~i, mi imamo taj

moralni problem i mi treba da smo posebno osetljivi na moralne

teme.

^ovek kona~no ima ono hri{}ansko u sebi - rekoh i spasih du{u svoju,

a drugi kako ho}e. Zato je za mene bila mu~na ta ti{ina, to }utanje

posle Tadi}eve izjave. Imam utisak da epoha Zorana \in|i}a postaje

teret za takozvane demokratske snage u Srbiji. Paradoksalno, na

kraju }e Zoran \in|i} biti ve}i problem za demokrate nego za ove koji

su ga ubili, jer ovi ga bar istinski mrze i o njemu misle najgore, a ovi

}e se na kraju pomiriti sa svim i sva~im. I srpska politika postaje veli-

ka spla~ina, u kojoj je sve mogu}e. Ko{tunica je izdao sve principe 5.

oktobra, sada je spreman da i sa radikalima pravi vladu, a odjednom

vidimo da ni Tadi} nema problem sa Socijalisti~kom partijom. Bar da

ka`e - U redu, jedino tako mo`emo, evo, ovo je na{ program, nadamo

se da }emo mo}i. Tako bih mogao da shvatim, ali vi ka`ete da je

Socijalisti~ka partija prava stranka moderne levice, vi molite

Papandreua da ih primi u socijalisti~ku internacionalu.

To je farsa koja }e skupo ko{tati Srbiju. Ko{tunica je izbrisao sve ra-

zlike sa Radikalnom strankom, a Boris Tadi} nam sad saop{tava da

Socijalisti~ka partija i nije neki veliki problem, da je to izvanredna
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partija. Pa uzmite samo Da~i}ev govor iz skup{tine od pre nekoliko

meseci, u kojem on cini~no ka`e - na{a politika na Kosovu je bila

apsolutno ispravna, a sada je i vi odobravate. Ta politika je dovela do

egzodusa Albanaca, do smrti, razaranja, zlo~ina, za neke i dalje pred

sudovima u Beogradu. Ne ka`em da nije bilo zlo~ina nad Srbima, nar-

avno, ali sada govorim o ukupnoj odgovornosti za ono {to se

de{avalo. A neko u Beogradu snosi odgovornost i za zlo~ine nad

Srbima na Kosovu, jer je pokrenuo politiku koja je i do toga dovela.

Imam utisak da su ovde ljudi postali moralno tupi. Pa kona~no, je l'

se mora napraviti ta vlada? A za{to ne ka`e narodu - Hajdemo na

izbore jo{ jednom, hajde da vidimo ho}ete li vi stvarno proevropsku

vladu. Samo nemoj od nu`de praviti vrlinu. I ova poruka koja se

danas {alje sa ovim aboliranjem radikala i socijalista, jer jedni aboli-

raju socijaliste, drugi radikale, ~ini da se iskreno pitam - da li je 5.

oktobar bio potreban, mo`da je sve to bilo d`abe. Mo`da smo, da se

Milo{evi} mirno povukao na vreme, mogli lepo da napravimo vladu

nacionalnog spasa. Kona~no, tako su i donosili ustav, dogovarali su

se o svemu i sva~emu. Izgleda da je u Srbiji ponovo na delu sveop{ta

sabornost i sveop{te slaganje, svi se sa svima sla`u, ali pod jednim

uslovom, da me to dovede na vlast. Ali ja to ne mogu. Ne mogu.

Nema nacionalnog pomirenja izme|u {est miliona ubijenih Jevreja i

nacista, kakvo je to nacionalno pomirenje? Ja sam bio u Nema~koj

1995. i gledao nema~ki program, kojim su oni obele`ili pedeset godi-

na od svog, pod znacima navoda, osloba|anja od fa{izma. Tek posle

pedeset godina Nemci su prvi put otvoreno govorili o tome {ta se

njima de{avalo. Nisu kukali, nisu se `alili kada su, na primer, govo-

rili o sumarnim egzekucijama de~aka od trinaest, ~etrnaest godina,

o silovanju svake `ene na koju su nai{li ruski, ali i ameri~ki i

savezni~ki vojnici, o plja~ki, o tome kako su im otimali iz ku}a. To je

bila vrlo te{ka emisija i prvi put sam se zamislio nad tim kakva je

1945. bila za Nemce. Ranije smo svi mislili - Dobili ste ono {to ste

zaslu`ili. Posle pedeset godina oni su stekli pravo da o tome govore.

Nacionalno pomirenje zna~i da ~ovek ne odgovara za ono {to je ura-

dio njegov otac ili deda, a nije nacionalno pomirenje da se izbri{u ra-

zlike izme|u d`elata i `rtava ili da se zlikovci {etaju i ka`u da su sada

heroji i pravdoljubivi ljudi. Kod nas se ideja nacionalnog pomirenja

shvata veoma nakaradno. Drugim re~ima, nacionalno pomirenje je
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. potrebno, ali pre toga je potrebno ipak izneti neke ~injenice i kazniti

one koji su u~inili zlo~in. Ako `ena kojoj su ubili sina u Srebrenici

re{i da oprosti njegovom ubici, ona to mo`e da u~ini individualno,

ako ima snage za to, mada ne verujem, ali ne mo`ete to tra`iti od

~itavog bo{nja~kog naroda.

Tek pro{le godine je prvi put izvedeno jedno Vagnerovo delo u

Izraelu. Vagner je bio veliki kompozitor, ali krug ljudi oko njega je

bio izrazito antisemitski. I Vagner je napisao dve knjige protiv

Jevreja. Zna~i, potrebno je i da pro|e vreme. Pomirenje je mogu}e

kada neko prihvati krivicu i odgovornost. Ne mo`ete i}i u pomirenje,

kada danas u vrlo tira`nim dnevnim novinama u Srbiji izlazi u nas-

tavcima feljton da su u Srebrenici ubijeni samo Srbi, da tamo uop{te

nije bilo ubistava Bo{njaka. Nema tu pomirenja, tako to ne}e i}i.

Za{to sad neko ne ka`e u Francuskoj da su Vi{ijeva vlada i pokret

otpora isto? Francuska bi eksplodirala, da se to neko usudi da ka`e.

^etrnaestog jula }e biti parada veterana sa odlikovanjima, ali to su

veterani pokreta otpora, a ne vi{ijevskih slugu. U Srbiji su ljudi

ponosni na izdaju. Meni je jedan ministar u emisiji na televiziji rekao

da treba da stojim mirno na pomen Milana Nedi}a, koji je bio

predsednik okupacione vlade. Namerno se pravi ta konfuzija, da

treba svi da se pomirimo, mi Srbi smo stradali, pa i taj Milo{evi} je

bio mu~enik, mo`da je on hteo dobro, ali nije uspeo. Katastrofa.

Srbiju ljudi gledaju kao {to i mi gledamo druge. Kada pri~amo o

Nedi}evoj vladi, voleo bih da taj koji tra`i da stojim mirno ode u

Jajince i da mi to tamo ka`e. Da on i ja stojimo na toj grobnici. Neka

stane na onu humku i neka to ka`e, pa }u mu ja re}i - sad ti pogledaj

dole, na ~etrdeset hiljada ubijenih srpskih rodoljuba, Jevreja, Roma.

Kako se usu|uje{ da mi na kostima tih ljudi to ka`e{? Jedan cini~ni

engleski premijer iz devetnaestog veka je rekao - U Engleskoj javnost

povremeno ima tu odvratnu sklonost da bude moralna. On je cini~no

rekao - povremeno, ali hajde makar povremeno. Zna~i, mo`e se ne{to

re}i pragmati~ki, ali ne mo`e{ unapred abolirati tog tvog partnera i

prikazati ga kao najbolju stvar koja ti se ikada desila u `ivotu.

I onda do|e Dinki} i ka`e da je Socijalisti~ka partija Srbije prava

stranka moderne levice. Zna~i, naslednik Dimitrija Tucovi}a, nasled-

nik Svetozara Markovi}a, Dragi{e Lap~evi}a, pa ~ove~e, to su zas-

tra{uju}e izjave za stranku koju i danas u regionu vide kao stranku
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smrti, terora, u`asa i {ovinizma. Tragovi politike te stranke su krvavi

i ja ne vidim kako }e Srbija da se i{~upa iz te moralne konfuzije. Daj

bo`e da ova nova vlada povede zemlju napred, pa }emo bar biti u

mogu}nosti da ove razgovore i dalje vodimo. Mene to podse}a na onu

Tadi}evu izjavu o tribini Nomokanona o Srebrenici na Pravnom

fakultetu, kada je rekao - Pa to je demokratija.

Kada je Milo{evi} u Kosovu Polju postao neprikosnoveni lider srp-

skog naroda sa onom re~enicom - Niko ne sme da bije ovaj narod,

onda je trebalo da se svaki trezven ~ovek zapita {ta }e biti cena te

politike, koja `eli da napravi novu dr`avu na Balkanu na razvalina-

ma stare. Ili kada je Dobrica ]osi} govorio o humanom preseljenju,

trebalo se tada zapitati kako to izgleda u `ivotu svakog ~oveka. Na

primer, da jednom od na{ih slu{alaca danas neko do|e sa kamionom

i ka`e - Hajde sad, stavi sve stvari iz svog stana, humano, ni{ta nasil-

no, sve {to ima{, nema problema, mi }emo ti to platiti i prevesti te u

Kumanovo. [ta je tu humano, ba{ me interesuje. Tada niko nije

postavio pitanje cene, kao {to se ni sada niko ne pita kolika je moral-

na cena ovakvih pohvala Socijalisti~ke partije, koja se nikada nije

ogradila od svoje pro{losti.

Uostalom, jedan od ljudi iz te partije, koji se najvi{e zala`e za koali-

ciju sa Demokratskom strankom, zapam}en je po svojoj izjavi posle

ubistva Zorana \in|i}a - Platio je izru~enje Milo{evi}a, na redu su

ostali.

Slu`benik vlade:  

Ovom prilikom bih hteo da vas obavestim da je biv{i predsednik

Savezne Republike Jugoslavije Slobodan Milo{evi} predat organima

Me|unarodnog tribunala za krivi~na dela, u Hag. Toliko.

Vojislav Ko{tunica: 

Saradnja sa Ha{kim tribunalom, svakako nu`na, svedena je na puko

izru~ivanje optu`enih. Nije po{tovan ni najosnovniji postupak. Kao

da se nekome ovde, a ne nekome spolja, `urilo da {to pre ispuni ko

zna kada, kako i od koga preuzetu obavezu. Da i ne govorim o tome

da je, uprkos mojim i ne samo mojim mnogobrojnim zahtevima,

propu{tena mogu}nost da se na{im gra|anima, i to onima koji su pre

svega nama zlo naneli, sudi u zemlji.
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Ja sam Vojislavu Ko{tunici to rekao u ponedeljak, kada se prelamalo

pitanje da li }e Sjedinjene Dr`ave, Japan i neke druge zemlje u~estvo-

vati na donatorskoj konferenciji. U jednom razgovoru, telefonskom,

od ~etrdeset pet minuta, na kraju ostalo je u vazduhu da mora da se

sara|uje. Posle odluke Saveznog ustavnog suda, prakti~no je bilo

jasno da }e republi~ka vlada preuzeti odgovornost na sebe.

Vojislav Ko{tunica: 

Sada se moramo bez oklevanja, ali hladne glave suo~iti sa posledica-

ma ovakvih poteza i spre~iti ono najgore: da ti potezi ozbiljno ugroze

ovu zemlju, njene gra|ane, ali i ve} naru{en mir u na{em regionu.

Beogra|anin 1: 

Zoran \in|i} je trebalo ovu jedinicu da ukine jo{ 5. oktobra. [ta }e to

nama?

Beogra|anin 2: 

A onda }emo mi vas da ukinemo, i tebe i njega. Ko ti je rekao da smo

mi izgubili rat na Kosovu? \in|i} i Bati}, je li?

Beogra|anin 3:  

Ovo je najelitnija jedinica, koja je krvarila od Gospi}a do Prekaza, do

Junika, do Suve Reke. I ovi ljudi, ja se pitam {to ~ekaju, iza njih stoji

ustav i zakon, a to je osnova, za{to ne uhapse \in|i}a, Mihajlovi}a,

Bati}a i sve one koji su potpisali odluku?

@arko Kora}:  

Prosta je istina da gotovo nijedan balkanski narod nema dovoljan

demokratski potencijal da sam izvede kompletne reforme. To je

sramota svih nas balkanskih naroda. Koliko su kriterijumi koje

postavlja Evropa u su{tini niski, najbolje pokazuje njihov ogroman

entuzijazam u odnosu na srpsku vladu sa socijalistima. Oni znaju

sve ovo {to sam ja rekao, naravno da znaju, bar ovi koji se bave na{im

regionom, me|utim oni ka`u - daj {ta da{. Moj pokojni otac mi je

pri~ao da su postojale u Austro-Ugarskoj posebne diplome na kojima

je pisalo - dobra za Balkan. Drugim re~ima, sa njom ne mo`e{ da radi{

u Be~u, ali mo`e{ na Balkanu. E, tako je ovde i demokratija - dobra za

Balkan. Kao onaj kineski komunisti~ki rukovodilac, oni ka`u - Nije

va`no da li je ma~ka crna ili bela, va`no je da lovi mi{eve. Tako da je
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Boris Tadi} to mogao da ka`e, ali nije trebalo da pravda socijaliste.

Neka }uti.

Evropska unija }e nam pomagati, i u tome le`i nada da }emo se mi

ipak, kako-tako, kretati napred. Ali saradnja sa Hagom, to jest

izru~enje Ratka Mladi}a jeste uslov svih uslova i te{ko da }e nam

potezi tipa \eli}evog smenjivanja Jelka Kacina i sli~ne stvari pomo}i

na tom putu. Ili Vuk Jeremi} koji ka`e da jo{ tra`i kreativna re{enja

za Kosovo. Setite se da nije va`no da li je ma~ka bela ili crna, va`no

je da lovi mi{eve. Tako su oni i Ko{tunicu podr`ali. Znali su oni ko je

Ko{tunica, ali su o~ekivali da donosi mi{eve. On je ne{to tih mi{eva i

doneo u po~etku. Za Tijani}a kao direktora javnog servisa Zapad je

mnogo manje zainteresovan, ali va{i slu{aoci, va{a emisija i ja smo

zainteresovani za stanje sloboda i demokratije unutar Srbije. 

Zapad to ne vidi, on ne `ivi ovde, i zato za mene ovakav na~in formi-

ranja vlade dovodi u pitanje dalju demokratizaciju, najsu{tinskije

promene koje na{e dru{tvo jo{ mora da izvr{i. Evropa je toga svesna,

ali marginalnije, za nju je mnogo va`nije da je ovde mir, da nema

rata, da nema nasilja, da se biraju vlasti koje su u skladu sa

demokratskom procedurom, da oni slu{aju Zapad, bar u globalnim

crtama. Na ostalo Zapad niti mo`e da uti~e, niti je za to previ{e zain-

teresovan, ali to interesuje mene.

Svetlana Luki}: 

Bio je ovo @arko Kora}, a u ponedeljak smo bile u Novom Sadu, tamo

smo imale promociju 11. knjige Pe{~anika. Govorili su Mi{a Brki},

Teofil Pan~i} i Sr|a Popovi}.

Sr|a Popovi}:  

Mislim da je ova zemlja podeljena u dva nepomirljiva tabora, u dva

nepomirljiva dela koji imaju potpuno razli~itu viziju budu}nosti

zemlje i da je u takvoj zemlji politi~ki centar nemogu}. Ja tako

tuma~im i ovaj neuspeh i pad popularnosti DSS-a i Vojislava

Ko{tunice, koji je godinama poku{avao da dr`i tu poziciju sedenja na

dve stolice. Malo me je za~udilo {to su reakcije na Tadi}evu izjavu

blage i mlake, jer na kraju krajeva, radi se o tome da je \in|i} bio

~ovek koji je poslao Milo{evi}a u Hag da tamo odgovara po optu`nici

za ratne zlo~ine, a da su ga ubili ljudi koji su bili eskadron smrti tog
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da je neumesno, nego je u`asno glupo.

Zabele`io sam jednu izjavu Borisa Tadi}a i zapamtio sam od kada

poti~e, mo`ete da je potra`ite, 19. maj 2005. u listu Danas, gde je on

doslovno kazao da mi moramo da se izdignemo iznad ovih prostora

na kojima `ivimo i da posmatramo stvari sa nebeske visine. E, to je

ne{to {to je dosta prisutno u nacionalisti~kom taboru, koji se ~esto

poziva na bo`ju pravdu. Ljudska pravda im nije po volji, a bo`ja prav-

da ima tu zgodnu stranu {to je sa tih nebeskih visina sa kojih sve gle-

date, manje-vi{e sve isto. Sa te visine svi su isti, pa i Milo{evi} i

\in|i}, s te visine se ni{ta ne vidi. I to prati jednu izjavu Brane

Crn~evi}a, koji je jednom kazao da su srpski zlo~ini po~injeni

devedesetih ne{to o ~emu treba da rasprave Srbi i Bog.

Vojislav Ko{tunica, kad je govorio o takozvanom otimanju Kosova,

utvrdio je da je na na{oj strani i ljudska i bo`ja pravda. Taj uzvi{eni

pogled na na{e prilike, ta pti~ja perspektiva ima uzrok u tome {to

ljudi misle da je Bog, ako postoji, milostiv, da je sudnji dan daleko i

zasniva se na verovanju, koje je u Pe{~aniku izrazio jedan Srbin sa

Kosova, da je i Bog Srbin, pa }emo mi smuvati ne{to. Dakle, to je pozi-

cija s koje su sve ma~ke crne, ili bele, ako ho}ete. To je ekstremno re-

lativizovanje, Maks Fri{ je to nazvao ishitrenom metafizikom go-

vore}i o Nemcima. Kada se na|ete u neprilici, treba se uzdi}i toliko

visoko i pogledati sve to sub specie aeternitatis, sa gledi{ta ve~nosti

sve je to isto, svi }emo na kraju biti mrtvi, {ta ima veze. E pa mi smo

ipak ljudi i mi `elimo ljudsku pravdu, kako god nesavr{ena bila, a po

toj ljudskoj pravdi ono {to je izgovorio Boris Tadi} je sramno i glupo.

Slobodan Milo{evi}: 

Gra|ani ne treba da se zavaravaju da obnovu zemlje i njen razvoj

mogu da obave oni koji se, tobo`e u ime napretka, vuku u ve~ernjim

satima ulicama na{ih gradova. To su uglavnom kukavice, ucenjiva~i

i ulizice. Za vreme bombardovanja nisu obukli uniforme, ni uzeli

pu{ke u ruke, ali sa kamenicama u rukama prete da poru{e ono {to

smo odbranili od NATO-a i ono {to smo sagradili po{to je NATO

poru{io. Jedino za {ta se oni zala`u je da se putem nasilja ova zemlja

uvede u gra|anski rat, u kome bi, uz podr{ku sa strane, do{li pred-

stavnici te strane sa srpskim prezimenom. [to da ne? Kad neka zeml-



Teofil

Pan~i}

ja postane kolonija, zaista nije najbitnije da li }e njom vladati

domorodac janji~ar ili kolonizator li~no.

Zoran \in|i}: 

Mislim da bi bio stra{an efekat ako bismo rekli da }e u ~etvrtak cela

Srbija ostati kod ku}e, kao dokaz da ne `elimo Milo{evi}a. To bi

zna~ilo da smo kao narod postali organizovani, da nas vodi jedna

volja i zajedni~ka vizija, da nismo fragmenti jedne tragedije, u kojoj

jedan neodgovoran ~ovek, mo`da poreme}enih merila, zapravo kao

ne`ivom prirodom rukovodi jednim narodom od deset miliona, {alje

ih levo, desno, na tenkovima, na traktorima, kao pe{acima na

{ahovskoj plo~i. Ako bi odjednom te figure o`ivele i po~ele da se

pona{aju kao subjekti svoje sudbine, to bi ohrabrilo sve ljude u Srbiji.

Teofil Pan~i}: 

Pa ne{to nisam uspeo do te mere da se zgrozim, mada sam se trudio.

Kada sam ~uo to {to je Tadi} govorio, ja sam se setio jedne ~injenice

- on je psiholog i to se vidi iz te izjave. Mi `ivimo u Srbiji i zaista smo

podeljeni na dva sveta i ta dva sveta, koja ni na koji na~in ne izjed-

na~avam nikada, postoje. Ta dva sveta se ne razumeju i ni na koji

na~in ne saose}aju. Do{li smo u potpuno autenti~no kretensku

situaciju da sada treba da stvaramo koaliciju ta dva sveta i da ta dva

sveta sada treba da nas vade iz govana. SPS nisu samo Ivica Da~i} i

deset ljudi oko njega, SPS je cela glasa~ka, simpatizerska, struktura

~lanova, koja ima stotine hiljada ljudi u ovoj zemlji. I mi `elimo da

nam taj SPS nekako pri|e, tiho, na prstima, {to bi i bilo po nekoj prav-

di, to im je mnogo vi{e nego {to su zaslu`ili. Ali mi bismo hteli da se

to izvede tako da nas ne boli ili da ne ka`em onu vulgarniju varijan-

tu, {ta da radim, a da mi {ta ne u|e.

To, na`alost, ne mo`e tako i ja u tom kontekstu ~itam tu svesno lji-

gavu i gnusnu izjavu Borisa Tadi}a - Evo, radite mi {ta ho}ete, evo, ja

sam taj koji }e to da ka`e, eto, i vi imate taj svoj bol, je li, i eto, i mi

imamo, pa hajde, sad }emo da se pravimo da je to isto i da se pravimo

da ga delimo. Dakle, ~ini mi se da je to ona vrsta, koliko god

odvratnog, za povra}anje, ustupka, koji je simboli~ke naravi i koji

meni, pravo da vam ka`em, u ovoj situaciji zaista ne predstavlja neku

du{evnu tegobu. Meni }e predstavljati du{evnu tegobu ako do|e do

ne~ega drugog, mnogo va`nijeg od nekakve glupe Tadi}eve izjave:

ako do|e do toga da se omogu}i SPS-u da ima premijera, o ~emu se
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. govori i {to je skandalozno, ili ako do|e do toga da se neki ljudi vade

iz zatvora, da se revidiraju sudski procesi, da po~ne proces restau-

racije u dru{tvu u prakti~nom smislu. E, to je ono {to se ne mo`e

progutati i to ne vredi stvaranja te vlade.

Sr|a Popovi}:  

Ja mislim da je izraz restauracija pogre{an. Dvehiljadite godine si{ao

je s vlasti Milo{evi}, a ostao je netaknut njegov aparat. Ja mislim da

Ko{tunica nije bio kandidat DOS-a. Njega je kandidovala druga

strana, to jest Milo{evi}evo okru`enje, koje je re{ilo da `rtvuje

Milo{evi}a, da sa~uva sve ostalo. To je smisao onoga o ~emu se 2000.

govorilo, da Ko{tunica jedini mo`e da pobedi. Pa Ko{tunica jedini

mo`e da pobedi zato {to ga je kandidovalo Milo{evi}evo okru`enje, a

DOS pristaje na njega, ne obrnuto. I ja mislim da je epizoda sa

\in|i}em bila herojski, ali slab i naivan poku{aj da se Srbija menja.

Mislim da je Vojislav Ko{tunica tu odigrao klju~nu ulogu. On je od

po~etka trojanski konj stare politike i starog re`ima. Glasovi koje je

on u ogromnom broju dobio i osamdeset odsto podr{ke posle pada

Milo{evi}a, sve to je on polako isporu~io radikalima i SPS-u i na

kraju je morao potpuno da otkrije svoje karte, da u|e u koaliciju s

radikalima i da bude pora`en. Tako da nema smisla govoriti o nekoj

restauraciji.

Da~i} je u skup{tini, a kasnije na Milo{evi}evom grobu, dva puta

ponovio - Ne znam za{to ste nas skidali sa vlasti, kada ste na kraju

do{li na na{u politiku. I Ko{tunica to uop{te ne sme da komentari{e,

jer je to ta~no. Politika koju je vodila vlada koja jo{ postoji, na{la se

na kraju na pozicijama Milo{evi}eve politike. Zato ne bih govorio o

restauraciji, ja bih govorio o krakotrajnom, herojskom, ali naivnom

poku{aju da se ne{to u Srbiji pomeri. Ne{to je i pomereno i ta osnov-

na stvar koja je pomerena je bilo zacrtavanje strategije ulaska u

Evropsku uniju. To je do dana-dana{njeg jedina stvarna i velika

tekovina \in|i}eve vladavine koja je pre`ivela, ali sada se i oko nje

lome koplja. Spre~avanje pribli`avanja Evropskoj uniji je trebalo da

bude kona~na pobeda Ko{tunice i stranaka starog re`ima. To je bitka

kojoj danas prisustvujemo.

Smatram da je potrebna koalicija DS-a sa SPS-om iz jednog jedinog

razloga, a to je ratifikacija sporazuma o pridru`ivanju. Ja u takvu

vladu uop{te ne verujem, mislim da su snage i dalje podeljene i da ta



Sr|a

Popovi}

vlada ne}e mo}i da opstane. Njen jedini realni uspeh mo`e biti ta rati-

fikacija. Sve ostalo je i dalje u vazduhu, snage su izjedna~ene. Kada

bi ova druga strana do{la na vlast, ni njima ne bi bilo lako. Ovde ne

mo`e da postoji efikasna vlada, jer }e svaka imati strahovitu opozi-

ciju. Nepomirljivost ta dva bloka je takva da se ona mo`e zavr{iti

samo pobedom jednog od njih, nikako druga~ije. Kako, ne znam, ali

kompromis izme|u te dve pozicije nije mogu} i to }e uvek stvarati

nestabilne vlade. A kako god se ovo svr{ilo, brzo }emo imati nove

izbore.

Teofil Pan~i}:  

[ta je demokratska stranka u Americi? Demokratska stranka je Barak

Obama, ali demokratska stranka su i one glasa~ke zajednice po Ajovi i

Montani koje ka`u - Mi ne}emo da glasamo za tog crnca, glasali bismo za

Hilari, nismo mi republikanci, mi smo demokrate, ali ne}emo, bre, za tog

crnca da glasamo. A i jedno i drugo su demokratska stranka. Ova na{a

Demokratska stranka ima pomalo tu {izofrenu poziciju ogromnog orga-

nizma, koji se prostire preko celog politi~kog centra, pa onda grabi ulevo,

grabi udesno, na sve strane. Tu ima{ najneverovatnije taloge, ideolo{ke i

kadrovske i interesne. Jedno ti je Demokratska stranka u Vojvodini, drugo

ti je ona u Beogradu, tre}e ti je u Leskovcu. Taj organizam je postao

u`asno veliki, ali se potpuno rasplinuo i ne mo`e{ da ga uhvati{ ni za

glavu ni za rep.

A ima{ samo tog Borisa Tadi}a kao kormilara koji sve usmerava. Oni

su njemu predali sve komande, njega su ovlastili da bude neka vrsta

unutarstrana~kog diktatora. On }e da odredi premijera, on }e da

odredi ministre, a pri tome svi dobro znamo da je sam Boris Tadi}

~ovek kojega je tako|e te{ko uhvatiti za glavu ili za rep. On }e danas

re}i ne{to sjajno, sutra }e re}i ne{to odvratno i ne samo re}i, u~initi.

Dakle, mi smo sada u vlasti jednog organizma koji samog sebe jo{ ne

poznaje, nije samog sebe osvestio, definisao. On bi da igra na vi{e

karata, {to se mo`e neko vreme u politici - malo si Evropejac, malo si

nacionalista. Ali onda se na|e{ pred izborom - ili }e{ da uradi{ ovako

ili onako, ne mo`e{ dugo da sedi{ na dve stolice. 

Glasa~i su o~igledno procenili da nemaju nikoga drugoga dovoljno

velikog i zna~ajnog, pa su morali da investiraju u njih. A svi smo sves-

ni da je sve to velika kocka i ma~ka u d`aku. Ne znamo ni sami {ta

smo kupili, a {to je jo{ gore, ni oni ne znaju {ta su nam prodali.
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. Sr|a Popovi}: 

Ovaj Teofilov iskaz o tome kako se sve preliva u Demokratsku

stranku iz svih drugih stranaka je vrlo ta~an, ali iz vrlo specifi~nog

razloga. Zato {to se ovde, prvi put od 2000. godine, strane suko-

bljavaju oko jednog su{tinskog pitanja. Pitanje evropske i

antievropske Srbije je istorijsko srpsko pitanje i ono je prepoznato

kao dvovekovna dilema ove zemlje. I na jednom tako su{tinskom

pitanju, koje je uz to i vrlo grubo pitanje, ljudi se vi{e ne dele po

strankama, ve} po toj osnovnoj podeli - jesam li za Evropu ili nisam.

Dakle, nije vi{e va`no za {ta se moja stranka zalagala do sada, sada

je va`no je li moja stranka za Evropu ili je protiv Evrope. Ovde nikad

nije ni postojalo ni{ta drugo nego te dve stranke. Ovde su uvek pos-

tojale samo evropska i antievropska stranka. Onda su one uzimale

razna imena, ali u su{tini je to bilo to.

Ja mislim da se i u komunizmu ta jedna jedina partija cepala po tom

kriterijumu: mi smo za Evropu, za otvaranje granica, za modern-

izaciju, to je ta evropska stranka. To su po meni bili liberali iz

sedamdesetih godina, ma koliko govorili tim ezopovskim jezikom

partijskih rezolucija. I uvek je do sada ta evropska stranka dobijala

batine, redovno je dobijala batine. Ovo je prvi put da ona ima na svo-

joj strani Evropu i njene interese i mislim da je Evropska unija

najva`niji politi~ki faktor u ovoj zemlji. Na to ova antievropska

stranka odmah vi~e - izdaja, izdaja, vi putujete u Brisel, a oni nama

otimaju Kosovo.

Kada smo kod teme Kosova, hteo bih da odam priznanje Vojislavu

Ko{tunici, jer je on taj koji je ovo pitanje zao{trio. Njemu se u~inilo

da je takozvano otimanje Kosova sjajna prilika za kona~ni udarac

evropskoj stranci, sa jednom vrlo prizemnom i primitivnom flosku-

lom - Ne mo`emo da idemo u Evropu, kada nam oni otimaju Kosovo.

Onda je nastala reakcija, Evropa nam je ponudila potpisivanje spo-

razuma i te dve strane su do{le u vrlo neravnopravan polo`aj.

Odjedanput evropska stranka po~inje da pri~a o blagodetima potpi-

sivanja evropskog sporazuma, dolazi Fijat. Za to vreme ova

antievropska stranka samo govori - Kosovo je srce Srbije, ne damo

Kosovo. Ona nema tekst. Taj tekst je siroma{an, on se svodi na

neverovatno obe}anje da }e nam njihov akcioni program vratiti

Kosovo. Lljudi nisu ludi i razumeli su veliku razliku izme|u onoga



Sr|a

Popovi}

{to obe}ava evropska strana i nerealnih obe}anja antievropske

strane.

Dakle, Ko{tunica je vrlo pogre{no, sa njegovog stanovi{ta, i vrlo

nespretno zao{trio to pitanje - ho}emo li u Evropu ili ne}emo, idemo

ka Rusiji, ako treba da se zatvorimo mi }emo se zatvoriti, nisu nam

potrebne ni investicije, ne treba nam kapital, ni{ta nam od njih ne

treba. To je dovelo do ovog iznena|uju}eg izbornog rezultata. Ljudi

su se toga upla{ili, a upla{io ih je Ko{tunica. Podse}am vas na njegov

govor pred skup{tinom, to je bilo zastra{uju}e. Videli ste opsednu-

tog, monomani~nog, besnog, gnevnog ~oveka, i kada je usledilo pa-

ljenje ameri~ke ambasade i divljanje po ulicama, koje je direktno on

izazvao, stvari su se odjednom okrenule. Tako ja tuma~im uspeh

Demokratske stranke.

Ostaje pitanje da li }emo, kada ratifikujemo taj sporazum, biti u sta-

nju da se po tim {inama, na koje }e nas staviti, kre}emo. Na to mo`e

da se gleda na dva na~ina. Prvo, ovde ve} postoji infrastruktura, pos-

toje ljudi koji razumeju Evropsku uniju, koji razumeju proces

pridru`ivanja, koji razumeju {ta on podrazumeva. Ipak, kazali smo

da je Srbija podeljena i ja mislim da }e ta druga strana postavljati

stra{ne balvane na tom putu i da }e to i}i u`asno te{ko i sporo. Mo`e

biti i ulice, d`umbusa, zato {to }e se pozicija braniti o~ajni~ki.

Revizorska komisija ne mo`e da dobije svoje kompjutere i telefone

zato {to, kada bi ustanovili da je neko neodgovorno i nenamenski

tro{io sredstva iz bud`eta, to se u krivi~nom pravu zove zloupotreba

slu`benog polo`aja, oni bi i{li u zatvor. Ovde ima jako mnogo ljudi

koji su odgovorni za stra{ne stvari koje su se doga|ale, koji su

neka`njeni i koji znaju da je silazak sa vlasti opasan za njih. Taj

otpor }e biti gr~evit i besomu~an.

U tom smislu to mo`e i}i sporo, ali mislim da je ratifikacija ireverzi-

bilan postupak. [to se ti~e uslova za primenu sporazuma, koji se sas-

toji u saradnji s Ha{kim sudom, moram po svom obi~aju da se vratim

na 5. oktobar. Vi vidite da se takozvano podvla~enje crte, lustracija,

katarza, kako god da to zovete, suo~avanje sa pro{lo{}u, nije dogodi-

lo. Antievropska stranka je uvek smatrala da se to pitanje mo`e

nekako zamuljati. Ali, vi ga izbacite kroz vrata, ono u|e na prozor.

Sada se ono ispoljilo u zahtevu da saradnja s Ha{kim sudom mora

biti potpuna da bi sporazum mogao da se primeni. Mislim, mada mi
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. se to ne svi|a, da i u Evropskoj uniji mo`da postoji rezervna pozicija,

po kojoj bi taj uslov mogao da otpadne, ako bismo mi na ubedljiv

na~in dokazali da smo sve u~inili da Ratka Mladi}a na|emo, ali u

tome nismo uspeli.

Tu je mnogo smetao Vojislav Ko{tunica, koji ima neverovatnu ideju

da se dostojanstvo dr`ave brani tako {to }ete lagati ceo svet da ne

znate gde je Ratko Mladi}. Takvo shvatanje dostojanstva i ponosa,

koje s njim deli i Toma Nikoli}, meni je neshvatljivo. Dostojanstvo

Srbije je bilo ugro`eno zlo~inima Ratka Mladi}a, a ne njegovim sakri-

vanjem. Najvi{e {to mo`emo da u~inimo da to dostojanstvo vratimo

jeste da ga prona|emo i izru~imo. Da li }e se to dogoditi? -

Dozvoljavam da je mogu}a i ovakva mu-ljatorska solucija, na koju bi

i druga strana pristala, mada sam vrlo oprezan kada to ka`em. Ta

odluka zavisi od dvadeset sedam zemalja, od kojih neke taj uslov

shvataju vrlo ozbiljno, a bez konsenzusa taj se uslov ne mo`e men-

jati.

Teofil Pan~i}:  

Glavni problem nije to {to ova dr`ava ne pronalazi tog Ratka Mladi}a

svih ovih godina. Pre neki dan ~itam kako je u Francuskoj uhap{en

jedan od vo|a ETA, baskijske teroristi~ke organizacije, koji se krio

punih osamnaest godina, u sivoj zoni izme|u Francuske i [panije. I

sad, ~ovek bi rekao - dve velike, ozbiljne zemlje sa ozbiljnim policija-

ma, slu`bama, zakonodavstvom osamnaest godina ne mogu da

uhvate nekog tipa. Za{to je onda ~udno to {to mi ne mo`emo da uhva-

timo Ratka Mladi}a? Ali ne radi se o tome, radi se o tome da ovde pos-

toji problem verodostojnosti. Ovde je problem u tome {to niko `iv ne

veruje, ni mi ne verujemo, a kamoli da veruje Evropska unija, na{im

vlastima da nisu mogle i da ne mogu da uhapse Ratka Mladi}a i

ostalu ekipu. To je problem verodostojnosti.

Mejnstrim ove scene se nije ideolo{ki odlepio od sveta Ratka

Mladi}a. Ako je Ratko Mladi} heroj za polovinu populacije, pa {ta

onda o~ekujete? Nema {anse da bilo ko poveruje u pri~u - Mi smo

uradili sve. To u ovom politi~kom kontekstu ne mo`e da pro|e. 

Sr|a Popovi}:  

A za{to nemamo verodostojnost? Zato {to su ovde vlade govorile - Mi

ne znamo gde je on, pa posle {est meseci - Onda smo znali, ali sad



Mi{a

Brki}

stvarno ne znamo, pa onda opet - Ju~e smo vas lagali, ali danas vam

ka`emo istinu. Pa naravno da ti niko ne veruje.

Svetlana Luki}: 

Koliko se ja se}am, a Sr|a to bolje pamti, {ef Bezbednosno-informa-

tivne agencije Rade Bulatovi} je rekao - Ne postoji politi~ka volja da

se uhapsi Ratko Mladi}.

Sr|a Popovi}:  

A Du{an Mihajlovi} je kazao da ga je te{ko uhapsiti, zato {to on ima

jako obezbe|enje.

Mi{a Brki}: 

Da li Demokratska stranka, pet godina posle ubistva \in|i}a, ima

mo-dernizacijski kapacitet da sprovede reforme u srpskom dru{tvu,

to je ono na ~emu }emo testirati prve dane ove vlade. Ali po na~inu na

koji ta vlada u nastajanju poku{ava da nam objasni neke stvari, mi-

slim da od reformacije nema mnogo vajde u skoroj budu}nosti.

Zanimljiv je detalj, \eli} putuje u Brisel, a pre toga je bio na ekonom-

skom forumu u Zajednici nezavisnih dr`ava i lokalnih dr`ava iz

okru`enja u Sankt Peterburgu. To je ruski odgovor na Davos, recimo.

I na te skupove u poslednjih pet godina i{li su ili Ko{tunica ili Tadi},

ali ovoga puta je oti{ao \eli}. Ako to pove`emo sa ~injenicom da on

putuje u Brisel da nastavi pregovore, ja mislim da tu ima nekog

skrivenog zna~enja. ^ini se da Srbija poku{ava da glumi ono {to je

Socijalisti~ka federativna republika Jugoslavija radila u vreme

Josipa Broza. Postoji jedna narodna izreka u [umadiji - umiljato jag-

nje dve majke sisa.

Meni izgleda da \eli} ho}e da ostavi taj utisak da, eto, mi smo sa

Evropskom unijom, ali nema razloga da ne budemo i sa Rusijom. Pri

tome se ruskim kao bajagi poslovnim ljudima {irom otvaraju vrata

Srbije, dok postoji prili~an animozitet prema kapitalu i investitori-

ma sa zapada. Bojim se da mi ne}emo skoro saznati {ta je \eli}

ponudio u Sankt Peterburgu. Samo }emo videti rezultate. Tek sada

saznajemo da je na takvom istom samitu Boris Tadi} 2005. godine

ruskom predsedniku Putinu rekao - Za{to vi ne do|ete i ne uzmete

energetski sektor Srbije? Sva halabuka koju smo digli, da se bar ra-

zmotre opcije tog ruskog naftno-gasnog aran`mana, obila se o jednu

potpuno obi~nu re~enicu. Neko iz Demokratske stranke je rekao - Sve
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. {to vi pri~ate je lepo, mo`da je to i ta~no, ali predsednik Tadi} je to

2005. obe}ao ruskom predsedniku Putinu.

Mi ne znamo {ta je on 2005. obe}ao, samo saznajemo da NIS i

Banatski Dvor isporu~ujemo Rusima, a za tri godine }e se ispostavi-

ti da je ne{to sli~no \eli} obe}ao ovih dana u Rusiji, recimo kada je u

pitanju Elektroprivreda Srbije i onda }emo tu rusku elektroprivredu

dobiti kao strate{kog partnera Elektroprivrede Srbije. Ta `elja, za

sada na re~ima, da je Srbija spremna da nastavi reforme tako {to }e

nastaviti svoj evropski put i prihvatati pravila Evropske unije,

sapli}e se na jednom aktuelnom problemu. Svi ga vidimo i ostaje nam

samo da se smejemo. To je pri~a o bud`etu, odnosno o pro}erdanim

dr`avnim parama. Guverner je otvoreno rekao da su potro{ene na

izbore i da su potro{ene na Kosovo, a da mi zapravo ne znamo koliko

je bilo para i koliko je potro{eno. Dr`avne finansije su u rasulu,

bud`et je pred bankrotom. Ako se ni{ta od javnih preduze}a ne proda,

u septembru }e se Srbija suo~iti s velikom dr`avnom finansijskom

krizom. Dakle, hitno treba prodati ili NIS ili JAT ne pitaju}i za cenu.

U ovakvim situacijama u normalnim evropskim dr`avama na scenu

izlazi nezavisno kontrolno regulatorno telo, koje ima i Srbija. Ono se

zove dr`avna revizorska institucija. I ona je prema evropskom zako-

nodavstvu zadu`ena da kontroli{e tro{enje novca iz bud`eta. Ja mis-

lim da je ovo idealna prilika da ta dr`avna revizorska institucija u

Srbiji odmah po~ne da trkelji{e bud`et i vidi koliko je novca

potro{eno na predizborna obe}anja u kampanji, a koliko je vlada bila

izda{na prema ministarstvu za Kosovo. Pri~a se da je novac no{en u

crnim d`akovima na Kosovo, da bi se tamo zadovoljile potrebe

nekolicine ljudi, a da je ve}ina Srba koji `ive na Kosovu ostala bez

ijednog dinara. Mi imamo dr`avnu revizorsku instituciju, ali vlada

joj nije omogu}ila prostor u kome }e da sedi, nije obezbedila stolice,

nije obezbedila telefone i nije obezbedila novac za plate. Dakle, mi na

papiru imamo instituciju, kao i sve zemlje Evropske unije, ali Srbija

je u stvari jedina zemlja u Evropi ~iji bud`et nije podlo`an bilo kakvoj

dru{tvenoj kontroli.

Sr|a je pomenuo Fijat i Zastavu i imamo odande odli~nu pri~u. Po~eli

su pregovori, tamo su sad neki eksperti i oni pregovaraju u dve

smene. Pre podne rade, pa onda odu na ru~ak, pa se u tri sata vra}aju

u fabri~ki krug da ponovo pregovaraju sa ljudima koji tamo rade.



Naravno, to {to su im ovi iz Zastave poturili kao analizu, ovi su

odmah bacili i rekli im da moraju da rade novi dilid`ens, {to je pre-

vodilac iskoristio da ka`e - spremaju nam novu dili`ansu. I ova ekipa

eksperata iz Fijata se vra}ala u Zastavu posle ru~ka na nastavak pre-

govora i bilo je pet do tri i poku{ali su da u|u na kapiju, ali sa druge

strane kapije su stajale dve hiljade radnika i onda su oni pitali - A {ta

ovi ovde rade? Pa idu ku}i, a tek je pet do tri. Onda se jedan od ljudi,

koji je na{ ~ovek, a radi u ekipi koja opslu`uje Italijane, setio i rekao

- Mo`da je po`ar u fabrici. 

Svetlana Luki}: 

^uli ste pesmu \elem, |elem [abana Bajramovi}a, pesmu koju je on

komponovao i koju su Romi sveta proglasili za svoju zvani~nu

himnu. [aban Bajramovi} je umro u nedelju od posledica infarkta,

nije imao novca za le~enje, pa su ga u ni{koj bolnici pustili samo da

umre. Rasim Ljaji} mu je nedavno, nekoliko dana pred smrt, odneo hi-

ljadu dvesta evra, vi{e se nije moglo. Srbija nije mogla da mu da

nacionalnu penziju, jer [aban Bajramovi} nije bio dovoljno regularan

gra|anin Srbije, nije imao overenu radnu knji`icu. Ne mogu se pravi-

ti presedani, ovo je ipak pravna dr`ava. [abanu Bajramovi}u smo se

odu`ili na kraju, predsednik mu je bio na sahrani.

Za kraj emisije slu{ate Biljanu Kova~evi}-Vu~o iz YUKOM-a.

Biljana Kova~evi}-Vu~o: 

Odmah moram da priznam svima koji su ljuti na mene, da sam se

malo zamorila i da je mi je dosta Milo{evi}a, i njegovog naslednika

Ko{tunice, i njegovog naslednika Borisa Tadi}a. Zaista sam se

nadala da }e se brzo i lako formirati ta vlada, koja se sada naziva

proevropskom, i da }e brzo biti ratifikovan taj sporazum u skup{tini,

i da }e se onda ra{~istiti sve na{e blato i nejasna predstava o tome {ta

smo, ko smo i da }e do}i bolji dani, pre svega za ove mlade ljude, koji

su nevine `rtve svega onoga {to smo mi zamesili od devedesetih pa

nadalje.

Bez obzira na izbornu matematiku, ona no} jeste bila pobeda. Prvi

put si mogao da vidi{ racionalni izbor za evropsku Srbiju. Po{to

predsednik te evropske Srbije nije na nivou tog zadatka, imamo mali

problem, koji postaje sve ve}i. Kada su po~ele da se prave izborne

ra~unice, kao najlogi~niji partner izgledala mi je Socijalisti~ka par-

Biljana

Kova~evi}-

Vu~o
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. tija Srbije. Ne zbog toga {to se promenila, nego zato {to je to, kao u

onoj metafori Zorana \in|i}a, `aba koja treba da se proguta. I ja sam

bila spremna da progutam tu `abu.

Bira~ko telo u svakoj dr`avi, a naro~ito u nerazvijenim dru{tvima,

ide za trendovima. I ako je trend evropska Srbija, Demokratska

stranka, otvaranje, onda }e to sve vi{e da se {iri i mislim da je to

momenat zna~ajan koliko i 5. oktobar. Ovo je opet trenutak prela-

manja. Ono je bilo ru{enje Milo{evi}a, a ovo sada je evropski kurs

Srbije, izabran prvi put.

Pri formiranju vlade je ba{ iz nevladinog sektora po~elo maskiranje

Socijalisti~ke partije Srbije, u smislu da su se oni promenili. Tu je

pre|ena granica i mora{ da reaguje{. Da budem jasna, ja podr`avam

pravljenje vlade uz taj nu`ni kompromis, ali isto tako smatram da

moramo sve vreme da dr`imo glavu iznad vode, da budemo kriti~ni i

da ne dozvolimo da nam kroz to uvale socijaliste kao reformisanu

stranku i politiku zaborava i nacionalnog pomirenja.

Izjava Borisa Tadi}a na sednici glavnog odbora DS-a najbolje simbo-

lizuje situaciju u kojoj smo. Na`alost, u Srbiji je pobedio Dobrica

]osi}, u Srbiji je pobedio taj projekat, s Borisom Tadi}em kao njenim

reprezentom. U ime te matematike, koja slu`i tome da se dobije

ve}ina za ratifikaciju sporazuma o pridru`ivanju, mi imamo

najneevropskiju izjavu koju smo mogli da zamislimo. Mi imamo

rehabilitaciju devedesetih godina, koja je u Ko{tuni~ino vreme

ra|ena na jedan na~in, a u Tadi}evo vreme se radi tako da joj je para-

van Evropska unija.

Njegova izjava je katastrofalna i zato {to je on pogre{no shvatio

nacionalno pomirenje. Ne mo`e nacionalno pomirenje da se pravi

tako {to }e se izbrisati razlike izme|u zlo~ina i kazne. Nacionalno

pomirenje se u konkretnom slu~aju pravi na politici evropskih inte-

gracija - idemo u susret Evropi, po{tujemo evropske standarde, a ne

da zloupotrebimo ulazak u Evropsku uniju da bismo zaba{urili ono

{to se de{avalo devedesetih. Devedesete I dvehiljadite godine su tu

predstavljene kao dva podjednako relevantna, revolucionarna pokre-

ta, koji sada samo treba da se na|u na sredini, pru`e ruke jedan dru-

gome. Bukvalno je tako re~eno - da pru`e ruke jedni drugima.



Biljana

Kova~evi}-

Vu~o

I ~ak je bilo i nekih autoritarnih po{alica - A ko ne bude to uradio,

ima}e posla sa mnom. To je neprimereno i za Veselo ve~e, a kamoli za

sednicu glavnog odbora Demokratske stranke. Umesto da se ve}ina

koja je ostvarena, naro~ito posle izbora u Vojvodini, gde je taj trend

pokazao da se {iri, jer su radikali tamo zaista pora`eni, iskoristi da

se ka`e - Ej, mi smo najja~i, mi }emo diktirati uslove, vi socijalisti

imate {ansu da se odreknete Milo{evi}a, politike devedesetih, da se

bavite va{om socijalnom pravdom, da vidimo kako to izgleda. Mi to

do sada nismo videli, jer redovi za hleb i za kante za benzin - takva

socijalna pravda nikome nije potrebna.

Izjedna~avanje ta dva perioda, devedesetih i dvehiljaditih, govori

nam da je u pitanju bio gra|anski rat u Srbiji izme|u dve

nepomirljive Srbije. A nije se to dogodilo. Slobodan Milo{evi} je

uhap{en zato {to je optu`en za najte`e zlo~ine protiv ~ove~nosti, za

genocid, za ratne zlo~ine. On je uhap{en i isporu~en Ha{kom tri-

bunalu. Slobodan Milo{evi} nije `rtva dosovskog re`ima, nije `rtva

Zorana \in|i}a. I ne mo`e{ da miri{ period zla, bede, koji je uveo

Srbiju u najgori mogu}i pakao, ~ije posledice i dan-danas nosimo, sa

onim {to je bio poku{aj, zaista neuspe{an, da se Srbija kona~no

demokratizuje. Taj period je zavr{en ubistvom premijera \in|i}a,

koji je poku{ao da Srbiju izvu~e iz te vrste pro{losti. Ali on nije pravio

nacionalno pomirenje izme|u devedesetih i dvehiljaditih godina.

Zoran \in|i}:  

[ezdeset pet odsto ljudi u Srbiji do trideset pet godina starosti vole-

lo bi da nastavi `ivot u nekoj drugoj zemlji, a ne u Srbiji. To su stotine

hiljada mladih ljudi. Zar nije jednostavnije tog jednog da po{aljemo,

zar treba stotine hiljada da idu zbog tog jednog? Pa dajte, vi mladi

ljudi, koji razmi{ljate o tome da odete, izra~unajte {ta je jednos-

tavnije, do|ite ovde sa nama, dajte njega da oteramo i svi mi ovde da

`ivimo, da ovo bude na{e inostranstvo.

Zahvaljuju}i vama, Ni{u, Kraljevu, Kragujevcu, Novom Sadu, U`icu,

Valjevu, danas cela Srbija razmi{lja i razgovara o promenama. Vidimo se

sutra, vidimo se svakoga dana, pobedi}emo. Dole Milo{evi}! 

Biljana Kova~evi}-Vu~o:  

Na temu ve} ~uvene re~enice o tome kako svaka stranka trpi svoj bol,

danas ~ujem Sonju Liht koja ka`e da Boris Tadi} nije stavio znak jed-
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. nakosti izme|u jednog i drugog bola. Pa nemamo mi bolometar, pa

da merimo bol Socijalisti~ke partije, pa bol Demokratske stranke. Pa

ne gleda se tu subjektivni ose}aj bola. Verujem da je Hitlerova poro-

dica plakala za Hitlerom kada se on ubio. Mo`da bih i ja plakala, da

sam to gledala iz nekog drugog ugla, da nisam ni{ta znala o Hitleru,

kako se ubio u bunkeru, po{to se prethodno o`enio Evom Braun. Ne

mo`e{ ti da izvu~e{ doga|aj iz konteksta i sa pijedestala hri{}anske

nedodirljivosti ka`e{ - smrt svakog ~oveka je tragi~na. Pa nije, zaista

nije.

Smrt Milo{evi}a je tragi~na zbog toga {to nije utvr|eno {ta je taj

~ovek sve uradio i koliko je odgovoran za razne stvari. Tragi~no je {to

to nikada ne}e biti utvr|eno i uvek }e biti predmet manipulacija.

Tragika njegove smrti zaista ne sme da se stavlja ni u istu re~enicu,

ni u isti kontekst, ni u isti ~lanak sa onim {to predstavlja politi~ko

ubistvo Zorana \in|i}a, koji je ubijen upravo zbog toga {to je tog

istog Milo{evi}a isporu~io u Hag. On je ubijen od Milo{evi}evih ljudi,

od njegovih eskadrona smrti koji su nastavljali da divljaju i dan-

danas divljaju po Srbiji.

Mi `ivimo u kriminalizovanoj dr`avi, koju je kriminalizovao re`im

Slobodana Milo{evi}a. Mo`da je on subjektivno bio divan ~ovek, ali

to nije bitno. I Legijina majka pati, pati i majka Zvezdana Jovanovi}a,

pati Milo{evi}eva familija. Mogu da zamislim kako je njegovoj }erki.

Sve su to `ivotne tragedije, ali to su stvari za romane. Ali kada ti

pri~a{ o politi~kom smislu tih smrti na sednici glavnog odbora DS-a

i izjavi{ - SPS ima svoj bol, i Demokratska stranka ima svoj bol - to se

jednostavno ne radi. Mislim da je to kona~ni obra~un Borisa Tadi}a

sa Zoranom \in|i}em. Poznata je stvar da Boris Tadi} nije bio mnogo

cenjen u vladi kod Zorana \in|i}a. Mo`da je Zoran \in|i} pogre{io

{to nije vi{e cenio Borisa Tadi}a, {to ga nije stavio na neko bolje

mesto, mada bio je ministar odbrane, nije imao ni tako male funkci-

je, ali dobro. Ne}u u to da se me{am. Ovo je kona~ni ras-kid Borisa

Tadi}a i Demokratske stranke sa Zoranom \in|i}em, a u ime

nacionalnog pomirenja i ulaska Socijalisti~ke partije Srbije u vladu,

Boris Tadi} je i Ivici Da~i}u omogu}io da i on raskine sa Slobodanom

Milo{evi}em. Poznata je stvar da Slobodan Milo{evi} ba{ nije voleo

Ivicu Da~i}a.



Biljana

Kova~evi}-

Vu~o

Ne bih pravila znakove jednakosti izme|u Borisa Tadi}a i Ivice

Da~i}a, to su dve potpuno razli~ite partije, ali meni je ta izjava

zazvu~ala kao kona~ni zavr{etak ere Zorana \in|i}a. Zoran \in|i}

se stavlja kona~no ad akta i mi u ime nacionalnog pomirenja imamo

bol jedne partije za \in|i}em, bol druge partije za Slobodanom

Milo{evi}em i idemo dalje, pravimo nove saveze, ulazimo u Evropsku

uniju. Mislim da }e ta pri~a jako dobro da pro|e.

Va`no je primetiti i poziciju Borisa Tadi}a kao predsednika dr`ave.

Koncentrisao je sve mogu}e funkcije u to zvanje, a ni po ustavu, ni po

zakonima ove zemlje to nije tako. On je predsednik dr`ave koji po

slu`benoj du`nosti odre|uje mandatara za sastav vlade, po kriteriju-

mu ko je u stanju da sastavi ve}inu u parlamentu. I ko god da do|e,

bez obzira na njegove `elje, on mora da odredi mandatara. Ali onda je

on dobio ovla{}enje od glavnog odbora DS-a da pregovara sa socijal-

istima da bi on obezedio ve}inu u parlamentu i dobio je ovla{}enje da

}e on odrediti ko }e biti ministri u vladi. Zna{ {ta to zna~i? On je

preuzeo funkciju mandatara. Predsednik dr`ave nam je i mandatar.

Pa ko odre|uje ministre u vladi? Odre|uje ih mandatar. Mislim da to

ne sme da se radi, mislim da }e mu se to obiti o glavu, a obi}e se i

svima nama.

Stvarno me poga|a kada radikali na televiziji izigravaju demokrate

na stra{nim gre{kama koje pravi Demokratska stranka. Ne mo`e{ da

bude{ mandatar kada si predsednik dr`ave. Kako ti mo`e{ da

odre|uje{ ko }e biti ministri? Drugi deo pri~e je aplauz glavnog odb-

ora Demokratske stranke. Da li je mogu}e da nema nikoga u tom

glavnom odboru ili niko ne}e da nam to prenese, da ka`e - to se tako

ne radi? [ta bismo mi radili da je to uradio Ko{tunica?

Da je Ko{tunica predsednik dr`ave, pa da je dobio ovla{}enje da pre-

govara o tome ko }e da pravi ve}inu, pa da je dobio ovla{}enje da on

odre|uje ko }e da budu ministri, i to sve javno - ne bismo zatvarali

usta. Ovako nas nekoliko govorimo o tome i to stegnuto. Vrlo sam

stegnuta, zato {to i dalje navijam za to da se napravi to {to se zove

evropska vlada, da po~ne da sara|uje sa Hagom, da se izru~i Mladi}.

Evo, sad smo ~uli da su uhapsili @upljanina, zna~i, mo`e se.

Ja ne ka`em da je Boris Tadi} u lakoj situaciji. Mo`da je ~ak i u opas-

nosti. Svi smo oprezni u kritici Borisa Tadi}a imaju}i u vidu ono {to
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. smo radili, iako ne `elim da poredim, u odnosu na Zorana \in|i}a.

Samo da te podsetim, kada je \in|i} izru~io Milo{evi}a u Hag, on nije

dobio podr{ku ~ak ni nevladinih organizacija. Odmah se pojavila

pri~a kako je prodao Milo{evi}a za pare. Stvarno nismo bili fer prema

tom ~oveku i sada ne smemo da ponavljamo te gre{ke. Ali ne mo`emo

da pre|emo preko samovlasnog progla{enja nacionalnim pomirite-

ljem i mirenja dve Srbije, iz devedesete i posle dvehiljadite.

Zbog ~ega bismo onda dalje sara|ivali sa Ha{kim sudom, zbog ~ega

bismo sudili ljudima za ratne zlo~ine, ako smo se ve} pomirili, za{to

bismo to radili? Mi to nismo definisali kako treba, mi nismo naprav-

ili bilans {ta je bilo u devedesetim, a kao mirimo se. Na ~emu se mi-

rimo? Mora{ da ima{ taj rez, a posle je to politika nacionalnog dogo-

vora i konsenzusa, da vidimo ko je okrvavio ruke i koliko je okrvavio

ruke, mo`da je kod nas pitanje samo koliko je okrvavio ruke. Govori{

o nacionalnom pomirenju, a hapsi{ @upljanina.

Volim {to su uhapsili @upljanina, zna~i pokazuju nameru da

sara|uju s Ha{kim tribunalom. E, onda molim vas, vodite ra~una o

izjavama koje dajete. Oni imaju obja{njenje - Samo je konstatovana

~injenica da postoji bol i jedne i druge strane. Pa za{to bi se to kon-

statovalo uop{te? Kakva je to izjava, od kakvog politi~kog zna~aja,

ukoliko se stvarno ne stavlja na tas - i mi i vi imamo probleme i hajde

da se pomirimo i da zaboravimo na to {to je bilo? E, pa to je za mene -

skidamo Milo{evi}a, ali skidamo bogami i \in|i}a. Najbolja varijan-

ta je - zavr{avamo s Milo{evi}em, nema ga vi{e, ali zavr{avamo i sa

\in|i}em, nema ga vi{e. To ne}e mo}i tako. @rtva koju je \in|i} pod-

neo u ime na{e nespremnosti da demokratizujemo dr`avu, da

dekriminalizujemo dr`avu i da u|emo u Evropsku uniju, ne sme na

taj na~in da se vre|a.

Dolazim do svoje omiljene paradigme zvane Tijani}. I on }e ostati

direktor RTS-a, kao {to }e Rade Bulatovi} ili neki Bulat Radovi},

sasvim svejedno, biti direktor BIA. Taj kontinuitet ne}e biti prekinut.

Ima tu mnogo {ta da se krije. Zna~i, klju~ je u tome da se otkrije ko je

ubio Zorana \in|i}a, koja je to politi~ka snaga ubila Zorana \in|i}a.

I sada imamo slu~aj Aleksandra Tijani}a, koji se dodvorava svima,

osim LDP-u. Evo, u trenutku dok se pravi ova vlada, Dinki} je ve}

izjavio - Da nije bilo tog Tijani}a, Evrosong ne bio bio tako uspe{an.

Dinki} se ina~e najkorektnije dr`ao, kada je rekao Ivici Da~i}u -



Biljana

Kova~evi}-

Vu~o

Nemoj da se preigrava{, kume. To je stav koji je trebalo zauzeti od

samog po~etka, a ne da on izigrava mladu koja ne zna {ta }e od silnih

prosaca. Ali ~ak i Dinki} koji je imao tako jasan stav u odnosu na

socijaliste, za Tijani}a je rekao - Zahvalan sam mu na Evrosongu.

Pre tri meseca smo postavili pitanje koliki je bud`et za Evrosong. I

ni{ta nam ne odgovaraju. Tra`ili smo i zapisnik sa sednice upravnog

odbora RTS-a, na kojoj se raspravljalo o zahtevu trinaest nevladinih

organizacija za smenu Aleksandra Tijani}a, posle one emisije o poli-

ti~koj pozadini ubistva Zorana \in|i}a. Tijani} je nakon te emisije

preko RTS-a podigao krivi~nu prijavu protiv Bebe Popovi}a i jo{ to

stavio na sajt RTS-a. I mi se organizujemo i zahtevamo od upravnog

odbora da smeni Aleksandra Tijani}a zbog toga {to je zloupotrebio

slu`beni polo`aj. To ne bi moglo da pro|e ni u Belorusiji. I dobijemo

nesuvislo saop{tenje od upravnog odbora da su odbili zahtev trinaest

nevladinih organizacija zato {to ne ispunjava ni formalne, ni

zakonske uslove da se o njemu raspravlja, a uzgred budi re~eno,

Tijani} nije zloupotrebio slu`beni polo`aj.

I mi odgovaramo - kako vi znate da nije zloupotrebio, ako se o tome

nije raspravljalo i ako to nije stavljeno na dnevni red? Zna~i, Nik{a

Stip~evi} i dru{tvo, Dule Savi}, Milica Kuburovi}, Bo{ko Mijatovi} i

ostala ekipa iz upravnog odbora to nisu ni stavili na dnevni red. I mi

nakon toga tra`imo, preko poverenika za dostupnost informacija, da

nam RTS dostavi stenogram sa sednice upravnog odbora. Sve su to

podaci od javnog zna~aja, ali mi ne dobijemo ni{ta. Mi napi{emo

`albu povereniku za informacije. I on dobije odgovor od RTS-a,

Tijani} odgovara da zapisnike sa sednica upravnog odbora ne mo`e

da dostavi, zbog toga {to zapisnici sa sednice upravnog odbora pred-

stavljaju poslovnu tajnu, prema njihovom pravilniku o poslovnoj

tajni. Tamo ima podataka o poslovnom razvoju RTS-a, koje mogu da

iskoriste konkurentske televizije.

E slu{aj, to je javni servis. To je kao kada bi vlada rekla - Na{ bud`et

je tajna. I krene lavina napada na poverenika za informacije

Rodoljuba [abi}a, kako je on moj vrtni patuljak. Krenu preko RTS-a

da napadaju ~oveka, jer je izvr{avao svoju obavezu. Onda je po~elo

emitovanje specijalne emisije o uspesima Evrosonga - ceo svet je na

kolenima, da nije bilo Evrosonga, mi bismo i dalje bili jadni, ru`ni,

prljavi i zli, krezubi, a ovako su oni videli kako smo mi veliki. To {to
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. je uradio RTS sa Evrosongom ispalo je zna~ajnije nego ugovor o sta-

bilizaciji i pridru`ivanju. Ali i dalje ne odgovaraju koliki im je bio

bud`et.

Tijani} je potreban svim strankama, svako }e ga zadr`ati da mu bude

propagandista. Radio je za Milo{evi}a, Miru Markovi}, Kari}a,

Ko{tunicu, a sada }e postati najve}i Evropejac. Gde je mo}, tu je i

Tijani}.

Osloba|anje Marka Milo{evi}a ne mogu da protuma~im druga~ije

nego kao po~etak realizacije nacionalnog pomirenja a la Boris Tadi}.

To mo`da zvu~i cini~no, ali zaista, neverovatno je da nekoliko dana

posle nacionalnog pomirenja i posle tog bola koji ose}a Socijalisti~ka

partija Srbije, Marko Milo{evi} bude oslobo|en po svim ta~kama

optu`be. Nije ~ak ni utvr|eno da je postojala namera da se o{te}eni

te{ko fizi~ki povredi. To je bilo vreme najgore Milo{evi}eve represije,

kada se krenulo na otpora{e. I ti ljudi su sada izlo`eni novoj torturi

od celog dru{tva, koje }e opet da za`muri - nije to toliko bitno, nije im

se ni{ta desilo, nema veze, pro{lo vreme, zastarelo, a imamo i

nacionalno pomirenje.

Ja mislim da je klju~ svega nacionalno pomirenje. Dr`ava }e pokazi-

vati male znake benevolentnosti - ne}emo sada dirati te teme, sad

}emo to malo da presko~imo, idemo svi zajedno u Evropsku uniju, daj

malo da relaksiramo bira~e SPS-a. Pa ne mo`e{ da podilazi{ krimi-

nalu, ne mo`e{ da podilazi{ ne~emu {to je dru{tveno opasno

pona{anje, u ime ulaska u Evropsku uniju. I to su|enje Marku

Milo{evi}u je pokazatelj stanja u Srbiji. Napravi}e se i skup{tinska

ve}ina, pre}i }e socijalisti na ovu stranu, ali je pitanje cene koju }emo

mi morati da pla}amo, i tu moramo da budemo jako oprezni. Nemamo

mi {ta socijalistima da pla}amo. Demokratska stranka, pa makar je

vodio i Boris Tadi}, ima da ka`e socijalistima - dobili ste nezaslu`eno

ovo, mogli ste mnogo gore da pro|ete. Pa ne}emo se igrati tim stvari-

ma.

Zoran \in|i}:  

Ja se divim ovom narodu, koliko malo je bilo revan{izma posle 5.

oktobra, za tu nesre}u koja je ovoj zemlji naneta i tu plja~ku i to

uni{tavanje sudbina ljudskih, te tragedije porodi~ne koje su se

de{avale zbog sistema. Tako malo je bilo gneva kod ljudi, da smo mi,



Biljana

Kova~evi}-

Vu~o

stvarno pomislim ponekad, neki nebeski narod, koji o tim

zemaljskim stvarima malo vodi ra~una. Umesto da budu manji od

makovog zrna i da budu sre}ni {to ih nisu ljudi izvukli, kao {to su u

Rumuniji to radili, i kroz katran i perje provla~ili. Za{to se desio 5.

oktobar, ako oni koji su dovoljno drski i bezobrazni da mogu da kr{e

zakon i jo{ nam prete, mogu da ka`u - Nemoj da me dira{, jer ja }u da

ka`em da se nova vlast sveti? [ta je revan{izam? Da li je revan{izam

ako se zakon primenjuje i ako se bespravno podignuti objekat sru{i?

Mislim, ako je to revan{izam, onda hajde da uspostavimo revan{izam

u na{em dru{tvu, jer ako je suprotno od toga da se sklanjamo od

svakoga ko pokazuje silu i aroganciju, onda ne znam za{to se desio 5.

oktobar.

Svetlana Luki}: 

Bio je ovo Pe{~anik, do vi|enja. 



IZA ZAVESE

Vesna Pe{i}, sociolo{kinja,

Mirko \or|evi}, publicista,

Ivan ^olovi}, antropolog,

László Végel, pisac

Bi}emo kao oni Indijci iz Kalkute koji rade za IBM, a na

ulici se sklanjaju od parija, jer veruju u kastinski sistem… 

Srpska dr`ava ima vi{e vi{e ~inovnika nego administraci-

ja cele SFRJ… 

Mi smo u pat poziciji, koju nazivamo pobedom... 

2200..  0066..  22000088..



Svetlana Luki}: 

Danas ne}u da besnim. Pristala sam da budem nagovorena da po-klonu, to jest

proevropskoj vladi, ne treba gledati u zube, jer ih, zuba, ba{ i nema mnogo.

Izgleda da jo{ nismo pre{li Rubikon, a to konkretno zna~i - nagovoriti Palmu,

Krkobabi}a i Da~i}a da nam se pridru`e na putu ka Evropi. 

Ne}u da sik}em na predsednika, premijera, glavokomanduju}eg i sve po

spisku, Borisa Tadi}a, jer on danas pred Ujedinjenim nacijama dr ì istorijski

govor o tome kako Srbija nikada ne}e prihvatiti samostalnost ju`ne srpske

pokrajine. Ist River je daleko, ali ne}u da rizikujem i uznemiravam predsedni-

ka, jer se, kao {to je nau~no dokazano, ljudski glas prenosi preko vode, posebno

preko Atlantskog okeana. U Ujedinjenim nacijama je sve pod kontrolom, re~e

nam ministar Jeremi}, jer na stolici Fatmira Sejdijua ne}e pisati predsednik

Kosova. 

Gospodin Sejdiju }e, {to re~e ministar spoljnih dela, tamo sedeti i stajati za go-

vornicom u kapacitetu privatnog lica. Bo ìdar \eli} nam je jo{ davno obe}ao da

Kosovo ne}e u}i u MMF, bar do septembra. Da rezimiram - ne brinite, Kosovo je

i dalje na{e. 

Ova diplomatska igranka bez prestanka o statusu Kosova za sada na terenu

ne proizvodi dramati~nije sukobe, ali svaka glupost mo`e da zapali fitilj. ^uli

ste da je danas u Mostaru uvedeno vanredno stanje, jer se vlasti pla{e sukoba

Bo{njaka i Hrvata, mo`da ne oru`anih, ali ni takvi nisu isklju~eni, {to bi rekao

na{ koalicioni partner, Slobodan Milo{evi}. 

Me|uetni~ki sukobi u Mostaru mogu izbiti zbog ve~era{nje utakmice izme|u

Hrvatske i Turske na evropskom prvenstvu u fudbalu. I sve se to doga|a dvade-

setog juna, ta~no na dan kada je pre {esnaest godina zvani~no po~eo rat u

Bosni i Hercegovini, kada je predsedni{tvo Bosne i Hercegovine objavilo ratno

stanje i proglasilo op{tu mobilizaciju. Na`alost, na ovom prvenstvu ne mo`e

biti nere{eno i pobedi}e ili katolici ili muslimani, a onda mo`e sva{ta da se dogo-

di. [ezdesetih godina vo|en je tzv. fudbalski rat izme|u Hondurasa i

Salvadora. Rat je po~eo zbog kvalifikacione utakmice za svetsko prvenstvo.

Rat je trajao samo stotinak sati, ali je za to vreme ubijeno {est hiljada ljudi.

Stvarno glupo zvu~i kada se ka`e da je svet ginuo zbog fudbalskih interesa.

Mnogo je melodi~nije, milozvu~nije kada ka`e{ da se rat vodio zbog nacional-

nih interesa.

Svetlana

Luki}
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. Ne znam koji su svoj interes imali u vidu Irci, kada su na referendumu glasali

protiv Lisabonskog sporazuma. Mene, kao pripadnicu proevropskog bloka, to

irsko NE je upla{ilo. Slu{ali smo dosta, i u ovoj emisiji, o irskom privrednom

~udu. Od zemlje koja je bila sinonim za emigraciju, Irska je postala zemlja u

kojoj ima posla za poljske, slova~ke i ostale imigrante. Ali irsko dru{tvo se nije

transformisalo, jer kako bi ina~e irski antievropljani mogli da pobede sa tezom

da }e Evropska unija Ircima i Irkinjama nametati antikatoli~ke stvari, kao {to

je pravo ̀ ene na abortus i sli~ne skarednosti? 

Srbija sa ovakvom politi~kom klasom i Borisom Prvim Ujediniteljem kao {efom

svih {efova, mo`e dovesti Fijat, i Punto, i Uno, i Tipo, i Bravo, ali slabo }e nas oni

u~iti stvarima kao {to su po{tovanje zakona, reforme zdravstva i prosvete i

po{tovanje deset bo j̀ih zapovesti. Ta Srbija koja nam se sada nudi kao

nedostì ni san, jeste Srbija u kojoj mo`ete, ako imate znanja i sre}e, da radite u

nekoj stranoj korporaciji ili banci, da se tamo pona{ate evropski, da tako prak-

ti~no ìvite u Evropi, ali da, kada iza|ete sa posla, u|ete u poluvarvarski svet.

Odete ku}i, stavite kupus da se kiseli u |akuziju, a vi uzmete lap-top~e i {aljete

prete}a pisma specijalnom tu ìocu za ratne zlo~ine, Baraku Obami, Rafaelu

Nadalu ili prvom kom{iji. 

Posta}emo gastarbajteri u sopstvenoj zemlji. Bi}emo kao oni Indijci iz Kalkute,

koji rade za IBM, a kada iza|u na ulicu sklanjaju se od parija, jer veruju u

kastinski sistem. 

Ovo je Pe{~anik, na po~etku emisije slu{ate sociolo{kinju Vesnu Pe{i}.

Vesna Pe{i}:  

Prvo smo svi bili op~injeni postizbornom kombinatorikom, a onda su se ljudi

u}utali i sve je postalo jako tajanstveno. [ta se tu u stvari zbiva? Jedan od legit-

imnih na~ina razgovora o tome je emocionalno-moralni pristup. Neki ljudi su

veoma osetljivi na prisustvo SPS-a u pravljenju ove vlade. To kod njih izaziva

vrstu moralnog zgra`anja, jer je jasno da to nije evropska stranka. Recimo, ja

sam reagovala na izjedna~avanje bola zbog ubistva Zorana \in|i}a i bola zbog

smrti Milo{evi}a u Hagu. 

Mislim da je ta emocionalna komponenta politike strahovito va`na.

Pogledajmo, recimo, Obamin uspeh na preliminarnim izborima u Americi. On

je pobedio tako {to je stigao do emocija obi~nih ljudi. Milo{evi}eva politika bi

bila nemogu}a bez njegove sposobnosti da emocionalno motivi{e ljude. Uspeh

radikala se zasniva na poga|anju emocije besa kod nekih ljudi. Njihov bes ne
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mora biti vezan za nacionalno pitanje, {to jeste glavna tema radikala, ve} za

siroma{tvo i izbegli~ku situaciju. Znate li da su izbeglice iz Hrvatske sve vreme

tamo glasale za Ra~ana, a ovde za [e{elja? Zna~i, tamo se pona{a{ racionalno

i poma`e{ Hrvatskoj da pobedi svoj nacionalizam, a kada do|e{ ovde, ne trudi{

se da pobedi{ srpski nacionalizam, nego naprotiv, ti ga pumpa{. 

Za Helsin{ku povelju sam napisala ~lanak o odnosu Zorana \in|i}a prema

moralu. Poku{ala sam da razlo ìm ono zbog ~ega je on najvi{e bio kritikovan

iz svih krugova, kada je govorio da oni koji ho}e da se bave moralom treba da

idu u crkvu. On je bio nabe|en da je izbacio moral iz politike i da upra`njava

vulgarni makijavelizam. U tom tekstu sam pokazala da \in|i} nije tako mis-

lio, ve} je poku{avao da ka`e da moral nije konstitutivni element politike.

Moral se bavi pitanjima dobra i zla, a delatnost politike u modernom dru{tvu

se konstitui{e na drugim principima. 

Ali, srpska politika se u velikoj meri odnosi i na pitanja morala, zbog ratova,

Ha{kog tribunala, izvr{enih zlo~ina. Mnogo ljudi ovde ima grì u savesti, koja

nastaje zbog kr{enja principa ljudskosti. Zato se krupni problemi ovoga

dru{tva odnose i na moral. 

Devedesetih godina de{avala su se strahovita zverstva i ljudi su bili izlo`eni

pitanju - kolika je mera moje ljudskosti. Tako se ovde razvila jedna vrlo osetlji-

va grupa ljudi, koja je postala alergi~na na kr{enje moralnih principa, dakle, na

kr{enje elementarne ljudskosti. 

Kad po~nu ti razgovori - {ta Albanci, ko su Srbi, Hrvati, ja ka`em - ljudi, pa je l'

vidite da }e crnac postati predsednik Amerike, a vi i dalje pitate {ta je ko. Pa

kakve to veze ima, pre svega svi valjda pripadamo ljudskom rodu. Posle velikog

kr{enja moralnih principa u ratovima devedesetih, kr{enje se nastavilo i posle

5. oktobra i kulminiralo ubistvom Zorana \in|i}a. Za nas koji smo sledbenici

Zorana \in|i}a to ubistvo je, naravno, te`ak moralni prekr{aj. Mislim da ta

emocionalna i moralna komponenta, koju neki od nas unose u politiku, ima

veliku kontrolnu va`nost. Mi signa-liziramo kada ne{to nije u redu i sada se,

na primer, pitamo da li ovo {to se pravi uop{te mo`e biti evropska vlada. 

Postoji druga grupa ljudi, koja ka`e - Stanite malo, nemojte sada da budete

moralni talibani, nego hajde da vidimo {ta je realnost. Pa dobro, da vidimo ima

li indicija da se ljudi koji su pobedili na poslednjim izborima evropski

pona{aju. Zaklju~ak je prili~no negativan. Uzmimo primer Novoga Sada. Oni

su prvi formirali gradsku vladu. Iznenadila sam se time koliko brzo su podelili
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. upravu nad petnaest javnih preduze}a. Ostala sam otvorenih usta, jer oni su,

dok si rekao britva, podelili ta preduze}a. ^ak su i socijalisti dobili jedno, iako

nisu pre{li cenzus, a i Maja Gojkovi} je izdejstvovala da javna slu`ba za infor-

matiku ostane nekome sa njene liste. 

Niko nije pomenuo konkurse ili potrebu da se naprave izve{taji o tome {ta se

u prethodnom periodu de{avalo u tim javnim preduze}ima. Kada sam

prou~avala rad radikalske vlade u Novom Sadu, do{la sam do saznanja da su

oni za trinaest meseci uspeli da zaposle 956 ljudi, a da je Demokratska stran-

ka za prethodnih pet ili {est godina, koliko je bila na vlasti, zaposlila 650 ljudi.

Ipak su to na{a javna dobra, ali vidim da tu nikakva inspekcija ne}e do}i i

nikakvi konkursi se ne}e raspisati. Model vladavine je ostao potpuno isti.

^etrdeset {est odsto na{e privrede ~ini rad javnih preduze}a, a i ogroman deo

zaposlenosti se ostvaruje u njima. Na{a privreda u velikoj meri zavisi od tih

javnih preduze}a. îtava kampanja Biljane Srbljanovi} za gradona~elnicu

Beograda bila je zasnovana na insistiranju LDP-a da se takve stvari moraju

ra{~i{}avati. Vra}am se na jo{ jedan podatak iz Novog Sada. Za predsednika

Matice srpske ponovo je izabran ^edomir Popov, koji je, izme|u ostalog, bio

svedok odbrane Slobodana Milo{evi}a. I sada vi sebi treba da ka`ete - ne}u da

morali{em, ne}u da se uzbu|ujem, ne}u da imam nikakvu emociju, evo, o'la-

di}u se k'o {pricer. Ali ja vidim da se opet radi isto i da }e partijska dr`ava nas-

taviti da razara tkivo dr`ave. 

Stranke zaista imaju veliku mo}, a njihovi lideri se polako pretvaraju u prave

diktatore. Kada bi se to de{avalo samo u ekonomiji, mogli bismo da ka`emo -

pa dobro, {ta da radimo? Ali mi znamo da to stì e do Narodne banke, do Jela{i}a

koji nije spre~io baznu inflaciju, a on je tako|e partijska li~nost koja preko no}i

mo`e biti smenjena. Pazite, to je stvarno krupna stvar. Okud znamo {ta se radi

sa Srbija-{umama? Pojma nemamo. Ali mi vidimo da partije predla`u sudije

ustavnog suda, da revizorska institucija nije po~ela da radi, da nema nikakve

kontrole nad bud`etom. Dinki} je uni{tio bud`et, trideset miliona je dao Verku,

da ovaj kupi Kragujevac. I Dinki} je stalno na vlasti, on je jedini koji nikada nije

bio u opoziciji. On je {ampion kupovine politi~ke mo}i. 

Naravno, ~ovek koji je uveo u rad vlade taj striktno feudalni princip je Ko{tuni-

ca, a ne G17 plus. Poreklo toga je u Ko{tuni~inoj autenti~noj nemogu}nosti

saradnje s bilo kime. On je hteo da ka`e - Ja sam odgo-voran samo za moje, ovi

drugi neka rade {ta god znaju. I on je rasturio dr`avu iznutra, a onda su taj

mehanizam prihvatili i svi ostali. Neki su se odmah pokazali {ampionima te
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kombinatorike. Nije re~ samo o podeli preduze}a, nego o rasturenosti dr`ave.

I nema na vidiku bilo kojeg standarda koji bi uveo red u funkcionisanje dr`ave.

Partije se ne}e lako odre}i toga da su preuzele suverenitet od gra|ana preko

~lana 102 ustava, tako {to mogu da izbace svakog neposlu{nog poslanika.

înovnika u srpskoj dr`avi ima vi{e nego u celoj admini-straciji SFRJ.

Formirana je la`na srednja klasa, koja se u stvari zaposlila kod dr`ave. To vi{e

nije pitanje proevropske ili antievropske vlade, nego rasturanje dr`ave, koja

postaje partijska, bilo da su na vlasti radikali, bilo da su demokrate, socijalisti

- jednostavno, svi rade to isto. Zna~i, imate samo a{ov i dr`avu. Ili }ete kopati

zemlju ili }ete se zaposliti kod dr`ave. Ili ide{ u dr`avu ili ide{ u poljoprivredu.

Zato je toliko narasla ta partijska dr`ava. Lideri su videli da je to jak instru-

ment za odr`avanje na vlasti. 

Ali ja imam utisak da stranke nisu prodrle u tajne slu`be i da one nisu njihovi

slu`benici. Ko je tu ~iji slu`benik, u stvari se ne zna. Stranke u tu utrobu

dr`ave, u vojne bezbednosne slu`be i u BIA, nisu prodrle. Poneko od njih li~no

negde ne{to kontroli{e, ali institucionalno, partije kucaju na njihova vrata, a

ne obratno. Lakanovski re~eno, mi ose}amo da je iza zavese ne{to sakriveno od

nas. To ote`ava potragu za realno{}u, koju preporu~uju neki razumni ljudi.

Po~etak traganja za pravom srpskom realno{}u po~inje postavljanjem pitanja

o tajnim slu`bama. 

Ja bih ovako opisala tu realnost: Srbija je u tragi~noj situaciji, ona visi o koncu i

vodi se velika bitka iza te zavese. Mi smo svoja proevropska o~ekivanja sveli na

minimum, jer i mi vidimo da to jako te{ko ide. Gra|ani su izbljuvali te glasove i

dali ih proevropskoj listi. Time su oni pre svega rekli NE Ko{tunici, pri ~emu

Ko{tunica nije prezime konkretnog ~oveka, ve} simbol nacionalne vlade. Mi

ose}amo veliku napetost izme|u ta dva izbora: ili nacionalna ili proevropska

vlada. Pitanje je za{to su ta dva izbora do{la u takvu opoziciju jedan sa drugim

i za{to smo po~eli da, kada govorimo o evropskoj vladi, o~ekujemo tako malo, do

toga da pristajemo i na vladu sa SPS-om. U pitanju je ogromno proevropsko

glasa~ko telo, ali ko zna {ta ti ljudi misle i kakve ideje imaju u svojim glavama.

Ali ~ini mi se da je ono {to svih tih milion i po ljudi dele zajedni~ka slika

devedesetih, tog stra{nog `rtvovanja, posle kojega su kona~no re{ili da glasaju

za pristojan ̀ ivot. Oni dalje od toga ne razmi{ljaju. Ali rekli su - Daj tu Evropu.

Dobila sam pozivnicu od jednog hotela da idem na luxury party, na luksuznu

zabavu. A kako da budemo obu~eni? Ka`u - Luksuzno. A kako da bude obu~en

moj partner? - Tako|e luksuzno. Vi vidite da ljudi, ne samo da vi{e ne}e da se
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. vrate u tu stra{nu bedu u kojoj smo svi stvarno bili, nego i da se formirala sred-

nja klasa koja ima para, sedi po restoranima, naru~uje francuska vina - ba{ su

se raskomotili. Njima ni u kom slu~aju vi{e ne pada na pamet da ne{to reski-

raju zbog Ko{tui~inih eksperimenata s Kosovom. Oni su nacionalno pitanje

ostavili iza sebe i proglasili ga sekundarnim. 

Dolazim do zaklju~ka - ovi izbori su pokazali da su ljudi pre svega odabrali

pobolj{anje ekonomske situacije u Srbiji i da oni tako vide Evropu. To tako ide.

Gde god da napravi{ prodor, on za sobom povu~e i sve drugo. Nezaposlenost u

Srbiji je jo{ velika, ali ve} je ura|eno dovoljno da Srbija po~ne da gubi tu svoju

metafizi~ku komponentu. I tu se vra}amo na glavno pitanje tih slu`bi i real-

nosti. Koliko }e ova vlada biti proevropska, vide}emo preko njene konstrukci-

je i po tome }emo proceniti dokle se stiglo. Stra{no je va`no da opstane taj

tanki, ali za mene fascinantni, proevropski konsenzus do kojega smo stigli u

Srbiji, zna~i da smo mi ipak rekli NE srpskoj metafizici. A mi znamo {ta je srp-

ska metafizika - to je zaokru`enje velike srpske nacionalne dr`ave. Ljudi su

ipak rekli NE ideolo{koj metafizici. I zbog toga je va`niji mali broj glasova koji

je dobila ta metafizika, koju simbolizuje Ko{tunica, nego glasovi koje je dobila

proevropska opcija. 

To je metafizika kojom se i [e{elj brani pred Ha{kim sudom. On uvek iznova

pokazuje da je srpski fanatik, da }e uvek biti spreman da izgo-vori iste re~i koje

je izgovarao 1990, 1991, 1992, 1993. godine. [e{elj tako|e pokazuje i da se on

najbolje razume sa Ko{tunicom. Radikalna stranka se pomerila ka centru

preko Tomislava Nikoli}a, a [e{elj i Ko{tunica su oti{li u ekstreme. Ovi izbori

su u tom smislu ohrabruju}i i treba ih se dr`ati kao pijan plota. A {ta da radi-

mo s pitanjem da li }e ova vlada rehabilitovati Milo{evi}a? Pomisao na tu reha-

bilitaciju vra}a nam sliku siroma{tva i bede devedesetih. Ta beda nije bila auto-

htona. Nismo mi afri~ko dru{tvo koje je uvek bilo bedno. Ne, mi smo stigli u tu

bedu zato {to je narod ovde bio motivisan da se `rtvuje za zaokru`enje srpske

dr`ave. 

Kada se postavi pitanje rehabilitacije Milo{evi}a, treba da se pozovemo na

gra|ane koji su rekli da oni to ne ̀ ele. Oni tako|e ̀ ele da izbegnu i posledice te

politike, oni mo`da jo{ `ale zbog lo{eg ishoda srpskog pitanja, ali oni su jasno

rekli - Nemojte vi{e da nam pri~ate o tome. Nije logi~no da pri~a o nacionalnoj

dr`avi bude tako {tetna po moj ìvot. Ta metafizika, u iskreno fanati~nom

smislu, istrajava jo{ u Ko{tuni~inoj stranci. Ona pre ìvljava i u Radikalnoj

stranci, ali vi{e ritualno. Ba{ zato je Ko{tunicu nominovao za premijera [e{elj,

koji se o tome nije konsultovao s Nikoli}em, nego ga je zaobi{ao. [e{elj je za
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premijera imenovao onoga koji je po merilima te metafizike najzaslu`niji da

to bude. To nije Toma Nikoli}, koji je zaplivao u realnost srpskog dru{tva. 

Srpska metafizika opasno opstaje iza te zavese, u tajnim slu`bama. Nad njima

ne postoji nikakva kontrola javnosti. To su crne, zatvorene kutije. Te slu`be su

~uvari srpske metafizike, na{ih nacionalnih fantazija. Za{to bi ina~e bile tako

tajanstvene i zatvorene? Za{to se ne bi ba-vile obi~nom bezbedno{}u? Stranke

tu nisu uspele da prodru i one ne znaju kakav }e biti odgovor slu`bi na pitanje

da li orijentacija Srbije treba da postane proevropska. Zato su, posle javnih pre-

govora o novoj vladi, sve vesti na tu temu presahle. Odjednom su svi za}utali i

sada smo svi stigli pred tu zavesu.

Iza zavese se odvija dramati~na borba, ~ije detalje mi naziremo, ali u njoj ne

mo`emo da u~estvujemo. Mi samo vidimo da se tu vodi neka krvni~ka borba,

u naporu da se srpsko nacionalno pitanje ostavi otvorenim. Cela Ko{tuni~ina

pri~a o Kosovu je simptom odr`avanja vatre tog pitanja. Onog momenta kada

Srbija odmakne prema Evropskoj uniji, ta strana je gotova. U Evropskoj uniji

nema vi{e srpskog nacionalnog pitanja; ne na{eg, nego ni~ijeg nacionalnog

pitanja. Oni su toga svesni i otuda ta drama. Da li posle dvesta godina od

Mari}evi}a jaruge treba da dignemo ruke od toga i ka`emo - Gotovo je, odosmo

u Evropu i tamo }emo da sre|ujemo tu dr`avu? 

Jo{ se ni{ta ne zna. Ne zna se koliko su srpske no}ne fantazije pre`ivele u

~aurama mo}nih slu`bi bezbednosti. Kada jednom ra{~istimo sa srpskom

metafizikom kao ideologijom, te slu`be }e same po sebi da se transfor-

mi{u. Iza}i }e i ti dosjei. To je realizam za koji ja plediram - da ne prete-

ramo sa emocijama, da ne preteramo sa moralizmom, da budemo svesni

ogromne bitke koja se upravo vodi, a u kojoj mi ne u~estvujemo. Ne

smemo da dozvolimo da nestane taj minimum volje za Evropu, jer taj mi-

nimum je za Srbiju jako veliki. 

Mora}emo i da odustanemo od ideje da }e Srbija krenuti ka Evropi d ìnovskim

koracima. Me|utim, svaki taj kora~i} za nas je veoma va`an i mi vi{e ne

smemo da se pravimo ludi da ne znamo za{to je Srbija u posebnim okolnosti-

ma. Danas ~itam, ka`e Sonja Liht - Svuda je tako u tranziciji. Pa nije. Srbija je

imala ne{to ve}i problem, jer ~aure na{eg nacionalnog fantazma jo{ su pohran-

jene u tajnim slu`bama. I u tome je tajna, otud taj vi{ak tajnosti koji neguju te

slu`be. Zato su one oduvek i bile toliko va`ne. One su uvek bile ideologizovane,

a partije su uvek bile na kolenima pred njima. I zato se kod nas stalno de{avaju,
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. {to bi rekao Aleksandar Molnar, rotacione kontrarevolucije. Zna~i, mi naprav-

imo revoluciju, pod znacima navoda, 5. oktobar, a slu`be te vrate nazad. 

Krajnje je vreme da rad tajnih slu`bi pove`emo sa ideologijom. Ako to ne bude-

mo povezali, ne}e nam biti jasno {ta se de{ava. Gra|ani su tu ipak odigrali

najve}u ulogu. Gra|anima svaka ~ast, jer su tajnim slu`bama i njihovim

eksponentima u politi~koj javnosti rekli veliko NE. A koliko }emo biti evrops-

ki, pa vide}emo. Bori}emo se.

Pitanje rehabilitacije za mene uvek zna~i - da li }emo ponovo pasti u tu ideo-

logiju, da nam opet bude primarno da bludimo za fantazijom srpske

nacionalne dr`ave. Ako se okrenemo Evropi, ima}emo realnu dr`avu, kao {to

je imaju ^esi. Mo`da bi i oni voleli da su ostali sa Slova~kom, ko zna o ~emu

Ma|ari jo{ sa-njaju, ali oni ne idu tim putem. [to se ti~e fantazama u ne~ijim

glavama, taj op{ti napor izvla~enja Srbije iz njenih no}nih mora ide do

komi~nosti. To se vidi po pona{anju ambasadora u Beogradu. 

Vidim da je britanski ambasador i{ao u Jagodinu, u Palmin muzej vo{tanih

figura, pa u zoolo{ki vrt i nagledao se divota u Jagodini. I ti ljudi iz Evrope vi{e

ne pitaju za cenu, potpuno su se izgubili. Pa kada su se oni toliko izgubili i kada

oni vi{e ne pitaju koliko to ko{ta, mora biti da je to ne{to stra{no vredno. Vi

vidite da su i oni izgubili sve ambasadorske manire, da i oni ka`u - daj {ta da{.

A vidim ju~e na vestima, Manter ka`e - Ako Srbija napravi proevropsku vladu,

dobi}e veliku finansijsku pomo} od Amerike. Sa svih strana smo opkoljeni da

ostvarimo taj minimum. Zato mislim da svi treba malo da se upeglamo, da rat-

ifikujemo taj sporazum, da probamo da to gurnemo dalje, a da sa ovim drugim

malo olabavimo.

Svetlana Luki}: 

Nedavno su se rumunski sve{tenici organizovali u sindikat, nezadovoljni

odnosom crkvenih i dr`avnih vlasti prema njima. Kod nas ni Sinod nije u stan-

ju da se organizuje. Nedavno je zavr{en redovni sabor Srpske pravoslavne

crkve i tamo je bilo svega i sva~ega. Slu{ate Mirka \or|evi}a, on }e nam re}i {ta

se u stvari tamo desilo.

Mirko \or|evi}: 

Dok je trajao sabor bilo je mnogo naga|anja, ali do kraja nismo uspeli da saz-

namo ni ceo dnevni red. Onda je sabor odjednom zavr{io rad. Nije se pretvorio

u izborni sabor za novog patrijarha. Izdato je jedno saop{tenje koje je primer

birokratskog stila. Sva otvorena pitanja su i dalje ostala otvorena, a neka su se
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jo{ vi{e zategla. Patrijarh ne odustaje pod bremenom godina i ne}e da podnese

ostavku, {to mnogi saborski oci `ele, dabome, i po`uruju ga. Kada je sabor

zavr{io rad i kada su morali da ga posete i podnesu mu izve{taj, on je izgovorio

re~enicu koja }e ostati upam}ena - Hvala Bogu velikome {to je nastupio mir u

na{oj crkvi. 

Na mnogim su se saborima u crkvi de{avale ne samo lak{e, nego i te`e

telesne povrede. Uzmimo primer Prvog vaseljenskog sabora u Nikeji 325.

godine. Zasedanje je trajalo dugo, skoro dve godine i sukobile su se dve

struje. Jednu je vodio Arije, koji je bio pridobio Bliski istok i pola Evrope za

svoju teoriju da je formula Otac, Sin i Duh sveti povratak na vrstu politeiz-

ma, mnogobo{tva. Njemu se suprotstavio jedan od saborskih otaca, koji je

svima ovde dobro poznat. To je ovaj sveti Nikola, koga pola Beograda slavi,

a druga polovina ide na tu slavu. Replika je bila tako `estoka da je on

udario Arijea u stomak i ovaj je izdahnuo na hodniku. 

Trebalo je da pro|u vekovi, pa da se vidi da je u pitanju bila ~isto politi~ka

borba i nedostojno pona{anje. Papa Pavle VI bukvalno ga je precrtao iz

spiska svetaca.

Svetlana Luki}: 

Na{eg svetog Nikolu?

Mirko \or|evi}:  

Na{eg, ovog svetog Nikolu, bukvalno ga je precrtao, uz dvesta drugih svetaca.

Utvr|eno je da je kalendar prebukiran svim i svakim. Do}i }e vreme, u to ne su-

mnjam, kada }e saborski oci kod nas i Nikolaja Velimirovi}a malo druga~ije

gledati, a mo`da }e do}i vreme da ga i precrtaju. Da ne du ìm pri~u, ovaj sabor

je bio u senci politike. Najva`niji problem je bilo pitanje Kosova i tu je do{lo do

`estokog sukoba, tako da je famozni vladika Atanasije Jefti}, istaknuti teolog,

ali jo{ poznatiji kao ideolog crkveni, napustio sabor. A Filaret mile{evski je

toliko vikao da se ~ulo na ulici. 

Sabor je bio du`an i da izabere vladu ili Sinod, koji ima pet ~lanova. Dvojici,

biha}ko-petrova~kom Hrizostomu i slavnom Filaretu mile{evskom istekao je

mandat. Sabor im nije obnovio mandat, niti je izabrao druge, a bio je du`an po

ustavu Srpske pravoslavne crkve. Tako da se sad postavlja pitanje imamo li mi

uop{te crkvenu vladu ili je to neka vrsta tehni~kog sinoda i da li je on uop{te

legitiman. O~evidno da nije i sada kolektivno telo upravlja crkvom, {to je

presedan. Tamo se bore razli~ite struje i to se na saboru i videlo, bukvalno po
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. onoj narodnoj - Me|u se se ho}e da pomore, Zla}enima da pobodu no ì, A ne

znadu na kome je carstvo.

O tom neredovnom stanju u crkvi obave{tene su slu`beno dr`avne vlasti, i

Ko{tunica i {ef dr`ave, Boris Tadi}. Ni jedan ni drugi nisu umeli da na to

odreaguju, osim {to su davali preporuke - ne talasati mnogo oko patrijarha, jer

je o~evidno da on ne}e da podnese ostavku. On i ne mo`e da je podnese, iz dva

jaka razloga. Jedan je formalno kanonske prirode - ne mo`e patrijarh da pod-

nosi ostavku dok je ìv, a drugi je potvrdan lekarski nalaz da je on svestan i

mentalno zdrav, i pored toga {to pod bremenom godina ima problema sa ruka-

ma i nogama. Tu treba odati priznanje lekarima koji nisu podlegli pritiscima.

Tako da sada Amfilohije, kao najstariji, vr{i funkciju patrijarha. Me|utim, on

je i sam zbunjen, videli ste to u poslednjim njegovim izjavama, koje po~inju

pateti~no - Ja molim Boga da ne budem srpski patrijarh, ali... 

Poku{alo se da se bosanska struja sa Ka~avendom famoznim potisne jednim

novim predlogom, da iz Bosne kao naslednik patrijarha ispliva mi-tropolit

dabro-bosanski Nikolaj Mr|a, pa ni to nije pro{lo. Naj̀ e{}i sukob nastupio je

oko situacije u Srbiji zbog Kosova. Jedni su zastupali tezu, to krilo predvodi

kosovski vladika Artemije, da na Kosovu ne treba sara|ivati ni sa kakvim vlas-

tima osim sa srpskim, dok je druga struja, zanimljivo, tu se i Amfilohije

oglasio, zastupala mnogo racionalniji stav: mi nismo ustavni faktor da mi

odlu~ujemo o stanju u dr`avi, niti da u me|unarodnim odnosima va ìmo kao

strana, jer mi smo odvojeni od dr`ave. Drugi argument im je bio dosta jak i val-

jan, crkva je uvek na Kosovu, a i drugde, sara|ivala s postoje}im vlastima. Ta

struja je za sada prevagnula i to je dobro. 

Kada razgovarate s prose~nim Albancima, oni ka`u - Nama nije jasno {ta smo

mi to toliko dobili, kada ta na{a dr`ava ne kontroli{e celinu te-ritorije Kosova,

a i nema ingerencije da postavi ni sudiju za prekr{aje bez volje stranog fakto-

ra. Kod trezvenijih Srba postavlja se pitanje - Za boga miloga, za{to mi o tome

ovoliko galamimo, kada nama nije jasno {ta smo mi to tako mnogo izgubili {to

ve} nije izgubljeno? Tako da je Kosovo proces koji }e potrajati. 

Tu se zaista otvara tema koju neki politi~ari ovde zagovaraju, i to ne samo ̂ eda

Jovanovi}, nego vidim da to ~ini ~ak i Tadi}. Ne}e biti druge nego da po~ne, da

upotrebim i ja tu re~, pomirenje izme|u Srba i Albanaca. Ako ne pomirenje u

doslovnom smislu, ono barem tra`enje nekakvog re{enja, jer dosada{nja poli-

tika pretrpela je apsolutni krah. Ponavljati ovo {to Ko{tunica govori zaista vi{e

ni zrna soli u sebi nema, jer time nismo ni{ta re{ili. Tamo postoje milioni
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Albanaca i mi ne mo`emo voditi politiku kao da njih nema, kao {to ni oni ne

mogu voditi politiku kao da nema tih Srba na severu i ispod Lima. 

Pro{le godine u oktobru usvojen je dokument u Raveni. Ima ~etrdesetak

strana i publikovan je prvo na italijanskom, a danas i na brojnim drugim jezici-

ma. Plod je dugogodi{njeg rada me{ovitih komisija pravoslavnih i katolika na

najvi{em nivou, ~iji je zadatak bio da ispitaju stanje stvari - {ta nas je to razd-

vojilo 1054. godine i mo`e li Evropa da ima i hri{}ansko jedinstvo, da prodi{e

na oba plu}na krila. Do{lo se u Raveni, a prethodno u Beogradu, jer prethodna

je sesija bila u Beogradu, do toga da nema vi{e nijednoga razloga zbog kojega

bi se pravoslavni i katolici delili. ^ak ni famozni papski primat nije pravi

razlog, jer ostalo bi je-dinstvo razli~itosti. Niko ne bi nas pravoslavne obrijao,

ali bi se priznalo da crkva u Evropi treba da ima jedna usta kroz koja govori. I

vladika Irinej ba~ki je to otvoreno formulisao. I sada na saboru je bilo `ustre

polemike o tome i ve}ina njih se protivila i govorila da je to papska zavera. 

Sporazum u Raveni je propao zbog toga {to je Rusija napustila skup. Ali zaista

vi{e nema nikakve svrhe vekovima raspravljati o kvasnom ili beskvasnom

hlebu. Re{ena su kona~no pitanja kojima smo se vekovima optere}ivali, a to

su, moram da upotrebim grubu re~, besmislice, poput one je li valjano

pravoslavno kr{tenje i da li mi treba da se prekr{tavamo. Utvr|eno je da je svih

sedam sve{tenih tajni valjano i u pravoslavlju i u katolicizmu i sada je bila pri-

lika da se to re{i. A za{to sada? Evropa vi{e nije ideja, ni utopija, ni san. Evropa

se stvarno gradi, ali vi }ete na svakom koraku u na{oj crkvi na}i, kao u ~asopisu

Dveri - [ta }e nama Evropska unija, kada smo mi pravoslavni tamo manjina?

To uop{te nije ta~no, jer evo, i Bugari su u{li, i Rumuni su u{li i prema tome ne

vidim da je to jak razlog. 

Ipak, u saop{tenju sa ovogodi{njeg sabora postoji jedna ohrabruju}a re~enica

- Dijalog u Raveni nije vo|en na {tetu pravoslavlja, zavr{eni znaci navoda.

Zna~i, uvi|a se polako i kod nas da }e stvari u tom smeru i}i. Strah od Evrope

smo mi nasledili od novijih publicista, koje neki pretvaraju u oce i u~itelje,

kakvi su Nikolaj Velimirovi} i Justin Popovi}. To je bila takozvana {kolska

teologija, politi~ki ostra{}ena, koja u ozbiljnom svetu odavno ne zna~i mnogo,

iako mi ovde njih stavljamo u diptihe svetitelja.

Vaseljenski patrijarh, koji nije na{ pravoslavni papa nego prvi me|u jedna-

kima, i papa rimski, ve} su ta pitanja re{ili. I sad u na{oj crkvi mo`ete pratiti

svakodnevne filipike protiv vaseljenskog patrijarha, koga optu`uju da ho}e da

bude isto~ni papa. Njih dvojica su to ve} re{ili, jer primat bi i{ao tako {to bi se
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. simboli~no priznao Rim kao civilizacijsko i hri{}ansko sedi{te. Carigrad ne bi

izgubio svoju funkciju, ali od 29. maja 1453. godine Vizantije nema, a Rima ima.

Udenuo se u modernu civilizaciju i funkcioni{e u njoj i otvara se. Pravoslavlju

nedostaje, setite se italijanske re~i - aggiornamento, osavremenjivanje, otvara-

nje za novo. Ekstremniji krugovi u Srpskoj pravoslavnoj crkvi idu dotle da

mogu citirati mi{ljenje koje nije usamljeno. Ima na{ih vladika, ka`u oni, koji

ho}e da nas prevedu u rimokatolike. A jo{ drasti~nija formulacija glasi - Neka

rimski papa javno prihvati pravoslavlje, ni onda ga mi ne}emo. Zamislite. Ali

ljudi su ljudi, uvek je tako bilo. 

Miriti se i opra{tati, sumnje nema, vrlina je i to ne samo hri{}anska. To je

i funkcionalno na eti~kom planu i te kako, ali na konkretnom istorijskom

planu i u `ivoj stihiji politike, to {to je predsednik Tadi} izgovorio nema

mnogo smisla. Za{to? Ne zbog toga {to bi neko bio protiv pomirenja, nego

zato {to se postavlja pitanje da li je to izre~eno u momentu kombinatorike.

Jer, postoji jedno pra-vilo kada je u pitanju pomirenje, i na politi~kom i na

eti~kom planu. To pravilo je vrlo prosto i mimo njega niko nije uspeo da

pro|e. Pomirenje je mogu}e samo u istini i na istini. Ne mo`ete pomiriti

ubice i `rtve. Tako da mislim da je Tadi} izrekao ovu sintagmu o pomiren-

ju mo`da u nameri da to ne{to zna~i, ali ga je ta namera odvela do besmis-

lice, jer je to nemogu}e. Bolje je o~ekivati ne{to drugo. 

Nekakva se vlada mora praviti, u redu. Ispitajmo pre toga da li u Socijalisti~koj

partiji postoje ljudi koji mogu da naprave taj kopernikanski zaokret, da se

odreknu Milo{evi}a. Tu je mogu}e pomirenje, ali pazite, ne mo`ete o~ekivati

iste uslove za pomirenje od `rtve i od onog koji je to uradio. Pa Hru{~ov je bio

prvi ~ovek koji je javno bacio Staljinovu sliku i iskopao ga iz mauzoleja. Ja ne

verujem u takav zaokret kod nas, jer kod nas je sve isuvi{e sve`e. Pogledajte, i

radikali su dobili udarac koji ih je oslabio, jer se ravnaju prema uputstvima

koja izdaje ha{ki optu`enik [e{elj. 

Jo{ nisam ~uo iz vrhova Socijalisti~ke partije Srbije da tamo imaju snage da se

podvu~e ta crta i da se vidi da li je Milo{evi} izdavao nare|enja za sve ono da se

~ini ili nije i da li su ove pravosna`ne presude donete stvarno ili je to tek neka

igrarija, pa }emo mi sutra kad do|emo na vlast Legiju proglasiti za

nacionalnog heroja, pa }emo drugi put u svojoj istoriji ubici Gavrilu Principu

dizati vidovdanski hram. A evo, oni Legiju ve} promovi{u u velikog pisca. Tu je

problem kod nas i ne}e se ovaj mutljag, moram tu re~ da upotrebim, brzo

razbistriti, ako ne do|e do pomirenja na ovoj {iroj osnovi, u istini i na istini. To

pomirenje mo`e ostati floskula koja }e nas skupo ko{tati, jer mo`e se za deset,
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petnaest ili dvadeset dana dobiti nekakva vlada, koja }e imati samo jednu

veliku falinku - uop{te ne}e funkcionisati.

Svetlana Luki}: 

Jedan od lo{ih signala koje dobijamo je i izbor gospodina Popova na mesto

predsednika Matice srpske. To je ~ovek koji je svedo~io u korist Milo{evi}a u

Hagu.

Mirko \or|evi}: 

Upravo tako. Matica srpska je najstarija kulturna ustanova u Vojvodini,

ona je ~uvar vojvo|anskog identiteta. Ja sam ~itao sve spise Popova, pa i

njegovu najnoviju knjigu, koja se zove Velika Srbija. Tu vidite da kod nas

jo{ postoje ljudi koji zami{ljaju da se na etni~kom principu mogu graditi

dr`ave. Pa imaju i bugarski akademici ~itavu biblioteku o velikoj

Bugarskoj, Albanci imaju veliku Albaniju, Rumuni veliku Rumuniju.

Postoje imperijalizmi malih naroda, koji nisu ni{ta bezazleniji od imperi-

jalizma velikih sila. To je ono na ~emo smo mi na Balkanu i dan-danas.

Ratovi su prestali, ali jo{ nije sigurno da se neka `i{ka negde ne}e zapali-

ti. Evropa, to nije prazna akademska pri~a, Evropa je duboka filozofija,

te`nja da se na|e jedno re{enje koje }e, ako ne ukinuti, ono neutralisati

ove antagonizme koji izviru iz etniciteta, iz konfesionalnih razlika, pa da

se vi{e ne doga|aju ludosti poput one - {ta }emo mi u Evropskoj uniji kada

smo tamo manjina.

Smatra se u nauci da postoje dva doga|aja koja su izmenila lice dvadese-

tog veka, to su Drugi vatikanski koncil, koji je sazvao papa Jovan Pavle

XXIII i XX kongres Komunisti~ke partije Sovjetskog Saveza. Taj papa je

potekao iz radni~kog predgra|a Milana, ali je do temelja sru{io katoli~ku

crkvu srednjovekovnog tipa, tako da su mnogi govorili da je poludeo. Prvi

put posle mnogo vekova zahvaljuju}i njemu precrtali su svi hri{}ani u

Evropi, sem nas, mi ne{to kasnimo, iz liturgije ono mesto na kojem se

ka`e - Sa~uvaj me, Gospode, poganih Jevreja. Hru{~ov je bio prvi ~ovek

Komunisti~ke partije Sovjetskog Saveza, on je ukinuo Staljinove logore,

milione ljudi pustio iz zatvora. Bukvalno je polomio sve Staljinove slike,

kao u doba ikonoboraca, izvadio je Staljinovo  telo iz mauzoleja i odneo ga

ni do danas se ne zna gde. 

Da li }e Socijalisti~ka partija Srbije imati te snage, nisam siguran. To bi

bilo ~udo.
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. Svetlana Luki}: 

Mi ~ekamo Hru{~ova u SPS-u.

Mirko \or|evi}: 

Dabome, ali vi znate kako je on na kraju pro{ao. Posle njega su se u cik-cak

vratili unazad. Na{e partije su, znate, Svetlana, liderske. To je mana i to vi u

Evropi nemate. Drugo, na{e partije su utemeljene na vrlo providnim intere-

sima. Tre}e, one nemaju jasne pograme. Kod na{ih partija ne vidi se jasno ideo-

lo{ko razgrani~enje, pa i socijalisti u jednom momentu hvale Nedi}a i Ljoti}a,

pa se desi obrnuto. Pre neki dan idem kroz grad i vidim, oblepljen je Zeleni

venac Ljoti}evim slikama, a na slikama pi{e - Nema drugog izbora osim Zbora,

a na slici je Dimitrije Ljoti} u vojnoj uniformi, u kojoj se borio na strani Hitlera.

Sad gledam, neka partijica je podnela zahtev za sudsku rehabilitaciju Milana

Nedi}a. Kolaboracija je utvr|ena, pa izbegli~ka vlada Kraljevine Jugoslavije je

u Londonu, na redovnoj sednici, Milana Nedi}a oglasila kao izdajnika. 

Meni ljudi ka`u - Ipak je Milorad Ekme~i} istori~ar. Ne sporim ja da ~ovek zna

istoriju, ali ugao iz kojeg on gleda istoriju je ono {to mene brine. Ovde vladaju

mitovi, legende, ovde je o Pa{i}u odbranjeno osamdeset doktorskih disertaci-

ja, dignut je do bo`anstva, a re~ je o prose~nom balkanskom politi~aru, ~iji su

proma{aji u nebo vapiju}i. îtam ovih dana u Pravoslavlju, eto, stoji na stolu

poslednji broj, o plemenitosti kralja Milutina. Molim vas lepo, ~ovek je bio

nasilnik, a Simonida, to je pedofilija. On je naterao }erku svoga brata

Dragutina da skine mantiju i pretvorio ju je u svoju nalo`nicu. A kada to ovde

nekom ka`ete, ljudi ka`u - Vi nemate sluha za na{e nacionalne vrednosti.

Tadi}u kao ~oveku najvi{e mo`e da se zameri neodlu~nost. Vi{e bi glasova

dobio da je imao jasan stav, ali nevolja je u tome {to su se ti izbori zavr{ili tako

kako su se zavr{ili i sad se moraju praviti neke kombinacije, od kojih ja ne

o~ekujem mnogo. Lako je re}i pomirenje. Ma nikada se, molim vas, nisu u

Francuskoj pomirili De Gol i Peten, nikad. La`no pomirenje u istoriji, a primera

ima bezbroj, donosi kobne rezultate.

Legende se pletu o tome kako je sveti Sava pomirio Vukana i Stevana, bra}u

koja su po~ela borbu za vlast. Nije sporno da je sveti Sava radio u tom smeru,

ali nikada ih pomirio nije. ^ak je i{ao dotle da je doneo mo{ti o~eve iz Svete

gore i nije uspeo, Srbija je ostala i onda raspolu}ena, rasplamsao se u zemlji

krvavi gra|anski rat. Jo{ se nije bila smirila ni stvar s bogumilima, tako da je

to odnelo desetine hiljada ìvota. Sveti Sava je bio prvi na{ veliki Evropljanin.

Njegovog brata Stevana Prvoven~anog rimski papa je krunisao, zato se i zove



Ivan

^olovi}

Prvoven~ani, a ve} Dragutinu sve postaje jasno i postoji jedna naredba

sa~uvana iz Dragutinove dvorske kancelarije: dve k}eri imam, jedna da bude

kr{tena, kad ste toliko zapeli, po pravoslavnom obi~aju, druga po katoli~kom.

To su pravi akti pomirenja. 

Politi~ari prave isuvi{e prizemne kombinacije, bojim se toga. Znate, treba se

Danajaca bojati, ali i kada nema Danajaca, neko i bez njih nosi darove kojih se

treba bojati.

Svetlana Luki}: 

Veliko je uzbu|enje bilo kada je Vojislav [e{elj u Hagu rekao da se on ~uje tele-

fonom sa Mladi}em i sa Karad ì}em. To me je podsetilo da je Karad ì} i pesnik,

da je opevao mnogo pre rata ono {to je za vreme rata opredmetio. Se}am se

jednog stiha koji glasi - Ja `urim da bacim jutar-nju bombu na usamljenog

~oveka. Dakle, to je pisao pre po~etka rata u Bosni, a on je i autor ~uvene

re~enice da Srbi mogu bez hleba, ali ne mogu da ̀ ive bez dr`ave. Naravno da su

Srbi onda godinama ìveli u dr`avi bez hleba, mada se socijalisti, tada u liku

Borisava Jovi}a, nisu s time slagali. Borisav Jovi} je tvrdio da samo ima

gra|ana, rekao je on, koji imaju mnogo para, pa sve pokupuju. Sada je situaci-

ja mnogo bolja, imamo miroljubivije politi~are-pesnike. Bakarec je izdao jednu

knjigu poezije, a Ivan ^olovi} se potrudio da se upozna sa knjigom poezije

aktuelnog ministra poljoprivrede, Slobodana Milosavljevi}a.

Ivan ^olovi}: 

Za{to uspe{an politi~ar pi{e poeziju i objavljuje zbirku pesama? [ta }e mu to?

[ta o~ekuje da na taj na~in postigne? Da o ovome razmi{ljam podstakao me je

Slobodan St. Milosavljevi}, ministar poljoprivrede u Vladi Srbije. On je

nedavno objavio knjigu pesama pod naslovom Izvor i pritoka, koja je iza{la u

izdanju novosadske izdava~ke ku}e Stylos. Moju pa`nju najpre su privukle

vesti o gala promociji ove knjige, koja je, krajem marta ove godine, bila odr`ana

u Aeroklubu u Beogradu. A onda sam u katalogu izdava~a pro~itao tekst kojim

se Milosavljevi}eva poezija preporu~uje ~itaocu: "Pesme jednog politi~ara

li{ene politike, ali pune poetike. Hrabar iskorak iz pragmati~ne svakodnevice

u ve~nost pesni{tva". Tome ve} nisam mogao da odolim, te se uskoro u mojim

rukama na{ao primerak Izvora i pritoke.

Sad mogu da ka`em {ta tu ima. Ve}inom su to ljubavne pesme. U njima, kao

{to je izdava~ obe}ao, zaista nema ni politike, niti i~eg drugog {to bi podse}alo

na prakti~ni svakodnevni ìvot, nego se tu opevaju "pritajeni ma|ioni~ar

mesec", "pono}na tihost", "ruke snene", "zelene o~i", "tvoja kosa plava", "vilin
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. konjic na tvojim trepavicama", "jato leptirova", "zenice op~injene ljubavlju",

"muzika du{e" i druge sli~ne, sasvim apoliti~ne i nesvakida{nje stvari, to jest

~isto pesni~ke slike. Ove ljubave pesme su savim kratke, pa mogu nekoliko

njih da navedem u celini, i da tako otklonim mogu}u primedbu da iz suptilnig

sklopa poetskih tvorevina grubo istr`em pojedine njihove elemente. Prvo

navodim jednu bez naslova. Ide ovako:

Ve~eras,

mesec ~vrsto

zagrljen

na{im rukama snenim,

neporecivo

zna, od ~ega ljubavna pesma nastaje.

I u drugoj se pojavljuje par na mese~ini. A pesnik ka`e: 

Ve~eras,

{to sam odavno

hteo, a nikada

budan nisam smeo

da Ti ka`em,

jednostavno,

mesec pretvara

u pesmu o ljubavi

neprolaznoj.

Ova se zove "Magi~nosti":

U sumornom

trenutku, kada

nepo{tedna java,

svojom hladno}om

moje snove

savlada,

jedino me greje

tvoja kosa plava,

zanosnim treptajem

do magije nove.



Ivan

^olovi}

Zatim sam na{ao dve pesme koje bih ̀ anrovski odredio kao sre}no-porodi~ne.

One su posve}ene pesnikovoj deci, sinu i k}erci, ispevane su u slavu njihovih

ro|enja, o ~emu svedo~e i datumi ispod pesama. Sre}no-porodi~nu atmosferu

ovih pesama dodatno isti~e to {to su one u knjizi ilustrovane neve{tim de~jim

crte ìma, onima koji sre}nim roditeljima mame suze radosnice. Jedna po~inje

sa "Rodio se", druga sa "Rodila se". Ne bih dalje da citiram, ali, ipak, evo samo

jednog stiha: "Na majku li~i, pr}ast nosi} ima". Ni u ovim Milosavljevi}evim

porodi~nim pesmama zaista nema politike, niti bilo ~ega {to bi pokazivalo da

je njihov autor ministar. Ima dodu{e svakodnevice, ali to sigurno nije ona

gruba svakodnevica ispunjena problemima banalnog prakti~nog ìvota, nego

je to svako-dnevica toplog porodi~nog doma, svakodnevica pr}astog nosi}a,

sre}nog mu`a i ponosnog tate. 

Ipak, ima u Izvoru i pritoci i nekoliko pesama nesumnjivo nadahnutih

dr`avnim poslom kojim se njihov autor bavi. Na primer, u jednoj sa rimama,

koja se zove Vojvodina - pesnik je naslikao kako se "̀ itna polja zlate", dok se

"klipovi kukuruza klate", a tu se vide i njive na kojima "vredne Lale rade". Njoj

je sli~na pesma Molitva pre `etve, u kojoj autor na poetski na~in evocira prob-

lem za{tite letine od grada, dakle ne{to {to se direktno ti~e njegovog resora.

Po~inje pitanjem: "Kako da zadr ìm, nevidljive i prete}e oblake, daleko od

ravnice ìtne", a na kra-ju se pokazuje da to pitanje ministar ne razmatra sa

svojim stru~nim timom, nego ga u molitvi upu}uje Bogu: "Ka ì mi pre `etve,

moj Gospode". Dakle, ovim pesmama Milosavljevi} daje doprinos poljoprivred-

noj lirici, vrsti poezije posve}enoj radovima na selu, koja se u Srbiji tradi-

cionalno po{tuje.

Bog se pominje i na nekim drugim mestima u ovoj zbirci, a jedna pesma - pod

naslovom Veliki je Bog, cela mu je posve}ena. Zbog toga se mo`e re}i da se

Milosavljevi} ovde predstavio i kao religiozni pesnik. O tome svedo~e i dve

kratke pesme koje je on posvetio crkvama na Kosovu, Gra~anici i De~anima. A

ima on i jednu podu`u o celom Kosovu, to jest, kako pesnik ka`e, o "na{oj mit-

skoj prapostojbini". Me|utim, ova pesma o Kosovu izdvaja se od svih drugih u

zbirci - koje su miroljubive i lirske - jer je ova ba{ borbena, epska. U njoj se zazi-

va nebeska vatra i osveta, pa se u skladu s tim pesma i zavr{ava:

Sretan vam vaskrs srpski mu~enici.

Kleto vam leglo svi nevernici. 

Na kraju knjige objavljena su i dva stru~na mi{ljenja o njenim dometima, oba

vrlo afirmativna. S obzirom na to da su ta mi{ljenja izneli Srba Ignjatovi},
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. predsednik Udru`enja knjì evnika, i poznata spisateljica Milica Jeftimijevi}-

Lili}, verujem da je autor bio vi{e nego zadovoljan kad je pro~itao {ta tu pi{e.

Pretpostavljam da mu je posebno prijala pohvala gospo|e Jeftimijevi}-Lili},

koja je napisala da Izvor i pritoka "donosi ~istu supstancu isto~enu iz dubina

bi}a koje duhovno uzrasta napajano na vrelima svekolike ljubavi prema: ̀ eni,

deci, ̀ ivotu, pravoslavlju, prirodi, zavi~aju". 

Me|utim, bojim se da u ovim stru~nim mi{ljenjima ima i ne{to ~ime

Milosavljevi} mo`da nije zadovoljan, sa ~im - bar se meni tako ~ini - ne bi

mogao lako da se saglasi. Naime, oba stru~njaka za poeziju prave o{tru razliku

izme|u li~nosti pesnika, one kojom se on javlja u privatnom i javnom ̀ ivotu, i

takozvanog "lirskog subjekta" ili "lirskog glasa". Pri tom se stvarna li~nost -

pesnik, a ovde je to Slobodan St. Milosavljevi}, sa svojim doktoratom, `enom,

decom i ministarstvom - potpuno zanemaruje, a pa`nja se isklju~ivo posve}uje

tom fantomskom pesni~kom subjektu. Na primer, kad gospo|a Jeftimijevi}-

Lili} hvali toplinu i smirenost koju nalazi u Izvoru i pritoci, ona ka`e: "Zbirka

nudi toplinu i smirenost lirskog subjekta", pa se mo`e ste}i utisak da ti

kvaliteti nemaju veze sa karakterom Milosavljevi}a. 

Drugi ekspert anga`ovan da oceni stvar, Srba Ignjatovi}, ~ak tvrdi da su u ovoj

knjizi najbolja ona mesta gde se autorov trud ne svodi na to da iskreno iznese

svoja li~na ose}anja, gde on uspeva da u sebi na|e ne{to drugo, taj famozni

pesni~ki glas. Zaista, ~isto sumnjam da bi Milosavljevi} ikad po`eleo da se bavi

poezijom da je mislio da }e time stvoriti nekakvo posebno, pesni~ko, lirsko ja,

koje }e morati da dr ì podalje od sebe kao privatne osobe, i od onoga {to on

predstavlja u javnosti, kao politi~ar i ministar.

Ovo ka`em imaju}i u vidu i ono {to je autor Izvora i pritoke izneo go-vore}i o

razlozima koji su ga naveli da objavi ove pesme. A on se o tome nedvo-smisleno

izjasnio, tako da nema nikakve sumnje da je poezija za Milosavljevi}a sredst-

vo koje stoji na raspolaganju ~oveku koji odlu~i da javnosti otvori du{u, da

poka`e svoje emocije. On je, po{to je odmerio razloge za javno pokazivanje

emocija pomo}u stihova i protiv toga, odlu~io da ih poka`e. "Dugo sam

razmi{ljao da li da objavim knjigu poezije", poverava se on u razgovoru za

novine, "jer ka`u nije dobro za jednog politi~ara da otkriva svoje emocije. Ovo

je, ipak, na neki na~in otvaranje du{e, ali svesno prihvatam taj rizik...". Rizik je

prihvatio zato {to je procenio da od objavljivanja pesama punih lepih i pozi-

tivnih ose}anja politi~ar mo`e i da profitira, jer }e publika videti da je autor fin,

osetljiv ~ovek, zaljubljeni mu  ̀i brì an otac, skru{eni vernik i nepokolebljivi

rodoljub. U pomenutom razgovoru za novine izneo je nadu da }e ga zahvalju-



László 

Végel

ju}i ovoj knjizi ljudi "mo`da do ìveti na jedan malo druga~iji na~in od onoga

ustaljenog da su politi~ari tehnokrate, da su otu|eni" i da }e tako "saznati kako

jedan ministar gleda na svet oko sebe".

Jasno je, dakle, da Slobodan St. Milosavljevi} gleda na poeziju na nov i u stvari

postmodernisti~ki na~in. Za razliku od eksperata koje je anga`ovao da mu

izdaju stru~ne sertifikate - koji se o~igledno dr`e modernisti~kog kanona, po

kome je poezija takore}i van ovoga sveta - autor Izvora i pritoke poeziju pos-

matra kao medij javne komunikacije sli~an drugima. On je bez kompleksa

koristi marketin{ki, da bi javnosti uputio poruke o sebi, za koje misli da }e

doprineti njegovom rejtingu kao politi~ara i ministra. Polazi od toga da javnost

- kao {to voli da zna {ta politi~ar ima u d`epu i kakvog je zdravlja - ho}e rado da

zaviri i u njegovu du{u. I kao da ka`e: za{to da ne, izvolite, pro~itajte moje emo-

tivne pesme i vide}ete da su u mom srcu `ena, deca, poljoprivreda, Bog i

Kosovo. 

Me|utim, strahuju}i da poezija - zato {to je to medij u kome se koriste

metafore i slike - mo`e da zamagli poruku koju autor `eli da prenese javnosti,

Milosavljevi} je u bele{ci o piscu na kraju knjige dao i neku vrstu proznog pre-

voda onoga {to ~ini sr  ̀njegove zbirke, to jest one lepe slike o sebi koju on `eli

da promovi{e. A u bele{ci pi{e i ovo: "Slobodan St. Milosavljevi}, doktor

ekonomskih nauka, istra ìva~, nau~ni radnik, profesor, politi~ar, sportista,

umetni~ka du{a, pesnik, ~oveko i svetoljubac, patriota i evropejac...

Nagra|ivan u zemlji i ino-stranstvu, po{ten i po{tovan, uspe{an, a tako obi~an.

Tek po~eo, ve} iskusan, veoma ambiciozan, ide dalje, bori se, ne predaje se, jo{

i tek }e da pi{e".

Samo napred, majstore, ne brini. ̂ ita}emo, tek }emo da ~itamo.

Svetlana Luki}: 

Ovih nedelja, malo-malo, pa smo u Novom Sadu, poku{avamo da saznamo

recept za to kako katastrofalno poraziti radikale, socijaliste i Ko{tunicu. Evo

obja{njenja pisca Lasla Vegela.

László Végel:  

Ako gledate matemati~ki, statisti~ki, ali i realno, onda se u Srbiji nije dogodila

nikakva bitna promena i vi{e-manje je odnos snaga ostao po starom. Izuzetak

je Vojvodina, u kojoj se zaista desila bitna promena - tu se desio 6. oktobar. Prvi

znak da se u Vojvodini ne{to menja bio je referendum za ustav, jer u Vojvodini
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. se na referendumu nije glasalo za ustav. To je bio prvi znak da je u Vojvodini

gra|anstvo po~elo da se menja. 

Menjala se i svest pojedinih delova stanovni{tva, mislim na nove gra|ane

Vojvodine, koji su do{li po~etkom i sredinom devedesetih godina. Po dolasku

su imali intenzivno nacionalno ose}anje, ali za tih deset-petnaest godina i oni

su se promenili. Prvo, po~eli su da se prilago|avaju vojvo|anskom dru{tvu. To

na-ravno nije ~isto kulturna adaptacija, nego delimi~no i ekonomska. [ta se

doga|a? Na primer, u Novom Sadu 1991. ìvelo je ne{to vi{e od dvesta hiljada

stanovnika, a sada ih je vi{e od trista hiljada. To zna~i da je svaki tre}i gra|anin

na ulici novi stanovnik Novog Sada. Ti ljudi su za tih petnaest godina stekli

novo iskustvo. Naro~ito mislim na srednji sloj izbeglica, na one imu}nije, koji

su videli da u Vojvodini postoji etika rada i da je za poslovanje to dobar prostor.

Oni su osetili i o{tre zube centralizma. 

Neki od radikalskih glasa~a nisu glasaoliza ustav, jer je on suvi{e central-

isti~ki, a sada su ti isti glasa~i po~eli da se dvoume da li da glasaju za radikale,

koji su izuzetno centralisti~ki nastrojeni, ili da glasaju za demokrate koji su

meki centralisti. Tako su ljudi glasali za demokrate, jer su im oni dovoljno

nacionalni, ali s poku{ajem kompromisa izme|u nov~anika i nacionalizma.

Mi{ljenje mno-gih nekada{njih desnih nacionalnih glasa~a pomerilo se u tom

pravcu, dok su se drugi demoralisali. Jo{ ne veruju u evropsku opciju, a vi{e ne

veruju u onu staru. 

U Vojvodini se zaista desila promena koja je evidentna, ako pogledate rezultate

za pokrajinski parlament, koji su prosto neverovatni, suvi{e dobri. Toga nema

u Srbiji, pa }e, na`alost, neke napetosti opstati, bez obzira na to ko }e biti na

vlasti.

Vlast koja sebe naziva demokratskom i evropskom je ve} osam godina na

vlasti. Ako gledamo izborne rezultate posle osam godina, to je vrlo mr{av rezul-

tat. Znate, osam godina imati vlast i posti}i da nas Palma vodi u Evropu, to

zahteva duboko razmi{ljanje politi~ke elite o tome {ta je radila tih osam godi-

na. To govori o njihovom neuspehu, o tome da nisu umeli da se suo~e s pravim

dru{tvenim problemima, nego su uvek pravili kompromis. Ako izuzmemo

prve godine posle 2000, mi imamo niz kompromisa, ̀ estoku ̀ elju da se stvori

novo jedinstvo. 

Biti u koaliciji sa socijalistima nikako ne zna~i nacionalno jedinstvo. To je

pragmati~no pitanje i mo`da najmanje lo{ izbor, koji spre~ava da se dogodi
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ne{to mnogo gore. ^ovek mo`e tako to da opravda, ali ne u ime nacionalnog

jedinstva, i to iz dva razloga. Demokratski blok i socijalisti ne ~ine naciju i ne

mo`ete govoriti o nacionalnom jedinstvu bez radikala. Ako neko ho}e

nacionalno jedinstvo, ima da sedne s radikalima i da se s njima dogovori, kao

o ustavu. Drugo jako va`no pitanje je ustav, kojim je u Srbiji stvoren visok ste-

pen nacionalnog jedinstva, bez presedana u Evropi. Devedeset i ne znam

koliko posto poslanika je u parlamentu glasalo za taj ustav. 

Srbija mo`e da bude paradigma nacionalnog jedinstva visokog intenziteta.

Ustav je Sveto pismo dru{tva, on predstavlja nacionalno jedinstvo, koje smo

svi obavezni da po{tujemo. Ako mi `elimo jo{ ve}e nacionalno jedinstvo nego

{to je ustavom postignuto, onda nam vi{e nisu potrebne partije. U stvari, nama

je umesto nacionalnog jedinstva potrebno vi{e profilisanih partija, vi{e profil-

isanih ideja. Pogledajte samo kako se govori o Evropi. Evropa je predstavljena

kao bogata, luksuzna banka, koja }e svoje {altere preneti ovde i po~eti da

otvara radna mesta. 

Ni{ta se ne govori o duhovnom priklju~enju Evropskoj uniji. To }e delovati

destruktivno na nacionalni identitet i meni su sme{ni oni koji su nacionalisti,

ali bez kulture. Nacionalista treba da ~ita svoju nacionalnu knjì evnost i da je

dobro poznaje, pa kada iza|e da govori u parlamentu da se vidi da je on

pro~itao tu knjì evnost. Nacionalni identitet i patriotizam nisu iste stvari.

Patriotizam je vernost domovini, a to nije nacionalno. Patriotizam pre svega

zna~i da ~ovek po{tuje ustav, minimalni sistem vrednosti dru{tva, po{tuje

tradiciju, ali pre svega ustav. A nacionalni identitet se brani pre svega preko

kulture. Jo{ u osamnaestom veku intelektualci su shvatili da se preko kulture

stvara nacija. Trebalo bi da ne{to nau~imo od osamnaestog veka.

Pre nepunih godinu dana \eli} je rekao da u Srbiji postoje dva zna~ajna poli-

ti~ara: \in|i}, dinami~an, pragmati~an evropski politi~ar i Vojislav Ko{tunica,

koji je promi{ljen i analiti~an. Kompliment se naro~ito odnosio na ovog dru-

gog, jer je implicite re~eno da takvih kao \in|i} ima vi{e, a da su takvi kao

Ko{tunica retkost. Francuzi na tom mestu ka`u - De Gol, a Nemci - Vili Brant.

Misli se na ljude koji su intelektualno domi{ljali vreme u kojem su vodili poli-

tiku i takvih zaista ima malo u evropskoj politici. Zamislite, staviti Ko{tunicu

pored De Gola i Vilija Branta. Ali danas \eli} ka`e - Nikada vi{e sa Ko{tunicom.

[ta to zna~i, da ne}e sa politi~arem evropskog formata? Ako je pohvale

Ko{tunici izrekao iz takti~kih razloga, onda to sada treba da nam prizna i

objasni. 
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. I sada imamo problem sa socijalistima. Da sam u parlamentu, ja bih glasao za

takvu koaliciju, ali bih sutradan imao veliku grì u savesti, koja bi me naterala

da neke stvari korigujem. O ~emu se radi? Ne mo`e se re}i da su se socijalisti

promenili. Partija koja je imala odre|uju}u ulogu u devedesetim godinama

mo`e da se promeni, za{to da ne, ako sazove kongres i tamo donese novi pro-

gram. Osim toga, kao i sve druge partije koje su dugo vladale i na~inile {tetu

svome dru{tvu, oni moraju i javno da se izvine tom dru{tvu. Ako oni u|u u

vladu, gra|ani imaju pravo da zahtevaju da dr`ava nadoknadi sve {tete koje su

oni prouzrokovali. Onda i vlada ~iji su oni ~lanovi mora da se izvini gra|anima

kojima je naneta moralna {teta. Na primer, nova vlada bi morala da se izvini

nacionalnim manjinama u Vojvodini zbog `estoke promene etni~ke slike

Vojvodine. 

Ovih dana }e biti dvadeset godina od kada je pu~em eliminisana, li-kvidirana

autonomija Vojvodine. To je bila ta jogurt-revolucija. Ja mogu da budem pot-

puno protiv autonomije, ali ne moram da se saglasim s tim pu~em. Tako da

neko mo`e da ka`e - Ja sam protiv autonomije, ali sam demokrata i zbog toga

se mi moramo izviniti gra|anima Vojvodine i ponovo to staviti na dnevni red,

ali sada pod drugim okolnostima. Velika dilema Demokratske stranke je pitan-

je da li ona misli da se Socijalisti~ka partija promenila. Ako misli da jeste, onda

ona to mora da ka`e i da iznese jasne dokaze o tome. 

Evropski put zahteva visok nivo konsenzusa. Rumunija je tako u{la, tako je

bilo i u Ma|arskoj, Bugarskoj, tako je u Hrvatskoj - o tome nema diskusije. Ali

taj konsenzus }e se posti}i samo ako se suo~imo sa antievropskom pro{lo{}u.

Tu postoji velika moralna dilema. Biblijska Judita je ubila Holoferna i Hebel je

o tome napisao dramu. Da li treba kazniti Juditu, ako je ona kao prava

hri{}anka prihvatila zlo da bi ubila tiranina? Ona ka`e - Ako je Bog izme|u

mene i dobrog stavio ne{to zlo, ko sam ja da to odbijem? U biblijskoj pri~i je re~

o ubistvu tiranina i tu je opravdano da ~ovek ~ini zlo. U ime velikih ideala

mo`emo po~initi ubistvo, koje je za moralnu osudu. Da vidimo sada ovo na{e:

tu niko ne}e da ka`e da }e izgraditi pravi~no dru{tvo. Ne, niko ne}e da ka`e da

}e ubiti tiranina, niko ne ka`e da `eli revolucionarnu promenu, nego od svega

toga pravi dnevnopoliti~ko pitanje. Tako shva}en Juditin greh ne mo`e se pri-

hvatiti sa stanovi{ta morala. 

Ovde se vrlo ~esto superiorno govori o moralu, kao da to nije va`no. Va`ni su

partijski dogovori. Ako sam dobro shvatio, to onda zna~i da moral uop{te nije

va`an nigde u dru{tvu. Lo{e je {iriti takav moralni nihilizam u dru{tvu koje je

pro{lo ratove, u kojem pitanje vrline i greha jo{ nije ra{~lanjeno i u kojem ljudi
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jo{ ìve u haosu i ne znaju {ta je istina, a nema nikoga da im je ka`e. A jako

cini~ni moralni nihilizam je ve} opasan, jer njime sa mo`e opravdati sve, i taj

divlji kapitalizam i ta eksploatacija mlade radne snage. Zbog toga treba kazni-

ti neke ljude i to je dovoljan razlog za to da ministri daju ostavke. 

Pogledajte koliki su redovi kada ho}ete da izvadite li~nu legitimaciju ili re{ite

neko pitanje vlasni{tva. Dr`avna slu`ba, koja ̀ ivi od na{ih poreza, nije sprem-

na ni klupe da stavi da ljudi sednu. Mo`da ne treba da govorimo o moralu.

Pogledajmo rezultat, a to je da dr`ava trijumfalno ponì ava svoje gra|ane.

Stojite tamo kao {to je nekada rob stajao pred robovlasnikom i ~ekao naredbe

stoje}ki. Na svakom koraku se de{ava svakodnevno ponì avanje na{ih

gra|ana. Analiti~ari ka`u da ne treba moralisati i ja sam s njima saglasan,

moral i politika nisu isto, ali svaka politika mora da ima moralni minimum. Taj

minimum moralnosti u politici ~ini javnu re~ verodostojnom. Ne mo`emo re}i

da je belo ne{to za {ta smo ju~e rekli da je crno, bez dubokog opravdanja i

samokritike. To erodira dru{tvo. Onda se ~udimo {to u na{em dru{tvu nema

solidarnosti. Zato je mogu}e da nekog tuku na ulici, a niko ne}e da mu

pomogne.

Politi~ki sistem mo`e brzo da se promeni, ekonomski sistem mo`e da se

promeni, vojska mo`e da se promeni, ali zdravstveni i {kolski sistem ve} se

te`e menjaju. Tu su potrebne decenije. A mi upravo to zaposta-vljamo. Dva veli-

ka sistema u kojima se svi mu~e su zdravstvo i obrazovanje, na tome u svetu

padaju vlade. Kod nas je to nezamislivo. Ako se donesu dobri zakoni, privreda

postaje jako autonomna. Ona mo`e da se razvije, a da dru{tvo ipak ̀ ivi lo{e. To

je zanimljiva kontradikcija, da nasuprot sjajnim privrednim pokazateljima

imate gra|ane nezadovoljne vla{}u koja je tome doprinela. Za{to? - Privreda se

razvija autonomno, a ono {to je dr`ava je odgovornost politi~ara. Dr`ava, to su

ti veliki sistemi, zdravstvo i obrazovanje. Ako do|e do privatizacije, kapitalisti

ne}e razmi{ljati o socijalnim problemima, jer to je zadatak dr`ave. Ozbiljan sis-

tem razmi{lja o ~oveku. 

Ja sam u predizbornoj kampanji ~uo dva slogana - Kosovo i radna mesta. I

radna mesta i Kosovo zavise od toga kakva }e biti ova dr`ava, od zdravstvene

za{tite do prosvete. Da li je kod nas ministar prosvete ikada bio pozvan na

odgovornost zbog nemilih doga|aja u na{im {kolama? Ne, mi kaznimo direk-

tore i ostalu sitnu ribu. E, to je moralisanje, kao kada uhvatite sitne {vercere i

njima dr ìte pridiku, a veliki tajkuni rade {ta god ho}e. To je moralisanje u

lo{em smislu.
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. Milo{evi} je imao dve vrste opozicije, evropsku i nacionalisti~ku, koje su

izme|u sebe simulirale savezni{tvo. U ovom dru{tvu ima mnogo simulacije,

ali kod nevelikog ali zna~ajnog dela intelektualnog sveta i kod nekih partijaca,

upravo za vreme Milo{evi}a je stvorena kvalitetna evropska orijentacija i taj

sloj u ovom dru{tvu postoji. Taj sloj je za po{tovanje, jer je devedesetih do ìveo

moralno i politi~ko i egzistencijalno ponì enje. Ali posle 2000. godine, ti ljudi

su bili u situaciji da prave kompromise i pitam se koliko kompromisa jedna

politika mo`e da izdr ì. 

Sada je to pomodni slogan - politika je umetnost mogu}eg. To je ta~no ako vi

imate velike horizonte, velike ambicije, ali umetnost mogu}eg nisu mali kom-

promisi. Nije nikakva umetnost sedeti uz pe~enje i dogovarati se o funkcijama.

To nije umetnost mogu}eg, to je podela vlasti, to su kompromisi koji i uz

najbolje namere mogu biti {tetni. Mi sada imamo pat poziciju, koju nazivamo

pobedom. Iz te pat pozicije treba iza}i i ja mislim da svi ljudi koji dele moje sim-

patije prema Evropi igraju na ̀ ici, samo da bismo iza{li iz te pat poziciije. To je

igra na ìci s mnogo rizika i mi mo`emo da padnemo. Ja sam ~esto ve{ta~ki

odr`avao iluzije, ali ~ini mi se da je ova igra na ̀ ici suvi{e napeta i da }e trajati

godinama. 

Mislim da je neophodna promena ustava i ako uspemo da dobijemo ustav u

evropskom duhu, to }e zna~iti da je na{a igra na ̀ ici uspela. Hajde da probamo.

Svetlana Luki}: 

Izgleda da na centralnu Srbiju, ovu Srbiju izme|u dve naplatne rampe na

ni{kom autoputu, koja jo{ ne zna kome srce da pokloni, da li evropskim snaga-

ma ili narodnjacima, vr{e pritisak ne samo Evropljani, nego su po~eli da nas pri-

tiskaju i Vojvo|ani. To me podse}a na tezu jednog ameri~kog sociologa, koji je

tvrdio da je klasi~na nacionalna dr`ava postala premala da re{i velike prob-

leme i zato se vi{e njih udru`uje u Evropsku uniju. Ali na to }emo da pri~ekamo.

Na sve treba da ~ekamo dok ne iza|emo iz ovog haosa. Koliko ja znam, haos na

gr~kom, mom ina~e omiljenom jeziku, zna~i ono {to na latinskom zna~i hiatus,

zev. Me|utim, da biste iza{li iz zeva, to jest haosa, mora se postaviti cilj i izgle-

da da svi mi imamo isti cilj, demokratiju, pristojnu dr`avu, ali pod istim poj-

movima podrazumevamo razli~ite stvari. Ali slo ì}emo se mi i umno ìti. Bio je

ovo Pe{~anik, do vi|enja do idu}eg petka.
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